
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 291
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Ι. Μανιάτη, σελ. 222
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου, ερασιτέχνες
ηθοποιοί του θεατρικού εργαστηρίου του δήµου Νέας Ορε-
στιάδας, ο κ. Alexander Ulrich Βουλευτής του Κόµµατος Die
Linke της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, ο κ.
Δρ. Jan-Hendrik Olbertz, καθηγητής και πρόεδρος του Πανε-
πιστηµίου του Humboldt του Βερολίνου, ο κ. Frank
Sobolewski, επικεφαλής του Γραφείου των Κοινοβουλευτι-
κών Υπηρεσιών και η υπόλοιπη, Αντιπροσωπεία της Οµο-
σπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας και µαθητές από τα
νησιά Φερόε, σελ. 168, 169, 197, 204

4. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:
Συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβερ-

νήσεως και ψηφοφορία για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης
της Βουλής προς την Κυβέρνηση, σελ. 167-286, 291

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 167, 168, 169, 170, 172,
173, 174, 175, 176, 177, 179, 181, 183, 187, 190, 193, 195,
197, 200, 206, 209, 213, 216, 220, 221, 223, 225, 231, 235,
238, 241, 244, 245, 246, 247, 248, 250, 251, 260, 261, 262,
263, 265, 266, 267, 268, 277

6. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει:

α) στις 21/9/2015 ποινικές δικογραφίες που αφορούν:
i. στον πρώην Υπουργό Πολιτισµού, αρµόδιο για θέµατα

Αθλητισµού, κ. Γεώργιο Λιάνη, σελ. 169
ii. στον πρώην Υφυπουργό Οικονοµικών, κ. Γεώργιο Μαυ-

ραγάνη και, σελ. 169
β) στις 5/10/2015 ποινική δικογραφία που αφορά στον

πρώην Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ.
Αριστείδη-Νικόλαο-Δηµήτριο Μπαλτά και στον πρώην
Υπουργό Αναπληρωτή Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµά-
των,  κ. Νικόλαο Ξυδάκη, σελ. 169

7. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 192, 193
8. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµόν 12965/8316 από 7/10/2015

απόφαση του Προέδρου της Βουλής κ. Νικολάου Βούτση,
για τη συγκρότηση των Διαρκών Επιτροπών της Βουλής, σελ.
251-258

9. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 12966/
8317/07.10.2015 απόφαση του Προέδρου της Βουλής κ. Νι-
κολάου Βούτση, µε την οποία συγκροτήθηκε η προβλεπό-
µενη από το άρθρο  43Α του Κανονισµού της Βουλής για τη
ΙΖ’ Βουλευτική Περίοδο Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας, σελ. 274-276

10. Ονοµαστική ψηφοφορία για την παροχή ψήφου εµπι-
στοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση, σελ. 277-290

11. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορία,
σελ. 277-285

ΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 224-291
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ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 215-224
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 167-181
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 202-215
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 181-191
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 191-202

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 190
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 174, 175, 176
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ A. , 

σελ. 211
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 193
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 249
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 183
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 180, 181
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 206, 207
ΒΕΤΤΑΣ Δ. , σελ. 196, 197
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 265, 266, 268, 269                                                        
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 265
ΒΡΑΝΤΖΑ Π. , σελ.178
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 235, 237, 238
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 215, 216
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ., σελ. 218
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ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 267, 268, 269
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 250, 251
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 167
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 175, 181
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 189
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 203
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 238, 240, 241
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 235
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 213
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 205, 206
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 179
ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ Α. , σελ. 205
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 168
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 198, 200
ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ Β. , σελ. 209
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 185, 186, 187
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 193
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 182, 183
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 172, 173, 223
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 266
ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 202
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 201
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 263, 264, 265
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 245, 246, 264
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 210
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 222, 223
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 244, 245
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σελ. 241
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ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ Γ. , σελ. 261
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 208
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 210
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Αθήνα, σήµερα στις 7 Οκτωβρίου 2015, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.04’συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
ΤΗΣ ΟΛΟΜΕΛΕΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων
της Κυβερνήσεως και ψηφοφορία για την παροχή ψήφου εµπι-
στοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση.

Θα ξεκινήσουµε µε τη συµφωνία που είχαµε κάνει από χθες
και εγκρίνατε οµοφώνως, δηλαδή, θα προηγηθούν τέσσερις συ-
νάδελφοι Βουλευτές, αµέσως µετά ο κ. Παπαγγελόπουλος, αφού
του ζητήσω να δείξει µια ανοχή επτά λεπτών, γιατί είχε µείνει από
χθες το βράδυ µε συµφωνία µε το Προεδρείο ο συνάδελφος κ.
Σιµορέλης, άρα να µιλήσει σαν πέµπτος και να πηγαίνουµε µετά
µε τετράδες.

Αυτό δεν κόβει τη σειρά σας, κύριε Πάντζα. Εσείς είστε τρί-
τος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ό,τι θέλετε εσείς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συµφωνούµε, λοιπόν,

να ξεκινήσουµε έτσι. Λέω για να ακούσουν οι συνάδελφοι, αν δεν
είναι όλοι µέσα στην Αίθουσα, ότι η κ. Δριτσέλη Παναγιώτα είναι
πρώτη, ακολουθεί η κ. Καραµανλή Άννα, ο κ. Πάντζας, ο κ. Πα-
ναγιώταρος, ο κ. Σιµορέλης, ο Υπουργός κ. Παπαγγελόπουλος
και συνεχίζουµε κανονικά µε τον κατάλογο ανά τετράδες.

Η κ. Δριτσέλη, λοιπόν, να έρθει στο Βήµα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου, θέλω να πω κάτι σαν διαπί-

στωση των δύο ηµερών των Προγραµµατικών Δηλώσεων. 
Πραγµατικά, ακούγοντας τους συναδέλφους και τις συναδέλ-

φισσες, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, είναι να απορεί
κανείς γιατί δεν µπορούν να καταλάβουν ότι ο ελληνικός λαός
σε τρεις εκλογικές αναµετρήσεις τούς έδωσε να καταλάβουν ότι
η πολιτική που ακολούθησαν ήταν λαθεµένη, καταστροφική για
τη χώρα και τους τιµώρησε.

Συνεχίζετε, λοιπόν, να πιστεύετε ότι η κοινωνία έχει µνήµη χρυ-
σόψαρου. Συνεχίζετε να νοµίζετε ακόµα και τώρα ότι µπορείτε
να προχωράτε στη γνωστή αφήγηση του success story, ότι δήθεν
µέχρι και το Γενάρη τα πάντα έβαιναν καλώς, ότι ζούσαµε σ’ έναν
παράδεισο και ότι ξαφνικά ήρθαν οι ολετήρες της χώρας και τα
γκρέµισαν όλα.

Μην παίζετε άλλο µε τη νοηµοσύνη µας και, κυρίως, µε τη νοη-
µοσύνη του ελληνικού λαού. Όσο και αν προσπαθείτε να αποδο-
µήσετε την εικόνα της Κυβέρνησης στη συνείδηση του κόσµου,
δεν θα τα καταφέρετε. Δεν τα καταφέρατε ούτε το Γενάρη ούτε
τον Ιούλιο ούτε στις πρόσφατες εκλογές. Δεν θα τα καταφέρετε,
λοιπόν, ούτε και τώρα, γιατί ο λαός έκλεισε µια και καλή το πο-
λυπόθητο σενάριο της αριστερής παρένθεσης.

Μάλιστα, εχθές ακούσαµε και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, να µας
εγκαλεί ειρωνικά και µε σκωπτικό τρόπο για το πώς εµείς έχουµε
στο µυαλό µας την ανάπτυξη, ενώ γι’ αυτόν είπε πολύ απλά ότι
είναι τρεις λέξεις, δηλαδή «δουλειές», «δουλειές», «δουλειές». 

Είχαµε την αίσθηση µέχρι και τώρα ότι για τον κ. Μητσοτάκη
η ανάπτυξη είναι τρεις απλές λέξεις, δηλαδή «απολύσεις», «απο-
λύσεις» και «διαθεσιµότητα». 

Οι πολίτες, λοιπόν, αναγνώρισαν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τις µάχες που δώσαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα και
σήµερα, µε µία νέα ισχυρή δηµοκρατική εντολή, καλούµαστε να
χτίσουµε το καινούργιο. Οι πολίτες ζητούν από εµάς να δηµιουρ-
γήσουµε εκείνες τις συνθήκες που θα οδηγήσουν τη χώρα στην
έξοδο από την οικονοµική κρίση και την οικονοµία στην ανά-
πτυξη.

Η βάση µας σ’ αυτήν την προσπάθεια δεν µπορεί να είναι άλλη
από την κυβερνητική αποτελεσµατικότητα, αλλά και την καταπο-
λέµηση όλων των κακώς κειµένων που µας οδήγησαν στη δύ-
σκολη κατάσταση των τελευταίων ετών.

Η νέα Κυβέρνηση, λοιπόν, έχει µπροστά της κρίσιµα ορόσηµα,
αλλά και ουσιαστικές προκλήσεις, στις οποίες οφείλουµε να
απαντήσουµε µε δηµιουργικότητα, µε δυναµισµό, αλλά και µε
γνώµονα πάντα την αποτελεσµατικότητα και την κοινωνική δι-
καιοσύνη.

Οι πρόσφατες εκλογές έστειλαν ένα ξεκάθαρο µήνυµα, οι πο-
λίτες ζητούν ένα νέο µοντέλο διακυβέρνησης της χώρας, απαλ-
λαγµένο από τις παθογένειες του παρελθόντος µε θετικό
κοινωνικό πρόσηµο, στηρίζοντας όµως σθεναρά τις προσπάθειες
του ΣΥΡΙΖΑ για την απαλλαγή της χώρας από τα δεσµά του χρέ-
ους και της ύφεσης.

Καλούµαστε, λοιπόν -είναι αναµφισβήτητο αυτό- να δουλέ-
ψουµε σκληρά για να πετύχουµε αυτούς τους στόχους, που θέ-
σαµε εξ αρχής. Όλες οι δυνάµεις µας τώρα θα πρέπει να
επικεντρωθούν στην επίλυση των κρίσιµων ζητηµάτων του επό-
µενου διαστήµατος που δεν είναι άλλα από την ολοκλήρωση της
αξιολόγησης, την επίσηµη έναρξη της συζήτησης για το χρέος
και την οµαλοποίηση του τραπεζικού συστήµατος, που αποτε-
λούν ουσιαστικά και τους κρίσιµους κάβους τους  οποίους και
θα πρέπει να υπερκεράσουµε.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση η ανανεωµένη εµπιστοσύνη
των πολιτών αποτελεί την πυξίδα της δράσης µας και για να αλ-
λάξουµε το κλίµα στην οικονοµία και για να σπάσουµε επιτέλους
τις αλυσίδες της λιτότητας.

Η πολιτική σταθερότητα σαφώς και προφανώς αποτελεί προ-
ϋπόθεση και αναγκαία συνθήκη για τις δύσκολες δοκιµασίες που
έχουµε µπροστά. Εξίσου, όµως, σηµαντικό παράγοντα αποτελεί
και η κυβερνητική αποτελεσµατικότητα, γιατί καλούµαστε να δώ-
σουµε άµεσες λύσεις σε προβλήµατα που δοκιµάζουν την κοι-
νωνία και την οικονοµία µας εδώ και δεκαετίες. Σε αυτό το πεδίο
ίσως να έχουµε και τις µεγαλύτερες προκλήσεις που θα πρέπει
να αντιµετωπίσουµε.

Η αποτελεσµατική διαχείριση των προβληµάτων της χώρας
αποτελεί το βασικό στόχο της διακυβέρνησής µας. Σε αυτή την
προσπάθεια αναζητούµε και το διάλογο, αναζητούµε και τη συ-
ναίνεση, αναζητούµε και τη δηµιουργική αλληλεπίδραση. 

Τα δύσκολα µέτρα που έχουµε µπροστά µας οφείλουµε να τα
προσεγγίσουµε µε µοναδικό γνώµονα την κοινωνική δικαιοσύνη,
αλλά και την ανακούφιση των πιο αδύναµων συµπολιτών µας που
επλήγησαν τα τελευταία χρόνια περισσότερο από κάθε άλλον.
Καλούµαστε να δώσουµε και όλες εκείνες τις εναλλακτικές, ώστε
να µειωθούν οι κοινωνικές αδικίες, αλλά και να εµπεδωθεί το αί-
σθηµα δικαιοσύνης στους πολίτες, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά και
τις πιο δύσκολες πτυχές της συµφωνίας της 12ης Ιουλίου.

Παράλληλα, όµως, µε όλα αυτά δεν πρόκειται και δεν πρέπει
να βάλουµε στο συρτάρι και τις δικές µας προοδευτικές προτε-
ραιότητες. Στόχος είναι να χτίσουµε ένα νέο κοινωνικό κράτος
µε ισχυρές δηµόσιες πολιτικές για την εκπαίδευση, για την υγεία,
για την κοινωνική προστασία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Η ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους αποτελεί το µε-
γάλο ορίζοντα της κυβερνητικής µας δράσης. Οι ριζοσπαστικές
τοµές που οραµατιζόµαστε, χρειάζονται τη στήριξη ολόκληρης
της κοινωνίας, την οποία καλούµε να συµβάλλει ενεργά σε αυτή
την προσπάθεια µε τους αγώνες της, τα κινήµατα και κάθε άλλη
µορφή δηµοκρατικής και συλλογικής διεκδίκησης, γιατί παραµέ-
νουµε ένα ζωτικό κύτταρο αυτών των αγώνων, στεκόµαστε δίπλα
στις κοινωνικές διεκδικήσεις και προσπαθούµε να δικαιώσουµε
όσο περισσότερο γίνεται τις κοινωνικές προσδοκίες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από τις µεγάλες µάχες που
δώσαµε στη διαπραγµάτευση έχουµε µπροστά µας, και είναι
γνωστό, ένα σκληρό και ένα ανηφορικό δρόµο. Το στοιχείο,
όµως, που µας διαφοροποιεί από τις δυνάµεις του χθες είναι ότι
κάθε µας βήµα, κάθε µας σχέδιο τίθεται εξαρχής στην κρίση του
ελληνικού λαού. Οι πολίτες της χώρας το τελευταίο διάστηµα
βρέθηκαν στη θέση του οδηγού για τις κρίσιµες επιλογές που
κλήθηκε να λάβει η χώρα. Ποτέ άλλοτε µια κυβέρνηση δεν λει-
τούργησε µε τόσο δηµοκρατικό και τόσο συλλογικό τρόπο. Η
ενεργητική αυτή δηµοκρατική αλληλεπίδραση αποτελεί κοµµάτι
της προοδευτικής µας σκέψης και δράσης και αυτά τα χαρακτη-
ριστικά πηγάζουν από τη µακρά παράδοση των κοινωνικών αγώ-
νων της Αριστεράς.

Με γνώµονα, λοιπόν, την κοινωνία και µε πυξίδα αυτή την πα-
ρακαταθήκη θα συνεχίσουµε να πορευόµαστε και τώρα. Παρά
τις σκληρές δοκιµασίες που µας περιµένουν, θα καταφέρουµε
και θα γυρίσουµε σελίδα για τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν πρόκειται να επιτρέψουµε στις δυνάµεις της συντήρησης
να ανατρέψουν την πορεία της κοινωνίας και προς την πρόοδο,
αλλά και προς την δικαιοσύνη. 

Η νέα Κυβέρνηση θα παλέψει και θα νικήσει. Όλοι µαζί θα δου-
λέψουµε µε πείσµα και επιµονή για να αλλάξουµε τις συνθήκες,
για να προχωρήσουµε µπροστά, βασιζόµενοι στις δικές µας δυ-
νάµεις. Όσο σκληρά διαπραγµατευθήκαµε τους προηγούµενους
µήνες τόσο θα συνεχίσουµε να παλεύουµε, να προσπαθούµε για
την προοδευτική διακυβέρνηση και την εµπέδωση του δικαίου.
Καµµία δύναµη συντήρησης δεν πρόκειται να µας σταµατήσει,
Κανένα εµπόδιο δεν πρόκειται να µας φοβίσει. Με πίστη στις δυ-
νάµεις µας, µε εµπιστοσύνη στο λαό και στις δυνατότητές µας

θα συνεχίσουµε να προχωράµε µόνο µπροστά.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως αντιληφθή-

κατε, οφείλουµε µια ανοχή στην κ. Δριτσέλη, γιατί την ταλαιπω-
ρούµε κάθε τρεις και λίγο, «επί του καταλόγου» και «επί του
καταλόγου». Άρα, της το οφείλουµε.

Κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα ζητήσω

και εγώ την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ξεκινήσαµε µε δυο

ωραίες γυναίκες και τώρα πέφτουµε σε άλλη κατάσταση. Κατα-
λάβατε. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Να µη µετράει ο χρόνος τώρα, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κυρία Καρα-
µανλή.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά το
κρεσέντο της συναδέλφου, που αντί να ζητήσει µια συγγνώµη
για τα ψέµατα των προηγούµενων επτά µηνών, έκανε πάλι το
γνωστό, δηλαδή µια στείρα αντιπολίτευση, ας... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Άννα µου, συγγνώµη,
αλλά για να µη φύγουν τα παιδιά, θα σου µηδενίσω το χρόνο και
θα τον βάλω από την αρχή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευ-
τικός συνοδός από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ξεκινάµε από την αρχή, Άννα. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Δεν χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε. Όσοι

ήµασταν σ’ αυτήν την Αίθουσα, είδαµε το παρατεταµένο κρε-
σέντο. Οπότε, ας µπούµε εµείς στην ουσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη Δευτέρα παρακολουθήσαµε
τον Πρωθυπουργό να διαβάζει µια έκθεση ιδεών, παρουσιάζον-
τας τις προθέσεις της Κυβέρνησής του και το σχέδιο διακυβέρ-
νησης της χώρας, ένα κείµενο χωρίς βάρος, χωρίς περιεχόµενο.
Ποια είναι άραγε η καρδιά, ποιο είναι το κεντρικό σηµείο του σχε-
δίου αυτού; Πώς, πότε και από ποιους θα εφαρµοστεί; Έχει
άραγε αίσθηση του χρόνου και του κινδύνου; 

Είµαι σίγουρη ότι ο µόνος σκοπός του είναι να χειριστεί για
άλλη µια φορά τους πολίτες. Και πράγµατι, ο ανυποψίαστος πο-
λίτης θα µπορούσε να πειστεί, µετά τις εξαγγελίες που ακούστη-
καν ότι η χώρα αποκτά θετική προοπτική, ότι υπάρχει η πολιτική
βούληση και η αποφασιστικότητα για να προχωρήσουν µεταρ-
ρυθµίσεις και διαρθρωτικές αλλαγές, προκειµένου να ξανα-
βρούµε το βηµατισµό µας και να απεγκλωβιστούµε από τα
µνηµόνια, όπως και οι άλλοι. 

Θα µπορούσε να πειστεί αν από αυτό εδώ το Βήµα δεν είχε
εκφωνήσει ο Πρωθυπουργός και τις προηγούµενες προγραµµα-
τικές δηλώσεις, τον περασµένο Φεβρουάριο, όταν διαβεβαίωνε
τους πάντες ότι έχει σχέδιο έτοιµο και προτάσεις ρεαλιστικές
που θα δηµιουργήσουν ένα πλαίσιο συµφωνίας αµοιβαία αποδε-
κτό, όταν δεσµευόταν για την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, την αύξηση
του κατώτατου µισθού, τη δέκατη τρίτη σύνταξη, καµµία αύξηση
ορίων ηλικίας, καµµία µείωση κύριων και επικουρικών συντάξεων.
Δεσµεύσεις που αθετήθηκαν στο σύνολό τους και µας προϊδεά-
ζουν για το τι θα συµβεί και µε τις νέες υποσχέσεις του. 

Όµως, υπάρχει µια κραυγαλέα διαφορά, κυρίες και κύριοι. Σή-
µερα τα πάντα έγιναν, ή µάλλον η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τα
έκανε, πιο σύνθετα, πιο περίπλοκα και πιο δύσκολα, σε σχέση µε
το Γενάρη του 2015. 

Ακόµα όµως κι αν δεχθούµε ότι πλέον ο κ. Τσίπρας συναντή-
θηκε επιτέλους µε την πραγµατικότητα, έστω και µε κόστος βαρύ
για τη χώρα, το σχέδιο του προϋπολογισµού που κατατέθηκε
είναι σε απόλυτη αναντιστοιχία µε την αισιοδοξία του Πρωθυ-
πουργού και µοιραία τον διαψεύδει. Ο κ. Τσίπρας έκανε λόγο για
επιστροφή της οικονοµίας σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης το

168 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πρώτο εξάµηνο του 2016, όταν το προσχέδιο προβλέπει ύφεση
2,3% για το 2015 και 1,3% για το 2016. Μίλησε για προγράµµατα
απασχόλησης που θα αφορούν εκατό χιλιάδες ανέργους, αλλά
η πρόβλεψη για την ανεργία δείχνει αύξηση και για το 2015 και
για το 2016.

Θα πρότεινα, λοιπόν, στον κ. Τσίπρα να είναι σε µια συνεργα-
σία µε τον Υπουργό Οικονοµικών, τουλάχιστον να λένε τα ίδια,
να µην διαψεύδει ο ένας τον άλλον, να είναι σε κοινή γραµµή. 

Κι αν για όλα αυτά είναι σίγουρος ο κ. Τσίπρας, γιατί δεν µιλά
µε σιγουριά για επενδύσεις; Γιατί γνωρίζει –το ελπίζω, δηλαδή!-
ότι σε µια οικονοµία, επενδύσεις έρχονται µόνο όταν διαφαίνεται
προοπτική αύξησης της ζήτησης. Για ποια ζήτηση να µιλήσει
όµως, όταν σε µια οικονοµία που βυθίζεται ξανά στην ύφεση και
µε το οικογενειακό εισόδηµα να συρρικνώνεται, έρχεται η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να το αποστραγγίσει, επιβάλλοντας φό-
ρους και περικοπές πάνω από 6 δισεκατοµµύρια ευρώ; 

Ο φόρος είναι απευθείας ανάληψη από το εισόδηµα και στο
φόρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες δεν µπορούν να
επιβάλουν capital controls. Αφαιρώ εισόδηµα από τον πολίτη ση-
µαίνει ρίχνω τη ζήτηση και διώχνω τις επενδύσεις. 

Φρόντισε βεβαίως ο Πρωθυπουργός να µας καθησυχάσει λέ-
γοντας ότι θα βρεθούν ισοδύναµα που θα αµβλύνουν την επιβά-
ρυνση των νοικοκυριών. Δεν έχει καλή φήµη για να τον
πιστέψουµε. Έχει, όµως, εφευρετικότητα. Για να δούµε τι θα
σκαρφιστεί! 

Αναφέρθηκε και στον ΦΠΑ στην εκπαίδευση, για τον οποίο αξί-
ζει να θυµόµαστε όλοι ότι το προεκλογικό πρόγραµµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έλεγε ότι αποτελεί στοιχείο κοινωνικής δικαιοσύνης. Ένα
µήνα µετά την έναρξη της σχολικής χρονιάς και ενώ η Κυβέρ-
νηση ακολουθεί την πάγια τακτική της τού «βλέποντας και κάνο-
ντας», ήρθε ο Πρωθυπουργός να µιλήσει αόριστα για ισοδύναµα,
ζητώντας µάλιστα να του τα βρει η Αντιπολίτευση για να µην
ισχύσει ένας άγριος φόρος δικής του έµπνευσης. 

Να µη µιλήσω βεβαίως και για το ΦΠΑ στα νησιά, θέµα για το
οποίο ο κ. Καµµένος έσκιζε τα ρούχα του. Έτσι µαθαίνουν στα
παιδιά «να γράφουν µε το δεξί», κύριοι και κυρίες των ΑΝΕΛ;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθήσαµε χθες τον κ.
Τσίπρα να θέτει ως κεντρικούς στόχους: Την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών, τη διευθέτηση του χρέους και τις επενδύσεις,
θέµα στο οποίο ήδη αναφέρθηκα. 

Για τις τράπεζες δεν ακούσαµε ίχνος αυτοκριτικής, λες και δεν
ήταν αυτός που τις έκλεισε και επέβαλε capital controls, προκα-
λώντας ζηµιά είκοσι πέντε δισεκατοµµυρίων ευρώ στην οικονο-
µία µας, λες και δεν έχει στραγγίσει η αγορά από τους
περιορισµούς κεφαλαίων, λες και δεν λειτουργεί αποτρεπτικά
αυτή η νοσηρή κατάσταση για κάθε πιθανό επενδυτή, αλλά και
για τις εξαγωγές µας, γιατί οι βασικές και οι περισσότερες πρώ-
τες ύλες εισάγονται, όπως όλοι γνωρίζουµε. Και βέβαια, δεν
ακούσαµε την παραµικρή νύξη για το πότε θα µπει ένα τέλος στα
capital controls. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Στο ζήτηµα του χρέους είναι αλήθεια ότι ο Πρωθυπουργός
έχει δείξει ιδιαίτερη αδυναµία και το χρησιµοποιεί κατά το δο-
κούν, ανάλογα µε το τί εξυπηρετεί τις επιδιώξεις του. Πριν τις
εκλογές του Ιανουαρίου είχε κάνει σηµαία του τη διαγραφή και
το κούρεµα ως το όχηµα της εξόδου από τη λιτότητα. Για να µη
θυµηθούµε τα διάφορα χαριτωµένα περί «παρανόµου, επαχθούς
και επονείδιστου χρέους» που ακούγονταν από κορυφαία στε-
λέχη του ΣΥΡΙΖΑ τότε, για να χλευαστούν από τους ίδιους, τους
συντρόφους τους, λίγο αργότερα. 

Σήµερα µας, µας µιλάει για την ανάγκη να ολοκληρωθεί η
πρώτη αξιολόγηση, δηλαδή να περάσουν τα µέτρα προκειµένου
να ξεκινήσει η διαπραγµάτευση για την αναδιάρθρωση του χρέ-
ους. Η διαπραγµάτευση του χρέους, δεν είναι παρά ένα επικοι-
νωνιακό τέχνασµα. Είναι το αντίδοτο για τα σκληρά µέτρα του
µνηµονίου που υπέγραψε η Κυβέρνηση και καλείται άµεσα να
εφαρµόσει. Και απευθύνεται κυρίως, στο εσωκοµµατικό ακροα-
τήριο, που καραδοκεί µην τυχόν και η «δεύτερη φορά Αριστερά»
εξελιχθεί σε νέο φιάσκο. Η δήθεν διαπραγµάτευση του χρέους
αποτελεί το καρότο για τους Βουλευτές της Πλειοψηφίας που

θα κληθούν να υποστούν το µαστίγιο, που είναι η ψήφιση των
εφαρµοστικών νόµων και η πλήρης συµµόρφωσή τους µε τις επι-
ταγές του µνηµονίου του κ. Τσίπρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τσίπρας διεκδίκησε και
έλαβε από τον ελληνικό λαό µία δεύτερη ευκαιρία. Για τη χώρα
όµως, επόµενη ευκαιρία φοβούµαι ότι δεν θα υπάρξει. 

Η Νέα Δηµοκρατία προτάσσοντας το εθνικό συµφέρον, έβαλε
πλάτη για να αξιοποιήσει η πατρίδα µας αυτήν την τελευταία ευ-
καιρία και ψήφισε την επώδυνη συµφωνία της προηγούµενης κυ-
βέρνησης. Αλλά η απόλυτη ευθύνη για το παρόν από δω και στο
εξής βαραίνει εσάς. Το πικρό ποτήρι των καταστροφικών, πολι-
τικών σας επιλογών, θα το πιείτε µέχρι τέλους και θα το πιείτε
µόνοι σας. Μην αναζητήσετε λοιπόν, ευκαιριακούς σύµµαχους η
συνένοχους στη δική µας παράταξη. Δεν θα τους βρείτε. Όπως,
άλλωστε, λένε και οι πρώην σύντροφοί σας, δικοί σας, είστε κάθε
λέξη, κάθε άρθρο, αυτού του µνηµονίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας ευχαριστώ κυρία

Καραµανλή. 
Πριν δώσω τον λόγο στον αγαπητό µου κ. Πάντζα, θα ήθελα

να κάνω τις εξής ανακοινώσεις: 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, 

Πρώτον, στις 21-9-2015 ποινικές δικογραφίες που αφορούν:
Στον πρώην Υπουργό Πολιτισµού, αρµόδιο για θέµατα Αθλη-

τισµού, κ. Γεώργιο Λιάνη.
Και δεύτερον, στον πρώην Υφυπουργό Οικονοµικών, κ. Γεώρ-

γιο Μαυραγάνη.
Και στις 5-10-2015 ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην

Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ. Αριστείδη-
Νικόλαο-Δηµήτριο Μπαλτά και στον πρώην Υπουργό Αναπλη-
ρωτή Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,  κ. Νικόλαο
Ξυδάκη. 

Επειδή δεν έχει έρθει ακόµα από τις υπηρεσίες -θα έρθει είµαι
σίγουρος- και ενδεχοµένως να φύγουν, αξίζει να αναφέρουµε ότι
από τα θεωρεία παρακολουθούν οι ερασιτέχνες ηθοποιοί του θε-
ατρικού εργαστηρίου του Δήµου Νέας Ορεστιάδας, οι οποίοι επί
δύο βραδιές παρουσίασαν το έργο «Δoν Καµίλο» στην κατάµε-
στη αίθουσα του Δηµοτικού Θεάτρου του Δήµου Αθηναίων «Άννα
και Μαρία Καλουτά». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται πάντα επιτυχίες.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και από τον Ειδικό Γραµµατέα της Βουλής προφανώς, σε συ-
νεννόηση και µε τον Πρόεδρο της Βουλής, µου ήρθε το εξής
χαρτί: 

Παρακαλούµε τους κ. κ. Υπουργούς, για να µπορέσουν να µι-
λήσουν περισσότεροι Βουλευτές και Υπουργοί, ο χρόνος οµιλίας
τους να είναι ο εξής: Οι Υπουργοί δέκα λεπτά, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί οκτώ λεπτά, και οι Υφυπουργοί έξι λεπτά. 

Τώρα, επειδή ο πρώτος άτυχος είναι ο κ. Παπαγγελόπουλος,
αντί τέλος πάντων για τα δώδεκα λεπτά που δικαιούτο και επειδή
θα έχει να πει και κάτι ενδιαφέρον, να µου επιτρέψετε να δώσω
δύο λεπτά παραπάνω. Και από εκεί και ύστερα, ξεκινάµε κανο-
νικά, όπως µου ήρθε το χαρτί από τον Ειδικό Γραµµατέα. 

Ορίστε, κ. Πάντζα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι που είσαστε εδώ σήµερα. Ειλι-

κρινά.
Λυπάµαι, αλλά δεν έχετε καταλάβει, κύριοι της Αντιπολίτευ-

σης, ότι φτάσαµε σε έναν συµβιβασµό µε τους δανειστές ακρι-
βώς, γιατί πριν από αυτόν υπήρχαν άλλα δύο εγκληµατικά
µνηµόνια. Και αυτά έφεραν το τρίτο. Δεν έχετε καταλάβει ότι τα
µνηµόνιά σας εξαθλίωσαν την ελληνική κοινωνία, µνηµόνια που
ισοπέδωσαν τη µεσαία τάξη και φτώχυναν τον ελληνικό λαό. 

Μας κάνετε σήµερα κριτική για τη συµφωνία που φέραµε. Να
σας θυµίσω πως όλο το προηγούµενο διάστηµα σχεδόν κραυγά-
ζατε και µας λέγατε να δεχθούµε ό,τι µας προσέφεραν οι δανει-
στές. Μας λέγατε να τα δώσουµε όλα –γη και ύδωρ- ό,τι µας
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ζητούσαν, ό,τι απαιτούσε η τρόικα, οι δανειστές, ο Σόιµπλε και
οι άλλοι, αρκεί να φέρναµε µία συµφωνία.

Αφού, λοιπόν, φέραµε τη συµφωνία, έρχεστε τώρα και µε ψέ-
µατα από το πρωί µέχρι το βράδυ λέτε ότι είναι χειρότερη από
τις προηγούµενες. Και όχι µόνο αυτό. Λέτε ότι θα καταψηφίσετε
πολλά από τα µέτρα, µέτρα που πριν από λίγο καιρό τα βλέπατε
ως λύτρωση για τη χώρα. Δηλαδή, µία υποκρισία σε όλο της το
µεγαλείο! 

Έχετε, όµως, αναρωτηθεί γιατί µας εµπιστεύθηκε ο ελληνικός
λαός, γιατί µας τίµησε µε την ψήφο του, παρ’ όλο που ήξερε τα
δύσκολα µέτρα που έρχονται; Γιατί άραγε; Θα σας πω εγώ: Διότι
εσείς εκπροσωπείτε το παλιό και το φθαρµένο και δεν µπορείτε
να απαλλαγείτε από τους πατρόνους σας. 

Λέτε, επίσης, ότι έχουµε την ευθύνη της συµφωνίας. Αυτό είναι
αλήθεια. Την έχουµε. Θα πρέπει, όµως, να πείτε στον ελληνικό
λαό ότι έχετε την ευθύνη για το ενάµιση εκατοµµύριο των ανέρ-
γων, τα συσσίτια, τους µισθούς πείνας, τις εξαθλιωµένες συντά-
ξεις, τα ξεπουλήµατα, τις απολύσεις, τις λίστες φοροδιαφυγής
και όλα τα φανερά και µη σκάνδαλα, σκάνδαλα που σιγά-σιγά,
το ένα πίσω από το άλλο, βγαίνουν στην επιφάνεια.

Έτσι δεν είναι, κύριε Υπουργέ;
Έχετε την απόλυτη ευθύνη για τη διαπλοκή και τη διαφθορά

που δηµιουργήσατε όλα τα προηγούµενα χρόνια. Έχετε την ευ-
θύνη για την καταστροφή και τη χρεοκοπία της χώρας. Αυτή η
ευθύνη είναι αποκλειστικά δική σας. Τέσσερις εκλογικές αναµε-
τρήσεις -µαζί µε το δηµοψήφισµα και τις ευρωεκλογές- κι ακόµα
να κατανοήσετε το µήνυµά του.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως και να το κάνουµε, ο ελλη-
νικός λαός µάς εµπιστεύθηκε για άλλη µία φορά και είσαστε υπο-
χρεωµένοι να σεβαστείτε την ετυµηγορία του. Τον Ιανουάριο του
2015 του είπαµε ότι θα δώσουµε τη µάχη στις Βρυξέλλες, προ-
κειµένου να ανατραπούν οι µνηµονιακές πολιτικές, ότι θα φτά-
σουµε στα άκρα, ότι θα συγκρουστούµε µε όλες τις
αναχρονιστικές και εγκληµατικές επιλογές του ευρωπαϊκού µη-
χανισµού. Και το κάναµε. Δεν υπάρχει κανείς που να αµφισβητεί
το γεγονός ότι για πρώτη φορά ελληνική Κυβέρνηση διαπραγ-
µατεύθηκε σκληρά και ουσιαστικά, πράγµα, άλλωστε, που µας
το αναγνώρισε ο ελληνικός λαός.

Πετύχαµε κάτι πολύ σηµαντικό: Πετύχαµε την αλλαγή του κλί-
µατος. Και µιλάω για αλλαγή, διότι πλέον οι ευρωπαίοι εταίροι
µας έχουν µπροστά τους µία νέα πραγµατικότητα. Η Ελλάδα ξύ-
πνησε. Δεν λέει «ναι» σε όλα. Αντιστέκεται και διεκδικεί. Δεν γνέ-
φει καταφατικά σε οποιαδήποτε διαστροφική απαίτηση, όπως
ακριβώς κάνετε εσείς, µε τα γνωστά σε όλους αποτελέσµατα για
την ίδια µας την κοινωνία.

Διεκδικήσαµε, λοιπόν, µία καλύτερη συµφωνία και την πετύ-
χαµε. Όσα ψέµατα και να πείτε, αυτό δεν αλλάζει. Είναι καλύτερη
από τις προηγούµενες. Το χρέος πλέον –σηµαντικότατο- έχει
µπει για τα καλά στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων, χρέος που
εσείς λέγατε ότι είναι βιώσιµο, τα «κόκκινα» δάνεια, επίσης. Οι
διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, ο πόλεµος ενάντια στη διαπλοκή
και τη µεγάλη φοροδιαφυγή, τα πλεονάσµατα και άλλα πολλά
είναι κατακτήσεις αυτής της Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή τη φορά είναι εφικτό να
απαλλαγούµε σύντοµα από την επιτροπεία, δηµιουργώντας τις
προϋποθέσεις για την αλλαγή του κράτους και της οικονοµίας.

Αφήστε, λοιπόν, την τρικέζα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, και συνταχθείτε στην εθνική προσπάθεια, στην προ-
σπάθεια αυτής της Κυβέρνησης και του ελληνικού λαού. Διαφο-
ρετικά, θα παραµείνετε ξένο σώµα µέσα στην ίδια την κοινωνία.

Να προσθέσω και κάτι ακόµα: Ελπίζατε στη διάσπαση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ποντάρατε στην αριστερή παρένθεση. Όµως, ο ελληνι-
κός λαός σάς διέψευσε. Δεν θέλει να τον κυβερνήσετε! Αυτή
είναι η αλήθεια! Καταλάβετέ το επιτέλους!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πάντζα. Ούτε καν συµπληρώσατε το χρόνο σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ρεκόρ! Τελείωσα σε πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι.
Τον λόγο έχει ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στα τριάµισι χρόνια κοινοβουλευτικού βίου πρώτη φορά βρί-

σκοµαι στο Βήµα -και έχω κάνει πάρα πολλές οµιλίες- και έχω
µπλοκάρει. Δεν ξέρω τι να πω γι’ αυτά που έχουµε ακούσει τις
προηγούµενες ηµέρες, τις προηγούµενες εβδοµάδες, αυτό το
τεράστιο παπατζιλίκι, αυτό το απίστευτο θράσος, το οποίο βγαί-
νει από ανθρώπους οι οποίοι πριν από λίγες εβδοµάδες έλεγαν
τα ακριβώς αντίθετα. Αυτή η απροκάλυπτη ξεδιαντροπιά που
τους διακρίνει, αυτός ο στρουθοκαµηλισµός και µάλιστα στα
τέσσερα –βέβαια πώς γίνεται ένας στρουθοκάµηλος να είναι στα
τέσσερα, αυτό είναι άλλη ιστορία!- πιστεύω ότι δεν έχει ξανά
όµοιό του στο πρόσφατο παρελθόν. 

Βλέπουµε ότι η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ του Πρωθυπουρ-
γού κ. Τσίπρα παλεύει να µοιάσει σε κάποια θέµατα, σε κάποιες
εκφράσεις και κινήσεις µε τον Ανδρέα Παπανδρέου. Η φωνή µοι-
άζει λίγο, κάποιες χειρονοµίες µοιάζουν. Πιστεύουν ότι έτσι θα
ξεγελάσουν τον ελληνικό λαό. Και, δυστυχώς, µέχρι στιγµής
καλά τα πάνε. Ευχόµεθα, όµως, κάποια στιγµή αυτή η κοροϊδία
να σταµατήσει. Να καταλάβει ο ελληνικός λαός ότι τα πράγµατα
είναι τραγικά -πέραν του γελοίου του πράγµατος- είναι θλιβερά,
η πραγµατικότητα είναι ζοφερή και ότι το αύριο είναι προδιαγε-
γραµµένο -αν δεν γίνει κάτι δραστικό- να οδηγήσει την πατρίδα
µας, τους Έλληνες πολίτες στην ολική, τελειωτική καταστροφή.

Θα πούµε αυτά τα οποία λέγατε και εσείς µέχρι και τον Γενάρη
του ’15 και λίγες µέρες µετά, πριν υπογράψετε τη συµφωνία του
Φεβρουαρίου, ότι τα µνηµόνια θα πρέπει να διαγραφούν µε ένα
άρθρο, µε ένα νόµο, µαζί και οι εφαρµοστικοί νόµοι.

Μιλούσατε συνεχώς για τα εκατοµµύρια των Ελλήνων, οι
οποίοι δεν έχουν δουλειά, για την ανεργία, που είναι η υψηλό-
τερη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και συνεχίζει να είναι η υψηλότερη.
Και δεν υπάρχει καµµία προοπτική, όπως είδαµε και στο προσχέ-
διο του προϋπολογισµού, να πέσει το 2016 ή το 2017. Θα ανέβει. 

Εσείς µιλούσατε για τις κραυγές των νεοδηµοκρατών, για όσα
έλεγαν. Όµως, εσείς οι ίδιοι µετά από λίγο τα φέρατε όλα τούµπα
και απογοητεύσατε πολύ µεγάλο τµήµα του ελληνικού λαού. Και
αυτό ήταν το χειρότερο, το οποίο κάνατε, γιατί ο ελληνικός λαός
έχει φάει πολλά στραπάτσα από το 2010. Έκανε κάποιες προ-
σπάθειες να ορθώσει το ανάστηµά του, αλλά πάντοτε ο από µη-
χανής θεός, το σύστηµα, έβρισκε τους τρόπους να το εµποδίσει.
Είτε µε τους παρακρατικούς οι οποίοι κατέστρεφαν, διέλυαν τις
µεγάλες ακοµµάτιστες συγκεντρώσεις που γινόντουσαν εδώ στο
Σύνταγµα στο πρώτο µνηµόνιο είτε µε τις παράνοµες διώξεις
ενός πολιτικού κόµµατος -που αυτήν τη στιγµή είναι το τρίτο στη
χώρα και παραµένει σταθερά- φοβίζοντας και τροµοκρατώντας
τους Έλληνες πολίτες είτε µε την απίστευτη κολοτούµπα της Κυ-
βέρνησής σας, όπου πάρα πολλοί σας πίστεψαν, νόµιζαν ότι κάτι
θα κάνετε από αυτά που λέγατε. Κάνατε, όµως, ακριβώς τα αν-
τίθετα. 

Αν άκουγε κανείς τον κ. Τσίπρα, θα νόµιζε ότι είναι ο Σαµαράς.
Hotspot, ευρυζωνικότητα. Μόνο το wi-fi ξέχασε να αναφέρει.

Συνεχίζετε την ίδια εθνοκτόνα, εγκληµατική, προδοτική πολι-
τική εις βάρος του ελληνικού λαού. Ό,τι έκαναν οι προκάτοχοί
σας, συνεχίζετε και το κάνετε τώρα. Βιάζετε τον ελληνικό λαό,
στην κυριολεξία, τον εξοντώνεται. Μιλάµε για µία γενοκτονία
άνευ προηγουµένου.  

Χιλιάδες συµπολιτών µας αυτοκτονούν καθηµερινά και δεν
λέτε λέξη. Εκατοντάδες χιλιάδες νέοι, τα καλύτερα µυαλά κατέ-
φυγαν στο εξωτερικό. Αυτούς λέτε ότι θα τους φέρετε πίσω, για
να δουλέψουν εδώ µε 300, 400 ευρώ, εάν έχει δουλειά. Αυτοί
είναι άνθρωποι στην παραγωγική ηλικία και από άποψη εργα-
σίας, αλλά και από άποψη δηµιουργίας οικογένειας, έτσι ώστε
το ελληνικό έθνος να µπορέσει διαιωνιστεί. Όµως, φέρνετε εκα-
τοντάδες χιλιάδες λαθροµετανάστες, τους οποίους τους στηρί-
ζετε πολλαπλώς, ποικιλοτρόπως, µε κάθε τρόπο. Βλέπουµε πώς
κινητοποιείται ένα ολόκληρο κράτος για να τους µεταφέρει, για
να τους σιτίσει, για να τους στεγάσει, την ίδια ώρα που δεκάδες
χιλιάδες Έλληνες άστεγοι δεν έχουν απολύτως καµµία τύχη. 

Όταν παίρνατε τους λαθροµετανάστες και τους πηγαίνατε σε
στεγασµένους χώρους µε φαγητό, στους δρόµους της Αθήνας
υπήρχαν οι συνήθεις άστεγοι Έλληνες, οι οποίοι παρέµεναν εκεί,
µόνοι και αβοήθητοι. Και δεν κάνατε τίποτε γι’ αυτούς, γιατί πολύ
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απλά πρώτον, δεν σας καίγεται καρφί, δεύτερον, τα λεφτά των
ΜΚΟ δεν τους περιλαµβάνουν αυτούς και τρίτον, διότι πολλοί
από αυτούς που σας αρέσουν -όπως ο κ. Σόρος- επιθυµούν τη
διάλυση της πατρίδος µας.

Διαλύσατε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους αγρότες,
τους βιοτέχνες, τους µικροοµολογιούχους, όλους αυτούς που
είναι η ραχοκοκαλιά µιας υγιούς οικονοµίας και όχι οι λεγόµενες
αγορές, αυτοί που σας δανείζουν, τα κοράκια, τα funds. 

Επιβραβεύετε την ανθυποµετριότητα µε κάθε τρόπο και βλέ-
πουµε ότι οι µόνοι οι οποίοι επιτυγχάνουν οικονοµικά σε αυτή τη
νεοελληνική κοινωνία, είναι όσοι έχουν θητεύσει στην ΚΝΕ ή στο
«Ρήγα Φεραίο», τότε –ξέρετε- µε τις αξύριστες µασχάλες, τα αξύ-
ριστα πόδια, µε τα αµπέχονα, τα ταγάρια, που φώναζαν για τους
ιµπεριαλιστές, αλλά τώρα πάνε και τους βλέπουν. Είναι όλοι στε-
λέχη επιχειρήσεων που βγάζουν χρήµατα από συµβάσεις µε το
κράτος και µόνο µε αυτό και πουθενά αλλού, µεγαλοκαναλάρ-
χες, µεγαλοεκδότες, µεγαλοεργολάβοι, όλοι αυτοί.

Συνεχίζετε την ίδια ακριβώς πολιτική όσο κι αν προσπαθείτε
να χρυσώσετε το χάπι των προκατόχων σας. Δεν έχετε καµµία
ιδέα περί τίνος πρόκειται όταν οµιλείτε για ανάπτυξη. Γίνεται
ανάπτυξη µε καταστροφικούς φόρους εις βάρος των αγροτών,
εις βάρος των ελευθέρων επαγγελµατιών και όλων αυτών που,
όπως προείπαµε, είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας; Δεν γίνε-
ται ανάπτυξη έτσι. Και δεν µπορείτε, γιατί -επαναλαµβάνω- και
δεν ξέρετε και δεν θέλετε.

Για τα εθνικά θέµατα βλέπουµε ότι σας επιβάλλουν στο Αιγαίο
να γίνονται κοινές περιπολίες Ελλήνων και Τούρκων -αυτών που
φέρνουν όλους τους λαθροµετανάστες, που είναι µεγάλο τµήµα
του προβλήµατος- έτσι ώστε να µην έρχονται. Σας κοροϊδεύουν
και σας φτύνουν µέσα στα µούτρα και εσείς σκύβετε καρτερικά
το κεφάλι! Την ίδια ώρα καλείτε και τον δήθεν Υπουργό Εξωτε-
ρικών του Κοσσυφοπεδίου, µιας χώρας που όλοι ξέρουµε τι
έγινε, που δεν είναι χώρα, που προσπαθείτε να την κάνετε χώρα
µε τις επαφές σας, µε το ότι εγκρίνετε και υπογράφετε συµφω-
νίες µε αυτή τη χώρα εις βάρος συµµάχων µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το µοναδικό ανάχωµα σε όλη αυτή τη λαίλαπα –δεν µας επι-
τρέπει ο χρόνος να πούµε άλλα- είναι η Χρυσή Αυγή είτε σας
αρέσει είτε όχι. Ο Θεός να βάλει το χέρι του, να βοηθήσει αυτή
την πατρίδα! 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ.
Όπως είπα από την αρχή, από χθες έχει συµφωνηθεί να µιλή-

σει ο κ. Σιµορέλης, τον οποίο και παρακαλώ να έρθει στο Βήµα. 
Επίσης, εφόσον ισχύει µια συνάντηση των εκπροσώπων των

κοµµάτων στο γραφείο του κ. Βούτση στις 12.00’, θα µου επιτρέ-
ψετε, αν και ήταν στην επόµενη τετράδα ο κ. Κεγκέρογλου –πρέ-
πει να εκπροσωπήσει το ΠΑΣΟΚ σε αυτή τη συνάντηση για να
λυθούν διαδικαστικά και άλλου τύπου θέµατα, αναγκαία, όµως,
να λυθούν σήµερα- να του δώσω τον λόγο και ύστερα στον κ.
Παπαγγελόπουλο.

Κύριε Σιµορέλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και χθες και σήµερα οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας επι-

µένουν και µας λένε ότι δεν έχουµε την εµπιστοσύνη τους, δεν
έχουµε τη στήριξή τους. Ποιος σας ρώτησε; Ποιος σας τη ζή-
τησε; Δεν θέλουµε ούτε την εµπιστοσύνη ούτε τη στήριξη του
παλιού. Έχουµε τη νωπή στήριξη του ελληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και εγώ µε τη σειρά µου θα
ήθελα να ευχηθώ στον Πρωθυπουργό, στην Κυβέρνηση και στη
νέα Βουλή καλή επιτυχία και καλή δύναµη στη δύσκολη κοινο-
βουλευτική περίοδο που έχουµε µπροστά µας. 

Επίσης, θέλω να ευχαριστήσω τους συµπολίτες µου του
Νοµού Τρικάλων που τίµησαν τον αγώνα µας µε την ψήφο τους
και την εκ νέου εµπιστοσύνη τους να τους εκπροσωπήσω στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο.

Αυτήν την κρίσιµη στιγµή για την ελληνική κοινωνία και την οι-
κονοµία η νέα Κυβέρνηση, έχοντας νωπή και καθαρή τη λαϊκή εν-
τολή, οφείλει άµεσα να ξεκινήσει το έργο της. Σε συνέχεια όσων

ξεκίνησε την προηγούµενη περίοδο, µε γνώµονά της την αλλη-
λεγγύη και την κοινωνική δικαιοσύνη, πρέπει να συγκρουστεί µε
το παλιό κατεστηµένο και να φέρει τις απαραίτητες ριζικές αλ-
λαγές που προϋποθέτει ένα σύγχρονο, κοινωνικό και δηµοκρα-
τικό κράτος.

Βασική προϋπόθεση για να προσδοκούµε θετικά αποτελέ-
σµατα είναι η διαρκής µάχη για την ελάφρυνση του ελληνικού
χρέους που πρέπει οπωσδήποτε να κερδηθεί. Αυτό θα δώσει
ανάσα στην ελληνική οικονοµία και θα µας βοηθήσει να βγούµε
από την εκβιαστική πολιτική της λιτότητας. Η αναδιάρθρωση του
χρέους για πρώτη φορά µπαίνει στις πραγµατικές της διαστάσεις
ως ένα πρόβληµα, όχι µόνο δικό µας, αλλά πανευρωπαϊκό. 

Είναι σαφές ότι τη µάχη αυτή µπορεί να τη δώσει και να την
κερδίσει µόνο µια πολιτική δύναµη που δεν ανήκει στο παλαιό
πολιτικό σκηνικό, το οποίο έχει ευθύνες για τη δηµιουργία του
χρέους. Επιπλέον, το µεγάλο στοίχηµα γι’ αυτή την Κυβέρνηση
είναι να µπει ένα τέλος στη χρόνια διαφθορά που µαστίζει ορι-
σµένες πτυχές της ελληνικής οικονοµίας, µε στοχευµένες κινή-
σεις που θα την εντοπίζουν και θα την ξεσκεπάζουν, ώστε να µη
χάνονται ετησίως τόσα χρήµατα στη φοροδιαφυγή και σε παρά-
νοµες ενέργειες.

Το  επόµενο διάστηµα η καταπολέµηση κάθε είδους διαφθο-
ράς πρέπει να είναι σηµαία της Κυβέρνησης, µε αυστηρότερες
ποινές και απλοποίηση της διαδικασίας επιβολής τους. Τα χρή-
µατα που θα προκύψουν από την πάταξη της παραοικονοµίας
και της φοροδιαφυγής, το χτύπηµα του λαθρεµπορίου, την από-
δοση του ΦΠΑ που ανέρχεται στα 6 δισεκατοµµύρια ετησίως
µπορούν να χρησιµοποιηθούν για την ενίσχυση του κράτους
πρόνοιας και σε ισοδύναµα µέτρα. Επιτέλους, πρέπει να ανοί-
ξουν οι κρυµµένες λίστες, να πληρώσουν όσοι τόσα χρόνια πλού-
τιζαν παράνοµα σε βάρος του ελληνικού λαού. Εκτός αυτού, η
ανάπτυξη δεν είναι κάτι που έρχεται µαγικά. Χρειάζεται ριζικές
αλλαγές για την πάταξη της γραφειοκρατίας που αποτρέπει την
επιχειρηµατική δραστηριότητα. Ο εργασιακός µεσαίωνας και η
επισφάλεια δεν αποτελούν εγγυήσεις ανάπτυξης, όπως µας υπό-
σχεται το νεοφιλελεύθερο δόγµα, αλλά οξύνουν την κρίση.

Πρέπει να εξασφαλίσουµε ότι η ανταγωνιστικότητα της ελλη-
νικής οικονοµίας δεν θα βασίζεται στην «κινεζοποίηση» της ερ-
γασίας, αλλά στην καινοτοµία, στην εφευρητικότητα, την έρευνα
και τον τουρισµό. Πρέπει, µε κατάλληλη αξιοποίηση των επενδυ-
τικών πακέτων, να δώσουµε µια ώθηση προς τα εµπρός, να στη-
ρίξουµε τη µικροµεσαία επιχείρηση, να δηµιουργήσουµε τις
συνθήκες, ώστε οι νέοι και οι νέες επιστήµονες να µην αναγκά-
ζονται να εγκαταλείψουν τη χώρα. Να στηρίξουµε τους αγρότες
και τον πρωτογενή τοµέα παραγωγής, µε προστασία του εισο-
δήµατός τους, τον έλεγχο των παράνοµων εισαγωγών και σχε-
διασµό για τις εξαγωγές. 

Με λίγα λόγια, πρέπει να συµµαζέψουµε την ακαταστασία που
σαράντα χρόνια δηµιούργησαν τα κόµµατα του παλιού πολιτικού
σκηνικού, µε ανάπτυξη, µε πάταξη της διαφθοράς και της δια-
πλοκής, µε κοινωνικό κράτος και αλληλεγγύη, µε ταξικό πρό-
σηµο. Και όλα αυτά, να είναι µε γνώµονα το συµφέρον του
ελληνικού λαού και κυρίως όσων επλήγησαν τα τελευταία πέντε
χρόνια λιτότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρνηση πιο έµπειρη,
πιο αποφασισµένη, συνεχίζει το τιτάνιο έργο της διαρκούς δια-
πραγµάτευσης, µε στόχο όχι µόνο την αναδιάρθρωση του χρέ-
ους, αλλά την αλλαγή συσχετισµών και την καταπολέµηση της
λογικής της λιτότητας στην Ευρώπη. Με την πορεία και τη δράση
της αποτελεί παράδειγµα και εµπνέει τους λαούς της Ευρώπης,
ωθώντας προς ένα πιο δίκαιο σύστηµα και µια Ευρώπη των λαών
και των ιδρυτικών της αξιών. Είναι µια δύσκολη µάχη που βρίσκε-
ται ακόµη στην αρχή, αλλά µε αγώνα, τη στήριξη του ελληνικού
λαού και όλων των δηµοκρατικών ευρωπαίων πολιτών µπορούµε
να πετύχουµε. 

Και κάτι ακόµα. Θα ήθελα, ως ενεργός φαρµακοποιός  να
απευθυνθώ προς τους Υπουργούς Υγείας και Οικονοµίας –λυπά-
µαι που δεν είναι κανείς εδώ, φαντάζοµαι να το ακούσουν- και να
µεταφέρω την αγωνία των χιλιάδων φαρµακοποιών, των εργαζο-
µένων που δουλεύουν στον τοµέα του φαρµάκου και των πολι-
τών ότι το φάρµακο πρέπει να παραµείνει κοινωνικό αγαθό και
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δεν πρέπει να είναι ένα κοινό εµπόρευµα. 
Επίσης, οι φαρµακοποιοί θέλουν τα φαρµακεία τους να είναι

τα κέντρα πρωτοβάθµιας φροντίδας. Θέλουν να ισχύσει και στα
φαρµακεία στην Ελλάδα ό,τι ισχύει στην υπόλοιπη Ευρώπη. Να
µην περάσουν σε χέρια και σε κεφάλαια αγνώστου προέλευσης,
που θα είναι εις βάρος της δηµόσιας υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στον κ. Κεγκέρογλου.

Κύριε Κεγκέρογλου, θέλετε να µιλήσετε από τη θέση σας ή
από το Βήµα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Προγραµµατικές είναι, κύριε
Πρόεδρε. Από το Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου.

Ελπίζω ότι εκτιµάτε την ανοχή των συναδέλφων και θα τελει-
ώσετε µέσα σε έξι λεπτά. Θα πάρετε και τον κ. Βούτση µετά και
θα πάτε στο γραφείο του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Πρό-
εδρε, και τους κυρίους συναδέλφους.

Πρέπει να πούµε ότι δύο µέρες τώρα ακούσαµε ωραίες εκθέ-
σεις ιδεών, νέες θεωρίες περί µνηµονιακού αριστερισµού, γενι-
κές αναφορές και σχολιασµούς για τα προβλήµατα της χώρας
και της κοινωνίας, αλλά κουβέντα για λύσεις.

Κύριοι της Κυβέρνησης, αφού σκοτώσατε την ελπίδα και ιδι-
αίτερα για τους νέους, ποδοπατείτε καθηµερινά την αλήθεια.
Ίχνος αυτοκριτικής! Θα το αντιληφθείτε µετά από δυο µήνες,
αλλά σας το λέµε από τώρα.

Δεν ακούσαµε δύο µέρες τώρα καµία κουβέντα για τα τριακό-
σια πενήντα εννέα έργα του ΕΣΠΑ που απεντάχθηκαν και τα 3,1
δισεκατοµµύρια που χάσαµε, ούτε για τη διάψευση από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή του δήθεν αιτήµατος για παράταση που κα-
ταθέσατε. Ουδέποτε κατατέθηκε, λέει, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Δεν ακούσαµε καµµία λέξη για την αύξηση της ανεργίας. Κω-
λύσατε τα δέκα από τα έντεκα έτοιµα προγράµµατα για την αν-
τιµετώπιση της ανεργίας, που σας παραδώσαµε. Αποσαθρώσατε
την πραγµατική οικονοµία και ιδιαίτερα στους κλάδους εισαγω-
γών-εξαγωγών και είχαµε µέσα σε τριάντα πέντε ηµέρες εκατόν
εβδοµήντα έξι χιλιάδες απολύσεις. 

Έχουµε είκοσι χιλιάδες κενά στην πρωτοβάθµια και δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση. Ξεχάσατε να βγάλετε την προκήρυξη για την
ειδική εκπαίδευση. Αφήσατε φέτος σαράντα χιλιάδες παιδιά
εκτός παιδικών σταθµών. 

Κόψατε τη χρηµατοδότηση σε σαράντα τέσσερα κέντρα ηµε-
ρήσιας φροντίδας για χίλια τετρακόσια τριάντα παιδιά µε ανα-
πηρία. Δεν υλοποιείτε το νόµο για το ειδικό νοσήλιο των στεγών
υποστηριζόµενης διαβίωσης. Αφήσατε εκτός προγράµµατος
κάρτας σίτισης, που ψήφισε όλη η Βουλή, εκατόν πενήντα χιλιά-
δες δικαιούχους. 

Από το Ταµείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας για τους απόρους, που
φέραµε το Δεκέµβριο 330 εκατοµµύρια και είναι στο Ταµείο του
ΤΕΒΑ, για το πρόγραµµα επισιτιστικής βοήθειας δεν έχετε εκτα-
µιεύσει µέχρι στιγµής ούτε ένα ευρώ. 

Οι κ.κ. Τριανταφυλλίδης και Σαρίδης αναφέρθηκαν στο αξιό-
λογο έργο που κάνουν η Αυτοδιοίκηση και η Εκκλησία στη Δυτική
Θεσσαλονίκη, που είναι πράγµατι πάρα πολύ σηµαντικό. Ξέχα-
σαν, όµως, να πουν ή δεν το γνωρίζουν ότι είναι πρόγραµµα που
στηρίζεται από το Υπουργείο Εργασίας µε βάση προγραµµατική
σύµβαση.

Πρέπει να πούµε ότι αντί της επέκτασης του εγγυηµένου κοι-
νωνικού εισοδήµατος του  νέου θεσµού, που καθιερώθηκε επι-
τέλους και στη χώρα µας -από την 1η Ιουλίου σε ολόκληρη τη
χώρα- προσπαθήσατε να απαξιώσετε το νέο θεσµό. Η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, βεβαίως, µέσα από το µνηµόνιο επέβαλε την
επανεκκίνησή του από τον Απρίλιο του 2016 µε κόστος την κα-
τάργηση του ΕΚΑΣ.

«Σπάσατε» για πρώτη φορά την κατώτατη σύνταξη στη χώρα
µας. Δεχθήκατε αυτή την κατάργηση του ΕΚΑΣ που προανέ-
φερα. Η µείωση 2% στις κύριες συντάξεις και 6% στις επικουρι-
κές είναι µόνο η πρώτη δόση περικοπών. Οι νέες µεγαλύτερες

µειώσεις που έρχονται οφείλονται αποκλειστικά και µόνο στη µεί-
ωση της κρατικής χρηµατοδότησης κατά 2,5 περίπου δισεκατοµ-
µύρια που πρότεινε ο κ. Τσίπρας να ενταχθεί στο τρίτο µνηµόνιο.

Προχθές, µε πολύ στόµφο ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ότι
θα γίνει η διανοµή καρτών µετακίνησης ΑΜΕΑ για το 2015. Εδώ
είσαστε όλοι. Με πολύ στόµφο το ανακοίνωσε, το τονίζω. Δεν
φταίει ο ίδιος. Κάποιοι του έδωσαν το σηµείωµα. Τον ενηµερώ-
νουµε ότι αυτό το πρόγραµµα λειτουργεί για πολλά, πολλά χρό-
νια. Πέρυσι, παραδείγµατος χάρη, το 2014 οι κάρτες
µοιράστηκαν τους µήνες Μάρτιο και Απρίλιο. Τι είναι αυτή η
εξαγγελία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον αναµφισβήτητη η
πρωτιά ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ σε αναξιοπιστία και δηµαγωγία. Υπήρχαν
και άλλοι πρωτύτερα. Τους ξεπεράσατε, µε τις υποσχέσεις του
Ιανουαρίου περί παροχών 12 δισεκατοµµυρίων του προγράµµα-
τος της Θεσσαλονίκης που έγιναν 14,5 δισεκατοµµύρια µέτρα µε
το τρίτο µνηµόνιο, µε τη µετατροπή του «όχι» στα µέτρα Γιούν-
κερ των 8,1 δισεκατοµµυρίων σε «ναι» στα µέτρα Τσίπρα-Καµµέ-
νου των 14,5 δισεκατοµµυρίων, µε τις υποσχέσεις περί παράλ-
ληλου προγράµµατος και ισοδύναµων µέτρων, που δεν είχατε
σκεφθεί στους επτά µήνες, αλλά τα ανακαλύψατε στις είκοσι
τρεις προεκλογικές ηµέρες.

Μετά τις τελευταίες εκλογές σε κάθε περίπτωση θα πίστευε
κανείς ότι επιτέλους θα τέλειωναν τα ψέµατα. Όµως, συνεχίζον-
ται. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι πλέον εθισµένη. Επανέ-
φερε ελλείµµατα και ύφεση, αλλά στο ψέµα δηµιουργεί πλεό-
νασµα και µάλιστα µεγάλο.

Εδώ είναι, κύριε Τσίπρα, η µόνη ευκαιρία, το µεγάλο ισοδύ-
ναµο που µπορείτε να βρείτε. Αντί της αύξησης ΦΠΑ σε τρόφιµα,
εστίαση, αγροεφόδια, εκπαίδευση, νησιά και τουρισµό, αντί της
υπερφορολόγησης των αγροτών και του τριπλασιασµού των
ασφαλιστικών εισφορών, αντί της αύξησης του συντελεστή από
26% στο 29%, αντί της µονιµοποίησης της εισφοράς αλληλεγ-
γύης, αντί της κατάργησης του ΕΚΑΣ, αντί της µείωσης κατά 2,5
δισεκατοµµύρια της κρατικής χρηµατοδότησης στα ασφαλιστικά
ταµεία, το ισοδύναµο είναι να επιβάλετε 23% ΦΠΑ επί των ψευ-
δών υποσχέσεων, εξαγγελιών και δεσµεύσεών σας. Μία πρώτη
εκτίµηση: Πρόγραµµα Θεσσαλονίκης 12 δισεκατοµµύρια, 14,5
δισεκατοµµύρια το µνηµόνιο που δεν θα ερχόταν ποτέ, 26,5 δι-
σεκατοµµύρια επί 23% 6,1 δισεκατοµµύρια. Μιλάω απολύτως σο-
βαρά, γιατί µε την ίδια αντίληψη δυστυχώς υπογράψατε όλα
αυτά που υπογράψατε, δήθεν µετά από σκληρή διαπραγµά-
τευση.

Αυτό, όµως, που διεκδικεί εγγραφή στο βιβλίο Γκίνες είναι τα
ψέµατα των Προγραµµατικών Δηλώσεων, όπως τα επιβεβαίωσε
ο ίδιος κ. Τσίπρας.

Πού είναι η αλήθεια, τελικά, για να δούµε που θα µπει το 23%;
Στις Προγραµµατικές Δηλώσεις που µιλήσατε για µείωση της
ανεργίας ή στον προϋπολογισµό, που υπολογίζετε αύξηση 1,2%
στην ανεργία; Στις Προγραµµατικές Δηλώσεις που είπατε για
ανάπτυξη το πρώτο εξάµηνο του 2016 ή στον προϋπολογισµό
που προβλέπετε ύφεση 1,3%; Στις Προγραµµατικές Δηλώσεις
που είπατε για αύξηση εξαγωγών ή στον προϋπολογισµό που µι-
λάτε για µείωση 1%; Στις Προγραµµατικές που µιλήσατε για µεί-
ωση του δηµόσιου χρέους ή στον προϋπολογισµό που
προβλέπετε αύξηση στο 192% του ΑΕΠ από 181%; Πού τελικά
είναι η αλήθεια;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω ότι η
µόνη πρόβλεψη που συµπίπτει ανάµεσα στον προϋπολογισµό και
στις Προγραµµατικές Δηλώσεις είναι η πρόβλεψη για αύξηση
των  επενδύσεων, η µοναδική δηλαδή που θα διαψευσθεί από τα
πράγµατα και αυτό λόγω της µεγάλης αλλεργίας που έχει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στο DNA του για τις ιδιωτικές επενδύσεις και την επιχειρη-
µατικότητα.

Με ευθύνη της Κυβέρνησης η Ελλάδα φαίνεται ότι θα χάσει
άλλη µια ευκαιρία και θα µπει σε νέο κύκλο οπισθοδρόµησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
πρέπει να κλείσετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
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Εµείς επιµένουµε και καλούµε τους επτακόσιους εξήντα τέσ-
σερις χιλιάδες ανθρώπους που απογοητεύτηκαν από την Κυβέρ-
νηση, από τη Νέα Δηµοκρατία και από άλλες δυνάµεις να έρθουν
κοντά, να µη σταθούν απέναντι στην πολιτική…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βασίλειε, µε φέρνεις
σε δύσκολη θέση!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …να αξιοποιήσουν τη δυνατό-
τητα να στηρίξουν την αλήθεια και την πραγµατική προοπτική και
ελπίδα για τον τόπο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως είχα προαναγ-

γείλει, ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Δηµήτριος
Παπαγγελόπουλος, έχει τον λόγο και, όπως είπα, αντί για οκτώ
λεπτά που έχουν οι αναπληρωτές Υπουργοί, επειδή είναι ο πρώ-
τος που µπαίνει στη µείωση, θα έχει δέκα λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, κατ’ αρχήν, για την παραχώρηση
που µου κάνετε στον χρόνο οµιλίας µου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πάταξη της διαφθοράς αποτε-
λεί προτεραιότητα, δέσµευση της Κυβέρνησης και βασικό πυ-
λώνα του κοινωνικού συµβολαίου που υπογράφτηκε µε τον
ελληνικό λαό στις 25 Γενάρη και ανανεώθηκε στις 20 Σεπτέµβρη.

Ως γνωστόν, όµως, η αντιµετώπιση της διαφθοράς δεν αντι-
µετωπίζεται µε ευχολόγια και κατά την προσωπική µου άποψη
ούτε µε µεγαλεπήβολα σχέδια, τα οποία συνήθως αποτυγχάνουν
και καταλήγουν σε ευχολόγια. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε τη φράση του Λαµπεντούζα στον «Γα-
τόπαρδο» ότι «για να µείνουν όλα ίδια, πρέπει να τ’ αλλάξεις
όλα». Η Κυβέρνηση, όµως, ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν θέλει να µείνουν
όλα ίδια. Θέλει να τελειώνει µε το παλιό. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν, χωρίς ευχολόγια και κενές περιεχοµένου
παραινέσεις, αλλά µε µεγαλύτερη δυναµική και γνώση, που µας
εξασφάλισε η επτάµηνη διακυβέρνηση και µε την εκφρασµένη
βούληση του Πρωθυπουργού, που είναι και η εντολή του ελληνι-
κού λαού, να παταχθούν όλοι οι θύλακες της διαπλοκής και της
διαφθοράς σε όλα τα επίπεδα και προς όλες τις κατευθύνσεις.

Επιλέξαµε, η Ελληνική Γραµµατεία για την Καταπολέµηση της
Διαφθοράς να υπαχθεί στο Υπουργείο Δικαιοσύνης ως ανεξάρ-
τητη δοµή υπαγόµενη σε ένα Υπουργείο που έτσι και αλλιώς
αποτελεί την κορωνίδα της διασφάλισης των δηµοκρατικών λει-
τουργιών του κράτους. Οι περισσότερες δράσεις, άλλωστε, είτε
εκκινούν από τη δικαιοσύνη είτε καταλήγουν σε αυτή. 

Η δοµή αυτή έχει έτσι και αλλιώς ήδη επιτυχηµένο πρόσηµο.
Είναι µια δοµή πολύ αποτελεσµατικότερη από προηγούµενες πο-
λιτικές επιλογές που είχαν γίνει από τις κυβερνήσεις του παρελ-
θόντος και την τρόικα, οι οποίες είχαν αποκλειστικά επικοινω-
νιακή στόχευση και κανένα αποτέλεσµα, πράγµα που καταδει-
κνύεται από το γεγονός ότι ακόµα και τη µνηµονιακή περίοδο
διακυβέρνησης το φαινόµενο της διαφθοράς, αντί να υποχωρή-
σει, γιγαντώθηκε. 

Η διαφθορά, δυστυχώς, έχει εξαπλωθεί οριζόντια στο σύνολο
της δηµόσιας διοίκησης, η οποία πάσχει όχι από στελέχη, αλλά
από έλλειψη διαφανών διαδικασιών, γεγονός που επιτρέπει την
εύκολη και ανέλεγκτη λειτουργία κυκλωµάτων που λυµαίνονται
στην κυριολεξία τη δηµόσια διοίκηση και την οικονοµία της χώρας. 

Ήδη βρισκόµαστε µπροστά σε µια νέα πραγµατικότητα. Μέσα
σε ελάχιστο χρόνο έγιναν µεγάλες αποκαλύψεις. Η δικαιοσύνη
αναπνέει. Οι ελεγκτικοί µηχανισµοί αναβαθµίζονται και λειτουρ-
γούν απρόσκοπτα. Η δέσµευση για ανηλεή µάχη κατά της δια-
φθοράς και της διαπλοκής τηρήθηκε κατά γράµµα από την
προηγούµενη κυβέρνηση και σήµερα συνεχίζουµε ακόµα πιο
αποφασιστικά. Και δεν σταµατάµε εδώ. Δεν σταµατάµε στη λίστα
Λαγκάρντ, στα δάνεια της ΑΤΕ, στις σκανδαλώδεις παραχωρή-
σεις του ΤΑΙΠΕΔ, στο σκάνδαλο Πανγαία, στη δανειοδότηση των
µέσων µαζικής επικοινωνίας, στα θαλασσοδάνεια των µεγαλο-
σχηµόνων, στο όργιο των κατευθυνοµένων κρατικών διαφηµί-
σεων και σε τόσα άλλα, τα οποία όλα έχουν πάρει πλέον τον
δρόµο τους. 

Τα αποτελέσµατα είναι ορατά, αλλά είναι ακόµα πιο σηµαντικά
αυτά που θα ακολουθήσουν. Δεν θα υποχωρήσουµε στον πό-
λεµο για να βγούµε από το τέλµα της διαφθοράς. Είµαστε έτοι-
µοι και αποφασισµένοι για τη ρήξη µε το παλιό και χρεοκοπηµένο
σύστηµα, την οικονοµική ολιγαρχία, το φαύλο κατεστηµένο και
τα διαπλεκόµενα συµφέροντα. 

Χαράξαµε ήδη και υλοποιούµε το εθνικό σχέδιο δράσης κατά
της διαφθοράς, το θεσµικό πλαίσιο που θα διατρέχει οριζόντια
και κάθετα το σύνολο του δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, ώστε
να διαλύσουµε κάθε θύλακα διαφθοράς, κάθε θύλακα πλουτι-
σµού σε βάρος του λαού και των εθνικών συµφερόντων. 

Σαράντα επτά είναι οι στόχοι µε εκατόν είκοσι τρεις δράσεις
και βαθιές παρεµβάσεις-τοµές στο σύνολο της δηµόσιας διοίκη-
σης µέσα στην επόµενη τριετία 2015-2018. Θα µου επιτρέψετε
να αναφέρω µερικούς από τους πλέον σηµαντικούς στόχους: 

Πρώτον, η αναβάθµιση του ρόλου και των δυνατοτήτων των
ελεγκτικών µηχανισµών και η συγχώνευση των κυριοτέρων εξ
αυτών, µε στόχο τα καλύτερα και ταχύτερα αποτελέσµατα, την
καλύτερη οργάνωση, καθώς και την εξοικονόµηση οικονοµικών
πόρων. Στο σηµείο αυτό θέλω να σηµειωθεί ότι θα αναβαθµιστεί
και θα ενισχυθεί ο ρόλος των εισαγγελέων κατά της διαφθοράς
και του οικονοµικού εγκλήµατος. Θα ριχθούν στη µάχη κατά της
διαφθοράς περισσότεροι εισαγγελείς, οπλισµένοι µε τις ανα-
γκαίες εξουσίες και αρµοδιότητες. 

Δεύτερον, ο καλύτερος συντονισµός και η ανταλλαγή πληρο-
φοριών µεταξύ των ελεγκτικών µηχανισµών. 

Τρίτον, η υιοθέτηση διεθνών ελεγκτικών προτύπων από τα
ελεγκτικά σώµατα και η διενέργεια τακτικών ελέγχων. 

Τέταρτον, η εισαγωγή πληροφοριακών συστηµάτων, ώστε σε
πραγµατικό χρόνο να υπάρχει διάχυση και διαχείριση πληροφο-
ριών µεταξύ των ελεγκτικών µηχανισµών. 

Πέµπτον, η χάραξη στρατηγικής κατά της διαφθοράς στο σύ-
νολο της δηµόσιας διοίκησης και ιδίως στους τοµείς υψηλού κιν-
δύνου, υγεία, άµυνα, δηµόσιες συµβάσεις, προµήθειες,
Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, δηµόσια έργα και λοιπά. 

Έκτον, η πλήρης αναµόρφωση του συστήµατος και των διαδι-
κασιών των δηµοσίων συµβάσεων µε διαφανείς όρους στα δη-
µόσια έργα. 

Έβδοµον, η πλήρης αναµόρφωση του συστήµατος προµη-
θειών υγείας. 

Όγδοον, νέο νοµικό πλαίσιο για την πάταξη της λαθρεµπορίας
-καύσιµα, καπνικά, αλκοόλ- µε ταυτόχρονη δηµιουργία ενιαίου
επιχειρησιακού κέντρου δίωξης του λαθρεµπορίου. 

Ένατον, η δηµιουργία ενιαίου συστήµατος υποδοχής καταγ-
γελιών για περιπτώσεις διαφθοράς στο σύνολο της δηµόσιας δι-
οίκησης και των συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων. Η δια-
βίβασή τους για έλεγχο στα αρµόδια ελεγκτικά σώµατα και ο
έλεγχος της ταχύτητας και της ποιότητας των διαδικασιών µε
επιτάχυνση των δράσεων όλων των ελεγκτικών µηχανισµών και
άµεση προτεραιότητα στην εξέλιξη των µεγάλων υποθέσεων. 

Κατά προτεραιότητα δηµιουργία νέου νοµικού πλαισίου για το
πολιτικό χρήµα και για το «πόθεν έσχες» των κρατικών λειτουρ-
γών, το οποίο και θα ολοκληρωθεί εντός του προσεχούς διµή-
νου.

Θα αξιοποιήσουµε όλα τα κοινοτικά προγράµµατα για εκσυγ-
χρονισµό των ελεγκτικών µηχανισµών και εκµετάλλευση των
νέων τεχνολογιών, σε συνεχή συνεργασία και ανταλλαγή τεχνο-
γνωσίας µε τους κορυφαίους ευρωπαϊκούς µηχανισµούς. 

Για πρώτη φορά αιτούµεθα χρηµατοδοτήσεις για αναβάθµιση
κορυφαίων πτυχών του ελεγκτικού µηχανισµού. Ήδη η Γενική
Γραµµατεία, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών και τις
υπηρεσίες του ΕΣΠΑ, δουλεύει προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Συνοψίζοντας, για να τελειώσω αυτό το κεφάλαιο της οµιλίας
µου, να πω ότι προχωρούµε τιµώντας τις διακηρύξεις µας µε
πράξεις που θα καταστήσουν εφικτές τις τοµές µιας σύγχρονης
δηµοκρατικής διακυβέρνησης µε ριζοσπαστικό πρόσηµο.

Στις υπόλοιπες νοµοθετικές πρωτοβουλίες και δράσεις του
Υπουργείου Δικαιοσύνης αναφέρθηκε ο Υπουργός Νίκος Παρα-
σκευόπουλος.

Συµπληρωµατικά θα πω, λόγω και της εµπειρίας µου, επειδή
υπηρέτησα τριάντα χρόνια ως εισαγγελέας, ότι η συντριπτική
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πλειοψηφία των εισαγγελέων και δικαστών της χώρας µας τιµά
το λειτούργηµά τους. Τους διαβεβαιώνω ότι τους σέβοµαι, τους
τιµώ και τους εµπιστεύοµαι απόλυτα. Θα είµαι αρωγός στις επί-
πονες προσπάθειές τους. Γνωρίζω τα προβλήµατά τους και θα
καταβάλω κάθε δυνατή προσπάθεια για την επίλυσή τους. Γνω-
ρίζω, επίσης, πρόσωπα και πράγµατα στο χώρο της δικαιοσύνης.
Τέλος, γνωρίζω τα νοµικά και µη τερτίπια που χρησιµοποιούν κά-
ποιοι για την παρεµπόδιση του έργου τους. Έχω έτοιµα νοµοθε-
τικά και άλλα µέτρα για να διευκολύνω το έργο τους. 

Έχω, όµως, µια παράκληση προς τους παλιούς µου συναδέλ-
φους: Η Δικαιοσύνη είναι τυφλή, αλλά δεν πρέπει να είναι κουφή.
Πρέπει να αφουγκράζεται την κοινωνία µας. Πρέπει να νιώθει τον
ανθρώπινο πόνο και δεν πρέπει να ξεχνά ότι δεν δικάζει υποθέ-
σεις και δικογραφίες, αλλά ανθρώπους. Και θέλω να τους υπεν-
θυµίσω ότι ανεξαρτησία σηµαίνει καµµία εξάρτηση και στις
εξαρτήσεις περιλαµβάνονται µερικές έννοιες, όπως ιδεολογική,
ιδεοληπτική, εµµονική, ιεραρχική κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελειώνω µε την επισήµανση ότι
η διαφθορά είναι βδέλλα που µας αποµυζά όλους και πρέπει να
απαλλαγούµε από αυτήν. Είναι, όµως, και Λερναία Ύδρα. Ένα
κεφάλι κόβεις, τρία εµφανίζονται. Υπενθυµίζω ότι ο µυθικός Ηρα-
κλής δεν θα είχε καταφέρει τίποτα, εάν δεν είχε τη συνδροµή του
συντρόφου του, που καυτηρίαζε αµέσως µετά το κόψιµο κάθε
κεφαλιού.

Είναι απαραίτητη, λοιπόν, για την εξουδετέρωση της διαφθο-
ράς και της διαπλοκής η συνδροµή όλου του πολιτικού συστή-
µατος. Η πάταξη της διαφθοράς και της διαπλοκής δεν είναι
στοίχηµα, γιατί το στοίχηµα ενέχει το στοιχείο της αβεβαιότητας.
Είναι ιστορική επιταγή. Είναι λαϊκή εντολή. Είναι δέσµευση του
Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Εποµένως,
είναι µοναδική ευκαιρία να απαλλαγούµε από τη γάγγραινα αυτή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ακούστε πώς πρέπει να πάµε από εδώ και κάτω, µε δε-
δοµένο ότι ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Μουζάλας στις
12.30’πρέπει να αναχωρήσει για το αεροδρόµιο, γιατί θα πάει
στο Λουξεµβούργο. 

Θα δώσω τον λόγο, µε τη συµφωνία που είχε κάνει αποδεκτή
η Ολοµέλεια µετά από πρόταση του Προέδρου µας κ. Βούτση,
στον κ. Αθανασίου Χαράλαµπο, για να ακολουθήσει δηλαδή ένας
Βουλευτής της Αντιπολίτευσης µετά τον Υπουργό. Μετά θα
δώσω τον λόγο στον κ. Μουζάλα για το χρόνο που του αναλογεί
και στη συνέχεια, επειδή δεν θα έχουν παρεµβληθεί τέσσερις συ-
νάδελφοι, θα ακολουθήσουν οκτώ συνάδελφοι, οι οποίοι µε τη
σειρά, µετά τον κ. Αθανασίου είναι ο κ. Στέφος, η κ. Βράντζα, η
κ. Κανέλλη, ο κ. Εµµανουηλίδης, ο κ. Τζαβάρας, ο κ. Κατσίκης
και ο κ. Βαρεµένος. Δηλαδή και να έρθει Υπουργός, δεν θα τον
παρεµβάλω µέχρι να εξαντλήσουµε τα ονόµατα τα οποία σας
είπα, για να εξυπηρετήσουµε τον κ. Μουζάλα που πρέπει να
φύγει για το αεροδρόµιο.

Κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πριν από οκτώ περίπου µήνες κατά την περίοδο των προγραµ-
µατικών δηλώσεων της προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ µε κάθε ευκαιρία συνιστούσα στους συναδέλφους µου
Βουλευτές της κυβέρνησης να είναι φειδωλοί µε τα λόγια και τις
υποσχέσεις γιατί σύντοµα όσα λένε µπορεί να τα βρουν µπροστά
τους.

Πριν οκτώ µήνες τα µνηµόνια θα σκίζονταν, η Ελλάδα θα στα-
µατούσε να είναι µια αποικία χρέους. Μια καλύτερη λύση ήταν
αναπόφευκτη. Ενδιάµεσα ζήσαµε τη διαπραγµάτευση-ανέκδοτο
του κ. Βαρουφάκη, που δεν ήθελε τα χρήµατα των ξένων, µέχρι
να τελειώσουν τελείως τα δικά µας. 

Ζήσαµε ένα δηµοψήφισµα που ακόµα κανείς δεν έχει καταλά-
βει τελικά, γιατί έγινε. Ζήσαµε την σχεδόν πλήρη κατάρρευση
της πραγµατικής οικονοµίας, που µας οδήγησε πάλι σε αρνητικό
ρυθµό ανάπτυξης. Βιώσαµε και τις πρώτες εκλογές στην ιστορία,
που έγιναν για να κλείσει ένας Πρωθυπουργός τους λογαρια-
σµούς του µε τους εσωκοµµατικούς του αντιπάλους.

Θυµίζω δε, ότι αν δεν υπήρχαν οι δυνάµεις της Αντιπολίτευ-

σης, µε προεξάρχουσα τη Νέα Δηµοκρατία, να βάλουν πλάτη
στα δύσκολα για να σωθεί η χώρα, θα είχαµε βιώσει και µια
εθνική τραγωδία ανείπωτων διαστάσεων. 

Στους οκτώ µήνες που παρήλθαν, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
δεν έκανε τίποτα από αυτά τα µεγαλόσχηµα που εξήγγειλε. Αν-
τίθετα, έκανε σχεδόν όλα αυτά που την προειδοποιήσαµε να µην
κάνει. Έκανε και µερικά ακόµα κατορθώµατα, όπως ο περίφηµος
νόµος Κατρούγκαλου που έφερε πίσω τους επίορκους υπαλλή-
λους στο δηµόσιο και τώρα τρέχει άρον-άρον να τα µαζέψει η
Κυβέρνηση. 

Θα µπορούσα πολλά να πω ακόµα, ωστόσο λόγω έλλειψης
χρόνου θα περιοριστώ σε δύο θέµατα που ξέρω καλά. Το ένα
είναι η δικαιοσύνη, την οποία υπηρέτησα και ως Υπουργός Δι-
καιοσύνης, και το δεύτερο είναι το µεταναστευτικό, όπου ως εκ-
πρόσωπος του Νοµού Λέσβου οφείλω να υπενθυµίσω τις
τραγικές συνέπειες της πολιτικής της προηγούµενης κυβέρνη-
σης για τα ακριτικά νησιά µας.

Στη δικαιοσύνη, η βασική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης ήταν ο ν. 4322/2015, ένας νόµος που γράφτηκε στο πόδι
υπό την πίεση των φίλων του Σάββα Ξηρού και των κινητοποι-
ήσεών τους εντός και εκτός σωφρονιστικών ιδρυµάτων. 

Με το νόµο αυτό καθιερώθηκαν οι διατάξεις για την αποφυλά-
κιση κρατουµένων µε αναπηρία, που όλως τυχαίως εξυπηρε-
τούσε το σκοπό της άµεσης αποφυλάκισης του Σάββα Ξηρού.
Καταργήθηκε ο θεσµός των καταστηµάτων κράτησης τύπου Γ’,
χωρίς να εξηγηθεί γιατί σε όλο σχεδόν το δυτικό κόσµο τέτοια
καταστήµατα, τύπου Γ’ δηλαδή, και λειτουργούν και ως θεσµός
έχουν πετύχει. 

Καθιερώθηκαν οι διατάξεις για την υφ’ όρον απόλυση κρατου-
µένων, καταδικασθέντων για βαρύτατα αδικήµατα. Έτσι αποφυ-
λακίστηκαν µε ευνοϊκούς όρους πρόωρα, µετά την έκτιση του 1/3
της ποινής, χωρίς καµµία εξαίρεση –το τονίζω- για συγκεκριµένα
αδικήµατα. 

Αποφυλακίστηκαν καταδικασθέντες για κακουργηµατικές πρά-
ξεις άνω των δέκα ετών, δηλαδή για µερικά από τα χειρότερα
αδικήµατα, βιαστές, παιδόφιλοι, ένοπλοι ληστές, αδίστακτοι δια-
κινητές ανθρωπίνων ψυχών. Κάποιοι από αυτούς, µόλις λίγες
µέρες µετά την αποφυλάκισή τους, ενεπλάκησαν σε νέα σκληρά
αδικήµατα και η απάντηση του αρµοδίου Υπουργού, του κ. Πα-
ρασκευόπουλου, που ακόµα και σήµερα υποστηρίζει, είναι ότι οι
ρυθµίσεις του επαναλάµβαναν παλαιότερες ρυθµίσεις. Δεν είχε
καµµία σχέση, γιατί εξαιρούσαµε αδικήµατα. Μάλιστα, καυχάται
για την αποσυµφόρηση που πέτυχε, αποδεικνύοντας πως πίσω
από τις αληθοφανείς δηλώσεις κρύβονται συχνά οι µεγαλύτερες
ανακρίβειες. 

Με άλλες διατάξεις έγινε δυσκολότερη η απέλαση αλλοδα-
πών, που έχουν καταδικαστεί για σοβαρά αδικήµατα και είχε απο-
φασιστεί, κατά το νόµο και την κρίση των δικαστηρίων, να απελα-
θούν. 

Από τον κ. Παρασκευόπουλο, που ακόµα σέβοµαι και τιµώ ως
επιστήµονα, περίµενα πρωτοβουλίες άλλου είδους. Περίµενα να
προχωρήσει µε τον νέο Ποινικό Κώδικα, µε τον νέο Σωφρονιστικό
Κώδικα. Περίµενα να συζητήσουµε για το ζήτηµα της αντιµετώ-
πισης του όγκου των δικοφανών προσφυγών, ένα σηµαντικό
πρόβληµα στο δηµόσιο δίκαιο. 

Για όλα αυτά είχε γίνει σηµαντική προεργασία από την Κυβέρ-
νησή µας. Ωστόσο, δυστυχώς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αντί για
σύγχρονη αντεγκληµατική πολιτική, µας προσέφερε µόνο θεω-
ρητικολογία, ιδεοληψία και πάνω απ’ όλα προχειρότητα. 

Άλλωστε και ο ίδιος ο Υπουργός παραδέχθηκε ουσιαστικά ότι
οι βασικότερες παρεµβάσεις που συµπεριλήφθηκαν στα µνηµο-
νιακά νοµοσχέδια, όπως είναι ο Πτωχευτικός Κώδικας και ο Κώ-
δικας Πολιτικής Δικονοµίας, δεν ήταν αποτέλεσµα διαβού-
λευσης, αλλά του επιβλήθηκαν από τους ξένους την τελευταία
στιγµή. 

Και ερωτώ ευλόγως: Αυτά τα θέµατα ήταν ανοιχτά και τα γνώ-
ριζαν στον ΣΥΡΙΖΑ από την πρώτη ηµέρα. Τι έκαναν επί έξι µήνες;
Γιατί δεν διαπραγµατεύθηκαν στα θέµατα της δικαιοσύνης, παρά
ουσιαστικά την τελευταία στιγµή υιοθέτησαν απαράλλακτες τις
προτάσεις των δανειστών; 

Θα ήθελα να θυµίσω επιπλέον ότι ακόµα και σήµερα δεν έχουν

174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



επιλεγεί οι επικεφαλής των ανωτάτων δικαστηρίων της χώρας,
καίτοι έχει από πολύ καιρό λήξει η θητεία τους, από τις 30 Ιου-
νίου. Τις τελευταίες µέρες παρακολουθήσαµε και ένα γαϊτανάκι
απόδοσης ευθυνών για το ζήτηµα αυτό µεταξύ του κυρίου
Υπουργού της Δικαιοσύνης και της πρώην Προέδρου της Βου-
λής, λες και τον ελληνικό λαό και τη Δικαιοσύνη τούς απασχολεί
κυρίως ποιος φταίει και όχι γιατί η δικαιοσύνη τόσους µήνες είναι
ακέφαλη. 

Βέβαια, από κανέναν από τους δύο αρµόδιους δεν εξηγήθηκε
πως τα ίδια διαδικαστικά προβλήµατα δεν εµπόδισαν τον διορισµό
της κ. Θάνου στην ηγεσία του Αρείου Πάγου, µεσούσης της νυ-
κτός, εν µέσω του πυρετού του δηµοψηφίσµατος. Τη βραδιά που
ανακοινώθηκε το δηµοψήφισµα έγινε και η επιλογή µόνο της Προ-
έδρου του Αρείου Πάγου. Θα σας εξηγήσω εγώ, όµως, γιατί έγινε.

Έχετε υπόψη σας ότι υπάρχει στο Σύνταγµα το Ανώτατο Ει-
δικό Δικαστήριο του άρθρου 100, το οποίο, εκτός από τη συν-
ταγµατικότητα των νόµων, ελέγχει και το κύρος και τα
αποτελέσµατα του δηµοψηφίσµατος. Επειδή υπήρχε µεγάλο ζή-
τηµα αν το δηµοψήφισµα είναι έγκυρο, για το αν λύνει δηµοσιο-
νοµικά θέµατα, θα έπρεπε λοιπόν, πρώτον, αν γίνει κάποια
προσφυγή, να υπάρχει Πρόεδρος ο οποίος θα ήταν της αρε-
σκείας για να οδηγήσει µια απόφαση υπέρ του κύρους του δη-
µοψηφίσµατος. 

Αλλά τα αποτελέσµατα; Τι µας είπε το δηµοψήφισµα; «Όχι»
στα µέτρα των 8,5 δισεκατοµµυρίων. Το εφαρµόσαµε; Εφαρµό-
ζεται το αποτέλεσµα του δηµοψηφίσµατος; Αντίθετα, πήραµε
µέτρα 13,5 δισεκατοµµυρίων. Να γιατί έγινε αυτή η επιλογή. Δεν
έγινε η επιλογή για τις µετέπειτα, αν υπήρχαν, διαβουλεύσεις µε-
ταξύ των κοµµάτων ποιος θα ήταν ο Πρωθυπουργός της χώρας. 

Γιατί το λέω αυτό; Διότι αν γίνονταν ταυτόχρονα οι προαγω-
γές, Πρόεδρος του ΑΕΔ θα ήταν, κατά πάσα πιθανότητα, ο Πρό-
εδρος του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτό, βεβαίως, το
καταγγείλαµε και υπάρχει δελτίου Τύπου σχετικό το οποίο
έβγαλα και το καταθέτω, όπως καταθέτω και τη διαφορετική
άποψη της κ. Κωνσταντοπούλου µε τον κ. Παρασκευόπουλο,
όσον αφορά την καθυστέρηση της επιλογής των ηγεσιών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Αθανασίου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έγινε πολύς λόγος για την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και
από τον κύριο Υπουργό και από τον κύριο Πρωθυπουργό. Μα για
ποιαν ανεξαρτησία µιλάµε; Και τι έκαναν τόσους µήνες για την
ανεξαρτησία; 

Θα σας θυµίσω ότι οι αποδοχές των δικαστικών λειτουργών
είναι συνάρτηση της ανεξαρτησίας τους. Όχι µόνο δεν ψήφισαν
τα αναδροµικά, έστω και τα µειωµένα γιατί υπήρχε δηµοσιονο-
µικό πρόβληµα. Τα καταψήφισαν, αλλά επιπλέον δεν εφάρµοσαν
την απόφαση του Μισθοδικείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας καταθέτω και απόσπασµα από την «Αυγή», όπου ο Πρω-
θυπουργός αναφέρει επί λέξει ότι είναι υποχρέωση να εφαρµό-
ζονται οι αποφάσεις των Μισθοδικείων και θα έπρεπε να κατα-
βληθούν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Αθανασίου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καταθέστε τα, γιατί
έχουµε περάσει τον χρόνο, κύριε Υπουργέ. Μην τα διαβάζετε.
Θα τα διαβάσουµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα µείνω όµως σε δύο ζητή-
µατα τα οποία είναι πολύ σοβαρά, κύριε Πρόεδρε. Δώστε που
ένα λεπτό ακόµη, γιατί έχω δύο Υπουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας έχω δώσει δύο
ήδη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Παπαγγε-
λόπουλε, η αυτοδιοίκηση των δικαστηρίων συναρτάται µε την
εσωτερική ανεξαρτησία των δικαστών. Ακούµε διάφορα και κάτι
υπαινίχθη εχθές και ο Υπουργός κι εσείς. 

Μην τολµήσετε να καταργήσετε την αυτοδιοίκηση των δικαστη-
ρίων ή να καταργήσετε ειδικά την αυτοδιοίκηση στις εισαγγελίες,
γιατί ενδεχοµένως κάποιοι εισαγγελείς δεν είναι αρεστοί. Ούτε
µπορείτε να καταργήσετε σε µια λειτουργία του κράτους, που
είναι ισότιµη και ισόκυρη µε τις άλλες λειτουργίες κατά το Σύν-
ταγµα, εκλεγµένες διοικήσεις ή να περιορίσετε τον χρόνο. Το µετά
την θητεία τους να αλλάξει ο χρόνος εκλογών το καταλαβαίνω,
αλλά µην το αποτολµήσετε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, πρέπει να κλείσετε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δύο λόγια για τη
διαφθορά, επειδή έγινε πολύς λόγος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κλείστε όµως.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ακούστηκαν πολλά για τη δια-

φθορά. Έχετε υπόψη σας ότι εµείς κάναµε δύο νοµοθετήµατα,
κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, µε τα οποία πατάξαµε τη
διαφθορά και κακουργιοποιήσαµε όλα τα πληµµελήµατα δηµο-
σίων λειτουργών και δικαστικών λειτουργών. Και επιπλέον, θεσµο-
θετήσαµε τον Εθνικό Συντονιστή κατά της Διαφθοράς. Τι
αποτέλεσµα είχαν αυτά; Όχι ως νοµοθεσίες, αλλά ως αποτελέ-
σµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Η ισηγορία που πηγαίνει;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στον διεθνή πίνακα κατάταξης

από διεθνείς οργανισµούς βελτιώθηκε η θέση της χώρας κατά εί-
κοσι τέσσερις θέσεις. Τι έκανε η Κυβέρνηση σήµερα; Πέραν από
αυτό, αναφέρθηκε ότι µερικές υποθέσεις οδηγήθηκαν στη δικαιο-
σύνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριε

Αθανασίου, διότι δεν µπορώ να κάνω άλλη παρέκκλιση.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε.

Μόνο αυτό να πω. 
Κύριε Παπαγγελόπουλε, χθες άρχισαν; Οι προκαταρκτικές εξε-

τάσεις και οι προανακρίσεις για όλες τις υποθέσεις που αναφέ-
ρατε έχουν αρχίσει εδώ και µήνες και έναν χρόνο. Δεν έγιναν χθές.
Ούτε όταν δεν ωριµάσει µια υπόθεση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, δεν µπορώ να σας αφήσω άλλο χρόνο. Παρακαλώ πολύ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Την Αγροτική Τράπεζα ποιος την
έστειλε στον Εισαγγελέα; Την Αγροτική Τράπεζα ποιος την έστειλε
στον Εισαγγελέα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, µην
αρχίσετε, σας παρακαλώ, για να κλείσουµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε
όλες τις υποθέσεις έχουν ξεκινήσει προκαταρκτική εξέταση και
προανάκριση από µήνες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τα πεπραγµένα είναι αποδείξεις.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Και µια κουβέντα για το µετανα-

στευτικό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κύριε Αθανασίου,

σας παρακαλώ! Δεν µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Καλώς, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έδωσα συν τέσσερα

λεπτά, λόγω του ότι απαντούσατε σε δύο Υπουργούς.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εν πάση περιπτώσει, µε όλα αυτά

και για τους ισχυρισµούς για το µεταναστευτικό, η Νέα Δηµοκρα-
τία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αθανασίου, σας
παρακαλώ πάρα πολύ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε, αλλά

δεν µπορώ να κάνω τέτοια παρέκκλιση. Ήδη τώρα ο Υπουργός δι-
καίως θέλει να απαντήσει.

Σας φτάνουν τρία λεπτά, κύριε Υπουργέ;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Και λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Εγώ σας
βάζω τρία λεπτά. Αν δεν τα χρησιµοποιήσετε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Θα είµαι µονολεκτικός. Για το θέµα του Σάββα Ξηρού και για τις
αποφυλακίσεις έχει απαντήσει κατ’ επανάληψη ο κ. Παρασκευό-
πουλος και δεν χρειάζεται να πω περισσότερα. Μόνο θα υπενθυ-
µίσω ότι ο Σάββας Ξηρός είναι ακόµα στη φυλακή.

Όσο για τους αρεστούς, ο κ. Αθανασίου µε προκαλεί, έρχεται
σε πολλά θέµατα. Με µεγάλη µου χαρά θα ήθελα να έχουµε πε-
ρισσότερο χρόνο και οι δύο να τα αναλύσει και να τα αναλύσω
και εγώ. Εγώ, όµως, θα περιοριστώ στους αρεστούς και µη.
Εµείς δεν έχουµε αρεστούς. Δεν έχουµε καµµία διάθεση να κα-
ταργήσουµε το αυτοδιοίκητο. Απλώς θεωρούµε ότι η ανεξαρτη-
σία θα είναι πραγµατική.

Όσο για τα θέµατα της ηγεσίας…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα το αλλάξετε. Πείτε το.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Αθανασίου, γιατί µε διακόπτετε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν θα τους καταργήσετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Όχι, κύριε Αθανασίου, δεν προτιθέµεθα. Προσπαθείτε να µε δε-
σµεύσετε; Βεβαίως, δεν θα το καταργήσουµε, γιατί είναι δηµο-
κρατικός θεσµός και εµείς είµαστε οι προασπιστές των
δηµοκρατικών θεσµών.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τους εκλεγµένους.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Τους εκλεγµένους, βεβαίως.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τους δικαστές.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Όµως, βέβαια θα δούµε µε ποιον τρόπο εξελέγησαν, αν θέλετε
και αν συνεχίσετε να µε προκαλείτε.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό τον διά-
λογο µπορώ να τον κάνω και εγώ και οι άλλοι συνάδελφοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ζητώ συγγνώµη εγώ, απλώς δεν έχω εµπειρία και απαντώ στις
προκλήσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Μπαλαούρας
είχε δίκιο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς δεν φταίτε που µιλάτε, αλλά
ο συνάδελφος που παρεµβαίνει και παίρνει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Θα πω και για το θέµα της ηγεσίας. Μου κάνει εντύπωση πως
µέσα εδώ στη Βουλή αναπτύσσονται θεωρίες συνωµοσιολογίας.
Η εκλογή της κ. Θάνου δεν έγινε µεταµεσονύκτιες ώρες. Έγινε
σε ένα Υπουργικό Συµβούλιο που ξεκίνησε στις οκτώ η ώρα και
ήταν η µόνη δυνατότητα που είχαµε να εκλέξουµε ηγεσία. Ήταν
του Προέδρου του Αρείου Πάγου, γιατί µόνο αυτή είχε περάσει
από τη Διάσκεψη της Βουλής. Αυτό δεν αφορά εµένα ούτε τον
κ. Παρασκευόπουλο ούτε την Κυβέρνηση.

Εποµένως, το να δηµιουργούµε εντυπώσεις ότι δήθεν προτι-
µήσαµε να κάνουµε αυτό και µεταµεσονύκτιες ώρες νοµίζω πως
δεν είναι σοβαρό πράγµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

δώσω µια διευκρίνιση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι δεν υπάρχει καµ-

µία διευκρίνιση απολύτως. Δεν θα κάνουµε τώρα συζήτηση δι-
καστικών εδώ. Τελειώσαµε.

Έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα: «Σας γνωρίζουµε
ότι κατά τη συνεδρίαση της 7ης Οκτωβρίου 2015», για τη σηµε-
ρινή δηλαδή συνεδρίαση, «�Συνέχιση της συζήτησης επί των
Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης και ψηφοφορία για
την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρ-
νηση�, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας

ορίζεται ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης»: Ιωάννης Πλακιωτάκης, Γραµµατέας Κοινοβουλευτικής
Οµάδος Νέας Δηµοκρατίας».

Όπως είπαµε, µε το αιτιολογικό ότι αναχωρεί για Λουξεµ-
βούργο, καλώ τον κ. Γιάννη Μουζάλα, Αναπληρωτή Υπουργό Με-
ταναστευτικής Πολιτικής, στο Βήµα.

Έχετε πέσει στην περίπτωση της µείωσης του χρόνου, κύριε
Μουζάλα. Έχετε οκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, είναι η πρώτη φορά που µιλάω στη Βουλή.
Θα µου συγχωρήσετε αµηχανία και άγνοια διαδικασιών.

Σήµερα βρισκόµαστε σε µια ιδιόρρυθµη κατάσταση. Η πα-
τρίδα µας δεν έχει γνωρίσει άλλη τέτοια. Μετά από ιµπεριαλιστι-
κούς πολέµους, οι οποίοι βάσταξαν αρκετά, ζούµε το
µεγαλύτερο κύµα προσφυγικών ροών που υπήρξε ποτέ στην Ευ-
ρώπη από τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Αυτή η τραγωδία των λαών
γίνεται και τεράστια δυσκολία για τον λαό µας, γιατί είµαστε η
κύρια πόρτα µέσα από την οποία αυτές οι ροές περνούν.

Ωστόσο διευκολύνει, κατά την άποψή µου, τη συζήτηση ανά-
µεσα στα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου, ανάµεσα στους
Βουλευτές, διότι σήµερα δεν µιλάµε για το µεταναστευτικό, µι-
λάµε για το προσφυγικό.

Το 85% των ροών είναι από πρόσφυγες. Το 65% είναι από
Συρία. Το 15% από Αφγανιστάν και Ερυθραία. Όταν κανείς µιλά
για το προσφυγικό, δεν υπάρχουν πολλές απόψεις. Νοµικά –πι-
στεύω και ηθικά- υπάρχει µονάχα µία άποψη, δηλαδή η Συνθήκη
της Γενεύης που λέει ότι οι πρόσφυγες δεν απωθούνται, αλλά
ανοίγεται ανθρωπιστικός διάδροµος γι’ αυτούς, το Ευρωπαϊκό
Δίκαιο και κεκτηµένο, που λέει ότι στους πρόσφυγες οφείλουµε
υποδοχή, και ο εθνικός νόµος. 

Αυτό που θα προσπαθήσουµε να κάνουµε από την πλευρά της
Κυβέρνησης και του Υπουργείου, ακριβώς επειδή υπάρχει µόνο
αυτή η δυνατότητα ερµηνείας από τα κόµµατα του δηµοκρατικού
τόξου, θα είναι να είµαστε συνεργατικοί και να µην µπλέξουµε
σε ένα «blame game», σε ένα παιχνίδι ευθυνών, δηλαδή τι έκανε
ο τάδε πριν, τι έκανε µετά, τι έγινε τότε.

Πού βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή; Η Ευρώπη αλλάζει. Κάτω
από την πίεση του προβλήµατος, από µία Ευρώπη-φρούριο µέχρι
πριν από δύο χρόνια, προσπαθεί φιλότιµα, µε δυσκολίες, να µε-
ταβληθεί σε µία Ευρώπη υποδοχής και φιλοξενίας.

Η Κυβέρνησή µας αποδέχθηκε σαν θετική αρχή τις προτάσεις
Γιούνκερ, οι οποίες στη συνέχεια έγιναν αποδεκτές και από Συ-
νόδους Υπουργών, αλλά κυρίως στη Σύνοδο Κορυφής. Αυτό
έγινε εφικτό, γιατί είχε µεσολαβήσει η προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είχε µεσολαβήσει και η υπηρεσιακή κυβέρνηση
που δούλεψαν περίπου στις ίδιες κατευθύνσεις και που κατά την
άποψή µου, από µία λαµπρή διορατικότητα είχαν ιδρύσει Υπουρ-
γείο αντίστοιχο του προβλήµατος –µάλλον θέλει πολλή δουλειά
για να γίνει αντίστοιχο του προβλήµατος, αλλά καταλαβαίνετε τι
εννοώ- και είχαν προσπαθήσει να περάσουν τη νοµοθεσία από
τα επίπεδα αποτροπής, στα επίπεδα φιλοξενίας.

Πού βρισκόµαστε σήµερα; Τι επιτυχίες έχουµε; Αυτό δεν ση-
µαίνει, βέβαια, ότι κατ’ ανάγκη είναι και δικές µας επιτυχίες. Το
πρώτο είναι ότι η Ευρώπη αναγνώρισε το πρόβληµα ως ευρω-
παϊκό. Είναι, λοιπόν, η προσφυγιά ένα ευρωπαϊκό πρόβληµα για
την Ευρώπη, που συµβαίνει στην Ελλάδα. Η Ευρώπη πρέπει να
θεραπεύσει τις παρενέργειες αυτού του προβλήµατος.

Απόρροια αυτού του πράγµατος είναι µία δεύτερη µεγάλη αλ-
λαγή. Η Ευρώπη ενέκρινε εκατόν εξήντα χιλιάδες θέσεις µετεγ-
κατάστασης. Όταν µιλά κανείς για περίπου ένα εκατοµµύριο
πρόσφυγες, φαίνεται λίγο. Όµως, αν σκεφτείτε ότι πριν από δύο
χρόνια η αντίστοιχη έγκριση θα αφορούσε διακόσιες χιλιάδες θέ-
σεις φυλάκισης, τότε είναι ένα τεράστιο βήµα προς τα εµπρός,
το οποίο πρέπει να στηρίξουµε και να βοηθήσουµε.

Η Ευρώπη συµφωνεί να µας δώσει –όχι µόνο σε µας, αλλά και
σε άλλες χώρες σαν κι εµάς- οικονοµική και τεχνική βοήθεια και
βοήθεια σε ανθρώπινο δυναµικό. Ήδη έχει αρχίσει.

Μία ακόµα πρόταση που είναι πάρα πολύ σηµαντική και που η
Κυβέρνησή µας προσπαθεί να την περάσει –είναι στο τραπέζι,
αλλά ακόµα δεν έχει την ισχύ των άλλων- είναι η µετεγκατάσταση
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από τρίτες χώρες. Δηλαδή, αντί οι πρόσφυγες να έρχονται στην
Ελλάδα ή στην Ιταλία ή στη Σερβία και από εκεί να φεύγουν σε
άλλες χώρες της Ευρώπης, η Ευρώπη να πηγαίνει στην Τουρκία,
στην Ιορδανία και στο Λίβανο, που είναι τα πρώτα στρατόπεδα
των προσφύγων, να επιλέγει από εκεί πέρα τους πρόσφυγες, να
τους πιστοποιεί και να γίνεται η µετεγκατάσταση. 

Κάτι τέτοιο δηµιουργεί, κατ’ αρχήν, ασφάλεια στους πρόσφυ-
γες. Δεν περνούν το Αιγαίο, δεν διασχίζουν βουνά και κάµπους.
Καταργεί τους δουλεµπόρους, δηµιουργεί λιγότερη πίεση στα
κράτη της Ευρώπης που είναι στα σύνορα και πιθανότατα είναι
και οικονοµικότερο.

Για να γίνουν αυτά, έχουµε αναλάβει υποχρεώσεις. Δου-
λεύουµε µε την Ευρώπη στην αρχή «εγώ κάνω και εσύ στέκεσαι
αλληλέγγυος».

Τι έχουµε αναλάβει να κάνουµε και έχουµε καθυστερήσει.
Έχουµε αναλάβει να συνεργαστούµε µε την FRONTEX -εκεί πάµε
πολύ καλά- και µε άλλους ευρωπαϊκούς θεσµούς. Έχουµε αναλά-
βει τα περίφηµα «hot spot», το µέρος που πιστοποιείται ο πρόσφυ-
γας και που από εκεί και πέρα µπορεί να κάνει το relocation.
Είµαστε πίσω. Αιφνιδιαστήκαµε. Δεν είχαµε και πολλές οικονοµι-
κές πηγές, αλλά κυρίως αιφνιδιαστήκαµε. Προχωράµε ολοταχώς.
Μπορούµε να πούµε στην Ευρώπη -και τώρα στο Λουξεµβούργο
θα το πούµε- και θα το πουν και οι Ευρωπαίοι ότι το πολύ σε έναν,
δύο µήνες θα λειτουργούν πλήρως τα «hot spot». 

Οι δοµές φιλοξενίας είναι προϋπόθεση. Έχουµε αναλάβει τη
δέσµευση για οκτώ µε δέκα χιλιάδες θέσεις. Επίσης, όµως,
έχουµε πει στην Ευρώπη και στους Υπουργούς, αλλά και ο Πρω-
θυπουργός στη Σύνοδο Κορυφής κατέστησε σαφές ότι δεν θα
κάνουµε τη χώρα µας ένα απέραντο στρατόπεδο συγκέντρωσης.
Οι θέσεις φιλοξενίας που θα δηµιουργούµε θα είναι ανάλογα µε
το relocation, δηλαδή παίρνεις πρόσφυγες, φτιάχνεις θέσεις φι-
λοξενίας, γιατί είναι στην προσοχή µας να µην πέσουµε σε µία
κατάσταση όπου θα µας µείνουν εδώ οι πρόσφυγες, θα µας µεί-
νουν εδώ οι µετανάστες και το relocation θα γίνεται µε πολύ µι-
κρούς ρυθµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τελειώνει ο χρόνος µου. Θέλω να σας πω ότι σε αυτά τα πλαί-
σια η πρόθεσή µου ως Αναπληρωτής Υπουργός είναι να συνερ-
γαστώ στενά µε τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου.
Γυρίζοντας από το Λουξεµβούργο έχω σκοπό να κανονίσω και
µε τη βοήθεια της Κυβέρνησης επαφές µε όλους τους ανθρώ-
πους που έχετε και δουλεύουν σε αυτό. Θα είµαστε ανοικτοί
στην επικοινωνία. Το πρόβληµα είναι εθνικό πρόβληµα και τερά-
στιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Αυτή τη στιγµή επαναλαµ-
βάνω ότι η Αριστερά είναι φιλική σε αυτές τις θέσεις. Νοµίζω,
όµως, ότι και τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου έχουν να επι-
λέξουν ανάµεσα στην Ευρώπη του Διαφωτισµού και του Ροµαν-
τισµού ή των µεσαίων. Έχουν να επιλέξουν ανάµεσα σε αυτό που
προτείνει ο Γιούνκερ ή σε αυτό που προτείνουν άλλα κράτη µε
δακρυγόνα, µε σκυλιά-φύλακες, µε κρατούµενους-πρόσφυγες
που χτίζουν τείχη. Εναπόκειται σε εσάς το πού θα ενταχθείτε. Πι-
στεύω ειλικρινά ότι η επιλογή σας θα είναι εύκολη. Θα δουλέ-
ψουµε µαζί για να το νικήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. Σας δίνω και µια συµβουλή. Επειδή µέχρι το τέλος της
εβδοµάδας θα έχουν συγκροτηθεί σε Σώµα οι Διαρκείς Κοινο-
βουλευτικές Επιτροπές, ενδεχοµένως θα ήταν χρήσιµο στην αρ-
µόδια ή και στις συναρµόδιες Διαρκείς Κοινοβουλευτικές
Επιτροπές να γίνει µια ειδική συνεδρίαση µετά από αίτηµά σας.
Εκεί, µόλις συγκροτηθούν οι Διαρκείς Κοινοβουλευτικές Επιτρο-
πές, θα υπάρχει πλήρης χρόνος να συζητήσετε µε τους συνα-
δέλφους όλων των κοµµάτων. Θα είναι και µια ουσιαστική
συζήτηση. 

Ευχαριστούµε πολύ. Καλό ταξίδι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Βεβαίως. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρ’ ότι µε βάση το

άρθρο 64 του Κανονισµού -δεν το διαβάζω για να µη χάνουµε
χρόνο- οι πρώην πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, εφόσον
θέλουν να µιλήσουν, παρεµβαίνουν στη σειρά, ο κ. Βενιζέλος ευ-
γενικά, µετά και από παράκλησή µου, δέχεται να µιλήσουν δύο,
τρεις συνάδελφοι και να µιλήσει µετά.

Εποµένως, µε τη σειρά που είχα φωνάξει, αν δεν κάνω λάθος,
τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Στέφος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Ευχαριστώ
και τον κ. Βενιζέλο.

Ακούγοντας τον κ. Μουζάλα, έχω την αίσθηση ότι πιθανόν σε
λίγους µήνες θα µπορούµε σε αυτή την Αίθουσα, ένα τεράστιο
ανθρωπιστικό πρόβληµα να µην το βλέπουµε ως πεδίο αντιπα-
ράθεσης, αλλά να το δούµε στην πραγµατική του βάση. Νοµίζω
ότι η συντριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων και των συναδελ-
φισσών έτσι ακριβώς το βλέπει.

Τις δύο προηγούµενες µέρες, αλλά και σήµερα, ακούγοντας
πάρα πολλούς συναδέλφους, κυρίως από τα κόµµατα τα οποία
συγκυβέρνησαν, ήρθε στο µυαλό µου ο τραγικός ποιητής Φρύνι-
χος και το έργου του «Μιλήτου Άλωσις», όπου εξορίστηκε για ένα
πολύ απλό λόγο: θύµισε οικεία κακά στους Αθηναίους πολίτες. 

Αυτό ακριβώς κάνουν οι Βουλευτές και οι συναδέλφισσες των
κοµµάτων, τουλάχ   ιστον αυτών που συγκυβέρνησαν. Θυµίζουν
πράγµατα τα οποία φορτώθηκαν στις πλάτες του ελληνικού λαού
και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι υπεύθυνος που δεν θα τα έχει αποσείσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Προτείνετε να έχουµε την ίδια
τύχη; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Αφήστε µε. Θα τα ακούσετε, αγαπητέ,
κύριε Τασούλα, που είµαστε και πατριώτες.

Ο ΣΥΡΙΖΑ θα κριθεί στο τέλος της τετραετίας γι’ αυτό και µέχρι
τότε έχουµε πάρα πολλά χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός παρουσίασε
διεξοδικά τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης σε µια
περίοδο κρίσιµη και συνάµα κοµβικής σηµασίας για την κοινω-
νική, πολιτική και οικονοµική µετεξέλιξη της χώρας µας. Κατέ-
στησε επιτακτικό και αναγκαίο το αίσθηµα ευθύνης, το οποίο
οφείλουµε να επιδείξουµε στο Κοινοβούλιο και στην πολιτική ζωή
ευρύτερα, στις πολύ δύσκολες ώρες που θα έρθουν και στις ση-
µαντικές αποφάσεις που θα κληθούµε να λάβουµε. 

Δυστυχώς, όπως προείπα, η Αντιπολίτευση σύσσωµη δεν αντε-
λήφθη τη βούλησή µας για ολική στροφή και αλλαγή πορείας της
χώρας. Αρνείται επίµονα, παρά τα επανειληµµένα µηνύµατα του
λαού µας, να δεχθεί ότι τελειώνουν η ανοµία, η διαφθορά, η δια-
πλοκή και η τακτοποίηση των «ηµετέρων». Κρύβεται µπροστά στην
επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης να διεθνοποιήσει το ζήτηµα του
ελληνικού χρέους, στη βούληση της Κυβέρνησης να οικοδοµήσει
την οικονοµική σταθερότητα, στην εκ βάθρων αναµόρφωση της
δηµόσιας διοίκησης και στην προστασία των αδύναµων κοινωνι-
κών στρωµάτων. 

Εµείς όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθούµε στο
ύψος των περιστάσεων. Θα δώσουµε µε υποµονή τη µάχη για τα
ανοιχτά θέµατα της διαπραγµάτευσης, δηλαδή για τα κόκκινα
δάνεια, τα εργασιακά ζητήµατα, τη διασφάλιση του δηµόσιου χα-
ρακτήρα των δικτύων ηλεκτρικής ενέργειας και την ορθολογική,
συµφέρουσα αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. 

Πρόκειται ουσιαστικά για ζητήµατα που απασχολούν τη µε-
γάλη πλειοψηφία του λαού µας, εκείνη που οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις αγνόησαν, έπληξαν βάρβαρα και οδήγησαν σε µια
πρωτόγνωρη ανθρωπιστική κρίση, γεγονός που οι πολίτες δεν
ξέχασαν και το ανέδειξαν για δεύτερη φορά στις 20 Σεπτέµβρη. 

Πέρα, όµως, από τα ανοιχτά θέµατα της συµφωνίας, η Κυβέρ-
νηση στρέφει την προσοχή της στην ενίσχυση του κοινωνικού
ιστού και της αλληλεγγύης µεταξύ των πολιτών, στην προστασία
των ανασφάλιστων, την πρόσβαση όλων στις δοµές υγείας και
στη φαρµακευτική περίθαλψη, καθώς και στην άµεση πρόσληψη
του απαραίτητου νοσηλευτικού και ιατρικού προσωπικού. Είναι
µόνο µερικές παρεµβάσεις που προγραµµατίζουµε στον τοµέα
της υγείας. 

Ανάλογα, στον ευαίσθητο χώρο της παιδείας –στον οποίο τυ-
χαίνει να είµαι εκπαιδευτικός, δάσκαλος- απαιτούνται µέσα από
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έναν ευρύ διάλογο στοχευµένες και ριζικές τοµές, χωρίς ταξικές
ανισότητες. Τόσο η πρωτοβάθµια όσο και η δευτεροβάθµια και
τριτοβάθµια εκπαίδευση χρειάζονται ένα νέο πλαίσιο αξιολόγη-
σης και περιεχοµένου σπουδών. Φιλοδοξία µας είναι η στήριξη
όλων των παιδιών, η ίση πρόσβαση στις παροχές παιδείας, η ανά-
πτυξη ερευνητικών προγραµµάτων και η αξιοποίηση του ψηφια-
κού περιβάλλοντος. 

Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσει
σε εθνικό διάλογο για την παιδεία. Το νοµοσχέδιο που έχει δη-
µοσιοποιηθεί θα αποτελέσει µέρος αυτού του κοινωνικού διαλό-
γου. 

Ακούγοντας τον Υπουργό Παιδείας κ. Φίλη να µιλάει για τη ση-
µασία και το ρόλο του δασκάλου στην εκπαίδευση των παιδιών
µας, την ανάγκη σεβασµού των εργασιακών και ακαδηµαϊκών του
δικαιωµάτων, την ανάγκη της πολιτείας για έµπρακτη αναγνώ-
ριση της κοινωνικής του προσφοράς, την ιδιαίτερη προσοχή και
µέριµνα που απαιτείται για την καθιέρωση ενός συστήµατος ει-
δικής αγωγής και παροχής εκπαιδευτικής υποστήριξης για όλα
τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες, την ανάγκη πρόσληψης µόνιµου
εκπαιδευτικού προσωπικού, τη δραστική µείωση του αριθµού
των αποσπάσεων των εκπαιδευτικών στις εφορίες, κόµµατα, αυ-
τοδιοίκηση, την πρόθεση για νοµοθετικές παρεµβάσεις, έτσι
ώστε όλοι οι εκπαιδευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης να µπορούν να είναι στα σχολειά τους πριν την
έναρξη των µαθηµάτων, τις αλλαγές στα αναλυτικά προγράµ-
µατα, στα σχολικά βιβλία και όπου χρειαστεί, αισθάνοµαι περισ-
σότερο αισιόδοξος. 

Αν µάλιστα, αυτές οι αναγκαίες αλλαγές στη δηµόσια εκπαί-
δευση έχουν τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση όλων των εµπλε-
κοµένων στην εκπαιδευτική διαδικασία και του πολιτικού κόσµου,
µπορεί σε πολύ λίγα χρόνια να µην απαιτούνται ισοδύναµα µέτρα
για την κατάργηση του ΦΠΑ σε µια επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα που αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση. Μπορεί να έχουµε µια
δηµόσια εκπαίδευση -όπως καλό θα ήταν να έχουµε και µια δη-
µόσια υγεία- όπου δεν θα χρειάζονται χρήµατα, για να µπορεί
κανείς να τα απολαύσει. 

Και επειδή έχω ένα λεπτό ακόµα, θέλω να πω κάτι από στή-
θους, που αφορά µια µεγάλη κουβέντα που γίνεται το τελευταίο
διάστηµα σε ό,τι αφορά τους αναπληρωτές και τις προσλήψεις.
Κοιτάξτε, φέτος παρ’ ό,τι υπήρξαν καθυστερήσεις, υπάρχει ένα
10% περισσότερων συναδέλφων οι οποίοι προσλαµβάνονται. 

Όµως, θέλω ειλικρινά να πω και µε όλο το σεβασµό σε όλες
και όλους σας ότι πέρυσι, πριν παραιτηθώ από τη θέση µου, για
να είµαι υποψήφιος Βουλευτής µε το ΣΥΡΙΖΑ στο Νοµό Ιωαννί-
νων στις 12 Γενάρη στο υπηρεσιακό συµβούλιο, στο οποίο µε-
τείχα ως εκλεγµένο µέλος από τους συναδέλφους µου, κάναµε
τοποθετήσεις αναπληρωτών σε σχολεία γενικής αγωγής στην
παράλληλη στήριξη. Είναι πολύ κακό, λοιπόν, και δεν µας τιµά
να λέµε ψέµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ και για το

έγκαιρο του χρόνου. 
Τον λόγο έχει η κ. Βράντζα Παναγιώτα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως νέα Βουλευτής, ως άνθρω-

πος της αγοράς, αλλά και λόγω του επαγγέλµατός µου και της
περιφέρειας από την οποία εκλέγοµαι, θα αναφερθώ στο µείζον
ζήτηµα του πρωτογενούς τοµέα και της παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης και πώς εµείς στο ΣΥΡΙΖΑ κι εγώ προσωπικά, αντιλαµ-
βάνοµαι την ανάπτυξη µέσα από αυτόν. 

Οι καταστροφικές πολιτικές των τελευταίων δεκαετιών οδήγη-
σαν στη δραµατική µείωση του αριθµού των ανθρώπων που
ασχολούνται µε την παραγωγική διαδικασία, οδήγησαν στη µεί-
ωση της παραγωγής σε τραγικά επίπεδα. Ενδεικτικά, αναφέρω
ότι η εγχώρια παραγωγή βόειου κρέατος καλύπτει λιγότερο από
το 10% των αναγκών της χώρας. Οδήγησαν στη µείωση της µε-
ταποίησης των αγροτικών προϊόντων και τελικά οδήγησαν στη
δραµατική µείωση του αγροτικού εισοδήµατος σε επίπεδα µη
βιωσιµότητας. Αποτέλεσµα αυτών οι αθρόες εισαγωγές διατρο-
φικών προϊόντων, που κοστίζουν στη χώρα περισσότερο απ’ ότι
οι εισαγωγές καυσίµων. 

Σίγουρα δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ που οδήγησε τον νευραλγικό
αυτόν τοµέα στη σηµερινή κατάντια, αλλά είναι αυτή η Κυβέρ-
νηση που καλείται να αντιστρέψει αυτήν την κατάσταση.

Αναµφίβολα, πολλά από τα µέτρα που προβλέπονται στη συµ-
φωνία για τον αγροτικό τοµέα δεν είναι θετικά. Υπάρχουν όµως
και κάποια, όπως η καθιέρωση της τήρησης των βιβλίων, τα
οποία είναι απολύτως σωστά και θα οδηγήσουν στη µείωση του
φόρου για τους αγρότες και µε παράλληλη αύξηση του φόρου
για τους κάθε λογής µεσάζοντες και µεταπράτες του χώρου. Σε
κάθε περίπτωση, το αγροτικό είναι από εκείνα τα ζητήµατα που
επιδέχονται αλλαγές και βελτιώσεις και είµαι πεπεισµένη ότι η
Κυβέρνηση αυτή θα εξαντλήσει όλα τα περιθώρια, για να πετύχει
τη βελτίωση. 

Πέρα, όµως, από το µνηµόνιο -που όλοι ξέρουµε πώς, κάτω
από ποιες συνθήκες και γιατί ψηφίστηκε από το ΣΥΡΙΖΑ, και όχι
µόνο- υπάρχει και άλλη προσέγγιση, αυτό που εµείς λέµε «πα-
ράλληλο πρόγραµµα». Κάποιοι διαφωνούν µε τον όρο, αλλά η
ουσία δεν είναι εκεί. Προσωπικά, θεωρώ δεδοµένο και κατανοητό
ότι η πολιτική της Κυβέρνησης δεν µπορεί και δεν πρέπει να πε-
ριοριστεί στην εφαρµογή της συµφωνίας. Πιθανόν, κάποιοι συ-
νάδελφοι να δυσκολεύονται να το κατανοήσουν, αλλά αυτή η
Κυβέρνηση προτίθεται να κυβερνήσει τη χώρα και όχι να λειτουρ-
γεί ως εντολοδόχος κάποιων άλλων κέντρων, όπως συνέβαινε
στο πρόσφατο παρελθόν. 

Για τον πρωτογενή τοµέα, λοιπόν, αν θέλουµε πραγµατικά να
προχωρήσουµε στην αναγκαία, όσο ποτέ, παραγωγική ανασυγ-
κρότηση, θα πρέπει, πέρα από τις όποιες ελαφρύνσεις των αγρο-
τών σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία, να προχωρήσουµε σε
κάποιες ουσιαστικές αλλαγές που θα αποκαταστήσουν τη δικαιο-
σύνη και θα εξυγιάνουν τον πολύπαθο αυτό χώρο. Πρέπει, λοι-
πόν: 

Πρώτον, να ξεκαθαρίσουµε µια για πάντα ποιοι είναι «επαγγελ-
µατίες αγρότες» σε αυτή, τη χώρα και να τους διαχωρίσουµε από
τους εισοδηµατίες ή τους ετεροαπασχολούµενους. Προφανώς,
όλοι είναι χρήσιµοι, αλλά δεν πρέπει να αντιµετωπίζονται όλοι µε
τον ίδιο τρόπο. 

Παθογένειες του συστήµατος που οδήγησαν σε τραγελαφικές
καταστάσεις, όπως αυτή των βοσκοτόπων ή της φωτοαπεικόνι-
σης των καλλιεργήσιµων εκτάσεων, πρέπει να τελειώσουν ορι-
στικά. Είναι πραγµατικά, πέρα από κάθε λογική, στο ίδιο κράτος,
τρεις διαφορετικές υπηρεσίες να έχουν διαφορετικές απόψεις
για το πόσοι είναι οι βοσκότοποι σε αυτήν τη χώρα. Πρέπει να
σταµατήσει άµεσα η παροιµιώδης ασυνέπεια του κράτους, όσον
αφορά την πληρωµή των ευρωπαϊκών ενισχύσεων και αποζηµιώ-
σεων προς τους αγρότες. Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, υπάρχουν
αγρότες απλήρωτοι για τέσσερα και πέντε χρόνια. Οι αλχηµείες
δε των προηγούµενων κυβερνήσεων για κάποιες πρόσκαιρες, κυ-
ρίως προεκλογικού χαρακτήρα διευθετήσεις, όχι µόνο δεν έλυ-
σαν το πρόβληµα, αλλά οδήγησαν σε δυσθεώρητα πρόστιµα. 

Πρέπει να καταλάβουν όλοι οι πολίτες ότι οι υπηρεσίες του
κράτους υπάρχουν για να εξυπηρετούν τον πολίτη και όχι το αν-
τίθετο. Πρέπει να σταµατήσουν να υπάρχουν αγρότες πολλών
ταχυτήτων όσον αφορά τις ενισχύσεις. 

Ένα, επίσης, παράλογο και αδιανόητο που υπάρχει στο ελλη-
νικό κράτος, είναι για αγρότες της ίδιας περιοχής µε την ίδια καλ-
λιέργεια, η στρεµµατική ενίσχυση του ενός να είναι τριάντα
φορές µεγαλύτερη από την στρεµµατική ενίσχυση του άλλου.

Πρέπει το κράτος να σταµατήσει να αδιαφορεί επιδεικτικά -και
αυτό είναι πολύ σηµαντικό για την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ- στην
εξόφθαλµη απάτη των επιτήδειων,  που ελληνοποιούν, εισάγουν
παράνοµα ή νοθεύουν αγροτικά προϊόντα παραπλανώντας τον
καταναλωτή. Την ίδια στιγµή η χώρα χάνει τεράστια ποσά από
φοροδιαφυγή και φοροαποφυγή. 

Πρέπει άµεσα ο αγροτικός κόσµος να αποκτήσει πρόσβαση
στο πιστωτικό σύστηµα. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι πρέπει οριστικά να τελειώσουµε το
παλιό, χρεοκοπηµένο και αµαρτωλό συνεταιριστικό µόρφωµα και
να θέσουµε τις βάσεις µε ένα ξεκάθαρο  και δίκαιο νοµικό πλαί-
σιο για ένα υγιές συνεταιριστικό, συνεργατικό κίνηµα, που θα
λύνει προβλήµατα για τους πολλούς και όχι για τους εκλεκτούς
του συστήµατος. 
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Είναι πάρα πολλά αυτά που µπορούν να γίνουν, παράλληλα µε
την εφαρµογή του όποιου επιβεβληµένου προγράµµατος, ώστε
να ξεκινήσει άµεσα η παραγωγική ανασυγκρότηση του πρωτο-
γενούς τοµέα, χωρίς καν την απαίτηση τεράστιων κεφαλαίων.

Κανείς δεν έχει την ψευδαίσθηση ότι τα προβλήµατα και οι πα-
θογένειες δεκαετιών λήγουν σε λίγες µέρες ή σε λίγους µήνες.
Έχω, όµως, την πεποίθηση ότι ήρθε η ώρα επιτέλους να αλλά-
ξουµε πορεία, ώστε να βγει η χώρα από αυτή τη δίνη, χωρίς
όµως να ισοπεδωθούν οι άνθρωποι, οι ζωές και τα όνειρά τους.
Από εµάς εξαρτάται. Δεν έχουµε δικαίωµα να αποτύχουµε. Αν
εµείς αποτύχουµε τώρα, θα έχει αποτύχει η χώρα. Και πολύ φο-
βάµαι ότι δεν θα έχει σύντοµα άλλη ευκαιρία.

Έχοντας, λοιπόν, πλήρη επίγνωση της κατάστασης και ανα-
λαµβάνοντας όση ευθύνη µου αναλογεί, υπερψηφίζω τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ που µας εξοικονοµήσατε και δύο λεπτά. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε ως εξής: Θα πάρει τον
λόγο η κ. Κανέλλη και αµέσως µετά ο Πρόεδρος, ο κ. Βενιζέλος.
Τρεις συνάδελφοι τουλάχιστον –το λέω αυτό γιατί έχω πληρο-
φορηθεί ότι ενδεχοµένως να έρθει και η κ. Παπαρήγα και να ζη-
τήσει να παρεµβληθεί- θα µιλήσουν µετά τον κ. Βενιζέλο. Αν
έρθει η κ. Παπαρήγα, εντάξει. Αλλιώς, όπως είπαµε, θα φτά-
σουµε µέχρι τον κ. Βαρεµένο και θα δώσω τον λόγο µετά στον κ.
Κατρούγκαλο.

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναρωτηθώ δηµό-

σια αν µπορεί να µιλάει κάποιος για δηµοκρατικό τόξο και να
ανοίξει δηµοκρατικό τόξο χρησιµοποιώντας το ρήµα «η Ευρω-
παϊκή Ένωση θα πρέπει να πάει επιτόπου να επιλέγει µετανά-
στες». Φαντάζει, ακούγεται, είναι κοµµατάκι τοξικό δηµοκρατικά.
Παραπέµπει σε τοξικό δηµοκρατικό τόξο. Δεν µπορεί να παρα-
πέµπει σε κανονικό δηµοκρατικό τόξο και να το συζητάµε στα
σοβαρά εδώ και να ανοίγουµε ζητήµατα αξιακά για την Αριστερά
µε ευκολία αποδοχής τέτοιων όρων. Δεν µπορεί να εισάγεται η
ιδεολογία της αποτελεσµατικότητας ενός εκλεπτυσµένου µενγ-
κελισµού στο µεταναστευτικό.

Έχετε απόδειξη: Η Ευρώπη αλλάζει. Βεβαίως αλλάζει. Εκφα-
σίζεται ταχύτατα µε σοσιαλδηµοκρατικό ή νεοφιλελεύθερο χα-
ρακτήρα από κοινού. Γι’ αυτό στηρίζει κυβερνήσεις ανοιχτά
φασίζουσες σαν του Ποροσένκο. Αλλάζει. Πώς δεν αλλάζει;
Έχουµε δει ποια είναι η τύχη των µεταναστών δεύτερης και τρί-
της γενιάς -όχι του τωρινού κύµατος- στα γκέτο της Γαλλίας και
τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζονταν στην έξαρση του ρα-
τσισµού και στην επαναφορά µοντέρνας Κου Κλουξ Κλαν στις
Ηνωµένες Πολιτείες, στην πατρίδα της, στη ρίζα. Συµβαίνει. Βε-
βαίως αλλάζει. 

Ποια είναι η πρόταση η δική µας; Θα αποδεχθείτε hot spot,
που σηµαίνει την πρώτη κρησάρα, την πρώτη διαλογή; Θα δηµι-
ουργείτε το πρόβληµα; Θα φεύγουν οι Σύριοι που έχουν χαρα-
κτηριστεί πρόσφυγες και οι υπόλοιποι θα µένουν εδώ;

Ακούσαµε -ελπίζουµε ίσως να ακούσουµε και απόψε- µια κου-
βέντα για το Δουβλίνο. Για το Δουβλίνο το ΚΚΕ φωνάζει χρόνια.
Εάν δεν καταργηθεί το Δουβλίνο, δεν θα µπορέσει κανένας να
παράσχει τίποτε άλλο, εκτός από καινοτόµα επιχειρηµατική ιδιω-
τική προσοδοφόρα πρωτοβουλία στην παροχή υπηρεσιών. Αυτή
τη στιγµή οι πρόσφυγες χρησιµοποιούνται κυριολεκτικά από την
κυρίαρχη ιµπεριαλιστική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως συνέβη και µε τµήµα της «Αραβικής Άνοιξης» σε ολόκληρη
τη λεκάνη της Μεσογείου και όπως συµβαίνει αυτή τη στιγµή και
στην Ανατολική Μεσόγειο, για να δηµιουργηθούν εκείνες οι προ-
ϋποθέσεις. Γι’ αυτό έχουµε και ανοχή στην άνοδο του φασισµού,
µε πολλά ενδύµατα µέσα στην Ευρώπη. 

Μα, έχουµε προϊστορία σε µια Ευρώπη που άλλαξε. Έκανε κα-
νένα βήµα από την εποχή του Νταλέµα, της Ελιάς, του βοµβαρ-
δισµού της Γιουγκοσλαβίας, από την εποχή της αντιµετώπισης,
όπως γινόταν, της έννοιας του ασύλου; Για να µιλάµε σήµερα για
πράγµατα που αλλάζουν; Προς ποια προοδευτική κατεύθυνση;

Φτηνά εργατικά χέρια. Επιλεγµένα. Θα έρχονται οι εξελιγµένες
χώρες και τι θα παίρνουν; Θα παίρνουν τα καλά κεφάλια. Αυτά,
τα οποία είναι επιστηµονικά, αντίστοιχα µε τη δική µας εκροή µε-
ταναστευτικού νεανικού δυναµικού προς τα έξω. Ακόµα και εσω-
τερικά έχουµε φθάσει στο να µην κάνουµε ταξική προσέγγιση
του τι χάνεται από τη χώρα µεταναστεύοντας, αλλά κάναµε και
ποιοτική. Τα παλιά χρόνια φεύγαν οι φτωχοί και πήγαιναν και
δούλευαν στα γερµανικά εργοστάσια. Τώρα φεύγουν τα κεφάλια
µας. Το έχουµε υιοθετήσει προς τα µέσα. Είναι δηµοκρατικό
τόξο αυτό; Είναι αριστερή προσέγγιση η συµµετοχή σε τι; 

Πρέπει να µας απαντήσει σήµερα ο κ. Τσίπρας τι συµφώνησε
µε τους διεκδικητές Νατοϊκούς συµµάχους µας Τούρκους για τον
κοινό έλεγχο µε την Τουρκία στο Αιγαίο υπό την εποπτεία της
FRONTEX. 

Πρέπει να µας απαντήσει, αλλιώς θα ανθούν τα «Πατελάκια»
µε το «ό,τι κινείται, σφάζεται». Θα βρίσκουν περιθώριο να βγαί-
νουν και να εκµεταλλεύονται και να λειτουργούν ως µοχλός πίε-
σης και αλλοίωσης της κοινωνίας, ακόµα και στην πιο
προοδευτική της µορφή και προσέγγιση αλληλεγγύης.

Τι θα φτιάξουµε; Θα φτιάξουµε ιδιωτικές εταιρείες και µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις από κοινού; ΣΔΙΤ θα φτιάξουµε για να
τους θρέψουµε, να τους ποτίσουµε, να τους αντιµετωπίσουµε
έτσι; Γιατί; Να το κάνουµε πώς; Στο επίπεδο µιας δικαιοσύνης;
Βάση του εκφασισµού της Ευρώπης είναι ο αντικοµµουνισµός
της, η θεωρία των δύο άκρων και ο διαφαινόµενος και ενισχυό-
µενος σήµερα ρατσισµός. Είναι βάση στο Συµβούλιο της Ευρώ-
πης.

Εγώ είµαι µέλος της Επιτροπής των Προσφύγων, µαζί µε άλ-
λους συναδέλφους. Το βλέπουµε να έρχεται και να θεσµοθετεί-
ται, µε αφορµή το Δουβλίνο, µε αφορµή µια κοσµοπολίτικη -τάχα
µου, δήθεν- προσέγγιση ανθρωπιστικής κρίσης που δηµιουργεί-
ται από τα καπιταλιστικά συµφέροντα, στα οποία η χώρα συµµε-
τέχει. Η Κυβέρνηση δεν αρνείται να συµµετάσχει ούτε στους
πολέµους που τους παράγουν ούτε στις επεµβάσεις που τους
παράγουν. Φτάνουµε να συζητάµε ακόµα και για Drones.

Ο πρόσφυγας παράγεται ως πρόσφυγας και ως δράµα είτε
τον βοµβαρδίσει έµψυχα κινούµενο αεροπλάνο µε πιλότο είτε τον
βοµβαρδίσει Drone, δηλαδή µη επανδρωµένο. Και θα φέρουµε
τα µη επανδρωµένα στο Καστέλι; Και θα τα στέλνουµε να κάνουν
τι; Να εποπτεύουν τα σύνορα και τη σάπια βάρκα, η οποία κόβε-
ται και µε βενζίνη βαλµένη µόνο για τη µισή διαδροµή; 

Αντιµετωπίζουµε το µεταναστευτικό ζήτηµα µε ανθρωπιστικά,
ροµαντικά κριτήρια, χωρίς να χτυπάµε τη ρίζα του, που είναι βα-
θύτατα πολιτικό ζήτηµα; Η Κυβέρνηση συµµετέχει σε όλους εκεί-
νους τους σχηµατισµούς που παράγουν οικονοµικά συµφέροντα
για το κεφάλαιο. Παράγουν µία τεράστια αλυσίδα από φτηνά ερ-
γατικά, περιφρονηµένα χέρια, χειραγωγήσιµα ανά πάσα στιγµή,
συν τον τρόµο δηµιουργίας µιας αντίδρασης µε εθνικιστικές φα-
σιστικές προεκτάσεις, τέτοιες ώστε να ελέγχονται και οι ντόπιοι
πληθυσµοί, οι οποίοι υποφέρουν.

Οι προτάσεις µας ήταν συγκεκριµένες. Άπειρες φορές σε
όλους τους φορείς. Δεν εισακουστήκαµε. Υπάρχουν κρατικά κτή-
ρια που θα µπορούσαν να δοθούν. Υπάρχει µονοµερής δυνατό-
τητα να καταργηθεί το Δουβλίνο, να χορηγηθούν όλες εκείνες οι
αναγκαίες δοµές µε χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Έχετε τρένα. Γιατί τους βάζετε στην Ειδοµένη στα χέρια του
πρώτου φασίστα, εκτός συνόρων αυτήν τη στιγµή; Δεν µπορείτε
να τους πάρετε από τον Πειραιά µε αξιοπρέπεια, µε ευθύνη του
ΟΗΕ;

Δύο ζητήµατα είναι ανοιχτά. Και τα δύο έχουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κανέλλη, ένα

λεπτό, µε συγχωρείται.
Κύριε φωτογράφε, σας παρακαλώ τραβηχτείτε γιατί πειράζετε

κάποιο καλώδιο και σβήνει το καντράν. Πηγαίνετε στο πλάι αν
θέλετε, στο δίπλα θεωρείο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Να µιλάω πλαγίως! Πρώτη φορά µου συµ-
βαίνει αυτό, κύριε Πρόεδρε. Μαθαίνω. Γηράσκω αεί διδασκο-
µένη. Μπορώ και να το κάνω, έχετε απόλυτο δίκιο. Δεν θέλω να
το δηµιουργώ αυτό το ζήτηµα.

Ακούστε µε, το ζήτηµα των προσφύγων είναι εξαιρετικά επι-
κίνδυνο, ώστε να αντιµετωπίζεται πασπαλισµένο µόνο µε συναι-
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σθηµατισµό. Είναι πάρα πολύ ωραίο και πάρα πολύ εντυπωσιακό.
Μετατρέπει, όµως, τους ανθρώπους σε διαπραγµατεύσιµη µάζα
και αυτό δεν έχει καµµία σχέση, παρά µόνο µε την απόφαση της
Κυβέρνησης να παραµείνει πιστή σε όλους εκείνους τους σχη-
µατισµούς που επιτρέπουν τη σύγχρονη εµπορία ανθρώπων, την
κοσµοπολίτικη αντίληψη που θέλει γόνους πλουσίων οικογενειών
να χτίζουν σπίτια για φτωχούς και να χαρίζουν χρήµατα σε ακόµα
φτωχότερους και τελικά στον εκβιασµό και τον καταναγκασµό
των ντόπιων πληθυσµών ή των κοινωνιών ή των συνοικιών ή των
πλατειών που πρέπει να επιδεικνύουν από το περίσσευµα της
ανύπαρκτης ταξικής τους υπόστασης µέσα στο καπιταλιστικό
σύστηµα ό,τι έχει περισσέψει για να µπορέσουν να σταθούν.

Είναι πάρα πολύ ωραίο να κάνει κανένας άρθρα και κουβέντες.
Να αναλαµβάνει το κόστος και την ευθύνη πραγµατικής καινο-
τόµας πολιτικής απέναντι στον ιµπεριαλισµό δεν συνεπάγεται
µόνο φιλανθρωπία απέναντι στους πρόσφυγες. Συνεπάγεται
έναν άνθρωπο που δεν πηδάει µόνος του πάνω από τα κέρδη,
αλλά παράγει, κατέχει και έχει ο ίδιος το κέρδος της ζωής του
και των κόπων του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κυρία Κα-

νέλλη.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προχ-

θές όταν άκουγα τον κ. Τσίπρα να παρουσιάζει τις προγραµµα-
τικές δηλώσεις αναρωτιόµουν αν την στιγµή εκείνη θυµόταν τις
προγραµµατικές δηλώσεις του Ιανουαρίου, το κλίµα ανεύθυνου
ενθουσιασµού που επικρατούσε τότε. 

Αναρωτιόµουν αν θυµόταν τους περίπου πενήντα Βουλευτές
του της προηγούµενης Βουλής, που απουσιάζουν από την πα-
ρούσα Βουλή, αν θυµόταν τον κ. Βαρουφάκη, τον κ. Λαφαζάνη,
την κ. Κωνσταντοπούλου, δηλαδή αν θυµόταν τις βεβαιότητες,
τις µεγαλαυχίες και τους κοµπασµούς περί µνηµονίου, που θα
ακυρωθεί και περί χρέους που θα διαγραφεί µονοµερώς, αν θυ-
µόταν τα εύκολα µεγάλα ψέµατα των πέντε προηγούµενων ετών
και της προεκλογικής περιόδου του Ιανουαρίου.

Άραγε θυµόταν τις ιαχές του «όχι», που µετατράπηκε την επό-
µενη µέρα σε «ναι», στο τρίτο µνηµόνιο, το µνηµόνιο Τσίπρα, το
χειρότερο απ’ όλα, που βασίζεται στην ασύµµετρη υπερφορολό-
γηση: 90% φορολογικά µέτρα και µόλις 10% περικοπή δαπανών;

Επίσης, αναρωτιόµουν αν είχε ενηµερωθεί για το προσχέδιο
του προϋπολογισµού που είχε καταθέσει την ίδια µέρα ο Υπουρ-
γός των Οικονοµικών, για τις παραδοχές του προσχεδίου του
προϋπολογισµού, για το πόσο επιδεινώθηκε η κατάσταση τους
οκτώ µήνες του 2015 σε όλα τα µεγέθη, αν είχε ενηµερωθεί για
την επιστροφή στην ύφεση που προβλέπεται για το 2015, αλλά
και για το 2016, για την επιστροφή στο πρωτογενές έλλειµµα, για
την άνοδό της ανεργίας και για την πρώτη δόση επιβαρύνσεων
προς τους πολίτες, που ξεπερνούν τα 4,5 δισεκατοµµύρια και θα
επαναλαµβάνονται επαυξανόµενα δυστυχώς και τα επόµενα χρό-
νια του µνηµονίου.

Τι µας είπε οκτώ χρόνια αργότερα; Το πιο αριστερό που µας
είπε είναι ότι αφού συνεργάστηκε µε τους ΑΝΕΛ και τον κ. Καµ-
µένο, συντάσσεται µε την ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία στον
αγώνα κατά του νεοφιλελευθερισµού στην Ευρώπη. Αυτή την εν-
τύπωση έχει για τους συσχετισµούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
που δεν είναι δυστυχώς συσχετισµοί ιδεολογικοπολιτικοί, αλλά
συσχετισµοί πρωτίστως κρατικοί και εθνικοί. Είναι συσχετισµοί
διακυβερνητικοί παγίων εθνικών συµφερόντων.

Μας είπε και το νέο όραµά του, το οποίο είναι η επιτυχής
πρώτη αξιολόγηση, η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, οι πα-
ραµετρικές αλλαγές στο χρέος στο πλαίσιο της συµφωνίας του
2012, δηλαδή παρουσίασε ως στόχο όλα όσα λέγαµε εµείς όλο
αυτό το διάστηµα και µας λοιδορούσε και µας συκοφαντούσε.

Αυτό το όραµα είναι πάρα πολύ φτωχό και πάρα πολύ συντη-
ρητικό, όπως και αν το διανθίσεις. Δεν είναι καν το όραµα ενός
ολοκληρωµένου εθνικού σχεδίου ανασυγκρότησης που κινητο-
ποιεί όλες τις δηµιουργικές δυνάµεις του έθνους. Τώρα, βλέπετε,
δεν υπάρχουν εύκολες δηµοκοπικές υποσχέσεις. Υπάρχουν κοι-
νοτοπίες, αοριστίες, τετριµµένες εξαγγελίες και µερικές κούφιες
απειλές: Το νέο καθεστώς, το οποίο θέλει να επιβληθεί κατά του

παλιού καθεστώτος. Έτσι ονόµασε το παλιό, παλιό καθεστώς,
ancien regime, ο κ. Τσίπρας.

Φαντασιώνεται µια καθεστωτική αλλαγή, χωρίς ιδεολογικό και
πολιτικό περιεχόµενο, αλλά µόνο στη βάση της στυγνής διαχεί-
ρισης της εξουσίας. Η εξουσία παντός καιρού. Αυτός είναι ο
µόνος συνεκτικός ιστός της νέας κατάστασης.

Είδα τα θερµά χειροκροτήµατα, όχι µόνο των στελεχών της
Κυβέρνησης και της κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας που προέρ-
χονται από το παλιό κυβερνητικό και βαθύ ΠΑΣΟΚ. Είδα τα εν-
θουσιώδη χειροκροτήµατα των ΑΝΕΛ. Δεν υπάρχει ιδεολογική
και αξιακή βάση. Υπάρχει µόνο η συµµετοχή στη νοµή της εξου-
σίας. Είδα και τα χειροκροτήµατα κυβερνητικών στελεχών δεξιάς
καταγωγής, που διέπρεψαν στην κυβέρνηση Καραµανλή.

Το µεγάλο πρόβληµα, βέβαια, είναι το ίδιο το ετερόκλητο πο-
σοστό του 35,5% των ψήφων που έλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρνηση αυτή
και µε την προσθήκη του κ. Καµµένου είναι από το 1974 και µετά
η Κυβέρνηση µε τη µικρότερη εκλογική δύναµη. Ποτέ άλλοτε δεν
υπήρχε κυβέρνηση µε τόσο µικρή εκλογική δύναµη. Αλλά το πιο
σηµαντικό είναι ότι µέσα στο υπουργικό ποσοστό υπάρχουν κα-
θηλωτικές αντιφάσεις, εξίσου καθηλωτικές µε αυτές του Ιανουα-
ρίου, παρά την αποκοπή του κ. Λαφαζάνη και της Λαϊκής
Ενότητας. Ψήφισαν αυτοί που αποδέχονται τη στροφή ως τη
µόνη εφικτή και αντιλαµβάνονται πόσο επικίνδυνες και ανέφικτες
ήταν οι προηγούµενες θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ. Ψήφισαν αυτοί που
προσδοκούν ότι όσα συµφωνήθηκαν, δεν θα τηρηθούν µέσα από
την περιβόητη πορεία των ισοδυνάµων. Είναι αυτοί που διαφω-
νούν πλήρως µε τη συµφωνία και το µνηµόνιο, αλλά θέλουν
απλώς να βρίσκονται κοντά στην εξουσία. 

Αυτό, λοιπόν, το σύστηµα εξουσίας δεν αντέχει. Είναι δύσπι-
στο και αντιφατικό. Ο κ. Τσίπρας έκανε δυστυχώς την επιλογή
να πορευθεί ως επικεφαλής µιας ετερόκλητης οµάδας νοµής της
εξουσίας, που συγκροτείται γύρω από το πρόσωπό του και όχι
µιας πανεθνικής προσπάθειας ανασυγκρότησης. Του το προτεί-
ναµε, επιµείναµε, το απέρριψε. 

Κοιτάξτε, η χώρα θα σέρνεται, η εκκρεµότητα θα διατηρείται.
Από τον Ιανουάριο ως τις εκλογές σάς είχα προειδοποιήσει από
το Βήµα αυτό για όλα όσα συνέβησαν. Δυστυχώς, συνέβησαν
όπως τα είχαµε πει. Τώρα δεν χρειάζονται καν προειδοποιήσεις,
γιατί ο ελληνικός λαός έκανε τις επιλογές του, γνωρίζοντας τα
πάντα. Οι λαοί είναι κύριοι της µοίρας τους. Αυτή είναι η τραγική
σχέση δηµοκρατίας και ιστορίας, η σχέση των γεγονότων συγ-
κυρίας και των καταστάσεων της ιστορίας.

Υπάρχει τώρα η νέα φενάκη, το χρέος. Η θεωρία είναι πάντα
ότι το πρόβληµα της χώρας θα βρει µία εξωγενή λύση. Το πρό-
βληµα της χώρας θέλει ενδογενή λύση, εσωτερική, συσπείρωση,
συναίνεση, δουλειά, σχέδιο, συστράτευση των παραγωγικών δυ-
νάµεων, ανάπτυξη, επενδύσεις.

Δίνω το προσχέδιο του προϋπολογισµού.
Σας έφερα χαρακτηριστικά τη σελίδα 49 από το προσχέδιο

που κατέθεσε χθες ο κ. Τσακαλώτος. 
Την καταθέτω στα Πρακτικά της Ολοµέλειας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Βενιζέλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Λέει το προσχέδιο: Επιδεινώθηκαν το 2015 επί Κυβερνήσεώς
µας –επί Κυβερνήσεως Τσίπρα- όλα τα µεγέθη. Το έλλειµµα του
2009 ήταν 15,2% του ΑΕΠ. Το παραδέχεται ο κ. Τσακαλώτος µε
τον κ. Χουλιαράκη. Είχαµε δραστική µείωση του κόστους εξυπη-
ρέτησης του χρέους, µεταξύ 2010 και 2011 κατά 62% του ΑΕΠ.
Φθάσαµε στο επίπεδο του 3,1%. Δεν υπάρχει µεγαλύτερη επί-
σηµη παραδοχή της επίδρασης που είχε η επέµβαση στο χρέος
το 2012 και το καταστροφικό PSI.

Βλέπω εδώ τον διατελέσαντα διοικητή του ΙΚΑ. Πώς είναι δυ-
νατόν το ΙΚΑ να έχει επωφεληθεί, διότι εφήρµοσε τις οδηγίες
µας, και άλλα ταµεία δήθεν να έχουν βλαφθεί; Εκατό δισεκατοµ-
µύρια πήραν τα ταµεία από το 2010 έως τώρα τα χρόνια της κρί-
σης. Τώρα τι ζητάτε; Επέκταση της περιόδου χάριτος, επέκταση
της περιόδου αποπληρωµής, µετατροπή των κυµαινοµένων επι-
τοκίων σε σταθερά, ό,τι λέγαµε, ό,τι έχουµε συµφωνήσει. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Από το ’92 …
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δεν θα δυσκολευθείτε. Η χώρα θα

τα πάρει αυτά, αρκεί να πετύχουµε στην πρώτη αξιολόγηση.
Αυτά είναι συµφωνηµένα από το 2012. Άλλα λέγατε. 

Και µε την ευκαιρία, τι θα γίνει µε τα ταµειακά διαθέσιµα των
ασφαλιστικών ταµείων και των νοµικών προσώπων, τα οποία συγ-
κέντρωσε η Κυβέρνηση Τσίπρα πριν τις εκλογές, την περίοδο της
ταµειακής δυσπραγίας; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτά είναι 13 δισεκατοµµύρια σε repos και έντοκα γραµµάτια.
Πότε θα επιστραφούν; Θα επιστραφούν ποτέ; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί το προσχέδιο δεν αποτυπώνει το χρέος και σε καθαρή

παρούσα αξία, για να δείτε πόση είναι η µείωση που έχουµε πε-
τύχει σε καθαρή παρούσα αξία; Αυτό είναι το µεγάλο διαπραγ-
µατευτικό όπλο της χώρας, όχι µόνο µε τους πιστωτές, αλλά και
µε τις αγορές.

Λέτε: Θα αλλάξουµε τις διοικήσεις των τραπεζών, εάν ανακε-
φαλαιοποιηθούν οι τράπεζες µε κρατικό χρήµα. Μα, ποιες διοική-
σεις; Οι δυο είναι διορισµένες από τον κ. Δραγασάκη και οι άλλες
δυο από τους νέους µετόχους, αυτούς που έβαλαν κεφάλαια στην
ανακεφαλαιοποίηση, άλλο βεβαίως εάν ταυτίζονται κάποια πρό-
σωπα. Τώρα οι τράπεζες φεύγουν από τον έλεγχο του ελληνικού
δηµοσίου. Αυτό υπέγραψε ο κ. Τσίπρας. Περιέρχονται στον από-
λυτο έλεγχο των ευρωπαϊκών θεσµών. Το κράτος πληρώνει 25 δι-
σεκατοµµύρια για την ανακεφαλαιοποίηση, ενώ έχασε 25
δισεκατοµµύρια από το παλιό χαρτοφυλάκιο, δηλαδή στην πραγ-
µατικότητα επιβαρύνεται µε 50 δισεκατοµµύρια και χάνει τον
έλεγχο επί των µετοχών, στην προοπτική ανόδου των µετοχών. 

Δίνετε την υπόσχεση ότι θα ρυθµιστούν τα κόκκινα δάνεια και
ο κόσµος πιστεύει ότι θα υπάρξει σεισάχθεια, ενώ ο έλεγχος
πλέον, µε αυτά που συµφώνησε ο κ. Τσίπρας, περιέρχεται στους
πιστωτές, οι οποίοι ας ελπίσουµε ότι θα φερθούν µε θεσµικό και
διαφανή τρόπο.

Εν τέλει, η διαφάνεια, η φοροδιαφυγή, οι καναλάρχες, τα µέσα
ενηµέρωσης. Μα, γιατί καθυστερήσατε µια ολόκληρη βουλευτική
περίοδο να φέρετε το νόµο; Γιατί συνεχώς απειλείτε και δεν ρυθ-
µίζετε; Γιατί κρατάτε το θέµα ανοικτό; Γιατί µετέχετε σε ένα παι-
χνίδι εξουσίας και επίσης αδυνατείτε να αντιληφθείτε τη διάκριση
των εξουσιών και εκθέτετε τη δικαιοσύνη. Εµφανίζετε πρωτοβου-
λίες και κινήσεις της ανεξάρτητης δικαιοσύνης ως κυβερνητικές,
κάτι το οποίο είναι τραγικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,
ήδη φθάσαµε στα δώδεκα λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τελειώνω.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χώρα χρειάζεται ολοκληρω-

µένο εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης και όχι παλαιοκοµµατικό
κρατισµό. Χρειάζεται ένα κράτος φιλοαναπτυξιακό, φιλοεπενδυ-
τικό και όχι σαν αυτό που παρουσίασε στη γνωστή συνοµιλία του
µε τον Πρόεδρο Κλίντον ο κ. Τσίπρας. 

Σηµασία έχει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέσα από διαρθρω-
τικές αλλαγές και δηµοσιονοµική σταθερότητα να ενεργοποι-
ήσουµε τις δυνάµεις του έθνους. 

Εσείς είπατε µε αλαζονεία την εποµένη των εκλογών: «Έχουµε
µια αυτάρκη Κυβέρνηση µε εκατόν πενήντα πέντε Βουλευτές ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ». Άρα, έχετε και µια αυτάρκη κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία. Προτείναµε µεγάλες εθνικές επιλογές και συναινέσεις.
Τις απορρίψατε. Τώρα δεν µοιραζόµαστε µαζί σας την ευθύνη
των µικρών κοµµατικών επιλογών, που έχει κάνει ο κ. Τσίπρας
και το επιτελείο του. Καθήκον µας είναι η άσκηση αντιπολίτευσης
ως θεµελιώδες στοιχείο δηµοκρατικής ισορροπίας. Καθήκον µας
είναι η προάσπιση του εθνικού συµφέροντος, που ταυτίζεται µε
την προάσπιση της αλήθειας και της κοινής λογικής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Εµµανουηλίδης από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, εξ όνυχος τον λέοντα. Παρακολουθώντας τη
συνεδρίαση σήµερα, άκουσα τον κ. Αθανασίου. Ο καθορισµένος
χρόνος ήταν έξι λεπτά και µίλησε διπλάσιο χρόνο. Ο προλαλήσας
κ. Βενιζέλος έκανε προκλητική κατάχρηση του χρόνου και
ερωτώ: Η ισηγορία είναι στοιχείο της δηµοκρατίας, ναι ή όχι;
Αυτό, για να δούµε τελικά πώς αντιλαµβανόµαστε την έννοια της
δηµοκρατίας µέσα σ’ αυτόν το χώρο. 

Έρχοµαι στο προκείµενο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Ήλ-
θαµε για να µείνουµε και να αντιµετωπίσουµε τις εκκρεµότητες,
τις αρρυθµίες, τις παθογένειες που σωρεύτηκαν καθ’ όλη τη µε-
ταπολιτευτική περίοδο. Τα εναλλασσόµενα στην εξουσία κόµ-
µατα της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ µε την πολιτική τους
οδήγησαν τη χώρα σε ξέρα. 

Ενδεικτικά δείγµατα αυτής της κατάστασης είναι η πλήρης
αποβιοµηχανοποίηση, το αλυσιδωτό κλείσιµο των εργοστασίων
ζάχαρης, το κλείσιµο της ΕΥΑΘ, το κλείσιµο των βιοµηχανιών χη-
µικών λιπασµάτων, η πλήρης διάλυση του κλάδου της κλωστοϋ-
φαντουργίας που συνθέτουν αυτό το εφιαλτικό τοπίο της
αποβιοµηχανοποίησης.

Σε θέµατα κοινωνικής συµπεριφοράς έχουµε το κοινωνικό ξε-
θεµελίωµα στον χώρο της ασφάλισης και της συνταξιοδότησης.
Τα σκαλιά αυτού του κατήφορου, του συνταξιοδοτικού και ασφα-
λιστικού, είναι γνωστά σε όλους µας. 

Πρώτο σκαλί είναι το κόλπο γκρόσο του Χρηµατιστηρίου,
καθώς τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών οργανισµών ρίχτηκαν
βορά στη βουλιµία των αρπακτικών των funds. Δεύτερο κόλπο
γκρόσο είναι τα δοµηµένα οµόλογα. Και έρχεται το τελειωτικό
χτύπηµα µε το περίφηµο PSI, το οποίο  -και δεν ξέρω αν ακόµη
δεν το έχει αντιληφθεί ο κ. Βενιζέλος- επρόκειτο για την πλήρη
καταστροφή ενός πυλώνα της κοινωνίας, του ασφαλιστικού.

Ήλθαµε, λοιπόν, για να τακτοποιήσουµε αυτές τις εκκρεµότη-
τες, εκκρεµότητες που οδήγησαν τα πράγµατα στη µνηµονιακή
λαίλαπα. 

Η συλλογική, ωστόσο, µνήµη του λαού µας, µε ωριµότητα πο-
λιτική κατά τις τελευταίες εκλογικές αναµετρήσεις, καταδίκασε
την πολιτική των κοµµάτων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, απο-
θέτοντας την πίστη και την ελπίδα στο ΣΥΡΙΖΑ, αναθέτοντάς του
το δύσκολο έργο της διασφάλισης της κοινωνικής συνοχής και
της ανασυγκρότησης της οικονοµίας της χώρας µας.

Είναι έργο δύσκολο οµολογουµένως, καθώς καλούµαστε να
χτίσουµε την ανάπτυξη πάνω σε κοινωνικά ερείπια. Οι δυνατότη-
τες που υπάρχουν µέσα από µνηµονιακές υποχρεώσεις, καθι-
στούν το εγχείρηµα ιδιαίτερα δύσκολο. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα τα καταφέρουµε. Θα
τα καταφέρουµε, γιατί η ελπίδα για τη λύτρωση από τον κοινω-
νικό εφιάλτη στηρίζεται στην πίστη. Πιστεύουµε πως η Αριστερά,
µε τα πολιτικά και κοινωνικά χαρακτηριστικά της, µπορεί να βγά-
λει τον τόπο µας από το τέλµα αυτό. Το εγγυάται η καθαρή δια-
δροµή µας τόσο ως άτοµα, όσο και ως συλλογικότητα.

Την κοινωνική συνοχή τη διασφαλίζουµε, καθώς όλες µας οι
µέχρι τώρα αποφάσεις κατά την προηγούµενη επτάµηνη διακυ-
βέρνηση είχαν θετικό κοινωνικό πρόσηµο, ήγουν αριστερό πρό-
σηµο.

Επίσης, επικεντρώνουµε το ενδιαφέρον µας στο πεδίο της πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης και της ανάπτυξης. Πυξίδα µας σε
αυτό το εγχείρηµα αποτελεί η βαθιά γνώση των προβληµάτων
και των προοπτικών του τόπου.

Η παραγωγική, ωστόσο, ανασυγκρότηση, πέρα από τον κεν-
τρικό σχεδιασµό, υπηρετείται αποτελεσµατικότερα, όταν το εν-
διαφέρον εξακτινώνεται στις αναπτυξιακές προοπτικές και
πρωτοβουλίες της περιφέρειας. Η περιφερειακή ανάπτυξη πρέ-
πει να γίνει η ατµοµηχανή της εξόδου από το µνηµόνιο.

Ως Βουλευτής της περιφέρειας, γνωρίζω επακριβώς και τα
προβλήµατα και τις προοπτικές ανάπτυξης της περιοχής. Στη λο-
γική, λοιπόν, της τόνωσης της παραγωγικής ανασυγκρότησης,
επισηµαίνω την ανάγκη της τόνωσης της αγροτικής παραγωγής,
µε την αξιοποίηση στην περιφέρειά µας των γεωθερµικών πεδίων
που υπάρχουν σε αυτή. Η αξιοποίηση αυτών θα µπορούσε να δη-
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µιουργήσει συνθήκες εντατικοποίησης της αγροτικής παραγω-
γής, δηµιουργώντας προστιθέµενη αξία στα προϊόντα της γης. 

Η περιοχή µας, ιδιαίτερα πλούσια σε αλιεύµατα τόσο ανοιχτής
θάλασσας όσο και ιχθυοκαλλιέργειας, θα πρέπει να αξιοποιηθεί
µέσω της µεταποίησης του αλιευτικού πλούτου, προσδίδοντας
την απαιτούµενη υπεραξία και αντιµετωπίζοντας κατ’ αυτόν τον
τρόπο αποτελεσµατικά και το εκρηκτικό πρόβληµα της ανεργίας. 

Πολλά θα είχαµε να παρατηρήσουµε και να καταθέσουµε ως
προτάσεις. Τα αφήνουµε για επόµενες στιγµές. 

Όπως προείπα –και κλείνω µε αυτό- είµαστε εδώ για να οδη-
γήσουµε τον λαό στο ξέφωτο της ελπίδας και για να βρει η χώρα
και πάλι τη θέση που της ανήκει και στο ευρωπαϊκό και στο παγ-
κόσµιο στερέωµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Τζαβάρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Εάν είναι κάτι που µου έκανε εντύπωση από τα λόγια του Πρω-
θυπουργού προχθές όταν µπροστά στην Εθνική Αντιπροσωπεία
έκανε την ανάγνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυ-
βέρνησής του, δεν είναι τόσο αυτό που έλεγε, όσο το ύφος µε
το οποίο συνόδευε τα λόγια του. Δηλαδή, αυτό που µε εντυπω-
σίασε προσωπικά ήταν η ψυχική στάση του Πρωθυπουργού απέ-
ναντι σε αυτά που έλεγε και κυρίως απέναντι σε αυτά που
εννοούσε. 

Διότι εάν –και τουλάχιστον εµείς που έχουµε κάποιες περισ-
σότερες θητείες εδώ το γνωρίζουµε- φέρναµε στο µυαλό µας
ποια ήταν η αντίστοιχη στάση αυτού του πολιτικού στα ίδια θέ-
µατα -είτε από τη θέση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης είτε από τη θέση του Πρωθυπουργού που για πρώτη
φορά ανακοίνωσε προγραµµατικές δηλώσεις σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα µετά τις εκλογές της 25ης Ιανουαρίου- τότε πράγµατι θα
αντιλαµβανόµασταν -και εσείς που µε ακούτε θα αντιλαµβάνε-
στε- ότι ήταν σκιά του πρότινος εαυτού του. 

Και γιατί το λέω αυτό; Διότι έλειπε αυτός ο ενθουσιασµός,
έλειπε αυτός ο πατριωτισµός της Αριστεράς, έλειπε αυτή η µε-
γαλαυχία για το ότι αν υπάρχει περίπτωση αυτή η χώρα να σωθεί,
αυτή η σωτηρία θα προέλθει από το ΣΥΡΙΖΑ, από ένα, δηλαδή,
εθνικολαϊκιστικό αριστερό κόµµα, που αυτό που έκανε τα τελευ-
ταία πέντε χρόνια δεν είναι τίποτα άλλο από το να προσπαθεί να
πείσει τον λαό ότι υπήρξε θύµα των πάσης µορφής και είδους
ελίτ και ότι εάν υπάρχουν κάποιοι που πρέπει απέναντι σε αυτούς
να στηρίξει τον ψόγο του ο ελληνικός λαός, αυτοί είναι οι πολιτι-
κοί, γιατί είναι κλέφτες, ενώ ο λαός είναι µονίµως το θύµα. 

Αυτήν ακριβώς την ιδεολογική ενατένιση της ελληνικής κρίσης
δεν την είδαµε προχθές. Και αυτό, εκ πρώτης όψεως, θα µπο-
ρούσε να πει κάποιος ότι είναι µία πρόοδος. 

Αντίθετα, όµως, ενώ περίµενε να ακούσει ο οποιοσδήποτε
Βουλευτής ποιο είναι το όραµα, ποιος είναι ο στόχος, ποια είναι
η γενική κατεύθυνση και ποιες είναι οι επιµέρους πράξεις και
δράσεις που θα κάνουν υλοποιήσιµο αυτό το πρόγραµµα, δυστυ-
χώς απογοητεύθηκε -και θα απογοητευόταν, αν ήταν καλόπι-
στος, βέβαια- όταν διαπίστωσε ότι περί αυτού ουδέν. 

Επίσης, εντυπωσιακό είναι το γεγονός ότι δεν είχε το πρό-
σχαρο ύφος των άλλων στιγµών. Ήταν σύννους και περίφροντις.
Θα έλεγε κάποιος ότι συναισθάνεται τη βαριά ευθύνη που έχει
επωµιστεί. 

Πλην, όµως, και πάλι δεν θα ήταν επιτυχής αυτή η προσέγγιση
του φαινοµένου, εάν δεν ήταν ο λόγος ο διαχειριστικός που
έβγαινε µέσα από τις Προγραµµατικές Δηλώσεις, που πιο πολύ
τον καθιστούσε σύνδικο πτώχευσης παρά Πρωθυπουργό. 

Και, πράγµατι, δεν θα είχα κανέναν λόγο, παρά να συνεχίσω
να το ψάχνω το θέµα αυτό, εάν δεν µεσολαβούσε η χθεσινή οµι-
λία ενός εκλεκτού επιστήµονα, τον οποίο τιµώ, γιατί µέχρι πρό-
τινος θεωρούσα ότι είναι ο απόστολος της ηθικής των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, από τα χείλη του οποίου ακούστηκε
ότι αυτό που έλεγε ο Πρωθυπουργός και αυτό που απηύθυνε
µπροστά στην Εθνική Αντιπροσωπεία, ήταν ένα σύνολο αξιακών
δεσµεύσεων. 

Και εδώ τα πράγµατα µπερδεύονται. Και πιο πολύ η σύγχυση
αρχίζει να επικρατεί όταν στη συνέχεια άκουσα ότι αυτό για το
οποίο είναι υπερήφανη η πλευρά της Συµπολίτευσης, είναι για
το ηθικό, αριστερό ιδίωµα, για το αριστερό ήθος. 

Μα, επιτέλους, δεν έχει κανένας από εσάς αντιληφθεί ότι όσοι
εισέβαλαν στην Ιστορία µε ανάλογες ιδέες, έχουν µείνει στον
µαύρο πίνακα είτε των ολοκληρωτισµών είτε εκείνων οι οποίοι
ποτέ δεν κατάλαβαν τι σηµαίνει δηµοκρατία, δεν κατάλαβαν τι
σηµαίνει δικαιοσύνη, δεν κατάλαβαν τι σηµαίνει αλήθεια;

Μα, πόσο πολύ µεγάλη προσπάθεια πρέπει να γίνει σε αυτόν
τον τόπο για να καταλάβουµε ότι η ηθική, η δικαιοσύνη, η αξιο-
πρέπεια, η εντιµότητα είναι αγαθά που µας χωράνε όλους, χωρίς
διακρίσεις αριστερών και δεξιών; 

Θα µου πείτε, όµως: Πώς αλλιώς θα µπορούσατε να είχατε νι-
κήσει σε αυτές τις εκλογές, εάν µε αυτόν τον τρόπο δεν είχατε
κάνει ένα άλµα πάνω από την πραγµατικότητα, σε µια φαντασιω-
τική κατάσταση, σε ένα παραλήρηµα επιθυµιών και συναισθηµά-
των, το οποίο, δυστυχώς, απεδείχθη ότι ήταν πιο πειστικό από
έναν λόγο ευθύνης που αρθρώσαµε ως Νέα Δηµοκρατία και που
δεν στηριζόταν σε τεχνητές διαιρέσεις, δεν στηριζόταν στο
«παλιό» και στο «καινούργιο».

Εν παρενθέσει λέω -για να το κάνω και πιο συγκεκριµένο- ότι
αυτοί που κατά καιρούς έµειναν στην Ιστορία για το ότι θα ειση-
γούντο µια νέα κατάσταση, µια νέα εξουσία, είναι συµπτωµατικά
τα ολοκληρωτικά καθεστώτα. Για φαυλοκρατία των πολιτικών µι-
λούσε η 21η Απριλίου, για το παλαιό σύστηµα µιλούσε και ο Με-
ταξάς και όπου γης εν πάση περιπτώσει αυτές είναι εκείνες οι
περιπτώσεις για τις οποίες θεωρώ ότι κάποια στιγµή θα πρέπει
όλοι να αποφασίσουµε ότι κάθε πολιτική θα αξίζει σε αυτόν τον
τόπο να ανοίξει ένα ευρύχωρο µέλλον, στο οποίο θα χωράµε
όλοι, εάν στηρίζεται στην αλήθεια και µόνον στην αλήθεια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κατσίκης Κωνσταντίνος από τους ΑΝΕΛ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελ-

φοι, στη σηµερινή πρώτη οµιλία της κοινοβουλευτικής µου δια-
δροµής θα ήθελα να ευχηθώ σε όλους σας και στον καθέναν σας
ξεχωριστά καλή, γόνιµη, αποτελεσµατική και δηµιουργική κοινο-
βουλευτική θητεία, γιατί «οι καιροί ου µενετοί».

Χάθηκαν ευκαιρίες, που πρέπει να επανακτηθούν. Ο χρόνος
είναι τόσο συµπυκνωµένος και απειλητικός, που δεν συγχωρεί
σε κανέναν µας τον ελάχιστο εφησυχασµό. 

Σε όλη αυτήν την περίοδο της οικονοµικής, πολιτικής, κοινω-
νικής και ιδεολογικής ρευστότητας, που τα πάντα γύρω µας είναι
µεταβλητά, από τα σύνορα των κρατών µέχρι τις µεταναστεύσεις
των λαών, ο µόνος τρόπος για να µείνουµε όρθιοι είναι η ενί-
σχυση του αισθήµατος ασφάλειας των πολιτών. 

Οι δύο άλλοι πυλώνες που παρέχουν ασφάλεια, εκτός από την
οικονοµία, είναι οι Ένοπλες Δυνάµεις και η αρραγής εξωτερική
πολιτική.

Η κατάθεση των Προγραµµατικών Δηλώσεων στην Ολοµέλεια
της παρούσης Βουλής από τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ γί-
νεται σε µια περίοδο πολύ δύσκολη για τη χώρα, έχοντας ένα ση-
µαντικό χαρακτηριστικό γνώρισµα: Την αγωνία του ελληνικού
λαού ο οποίος, προ του φόβου της πολιτικής αστάθειας, επέβαλε
µε την ψήφο του την πολιτική σταθερότητα στις εκλογές της
20ης Σεπτεµβρίου. Αυτή την ετυµηγορία του ελληνικού λαού
οφείλουµε να σεβαστούµε όλοι, ώστε να προχωρήσουµε µε
εθνική οµοψυχία και συναίνεση στην ψήφιση των Προγραµµατι-
κών Δηλώσεων, κυρίως στον τοµέα που αφορά την Άµυνα και τις
εξωτερικές υποθέσεις.

Ο νευραλγικός αυτός και ευαίσθητος τοµέας, που αποτελεί
την κορωνίδα για την ασφαλή λειτουργία των πολιτειακών θε-
σµών και της κρατικής µηχανής, είναι αυτός τον οποίο υπηρετεί
από τη θέση της πολιτικής ηγεσίας ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας
και Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνος Καµµένος. 

Η πατριωτική και εθνική του συνείδηση προάγει το στοιχείο
της εθνικής ισχύος και της διεθνούς υπόστασης και δράσης της
χώρας µας, στη βάση της στρατιωτικής και οικονοµικής ισχύος,
της κοινωνικής συνοχής, της δηµοσιονοµικής σταθερότητας και
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αξιόπιστης αµυντικής διπλωµατίας. 
Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να τονίσω ότι η ασφάλεια

της πατρίδας µας είναι πέρα και πάνω από κόµµατα και χρώµατα.
Είναι η ασφάλεια στη Θράκη, η ασφάλεια στο Αιγαίο, η ασφάλεια
του κυπριακού ελληνισµού, αλλά και της Ανατολικής Μεσογείου,
όπου οφείλουµε απαρέγκλιτα να προστατεύσουµε τα ενεργειακά
µας συµφέροντα, µε προτεραιότητα την οριοθέτηση της ελληνι-
κής ΑΟΖ. 

Ο πόλεµος στη Συρία και το προσφυγικό κύµα που πλήττει την
Ελλάδα σήµερα, σηµατοδοτούν νέες εξελίξεις και αστάθεια στο
χώρο της Ευρώπης και των Βαλκανίων, πράγµα που επιβάλλει
την ετοιµότητα των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στο µέγιστο
βαθµό, απέναντι σε προκλήσεις όπου η Ελλάδα ενισχύει τη θέση
της, πέραν των άλλων, και ως παράγοντας ασφάλειας και στα-
θερότητας στο σύγχρονο διεθνές περιβάλλον. 

Το πρόγραµµά µας για τις Ένοπλες Δυνάµεις ξεκινά από το
ανθρώπινο δυναµικό, µε στόχο την άµεση εφαρµογή της απόφα-
σης του Συµβουλίου της Επικρατείας για την απόδοση δικαιοσύ-
νης σε σχέση µε τις περικοπές στο προσωπικό των Ενόπλων
Δυνάµεων, αλλά και επίδοµα σε όσους υπηρετούν στις παραµε-
θόριες περιοχές της χώρας. 

Επιπλέον, µελετάται η καθιέρωση νέου ειδικού µισθολογίου
για το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, ώστε να ανέβει η ποι-
οτική υπεροχή των στρατιωτικών ως αναγνώριση της µεγάλης
τους προσφοράς προς την πατρίδα. 

Γι’ αυτό ο παράγοντας άνθρωπος αποτελεί για τον Πρόεδρο
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρ-
νηση πρώτη προτεραιότητα. 

Η καθιέρωση αρχών ισότητας και διαφάνειας, αλλά και ισόνο-
µης αντιµετώπισης στις τάξεις των στρατιωτικών, απαλείφει την
παλαιά κακή πολιτική τακτική που τους διαχώριζε σε «ηµέτε-
ρους» και άλλους. 

Καθιερώνεται νέο θεσµικό πλαίσιο για τη σταδιοδροµική εξέ-
λιξη των υπαξιωµατικών, καθώς και αναβάθµιση της εκπαίδευσής
τους, σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα. Θεσπίζεται
καθορισµένη διάρκεια θητείας των Αρχηγών Γενικών Επιτελείων. 

Αναβαθµίζονται οι κοινωνικές παροχές στα στελέχη των Ενό-
πλων Δυνάµεων, όπως υπηρεσίες νοσηλείας, οικιστική κάλυψη
των αναγκών των στελεχών, ευνοϊκές τραπεζικές υπηρεσίες και
άλλα.

Ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στρατολογική τακτοποίηση
ανυπότακτων και τίθενται στο αρχείο οι ποινικές υποθέσεις προ
του έτους 1997, που αφορούν αντιρρησίες συνείδησης και οι
οποίοι θεσµοθετούνται διαφορετικά, µε εναλλακτική θητεία. 

Αναγνωρίζεται ως υπηρεσία υπαίθρου –αναφέροµαι στο αγρο-
τικό των οπλιτών ιατρών- ο χρόνος θητείας των οπλιτών αυτών,
εφόσον υπηρετούν σε νησιά και δύσκολες, ακριτικές περιοχές. 

Θεσµοθετείται η εθελοντική στράτευση των γυναικών και ενερ-
γοποιείται άµεσα ο φορέας εκµετάλλευσης ακίνητης περιουσίας
των Ενόπλων Δυνάµεων, προς όφελος των µετοχικών ταµείων
του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων.

Σε ό,τι αφορά την αµυντική πολιτική, η προσπάθεια στρέφεται
στην υλοποίηση των αντικειµενικών σκοπών της πολιτικής της
εθνικής άµυνας, µέσω νοµοθετικών παρεµβάσεων και πλέγµατος
διοικητικών µέτρων στην οργάνωση και ανάπτυξη των Ενόπλων
Δυνάµεων ως παράγοντα εθνικής ισχύος και αποτελεσµατικής
δυνάµεως αποτροπής και ενίσχυσης αµυντικής συνεργασίας µε
την Κυπριακή Δηµοκρατία. 

Σε επέκταση αυτής της πολιτικής καταβάλλεται κάθε δυνατή
προσπάθεια για τη βιωσιµότητα της αµυντικής µας βιοµηχανίας,
µε διατήρηση του δηµόσιου χαρακτήρα της, βεβαίως και αξιο-
ποίηση των περιουσιακών της στοιχείων, µε αναπτυξιακή πορεία
της ΕΑΒ και των ελληνικών αµυντικών συστηµάτων και άλλων
εταιριών του κλάδου, µε προτεραιότητα στους παραγωγικούς
τοµείς κυρίως, που είναι στρατηγικής σηµασίας για την προστα-
σία των ζωτικών συµφερόντων ασφάλειας της χώρας, αλλά και
µε την εκκαθάριση των συµβάσεων αντισταθµιστικών ωφεληµά-
των που εκκρεµούν. 

Η αµυντική διπλωµατία ως ένα από τα στοιχεία που συνθέτουν
την εικόνα της αµυντικής πολιτικής, προάγει τη δηµιουργία ενός
πλέγµατος συνεργατικών δράσεων, διπλωµατικών συγκλίσεων

και ενεργειακών συµπράξεων µε χώρες- κλειδιά της περιοχής.  
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ενισχύει τον διεθνή ρόλο της χώρας µας στους διεθνείς οργα-

νισµούς και στους υφιστάµενους συµµάχους. Αναδεικνύεται σε
αξιόπιστο άξονα προαγωγής της σταθερότητας στην περιοχή της
Νοτιοανατολικής Μεσογείου, προωθεί, δε, δύο σηµαντικούς στρα-
τηγικούς στόχους: Πρώτον, την ενίσχυση της νότιας πτέρυγας του
ΝΑΤΟ για την αντιµετώπιση νέων µορφών απειλών στην περιοχή.
Δεύτερον, τη δηµιουργία τόξου σταθερότητας στη Νοτιοανατο-
λική Μεσόγειο, που περιλαµβάνει Ελλάδα, Κύπρο, Ισραήλ, Αίγυ-
πτο, µετριοπαθείς αραβικές χώρες, όπως είναι τα Ηνωµένα
Αραβικά Εµιράτα, επιπλέον, δε, Ρουµανία και Βουλγαρία. 

Οι δοµές, τα µέσα και το ανθρώπινο δυναµικό των Ενόπλων
Δυνάµεων συµβάλλουν στην αντιµετώπιση του ανθρωπιστικού
ζητήµατος των προσφύγων. Ενισχύονται διπλωµατικά και οικο-
νοµικά οι σχέσεις µας µε τρίτες χώρες.

Τέλος, αυξάνεται η µαχητική ισχύς και η αποτελεσµατικότητα
των Ενόπλων Δυνάµεων, µέσω της ενεργητικής αµυντικής διπλω-
µατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, θα ήθελα να εξάρω την κοινωνική προσφορά
των Ενόπλων Δυνάµεων και τη συµµετοχή τους σε δράσεις, επ’
ωφελεία του κοινωνικού συνόλου, όπως οι περιπτώσεις φυσικών
καταστροφών -µε πρόσφατο παράδειγµα τις καταστροφές στη
Σκόπελο από τα φυσικά φαινόµενα- η κατάσβεση πυρκαγιών, πε-
ριπτώσεις έρευνας και διάσωσης, αεροκοµιδών κλπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσίκη, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Μέσω της ΔΙΔΕΡΓΩΝ αξιοποι-
ούνται οι µεγάλες δυνατότητες των Ενόπλων Δυνάµεων προς
όφελος του ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσίκη, σε-
βαστείτε και την ανοχή µου. Είπατε ότι τελειώνετε και δεν τελει-
ώνετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, αλλά φθάσαµε

στα επτάµισι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Αφή-

στε µε να κάνω τον επίλογό και κατεβαίνω από το Βήµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα, οι Έλληνες και οι Ελ-

ληνίδες ζητούν από εµάς κοινή πατριωτική γραµµή εθνικής οµο-
ψυχίας και συµπόρευσης. 

Γι’ αυτό, σας καλώ να ψηφίσετε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις
της Κυβέρνησης, µέρος των οποίων είναι και ο τοµέας της άµυ-
νας, για τον οποίο είχα την ιδιαίτερη τιµή να σας µιλήσω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βαρεµένος από το ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, αυτή η Βουλή πρέπει να πετύχει κάτι που στη

µεταπολιτευτική µας δηµοκρατία φαινόταν σχεδόν ακατόρθωτο.
Αυτό το κάτι, λοιπόν, είναι να ολοκληρώσει τη θητεία της. Και στη
διάρκεια αυτής της θητείας της πρέπει να συµβεί κάτι ως ιστορικό
αιτούµενο. Αυτό είναι, αυτή η Βουλή να επικυρώσει την απαλλαγή
από την κηδεµονία και την επιτροπεία των δανειστών. «Enough is
enough», που θα έλεγαν και κάποιοι από τους δανειστές.

Ακούγεται εύκολο. Είναι; Όχι, είναι πάρα πολύ δύσκολο. Ο ελ-
ληνικός λαός, στις πρόσφατες εκλογές, κατά τη γνώµη µου, δέχ-
θηκε ότι υπάρχει ακόµη ανηφόρα. Το γνωρίζει πολύ καλά, παρ’
ότι ο λαός είναι κουρασµένος, αποκαµωµένος, θα έλεγα, και
απαισιόδοξος. 

Τι δεν θέλει ο ελληνικός λαός; Δεν θέλει να δει τη συνέχεια θυ-
σιών, χωρίς προοπτική. Δεν θέλει να δει θυσίες µε άνιση και
άδικη κατανοµή. Δεν θέλει να δει τη συνέχιση µιας ύβρεως η
οποία είναι η εξής: Μέσα στην κρίση κάποιοι, αντί να χάνουν και
να περιθωριοποιούνται, να κερδίζουν. Πρέπει να συµβάλλουν κι
αυτοί για την κρίση. 
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Κι εδώ τίθεται το εξής θέµα: Ο ανεξάρτητος αυτός φορέας αλ-
ληλεγγύης, που λέµε, θα συγκεντρώσει και ιδιωτικά κεφάλαια;
Είναι ένα ερώτηµα αυτό. Θα συγκεντρώσει ιδιωτικά κεφάλαια;
Πότε, επιτέλους, θα γίνει αυτό; 

Η συµφωνία, κύριοι Βουλευτές, είναι µια τελευταία ευκαιρία.
Όµως, µπορεί κάποιος να συνταιριάξει αυτά που είπα προηγου-
µένως µε τα ασφυκτικά πλαίσια αυτής της συµφωνίας; Διότι κά-
ποια στιγµή, αυτό µοιάζει µε τετραγωνισµό του κύκλου. Πρέπει
να γίνει αυτό. Είναι αυτό που λέει ο λαός,  «Εδώ σε θέλω κά-
βουρα να περπατάς στα κάρβουνα». Αυτό είναι.

Κατά την προσωπική µου γνώµη, την οποία έχω εκθέσει, η
συµφωνία –και µακάρι να εκπλαγώ ευχάριστα- δεν µπορεί να αν-
τικατασταθεί στο σύνολό της µε ισοδύναµα. Πρέπει να βάλουµε
κάποιες προτεραιότητες. Το ασφαλιστικό; Το εργασιακό; Το
αγροτικό; Τα κόκκινα δάνεια; Ποιες θα είναι οι προτάσεις της Αν-
τιπολίτευσης σε αυτό; Δεν θα έχει προτάσεις; Θα το βάλει ως
στοιχείο ανταγωνισµού στην κούρσα της διαδοχής; Δεν γίνεται
αυτό. Δεν γίνεται! 

Συµφωνούµε µε τα ισοδύναµα που παρουσίασε ο Υπουργός
Πολιτισµού, παρ’ ότι είναι τραυµατικό. Θα µπορούσαν αυτά τα
κεφάλαια να χρησιµοποιηθούν για τον πολιτισµό. Έχουµε ανάγκη
από τον πολιτισµό σε αυτή τη φάση, όχι µόνο ως παρηγοριά στην
κρίση, αλλά και ως στοιχείο της λαϊκής κι εθνικής αυτοσυνείδη-
σης. Όµως, τι να κάνουµε; Είµαστε σε αυτή τη φάση που πρέπει
να αντλήσουµε από εκεί χρήµατα για άλλον σκοπό.

Και τώρα περνώ σε κάτι πιο πεζό. Προέχει η αξιολόγηση και η
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Το είπε ο υπουργός Οικονο-
µικών, παρά το γεγονός ότι διέγνωσα ένα άγχος στον Υπουργό
Οικονοµικών για το ακριβές πρόσηµο που θα έχουν οι πρωτο-
βουλίες του.

Δικαιολογηµένο το άγχος, διότι στην ιστορία ακόµη και της
Αριστεράς µερικοί διαπραγµατευτές χρησιµοποιήθηκαν ως εξι-
λαστήρια θύµατα. Όµως, όπως είπε -και συµφωνώ- τα πάντα και
όλοι µας θα κριθούµε από το αποτέλεσµα. Όλοι µας και όταν λέω
«όλοι µας» ή θα σωθούµε ή θα χαθούµε -για να το πω έτσι δρα-
µατικά- δεν αφορά µόνο του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά αφορά όλο το πολι-
τικό σύστηµα, πλην της γνωστής εξαίρεσης. Όλο το πολιτικό
σύστηµα! Αυτό είναι ένα ιστορικό δίδαγµα και αίτηµα.

Θα ήθελα τώρα να πω τη γνώµη µου, επειδή είχα και εγώ µια
συµµετοχή, αν θέλετε, µέσα από τον τοµέα τον οποίο υπηρε-
τούσα στην προηγούµενη Βουλή σε διεθνείς κοινοβουλευτικές
συναντήσεις. Είναι καλό το άνοιγµα και η αναζήτηση στηριγµά-
των είτε στις Ηνωµένες Πολιτείες είτε αλλού, αλλά, κατά τη
γνώµη µου, δεν πρέπει να ξεχνάτε ότι τελικά το θέµα θα κριθεί
µέσα στον σκληρό πυρήνα της Ευρωζώνης. Μέχρι να αλλάξει
αυτό, δεν πρέπει να το ξεχνάµε. Ό,τι είναι να συµβεί, θα συµβεί
µέσα εκεί.

Κατά τη γνώµη µου, και ο ελληνικός λαός το έχει καταλάβει
και δεν πρέπει να παρερµηνεύσουµε το νόηµα της ψήφου του.
Μας έδωσε µια ψήφο, επειδή διέγνωσε µια γνησιότητα στην προ-
σπάθεια και επειδή ήταν νωρίς να ξεχάσει τα λάθη του παλιού
πολιτικού συστήµατος τα οποία οδήγησαν ως εδώ τη χώρα. Χρει-
άζεται, όµως, δράση ριζοσπαστική, παράτολµη, διότι φθάσαµε
στον παραλογισµό κάποιοι να λένε να µη χρησιµοποιούµε κάρτα
για να µη δουν τα προσωπικά µας δεδοµένα. Δεν γίνεται να προ-
χωρήσουµε έτσι!

Και κάτι άλλο. Νοµίζω ότι πρέπει να πείσουµε πως δεν είµαστε
διαχειριστές µιας µιζέριας, αλλά φορείς υπέρβασης και αλλαγής.
Η πολιτική και οι πολιτικοί έχουν πληγεί σοβαρά. Πρέπει να τα
ξαναστήσουµε στα πόδια τους. Πρέπει να δείξουµε κυρίως στη
νεολαία ότι τα κόµµατα δεν είναι φορείς νοµής και αναδιανοµής
εξουσίας σε αυτονόµηση από την κοινωνία, αλλιώς νοµίζω ότι
δεν έχουµε µεγάλες πιθανότητες να εµπνεύσουµε στο λαό ένα
καινούργιο όραµα.

Και κάτι άλλο. Ο συνδικαλισµός να µην είναι κρατικός, όπως
ήταν παλιά, ή συνδιαχειριστής ή συγκυβερνών, όπως έγινε αρ-
γότερα, αλλά φορέας έκφρασης συλλογικών συµφερόντων και
διεκδίκησης.

Και κάτι άλλο. Θέλω να πω το εξής στο ένα λεπτό που έχω, το
οποίο νοµίζω ότι δεν ειπώθηκε µέχρι τώρα σε αυτή την Αίθουσα.
Η χρεοκοπία δεν είναι έννοια ηθικά φορτισµένη. Ο χρεοκοπηµέ-

νος δεν είναι ηθικά ανάξιος. Στη ζωή των λαών, όπως και των
ατόµων, από τραγικά λαθεµένες πρακτικές κάποια στιγµή χρεο-
κοπείς. Εκεί είναι το µεγάλο στοίχηµα. Τα παθήµατα γίνονται µα-
θήµατα και πας µπροστά. Όχι µπρος γκρεµός και πίσω ρέµα.
Μπροστά, γιατί δεν υπάρχει άλλη επιλογή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο στην κ. Αλέκα Παπαρήγα µε βάση το άρθρο 64 και θα ακο-
λουθήσει ο κ. Κατρούγκαλος στη συνέχεια.

Ορίστε, κυρία Παπαρήγα, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

ακόµα και από τον χώρο της Αντιπολίτευσης, παρακολουθώντας
πάρα πολλές οµιλίες, παρά τη δριµεία φραστική, κατά τη γνώµη
µου, κριτική που ασκήθηκε στην Κυβέρνηση, οι περισσότερες εξ
αυτών τέλειωναν µε τη θέση «καλή επιτυχία στο έργο της Κυβέρ-
νησης, για να πετύχει και η Ελλάδα».

Εµείς δεν σας ευχόµαστε καλή επιτυχία, γιατί αυτό θα είναι
ζηµιά για τον ελληνικό λαό. Δεν θέλουµε να πετύχετε, δηλαδή να
περάσετε αυτό το αντιλαϊκό, αντεργατικό πρόγραµµα που έχετε.
Αν θέλετε, µπορώ να πω ότι το 99% των επιλογών, το 95%, το
90% θα είναι έτσι; Πάντως, αυτή είναι η γενική του γραµµή.

Βεβαίως, να ξεκαθαρίσουµε ότι δεν θέλουµε να αποτύχετε,
γιατί είστε ανίκανοι, όπως είπαν κάποιοι από τον χώρο της Αντι-
πολίτευσης, ή γιατί οι εταίροι σας σας πούλησαν, γιατί και αυτό
θα γίνει. Γνήσιοι εταίροι στη λυκοσυµµαχία δεν υπάρχουν. Γνή-
σια φιλία στη λυκοσυµµαχία δεν υπάρχει. Εµείς θέλουµε να απο-
τύχετε, γιατί σας παρεµπόδιζε ο λαός να περάσετε όλα τα µέτρα,
γιατί σας έβαλε εµπόδια, γιατί µερικά κατάφερε να τα παρεµπο-
δίσει εντελώς. Άλλα κατάφερε να τα ανατρέψει ή σε κάποιο ση-
µείο τα επόµενα χρόνια µπορεί να καταφέρει να έχει και
ορισµένες κατακτήσεις. Δεν µιλάµε για ένα οποιοδήποτε κίνηµα
εντυπώσεων τύπου Αραβικής Άνοιξης ή κάποιων άλλων εξεγέρ-
σεων, τις οποίες ο ΣΥΡΙΖΑ ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση στήριζε
µε ιδιαίτερη χαρά.

Μιλάµε για ένα κίνηµα που η βάση του, η εδραίωσή του, η στα-
θεροποίησή του και η κλιµάκωσή του ξεκινά από όλους τους χώ-
ρους εργασίας και από τους χώρους της µόρφωσης. Μιλάµε για
ένα κίνηµα που δεν έχει µόνο αντικυβερνητικό στόχο, να ανεβο-
κατεβάζει κυβερνήσεις. Αυτό αποδείχθηκε ότι δεν είναι και κάτι
το ακατόρθωτο. Μιλάµε για ένα κίνηµα που παλεύοντας, βε-
βαίως, πάνω στα ώριµα, στα συγκεκριµένα και στα οξυµµένα
προβλήµατα που απασχολούν τη µεγάλη πλειοψηφία του ελλη-
νικού λαού, θα διεκδικήσει, θα βάλει πλώρη –αν θέλετε, να πω
κατ’ αρχάς θα ονειρευτεί, ξεφεύγοντας από τον µονόδροµο- ο
λαός να έρθει στην εξουσία και όχι κάποιο άλλο ή άλλα κυβερ-
νητικά κόµµατα.

Βεβαίως, ποντάρετε στο ότι περισσεύει σήµερα στην Ελλάδα
η δυσαρέσκεια, η αγανάκτηση και η απογοήτευση. Η δυσαρέ-
σκεια και η αγανάκτηση εξηγείται, αιτιολογείται, δικαιολογείται
ακόµα. Δεν αιτιολογείται, όµως –και θα το πούµε κι απ’ αυτό το
Βήµα, παρ’ ότι αυτό δεν αφορά, αν θέλετε, το Κοινοβούλιο- διότι
ο λαός όχι µόνο δεν χρησιµοποίησε τη δύναµή του, αλλά ούτε
καν δοκίµασε να τη χρησιµοποιήσει. 

Μέχρι το 2009, πριν ακόµα ξεσπάσει η κρίση, το εργατικό και
λαϊκό κίνηµα –και το λέω σ’ εσάς, επειδή είστε κινηµατική Κυβέρ-
νηση- βρισκόταν σε κρίση. Εµείς είχαµε διαπιστώσει εκτεταµένα
και βαθιά σηµάδια εκφυλισµού και σήψης. Το 2009 µέχρι το 2012,
κάτι έγινε. Υπήρχαν οι κινητοποιήσεις, ανεξάρτητα αν συµφω-
νούσαµε σε όλα, κλπ. Δεν έχει και τόση σηµασία. Σηµασία έχει
το ότι υπήρχαν κινητοποιήσεις. Πότε το κίνηµα ξαναπέρασε σε
τέλµα; Μετά το 2012, γιατί εσείς καλλιεργήσατε την αντίληψη
«καθίστε εδώ, θα έρθει η κάλπη, θα βγούµε κυβέρνηση και θα
σας λύσουµε όλα τα προβλήµατα».

Ένας άλλος σοβαρός παράγοντας που εµάς µας απασχολεί
πάρα πολύ και πρέπει να απασχολεί και όσους θέλουν να ενισχύ-
σουν, να αναπτύξουν τις αγωνιστικές εστίες που υπάρχουν σή-
µερα ή όποιες µικρές φωτιές µπορούν να ανάψουν –δεν εννοώ,
βέβαια, φωτιές στην κυριολεξία- είναι ότι οι βασικές δυνάµεις του
παλαιού Συνασπισµού και του ΣΥΡΙΖΑ µπήκαν, ενσωµάτωσαν,
χρησιµοποίησαν τους εργατοπατερικούς και τους εργοδοτικούς
µηχανισµούς. 

184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ειλικρινά, θα βγάζαµε δέκα τόµους µε συγκεκριµένα παρα-
δείγµατα µέσα από τους τόπους δουλειάς. Αφήστε τα αυτά περί
κινήµατος ανεξάρτητου ή ακηδεµόνευτου. Δεν χρειάζεται, αν θέ-
λετε, ούτε κυβερνητική κηδεµονία. Υπάρχει η εργοδοτική τροµο-
κρατία. Ενσωµατωθήκατε. Αν θέλετε, αυτός ήταν ένας
παράγοντας για τον οποίο ήµασταν τόσο σίγουροι ότι δεν θα
τολµήσετε να κάνετε πράξη κανένα απ’ αυτά τα αριστερά συν-
θήµατα που είχατε, γιατί αν θέλατε πραγµατικά να έρθετε σε µία
λογική ρήξης –όχι όπως τη λέµε εµείς, αλλά εν πάση περιπτώσει
µία πιο ήπια ρήξη- έπρεπε να έχετε προετοιµάσει τον λαό, το κί-
νηµα, και όχι να του δώσετε µία τελική κατραπακιά. 

Ε, λοιπόν, σας λέµε καθαρά ότι θα κάνετε τη βρόµικη δουλειά
που δεν πρόλαβαν να την τελειώσουν οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις και θα κάνετε και την καινούργια. Ποιοι είναι οι µοχλοί της
βρόµικης δουλειάς; Με συγχωρείτε, βέβαια, που χρησιµοποιώ
αυτήν την έκφραση. Είναι τα µνηµόνια και η ρύθµιση του χρέους
και η προσέλκυση επενδύσεων για ανάκαµψη. Τα προαπαιτού-
µενα δεν θα είναι µόνο τα προαπαιτούµενα του µνηµονίου. Κάθε
µονοπωλιακός όµιλος θα βάζει τα δικά του προαπαιτούµενα,
όπως έβαζαν πάνω στις Σκουριές, κ.λπ., δηλαδή όχι µόνο τα γε-
νικά, τα παγκόσµια, τα ευρωπαϊκά, τα µνηµονιακά, αλλά και τα
δικά του. 

Μάλιστα -δυστυχώς δεν έχω χρόνο να επεκταθώ σ’ αυτό- οι
οµιλίες εχθές του κ. Μπαλτά και του κ. Μάρδα είναι πολύ χαρα-
κτηριστικές για µία σύγχρονη αντίληψη –ναι, για µία σύγχρονη
αντίληψη, γιατί το σύγχρονο δεν σηµαίνει πάντα και προοδευ-
τικό- που λέει το εξής: Κοιτάξτε να δείτε, όποια ανάκαµψη και αν
γίνει –µιλάµε για τέτοιες εκτιµήσεις σε παγκόσµιο επίπεδο- η
ανεργία δεν αντιµετωπίζεται, άρα πρέπει να αναπτυχθεί ο χώρος
της κοινωνικής οικονοµίας από τις µικρές επιχειρηµατικές οµά-
δες, µε εθελοντική δουλειά ή αµοιβή 300 ή 400 ευρώ. Εδώ πρέπει
να ξεχάσουµε ό,τι λέγαµε για κοινωνικό κράτος µετά τον Β’Παγ-
κόσµιο Πόλεµο και αφορά την παιδεία, την υγεία, τον πολιτισµό,
την κατάρτιση –την βγάζουν έξω από την παιδεία- και την κοινω-
νική ασφάλιση.

Ο κ. Μάρδας έκανε λόγο για τις ιαµατικές πηγές, που για να
µην τρέχουν τα νερά στη θάλασσα, θα πάµε να τις εντάξουµε
στον τουρισµό. Εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες και Ελληνίδες –
γιατί, δυστυχώς, οι ασθένειες που έχουν σχέση µε µυοσκελετικά
προβλήµατα πλήττουν περισσότερο τις γυναίκες- όχι µόνο πολύ
λιγότεροι απ’ όσοι χρειάζονταν, έκαναν χρήση των ιαµατικών
πηγών µέχρι το 2009, αλλά τα τελευταία χρόνια κόψατε και αυτά
τα επιδόµατα, τη στήριξη δηλαδή για τα ιαµατικά λουτρά.

Τώρα, λοιπόν, θα µιλάει ο Υπουργός Οικονοµίας για τις ιαµα-
τικές πηγές που έχει η Ελλάδα. Για να µην πω τώρα για τα άλλα,
για τα αρχαιολογικά µουσεία και λοιπά, που είναι ψήγµατα και
τα οποία ειπώθηκαν ως παραδείγµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Το κυριότερο, όµως, ζήτηµα που θέλω να θέσω είναι το εξής:
Λέτε ότι θα πουλήσετε και τη γεωστρατηγική θέση της χώρας.
Αυτό κατ’ αρχάς το έχουν κάνει όλες οι Κυβερνήσεις. Δεν υπάρ-
χει Κυβέρνηση που δεν το έκανε και που δεν βγήκε για να ζητάει
επενδύσεις, δάνεια και τα λοιπά. 

Ποια είναι η γεωστρατηγική θέση της χώρας; Είναι η Βάση της
Σούδας, το Νατοϊκό Στρατηγείο της Θεσσαλονίκης, το Ελληνικό
Στρατηγείο Επιχειρήσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Λάρισα,
το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών στο ΓΕΕΘΑ, ο χερσαίος Σχηµατισµός Μάχης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που είναι στη Νέα Σάντα του Κιλκίς, η
Προωθηµένη Επιχειρησιακή Βάση στο Άκτιο της Πρέβεζας για
τα ιπτάµενα ραντάρ του ΝΑΤΟ, η νέα βάση που συζητάτε -και
µην πούµε ότι την παραχώρησε µόνο ο Καµµένος-, το Πεδίο
Βολής της Κρήτης που ζητάνε οι Αµερικανοί, η εγκατάσταση των
µη επανδρωµένων αεροσκαφών στην Κρήτη τώρα τελευταία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και σας ρωτάω: Εσείς λέτε ότι η συµµετοχή στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ΝΑΤΟ ισούται µε ειρήνη και σταθερότητα; 

Εµείς τέτοια ειρήνη και τέτοια σταθερότητα δεν τη θέλουµε.
Και αν ακόµα η Ελλάδα -για όσο διάστηµα- διαφυλαχθεί ως νη-

σίδα ειρήνης, δεν θέλουµε µια Ελλάδα που συµµετέχει στο µα-
κελειό άλλων λαών. Τα «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο» τα κο-
ροϊδεύετε!

Με αυτή την έννοια τα είκοσι δύο από τα είκοσι οκτώ κράτη
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι και µέλη του ΝΑΤΟ. Από τα
έξι αυτά κράτη που δεν είναι µέλη του ΝΑΤΟ, τα τέσσερα είναι
ενταγµένα στον Νατοϊκό Συνεταιρισµό για την Ειρήνη, δηλαδή
πιο χαλαρά στο ΝΑΤΟ, και δεν συµµετέχουν µόνο η Κύπρος και
η Μάλτα. Γιατί δεν υπάρχει ειρήνη και σταθερότητα στην πε-
ριοχή; Και άµα η Ελλάδα αποδεσµευθεί από αυτά, αλλά δεν µε-
τέχει σε αυτούς τους σχεδιασµούς, θα χαθεί το παν! Δηλαδή µας
λέτε να φοβηθούµε τους συµµάχους σας, τους «συµµάχους µας»
-σε εισαγωγικά όσον αφορά εµάς- να µη µας πολεµήσουν και να
µένουµε µέσα σε αυτούς τους οργανισµούς, που θα µπλέξουν
την Ελλάδα. 

Τέλος, εγώ απευθύνω ένα ερώτηµα στον Πρωθυπουργό. Όταν
ο κ. Κλίντον του είπε: «Κύριε Τσίπρα, γιατί δεν αφήνετε να αγο-
ράσουν οι Αµερικανοί φθηνά στην Ελλάδα για να πουλάνε
ακριβά;» ή «Πώς θα το χειριστείτε αυτό;», δεν απάντησε. Ας αφή-
σουµε ότι δεν κατάλαβε τα αγγλικά. Εµείς που ξέρουµε µέτρια
αγγλικά και που δεν συναγελαζόµαστε καθηµερινά µε Άγγλους
ή αγγλόφωνους καταλαβαίνουµε τι είπε. Πιστεύω ότι θα απάν-
τησε παρασκηνιακά. Δεν µπορεί να το άφησε αναπάντητο αυτό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Κατρούγκαλος,  Υπουργός Εργασίας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το αντικείµενο του Υπουργείου
µου αποτελεί το βασικό πεδίο µάχης, ανέκαθεν, ανάµεσα στις
δυνάµεις του κεφαλαίου και της εργασίας, µε ιδιαίτερη έµφαση
µάλιστα τις τελευταίες τρεις δεκαετίες και την εµφάνιση της πιο
επιθετικής ιδεολογίας των αγορών µετά τον 19ο αιώνα, τον νεο-
φιλελευθερισµό.

Είναι πράγµατι σαν να µαίνεται ένα παγκόσµιος πόλεµος κατά
των φτωχών, της εργατικής τάξης, των µεσαίων στρωµάτων, µε
αµφισβήτηση όλων των κατακτήσεων του 20ού αιώνα. Είναι ένας
πόλεµος, όπως έχει δηλώσει γλαφυρά ο δεύτερος πλουσιότερος
άνθρωπος στον κόσµο, ο Γουόρεν Μπάφετ, που κερδίζεται από
τους υπερπλούσιους, από το ένα τοις χιλίοις, ίσως και από το
ένα στο εκατοµµύριο αυτών που νέµονται τον κοινωνικό πλούτο.
Αυτό γιατί η αδυναµία να συντηρήσουµε το κράτος πρόνοιας που
έχτισαν οι τρεις χρυσές µεταπολεµικές δεκαετίες δεν οφείλεται,
όπως προσπαθούν να µας πείσουν, µόνο στις δυσµενείς δηµο-
γραφικές εξελίξεις, αλλά κυρίως στο ότι έχουν απορρυθµιστεί οι
µηχανισµοί αναδιανοµής που είχαν συγκροτηθεί τότε και στο γε-
γονός ότι, ειδικά στον τοµέα της εργασίας, απορρυθµίζεται όλο
το προστατευτικό πλαίσιο εγγυήσεων και δικαιωµάτων που είχε
κατακτήσει η εργατική τάξη µε τους αγώνες της τους δύο τελευ-
ταίους αιώνες.

Και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ειδικά από τη Συνθήκη του Μάα-
στριχτ και µετά, φαίνεται να κυριαρχεί σαν επίσηµη οικονοµική
ιδεολογία ο νεοφιλελευθερισµός.

Εποµένως η ανάγκη υπεράσπισης των εργατικών κατακτή-
σεων και του κοινωνικού κράτους, που αποτελεί από µόνη της
ένα πολιτικό καθήκον δύσκολο στη σηµερινή συγκυρία, γίνεται
ακόµα δυσκολότερο ως καθήκον για µια χώρα, όπως η Ελλάδα,
που βρίσκεται σε µνηµόνιο. Διότι, κακά τα ψέµατα, µολονότι προ-
φανώς είναι πολύ ηπιότερης προσαρµογής από τα προηγού-
µενα, το µνηµόνιο παραµένει ένα βασικά νεοφιλελεύθερο
κείµενο. Όµως, εµείς δεν έχουµε σκοπό, όπως οι προηγούµενοι,
να νοµοθετήσουµε δι’ αλληλογραφίας ούτε έχουµε σκοπό να
διεκπεραιώνουµε ό,τι µας έρχεται απ’ έξω, ακριβώς γιατί ο νεο-
φιλελευθερισµός δεν είναι δική µας ιδεολογία. Ακριβώς γι’ αυτόν
τον λόγο και διαπραγµατευτήκαµε µε τον τρόπο που διαπραγ-
µατευτήκαµε –θα σας πω µετά αυτά που κερδίσαµε- και έχουµε
σκοπό να συνεχίσουµε στην προώθηση πολιτικών που θα έχουν
αριστερό και κοινωνικό πρόσηµο. 

Θα σας µιλήσω γενικά για το εργασιακό, το θεσµικό και το
ασφαλιστικό, γιατί τις επιµέρους προτάσεις µας, για τις ενεργη-
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τικές πολιτικές απασχόλησης και για την προστασία από την
ανεργία θα µιλήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αντωνοπούλου,
ενώ για το συµπληρωµατικό µε αυτό που θα σας πω νέο σύστηµα
κοινωνικής προστασίας θα µιλήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ.
Φωτίου. 

Όσον αφορά στα εργασιακά, αντίθετα µε το παρελθόν, που
υπήρχε µια συνολική προώθηση µιας ατζέντας απορρύθµισης
και πλήρους ελαστικοποίησης των εργασιακών σχέσεων, το νέο
µνηµόνιο προβλέπει απλώς ότι πρέπει να νοµοθετήσουµε στον
τοµέα που µας ενδιαφέρει εµάς, την επαναφορά των συλλογικών
ρυθµίσεων και στους τοµείς που σπρώχνει η ατζέντα της άλλης
πλευράς, τον συνδικαλιστικό νόµο και τις οµαδικές απολύσεις,
σύµφωνα, λέει το µνηµόνιο, µε τις καλές ευρωπαϊκές πρακτικές. 

Είναι προφανές ότι, όταν εµείς µιλάµε για καλές ευρωπαϊκές
πρακτικές, έχουµε στο µυαλό µας το ευρωπαϊκό κοινωνικό µον-
τέλο, όπως είναι προφανές ότι πολλοί από τους εταίρους µας,
και ιδιαίτερα το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, έχουν την περίφηµη
ατζέντα της συναίνεσης της Ουάσιγκτον για συνεχιζόµενη και
πλήρη απορρύθµιση. 

Εδώ φάνηκε κατά τη διάρκεια του εξαµήνου ότι δεν είναι δυ-
νατόν να έχουµε µια κοινωνική Ελλάδα σε µια νεοφιλελεύθερη
Ευρώπη και ότι η προσπάθεια, για να έχουµε ρυθµίσεις τέτοιες
που θέλουµε εµείς στο εθνικό επίπεδο, δεν µπορεί να είναι απο-
κοµµένη από τις προσπάθειες που έχουµε για την αλλαγή του
συσχετισµού στην Ευρώπη. 

Υπάρχουν αποτελέσµατα σ’ αυτό το επίπεδο; Παρά τις δυσµε-
νείς προβλέψεις, αυτό το εξάµηνο της διαπραγµάτευσης -και µο-
λονότι δεν κατέληξε όπως θα θέλαµε- έδωσε ένα διαφορετικό
παράδειγµα, εναλλακτικό στο κυρίαρχο της νεοφιλελεύθερης
ορθοδοξίας, της µοναδικής οικονοµικής σκέψης. Βλέπουµε ήδη
µακροπρόθεσµες αλλαγές στον συσχετισµό δύναµης, κυρίως
στα αριστερά της σοσιαλδηµοκρατίας. Δεν θα ήταν δυνατή η
εκλογή κάποιου σαν τον Τζέρεµι Κόρµπιν στην ηγεσία του Εργα-
τικού Κόµµατος στο Ηνωµένο Βασίλειο, εάν η σοσιαλδηµοκρατία
και ειδικά η Αριστερά της δεν ξανασκεφτόταν γενικά τις προοπτι-
κές της πολιτικής της και δεν αντιλαµβανόταν ότι, αν συνεχίσει
την πλήρη ταύτιση µε τις νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις, θα είχε
την τύχη του ΠΑΣΟΚ, πολύ κοντά στην εξαέρωση. 

Ήδη χθες στη Σύνοδο Υπουργών Εργασίας στο Λουξεµ-
βούργο µαζί µε τη Λουξεµβουργιανή Προεδρία προωθήσαµε τη
θεσµική πρόταση να υπάρχει ένα Eurogroup των Υπουργών Ερ-
γασίας παράλληλα µε το Eurogroup των Υπουργών Οικονοµικών,
το οποίο θα εξετάζει όλες τις σχετικές αλλαγές µε την προστασία
των εργασιακών σχέσεων και του κοινωνικού συστήµατος προ-
στασίας. Διότι αντιλαµβάνεστε ότι θα είναι παραλογισµός το Eu-
rogroup των Υπουργών Οικονοµικών, όπως γίνεται µέχρι σήµερα,
να αξιολογήσει εάν εµείς µε τις προτάσεις µας θα τηρήσουµε τις
καλές ευρωπαϊκές πρακτικές στον τοµέα της εργασίας. 

Αυτή η πρόταση υποστηρίχθηκε και από τους Υπουργούς Ερ-
γασίας της Γαλλίας και από τους Υπουργούς Εργασίας της Γερ-
µανίας. Προφανώς τίποτα δεν είναι δεδοµένο, δεδοµένου ότι
πρόκειται για µια σύγκρουση που στο εσωτερικό επίπεδο καθο-
ρίζεται από αυτό που σας είπα, από τη µάχη µεταξύ των δυνά-
µεων του κεφαλαίου και της εργασίας, και σε διεθνές επίπεδο ο
παρών συσχετισµός δύναµης είναι προφανώς αρνητικός. 

Οι ρηγµατώσεις, όµως, που υπάρχουν και που δηµιούργησε η
δική µας στάση όλη την προηγούµενη περίοδο είναι ακριβώς
αυτές που αξιοποιούµε, ώστε να τον κάνουµε όσο το δυνατόν
θετικότερο για τις προτάσεις µας. Και προσπαθούµε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όπως στην «AIR FRANCE»; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Η «AIR FRANCE»
είναι πραγµατικά µια τέτοια περίπτωση, στην οποία φαίνεται ότι
µέτρα που διαλύουν τον κοινωνικό ιστό βρίσκουν την αντίσταση
από µεριάς των εργαζοµένων. Εµείς θέλουµε να είµαστε από
αυτήν τη µεριά, από τη µεριά της εργασίας. 

Αυτό, λοιπόν, που λέω είναι ότι εµείς λέµε στην Ευρώπη πως
ο καθορισµός του τι είναι καλή ευρωπαϊκή πρακτική δεν αφορά
µόνο την Ελλάδα. Ό,τι αποφασίσουµε ότι θα ισχύσει σήµερα
στον τοµέα αυτό, µεθαύριο θα γίνει στη Ρώµη και στη Μαδρίτη
και σε λίγο καιρό και στο Παρίσι. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, είναι ο καθρέφτης του µέλλοντος της Ευ-
ρώπης στο εργασιακό ζήτηµα. Για το αν θα πάει προς την κατεύ-
θυνση που θέλουµε εµείς ή προς την κατεύθυνση που θέλουν οι
δυνάµεις του κεφαλαίου είναι κυρίως στοίχηµα που θα παιχτεί
εδώ. Και όσοι µάς κατηγορούν για µικροµεγαλισµό, ότι πι-
στεύουµε ότι θα αλλάξουµε την Ευρώπη από αυτήν τη µικρή
γωνιά της ηπείρου, να έχουν στο µυαλό τους ότι εµείς απλώς αν-
ταποκρινόµαστε σε µια αντικειµενική τάση στην Ευρώπη, ακρι-
βώς γιατί οι κοινωνικές ανισότητες αυτή τη στιγµή βρίσκονται
στο µεγαλύτερο σηµείο έξαρσης από το 1929 και όχι µόνο οι κοι-
νωνίες δυστυχούν, αλλά και οι οικονοµίες καταρρέουν υπό το
κράτος αυτής της µοναδικής οικονοµικής σκέψης. 

Γι’  αυτόν τον σκοπό, λοιπόν, αύριο έχω συνάντηση µε τον Γε-
νικό Διευθυντή της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, που πετύ-
χαµε στο µνηµόνιο να έχει τη γενική εποπτεία επί της δια-
πραγµάτευσης για το πώς θα ενσωµατωθούν στο ελληνικό νο-
µικό σύστηµα αυτές οι περίφηµες πρακτικές. 

Τη δε Δευτέρα έχω προσκληθεί από την Επιτροπή Απασχόλη-
σης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για να παρουσιάσω τις από-
ψεις µας εκεί, ακριβώς γιατί δεν θέλουµε να είναι διµερές πια το
ζήτηµα της διαπραγµάτευσης, ανάµεσα σ’ εµάς και τους δανει-
στές, αλλά να έχει την ευρωπαϊκή διάσταση που του αξίζει. 

Θα ήθελα να κάνω µια µικρή παρένθεση πριν περάσω στο
ασφαλιστικό. Άκουσα µε προσοχή και σεβασµό -όπως πάντα- την
οµιλία της κ. Παπαρήγα. Ορθά απεικόνισε µε τη λέξη «τροµοκρα-
τία» αυτό που συµβαίνει αυτή τη στιγµή στον χώρο δουλειάς. Η
απορρύθµιση και η κρίση έχουν δηµιουργήσει τον φόβο ότι
ακόµα και οι σηµερινοί εργαζόµενοι µπορεί να δουν αύριο τον
βούρκο της ανεργίας µπροστά τους. Αυτόν τον φόβο, όσο µπο-
ρούµε, θέλουµε να τον αντιµετωπίσουµε µέσω των µηχανισµών
ελέγχου που έχουµε, κυρίως µέσω του ΣΕΠΕ. 

Καλώ και το δικό σας το κόµµα, που είναι σε αυτούς τους αγώ-
νες µπροστά, παρά τις προφανείς διαφορές που έχουµε ως προς
τα άλλα γενικότερα ζητήµατα, να µας βοηθήσει στο να µπορέ-
σουµε να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο της πλήρους ερ-
γασιακής ζούγκλας. 

Ασφαλιστικό. Εδώ είναι ένα ζήτηµα για το οποίο δεν πρόκειται
να επιδιώξουµε την επαναφορά στη ευρωπαϊκή κανονικότητα, µε
την έννοια του ευρωπαϊκού κοινωνικού µοντέλου, ακριβώς γιατί
το σύστηµά µας και πριν από το 2010 ήταν ένα κατακερµατισµένο
σύστηµα, πολύ άνισο, αντανακλώντας πελατειακές πρακτικές  του
παρελθόντος, που δεν παρείχε επαρκή προστασία και βασιζόταν
σε πολλούς άνισους κανόνες. Ακόµα και µετά τις περίφηµες ενο-
ποιήσεις, ουσιαστικά στο κέλυφος του ΙΚΑ συσσωρεύονταν προ-
ηγούµενοι ασφαλιστικοί οργανισµοί,  κρατώντας όµως τους
δικούς τους κανόνες υπολογισµού εισφορών και παροχών. 

Πάρτε υπ’ όψιν σε όλα αυτά την πλήρη διάλυση της οικονοµι-
κής βάσης των ταµείων, που έφερε η κρίση, σε συνδυασµό µε
την αντιασφαλιστική νοµοθεσία του 2010, που στην πραγµατικό-
τητα επιδεινώνει µεν τις συντάξεις…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εποµένως
έχουµε ένα σύστηµα, του οποίου η αρχιτεκτονική χρειάζεται
άµεση θεσµική αλλαγή και του οποίου οι πόροι, όχι απλώς δεν
είναι δεδοµένοι, αλλά έχει καταστεί πλήρως µη βιώσιµο ως απο-
τέλεσµα, αφ’ ενός, όπως είπα, της µεγάλης ανεργίας που υπονο-
µεύει την εισπρακτική βάση του συστήµατος -εφόσον προφανώς
οι άνεργοι δεν µπορούν να καταθέσουν εισφορές- σε συνδυασµό
µε την κακή διαχείριση, που οδήγησε στον εξανεµισµό των απο-
θεµατικών των ταµείων, µε τελευταίο επεισόδιο πράγµατι την κα-
ταλήστευσή τους από το PSI. 

Άκουσα µε προσοχή τον κ. Βενιζέλο να επιχειρηµατολογεί.
Επειδή τον είχα ακούσει και σε ανάλογες περιπτώσεις, είχα ζη-
τήσει από το ΙΚΑ να µου δώσει τα επίσηµα στοιχεία. Σύµφωνα,
λοιπόν, µε τους υπολογισµούς της Οικονοµικής του Υπηρεσίας,
το 80% των κινητών αξιών του ΙΚΑ, το οποίο είχε επενδυθεί σε
τίτλους του ελληνικού δηµοσίου εξανεµίστηκε εξαιτίας του PSI,
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που ναι µεν δεν αποτελεί τη βασική αιτία της οικονοµικής κακο-
δαιµονίας του ΙΚΑ και των άλλων ταµείων, αποτέλεσε, όµως, την
τελευταία σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι.

Οι δε αντίθετοι ισχυρισµοί του κ. Βενιζέλου -που αντιπαραβάλ-
λει στην αποµείωση του ενεργητικού του ΙΚΑ εξαιτίας του PSI τη
χρηµατοδότηση που είχε από τον κρατικό προϋπολογισµό- δεν
αποτελούν απάντηση στο επιχείρηµα της καταλήστευσης, γιατί
ακριβώς η χρηµατοδότηση του ΙΚΑ από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό, όπως και των άλλων ταµείων, είναι µία από τις κατακτή-
σεις της εργατικής τάξης, ήδη από τη δεκαετία του ‘90, µέσω της
επισηµοποίησης της τριµερούς χρηµατοδότησης. 

Τι έχουµε σκοπό να κάνουµε στο ασφαλιστικό; Έχουµε δε-
σµεύσεις από το µνηµόνιο, τις οποίες θα επιδιώξουµε να εξου-
δετερώσουµε µέσω της γενικής µεταρρύθµισης του ασφαλι-
στικού συστήµατος. Αυτό το ζήτησα κατά τη διαπραγµάτευση
και το πετύχαµε, δηλαδή εκτός και σε αντικατάσταση συγκεκρι-
µένων δεσµεύσεων που δεν θέλουµε να φέρουµε σε πέρας, γιατί
είναι αντίθετες µε την ιδεολογία µας και την ωφέλεια του ασφα-
λιστικού συστήµατος -όπως είναι η εφαρµογή της αντιασφαλι-
στικής νοµοθεσίας του 2012, όπως επιδεινώθηκε από το δεύτερο
µνηµόνιο, όπως είναι η επιβολή της ρήτρας µηδενικού ελλείµµα-
τος, όπως είναι η αποµείωση των κατώτατων συντάξεων και του
ΕΚΑΣ- ζητήσαµε και συµπεριλήφθηκε στο  µνηµόνιο ως δυνατό-
τητα, ως γενικό εναλλακτικό ισοδύναµο, η µεταρρύθµιση του
ασφαλιστικού συστήµατος.

Αυτή θα φέρουµε στη Βουλή τον Νοέµβριο, µε σκοπό να
έχουµε εφαρµογή ενιαίων και οµοιόµορφων κανόνων στον δηµό-
σιο και στον ιδιωτικό τοµέα, τέτοιων που θα αποκαθιστούν τη δι-
καιοσύνη στο εσωτερικό του συστήµατος και τη βιωσιµότητα,
ώστε να µην υπάρχουν συντάξεις-φιλοδωρήµατα, αλλά και οι νυν
εργαζόµενοι να µπορούν να πάρουν συντάξεις.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι, µετά το πόρισµα της επιτροπής
για το ασφαλιστικό που θα κατατεθεί την ερχόµενη εβδοµάδα,
θα υπάρχει η δυνατότητα ενός ευρύτατου δηµόσιου διαλόγου,
ώστε οι γενικές κατευθύνσεις αυτές να µπορέσουν να εξειδικευ-
θούν. Αυτό θα είναι και η απάντησή µας στις µνηµονιακές υπο-
χρεώσεις, αλλά κυρίως σε µια αδήριτη ανάγκη που υπάρχει τις
τελευταίες τέσσερις δεκαετίες, για να έχουµε ένα ασφαλιστικό
σύστηµα το οποίο θα είναι δίκαιο και αποτελεσµατικό. Δεν θα
επιβάλουµε οριζόντιες µειώσεις. Η αναγκαία από το µνηµόνιο δη-
µοσιονοµική προσαρµογή θα γίνει µέσω της νέας αρχιτεκτονικής
του συστήµατος και θα εξασφαλίσουµε τον αναδιανεµητικό χα-
ρακτήρα, µε προστασία ειδικά των µικρών συντάξεων και τώρα
και στο µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρούγ-
καλε, ήδη τα δύο λεπτά έγιναν τέσσερα. Οπότε, ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Έχετε δίκιο. Η
τελευταία µου φράση.

Ενδιάµεσα θα υπάρχει ένα νοµοσχέδιο που θα έχει ρυθµίσεις
κοινωνικοασφαλιστικές, το οποίο δεν είναι αυτό που σας λέω.
Αυτό αφορά προαπαιτούµενες δράσεις, κυρίως για ανάκληση
θετικών ρυθµίσεων του ν. 4331/2015. Αυτό ήταν από τα προαπαι-
τούµενα που δεν µπορέσαµε να αποφύγουµε και πρέπει να ενη-
µερώσουµε και το Σώµα και τον ελληνικό λαό ότι αυτήν τη
δυσµενή εξέλιξη, της ανάκλησης θετικών ρυθµίσεων, θα επιδιώ-
ξουµε να την εξουδετερώσουµε ακριβώς µέσω της ασφαλιστικής
µεταρρύθµισης.

Τέλος, πρέπει µε αισιοδοξία να δούµε τις προκλήσεις που είναι
µπροστά µας, ακριβώς επειδή η κατάσταση είναι τόσο δύσκολη.
Μεταρρυθµίσεις που ήταν υπερώριµες όλο το προηγούµενο διά-
στηµα, τώρα µπορούν να γίνουν εφικτές. Δύο είναι οι προϋποθέ-
σεις: να στηριχθούµε στο µαζικό κίνηµα, ώστε να υπερασπίσουµε
τις κατακτήσεις του παρελθόντος, και να προσπαθήσουµε να αλ-
λάξουµε, όσο είναι δυνατόν, τον διεθνή και ειδικά τον ευρωπαϊκό
συσχετισµό δύναµης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
όπως διαπιστώνετε αυτές τις µέρες εντός της Βουλής, η Νέα Δη-
µοκρατία είναι εδώ. Είναι και θα είναι εδώ, όπως πάντα δηµιουρ-
γικά παρούσα. Παρ’ ότι επιδιώξατε να την τελειώσετε, οι πολίτες
δεν σας το επέτρεψαν. Ενώ εµείς, παρ’ ότι µπορούσαµε να σας
τελειώσουµε τον Ιούλιο και τον Αύγουστο, δεν το θελήσαµε και
ως εκ τούτου δεν το επιδιώξαµε. Αυτή είναι µία από τις θεµελιώ-
δεις διαφορές µας. Εµείς πάντα προτάσσουµε το µακροχρόνιο
συµφέρον της πατρίδας, ενώ εσείς πάντα το βραχυχρόνιο συµ-
φέρον του κόµµατος.

Πρέπει να κατανοήσετε ότι οι βαθιές ρίζες της Νέας Δηµοκρα-
τίας στον ελληνικό λαό και η δικαίωση των µεγάλων επιλογών
της για την πατρίδα δεν επιτρέπουν την υλοποίηση διαχρονικά
των επιδιώξεων των πολιτικών, αλλά και των άλλων αντιπάλων
της. Όπως παλιότερα δεν κατάφεραν να τη θέσουν στο χρονον-
τούλαπο, έτσι και τώρα δεν κατάφεραν να την τελειώσουν.

Και επειδή συνήθως η ζωή εκδικείται την αµετροέπεια και την
αλαζονεία, σας συνιστώ να είστε πιο προσεκτικοί όταν αναφέρε-
στε στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ, η οποία στηρίζεται δια-
χρονικά στον δικαιωµένο ιδεολογικό και πολιτικό της πυρήνα,
αυτόν του ριζοσπαστικού κοινωνικού φιλελευθερισµού και της
κοινωνικής οικονοµίας της αγοράς µε την αρµονική ισορροπία
και σύζευξη της οικονοµικής αποτελεσµατικότητας και της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Αριστεράς
ανέγνωσε εντός εννέα µηνών για δεύτερη φορά Προγραµµατικές
Δηλώσεις. Θεµελιώδης διαφορά: οι τωρινές δεν έχουν καµµία
ουσιαστική σχέση µε τις πρώτες, πριν από λίγους µήνες. Αυτό
σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση της Αριστεράς δεν είχε και δεν έχει
πλέον ιδεολογικό και πολιτικό πυρήνα. Δεν είχε και δεν έχει
πλέον σχέδιο για τη χώρα. Δικαιολογίες του τύπου «εφαρµό-
ζουµε, αλλά δεν πιστεύουµε» δεν είναι σοβαρές.

Η αλήθεια είναι ότι την όποια διαχρονική ψυχή της Αριστεράς
την παραδώσατε και παρασυρµένοι από το «τυρί» της πολιτικής
εξουσίας ή δεν είδατε τη φάκα ή σκοπίµως µπήκατε σε αυτήν.
Αυτό το κρίσιµο ερώτηµα θα το απαντήσει βεβαίως η ίδια η ζωή.
Εκτιµώ δε ότι δεν θα αργήσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Αριστεράς,
σε πλήρη αντίθεση µε όσα επί χρόνια έλεγε και έκανε, τώρα προ-
βάλλει επί της ουσίας το τρίτο µνηµόνιο και το συνοδεύει από
στρογγύλεµα διατυπώσεων και ισοδύναµων. Αυτό το µνηµόνιο,
το τρίτο µνηµόνιο, φέρει τη σφραγίδα της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
και ΑΝΕΛ. Επισηµαίνω δε ότι πριν από ορισµένους µήνες δεν
ήταν αναπόφευκτο. Και αυτό γιατί, όπως συνοµολογεί το ίδιο το
προσχέδιο του προϋπολογισµού, η χώρα το 2014 είχε επιτύχει
θετικά µετρήσιµα αποτελέσµατα. Είχε επιστρέψει σε θετικό
ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης. Τα δηµόσια οικονοµικά της
είχαν σταθεροποιηθεί. Η ανταγωνιστικότητά της είχε ενισχυθεί.
Είχαν αντληθεί –επιτυχώς και πάλι- πόροι από τις διεθνείς αγο-
ρές κεφαλαίων… 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς παραδεχθήκατε ότι ήταν
άδεια τα ταµεία τον Φεβρουάριο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Είναι όµως αλήθεια ότι η κατάσταση
της οικονοµίας εξακολουθούσε να είναι εύθραυστη.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί δεν απαντάτε; Να απαντήσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Σε ό,τι θέλετε µπορώ να σας απαν-

τήσω και έχω απαντήσει και γραπτώς. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ήταν άδεια τα ταµεία από τον Φε-

βρουάριο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω την
ανοχή σας για ένα λεπτό για να απαντήσω; Εγώ µπορώ να απαν-
τήσω, αλλά θα ήθελα να έχω ένα λεπτό ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
τώρα! 

Συνεχίστε κανονικά, κύριε Σταϊκούρα, και µη διακόπτετε -σας
παρακαλώ-, κύριε Φάµελλε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Είναι όµως αλήθεια, όπως είπα, ότι
η κατάσταση της οικονοµίας εξακολουθούσε να είναι εύθραυστη.
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Η σύγχυση, η αβελτηρία, η δηµιουργική ασάφεια, οι παλινωδίες,
η αναποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ επι-
δείνωσαν την κατάσταση που παρέλαβαν.

Κύριε συνάδελφε, σύµφωνα µε το προσχέδιο του προϋπολο-
γισµού που κατέθεσε η Κυβέρνησή σας, η δηµόσια οικονοµία γύ-
ρισε στα πρωτογενή ελλείµµατα. Η ανεργία αυξήθηκε. Η
πραγµατική οικονοµία, λόγω και των κεφαλαιακών περιορισµών,
έχει καταρρεύσει. Η οικονοµία επέστρεψε στην ύφεση. 

Και επειδή χθες ο κ. Τσακαλώτος, αναφερόµενος σε σηµείο
ανακοίνωσής µου –για αυτό λέω να διαβάζετε καλά- που λέει ότι
η Ευρωζώνη επιταχύνει προς τα εµπρός, ενώ η Ελλάδα κάνει όπι-
σθεν, διέψευσε τον σχετικό ισχυρισµό, καταθέτω στα Πρακτικά
τις σελίδες 8 και 14 του προσχεδίου του προϋπολογισµού, οι
οποίες υποστηρίζουν ότι η Ευρωζώνη επιταχύνει την ανάπτυξή
της, ενώ η Ελλάδα επιστρέφει στην ύφεση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι εξαιρετικά λυπηρό, περίεργο, ίσως και επικίνδυνο για τη
χώρα ο Υπουργός Οικονοµικών να µη γνωρίζει τι έχει υπογράψει
ή σκοπίµως να το διαστρεβλώνει. 

Κυρίες και κύριοι, εξαιτίας των ανωτέρω, κατέστη αναγκαία
µια νέα µεγάλη χρηµατοδότηση από τους εταίρους µε πρόσθετα
δηµοσιονοµικά µέτρα για την επίτευξη φέτος πρωτογενούς ελ-
λείµµατος. Δηµοσιονοµικά µέτρα στην κατεύθυνση νέων µεγά-
λων αυξήσεων στους άµεσους και έµµεσους φόρους και
περικοπών στις κύριες και επικουρικές συντάξεις και επίκεινται
και άλλα. Η αριστερή χρυσόσκονη δεν θα ξεγελάσει τους Έλλη-
νες. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεν επιχαίρει για τη δυσµενή εξέλιξη των
πραγµάτων, αλλά δεν θα µιµηθεί και τις πρακτικές ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
θα επιδοθεί στην πολιτική κερδοσκοπία πάνω στα προβλήµατα
της χώρας και των πολιτών. Τις ωφέλιµες στρατηγικές και την
πορεία της χώρας θα τη στηρίξει. Τις ωφέλιµες πολιτικές για τα
αδύναµα και για τα µεσαία κοινωνικά στρώµατα θα τις στηρίξει.
Όλες τις άλλες στρατηγικές και πολιτικές δεν θα τις στηρίξει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Δύο παρατηρήσεις. Πρώτον, επειδή προκλήθηκα από τον

κύριο συνάδελφο, τα ταµειακά διαθέσιµα που σας αφήσαµε ήταν
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η επίσηµη ανακοίνωση του
Υπουργείου Οικονοµικών του µηνός Μαΐου του 2015. Ποια, όµως,
είναι επίσης η αλήθεια; Ακριβώς λόγω της κατάρρευσης των εσό-
δων τους µήνες Δεκέµβριο, Ιανουάριο και οι εκτιµήσεις ήταν και
για τον Φεβρουάριο, η χώρα θα είχε σοβαρά ταµειακά προβλή-
µατα στο τέλος Φεβρουαρίου και αυτήν την αλήθεια την αποτυ-
πώσαµε πλήρως στη νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών. Τι έκανε η νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών τον Φεβρουάριο; Αντί να τρέξει να κλείσει τη συµφω-
νία να πάρουµε τα χρήµατα δόσεως για να αντιµετωπίσουµε το
πρόβληµα, πήρε τέσσερις µήνες παράταση, χωρίς να ζητήσει
ούτε ένα ευρώ, γιατί προείχε η αξιοπρέπεια της χώρας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έτσι!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Άσχετα αν µετά ο κ. Βαρουφάκης

από τέσσερις µήνες είπε ότι κακώς πήραµε την παράταση. Αυτή
είναι η αλήθεια. 

Και δεύτερη αλήθεια. Δύο πολύ σύντοµες υποσηµειώσεις.
Χθες, και ενώ απουσίαζα από την Αίθουσα, ο κ. Τσακαλώτος προ-
έβη σε έναν προσωπικό χαρακτηρισµό για το πρόσωπό µου. 

Επισηµαίνω: Πρώτον, αφού είναι µελετητής του Βολταίρου να
εµπεδώσει τα ωφέλιµα από τα λόγια του, όπως, για παράδειγµα,
«αγαπητέ µου, δεν είναι η ώρα τώρα να κάνετε εχθρούς», και,
δεύτερον, τον προσωπικό του σχολιασµό τον εκλαµβάνω ως
απόπειρα για ευφυολόγηµα. Προφανώς είναι από αυτά που επί
δεκαετίες αντήλλασσε στο Ήτον και στην Οξφόρδη µε συναδέλ-
φους του αριστοκράτες. Με φιλική διάθεση, αλλά και ειλικρινή
λύπη, του συστήνω να προσέχει. Και τούτο, γιατί εµείς στο Λύ-
κειο της Κυψέλης, στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο –και το
γνωρίζει πολύ καλά ο κύριος Πρωθυπουργός-, αλλά και σε άλλα

πανεπιστήµια εκτός Ελλάδος, µαθαίναµε ότι το ευφυολόγηµα,
για να είναι επιτυχές, προαπαιτεί έµφυτη ευγένεια και ευφυΐα
από αυτόν που το διατυπώνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Τριανταφύλλου Μαρία από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις πρόσφατες εκλογές στις 20

Σεπτέµβρη ήταν επίδικο αν θα παραχθεί κάτι πολιτικό ή αν θα
είναι απλά δηµοσκοπικές εκλογές, τι ποσοστό θα πάρει το κάθε
κόµµα. 

Στις πρόσφατες εκλογές οι πολίτες κλήθηκαν να απαντήσουν
σε ένα κύριο ερώτηµα. Αν θα επέτρεπαν να σταµατήσει η πορεία
στον δρόµο που άνοιξε ο ελληνικός λαός και ετοιµάζονται να
περπατήσουν και άλλοι λαοί στην Ευρώπη και τον κόσµο ή αν θα
έκανε τη χάρη στους πιο συντηρητικούς κύκλους του παγκοσµιο-
ποιηµένου χρηµατοπιστωτικού κεφαλαίου, που δρουν και εκτός
Ευρώπης, µε σκοπό τον πλήρη µετασχηµατισµό της Ευρώπης σε
Ευρώπη των τραπεζών και των πιο καταστρεπτικών µορφών του
κεφαλαίου. 

Τι συγκρούστηκε αυτούς τους επτά µήνες διακυβέρνησης των
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ; Με απλά λόγια, το παλιό και το νέο. Ποιο νίκησε;
Πρέπει να απαντήσουµε καθαρά. Το παλιό νίκησε, προσωρινά.
Χάθηκε µια µάχη, όχι όµως και ο πόλεµος. Λαβωθήκαµε και µά-
λιστα σοβαρά, όχι γιατί πρόβαλε µεγαλύτερη αντίσταση από
αυτήν την αντίσταση που περιµέναµε το χρηµατοπιστωτικό κε-
φάλαιο, αλλά γιατί δεν είµαστε όσο θα έπρεπε προετοιµασµένοι.
Γιατί το χρέος είναι εργαλείο καθυπόταξης και χειραγώγησης
των χωρών και σε αυτή την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπορείς να
νικήσεις, όπως πουθενά δεν µπορείς να έχεις νίκες, αν δεν έχεις
συσχετισµούς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ γνωρίζει πως ο κόσµος απογοητεύθηκε. Τον ενδια-
φέρει να δει πόσο βαριά είναι η ήττα που υποστήκαµε, γιατί είναι
το µόνο κόµµα που έχει δώσει µάχη. Και αυτό το λέω χωρίς διά-
θεση µεγαλοστοµίας, γιατί ξέρω και ξέρουµε πως δεν µπορεί να
υπάρξει ρήξη ή οποιαδήποτε αλλαγή, αν κάποιος δεν αναλάβει
την ευθύνη του χρέους να την οργανώσει.

Όσο η Αριστερά δεν αναλαµβάνει πολιτικές πρωτοβουλίες,
ώστε να έρθει ο λαϊκός παράγοντας στο προσκήνιο, τόσο θα πυ-
κνώνουν τα σύννεφα της συντήρησης και της κεντροαριστερο-
ποίησης, που σωστά έχει ειπωθεί πως είναι δοµικό συστατικό του
πολιτικού συστήµατος και δεν είναι απλώς θέµα µεταπήδησης
σε άλλες θέσεις πιο συντηρητικές. Αφορά δοµικά χαρακτηρι-
στικά του πολιτικού µορφώµατος και του κράτους και η κεντρο-
αριστερά είναι µία µορφή διαχείρισης, που αφήνει εν τέλει
ανέπαφα τα συστηµικά χαρακτηριστικά, διαιωνίζει και προστα-
τεύει στόχους και λειτουργίες, διαχειρίζεται µε έναν πλέον ευαί-
σθητο κοινωνικά τρόπο τα βασικά προβλήµατα διακυβέρνησης
και πολιτικής ζωής, άρα εγκλωβίζει δυνάµεις, άρα δεν πρέπει να
έχουµε καµµία σχέση µε αυτήν.

Υπάρχει αυτός ο κίνδυνος, της κεντροαριστεροποίησης; Υπάρ-
χει και αποτελεί έναν ακόµα πυλώνα για την αριστερή παρέν-
θεση. Γιατί αριστερή παρένθεση δεν σηµαίνει µόνο χάνω τις
εκλογές. Έχει και άλλες εκδοχές εξίσου, ίσως και περισσότερο,
επικίνδυνες. Μια είναι η κεντροαριστεροποίηση, µια άλλη είναι
«το αφήνω στους άλλους να εφαρµόσουν µνηµόνια, που ξέρουν
να το κάνουν και συµφωνούν κιόλας». Καµµία ευθύνη, ωστόσο,
για την Αριστερά, όπως και κανένας κίνδυνος να λερώσει τα
χέρια της.

Αυτή την τελευταία άποψη, όπως φυσικά και τις δυο προηγού-
µενες, προσωπικά την αντιπαλεύω, δίνοντας ψήφο εµπιστοσύνης
στην Κυβέρνηση µε µια προϋπόθεση. Δεν υπάρχει αγώνας, καµ-
µία µορφή αγώνα, ούτε κοινοβουλευτικός αγώνας δίχως τον λαό. 

Τα προηγούµενα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ έδωσε δείγµατα γραφής
µαζί µε τον λαό δίνοντας αγώνες, χωρίς να τον ποδηγετεί -εξάλ-
λου, κάθε κίνηµα είναι ξένο προς κάθε παραγοντισµό- και νοµίζω
ότι η πιο σηµαντική αιτία είναι αυτή για το ότι τίµησε ξανά µε την
ψήφο του ο ελληνικός λαός τον ΣΥΡΙΖΑ.

Με αυτές τις προϋποθέσεις, µε αυτές τις σκέψεις πρέπει να
δούµε το από εδώ και πέρα και πρέπει να είναι µόνο µπροστά.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να κάνω µια µικρή µνεία, όσο προλαβαίνω, σε ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής. Η διεθνής ένταση κλιµακώνεται και η ευ-
ρωπαϊκή κρίση εντείνεται. Τα µηνύµατα που έρχονται από την
Ουκρανία, τη Γάζα, τη Συρία, το Ιράκ διαγράφουν στην περιοχή
ένα περιβάλλον πιο πολεµικό από ποτέ. Υπάρχουν εξαιρετικά δυ-
σµενείς συνθήκες, λοιπόν, και περιφερειακοί πόλεµοι και γεωπο-
λιτικές και περιφερειακές ανακατατάξεις και πρακτικές
ενεργειακού αποκλεισµού και η χώρα µας βρίσκεται στο µάτι του
κυκλώνα. 

Η γειτονική Τουρκία, που µετρά δυσκολίες και απώλειες στα
ανατολικά της, που δροµολογεί κατά καιρούς στοχευµένες κινή-
σεις αµφισβήτησης της κυπριακής ΑΟΖ ή εντείνει τις πιέσεις για
διχοτοµικές λύσεις στην Κύπρο, υποχρεώνεται να αντιµετωπίσει
µε άλλους όρους το Κουρδικό ή και προκρίνει επόµενες κινήσεις
σε Αιγαίο, ενδεχοµένως και στη Θράκη. 

Ποια είναι η θέση της Ελλάδας σε αυτό το περίπλοκο, επικίν-
δυνο γεωπολιτικό σκηνικό; 

Μέσα σ’ αυτά τα γεγονότα η πατρίδα µας επηρεάζεται άµεσα
και πληρώνει ήδη το τίµηµα µιας νέας διεθνούς όξυνσης. Μίλη-
σαν πάρα πολλοί συνάδελφοι για τις προσφυγικές ροές, ο καθέ-
νας εκθέτοντας την άποψή του. Το κύριο είναι το εξής και πρέπει
να το πούµε: Ο ιµπεριαλισµός γεννά προσφυγιά και πρέπει να το
ξαναπούµε. Ο ιµπεριαλισµός γεννά προσφυγιά και όλα τα υπό-
λοιπα είναι δευτερεύοντα. Το πώς θα το αντιµετωπίσουµε θα το
συζητήσουµε, δηλαδή το πώς πρέπει να αντιµετωπιστούν οι προ-
σφυγικές ροές, που είναι πράγµατι πανευρωπαϊκό πρόβληµα,
αλλά πρέπει να βρούµε την αιτία.

Στον ΣΥΡΙΖΑ µιλάµε για µια πολυδιάστατη, φιλειρηνική, ενερ-
γητική  εξωτερική πολιτική, κάτι που, για να µην αποτελεί µόνο
τίτλο–εκφώνηση, πρέπει να έχει κάποια χαρακτηριστικά. Κατά τη
γνώµη µου, το πρώτο χαρακτηριστικό είναι να µην κινούµαστε
πάντοτε µε µόνη πυξίδα την τυφλή υποταγή στις επιδιώξεις ισχυ-
ρών συµµάχων. 

Το δεύτερο χαρακτηριστικό, το δυσκολότερο ίσως, είναι ότι
πρέπει µε σοβαρότητα να κρατιούνται κάποιες ισορροπίες, κά-
νοντας σαφές όµως ότι η µετακύληση της οικονοµικής κρίσης σε
περιφερειακές οικονοµίες πρέπει να ανακοπεί, όπως επίσης πρέ-
πει να ανακοπούν και να σταµατήσουν οι αδιέξοδες περιφερει-
ακές πολεµικές. 

Σήµερα, που χάσαµε την ευκαιρία να ελέγχουµε τα οικονοµικά
µας, που τα µνηµόνια δεν είναι µόνο επώδυνα µέτρα, αλλά είναι
τρόπος, προσπάθεια ανακατανοµής του κεφαλαίου, που η επι-
τροπεία είναι καθεστώς και η χώρα βρίσκεται σε καθεστώς εγ-
κλωβισµού εξαιτίας όλων των παλαιότερων επιλογών, σήµερα,
που το ζήτηµα της ανεξαρτησίας τίθεται εµφατικά, νοµίζω ότι
αυτή η Βουλή έχει το καθήκον, το µεγάλο χρέος, να προσπαθή-
σει, µαζί µε τον ελληνικό λαό, να απεγκλωβίσει τη χώρα απ’ όλα
τα προηγούµενα.

Χρειάζεται οικονοµική σταθερότητα. Αναφέρθηκε ο Πρωθυ-
πουργός, όπως και πολλοί συνάδελφοι. Αλήθεια, πότε διαταράχ-
θηκε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τριανταφύλ-
λου, σας παρακαλώ. Πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Σας ευχαριστώ για την ανοχή.
Χρειάζεται, όµως, πάνω από όλα πολιτική σταθερότητα. Τι ση-

µαίνει αυτό; Σηµαίνει ξανά εµπιστοσύνη στην πολιτεία και όχι
απλά στο κράτος. Σηµαίνει σύγκρουση πραγµατική µε τη δια-
φθορά και τη φαυλότητα.

Τέλος, νοµίζω ότι δυο-τρία πράγµατα, όπως ο διάλογος µε-
ταξύ των πολιτών, η κριτική σκέψη, η παιδεία, είναι όπλα που
πρέπει να ανακτηθούν και να χρησιµοποιηθούν άµεσα, ώστε να
αλλάξει η Ελλάδα. 

Το τελευταίο, αλλά πιο σηµαντικό, είναι η επιµονή µας στην
αλληλεγγύη -όχι στη φιλανθρωπία- όσων έχουν πληγεί και πλήτ-
τονται, αλλά δεν σκύβουν το κεφάλι. Μέσα απ’ αυτή την τόσο
απλή, αλλά τόσο σηµαντική και ουσιαστική, διαδικασία θα δηµι-
ουργηθούν εκείνα τα αιτήµατα, εκείνος ο εµπλουτισµός, εκείνες

οι προτάσεις, που όχι µόνο θα αυξήσουν την κοινωνική συνοχή,
αλλά ταυτόχρονα θα εµπλουτίσουν µε τον καλύτερο τρόπο το
δικό µας πολιτικό πρόγραµµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείστε, κυρία
Τριανταφύλλου.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Επίκεντρό του πρέπει να είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι περαιτέρω.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Ζαρούλια Ελένη από τη Χρυσή Αυγή.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Το τρίτο αριστερό µνηµόνιο είναι γεγονός,

όπως, επίσης, είναι γεγονός ότι συνεχίζει την εκχώρηση εθνικής
κυριαρχίας και την εξαθλίωση των µεσαίων και κατωτάτων στρω-
µάτων της κοινωνίας και δεν ακουµπάει στο ελάχιστο τους έχον-
τες και κατέχοντες αυτού του τόπου.

Στους τελευταίους µήνες της κυβέρνησης της κατ’ ευφηµι-
σµόν Αριστεράς δεν είδαµε καµµία ρήξη µε την πλουτοκρατία.
Μόνο ακούσαµε µαρξιστικές κορόνες χωρίς αντίκρισµα. Έτσι,
λοιπόν, είδαµε να συρρικνώνονται οι συντάξεις και οι µεγαλοκα-
ναλάρχες εργολάβοι, επί παραδείγµατι, να µένουν στο απυρό-
βλητο. Δεν έχει τιµωρηθεί παραδειγµατικά κανένας µεγαλοφορο-
φυγάς. Αντίθετα, βιώνουµε την επιθετική προς τα ασθενή στρώ-
µατα πολιτική της «αριστερής» Κυβέρνησης, είτε αυτά αφορούν
άτοµα µε ειδικές ανάγκες είτε τους άπορους είτε τους ηλικιωµέ-
νους.

Και ενώ ο Πρωθυπουργός τις προάλλες αναφέρθηκε στο PSI
και στο Χρηµατιστήριο -µια απλή αναφορά έκανε, άµεση λύση
δεν πρότεινε-, δεν µας είπε τίποτα για τη λίστα Λαγκάρντ, της
οποίας τα αδικήµατα παραγράφονται στο τέλος του χρόνου, σε
δυο µήνες, δηλαδή, από σήµερα.

Ούτε λέξη, βεβαίως, δεν είπε για τις σκανδαλώδεις συµβάσεις
µε τη «SIEMENS», που άρχισαν όταν όλοι ήταν µαζί µε την οικου-
µενική κυβέρνηση και συµµετείχε και το ΚΚΕ και επιφανή στε-
λέχη του ΣΥΡΙΖΑ.

Για τη σπατάλη των Ολυµπιακών Αγώνων του 2014 θα γίνει κα-
νένας έλεγχος αλήθεια; Ρητορική, φυσικά, είναι η ερώτηση.

Στην οµιλία του, επίσης, ο Πρωθυπουργός δεν ανέφερε λέξη
για το κατοχικό δάνειο, ένα θέµα το οποίο ως αντιπολίτευση ο
ΣΥΡΙΖΑ το είχε κάνει σηµαία του. Παρατηρούµε ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ
χρησιµοποιεί και αυτός κοµψή γλώσσα εις ό,τι αφορά το ξεπού-
ληµα της χώρας στους ξένους οικονοµικούς κατακτητές, αναφε-
ρόµενος σε νέο Ταµείο Αξιοποίησης –λέει- της Δηµόσιας
Περιουσίας. Τα τελευταία χρόνια βλέπουµε πώς το εννοούν οι
κυβερνήσεις τόσο της λεγόµενης Δεξιάς, όσο και της λεγόµενης
Αριστεράς. Αλήθεια, ποια είναι η διαφορά µεταξύ τους, αφού δε-
ξιοί και αριστεροί ψηφίζουν τα ίδια µέτρα; Με ποιον τρόπο αξιο-
ποιούν τη δηµόσια περιουσία; Χαρακτηριστικό παράδειγµα το
Αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενιζέλος», αλλά και άλλα πολλά,
όπως µαρίνες ανά την επικράτεια. Μάλιστα, σε αυτό το σηµείο
ας σηµειώσουµε ότι στα µεγάλα τραστ που παίρνουν τις µαρίνες
µας συµµετέχουν και Τούρκοι.

Στην οµιλία του ο κ. Τσίπρας κάλεσε τον κ. Μεϊµαράκη να δου-
λέψουν από κοινού, λες και µέχρι σήµερα δεν υπήρχε αγαστή
συνεργασία µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ και χέρι χέρι
δεν ψηφίζουν εθνοκτόνα µνηµόνια.

Ανάµεσα στα άλλα, ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε και στην
εκπαίδευση, την πολύπαθη εκπαίδευση από αυτούς που µας κυ-
βερνούν, και είπε ότι θα αφήσει ανεξίτηλο το ίχνος του ο ΣΥΡΙΖΑ
και επιδιώκει το δηµοκρατικό σχολείο. Για το πόσο δηµοκρατικό
θα είναι το σχολείο, πήραµε µία γεύση πρόσφατα σε µία ανεπί-
τρεπτη για ένα δηµοκρατικό κράτος ανακοίνωση που εξέδωσε η
ΕΛΜΕ Κέρκυρας, επειδή δεν άρεσε στους προοδευτικούς η
εκλογή µε δηµοκρατικές διαδικασίες του Βουλευτού µας της
Χρυσής Αυγής κ. Αϊβατίδη.

Ό,τι δεν σας αρέσει, σε ό,τι διαφωνείτε του βάζετε ταµπέλα
και το περιθωριοποιείτε. Όντως, άκρως δηµοκρατικό είναι αυτό.
Είστε συνεπείς µε τα ολοκληρωτικά καθεστώτα στα οποία πι-
στεύετε. Πιο φασιστικό από το να θες να επιβάλλεις τη δική σου
άποψη δεν υπάρχει. Δεν σέβεστε την ετυµηγορία του ελληνικού
λαού και θέλετε µε το ζόρι να επιβάλλετε τις δικές σας απόψεις.
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Αφού, λοιπόν, θέλετε να επιβάλλετε τις δικές σας απόψεις,
προτείνω να τις κάνετε και πράξεις αρχίζοντας από το σπίτι σας.
Στο θέµα της εισόδου των παράνοµων αλλοθρήσκων στη χώρα
µας να τους  πάρετε στα σπίτια σας και έτσι να δώσετε εσείς το
καλό παράδειγµα και όχι να απαιτείτε από τον ελληνικό λαό να
είναι αλληλέγγυος.

Όσο για τις ρατσιστικές και ακροδεξιές κραυγές που ανέφερε
στην οµιλία του ο Πρωθυπουργός, θέλω να κάνω µία επισή-
µανση. Δεν είναι ρατσιστικές και ακροδεξιές κραυγές αυτών οι
οποίοι ζητούν το αυτονόητο, δηλαδή να µπορούν να ανοίγουν το
παράθυρό τους και να µην τους κατακλύζει µία µπόχα από ούρα
και κόπρανα.

Αντίθετα, ρατσιστικές και ακροαριστερές κραυγές είναι αυτές
που θέλουν να επιµένουν στην εξαθλίωση του Έλληνα πολίτη. 

Αυτοί που παριστάνουν τους αλληλέγγυους «δεν δίνουν ούτε
στον άγγελό τους νερό». Ζουν µακριά από τη χαβούζα του υπο-
βαθµισµένου Kέντρου, σε ένα αποστειρωµένο, χλιδάτο περιβάλ-
λον και κάνουν κριτική εκ του ασφαλούς και µε το αζηµίωτο,
βεβαίως βεβαίως, γιατί όλοι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά πόσο
κερδοφόρα είναι η όλη επιχείρηση της παρανόµου εισόδου στη
χώρα αλλοδαπών. 

Άλλωστε, δεν το κρύβετε και το έχετε οµολογήσει ότι είναι
πολλά τα χρήµατα τα οποία σάς δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Απορίας άξιο είναι και το ότι αυτές τις εικόνες τις βλέπουµε
µόνο σε αστικές κεντρικές συνοικίες των Αθηνών και της συµ-
πρωτεύουσας και όχι στα πλούσια προάστια. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να κάνω µία καταγγελία για µια εγκλη-
µατική πράξη που συντελείται µε τη δηµιουργία κέντρου µετα-
ναστών στις εγκαταστάσεις της πρώην «ΠΥΡΚΑΛ» στο Λαύριο.
Στις 29 Σεπτεµβρίου 2014 είχα υποβάλει ερώτηση σχετικά µε το
ενδεχόµενο εγκατάστασης λαθροµεταναστών στο εργοστάσιο
της ΕΒΟ στο Λαύριο στην τότε κυβέρνηση και απάντηση δεν
πήρα, καθότι η τότε Αναπληρώτρια Υπουργός Εθνικής Άµυνας
κ. Φώφη Γενηµατά δήλωσε άγνοια του θέµατος, ενώ πριν από
λίγες ηµέρες διαβάσαµε στον Τύπο ότι είναι απόφαση που έχει
ληφθεί πριν από τις εκλογές και σίγουρα όχι µε πρωτοβουλία
µόνο αυτής της Κυβέρνησης, αλλά και της προηγούµενης Νέας
Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. 

Και ο πλέον αδαής αντιλαµβάνεται την επικινδυνότητα αυτής
της εγκατάστασης παρανόµων εισελθόντων αλλοφύλων στη
χώρα σε αποθήκες όπου φυλάσσονται συνολικά διακόσιοι πε-
νήντα τόνοι άκρως επικίνδυνων υλικών, όπως δυναµίτιδα, ΑΜΦΟ,
φυσίγγια και εκρηκτικά γαλακτώµατα, αφού τα κτήρια που ενδέ-
χεται να στεγάσουν το κέντρο ταυτοποίησης και φιλοξενίας απέ-
χουν λίγα µόλις µέτρα από τις εγκαταστάσεις των «Ελληνικών
Αµυντικών Συστηµάτων», όπου µεταξύ άλλων κατασκευάζονται
οι αντιαεροπορικοί πύραυλοι Patriot. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα την ανοχή σας.
Οι άλλοι έχουν µιλήσει πολύ περισσότερο. Ευχαριστώ. 

Και µια πυρκαγιά στον χώρο του καταυλισµού µπορεί να έχει
ανυπολόγιστες συνέπειες. 

Τι συµβαίνει; Αφού τους δώσατε την ιθαγένεια, για να εξασφα-
λίσετε τους αυριανούς σας ψηφοφόρους, ετοιµάζεστε τώρα να
τους εξοπλίσετε κιόλας;

Ο Πρωθυπουργός µίλησε για κρίση ιδεολογική. Σε αυτό το ση-
µείο θα συµφωνήσω. Αλήθεια, πώς εσείς, αριστεροί άνθρωποι,
που φωνάζατε «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο!», τώρα είστε
εσείς οι ίδιοι που συνδιαλέγεστε µε το κεφάλαιο και επιβάλλετε
ακραία καπιταλιστικά µέτρα; 

Στην οµιλία του ο κ. Τσίπρας µίλησε και για κινήµατα πολιτών.
Ποια κινήµατα πολιτών; Αυτών που χρηµατοδοτούνται από ΜΚΟ
για την άλωση του πληθυσµού, προωθώντας την –εντός εισαγω-
γικών- «παγκοσµιοποίηση»; Γιατί τα γνήσια κινήµατα πολιτών,
που δεν τα οικονοµάνε και ζουν τα προβλήµατα της µετακίνησης
των πληθυσµών σκληρά στο πετσί τους, αυτόµατα βαπτίζονται
ρατσιστές, φασίστες και ούτω καθεξής. Έτσι φαίνεται ότι εννο-
είτε εσείς οι αριστεροί τη δηµοκρατία! 

Όσο για την αλλαγή του εκλογικού νόµου, το έχουµε ξανακούσει
αυτό στο πρόσφατο παρελθόν, αλλά ακόµα δεν έχουµε δει τίποτα. 

Εν κατακλείδι, πρώτο µέληµα µίας εθνικής κυβέρνησης οφείλει
να είναι η εξασφάλιση για τον λαό της σε τρόφιµα, φάρµακα,
καύσιµα και όπλα. Με δανεικά -και µάλιστα µε δανεικά τα οποία
δεν καταλήγουν στον Έλληνα, αλλά πηγαίνουν στους διεθνείς
τοκογλύφους για τόκους και χρέη- δεν υπάρχει περίπτωση ποτέ
να µπορέσουµε να σταθούµε στα πόδια µας. 

Η Χρυσή Αυγή, παραµένοντας σταθερή στην αντιµνηµονιακή
της θέση, βροντοφωνάζει: «Όχι στην ξενοκρατία, όχι στην υπο-
ταγή της χώρας µε τα µνηµόνια στους ξένους τοκογλύφους!». 

Ως εκ τούτου, καµµία ψήφο εµπιστοσύνης δεν θα δώσει ο Λαϊ-
κός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή σε αυτήν την Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον κ. Αθανασίου, θα ήθελα να πω ότι υπάρχει µία πρό-
ταση προς το Σώµα από το Προεδρείο για µείωση του χρόνου
οµιλίας των εγγεγραµµένων οµιλητών κατά ένα λεπτό, δηλαδή
από έξι λεπτά σε πέντε, προκειµένου να µιλήσουν όσο το δυνα-
τόν περισσότεροι συνάδελφοι. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάνατε πριν τα
οκτώ λεπτά έξι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, για εσάς
που διαµαρτύρεστε –δεν αναφέροµαι προσωπικά σε εσάς- λέω
ότι πολλοί από τους συναδέλφους Βουλευτές που δεν βρίσκον-
ται στην Αίθουσα τώρα καταχρώνται του χρόνου. Το Προεδρείο
κάνει φιλότιµες προσπάθειες. Εσείς ζητάτε την ανοχή. Μιλάτε
πέραν του καθορισµένου χρόνου, παρ’ όλες τις προσπάθειες
που κάνουµε και φθάνουµε σε αυτό το σηµείο. 

Εµείς ως Προεδρείο κάνουµε πρόταση στο Σώµα. Αν δεν τη
δέχεστε, συνεχίζουµε ως έχει. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Θα µειωθεί, λοιπόν, ο χρόνος κατά ένα λεπτό, όχι, όµως, από

τον επόµενο οµιλητή, τον κ. Αθανασίου. Μετά τον κ. Αθανασίου
είναι ο Υπουργός κ. Τσιρώνης. Άρα, λοιπόν, από τον κ. Ανδριανό
Ιωάννη και µετά θα µειώσουµε τον χρόνο κατά ένα λεπτό. 

Ο κ. Αθανασίου έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω να πω δυο λόγια χωρίς να γίνω «χαλκός

ηχών» και «κύµβαλον αλαλάζον», τουτέστιν τενεκές που τρέχει
στον κατήφορο της φθηνής ρητορικής και µάλιστα της εριστικής,
όπως την έχει χαρακτηρίσει η επιστήµη της κοινωνιολογίας.

Τι έχουµε εδώ; Έχουµε εδώ έναν Πρωθυπουργό που λέει «θα
τηρήσω τη συµφωνία που συνοµολόγησα, για να πάρω πρώτα
απ’ όλα δύο πράγµατα, ελάφρυνση του χρέους και ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών, που σηµαίνει και ρύθµιση των κόκκινων
δανείων».

Ό,τι και αν λέγεται, όποιος και αν το λέει, η Ελλάδα δεν πρό-
κειται να δει άσπρη µέρα, αν δεν απαλλαγεί κατά µέγα µέρος
από το χρέος της, το χρέος αυτό που θα φτάνει όπου να’ ναι,
στο τέλος του έτους στο 200%. Δεν µπορεί να το βαστάξει καµ-
µία χώρα, πλην της Ιαπωνίας. 

Θα µου πείτε ότι και οι προηγούµενοι κυβερνήτες είχαν επιτύ-
χει το 2012 να αποσπάσουν και να καταγράψουν µια τέτοια υπό-
σχεση. Το είπε και ο κ. Βενιζέλος. Ναι, το 2012. Μετρήστε,
λοιπόν: 2012, 2013, 2014, 2015. Δεν έγινε τίποτα. Κούφια λόγια.
Θα περάσουν πάλι χρόνια χωρίς να γίνει τίποτα; Εδώ βρίσκεται
η µεγάλη διαφορά και -επιτρέψτε µου τον ισχυρισµό- η επιτυχία
Τσίπρα.

Ο Τόµας Βίζερ προκαθήµενος του Euroworking Group σύµ-
φωνα µε δηµοσιεύµατα –δεν θα πω τίποτε κρυφό- στις 21 Αυ-
γούστου, είπε ότι η συζήτηση για το χρέος αρχίζει αυτόν τον
Οκτώβριο. Ναι, αυτόν τον Οκτώβριο. Ας τον διορθώσει όποιος
το επιθυµεί. Ειπώθηκε, δηµοσιεύθηκε, δεν διαψεύστηκε.

Πέντε ηµέρες µετά, ο κ. Σόιµπλε µε επιστολή του προς τους
Γερµανούς Βουλευτές ανέφερε µε πονηριά στελέχους της
«VOLKSWAGEN» ότι «τις επόµενες εβδοµάδες θα ακούσετε να
γίνεται λόγος για ελάφρυνση του ελληνικού χρέους». Αυτόν τον
όρο χρησιµοποίησε εκείνος. 
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«Πριν αλέκτορα φωνήσαι» η Καγκελάριος Μέρκελ εκστόµισε
δηµοσίως ότι η εξυπηρέτηση του χρέους δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει ένα ορισµένο ποσοστό του ΑΕΠ.

Η δε Λαγκάρντ –πάλι δηµοσίως- αναφέρθηκε σε δύο επιµηκύν-
σεις: επιµήκυνση των λήξεων και επιµήκυνση της περιόδου χά-
ριτος. 

Αυτοί δεν είναι συριζαίοι! Είναι οι δανειστές µας. 
Τι ζούσαµε προηγουµένως; Ζούσαµε το παιχνίδι του να δένεις

ένα κόκαλο σε σπάγκο, τον οποίο σπάγκο τραβάς κάθε φορά που
ο σκύλος ορµάει να αρπάξει το κόκαλο. Τέρµα! Ο σκύλος κατά-
λαβε το κόλπο. Η ζωή τον εκπαίδευσε.

Επαναλαµβάνω το αρχικό ερώτηµα: Τι έχουµε εδώ; Έχουµε
εδώ έναν Πρωθυπουργό που λέει ότι θα προστατέψει τις ευάλω-
τες κοινωνικά οµάδες. Είναι πρωτάκουστο; Μα, αυτό ακριβώς
είναι ο πολιτικός πολιτισµός. Αυτό ακριβώς συνέβη στη Φινλαν-
δία και στη Σουηδία στη δεκαετία του ’90, όταν εφάρµοζαν προ-
γράµµατα λιτότητας. Η µεν Σουηδία παράλληλα µε τα µέτρα
λιτότητας µείωσε τον ΦΠΑ σε όλα τα τρόφιµα και έτσι διευκόλυνε
τους πολίτες, και η Φινλανδία –η σκληρή πολλές φορές απέναντί
µας- πάλι κατά τη δεκαετία του ’90 αύξησε τις κοινωνικές µετα-
βιβάσεις στην περίοδο του προγράµµατος λιτότητας, όπως τα
επιδόµατα τέκνων, τις δαπάνες για προγράµµατα ενεργών πολι-
τικών απασχόλησης, τα οποία αυξάνονταν -σηµειώστε- 14% για
κάθε χρόνο λιτότητας.

Από τη Φινλανδία ας επιστρέψουµε στην Ελλάδα και µάλιστα
στη Νέα Δηµοκρατία. 

Αν η Νέα Δηµοκρατία σεβόταν την ιστορία της, θα θυµόταν ότι
ο Κώστας Καραµανλής κέρδισε τις εκλογές δηλώνοντας: «Δεν
θα αφήσω την κοινωνική πολιτική στην αποκλειστικότητα της Αρι-
στεράς». Θα θυµόταν τον Κωστή Στεφανόπουλο που κήρυσσε
τον φιλελευθερισµό, αλλά µιλούσε για «κοινωνικό φιλελευθερι-
σµό». Έτσι τον ονόµασε και τον εννοούσε. Θα θυµόταν ακόµα
και τον ιδρυτή της, τον Κωνσταντίνο Καραµανλή τον αείµνηστο,
ο οποίος, γράφει ο επίσης αείµνηστος Άγγελος Αγγελόπουλος
σε ένα βιβλίο του, διετέλεσε µέλος της Σοσιαλιστικής Ένωσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Πολύ φοβούµαι ότι κάποιοι θα ήθελαν να διαγράψουν σήµερα
τον ιδρυτή της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή είχε αυτό το αµαρ-
τωλό παρελθόν. Διετέλεσε µέλος της Σοσιαλιστικής Ένωσης. 

Τι λέω, όµως; Η Νέα Δηµοκρατία µετακινούµενη από µετριο-
παθείς θέσεις έχει η ίδια διαγράψει τον ιδρυτή της.

Άκουσα εχθές από την Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να µας χαρακτη-
ρίζει καταστροφική Κυβέρνηση. «Δεν σας έχουµε καµµία εµπι-
στοσύνη», προσέθεσε.

Μπα, και τι θα κάνετε; Θα µας απολύσετε; 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Μόλις ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Θα µας εξαναγκάσετε σε παραίτηση, όπως την κ. Μπαλφού-

σια; Μην παιδεύεστε µε πολλά λόγια, κύριοι του ΠΑΣΟΚ. Χαρα-
κτηρίστε µας άπειρους, άσχετους και επικίνδυνους. Έτσι χαρα-
κτήρισε ο τέως Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Βενιζέλος, τα µέλη
του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή, όταν
αποφάνθηκαν ότι το χρέος δεν είναι βιώσιµο. Την κ. Μπαλφούσια
την εξανάγκασε σε παραίτηση.

Τελικά, έχω δυο λόγια για τη «Volkswagen». Τι σχέση έχει µε
όσα συζητούµε σήµερα; Μεγάλη. Αυτοί οι ηθικολόγοι, οι ιεροκή-
ρυκες του ενάρετου πολιτικού βίου, αυτοί που µας κουνούσαν
το δάκτυλο λέγοντας «στην Ευρώπη υπάρχουν κανόνες και πρέ-
πει να τους σεβαστείτε», αυτοί οι ίδιοι παραβίασαν τους κανόνες
µε τον πιο αισχρό τρόπο. 

Η εφηµερίδα «FINANCIAL TIMES» στις 25 Σεπτεµβρίου 2015
ξεκινάει το άρθρο γραµµής ως εξής: «Είναι απίστευτο ότι οι άν-
θρωποι της «VOLKSWAGEN» διανοήθηκαν πως θα µπορούσαν
να τη βγάλουν καθαρή µε αυτό που έκαναν.». Πρέπει να τους
στείλουµε µια επιστολή και να τους πούµε ότι για εµάς τους Έλ-
ληνες δεν είναι απίστευτο. Τα ίδια και χειρότερα έκανε η
«SIEMENS» στην Ελλάδα και την έβγαλε καθαρή. Βλέπετε, οι
Ηνωµένες Πολιτείες δεν είναι Ελλάδα.

Τελικά, κύριοι της Αντιπολίτευσης, θα στηρίξετε την κυβερνη-
τική προσπάθεια, ναι ή όχι; Ακούω συχνά εδώ µέσα για εθνικό
σχέδιο, για εθνική οµάδα διαπραγµάτευσης –το άκουσα και από
τον κ. Βενιζέλο σήµερα- για Εθνική Ελλάδας στην εξουσία.
Εθνική Ελλάδας ναι, αρκεί να µην είναι Εθνική Μυκόνου. Στο νησί
αυτό έχουν διακανονιστεί περίπου διακοµµατικά πολλές καλές
δουλειές. Στην Εθνική Μυκόνου δεν θα βρείτε απλό Έλληνα που
να συµφωνεί. 

Έστω λοιπόν να υπάρξει πραγµατική Εθνική Ελλάδας. Αν θέ-
λετε όµως Εθνική Ελλάδας, αν δεν υποκρίνεστε, γιατί καταψηφί-
ζετε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και
εµείς ευχαριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τσιρώνης, Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, για οκτώ λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός µε ωριµότητα
έδωσε ξανά στον ΣΥΡΙΖΑ εντολή διακυβέρνησης. Διαπιστώνω µε
λύπη ότι τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης αδυνατούν να ερµηνεύ-
σουν τη λαϊκή εντολή και µικροκοµµατικά θα χαιρόµουν, γιατί
έτσι οδηγούνται και παραµένουν στο περιθώριο. Όµως ως Έλ-
ληνας λυπάµαι, γιατί στη µάχη να ανατρέψουµε το φαύλο καθε-
στώς που έριξε τη χώρα στα βράχια, κανείς δεν περισσεύει. 

Μας ρωτούν συχνά τι κοινό έχουµε µε τους ΑΝΕΛ. Είναι πάρα
πολύ απλή η απάντηση. Παλεύουµε να αλλάξει η µοίρα της πα-
τρίδας µας και σ’ αυτόν τον πόλεµο υπάρχουν ταξικές διαφορές,
υπάρχουν καθαρές πολιτικές διαφορές, αλλά υπάρχουν και εθνι-
κές συναινέσεις που είναι απόλυτα αναγκαίες.

Και ρωτάω το εξής. Είναι αριστερές άραγε οι κυβερνήσεις της
Ελβετίας, που προστατεύουν τα χωριά τους από την αυθαίρετη
δόµηση; Γιατί οι δικοί τους επιχειρηµατίες κερδίζουν χωρίς να
παραβιάζουν χωροταξικούς και περιβαλλοντικούς κανόνες;

Είναι αριστερές οι κυβερνήσεις της Γερµανίας, που µετατρέ-
πουν σε χρυσάφι τα απορρίµµατα; Υποδείξτε µου µια χώρα του
αναπτυγµένου καπιταλισµού που να υποχρεώνει τους δήµους,
µε συµβάσεις είκοσι οκτώ ετών, να δίνουν σύµµεικτα απορρίµ-
µατα σε µεγαλοεργολάβους µε 60 έως 100 ευρώ τον τόνο.

Αναρωτιέµαι αν καταλαβαίνετε επιτέλους, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, τις τροµακτικές αποστάσεις ανάµεσα στη δική σας
διακυβέρνηση και στη διακυβέρνηση άλλων δεξιών κυβερνήσεων
στην Ευρώπη. Για αυτό επιµένω και λέω ότι είναι εθνική ανάγκη
να προχωρήσουµε και να τελειώσουµε µε το παλιό, µε την παλιά
πελατειακή λογική των Μαυρογιαλούρων.

Επιτρέψτε µου εδώ να αναπτύξω επιγραµµατικά –γιατί περιο-
ρίστηκαν οι χρόνοι- την πολιτική του Υπουργείου µας. Τις αµέ-
σως επόµενες εβδοµάδες –γιατί τα είχαµε έτοιµα και προ των
εκλογών- θα προχωρήσουµε σε τροποποίηση του θεσµικού πλαι-
σίου για τα απόβλητα. Θυµίζω ότι το καλοκαίρι θέσαµε σε ισχύ
το καινούργιο εθνικό σχέδιο, που προάγει την κυκλική οικονοµία,
δηµιουργεί κύκλο εργασιών πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο και
δεκαέξι χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας την επόµενη πενταετία.

Προχωράµε άµεσα σε νοµοθετικές ρυθµίσεις για επίσπευση
εκπόνησης ανάρτησης και κύρωσης των δασικών χαρτών, για δα-
σικούς συνεταιρισµούς, για τροποποίηση του ν.4178 για τα αυ-
θαίρετα, για απαγόρευση καλλιέργειας µεταλλαγµένων προγεν-
νητικά τροποποιηµένων οργανισµών, για αξιοποίηση της γεωθερ-
µίας.

Σε δεύτερο επίπεδο, το επόµενο εξάµηνο προχωράµε σε θε-
σµική αναθεώρηση της δασικής νοµοθεσίας, της νοµοθεσίας για
το κυνήγι, της νοµοθεσίας για τη χωροταξία -και αποτελεί σηµαν-
τική νίκη ότι έµεινε ανοικτό αυτό το κεφάλαιο µε τους θεσµούς-
, της νοµοθεσίας για τις περιοχές «NATURA», που επιτέλους θα
καταφέρουν να είναι βιώσιµες -γιατί είναι η πρώτη φορά που µια
Κυβέρνηση θα χρηµατοδοτήσει την προστασία των «NATURA»
στην Ελλάδα, που µέχρι τώρα ήταν µόνο από ευρωπαϊκούς πό-
ρους-, για την ενεργειακή εξοικονόµηση και την αυτοπαραγωγή
και την ενθάρρυνση συνεταιριστικών επιχειρήσεων στον τοµέα
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, για την ενίσχυση των περι-
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βαλλοντικών ελέγχων, για την απλοποίηση των διαδικασιών πο-
λεοδοµικής αδειόδοτησης. 

Πέρα από αυτά, προχωράµε σε στρατηγικές πολιτικές προτε-
ραιότητες τον επόµενο χρόνο, µε ορίζοντα διετίας, για την ορι-
στική, επιτέλους, επίλυση του προβλήµατος µε παράνοµους
ΧΑΔΑ, µε υγρά και επικίνδυνα απόβλητα, που η αδράνεια δεκαε-
τιών έχει οδηγήσει τη χώρα σε βαριά πρόστιµα, για δροµολό-
γηση της οριστικής επίλυσης του θέµατος του Ασωπού, για
ενεργειακή πολιτική µε τρεις άξονες: Πρώτον, απεξάρτηση από
το εισαγόµενο πετρέλαιο, δεύτερον, απεξάρτηση από τις εισα-
γόµενες ρυπαρές ενέργειες και, τρίτον, εν τέλει, απεξάρτηση και
από τους λιγνίτες. Τέταρτον, να καταφέρουµε, επίσης, να λύ-
σουµε το θέµα του Ελληνικού, να αξιοποιηθεί αυτός ο χώρος, µε
βάση τη λύση του Πολυτεχνείου, που είναι και η µόνη πραγµα-
τικά καλή λύση κι εδώ και δεκαετίες παραγνωρίζεται.

Έχουµε την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. Να θυµίσω
ότι το είχα πει και την προηγούµενη φορά. Βάσει της έκθεσης
της Τραπέζης της Ελλάδος, 700 δισεκατοµµύρια θα είναι το κό-
στος µέχρι το 2100. Μπροστά µας είναι το Παρίσι. Σε δύο µήνες
θα είµαστε όλοι µαζί στο Παρίσι κι εκεί χρειάζεται εθνική συναί-
νεση, να είναι η Ελλάδα µπροστά, που είναι από τις χώρες που
πλήττονται.

Να συνεργαστούµε, επιτέλους, όλοι οι φορείς που ασχολούν-
ται µε το κλίµα, που στην Ελλάδα έχουµε κατακερµατισµό και
κατασπαταλώνται οι πόροι. Να εφαρµοστεί η ταυτότητα κτηρίου,
ώστε να τερµατιστεί, επιτέλους, η αυθαίρετη δόµηση. Να αξιο-
ποιηθούν οι εγκαταλελειµµένοι οικισµοί και τα εγκαταλελειµµένα
διατηρητέα, γιατί τέτοια µέτρα και θα τονώσουν τον κατασκευα-
στικό τοµέα, αλλά κυρίως θα αναβαθµίσουν τον οικιστικό ιστό.
Τέτοια ερείπια δεν υπάρχουν σε καµµιά πρωτεύουσα της Ευρώ-
πης. Να ξεµπλοκάρουν, επιτέλους, τα γενικά πολεοδοµικά σχέ-
δια, τα ΣΧΟΟΑΠ, τα προεδρικά διατάγµατα που αράχνιαζαν στα
ράφια των Υπουργείων. 

Προτεραιότητα στην ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου η
ανάγκη για το οποίο είναι επιτακτική. Τέλος, δροµολογήσαµε και
ολοκληρώνουµε την ενεργειακή από την υδατική αυτάρκεια των
νησιών µας και την οριστική οριοθέτηση των ρεµάτων. 

Αναφέρθηκα σε αυτά που χρειαζόµαστε συναινέσεις, αλλά ας
µην ξεχνάµε ότι συναινέσεις δεν σηµαίνουν κουκούλωµα των πο-
λιτικών διαφορών.

Πρώτη µεγάλη πολιτική διαφορά: Εµείς αγωνιζόµαστε στρα-
τηγικά για ισχυρό και αποτελεσµατικό δηµόσιο. Δεν είναι δυνα-
τόν να ασκούµε ελέγχους µε δεκατέσσερις κακοπληρωµένους
επιθεωρητές πανελλαδικά. Δεν είναι δυνατόν να προχωρήσει η
χωροταξία και η πολεοδοµία µε τριάντα µηχανικούς. 

Ρωτώ ευθέως, κυρίες και κύριοι. Ειλικρινά πιστεύετε ότι η ορι-
ζόντια αποψίλωση του Υπουργείου Περιβάλλοντος εξοικονοµεί
πόρους για ιδιωτική πρωτοβουλία; 

Πιστεύετε ότι οποιοσδήποτε επιχειρηµατίας, που πληρώνει
τους φόρους και τις ασφαλιστικές του εισφορές και σέβεται τις
περιβαλλοντικές υποχρεώσεις, µπορεί να ανταγωνιστεί τους αε-
ριτζήδες που δεν πληρώνουν ούτε µια δεκάρα;

Αποφασίστε, επιτέλους, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Επιδιώκετε επενδύσεις τύπου Νορβηγίας ή τύπου Νιγηρίας;
Θα πάψετε να καλύπτετε τους παρανόµους, δήθεν στο όνοµα
των θέσεων εργασίας; Ποιες επενδύσεις επιτέλους θέλετε; 

Ρωτάω ευθέως, κυρίες και κύριοι. Ποιος επιχειρηµατίας θα
επενδύσει σε νησιά και ορεινούς όγκους που δεν έχουν νοσοκο-
µεία και σχολεία; Έχετε κολλήσει στο αποκλειστικό επιχείρηµα
ότι, για να γίνουν επενδύσεις, χρειάζεται κέρδος. Και µόνοι σας
οδηγείστε στον φαύλο κύκλο ότι, για να γίνουν κερδοφόρες
επενδύσεις, πρέπει να εξασφαλίσουµε σταθερότητα και ανά-
πτυξη, αλλά, για να έρθει η σταθερότητα και η ανάπτυξη, πρέπει
να γίνουν ιδιωτικές επενδύσεις. 

Αυτόν τον φαύλο κύκλο τον έλυσαν το 1927 στην Αµερική,
όταν έγινε το κραχ. Σας θυµίζω ότι λύθηκε µε µεγάλες δηµόσιες
επενδύσεις, όπως η εµβληµατική «Tennessee Valley Authority», η
οποία το 2013 έκλεισε ογδόντα χρόνια λειτουργίας –την ίδρυσε
το Κογκρέσο- µε 11 δισεκατοµµύρια κύκλο εργασιών και  250 εκα-
τοµµύρια καθαρά κέρδη. 

Δεύτερη σηµαντική διαφορά: Στρατηγική. Ξεχνάτε και δεν

θέλει κανένας από εσάς να σχολιάζει, ίσως επειδή το αγνοείτε,
το σηµαντικό στοιχείο από την οµιλία του Πρωθυπουργού όσον
αφορά την κοινωνική οικονοµία. 

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι σε δεκάδες χώρες σήµερα –και
χώρες αναπτυσσόµενες, όπως το Μεξικό, αλλά και χώρες όπως
η Γαλλία, στην οποία αυτές οι επιχειρήσεις ξεπερνούν το 10% του
ΑΕΠ- οι επιχειρήσεις κοινωνικής οικονοµίας που δεν παράγουν
κέρδη, αλλά δίνουν ένα πάρα πολύ καλό εισόδηµα στους εργα-
ζοµένους τους, είναι σε µεγάλη άνθηση.

Χρειάζεται, άραγε, να παράγει κέρδη µια συνεταιριστική επι-
χείρηση αγροτών, που τυποποιεί το ελαιόλαδο και το πουλάει κα-
τευθείαν στη λιανική 15 ευρώ το λίτρο, αντί τώρα που το πουλάµε
στους Ιταλούς χονδρέµπορους µε 2 ευρώ το λίτρο; Χρειάζεται να
παράγει κέρδη µια επιχείρηση συνεταιριστική, που εξασφαλίζει
ενεργειακή αυτάρκεια νοικοκυριών ή αγροτικών µονάδων; Χρει-
άζεται να παράγει κέρδη µια κοινωνική πρωτοβουλία φύλαξης νη-
πίων, που εξασφαλίζει ένα εισόδηµα πρόσθετο σε άνεργες
µητέρες;

Αυτές οι πρωτοβουλίες και άλλες πολλές που είναι στο πρό-
γραµµά µας, εξασφαλίζουν χιλιάδες θέσεις εργασίας, χωρίς µε-
γάλες επενδύσεις.

Και, τρίτον και σπουδαιότερον, η απορρύθµιση. Η στρατηγική
σας στηρίζεται στην απορρύθµιση της αγοράς εργασίας, που δεν
αγγίζει µόνο τους µισθωτούς στην Ελλάδα, αλλά και όλες τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις. Μιλάµε για τον θάνατο του εµποράκου.
Με τη δική σας λογική ένα µεγάλο Mall στο Ελληνικό είναι επέν-
δυση ανάπτυξης. Με τη δική µας λογική είναι το κλείσιµο χιλιάδων
καταστηµάτων και η µετατροπή εµπόρων σε κακοπληρωµένους
υπαλλήλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Με κυνική ειλικρίνεια ο πρώτος Πρόεδρος του ΤΑΙΠΕΔ, ο κ.

Κουκιάδης, το 2010 είχε πει σε µία ηµερίδα ότι όλα αυτά τα µι-
κροκαταστήµατα πρέπει να κλείσουν και η εµπορική δραστηριό-
τητα να περάσει σε λίγα χέρια. Αυτή ήταν η άποψη και η
στρατηγική του και µε αυτή την άποψη εµείς έχουµε πάρει ορι-
στικό διαζύγιο.

Πρόσφατα, ο υποψήφιος Πρόεδρός σας, τρεις µέρες µόλις
πριν από τις εκλογές, σε ερώτηση που του έκανα «µα, τελικά ποιο
είναι το οικονοµικό και πολιτικό σας πρόγραµµα;» -γιατί δεν έλεγε,
µόνο για τον ΣΥΡΙΖΑ µιλούσε-, µου απάντησε «το πρόγραµµά µας
είναι το µνηµόνιο». Αυτή ήταν η απάντησή του καθαρά και ξά-
στερα.

Ε, λοιπόν, για µας το µνηµόνιο είναι ένα αναγκαίο κακό, ενώ για
σας είναι στρατηγική επιλογή. Και εδώ η διαφορά αυτή δεν γε-
φυρώνεται.

Θέλω να απευθυνθώ, για να τελειώσω, στις κυρίες και τους κυ-
ρίους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, της ΔΗΜΑΡ και του Ποταµιού,
πέραν του αν µας εµπιστεύονται ή δεν µας εµπιστεύονται, που
είναι µια άλλη ιστορία, σεβαστή: Πείτε επιτέλους καθαρά στον ελ-
ληνικό λαό σε ποιο στρατόπεδο ανήκετε, στο στρατόπεδο του κ.
Σόιµπλε, που θέλει µια Ευρώπη παράδεισο για τις πολυεθνικές,
χωρίς δηµοκρατικό έλεγχο και κοινωνική συνοχή, ή στο στρατό-
πεδο που γεννιέται σήµερα, που βάζει µια δηµοκρατική Ευρώπη
και τον άνθρωπο και το περιβάλλον πάνω από τα κέρδη;

Μην αναρωτιέστε γιατί τελικά µας εµπιστεύτηκε ξανά ο ελλη-
νικός λαός. Όσο πατάτε σε δύο βάρκες και δεν απαντάτε σε αυτό
το µείζον στρατηγικό ερώτηµα, θα συνεχίσει αυτή η κατάσταση.
Εµείς θέλουµε ευρύτερες συναινέσεις. Το τονίζω: Εµείς, οι Οικο-
λόγοι Πράσινοι και οι Ευρωπαίοι Πράσινοι, διαλέξαµε στρατό-
πεδο. Ταχτήκαµε µε το στρατόπεδο όσων θέλουν να αλλάξουν
την Ελλάδα και την Ευρώπη. Ε, λοιπόν, όσοι πιστοί προσέλθετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σε τι

συνίσταται το προσωπικό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα σας το πω, κυρία Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Δεν αφορά εσάς, κύριε Αµυρά.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ε, πώς; Αναφερθήκατε στους Βουλευτές
του Ποταµιού και εµµέσως τους κατηγορήσατε, όπως και εµένα,
ότι είµαστε του Σόιµπλε κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν θυ-
µάστε τι είπε καν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως και θυµάµαι τι είπε. Είπε, λοι-
πόν, ότι ανήκουµε στο στρατόπεδο του Σόιµπλε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είναι
πολιτική άποψη, κύριε Αµυρά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Στο στρατόπεδο του Σόιµπλε ανήκουν
αυτοί που υπογράφουν µε τον Σόιµπλε µνηµόνια, κύριε Τσιρώνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο. Εγκαινιάζετε και το πεντάλεπτο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακού-
σαµε όλοι µε προσοχή τις προγραµµατικές θέσεις που ανέπτυξε
στη µακρά του οµιλία ο Πρωθυπουργός, αλλά και τα υπόλοιπα
στελέχη της Κυβέρνησης στις τοποθετήσεις τους, και είδαµε στο
περιεχόµενο αυτών των τοποθετήσεων το εξής πολύ ανησυχη-
τικό παράδοξο: Ενώ τα µέλη της Κυβέρνησης αλλά και συνάδελ-
φοι Βουλευτές της Συµπολίτευσης αναγνωρίζουν στους λόγους
τους την κρισιµότητα της κατάστασης, όταν φτάνουν να µιλή-
σουν για τα µέτρα και τις πολιτικές που θα εφαρµόσουν, ζητούν
καταφύγιο στο γνωστό τέχνασµα της γενικολογίας, των συνθη-
µάτων και της διακήρυξης προθέσεων.

Από τη µια πλευρά, ακούµε ελάχιστα έως τίποτα από την Κυ-
βέρνηση για τα πολύ συγκεκριµένα µέτρα του τρίτου µνηµονίου,
δηλαδή, για το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µέτρα µε δεσµευτικό χαρακτήρα, µετρήσι-
µους στόχους και συχνά σκληρές κοινωνικές συνέπειες. Από την
άλλη, ακούσαµε πάρα πολλά -µιάµιση ώρα κράτησε η πρωτολο-
γία του Πρωθυπουργού- για αόριστες προθέσεις, για αριστερά
πρόσηµα. Ακούσαµε µεγάλα λόγια στην προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης να κρύψει την αδυναµία της να σχεδιάσει και να εφαρµό-
σει µια πορεία εξόδου από την κρίση, ενώ -και θέλω να το τονίσω
αυτό- τίποτα δεν ειπώθηκε για κρίσιµους τοµείς µε τεράστια κοι-
νωνική όσο και οικονοµική σηµασία, όπως ο πολιτισµός και ο του-
ρισµός.

Τα ελάχιστα θετικά σηµεία, όπως, για παράδειγµα, η δέσµευση
ότι θα συνεχιστούν και θα ολοκληρωθούν οι οικονοµικοί έλεγχοι
στις αθλητικές οµοσπονδίες –µια πρωτοβουλία που ξεκίνησε από
εµένα, την περίοδο που ήµουν Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού- δεν φθάνουν.

Θέλω εδώ να τονίσω την ανάγκη να συνεχιστούν τα έργα για
τον πολιτισµό και τον αθλητισµό µε την απορρόφηση των διαθέ-
σιµων κονδυλίων από το ΕΣΠΑ και άλλες πηγές, αλλά και η ολυµ-
πιακή προετοιµασία των αθλητών µας. Επίσης, δεν πρέπει να
ανακληθούν σε καµµία περίπτωση οι αποφάσεις για την κατάρ-
γηση οµοσπονδιών µε αποδεδειγµένες παρατυπίες και παρανο-
µίες στη λειτουργία τους.

Ο αρµόδιος Υπουργός εχθές χρησιµοποίησε οξείς χαρακτηρι-
σµούς και δεν αναγνώρισε, όπως το έχει κάνει πολλές φορές από
αυτό εδώ το Βήµα, ότι σε πολλά θέµατα, όπως στην αντιµετώ-
πιση της βίας, την αδειοδότηση των αθλητικών εγκαταστάσεων,
τον οικονοµικό έλεγχο των οµοσπονδιών, την προετοιµασία του
αθλητικού νόµου, την εφαρµογή της νοµιµότητας, βρήκε σοβαρή
και ουσιαστική δουλειά από την προηγούµενη κυβέρνηση, την
οποία συνεχίζει. Είναι κρίµα, ιδίως όταν µιλάµε για ένα θέµα που
πρέπει να µας ενώνει, όπως ο αθλητισµός, να χρησιµοποιούµε
αυτούς τους χαρακτηρισµούς και αυτές τις επιθέσεις και να ισο-
πεδώνουµε τα πάντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες πίστεψαν ότι µέσα
από την αποτυχία της επτάµηνης διαπραγµάτευσης η Κυβέρ-
νηση θα είχε τουλάχιστον ωριµάσει. Βεβαίως, ακόµα και έτσι, το
κόστος αυτής της ωρίµανσης θα ήταν και πάλι τεράστιο, γιατί
βρήκατε την ελληνική οικονοµία να έχει επιστρέψει στην ανά-
πτυξη και, σύµφωνα µε τις δικές σας εκτιµήσεις, η χρονιά θα
κλείσει µε ύφεση κοντά στο 2,5%. Βρήκατε την ανεργία να µει-
ώνεται µετά από χρόνια και γυρίζετε ξανά στον φαύλο κύκλο.
Βρήκατε πρωτογενή πλεονάσµατα και τώρα πανηγυρίζετε, γιατί
γυρίζετε ξανά τη χώρα στα ελλείµµατα. Αφήσατε χιλιάδες κενά
στα σχολεία –ακόµα και στα ειδικά σχολεία- και χιλιάδες παιδιά

έµειναν εκτός παιδικών σταθµών.
Δυστυχώς, όµως, τις λίγες µέρες που πέρασαν από τις τελευ-

ταίες εκλογές, δείξατε ότι τίποτα απολύτως δεν άλλαξε. Ούτε
ωριµάσατε ούτε ενηλικιωθήκατε πολιτικά ούτε σοβαρευτήκατε.
Το είδαµε στις παλινωδίες µε τη σύνθεση της Κυβέρνησης. Το
είδαµε στην αποτυχηµένη επίσκεψη του Πρωθυπουργού στις
Ηνωµένες Πολιτείες. Το είδαµε, επίσης, στις παλινωδίες µε τον
ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση, ένα µέτρο που εσείς και όχι οι
δανειστές προτείνατε ως ισοδύναµο. Το βλέπουµε στο περιεχό-
µενο των Προγραµµατικών σας Δηλώσεων αυτές τις τρεις µέρες. 

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Το σηµαντικότερο πρόβληµα και το
ζητούµενο αυτή τη στιγµή για την πατρίδα µας είναι η ανάπτυξη
και η δηµιουργία θέσεων εργασίας. Και εκεί η σηµερινή Κυβέρ-
νηση δεν έχει τίποτα να πει. Ποια είναι η πρότασή σας για τις
επενδύσεις που θα δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας; Η ίδρυση
ενός ακόµα φορέα µε µία Κυβέρνηση που πολέµησε ως αντιπο-
λίτευση όλες ανεξαιρέτως τις ξένες επενδύσεις, αλλά και όλες
τις µεταρρυθµίσεις για ένα δηµόσιο πιο φιλικό στον πολίτη και
τους επενδυτές, που οι Υπουργοί της εύχονται να αποτύχουν οι
διαγωνισµοί για τους οποίους εσείς οι ίδιοι δεσµευτήκατε µε το
µνηµόνιο που υπογράψατε και µε µία Κυβέρνηση δηλωµένο
εχθρό της επιχειρηµατικότητας που ακόµα και σήµερα αναµασά
τις ίδιες ιδεοληπτικές κενολογίες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Χρέος δικό µας από τη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
είναι για µία ακόµα φορά να διασφαλίσουµε ότι η χώρα και η κοι-
νωνία θα αποφύγουν τα χειρότερα, αλλά και να πείσουµε τους
πολίτες για ένα πραγµατικά αποτελεσµατικό σχέδιο για την ανα-
δηµιουργία και την προκοπή του τόπου. Μιλάµε για ένα σχέδιο
ρεαλιστικό στην ανάπτυξη και φιλόδοξο, ένα σχέδιο για τη δηµι-
ουργία νέων, αλλά πραγµατικών, θέσεων εργασίας, αλλά και για
τη διασφάλιση των προϋποθέσεων που θα επιτρέψουν την επού-
λωση των πληγών και τη διόρθωση των αδικιών όλο αυτόν τον
χρόνο στους αγρότες, στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στους
µικροµεσαίους, στις οικογένειες, στους αδύναµους και στους
συνταξιούχους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία ήταν, είναι
και θα είναι εδώ υπεύθυνη και σοβαρή. Είναι εδώ για να εγγυηθεί
αυτά που η σηµερινή Κυβέρνηση, απ’ όσα βλέπουµε και ακούµε,
δυστυχώς δεν µπορεί να πράξει για την Ελλάδα και τους Έλλη-
νες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Ανδριανέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική πλειοψηφία µε τις

εκλογές στις 20 Σεπτεµβρίου µάς έδωσε άλλη µία ευκαιρία, µία
τελευταία ευκαιρία να ξελασπώσουµε τον τόπο από τα κακώς
κείµενα της Μεταπολίτευσης. Η κοινωνία, µε ωριµότητα δεν µας
καταλόγισε ότι κάναµε κωλοτούµπα. Γνωρίζει πολύ καλά τον εκ-
βιασµό που δέχθηκε η ελληνική Κυβέρνηση το επτάµηνο της δια-
πραγµάτευσης, όπως και τα επώδυνα σηµεία της συµφωνίας µε
τους δανειστές.

Εµπιστεύθηκε, όµως, εµάς να οδηγήσουµε µε ασφαλή τρόπο
τη χώρα στην ανάπτυξη, µε κοινωνικό, όµως, πρόσηµο. Μας προ-
ίκισε µε βαριά την ευθύνη να συνεχίσουµε την πορεία που ξεκι-
νήσαµε πριν από µήνες, ώστε να βγούµε επιτέλους έξω από τον
φαύλο κύκλο της λιτότητας και της επιτροπείας.

Έχουµε µπροστά µας το επόµενο διάστηµα ιδιαίτερα σηµαν-
τικές µάχες και προκλήσεις. Το στοίχηµα που πρέπει να κερδί-
σουµε είναι η σταθεροποίηση της ελληνικής οικονοµίας. Πρέπει
να εκµεταλλευθούµε πλήρως το κερδισµένο έδαφος στη συµφω-
νία, να βάλουµε τις βάσεις για την παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας, µε στόχο την επιστροφή στην ανάπτυξη, κάτι που θα
οδηγήσει κατ’ επέκταση στην αποκατάσταση της κοινωνικής συ-
νοχής. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 7 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 193



Ο δρόµος δεν θα είναι καθόλου εύκολος. Χρειάζεται σκληρός
αγώνας, πυγµή και προσεκτικός σχεδιασµός. Η πολιτική σταθε-
ρότητα είναι απαραίτητη και µικροκοµµατικά παιχνίδια δεν χω-
ράνε σε αυτή την εθνική προσπάθεια. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία πίεζε για άνευ όρων συµ-
φωνία, έκανε καµπάνια υπέρ του «ναι» στο δηµοψήφισµα και τε-
λικά ψήφισε τη βελτιωµένη συµφωνία που έφερε ο Πρω-
θυπουργός, έρχεται τώρα και µας λέει τι; Ότι είναι ξανά αντιµνη-
µονιακή; Ότι θα πάει κόντρα στο ευρωπαϊκό λαϊκό κόµµα στο
οποίο ανήκει και το οποίο είχε ευαγγέλιο τη λιτότητα; Ότι το
χρέος που µέχρι προχθές µάς έλεγαν ότι είναι µη βιώσιµο, τώρα
ξαφνικά καταλάβαν ότι χρειάζεται αποµείωση; 

Αφήστε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτές τις
παλινωδίες -βέβαια, έχετε και την εσωκοµµατική σας µάχη για
την εκλογή του Αρχηγού-, γιατί µόνο ως επικοινωνιακά παιχνίδια
µε στόχο την εσωκοµµατική ψηφοθηρία µπορούν να εκληφθούν
αυτά τα πράγµατα. Προσέξτε, όµως, γιατί η κόντρα κεντροδε-
ξιών και ακροδεξιών υποψήφιων Αρχηγών µπορεί να σας οδηγή-
σει στο να ξαναγίνετε αντιµνηµονιακοί, έχοντας ψηφίσει δύο
µνηµόνια, και να χάσετε όση πολιτική αξιοπιστία σάς έχει απο-
µείνει.

Απέναντι σε µία τέτοια πολιτική ανευθυνότητα, εµείς προτάσ-
σουµε και βάζουµε πάνω από όλα τα λαϊκά συµφέροντα, για τα
οποία θα συνεχίσουµε να παλεύουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. 

Οφείλουµε να υπερασπιστούµε ένα διαφορετικό µοντέλο για
την οικονοµική ανάπτυξη, έξω από την κοινωνιοκτόνο νεοφιλε-
λεύθερη συνταγή, µε στήριξη του κόσµου της εργασίας, µε ανα-
διανοµή των φορολογικών βαρών και ριζικές αλλαγές στη
δηµόσια διοίκηση.

Εκτός από τις µεγάλες µάχες που έχει µπροστά της η Κυβέρ-
νηση -την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, τα κόκκινα δάνεια,
την ελάφρυνση του χρέους, τα εργασιακά, το ασφαλιστικό και
την επιστροφή στην ανάπτυξη-, υπάρχει ένα ευρύ πεδίο παρέµ-
βασης εκτός πεδίου του µνηµονίου στο οποίο µπορούµε να κά-
νουµε βαθιές τοµές µε προοδευτικό και ριζοσπαστικό
προσανατολισµό. 

Πρέπει να επανιδρύσουµε προοδευτικά το κράτος, µακριά από
τη µεγάλη και µικρή διαφθορά, να φέρουµε έσοδα από την πά-
ταξη της φοροδιαφυγής και της διαφθοράς που έχει παντού πλο-
κάµια, στις λίστες φοροδιαφυγής, στα δηµόσια έργα και στις
συµβάσεις τους, στη δηµόσια διοίκηση, στο πολιτικό σύστηµα.
Και πρέπει να είµαστε αµείλικτοι, ανεξαρτήτως πολιτικού ή προ-
σωπικού κόστους και ανεξάρτητα από τον επικοινωνιακό πόλεµο
που θα δεχθούµε και που θα προκύψει από το ολιγαρχικό σύ-
στηµα, µε το οποίο πρέπει να συγκρουστούµε αποτελεσµατικά. 

Εκτός από ζήτηµα ηθικής τάξης και συλλογής εσόδων από
τους έχοντες και φοροδιαφεύγοντες είναι και λαϊκή επιταγή να
αποκατασταθεί, επιτέλους, το αίσθηµα δικαιοσύνης. Η ατιµωρη-
σία, που επιβραβεύει τη διαφθορά ως εξυπνάδα, πρέπει να λάβει
τέλος απ’ όπου και από όσο ψηλά και αν προέρχεται. Ο νόµος
περί ευθύνης Υπουργών, οι επίορκοι δηµόσιοι υπάλληλοι, τα
σκάνδαλα διαπλοκής του τριγώνου της αµαρτίας πρέπει να λά-
βουν τέλος οριστικό και αµετάκλητο.

Όσον αφορά τη φοροδιαφυγή, πρακτικά θα πρέπει να στοχεύ-
σουµε, µαζί µε τα άλλα πολύ σωστά που ακούστηκαν από τους
συναδέλφους, αλλά και από τους Υπουργούς, και στο λαθρεµ-
πόριο καυσίµων µε εγκατάσταση συστήµατος εισροών-εκροών
τόσο στα πρατήρια όσο και στα διυλιστήρια και στις αποθήκες
καυσίµων. 

Επίσης, πρέπει να ενισχυθούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί µε κα-
ταρτισµένο προσωπικό, καθώς εκκρεµούν χιλιάδες υποθέσεις
φοροδιαφυγής, που κωλυσιεργούν λόγω υποστελέχωσης. Χρει-
άζονται τοµές, µελετηµένος σχεδιασµός, πολιτική βούληση για
πρακτικές στα καθηµερινά προβλήµατα, µε στόχο την αποκατά-
σταση της σχέσης των πολιτών µε το κράτος, που µέχρι τώρα
αντιµετωπίζεται ως εχθρός.

Για εµάς ύψιστη επαναστατική πράξη για την ελληνική πραγ-
µατικότητα είναι να σταµατήσουν οι ουρές στις δηµόσιες υπη-
ρεσίες και στα νοσοκοµεία, να πληρώνει το κράτος στην ώρα του
τους ιδιώτες, έστω και τµηµατικά, είναι να παρέχει το κράτος
υψηλής ποιότητας υπηρεσίες αντιγραφειοκρατικά µε σύγχρονα

εργαλεία ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, µε προσωπικό που θα
τιµά τη θέση του και θα αξιολογείται µε βάση την αποδοτικότητά
του. 

Όσον αφορά τη συµφωνία, είµαστε υποχρεωµένοι να βρί-
σκουµε κάθε φορά τα απαραίτητα εκείνα αντίµετρα ώστε να αµ-
βλύνουµε τις δυσκολίες και τις ανισότητες που προκύπτουν από
την εφαρµογή της, να διαπραγµατευόµαστε µε την κοινωνία
πάντα στο πλευρό µας, να πείσουµε τους δανειστές για την απο-
τελεσµατικότητα των ισοδυνάµων και να προβούµε -αν χρειαστεί-
ακόµα και σε µονοµερείς ενέργειες, χωρίς δηµοσιονοµικό κό-
στος, σε περίπτωση που εµµένουν σε νεοφιλελεύθερες ιδεολη-
ψίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δοθεί προτεραιότητα
στην τόνωση του πρωτογενούς τοµέα, στην αγροτική παραγωγή,
στον τουρισµό και στην ενεργητική στήριξη των ερευνητικών και
επιχειρηµατικών ιδεών από νέους επιστήµονες που µετανα-
στεύουν κατά χιλιάδες στο εξωτερικό, να στηρίξουµε, δηλαδή,
και να στηριχθούµε για την παραγωγική ανασυγκρότηση σε όλα
τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα του τόπου.

Προέρχοµαι από έναν νοµό, τον Νοµό Θεσπρωτίας που είναι
ευλογηµένος να έχει όλα αυτά που ανέφερα, και τον τουρισµό
και την αγροτιά και τους νέους επιστήµονες και µάλιστα υψηλό-
τατης ποιότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Τυγχάνει όµως, δυστυχώς, και να φιγουράρει ψηλά στην ανερ-

γία και στη µετανάστευση των νέων, στη χαµηλή οικονοµική δρα-
στηριότητα που οδηγεί στην ασφυξία. Καθήκον µας είναι να
στηρίξουµε αυτή τη νέα γενιά που κάποιοι τη σχεδίαζαν να είναι
χαµένη, να στηρίξουµε τις ηλικίες των είκοσι έως σαράντα, στις
οποίες πρέπει να δοθούν κίνητρα µέσω του νέου ΕΣΠΑ να ενταχ-
θούν στην παραγωγική διαδικασία, είτε ως νέοι αγρότες είτε ως
επιχειρηµατίες είτε µε προώθηση ήπιων µορφών τουρισµού, µε
διαφάνεια και σύνδεση των χρηµατοδοτήσεων και της πραγµα-
τικής παραγωγής. 

Είναι πολύ ελπιδοφόρο, όπως ανακοινώθηκε από το αρµόδιο
Υπουργείο, ότι ξεκινάει το πρόγραµµα της νεοφυούς επιχειρη-
µατικότητας, προϋπολογισµού 120 εκατοµµυρίων ευρώ, και θα
κατανεµηθεί σε δύο κύκλους για τη στήριξη επενδύσεων έως και
60 χιλιάδες ευρώ µε έµφαση στην καινοτοµία. 

Τέλος, πρέπει να ξεχωρίσουµε και να προστατεύσουµε τους
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες και να αποφύγουµε τα οριζόντια
µέτρα φορολόγησης, που πλήττουν εξίσου τον µεγαλογαιοκτή-
µονα και τον µικροκαλλιεργητή. Άρα προοδευτική φορολόγηση
µε εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια για τον αγροτικό
κόσµο. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηλώνω απερίφρα-
στα ότι παρέχουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, για να
της δώσουµε τη δυνατότητα µε ευρύτερες ευρωπαϊκές συµµα-
χίες να συνεχίσει να παλεύει και να ανοίγει δρόµους δηµοκρα-
τίας και δικαιοσύνης για την αποκατάσταση της κοινωνικής
συνοχής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Κάτση. 

Τον λόγο έχει για πέντε λεπτά ο κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου
από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε ένα σχόλιο, γιατί αναφέρ-
θηκε και ο κ. Τσιρώνης και ο κ. Κατρούγκαλος, αλλά και άλλοι
συνάδελφοι στο εάν και πού ανήκουµε. Νοµίζω ότι δεν πρέπει να
µπερδεύεστε. Και µπερδεύεστε διπλά. 

Από τη µία πλευρά, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, οι Ευρωβου-
λευτές µας, το ΠΑΣΟΚ ανήκε πάντα εκεί που ξέρετε, στο Ευρω-
παϊκό Σοσιαλιστικό Κόµµα. Ανήκε στην ευρωπαϊκή σοσιαλδη-
µοκρατία, µια ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία που εσείς την κα-
τηγορείτε µεν στο εσωτερικό, αλλά από την άλλη, στο εξωτερικό,
παρακαλείτε σε πάρα πολλές περιπτώσεις για τη στήριξή της.
Και ξέρετε ότι µε δική µας παρέµβαση –και εδώ είναι το δεύτερο
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µπέρδεµα- στις πιο δύσκολες στιγµές που πέρναγε η χώρα και
ενώ εσείς µιλούσατε για «Ολανδρέου», ο Ολάντ, οι άλλοι σοσιαλ-
δηµοκράτες ηγέτες ήταν αυτοί οι οποίοι σάς στήριξαν. 

Καλό θα ήταν, λοιπόν, επειδή άκουσα και για κίνδυνο κεντρο-
αριστεροποίησης, να ασχοληθείτε µε την GUE, µε την ευρωπαϊκή
Αριστερά, µε το ποιοι σάς στηρίζουν και ποιοι όχι και να αφήσετε
τους σοσιαλδηµοκράτες, οι οποίοι, αν θέλετε, συχνά σας χτυ-
πάνε στον ώµο φιλικά για να σας υποδείξουν ότι είναι αφύσικο
στην ευρωπαϊκή Αριστερά και την ευρωπαϊκή Κεντροαριστερά
ένα κόµµα της Αριστεράς να συνεργάζεται µε ένα κόµµα που έχει
εθνικολαϊκιστικές και πολύ περισσότερο ακροδεξιές θέσεις. 

Ας έρθουµε στα καθ’ ηµάς. 
Η ανάγνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων από τον Πρω-

θυπουργό σήµανε, κατά τη γνώµη µας, το τέλος των ψευδαισθή-
σεων. Ταυτόχρονα, σήµανε την οριστική διάψευση των προσδο-
κιών του ελληνικού λαού, τις οποίες επιµελώς καλλιέργησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου. 

Γίνεται πλέον ορατό και ξεκάθαρο το κακό αποτέλεσµα της
διαπραγµάτευσης, καθώς και η έλλειψη συνεκτικού και οργανω-
µένου σχεδίου από πλευράς της Κυβέρνησης για την έξοδο από
την κρίση. 

Όµως, κανένας Έλληνας, καµµία Ελληνίδα και φυσικά καµµία
σοβαρή πολιτική δύναµη δεν µπορεί να επιχαίρει για την κατά-
σταση στην οποία έχει περιέλθει η χώρα αυτήν την περίοδο, ιδι-
αίτερα, δε, όταν το αµέσως προηγούµενο οκτάµηνο της
συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ οι εσφαλµένες επιλογές σε πρό-
σωπα και πολιτικές, οι ερασιτεχνισµοί, η παρατεταµένη ακυβερ-
νησία σε πολλούς τοµείς, οι αδιέξοδες εµµονές και οι τραγικές
παραλείψεις προδιέγραψαν το σηµερινό αποτέλεσµα.

Γι’ αυτό αναµέναµε από τον Πρωθυπουργό τουλάχιστον την
αναγνώριση των λαθών εδώ, σε αυτήν την Αίθουσα, την απόδειξη
της επίγνωσης της κρισιµότητας της σηµερινής κατάστασης και
βεβαίως µια προωθητική για τα συµφέροντα της χώρας και του
λαού προγραµµατική δέσµευση για τις µεγάλες αλλαγές και µε-
ταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη ο τόπος. Τίποτα από τα παραπάνω
δεν συνέβη, όπως δεν συνέβη και στις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις των Υπουργών. 

Αντίθετα, λάβαµε τη διαβεβαίωση ότι συνεχίζει στην ίδια κα-
τεύθυνση αναζητώντας, όπως είπε, έναν διαφορετικό δρόµο,
ώστε να µπει η πολιτική στο τιµόνι και όχι η οικονοµία και να
υπάρξει σταδιακή αποκατάσταση της ανασυγκρότησης της κοι-
νωνικής συνοχής. Ποιος δεν θα το ήθελε αυτό; Όµως, η πολιτική
πράξη δεν ακολουθεί σχεδόν ποτέ την εύπεπτη συνθηµατολογία.
Δεν εµπεριέχει εύκολες λύσεις, δεν βολεύεται σε έωλες υποσχέ-
σεις και φαντασιακές προβολές σε ένα απροβληµάτιστο µέλλον.
Η πραγµατικότητα της χώρας είναι διαφορετική και δύσκολη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινό τόπο ότι η χώρα
έχει ανάγκη άµεσα από ένα ευρύ πρόγραµµα προοδευτικών µε-
ταρρυθµίσεων στο πολιτικό σύστηµα, στη δηµόσια διοίκηση, στη
δικαιοσύνη, στη µεταναστευτική πολιτική. Η απεξάρτηση της δη-
µόσιας διοίκησης από τις κοµµατικές, πελατειακές αγκυλώσεις,
η εµπέδωση της αξιοκρατίας και της λογοδοσίας στη λειτουργία
του κρατικού µηχανισµού, η καθιέρωση Γενικών Γραµµατέων
Υπουργείων µε προκήρυξη και θητεία, η αξιολόγηση δοµών και
προσωπικού και υπηρεσιών στο σύνολο του δηµοσίου, η αναγνώ-
ριση κινήτρων στους άξιους υπαλλήλους και η ουσιαστική ανα-
βάθµιση της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης είναι
αυτονόητες προτεραιότητες για ένα ευρωπαϊκό κράτος της µε-
ταρρύθµισης των δηµόσιων πολιτικών. 

Για την Ελλάδα είναι επείγουσες αυτές οι προτεραιότητες. Δεν
το διαπιστώσαµε, όµως, αυτό προχθές στις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις του κυρίου Πρωθυπουργού. Αντίθετα, ακούσαµε για νέα
οργανογράµµατα στη δηµόσια διοίκηση. Πόσα άλλα πια; Με-
τρούµε από το 2012 αρκετά και οπωσδήποτε θα προκύψουν και
άλλα την επόµενη περίοδο µε τη συνεχή αναµόρφωση των
Υπουργείων.

Από την άλλη πλευρά, ακούσαµε για ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση, για ψηφιακή πολιτική µε ευρωπαϊκούς πόρους και το
Εθνικό Μητρώο Στελεχών. 

Συγχωρήστε µε, θα κάνω µία αναφορά. Σε πρωτοετή σπουδα-
στή της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης να είχατε αναθέσει

µία µελέτη, δεν θα σας είχε προτείνει τόσο φτωχό και χωρίς καµ-
µία έµπνευση πρόγραµµα. Και όµως υπάρχει εναλλακτική πρό-
ταση. Μπορείτε ακόµη και τώρα, γιατί ο αγαπητός κ. Αθανα-
σίου…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, επειδή θα µιλήσω για δύο Υπουργούς ακόµη,
αν έχετε την καλοσύνη να µου δώσετε ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
αλλά έχουµε βάλει πεντάλεπτο. Αν είναι να το κάνουµε επτάλε-
πτο…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Και, όµως, υπάρχει εναλλακτική πρόταση, όπως σας έλεγα.

Μπορείτε να δοκιµάσετε ακόµη και σήµερα τη συναίνεση όλων
αυτών που θέλουν την προοδευτική µεταρρύθµιση στη δηµόσια
διοίκηση µε αξιοκρατία και ανασχεδιασµό του επιτελικού κρά-
τους και να κάνετε µία πραγµατική τοµή. Μπορείτε να εµπιστευ-
θείτε το έργο των εκατοντάδων χιλιάδων άξιων υπαλλήλων στα
Υπουργεία, που δίνουν την ψυχή τους στη δουλειά τους, και να
δηµιουργήσετε ένα ασφαλές περιβάλλον αξιολόγησης, χωρίς πε-
λατειακές και κοµµατικές εξαρτήσεις, διαµορφώνοντας κοινωνι-
κές και πολιτικές συναινέσεις.

Το ίδιο συµβαίνει στον τοµέα της µεταναστευτικής πολιτικής
και της διαχείρισης των προσφυγικών ροών. Ο κύριος Πρωθυ-
πουργός προχθές ανέφερε ότι απέναντι στη λογική των τειχών
και των φρουρίων προτάσσει την ανθρωπιά και την αλληλεγγύη.
Μακάρι η σηµερινή κατάσταση να ήταν τόσο σχηµατική και τόσο
απλή. 

Αναγνωρίζουµε πρώτοι εµείς ότι στη χώρα µας τα τελευταία
πολλά χρόνια δεν έγινε ποτέ καµµία σοβαρή συζήτηση για τη µε-
ταναστευτική πολιτική, την ευρωπαϊκή της διάσταση και τη δια-
χείριση των ροών. Σήµερα, όµως, βρισκόµαστε µε άλλες χώρες
του Νότου µέσα στο πρόβληµα. 

Εποµένως από τον Ιανουάριο του 2015 έχουν εισέλθει πάνω
από τετρακόσιες χιλιάδες πρόσφυγες στην Ελλάδα εκ των
οποίων οι διακόσιες πενήντα χιλιάδες προέρχονται από τη Συρία.
Η Νοτιοανατολική Μεσόγειος µεταβλήθηκε τα τελευταία χρόνια
σε έναν απέραντο υγρό τάφο για χιλιάδες πρόσφυγες. Για την
εικόνα του άψυχου Αϊλάν στα τουρκικά παράλια καµµία συγ-
γνώµη δεν είναι αρκετή, καµµία συνείδηση δεν µπορεί να είναι
ήσυχη και καµµία οργή, επίσης, δεν είναι αρκετή για να σβήσει
την ενοχή που βαραίνει την Ευρώπη και όλους τους Ευρωπαίους. 

Όµως, η διαχείριση του προβλήµατος των προσφυγικών ροών,
θα πρέπει όλοι να συµφωνήσουµε ότι είναι ευρωπαϊκή υπόθεση
και η Ελλάδα οφείλει να την αντιµετωπίσει ως τέτοια. 

Αυτό σηµαίνει κατ’ αρχάς ότι θα πρέπει να σταµατήσει η έλ-
λειψη διαφάνειας για τις κατευθυντήριες γραµµές της µετανα-
στευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ελλάδας
µέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Παπαθεοδώρου, συµπληρώσατε και τα επτά λεπτά. Δεν γίνεται.
Είναι εις βάρος των συναδέλφων σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα µου δώσετε τριάντα δευ-
τερόλεπτα, σας παρακαλώ.

Αυτό το οποίο θέλουµε να προτείνουµε είναι το εξής: Θα πρέ-
πει να συµφωνήσουµε ότι οι προσφυγικές ροές από την Τουρκία
δεν είναι µόνο ζήτηµα της Ελλάδας, αλλά είναι σχέσεων µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Τουρκίας. Και αυτή τη στιγµή
θα πρέπει να στηριχθεί ταυτόχρονα µε την ενίσχυση των δυνά-
µεων η φύλαξη των εξωτερικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που είναι και σύνορα της Ελλάδας.

Τέλος, αυτό το οποίο θα πρέπει να δούµε σήµερα, αφήνοντας
τα θέµατα της δικαιοσύνης για άλλη παρέµβαση, είναι ότι ο βα-
σικός κορµός των τοποθετήσεων και των προγραµµατικών δε-
σµεύσεων απέχουν από τις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας. 

Γι’ αυτούς τους λόγους η Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν δίνει
ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα σας
παρακαλέσω να µη γίνεται υπέρβαση του χρόνου. Ήδη έχω ει-
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δοποιηθεί ότι δεν θα πάρουν τον λόγο οι Υφυπουργοί. Πρέπει να
υπάρχει και ένα πνεύµα αλληλεγγύης. Αν ο καθένας κάνει τόσο
µεγάλη υπέρβαση, δεν θα µιλήσουν αρκετοί Βουλευτές.

Ο κ. Βέττας από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
Για πέντε λεπτά, κύριε Βέττα, να δώσουµε και το καλό παρά-

δειγµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Επειδή δεν είστε υπέρ των οριζόντιων

περικοπών, µπορεί να χρειαστώ ένα λεπτό ακόµα.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα

και εγώ µε την ευκαιρία των Προγραµµατικών Δηλώσεων να
θέσω µερικές απόψεις σχετικά, µεταφέροντας βέβαια τη µικρή
εµπειρία που έχω ως Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου
από την αρχή του έτους.

Βεβαίως, η δική µου τοποθέτηση θα προσέξω να είναι γενική,
να µην είναι εξειδικευµένη, καθώς νοµίζω και χθες αλλά και σή-
µερα θα υπάρξει δυνατότητα να γίνουν σηµαντικές αναφορές –
αναλυτικότερες, εννοώ- από τους καθ’ ύλην αρµόδιους
Υπουργούς και από τους Αναπληρωτές τους.

Νοµίζω ότι οι εθνικές εκλογές τέλειωσαν και η εντολή ήταν
εξαιρετικά σηµαντική, αλλά ήταν συνοδευόµενη, θα έλεγα, και
από αποφάνσεις -από όλες τις πτέρυγες- του τύπου «δεύτερη
φορά Αριστερά». Το θυµάστε πάρα πολύ καλά αυτό.

Νοµίζω ότι και προεκλογικά και µετεκλογικά ακούστηκε πάρα
πολύ και αποτέλεσε σηµαντικό κοµµάτι της πολιτικής µας ρητο-
ρικής. Κάποιες φορές αυτές οι αποφάνσεις ή αυτή η φράση, αν
θέλετε, εµπεριείχε έναν ενθουσιασµό και µία προσδοκία. Είναι
απόλυτα φυσιολογικό. Κάποιες άλλες φορές εµπεριείχε έναν, θα
έλεγα, σκεπτικισµό και µία αµφισβήτηση. Και αυτό είναι πολύ ση-
µαντικό στις προσπάθειες που κάνουµε όλοι µας να αναλύσουµε
το καινούργιο. Κάποιες άλλες φορές, όµως, υπήρχε σε αυτήν τη
φράση µία πολύ µεγάλη ειρωνεία και ένας χλευασµός. 

Νοµίζω ότι τα δύο πρώτα αναφέρονται σε ανθρώπους οι
οποίοι κάτι περίµεναν από αυτήν την Κυβέρνηση, κάτι περιµένουν
από το καινούργιο, ενώ η ειρωνεία και ο χλευασµός προερχόταν
κυρίως από τους ανθρώπους οι οποίοι αποτέλεσαν το πολιτικό
προσωπικό των προηγούµενων διακυβερνήσεων.

Άκουσα τον κ. Βενιζέλο πριν από λίγο -δεν είχα σκοπό να το-
ποθετηθώ για αυτά, αλλά ξέρετε η ρητορική µας αλλάζει κάθε
φορά, γιατί εµπλουτίζεται µε θέσεις και τοποθετήσεις- να µιλάει
για την απουσία εθνικού σχεδίου -έτσι το είπε- εθνικού σχεδια-
σµού, παραγωγικού σχεδιασµού, παραγωγικής ανασυγκρότη-
σης.

Εννοεί ο κ. Βενιζέλος ότι µε τις τράπεζες που άφησε σε αυτόν
τόπο, θα µπορέσουµε να κάνουµε παραγωγική ανασυγκρότηση; 

Αναρωτήθηκε ο κ. Βενιζέλος πριν από λίγο τι θα γίνει µε τα δια-
θέσιµα των ασφαλιστικών ταµείων. Αποκρίθηκε ο κ. Βενιζέλος
στα ερωτήµατα που θέτουν τόσον καιρό οι οµολογιούχοι, γι’
αυτόν τον µόχθο ο οποίος καταστράφηκε, µόχθος ιδιωτών, µόχ-
θος επιχειρήσεων; Δεν απολογήθηκε προφανώς.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Θα απαντήσω, κύριε συνάδελφε.
Ήταν παρών ο κ. Χατζηδάκης και δεν άκουσα καµµία κουβέντα

για τα τραστ, για τα καρτέλ, για την αύξηση του ανταγωνισµού,
για τη µείωση της διαφθοράς σε αυτό το κοµµάτι. Έτσι γίνεται η
εθνική ανασυγκρότηση; Σε επτά µήνες µέσα; 

Νοµίζω, κύριοι συνάδελφοι, ότι ο κ. Βενιζέλος µόνο πλάκα
έκανε. Δεν µπορώ να το δω διαφορετικά. Βεβαίως, άκουσα και
απόψεις ότι η Νέα Δηµοκρατία θα είναι εδώ. Είµαι απολύτως σί-
γουρος. Αν θυµάστε, έφυγαν τρέχοντας τον Σεπτέµβριο –αν δεν
κάνω λάθος- του 2014, εκδιωκόµενοι από τον κ. Σόιµπλε, από το
Eurogroup, βεβαίως µε τους συνοδοιπόρους της βόρειας πτέρυ-
γας του Κοινοβουλίου.

Άκουσα και πάρα πολλά άλλα πράγµατα για το θέµα της πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης, πως είναι εύκολο κ.λπ.. Δεν µου
λέτε, τον κ. Χατζηγάκη τον ρωτήσατε; Μήπως υπάρχει το τηλέ-
φωνό του κάπου; Υπάρχουν ενάµισι δισεκατοµµύριο καταλογι-
σµοί και ένα δισεκατοµµύριο πρόστιµα που πρέπει να
φορτωθούν στις πλάτες των αγροτών, φορτωµένα πλέον στις
πλάτες του Τσίπρα. Να απαντήσει ο Τσίπρας σε ποιον; Για τον κ.
Χατζηγάκη; Ας τον πάρετε ένα τηλέφωνο να µας απαντήσει, λοι-
πόν.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς θα αναµετρηθούµε µε την Αρι-
στερά. Και το λέω αυτό, γιατί σε αυτό το πλαίσιο και µε αυτό
ακριβώς το µέτρο αυτή η Κυβέρνηση θα κριθεί. Και θα κριθούµε
κι εµείς, οι Βουλευτές, εννοώ, που είµαστε εκλεγµένοι για να δια-
φωνήσουµε, για να πάµε µπροστά το προεκλογικό µας σχέδιο
και πρόγραµµα.

Αν νοµίζει κάποιος ότι αυτή η χώρα έχει ανάγκη από µας για
να κάνουµε το συνηθισµένο, κάνει πολύ µεγάλο λάθος. Άκουσα
πάρα πολλούς συναδέλφους να µιλούν για τα θέµατα των ανα-
πληρωτών καθηγητών. Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό θέµα.
Είναι εκ των ων ουκ άνευ, δεν το συζητώ. Όµως, αυτή η χώρα,
αν δεν παράξει ένα σχέδιο στο οποίο το εκπαιδευτικό σύστηµα
θα είναι συνδεδεµένο απόλυτα µε την οικονοµία της για να µπο-
ρέσει να αναπτύξει ανταγωνιστικότητα, να µπορέσει να αναπτύ-
ξει τεχνολογία και οικονοµία, νοµίζω πως το έχουµε χαµένο το
θέµα.

Άκουσα πάρα πολλές κουβέντες για σηµαντικές µεταρρυθµί-
σεις. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, νοµίζω
πως το αγροτικό θέµα δεν αφορά µόνο τη φορολογία. Αφορά,
βεβαίως, εκείνο το όραµα της βιωσιµότητας για τους αγρότες
του µέλλοντος.

Άκουσα πάρα πολλά πράγµατα –ξέρετε- για τις διοικήσεις, τα
διοικητικά συµβούλια. Μα, δεν είναι τα πρόσωπα το θέµα. Το
θέµα είναι να δηµιουργήσουµε σε αυτήν τη χώρα σύντοµα ένα
θεσµικό νοµικό πλαίσιο µέσα από το οποίο θα περνάνε όλες οι
διαδικασίες εισόδου των ανθρώπων οι οποίοι θα αποτελούν το
κύριο διοικητικό δυναµικό της χώρας.

Αυτές είναι οι µεγάλες προκλήσεις της Αριστεράς, γι’ αυτό και
µας ψήφισε ο κόσµος.

Θέλω να πω ότι φορτώσανε στις πλάτες µας και στις πλάτες
του ελληνικού λαού πολύ βαριές κληρονοµιές: κληρονοµιές χρέ-
ους (ιδιωτικού-δηµοσίου), απίστευτες κληρονοµιές. Κληρονοµή-
σαµε –ξέρετε- και πολιτικά γραφεία ευρέσεως εργασίας και όχι
µόνο και µε µεγάλο αντίτιµο, ξέρετε, «µε το αζηµίωτο», που λένε.

Αυτά, λοιπόν, πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε ως κοινωνία. 
Άκουσα πάρα πολλά πράγµατα. Θα ήθελα να ξεπεράσω αυτήν

την αγκυλωτική πολλές φορές ακαµψία της παραδοσιακής διά-
στασης του όρου «Αριστερά» και µε δεδοµένη τη στροφή σε έναν
ρεαλισµό, θα έλεγα, σε µια πραγµατικότητα την οποία δεν µπο-
ρούµε να αποφύγουµε και δυστυχώς έχοντας µπροστά µια ζο-
φερή πραγµατικότητα, οφείλουµε να κάνουµε δύο πράγµατα:
Πρώτον, να ανατάξουµε αυτήν την κοινωνία …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο και τελειώνω.
… τη χειµαζόµενη κοινωνία, να τη στήσουµε στα πόδια της.

Δεύτερον, να επανεκκινήσουµε και να ανακατευθύνουµε γρή-
γορα αυτήν την οικονοµία και την επιχειρηµατικότητα βάζοντας
µέσα στα σπλάχνα της, εµπλουτίζοντάς την µε υγεία, µε ίσες ευ-
καιρίες, µε δικαιοσύνη, µε αξιοκρατία, θεµελιώδη στοιχεία, τα
οποία βεβαίως έλλειπαν από αυτές τις νοσηρές και πολυετείς,
θα έλεγα, και σε έναν ικανοποιητικό βαθµό, δυστυχώς, διεφθαρ-
µένες διακυβερνήσεις του παρελθόντος.

Νοµίζω ότι οι καµπάνες από εδώ βαράνε και νοµίζω ότι τη βο-
ρειοδυτική κυρίως πλευρά αφορούν.

Θα ήθελα να πω δύο λόγια για τον νοµό µου, γιατί νοµίζω ότι
έχω και τη χαρά να είναι εδώ ο Υπουργός Υγείας, ο οποίος πρέ-
πει να ακούσει κάτι. Μιλώντας, λοιπόν, για τον νοµό µου, θέλω
να πω ότι δεν είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος. Θα έλεγα, όµως, ότι
είµαι κατά τι πιο αισιόδοξος, όταν άκουσα τις εξελίξεις στο θέµα
των χρηµατοδοτήσεων, γιατί στον δικό µου νοµό υπάρχουν ση-
µαντικά θέµατα υποδοµής, τα οποία έχουν κωλύσει,  όπως είναι
η ΠΑΘΕ Ε65, όπως είναι τα θέµατα της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ».

Νοµίζω ότι αυτό είναι πολύ καλό νέο και νοµίζω ότι θα δώσει
πνοή ανάπτυξης στον Νοµό Φθιώτιδας. Υπάρχει ένα πολύ σηµαν-
τικό πρόβληµα. Αφορά τα διόδια, αυτήν την πολύ µεγάλη µά-
στιγα. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δικοί µας δρόµοι, οι
επαρχιακοί δρόµοι έχουν γίνει καρµανιόλες, θρηνούµε ανθρώ-
πινα θύµατα καθηµερινά. Αυτό πρέπει να λυθεί σύντοµα. Δεν
ξέρω µε ποιον τρόπο, δεν ξέρω τι πρέπει να γίνει. Πρέπει αυτή η
Κυβέρνηση αυτό να το αντιµετωπίσει χθες. 
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Θέλω να πω δύο κουβέντες µόνο για τα θέµατα του ΕΣΠΑ. Νο-
µίζω ότι αυτή η µικρή µου εµπειρία µού δίνει τη δυνατότητα να
εξηγήσω µάλλον, γιατί το έχω καταλάβει έτσι, ότι πρέπει να επα-
νασχεδιαστούν βεβαίως οι δοµές των Υπουργείων και να εµπλου-
τιστούν µε ανθρώπους και στελέχη που έχουν τεχνογνωσία,
έχουν γνώση, έχουν θέληση, έχουν µεράκι, έχουν φιλοδοξία να
µπουν µπροστά και να παράξουν έργο. Ξέρετε, δεν φθάνουν οι
πολιτικές προθέσεις, δεν φθάνουν τα πολιτικά όργανα. 

Δυο κουβέντες και τελειώνω. Η ΒΙΠΕ γύρω στη Λαµία, η βιο-
µηχανική περιοχή µας, καθώς και η γύρω περιοχή είναι γεµάτη
κουφάρια ακινήτων από εταιρείες που έχουν κλείσει και οι οποίες
ανήκουν στα χέρια των τραπεζών. Νοµίζω ότι πρέπει να το δούµε
σύντοµα αυτό το ΕΣΠΑ µε σοβαρά κίνητρα επιδότησης, όχι µόνο
φορολογικά, αλλά κυρίως απασχόλησης. Είµαστε µια χώρα
χωρίς ένα βασικό εργαλείο, χωρίς αναπτυξιακό νόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Σε δέκα δεύτερα, κυρία Πρόεδρε, ολο-
κληρώνω.

Χωρίς αναπτυξιακό νόµο µια οικονοµία η οποία είναι εσωστρε-
φής δεν έχει τεχνογνωσία, δεν τη βάζει µέσα, δεν απορροφά τε-
χνολογία, δεν απορροφά καινοτοµία, δεν έχει προϊόντα υψηλής
προστιθέµενης αξίας. 

Νοµίζω –και µε αυτό πρέπει να τελειώσω- ότι χρησιµοποιώ την
παρουσία του Υπουργού για να του πω το εξής. Θα παρακαλέσω
τον Υπουργό να δώσουµε µια πολύ σηµαντική λύση. Έχουµε την
5η ΥΠΕ Θεσσαλίας-Στερεάς. Η Στερεά έχει πέντε νοµούς, δεν
έχει εκπροσώπηση, δεν έχει Υποδιεύθυνση η Υγειονοµική Υπη-
ρεσία. 

Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλέσω για το εξής: Είµαστε σε
ένα σηµείο και σας παρακαλώ θερµά αυτήν τη στιγµή αυτή η Κυ-
βέρνηση πρέπει να εξυπηρετήσει, να ικανοποιήσει και να προ-
στατεύσει τις ανάγκες της κοινωνίας και όχι τις δικές µας
ανάγκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Εννοώ την υποδιοίκηση, κύριε συνά-
δελφε. Η υποδιοίκηση πρέπει σύντοµα να επανδρωθεί, το γρα-
φείο της Υποδιεύθυνσης στη Λαµία, το γραφείο της Περιφέρειας
της Στερεάς. 

Τέλος, η προσπάθεια αναστήλωσης απαιτεί εθνική προσπά-
θεια. Κλείνω µε δύο λέξεις µόνο. Απαιτεί προσπάθεια εθνική και
συναίνεση. Για να µην µπερδευόµαστε κάποιοι από τα δεξιά ή
από τα βόρεια, η εθνική συναίνεση δεν σηµαίνει συµφωνία όλων
για όλα, αλλά σηµαίνει, αγαπητοί συνάδελφοι, το όφελος των πε-
ρισσοτέρων και για αυτό θα κριθεί αυτή η Κυβέρνηση. 

Καλό κουράγιο στον Πρωθυπουργό, καλό κουράγιο στα στε-
λέχη αυτής της Κυβέρνησης και καλό κουράγιο στη συγκυβέρ-
νηση. Νοµίζω ότι αν είµαστε και λίγο τυχεροί και το διεθνές
περιβάλλον είναι ήσυχο και ήρεµο, θέλω να πιστεύω ότι σε λίγα
χρόνια όλα αυτά που µας έφεραν εδώ θα τα ξεχάσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Την έκ-
κλησή µου για τήρηση του χρόνου δεν βλέπω να την ακολουθεί
κανείς. Θα την επαναλάβω και µετά θα λάβω πιο δραστικά µέτρα.

Σε αυτό το σηµείο ήθελα να σας παρουσιάσω την Αντιπροσω-
πεία της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας, που βρί-
σκεται στη χώρα µας στο πλαίσιο ενός προγράµµατος
κοινοβουλευτικών υποτροφιών. Το πρόγραµµα αυτό είναι σε συ-
νεργασία υπό την αιγίδα του γερµανικού Κοινοβουλίου και σε συ-
νεργασία µε τη Βουλή των Ελλήνων. Να σας παρουσιάσω
προσωπικά τον κ. Αλεξάντερ Ούλριχ, ο οποίος είναι Βουλευτής
του κόµµατος Die Linke της Οµοσπονδιακής Δηµοκρατίας της
Γερµανίας. 

(Χειροκροτήµατα)
Ο άλλος είναι ο δρ Γιαν – Χέντρικ Όλµπερτς, ο οποίος είναι

καθηγητής και Πρόεδρος του Πανεπιστηµίου του Χούµπολτ του
Βερολίνου.

(Χειροκροτήµατα)
Kαι ο κ. Φράνκ Σοµπολέβσκι, επικεφαλής του Γραφείου των

Κοινοβουλευτικών Υπηρεσιών και η υπόλοιπη Αντιπροσωπεία. 
(Χειροκροτήµατα)

Σας καλωσορίζουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα)

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Θεανώ Φωτίου, Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, για οκτώ λεπτά.

Ελπίζω στις γυναίκες ότι θα συµµορφωθούν στον χρόνο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Πρό-
εδρε, καλορίζικη.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πριν από οκτώ µήνες για πρώτη φορά
η ελληνική κυβέρνηση, η προηγούµενη κυβέρνηση µε κορµό την
Αριστερά, µίλησε για ανθρωπιστική κρίση. Επί πέντε χρόνια δα-
νειστές, κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, αρνούντο
πεισµατικά να αποδεχθούν ότι υπάρχει. Λέγαµε τότε, τον Φε-
βρουάριο, ότι τα θύµατα της ανθρωπιστικής κρίσης δεν ζητούν
ελεηµοσύνη και συσσίτια, δουλειά ζητούν. Το ίδιο λέµε και τώρα.
Ο σκοπός της πολιτικής µας είναι τα θύµατα της ανθρωπιστικής
κρίσης να ενταχθούν ενεργά στην κοινωνία και στην εργασία.
Όµως, µέχρι τότε, δεν πρόκειται να αφήσουµε τα θύµατα της
κρίσης αβοήθητα στην τύχη τους. Είναι θύµατα ενός ακήρυχτου
πολέµου και απαιτούν σεβασµό και αξιοπρέπεια, όπως όλα τα
θύµατα πολέµου. Γι’ αυτό φέραµε τον ν. 4320/2015, τον οποίο
ψηφίσαµε οµόφωνα εδώ, αλλά τι ειρωνεία! Από τους δανειστές
θεωρήθηκε µονοµερής ενέργεια και από την αντιπολίτευση µπά-
λωµα και ψίχουλα.

Ο νόµος εφαρµόστηκε σε χρόνο ρεκόρ, µε ενιαία κριτήρια και
αδιάβλητες πανελλαδικές ηλεκτρονικές διαδικασίες. Για την
εφαρµογή του διατέθηκαν 200 εκατοµµύρια για εννέα µήνες.
Ήταν µια πρώτη ανάσα σε εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες οικο-
γένειες που πήραν κάρτες αλληλεγγύης και αντιστοιχούν σε
τριακόσιες πενήντα χιλιάδες συµπολίτες µας. Αυτές πιστώνονται
από 70 έως 220 ευρώ τον µήνα, κάθε µήνα. Ήταν µια ανάσα για
ενενήντα χιλιάδες νοικοκυριά, που αντιστοιχούν σε διακόσιες δώ-
δεκα χιλιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι πήραν 300 KWh δωρεάν
ρεύµα κάθε µήνα ή το επίδοµα ενοικίου σε τριάντα χιλιάδες πεν-
τακόσια εβδοµήντα πέντε νοικοκυριά, δηλαδή σε ογδόντα πέντε
χιλιάδες συµπολίτες µας που παίρνουν 70 έως 220 ευρώ τον
µήνα, κάθε µήνα. Σε όλους όσοι το ζήτησαν επανασυνδέθηκε το
ρεύµα δωρεάν.

Τον νόµο για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης θα
τον συνεχίσουµε και το 2016. Έχουµε πιστώσει τα σχετικά κον-
δύλια. Η Κυβέρνησή µας απ’ όπου βρίσκει χρήµατα τα ρίχνει σε
αυτό το πεδίο. Τον διευρύνουµε, όµως, µε µεγαλύτερο αριθµό
ωφελούµενων και µε διεύρυνση των παροχών του, µε την κάρτα
µετακίνησης ανέργων για όλη την επικράτεια και µε την κάρτα
υγείας, που θα σας πει και ο Υπουργός Υγείας, για τους ανασφά-
λιστους της χώρας. 

Συχνά η Αντιπολίτευση αντιπαρέρχεται στο πρόγραµµα για την
αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης, το λεγόµενο κοινωνικό
µέρισµα της κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. Ποια είναι
η διαφορά; Η διαφορά είναι ότι η κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-
ΠΑΣΟΚ διέθεσε 500 εκατοµµύρια οριζόντια, χωρίς στόχευση και
εξειδίκευση αναγκών, οι δικαιούχοι πήραν άπαξ 500 ευρώ και
µετά αφέθηκαν στο έλεος του Θεού. Εµείς αντίθετα, φτιάξαµε
ένα µικρό –ανεπαρκές- δίκτυ αλληλεγγύης και προστασίας διάρ-
κειας εννέα µηνών µε στόχευση, όπου είχαµε συνεχείς παροχές
σε είδος και παράλληλα ενίσχυση των τοπικών αγορών µέσα από
την κάρτα αλληλεγγύης και της κοινωνικής συνοχής, µέσα από
τον τρόπο που δώσαµε το επίδοµα ενοικίου. Αυτό θεωρούµε πο-
λιτική κοινωνικής αλληλεγγύης µε χρηστή και αποδοτική διαχεί-
ριση δηµόσιων πόρων. Το άλλο είναι η διασπάθιση δηµοσίου
χρήµατος µε στιγµιαίους προπαγανδιστικούς σκοπούς.

Το επισιτιστικό πρόβληµα, αγαπητοί συνάδελφοι, βρίσκεται
στο κέντρο της ανθρωπιστικής κρίσης. Οι επόµενες κινήσεις µας
αφορούν αυτό το πρόβληµα, γιατί βέβαια δεν µπορούµε να συµ-
φιλιωθούµε µε την πείνα. Στις πρώτες µας ενέργειες -παράλληλα
µε την κάρτα αλληλεγγύης- ήταν να ενεργοποιήσουµε το Ταµείο
Ευρωπαϊκής Βοήθειας προς τους Απόρους, το ΤΕΒΑ και να χρη-
σιµοποιήσουµε άµεσα 135 εκατοµµύρια για το 2015 και για το
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2016. Το ΤΕΒΑ µάς πρόσφερε ένα σηµαντικό εργαλείο ανά νοµό,
τις κοινωνικές συµπράξεις. Εγκρίναµε πενήντα επτά κοινωνικές
συµπράξεις στις οποίες µετέχουν όλοι, περιφέρειες, δήµοι, εκ-
κλησίες, ΜΚΟ, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου.

Συµµετέχουν -µετά από παρότρυνσή µας- και οι άτυπες δοµές
κοινωνικής αλληλεγγύης, για να µπολιάσουν τις κοινωνικές συµ-
πράξεις µε την εµπειρία τους, την ορµή τους, το πνεύµα συµµε-
τοχής, ελέγχου και δηµοκρατίας που ανέπτυξαν όλα αυτά τα
χρόνια της κρίσης εθελοντικά.

Το πρόγραµµα περιλαµβάνει παροχές σε τρόφιµα, είδη γενι-
κής καθαριότητας και προσωπικής υγιεινής, αλλά και κρίσιµες
υπηρεσίες νοµικής και ψυχοκοινωνικής στήριξης, καθώς και κοι-
νωνικά φροντιστήρια. 

Δοκιµάσαµε στο ΤΕΒΑ δυο νέες πρακτικές. Πρώτον, περιλά-
βαµε στα τρόφιµα και φρέσκα προϊόντα, που δεν υπήρχαν µέχρι
τότε, δηλαδή νωπά κρέατα, φρούτα και λαχανικά. 

Δεύτερον, οι προµήθειες δεν έγιναν για τα 135 εκατοµµύρια
κεντρικά από το Υπουργείο, να έρχεται ο µεγάλος προµηθευτής,
γνωστός και µη εξαιρετέος, και να τα παίρνει όλα, αλλά κάναµε
30 εκατοµµύρια εµείς πρώτα πειραµατικά από το Υπουργείο µας
σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και τα υπό-
λοιπα 100 εκατοµµύρια τα δώσαµε στις συµπράξεις, για να τα
προκηρύξουν και θα τα προκηρύξουν οσονούπω µε βάση αυτά
που εµείς ήδη κάναµε και προκειµένου προφανώς να τονωθούν
οι τοπικές αγορές. 

Η τροφή είναι πολύτιµη για να θάβεται ή να πετιέται στις µέρες
µας, αλλά και γενικά. Εκδώσαµε κοινή υπουργική απόφαση µε
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης για τα αδιάθετα οπωροκη-
πευτικά, τα ροδάκινα που ξέρετε, και το 17% της αγροτικής πα-
ραγωγής που θάβεται να κατευθύνεται στις πενήντα επτά
συµπράξεις, για να τα διαθέτουν εκείνες συλλογικά, όλες µαζί,
στα θύµατα της κρίσης, σε ιδρύµατα και σε συσσίτια. 

Δεύτερον, προωθούµε άµεσα νοµοθετικές ρυθµίσεις χωρίς
πληθυσµιακούς περιορισµούς για τις αγορές χωρίς µεσάζοντες
-θα φέρουµε φθηνά ελληνικά προϊόντα κατευθείαν στις πόλεις-
και για τη διάθεση προϊόντων από µεγάλες αλυσίδες εµπορίας
τροφίµων στις κοινωνικές συµπράξεις πάλι, που µπορούν να κα-
ταναλωθούν µε ασφάλεια.

Τρίτον, κεντρική µας δράση για την αντιµετώπιση της παιδικής
φτώχειας είναι η εισαγωγή των σχολικών γευµάτων στα δηµοτικά
σχολεία της χώρας κατά προτεραιότητα, µε βάση τον χάρτη της
φτώχειας. Έχουµε το θλιβερό προνόµιο να είµαστε η Κυβέρνηση
που έφτιαξε τον χάρτη της φτώχειας µέσα από δυο ηλεκτρονικές
καταγραφές, το ΤΕΒΑ, πανελλαδικές, αδιάβλητες, και την αν-
θρωπιστική κρίση. Γι’ αυτόν τον σκοπό συνδυάζουµε κονδύλια
του ΤΕΒΑ και δηµιουργούµε ειδικό λογαριασµό στην Εθνική Τρά-
πεζα για τη συγκέντρωση καταθέσεων στην Ελλάδα και στο εξω-
τερικό. Αυτός ο οργανισµός ξεκινά µε προίκα 12 εκατοµµυρίων
από τη ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ και από τις συστηµικές τράπεζες. Οδηγός
µας αυτό που ξεκίνησαν οι εµπνευσµένοι εκπαιδευτικοί των σχο-
λείων της Γκράβας µε απλό τρόπο, µε φαντασία και αγάπη. Αυ-
τούς θα µιµηθούµε.

Το σχολικό γεύµα, για εµάς, δεν είναι µόνο για τη σηµερινή πε-
ρίοδο. Όταν γενικευτεί, θα αποτελέσει συστατικό στοιχείο του
νέου σχολείου. Είναι θεσµός που εισάγει νέα ήθη, µια νέα κουλ-
τούρα συµβίωσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κοινωνική προστασία στην Ελ-
λάδα, όπως γνωρίζετε, αφορά τα παιδιά -εγκαταλελειµµένα, ορ-
φανά, κακοποιηµένα ή µε ανίατες αρρώστιες- τα άτοµα µε
αναπηρία, τους ηλικιωµένους, τους αστέγους, τους εξαρτηµέ-
νους από ναρκωτικές ουσίες και αλκοόλ, τους Ροµά και βέβαια
τους απόρους, οι οποίοι πολλαπλασιάστηκαν µε εφιαλτικούς
ρυθµούς την τελευταία πενταετία.

Στην Ελλάδα η κοινωνική προστασία έχει δοµηθεί αποκλει-
στικά ιδρυµατικά, µε ιδρυµατική πολιτική και εισοδηµατική πολι-
τική. Αυτό έθρεψε και πελατειακές σχέσεις και µεγάλες
αδιαφάνειες. Το αποτέλεσµα ήταν να έχουµε ιδρύµατα χωρίς ενι-
αίο νοµοθετικό πλαίσιο, χωρίς δηµόσιο έλεγχο, χωρίς συντονι-
σµό, χωρίς συνέργεια.

Είχαµε εξαγγείλει από τον Φεβρουάριο το Εθνικό Σύστηµα Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, το ΕΣΚΑ. Ένα ΕΣΥ λέγαµε τότε λαϊκά, για

να το καταλαβαίνουν όλοι, στον χώρο της κοινωνικής προστα-
σίας. Ένα σύστηµα ανθρωποκεντρικό, χωρίς στρεβλώσεις του
παρελθόντος, µε αυτονοµία και δηµόσιο έλεγχο. Αυτό κάνουµε.
Αυτό θα θεσµοθετηθεί µε νόµο-πλαίσιο. Θα το φέρουµε µέσα
στο 2016. Θα θεσπίζει ο νόµος-πλαίσιο κοινούς κανόνες πιστο-
ποίησης, αδειοδότησης, λειτουργίας και διαρκούς ελέγχου όλων
και αξιολόγησης και θα καθορίζει τις αρµοδιότητες των δήµων,
των περιφερειών και της Κυβέρνησης.

Το ΕΣΚΑ θα είναι δοµηµένο σε τρεις λειτουργικές βαθµίδες:
πρωτοβάθµια, στην οποία εντάσσονται όλες οι υφιστάµενες
δοµές κοινωνικής προστασίας, δευτεροβάθµια, στην οποία εν-
τάσσονται τα ιδρύµατα, και τριτοβάθµια, στην οποία θα εντάσ-
σονται οι δοµές αποϊδρυµατοποίησης. Οι τρεις αυτές βαθµίδες
θα συνεργάζονται σε τοπικό επίπεδο κατά θεµατικές.

Καταρτίζουµε τρία ηλεκτρονικά µητρώα που θα αποτελέσουν
εργαλείο σχεδιασµού και εποπτείας όλων των δοµών για το
ΕΣΚΑ: Μητρώο Ωφελούµενων, Μητρώο Ιδρυµάτων, Μητρώο Ακι-
νήτων.

Το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, όπως θα ονοµάσουµε
εµείς το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, θα αποτελεί ουσιαστικό
στοιχείο του ΕΣΚΑ. Θα λάβει υπ’ όψιν του την αξιολόγηση του
πιλοτικού δεκατριών δήµων. Θα λάβει υπ’ όψιν του τις αντιρρή-
σεις µας στους θεσµούς, για να µη γίνει παγίδα φτώχειας σε µια
χώρα τεράστιας ανεργίας και µε τεράστια µαύρη εργασία και τις
αιτιάσεις µας για να µη γίνει µέσο για τη συµπίεση των µισθών
όσων έχουν δουλειά, γιατί έτσι λειτούργησε σε πολλές χώρες. Ο
σχεδιασµός του θα γίνει µε απλούστευση των διαδικασιών και θα
αποσκοπεί στη σύνδεση των ωφελούµενων µε την αγορά εργα-
σίας.

Τον Απρίλιο του 2016 θα αρχίσει η διευρυµένη εφαρµογή του
σε όλη την Ελλάδα, όχι µόνο σε δεκατρείς δήµους, αλλά σε όλη
την Ελλάδα και το 2017 η οριστική εφαρµογή του.

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Το πρόγραµµά µας για το Εθνικό Σύστηµα Κοινωνικής Αλλη-

λεγγύης είναι φιλόδοξο. Θα αποτελέσει τη στέρεη βάση για την
κοινωνική προστασία και αλληλεγγύη των επόµενων δεκαετιών
για πρώτη φορά στην Ελλάδα. Θέλουµε να προχωρήσουµε µε τη
µεγαλύτερη δυνατή πολιτική και κοινωνική συναίνεση. Ένα,
όµως, είναι βέβαιο, ότι έτσι κι αλλιώς θα προχωρήσουµε

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Κασαπίδης από τη Νέα Δηµοκρατία για πέντε
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Καλή
επιτυχία και στα καινούργια σας καθήκοντα.

Δεν µας είπε, όµως, η προλαλήσασα Υπουργός τι γίνεται µε
το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα.

Κυρία Υπουργέ, γιατί δεν προχωράτε στην υλοποίηση αυτού
του σχεδίου που βρήκατε; 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ  (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τα µπερδέ-
ψατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Εσείς δεν µας τα είπατε. Έχετε δυ-
νατότητα να µας µιλήσετε γι’ αυτό. Είναι εδώ και αρµοδιότεροι
από εµένα να σας τα εξηγήσουν καλύτερα.

Θα ήθελα να εκµεταλλευθώ και την παρουσία του Υπουργού
Υγείας, του κ. Ξανθού.

Θα παρακαλέσω, κύριε Ξανθέ, από αυτό το Βήµα και για
ακόµη µια φορά να µεριµνήσετε για τις ελλείψεις σε προσωπικό,
νοσηλευτικό και ιατρικό, για τα νοσοκοµεία του Νοµού Κοζάνης.
Κλείνουν περιοδικά οι κλινικές, η παθολογική, η µαιευτική, η παι-
διατρική -το ξέρετε πολύ καλά το θέµα-, µέχρι που αναγκάζονται
και οι αιρετοί γιατροί που είναι περιφερειακοί σύµβουλοι ή δη-
µοτικοί σύµβουλοι να κάνουν εφηµερίες στα νοσοκοµεία.

Επίσης, θα ήθελα να εκθέσω και την απορία µου στα λεγόµενα
του Υπουργού Περιβάλλοντος, του κ. Τσιρώνη, ο οποίος µίλησε
πολύ γλαφυρά για τον σχεδιασµό του Υπουργείου του σχετικά
µε την αποτροπή και αλλαγή ως ενεργειακού καυσίµου της
χώρας των λιγνιτών. Δεν µας είπε, όµως, ποια είναι η εναλλακτική
πρόταση για το ενεργειακό µείγµα της χώρας, που θα πάρει τη
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θέση των λιγνιτών, ώστε να εξασφαλίσουµε στην οικονοµία µας
χαµηλή τιµή ενέργειας, που τόσο πολύ την έχουµε ανάγκη, ειδικά
τώρα σ’ αυτήν την κρίσιµη περίοδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τους περισσότε-
ρους Υπουργούς της συγκυβέρνησης δυσκολεύοµαι να κατα-
νοήσω την αισιοδοξία τους για την πορεία των πραγµάτων που
αφορούν την πατρίδα µας. Η ανησυχία µου αυτή µεγαλώνει όσο
διαπιστώνω ότι, πέραν των µνηµονιακών υποχρεώσεων που ξορ-
κίζαν από τα έδρανα της αντιπολίτευσης ως καταστροφικές και
ολέθριες για την ελληνική οικονοµία και κοινωνία, σήµερα δεν
έχουν τίποτε άλλο να προτείνουν και να παρουσιάσουν.

Μετά το σκίσιµο του µνηµονίου και την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ
και όλων των µνηµονιακών νόµων µε µία πράξη, που ποτέ δεν
έγιναν, µέχρι στιγµής άνθρακας αποδεικνύεται και το περιβόητο
σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης, που εδώ και δύο χρόνια,
τόσο προεκλογικά όσο και µετεκλογικά, ως Κυβέρνηση διακη-
ρύττετε και εξαγγέλλετε, κύριοι της Κυβέρνησης, προς τον ελ-
ληνικό λαό.

Είναι πασιφανές πλέον ότι δεν έχετε σχέδιο παραγωγικής ανα-
συγκρότησης για τη χώρα. Ελάχιστοι Υπουργοί σας, καθαρά
χάριν δικής τους φιλοτιµίας, προσπάθησαν να αναδείξουν και να
παρουσιάσουν προβλήµατα, λύσεις και προτεραιότητες, που δεν
είναι εναρµονισµένες όµως σε ένα ολοκληρωµένο εναλλακτικό
σχέδιο, που λέγατε ότι εσείς θα έχετε παράλληλα µε το µνηµόνιο
που φέρατε και εφαρµόζετε.

Πιο ειλικρινής απ’ όλους βέβαια ο Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος,
ο οποίος έχει και την ευθύνη της οικονοµίας, έκλεισε χθες την
οµιλία του µε τη φράση: «Ή όλοι µαζί θα πετύχουµε ή όλοι µαζί
θα αποτύχουµε.». Όµως, η αποτυχία αυτήν τη στιγµή για τη χώρα
µετά από τόσες στερήσεις, αδικίες και θυσίες θα είναι ολέθρια,
ειδικά για τους οικονοµικά ασθενέστερους και τα φτωχά λαϊκά
στρώµατα.

Η έλλειψη σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης στην πραγ-
µατική οικονοµία της χώρας, που τόσο αναγκαία όσο ποτέ είναι
σήµερα, µπορεί να οδηγήσει, σύµφωνα και µε τους φόβους του
Υπουργείου Οικονοµικών, στην έξοδο της χώρας από το ευρώ
και την άτακτη επιστροφή στο εθνικό µας νόµισµα.

Το τι πρέπει να κάνουµε όλοι µας για να αποτρέψουµε αυτό
το ενδεχόµενο γίνεται κατανοητό, αν παραδεχθούµε -σύµφωνα
και µε τη ρήση ότι σε καιρό ειρήνης, για να διασφαλίσουµε την
ειρήνη, οφείλουµε να προετοιµαζόµαστε για πόλεµο - ότι για να
παραµείνουµε στο ευρώ, πρέπει να είµαστε έτοιµοι για τη
δραχµή, δηλαδή πρέπει να αρχίσουµε να παράγουµε ως χώρα. 

Χρειάζεται, όµως –και µάλιστα επειγόντως-, σχέδιο εθνικής πα-
ραγωγής για την ισχυροποίηση της εθνικής µας οικονοµίας και
την ενδυνάµωση της χώρας. 

Προετοιµάστε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, τον ελληνικό
λαό για την πιο σκληρή και κοπιώδη προσπάθεια που πρέπει όλοι
µαζί ενωµένοι να κάνουµε, για να πετύχουµε µε ενδογενείς δυ-
νάµεις ολοένα και περισσότερους βαθµούς ελευθερίας για τη
χώρα µας, µέχρι την πλήρη ανάκτηση της εθνικής µας κυριαρ-
χίας από τους άσπονδους δανειστές µας. 

Πείτε στους Έλληνες ότι πρέπει να µπούµε δυναµικά στην πα-
ραγωγή. Προετοιµάστε ένα σχέδιο για την εθνική παραγωγή -
δώστε το παράδειγµα!- ένα σχέδιο µε κεντρικό σχεδιασµό για
κάθε κλάδο της οικονοµίας και για κάθε περιφέρεια της χώρας,
που θα περιγράφει µε δίκαιο και ξεκάθαρο τρόπο τόσο τον κα-
ταµερισµό της παραγωγής και της εργασίας όσο και του παρα-
γόµενου πλούτου, δίνοντας έµφαση στις περιοχές της πατρίδας
µας µε τα εντονότερα κοινωνικά, δηµογραφικά και οικονοµικά
προβλήµατα, αλλά και στις περιοχές µε µοναδικά συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα, που ευνοούν την παραγωγή. Παραγωγή είναι η λέξη
η µαγική, που δίνει περιεχόµενο στην έννοια της ανάπτυξης και
δεν υφίσταται σε µνηµονιακό έλεγχο και περιορισµούς. 

Μιλήστε, λοιπόν, για αυτά και στη χώρα και σχεδιάστε έξυπνα
την κατάκτησή της, αυτάρκεια στα τρόφιµα, στα είδη πρώτης
ανάγκης και σε πολλά άλλα αγαθά, που είναι εύκολο να γίνουν
στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε, γιατί είχα

προγραµµατίσει να µιλήσω για έξι λεπτά;
Αρκεί να υπάρχει πολιτική βούληση και αποφασιστικότητα για

ρήξεις µε τους µεγαλοεισαγωγείς και άλλα συµφέροντα άλλων
χωρών, που εδώ και είκοσι πέντε χρόνια αποικιοποίησαν την οι-
κονοµία της πατρίδας µας, όχι µόνο στα τεχνολογικά είδη, αλλά
και στα τρόφιµα. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τη διατροφή µας, αλλάζοντάς τα
όλα: το σάπιο συνεταιριστικό κίνηµα, τη σαθρή διοικητική κρα-
τική οργάνωση, τη φυγόπονη νοοτροπία των παραγωγών, τις
κακές µας διατροφικές συνήθειες, την ξενοµανία και την κουτο-
πόνηρη επιχειρηµατικότητα, επενδύοντας στην επιστηµονική
γνώση, που διαφωτίζει και καθοδηγεί ορθά κάθε ειλικρινή παρα-
γωγό και αποµονώνει κάθε πονηρά και τυχοδιωκτικά σκεπτόµενο. 

Και µόνο το γεγονός ότι εισάγουµε ως χώρα το 70% των ανα-
γκαίων για τη διατροφή µας αποδεικνύει την εδώ και είκοσι χρό-
νια τουλάχιστον διατροφική εξάρτηση και χρεοκοπία της
πατρίδας µας και σηµατοδοτεί την αναγκαιότητα των εκ βάθρων
αλλαγών που πρέπει να γίνουν. 

Έχετε υποχρέωση, κύριοι της Κυβέρνησης, να ξεκινήσετε την
παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας από την πραγµατική οι-
κονοµία. Θα µας βρείτε αρωγούς, µε εποικοδοµητικές προτάσεις
και βοήθεια στην πράξη. 

Μην επιβαρύνετε, όµως, περαιτέρω τους µικροµεσαίους αγρό-
τες, εκτός και αν θέλετε να τους µετατρέψετε σε εργάτες γης
στα δικά τους χωράφια, που θα ανήκουν σε µεγαλοτσιφλικάδες
ή σε πολυεθνικές. Η υπερφορολόγησή τους, η αύξηση της προ-
καταβολής του φόρου και ο τριπλασιασµός των ασφαλιστικών
εισφορών θα οδηγήσει τη µέση ελληνική αγροτική οικογένεια µε
µαθηµατική ακρίβεια σε πτώχευση, περαιτέρω δηλαδή αύξηση
της ανεργίας, της ερήµωσης και της γήρανσης της υπαίθρου,
του ελλείµµατος στο εµπορικό µας ισοζύγιο, συρρίκνωση της εγ-
χώριας παραγωγής και περαιτέρω αύξηση των εισαγωγών. 

Εάν επιθυµείτε ακριβώς τα αντίθετα, τότε καταθέστε σχέδιο
παραγωγικής ανασυγκρότησης µε στόχο τη µεγιστοποίηση της
αυτάρκειας.

Σας λέµε ότι µε πραγµατικά δεδοµένα µπορεί η χώρα, κατα-
κτώντας το 80% της διατροφικής της αυτάρκειας, να πετύχει αύ-
ξηση του ΑΕΠ κατά 5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως το πολύ σε
πέντε έως έξι χρόνια. Παράλληλα, µπορούν να δηµιουργηθούν
τετρακόσιες χιλιάδες µόνιµες θέσεις εργασίας στην ελληνική πε-
ριφέρεια, αναζωογονώντας τη µε νέο αίµα νέων ανθρώπων, που
θέλουν να µετακινηθούν από τα αστικά κέντρα και την ανεργία
στις αγροτικές περιοχές και την παραγωγή. 

Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε –και κλείνω µε αυτό-, να κάνω
τρεις πρακτικές προτάσεις µε άµεσο και ουσιαστικό αντίκτυπο
προς την κατεύθυνση που σας προτείνω, οι οποίες είναι, πρώτον,
αποτροπή περαιτέρω φορολόγησης των µικροµεσαίων παραγω-
γών και της παραγωγής, δεύτερον, επαναφορά της διάρκειας
ζωής του φρέσκου παστεριωµένου γάλακτος στις πέντε ηµέρες
και, τρίτον, αλλαγή της απόφασης της προηγούµενης κυβέρνη-
σης για την εκχώρηση του ονόµατος της φέτας στον Καναδά. 

Τα οφέλη θα είναι, πρώτον, η αποτροπή επιδείνωσης της οι-
κονοµικότητας της αγροτικής παραγωγής και της µέσης ελληνι-
κής αγροτικής οικογένειας, που θα την καταστήσουν µη βιώσιµη,
δεύτερον, η διασφάλιση δεκάδων χιλιάδων άµεσων και έµµεσων
θέσεων εργασίας γύρω από τις τέσσερις χιλιάδες αγελαδοτρο-
φικές εκµεταλλεύσεις της χώρας, που προσφέρουν το στρατη-
γικής σηµασίας για την κοινωνία πολύτιµο αυτό αγαθό, και,
τρίτον η διασφάλιση των ελληνικών δικαιωµάτων και της τερά-
στιας προοπτικής στην παγκόσµια αγορά για τη φέτα, που απο-
τελεί το παγκόσµιο αεροπλανοφόρο στην αγορά των τυροκο-
µικών. 

Καταθέτω, κυρία Πρόεδρε και µία εµπειρογνωµοσύνη που έχω
διενεργήσει ο ίδιος πριν από τέσσερα χρόνια, σχετικά µε αυτήν
την προοπτική της φέτας στην παγκόσµια αγορά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μόνο, λοιπόν, από τον διπλασιασµό της παραγωγής της φέτας
για τη µερική κάλυψη κατά τα 2/5 της παγκόσµιας ζήτησης, η
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οποία ανέρχεται στις πεντακόσιες χιλιάδες τόνους ετησίως, µέσα
σε δύο χρόνια µπορούν άνετα να προκύψουν εκατό χιλιάδες νέες
µόνιµες θέσεις εργασίας στην ελληνική ύπαιθρο και επιπλέον 1
δισεκατοµµύριο ευρώ ετησίως αύξηση του ΑΕΠ. Αρκεί να προ-
χωρήσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Τελειώνω µε αυτό.
Αρκεί να προχωρήσετε στη χάραξη ενός σχεδίου εθνικής

στρατηγικής για την κοπαδιάρικη κτηνοτροφία και τη φέτα,  ως
µέρος ενός συνολικού σχεδίου, που, όπως προανέφερα, δυστυ-
χώς µέχρι σήµερα δεν το βλέπουµε.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κάνω

δεύτερη έκκληση να περιορίσετε το χρόνο των οµιλιών σας, να
τις οργανώσετε, γιατί αιφνιδιαστήκατε µε την αλλαγή του χρό-
νου, ώστε να γίνουν πεντάλεπτες. Μετά και από αυτήν την έκ-
κληση, θα διακόπτω στα πεντέµισι λεπτά. Σας το λέω γιατί δεν
θα γίνει δυνατόν να τοποθετηθεί ούτε καν το 1/3 των οµιλητών
που είναι εγγεγραµµένοι.

Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας Αναστάσιος από την
Ένωση Κεντρώων αυστηρά για πέντε λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Θέλω να ευχαριστήσω
τον Πρόεδρο της Ένωσης Κεντρώων Βασίλη Λεβέντη, που µου
έδωσε την ευκαιρία να παλέψω για την είσοδό µου στη Βουλή,
να είµαι πλέον εδώ και να απευθύνοµαι σε όλους αυτούς που
µέχρι σήµερα έκριναν το παρόν και το µέλλον της χώρας µας και
εκτός από αυτό να είµαι µέρος της οµάδας αυτής και να µπορώ
να αποφασίζω, να παράγω έργο και να επηρεάζω τις εξελίξεις.

Ακούγοντας τη Δευτέρα τον Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα, το
µόνο που διαπίστωσα είναι ότι µιλούσε µε γενικότητες. Εύχοµαι
αυτό να παραµείνει στη δική µου αντίληψη και να µην αποτελέσει
την πραγµατικότητα.

Είναι σηµαντικό η νέα αυτή Κυβέρνηση να αξιοποιήσει την ευ-
καιρία που της έδωσε για ακόµη µια φορά ο λαός και να µην τον
απογοητεύσει όπως την προηγούµενη φορά. Εύχοµαι, λοιπόν,
σε αυτούς καλή δύναµη στο έργο τους.

Από εδώ και πέρα η Ένωση Κεντρώων µε την είσοδό της στη
Βουλή θα φέρει έναν άνεµο µεταρρυθµίσεων, που θα αλλάξει το
πολιτικό σκηνικό και θα άρει κάθε ανασταλτικό και υφεσιακό πα-
ράγοντα, που µέχρι τώρα λειτουργούσε ως τροχοπέδη στην επα-
νεκκίνηση της οικονοµίας, στην καταστολή της ανεργίας, στην
προσέλκυση νέων επενδύσεων και στην ανασυγκρότηση του πα-
ραγωγικού ιστού της χώρας.

Η Ένωση Κεντρώων και ο Πρόεδρός της Βασίλης Λεβέντης,
χρόνια τώρα, όταν άλλοι τον αµφισβητούσαν και τον απαξίωναν,
είχε προειδοποιήσει τους πολίτες για όλη αυτήν τη συµφορά που
ερχόταν.

Τότε οι σηµερινοί επίδοξοι σωτήρες του κράτους είτε εκτρέ-
φονταν σε πολιτικά καλούπια είτε υποστήριζαν µια πολιτική
χωρίς όραµα, που οδηγούσε στην οικονοµική κατάρρευση και
τελικά στη φτωχοποίηση της χώρας και του λαού.

Η Ένωση Κεντρώων αποτελεί τη µόνη υπεύθυνη πολιτική δύ-
ναµη, που εδώ και χρόνια υποστηρίζει ένα πλέγµα µεταρρυθµί-
σεων σταθερά και ακαταµάχητα.

Ως νέος Βουλευτής της Ένωσης Κεντρώων στην Περιφέρεια
των Σερρών θέλω να δεσµευτώ, έχοντας βιώσει φυσικά την ερ-
γασιακή εµπειρία στον πολύπαθο ιδιωτικό τοµέα, ότι θα συν-
δράµω στην κοµµατική προσπάθεια για να ανακτήσουµε την
εµπιστοσύνη των πολιτών, µέσα σε µια χώρα µε οικονοµική, πο-
λιτική και κοινωνική σταθερότητα. Όλο αυτό θα συµβεί πρε-
σβεύοντας και εφαρµόζοντας τις µεταρρυθµίσεις που εισάγει το
κόµµα της Ένωσης Κεντρώων.

Έχοντας µικρή ενασχόληση, όσο επιτρέπει και η ηλικία µου,
µε τον ιδιωτικό τοµέα, διαπίστωσα πολύ γρήγορα πως οι αδικίες
στον ιδιωτικό τοµέα είναι δυσανάλογα µεγαλύτερες συγκριτικά
µε τον δηµόσιο τοµέα. Ο ιδιωτικός τοµέας επιβαρύνεται συνεχώς
µε δυσβάσταχτη φορολόγηση, δεν υπάρχουν κίνητρα γι’ αυτόν,
η γραφειοκρατία επίσης αποτελεί εµπόδιο, καθώς και η αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών και οι αλλαγές της φορολογικής νο-

µοθεσίας. 
Προσωπικό µου, λοιπόν, στοίχηµα είναι να υιοθετηθούν οι

εννέα θέσεις της Ένωσης Κεντρώων και να εφαρµοστούν τρία
βασικά µέτρα:

Πρώτον, να ληφθούν νοµοθετικά µέτρα, έτσι ώστε όλα αυτά
τα χρήµατα που βγήκαν από το 2009 και έπειτα στο εξωτερικό
να επιστρέψουν στην Ελλάδα µε ευνοϊκούς όρους, όπως είναι η
επένδυση στη χώρα µας µέσα σε εύλογο χρονικό διάστηµα του
50% των χρηµάτων αυτών.

Επίσης, πρέπει να προβούµε σε συµφωνία µε τους δανειστές,
έτσι ώστε τα οµόλογα και οι υποχρεώσεις της χώρας να αναστα-
λούν για µια πενταετία χωρίς επιτόκιο, ώστε τα χρήµατα αυτά να
αναγεννήσουν την οικονοµία µας. 

Πολύ σηµαντικό είναι να δοθούν κίνητρα στους νέους επαγ-
γελµατίες και νέους αγρότες, καθώς πιστεύουµε ότι πρέπει να
απαλλαχθούν την πρώτη πενταετία από τον φόρο, εφόσον ο τζί-
ρος τους δεν υπερβαίνει τις 20.000 ευρώ. Το ίδιο πρέπει να γίνει
και µε τις ασφαλιστικές τους εισφορές. 

Είναι αναγκαίο να πείσουµε ότι η Ελλάδα αποτελεί ένα στα-
θερό πολιτικό και φορολογικό περιβάλλον, πως σεβόµαστε τους
κανόνες, σεβόµαστε και τις επιχειρήσεις και επακόλουθα τις
επενδύσεις. 

Όµως χρειαζόµαστε και δηµόσιες επενδύσεις στα δηµόσια
έργα και υποδοµές. Έτσι θα δηµιουργηθούν νέες θέσεις εργα-
σίας. Παράλληλα, πρέπει να αξιοποιήσουµε στο έπακρο τα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία και όλα τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. 

Στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια µπορεί να έγιναν πάρα πολ-
λές αλλαγές δηµοσιονοµικού χαρακτήρα, ωστόσο αυτές δεν
φτάνουν. Χρειάζεται ένα νέο µοντέλο παραγωγής, το οποίο στη-
ρίζεται στη µεταποίηση και την παραγωγή εξαγώγιµων προϊόν-
των. Αυτό θα συµβεί µε την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα, την
αυτάρκεια στην παραγωγή τροφίµων, καθώς και την αύξηση πα-
ραγωγής εξαγώγιµων τυποποιηµένων προϊόντων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η ανάπτυξη στην Ελλάδα χρειάζεται εξαγωγές και κυρίως βιο-
µηχανικές εξαγωγές. Η Ελλάδα έχει µικρότερη βιοµηχανική πα-
ραγωγή, σχεδόν 9% του ΑΕΠ, έναντι 15,5% στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Επιπρόσθετα, πρέπει να στηρίξουµε την ενίσχυση των νέων
επιχειρήσεων, καθώς αυτές είναι που θα φέρουν τον νέο πλούτο
στην Ελλάδα, αλλιώς θα συνεχίσουµε να είµαστε η µεγαλύτερη
δύναµη εξαγωγής µυαλών. Έχουν φύγει ήδη από την Ελλάδα εί-
κοσι χιλιάδες νέοι τα τελευταία πέντε χρόνια. 

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω ότι στο εγχείρηµα αυτό της Ένω-
σης Κεντρώων για οικονοµική επανεκκίνηση και ανάπτυξη, καθώς
και περιστολή των παθογενειών του δηµοσίου, ο Βασίλης Λεβέν-
της, ο Πρόεδρός µας έστειλε το πρόγραµµα των εννιά σηµείων
προς τον Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα, ωστόσο αυτός δεν έχει
δώσει απάντηση ακόµη. 

Για τον λόγο αυτό δεν µπορούµε να δώσουµε ψήφο εµπιστο-
σύνης, αλλά θα είµαστε εκεί, για να στηρίξουµε το δίκαιο και να
αντιπολιτευτούµε το άδικο, υπερψηφίζοντας αναπτυξιακές µε-
ταρρυθµίσεις και καταψηφίζοντας µέτρα που βουλιάζουν τη
χώρα ακόµα περισσότερο στην υφιστάµενη παρακµή. Είµαστε
εδώ για να ενώσουµε τις δυνάµεις µας για το κοινό καλό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εµείς

ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Τζούφη από τον ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,

βρισκόµαστε σήµερα εδώ µετά από µια δύσκολη, αλλά πετυχη-
µένη, εκλογική µάχη, που οδήγησε στη δεύτερη εκλογική µας
νίκη, µια νίκη σοφή του κόσµου -τον οποίο οι αντίπαλοί µας ονο-
µάζουν παραπλανηµένο-, µια νίκη πιο συνειδητή, πιο στοχαστική
και πιο προβληµατισµένη. 

Στις πρόσφατες εκλογές ο λαός µάς εµπιστεύτηκε για δεύ-
τερη συνεχή φορά τη διακυβέρνηση της χώρας, παρά τις δυσκο-
λίες και τις ανεπάρκειές µας, κάποιοι έστω και σαν µικρότερο
κακό από το αποδεδειγµένο για δεκαετίες κακό των άλλων. 
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Όµως η στήριξη του κόσµου αυτή τη φορά θα είναι ιδιαιτέρως
κριτική, χωρίς ανεκτικότητα ή συγκαταβατικότητα. Κάθε λάθος
κοστίζει και χρειάζεται από όλους στράτευση στον κοινό αγώνα,
ώστε να αποφευχθούν κατά το δυνατόν αβλεψίες και παλινωδίες
και να υπάρξει δυνατότητα διαφορετικού δείγµατος γραφής από
το πρώτο κιόλας εξάµηνο, αφού ο οικονοµικός πόλεµος µαίνεται. 

Δεν υπάρχει ταξική ανακωχή και οι αντίπαλοι συσπειρώνονται
προετοιµάζοντας την αντεπίθεση, όπως έχουν δείξει και ιστορικά
παραδείγµατα, τόσο ελληνικά όσο και διεθνή. 

Εκφράζουµε -και το γνωρίζουν- την ανάδειξη ενός διαφορετι-
κού κοινωνικοπολιτικού µπλοκ, ικανού για τη µερική έστω αλλαγή
παραδείγµατος σε ευρωπαϊκό πλαίσιο, εµείς, οι ετερόκλητοι και
οι αντιφατικοί, σύµφωνα µε τους πολιτικούς µας αντιπάλους. 

Οφείλουµε να αναπνεύσουµε σε ένα πολύ δύσκολο περιβάλ-
λον, που κυριαρχείται από τη σκληρή νεοφιλελεύθερη πολιτική
υπέρ των οικονοµικών και πολιτικών ελίτ, καλούµενοι να υλοποι-
ήσουµε πολιτικές αναδιανοµής εισοδηµάτων και υπεράσπισης
των δικαιωµάτων των λαϊκών τάξεων, µέσω µιας αναπτυξιακής
ατζέντας, αλλά µε κοινωνικό πρόσηµο. 

Η χώρα µας βρίσκεται σε κρίσιµο σταυροδρόµι και υπάρχει
ανάγκη για σταθερή και προοδευτική διακυβέρνηση, που πρέπει
και µπορεί να οδηγήσει σε ανάπτυξη µέσα στο 2016, που θα επι-
τρέψει –αυτό εννοούµε µε κοινωνικό πρόσηµο- την ουσιαστική
στήριξη των αδυνάµων, αλλά και την καταπολέµηση της ανερ-
γίας, ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων, που εγκαταλείπουν µαζικά
τη χώρα.

Η διαδικασία, όµως, αυτή περνά µέσα από την υλοποίηση µιας
δύσκολης συµφωνίας µέτρων, µε αρκετά από τα οποία διαφω-
νούµε, αλλά αναγκαίων ώστε να περάσουµε στην επόµενη φάση
και αυτό είναι το παράδοξο των τελευταίων µηνών. Κάποια από
τα µέτρα αυτά είναι το αντίτιµο της ήττας, αλλά µε εγγεγραµµένη
στη συνείδηση του ελληνικού λαού την αντίσταση της Κυβέρνη-
σής µας. Απαιτείται, λοιπόν, η άµεση ψήφισή τους, ώστε να οδη-
γηθούµε στη θετική αξιολόγηση, µε την απαραίτητη εξεύρεση
ισοδυνάµων για τα πιο επώδυνα από αυτά.

Το επιτυχές κλείσιµο της αξιολόγησης θα επιτρέψει την ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών εντός του 2015 και θα διασφαλί-
σει τις καταθέσεις και τη σταθεροποίηση του τραπεζικού
συστήµατος. Οι προωθούµενες µεταρρυθµίσεις και η θετική
αξιολόγηση θα ξεκλειδώσουν στη συνέχεια τη συζήτηση για την
ουσιαστική κι όχι την παραµετρική αποµείωση του ελληνικού χρέ-
ους, ώστε η χώρα µας να µπορέσει διαχρονικά να αναπνεύσει
και να ξεφύγει από τα σκληρά µέτρα και τη λιτότητα.

Ποιες, όµως, είναι οι απαραίτητες µεταρρυθµίσεις; Απολύτως
αναγκαίες είναι η καταπολέµηση της διαπλοκής και της διαφθο-
ράς, για να υπάρξει άµεσο οικονοµικό εισοδηµατικό αντίκτυπο�
η σύγχρονη και προοδευτική διοίκηση, οι αλλαγές στο κράτος,
ώστε να το καταστήσουν φιλικό και εύκαµπτο προς τον πολίτη�
η διάλυση των δικτύων που ιδιοποιούνται τον δηµόσιο πλούτο
και ιδιωτικοποιούν το κράτος και το δηµόσιο συµφέρον� κι ακόµη,
η επιτάχυνση στην απονοµή της δικαιοσύνης, το σπάσιµο των
καρτέλ, και, φυσικά και πρωταγωνιστικά, η ενίσχυση του κοινω-
νικού κράτους, το ανεξίτηλο στίγµα µιας αριστερής ριζοσπαστι-
κής πολιτικής, µε σαφή διαφοροποίηση από τις πολιτικές των
άλλων.

Το προηγούµενο εξάµηνο δώσαµε δείγµατα γραφής στην κα-
τεύθυνση αυτή, τόσο µε το νοµοσχέδιο για την ανθρωπιστική
κρίση, που το θεωρούσαν µονοµερή ενέργεια που θα οδηγούσε
στο Grexit κι ακόµη το λοιδορούν, όσο µε τα πυροσβεστικά και
επουλωτικά µέτρα που πάρθηκαν για τα επείγοντα προβλήµατα
στη δηµόσια παιδεία και την υγεία. 

Τι οραµατικό, όµως, προτείνουµε από εδώ και πέρα; 
Να υλοποιήσουµε ένα Εθνικό Σύστηµα Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης, µε επίκεντρο τους ανήλικους και την τρίτη ηλικία.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)
Ένα λεπτό, παρακαλώ.
Να υλοποιήσουµε ένα δηµόσιο δίκτυο πρωτοβάθµιας φροντί-

δας υγείας, που την έχει τόσο ανάγκη ο τόπος�να υλοποιήσουµε
µια σύγχρονη, στοχευµένη και εξατοµικευµένη εκπαίδευση για
τα παιδιά, µε κάθε τύπου εκπαιδευτικές δυσκολίες ή αναπηρίες�

να αναµορφώσουµε τον προσανατολισµό του εκπαιδευτικού
πλαισίου και των δύο πρώτων βαθµίδων εκπαίδευσης, αλλά και
να ψηφίσουµε έναν νέο χάρτη ανώτατης εκπαίδευσης, µε την
ενεργό συζήτηση του υπάρχοντος νοµοσχεδίου να ξεκινήσουµε
την άµεση έναρξη προγραµµάτων και πολιτικών για την κοινω-
νική οικονοµία, τα συνεργατικά παραγωγικά εγχειρήµατα, µε την
κινητοποίηση ενός παραγωγικού δυναµικού υψηλής κατάρτισης,
που σήµερα εγκαταλείπει τη χώρα� να παλέψουµε για την επα-
ναρρύθµιση των εργασιακών σχέσεων, µε ξεχωριστή φροντίδα
για τους νέους εργαζόµενους για ίσες αµοιβές και ασφαλιστικά
δικαιώµατα. 

Απαιτείται τόλµη, αποφασιστικότητα και διαθεσιµότητα, στοι-
χεία που µπορούν να αποτελέσουν τα πιο αποτελεσµατικά αντί-
βαρα και ισοδύναµα στα µέτρα του µνηµονίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Χρειάζεται, λοιπόν, άµεσο πρόγραµµα παρεµβάσεων στην οι-

κονοµία, την κοινωνία και το κράτος. Όµως, η υλοποίηση απαιτεί
και µπορεί να γίνει µόνο µε την ενεργό συµµετοχή της κοινωνίας,
που έχει εναποθέσει την ελπίδα της σε εµάς. 

Συνάδελφοι και σύντροφοι, η Ριζοσπαστική Αριστερά, η δική
µας Αριστερά, είναι για τα δύσκολα. Και η αριστερή πολιτική κα-
λείται να εφαρµοστεί στις πιο δύσκολες συνθήκες, στον πιο δυ-
σµενή συσχετισµό. 

Η αναζήτηση της ουτοπίας αυτής πιθανόν µας επιβάλλει να
πετύχουµε το αδύνατο, να ανοίξουµε δηλαδή δρόµους κι εκεί
που δεν υπάρχουν, αλλά µε τα πόδια µας γειωµένα στη γη, για
να µην επιβεβαιωθεί η ευχή της κ. Παπαρήγα να αποτύχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ πολύ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κόνσολας Εµµανουήλ από τη Νέα Δη-
µοκρατία, για πέντε λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μετά τις φουρτούνες της µετανάστευσης, κυρία Πρόεδρε, εύ-

χοµαι να σας δούµε ήρεµη και νηφάλια σε αυτή την Αίθουσα.
Συγχαρητήρια για την επιλογή και καλή δύναµη να έχετε, όπως
και όλοι µας εδώ.

Έχουµε δει εξαιρετικούς νέους συναδέλφους να αναπτύσσουν
από το Βήµα της Βουλής προβληµατισµούς, ιδέες και προτάσεις
για τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία. Όµως, είδαµε τον
κ. Τσίπρα προχθές στις Προγραµµατικές Δηλώσεις και πολλούς
από τους κυβερνώντες, Υπουργούς και Βουλευτές, να παρου-
σιάζουν ωραιοποιηµένη την εικόνα, όχι όλοι συλλήβδην. Είναι µια
εικόνα, όµως, που θα πρέπει να πούµε ότι είναι εις βάρος της
αλήθειας. 

Και η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτυπώνεται
στο σχέδιο του προϋπολογισµού που κατατέθηκε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, αφού οι δείκτες είναι αδιάψευστοι µάρτυρες.

Οι δείκτες ανεργίας για το 2015 είναι 25,8%, σε σχέση µε το
2014, που ήταν 24,6%. Η αύξηση της φορολογίας –ο κ. Βεσυρό-
πουλος θα έχει την ευκαιρία να το αναπτύξει- περιλαµβάνει νέα
µέτρα ύψους πάνω από 6,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων
περίπου το 40% είναι περικοπή µισθών και συντάξεων. Επίσης,
πρέπει να πούµε ότι θα ακολουθήσουν δυστυχώς και άλλα
µέτρα. 

Είναι δεδοµένο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι επόµενοι
µήνες είναι πάρα πολύ κρίσιµοι για την ελληνική πολιτεία, γιατί
σε µία πολύ σηµαντική χρονική συγκυρία η οικονοµία βυθίζεται
ξανά στην ύφεση. Είναι επιλογή της Κυβέρνησης να αυξηθούν οι
φόροι σε φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις. Είναι ξεκάθαρο και
έχει αποτυπωθεί στην οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού ότι δεν
υπάρχει ένα σαφές στρατηγικό σχέδιο.

Ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για την αναδιάρθρωση του
χρέους. Θα συµφωνήσουµε και σας διαβεβαιώνουµε ότι η Νέα
Δηµοκρατία θα στηρίξει αυτήν την προσπάθεια. Όµως, αρκεί
αυτή η αναδιάρθρωση του χρέους για να βγούµε στις αγορές
και για να έρθει η ανάπτυξη; Κανείς από εµάς δεν συµφωνεί ότι
είναι θετική η απάντηση. Δεν αρκεί επίσης και η ανακεφαλαιοποί-
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ηση των τραπεζών, που είχε ενοχοποιηθεί µε την κυβέρνηση Σα-
µαρά από την αντιπολίτευση, γιατί η ζηµιά, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι της Αριστεράς, έχει προκληθεί και είναι πολύ µεγάλη.

Σε αυτό το σηµείο πρέπει να πούµε ότι η κυβέρνηση της πε-
ριόδου Ιανουαρίου-Αυγούστου χρειάζεται πλέον να δώσει τη
θέση της σε ένα εθνικό σχέδιο µεταρρυθµίσεων. Είναι σαφές ότι
δεν το διαθέτετε. Δεν υπάρχει από τη µεριά της Κυβέρνησης ένα
σαφές κυβερνητικό σχέδιο.

Μιλήσατε για προσέλκυση επενδύσεων και θα µου επιτρέψετε
να υπενθυµίσω σε αυτήν εδώ την Αίθουσα τι είχε συµβεί στην
προηγούµενη κυβέρνηση της περιόδου Σαµαρά-Βενιζέλου, όταν
ο κ. Τσίπρας καλούσε τους επενδυτές να µην επενδύσουν τα
χρήµατά τους γιατί µε µία διάταξη θα χάσουν τα λεφτά τους,
αφού ο ίδιος είχε διαβεβαιώσει την ακύρωση της σχετικής επέν-
δυσης. Ήταν υπεύθυνη στάση αυτή; Ήταν µία στάση που εκφρά-
ζει µια χώρα που αναζητά επενδύσεις από το εξωτερικό, για να
επιστρέψει στην ανάπτυξη, να δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας,
να παραχθεί πλούτος και να αυξηθούν τα δηµόσια έσοδα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν στάση αυτή. Εµείς δεν
θα το επαναλάβουµε. Εµείς θα στηρίξουµε τις προσπάθειες που
είναι σε αυτήν την κατεύθυνση της ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σταθώ σε
έναν τοµέα που κρατήθηκε όρθιος σε αυτήν την κρίση. Αυτός
είναι ο τουρισµός. Είναι βολικό κάποιοι από εσάς να επιχειρηµα-
τολογείτε και να λέτε ότι επιβλήθηκε στο τουριστικό προϊόν µία
πρόσθετη φορολόγηση, αλλά να πούµε απ’ αυτό το Βήµα ότι
αιτία αυτής της φορολόγησης είναι η ιδεοληψία της Αριστεράς.
Μας κάνει έκπληξη ότι και οι ΑΝΕΛ είναι συµπαραστάτες σε
αυτήν την προσπάθεια, γιατί, ξέρετε, από την πρώτη στιγµή στο-
χοποιήθηκε ο τουρισµός και ιδιαίτερα στα νησιά του Αιγαίου. 

Σας θυµίζω ότι ο κ. Τσίπρας και πολλοί κυβερνητικοί παράγον-
τες τότε είχαν µιλήσει για φοροδιαφυγή στα νησιά και είχε ενο-
χοποιηθεί η επιχειρηµατικότητα στα νησιά. Κατά συνέπεια
οδηγήθηκε το τουριστικό προϊόν να είναι ακριβό στα νησιά µας.
Έχουµε τη γείτονα χώρα που έχει επιβάλει tax free µε µηδενικό
συντελεστή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είχαµε, επίσης, την Κυβέρνηση να επιβάλει την κατάργηση των
µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά από 1η Οκτωβρίου στη
Ρόδο. Ουσιαστικά, κατάργησε τους µειωµένους συντελεστές συ-
νολικά στα Δωδεκάνησα, αν σκεφτεί κανείς ότι η Ρόδος είναι τρο-
φοδότης και διακινητής προϊόντων, αγαθών και υπηρεσιών στα
υπόλοιπα νησιά της Δωδεκανήσου.

Με αφορµή, λοιπόν, την αναφορά στον τουρισµό, θα ήθελα να
απαντήσω σε δύο σηµεία που αφορούν κυβερνητικές προκλή-
σεις ότι ο τουρισµός πήγε καλά και αυξήθηκαν οι αριθµοί. 

Μην ξεχνάτε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο τουρισµός διαθέτει
κεκτηµένη ταχύτητα. Είναι οι κανόνες της αγοράς και της ελεύ-
θερης οικονοµίας. Πάνω σε αυτό που είχαµε θεµελιώσει εµείς
πριν από τρία χρόνια, αυξήθηκαν οι αριθµοί και είχαµε περισσό-
τερους επισκέπτες. Να σας θυµίσω, µάλιστα, ότι αν δεν είχαµε
τα capital controls, θα είχαµε ακόµα περισσότερο τουριστικό
ρεύµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου µόνο να υπενθυµίσω ότι τον Αύγουστο είχαµε

εκατόν εξήντα χιλιάδες ακυρώσεις για διανυκτερεύσεις στην Κω.
Καταλαβαίνετε τι θα συνέβαινε αν δεν υπήρχε αυτή η αποσταθε-
ροποίηση. 

Επίσης, πρέπει να σας θυµίσω την πρόσθετη επιβάρυνση που
έχει δηµιουργηθεί µε το 30%, γιατί σύµφωνα µε τη µελέτη του
Ινστιτούτου Φορολογικών και Οικονοµικών Μελετών είναι τερά-
στια η επιβάρυνση. Τους συντελεστές που καταργήθηκαν, τους
περιφρούρησε η προηγούµενη κυβέρνηση, παρά τις προκλήσεις.

Κλείνοντας, µιας και µιλάτε για αντισταθµιστικά σε κατοίκους,
εµείς θα θέλαµε να θυµίσουµε ότι το 30% δεν ήταν προνόµιο,
αλλά ήταν προϋπόθεση επιβίωσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και µάλιστα ήταν αναπτυξιακό µέτρο. Σηµαίνει ότι η κατάργηση
ενός αναπτυξιακού µέτρου µόνο σε αναπτυξιακά µέτρα θα µπο-

ρούσε να δώσει τη σκυτάλη και να συνεχίσει η οικονοµία στα
νησιά. Δυστυχώς εδώ έχουµε πρόβληµα στην επιχειρηµατικό-
τητα στο Αιγαίο.

Επιτρέψτε µου, κλείνοντας, να πω ότι ακούσαµε πολλά ενδια-
φέροντα πράγµατα. Ας φύγω από τον τουρισµό. Άκουσα και ει-
λικρινά επιχαίρω ότι ξεκινά ένας διάλογος για την παιδεία από
την προσχολική αγωγή. Είναι αίτηµα όλων των πτερύγων της
Βουλής. Άκουσα ότι θα προχωρήσουµε σε συνταγµατική αναθε-
ώρηση.

Μας διαβεβαιώνει κανείς από τους κυβερνώντες ότι θα έχετε
την τόλµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσετε µε το
άρθρο 16 της παιδείας, ώστε να ακολουθήσουµε τους κανόνες
της αγοράς, της σύγχρονης ακαδηµαϊκής δράσης, µια που µι-
λάτε και φλέγεστε για την ακαδηµαϊκή δραστηριότητα των ιδρυ-
µάτων; Το περιµένουµε. Και θέλω να δω, επίσης, ότι αυτό θα
συνεχίσει και µε τα αντισταθµιστικά στην ιδιωτική εκπαίδευση,
µια και «αποδεικνύεται» -εντός εισαγωγικών η λέξη- ότι δεν είναι
ταξική αυτή η διαφορά µας, αλλά ότι θα βρείτε αντισταθµιστικά
που φαίνεται ότι από τον Ιούλιο που ευαγγελίζεστε ότι µελετάτε,
δεν έχετε καταθέσει µια αξιόπιστη πρόταση για τα αντισταθµι-
στικά.

Μετά από αυτά θέλω να πω ότι εµείς δεν θα συνεχίσουµε µια
στείρα αντιπολίτευση, όπως κάνατε εσείς δυόµισι χρόνια, αλλά
θα στηρίξουµε τις θετικές προσπάθειες. Ωστόσο, δεν µπορούµε
να δώσουµε σε αυτήν τη φάση ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει η Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης κ. Κόλλια.

Θα σας δώσω πέντε λεπτά, κυρία Κόλλια, επειδή είστε και
κατά παρέκκλιση οµιλήτρια.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ (Υφυπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για
το «κατά παρέκκλιση». Εκπροσωπώ, όµως, όλη τη Μακεδονία και
τη Θράκη, οπότε θεωρώ ότι πρέπει να έχω λόγο µέσα στο Κοι-
νοβούλιο.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ που φτά-
σαµε δεν έχουµε παρά µία µόνο επιλογή, να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων και να συµβάλουµε όλοι τα µέγιστα για τη σω-
τηρία της πατρίδος µας. Οι µέρες που ακολουθούν δεν θα είναι
ρόδινες. Τρέχουν οι προθεσµίες για την ολοκλήρωση των υπο-
χρεώσεων που απορρέουν από την πρόσφατη συµφωνία. Δέχ-
θηκε η χώρα µας έναν ακραίο εκβιασµό. Συνθηκολόγησε
απέναντι σε ένα πραξικόπηµα που προέβλεπε την πλήρη κατα-
στροφή της χώρας, αλλά και που απαιτεί αντίρροπες πολιτικές
απαντήσεις για να αντιµετωπιστούν οι γενεσιουργές αιτίες που
τα προκάλεσαν όλα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Στο όνοµα της πλειοψηφίας των συµπολιτών µας, που δεν έχα-
σαν την πίστη τους, την αξιοπρέπειά τους, αλλά ούτε και τη βού-
λησή τους να αγωνιστούν για την επιβίωση και την προοπτική της
πατρίδας µας, της απεξάρτησής της από το παλιό και το σάπιο,
θα πρέπει να παρθούν σοβαρές πολιτικές αποφάσεις, να γίνουν
ρήξεις στο επίπεδο της διαπλοκής, της φοροδιαφυγής, αλλά και
σε αυτό της άµβλυνσης των ακραίων επιπτώσεων των σκληρών
µέτρων.

Σε αυτήν την περίοδο οι Έλληνες καλούµαστε να ελιχθούµε
ανάµεσα σε ιδιαίτερα δύσκολες περιστάσεις και να λάβουµε απο-
φάσεις που απαιτούν εξαιρετική προσοχή και υποκρύπτουν την
ιδιαιτερότητα και τη σηµασία τους. Το δίκαιο της Ελλάδος είναι
η δύναµή µας. Θα είναι ακόµα µια δύσκολη µάχη µε το παρά-
λογο, όπως µας επιβλήθηκε.

Ως Υφυπουργός, λοιπόν, Μακεδονίας και Θράκης, θα ήθελα
να σας καλέσω να περπατήσετε στη Μακεδονία και τη Θράκη,
έξω όµως από τις πανέµορφες τουριστικές της περιοχές. Θα συ-
ναντήσετε το ζοφερό µέλλον που µας περιµένει, ερήµωση παν-
τού, σχολεία κλείνουν ή υποβαθµίζονται, χωράφια ακαλλιέργητα,
µαγαζιά κλειστά, νέοι να ξενιτεύονται και πολίτες µε οργή και
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αγανάκτηση. Ζητούν απαντήσεις από τους δανειστές µας και
τους εταίρους µας. Ευχή και κατάρα µας δίνουν να προστατεύ-
σουµε την ύπαιθρο, να δράσουµε αποτελεσµατικά µε πολιτικές
ανάκαµψης του ελληνικού αγροτικού τοµέα, απαλλαγµένοι από
τις χρόνιες αγκυλώσεις, ώστε έγκαιρα να αντισταθµιστεί το
βάρος των επιπτώσεων. Να µην ξεχνάµε ότι δεν έχουµε χρόνο
για καθυστερήσεις, ειδικά τώρα που τα υποχρεωτικά µέτρα θα
ξεδιπλώνονται βάσει χρονοδιαγράµµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες της βορείου Ελλάδος
προβάλλουν ουσιαστικά επιχειρήµατα προς όλους. Γιατί το
Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης ιδρύθηκε, καταργήθηκε, υπο-
βαθµίστηκε και επανιδρύθηκε στη διαδροµή του χρόνου; Μήπως
ο σκοπός του ήταν καθαρά συµβολικός; Έχει να κάνει µόνο µε
την ιστορική του διάσταση; Τις αρµοδιότητές του, και πώς τελικά
εξυπηρετεί τον πολίτη;

Από τη µικρή µέχρι τώρα εµπειρία µου επιτρέψτε µου να σας
πω ότι επιβάλλεται η αναδιοργάνωση του ρόλου και της αποστο-
λής του. Είναι αναγκαία η θεσµική του θωράκιση, προκειµένου
να διαδραµατίσει µε επιτυχία τον ρόλο του, να παραγάγει απο-
τελέσµατα για τους πολίτες. Το διεκδικούµε και αγωνιζόµαστε
για αυτό. 

Μέληµά µας είναι όχι µόνο να συντονίζει στο µέτρο του δυνα-
τού το κυβερνητικό έργο στον χώρο της ευθύνης του, αλλά και
να δρα αποτελεσµατικά στον χώρο της Μακεδονίας και της Θρά-
κης, των Βαλκανίων και του Ευξείνου Πόντου και να καταστεί
ένας σηµαντικός δίαυλος διοικητικής επικοινωνίας.

Επιµένουµε ότι η βόρειος Ελλάδα είναι σε θέση να καταστεί
πρότυπο περιφερειακής ανάπτυξης. Αγωνιζόµαστε ώστε το
Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης να λειτουργήσει ως επιτελικό όρ-
γανο άσκησης, ενεργοποίησης και εναρµόνισης της κυβερνητικής
πολιτικής, ως ένα πρότυπο Υπουργείο περιφερειακής ανάπτυξης
που θα αποδεικνύει έµπρακτα την κυβερνητική αποκέντρωση, που
παραµένει το µεγάλο ζητούµενο της πατρίδος µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θέλουµε το Υπουργείο Μακεδονίας-
Θράκης να αποτελεί ένα ουσιαστικό εργαλείο ανάπτυξης της
Μακεδονίας και της Θράκης, αλλά µόνο µε έναν αναβαθµισµένο
ρόλο και ενισχυµένες αρµοδιότητες που θα αγκαλιάζει και τις
τρεις περιφέρειες, θα µάχεται για τους δεκάξι νοµούς της περιο-
χής, από τη Φλώρινα µέχρι τον Έβρο και τη Σαµοθράκη.

Κατέθεσα πρόσφατο πλαίσιο διεκδικήσεων. Σε περίπτωση που
θα ικανοποιηθούν, µέσα στο πλαίσιο βέβαια της γενικότερης πο-
λιτικής, θα του επιτρέψουν τελικά να λειτουργήσει ως ένα πολι-
τικό και οικονοµικό στρατηγείο που θα έχει ως στόχο και
αποστολή την οικονοµική και κοινωνική ευηµερία της βορείου Ελ-
λάδος.

Τέλος, στη διαδροµή του χρόνου θα αποτιµηθεί η σηµασία του
εγχειρήµατος, όπως είναι η συνεργασία ενός κεντροδεξιού και
ενός αριστερού κόµµατος, κάτι που θέτει τη βάση για την επιτυ-
χία της µεγάλης εθνικής συνεννόησης. Τολµήσαµε και είµαι υπε-
ρήφανη για αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τελειώνω.
Αυτή η Κυβέρνηση οφείλει να σεβαστεί όσους την στήριξαν.

Σε αυτήν εναπόθεσαν τις ελπίδες τους ακόµα και πολίτες που
δεν την ψήφισαν. Με αυτό να πορευθούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, στα δύσκολα που έρχονται, στις µάχες που θα κλη-
θούµε να δώσουµε, τους πολίτες που πρέπει να προστατέψουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Κόλλια και για τον σεβασµό στον χρόνο. 
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος από τη

Χρυσή Αυγή για πέντε λεπτά.
Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,

είµαστε πεπεισµένοι ότι έχετε ανέλθει στην εξουσία µε ένα και
µοναδικό λόγο, να συνεχίσετε το καταστροφικό έργο των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων. Είστε ένας συνεχιστής των πολιτικών

του Σαµαρά, του Παπανδρέου και όλων των άλλων ολετήρων
που έχουν καταστρέψει πραγµατικά την πατρίδα µας, που έχουν
διαλύσει τον κοινωνικό ιστό της χώρας.

Για να γίνω πιο συγκεκριµένος, µέσα στο καλοκαίρι ψηφίσατε
και έχετε δεσµευθεί για κάποια µέτρα για τους αγρότες, δηλαδή
για τη ραχοκοκαλιά του παραγωγικού τοµέα της χώρας, ενός
τοµέα που παράγει πλούτο, που µας εξασφαλίζει την αυτάρκεια
στα αγαθά που καταναλώνουµε καθηµερινά. 

Έχετε ψηφίσει και θα εφαρµόσετε την αύξηση του φορολογι-
κού συντελεστή στο 26%, την αύξηση του ΦΠΑ των αγροτικών
εφοδίων στο 23%, τριπλασιασµό -ίσως και κάτι παραπάνω- των
ασφαλιστικών εισφορών στον ΟΓΑ. Η αύξηση της προκαταβολής
του φόρου εισοδήµατος θα φτάσει µέχρι και το 100%. Πρόκειται
για εντελώς παράλογο µέτρο. 

Αυξάνετε τις ηµέρες που ένα γάλα θεωρείται φρέσκο µε µο-
ναδικό κερδισµένο τους ξένους παραγωγούς γάλακτος. Έχει
εφαρµοστεί αυτό εδώ και κάποιους µήνες και το µοναδικό απο-
τέλεσµα που έχει επιφέρει είναι µεγαλύτερες εισαγωγές γάλα-
κτος. Κανένας δεν έχει κερδίσει, ούτε οι παραγωγοί πόσο µάλλον
οι καταναλωτές που τόσο κόπτεστε.

Έχετε ψηφίσει την κατάργηση της απαλλαγής από φόρο των
επιδοτήσεων και αποζηµιώσεων για ποσά έως 12.000 ευρώ, την
κατάργηση της επιστροφής για τον φόρο κατανάλωσης στο πε-
τρέλαιο για τους αγρότες, αύξηση της τιµής του αγροτικού ρεύ-
µατος και άλλα πολλά.

Και βέβαια, ο Τσίπρας και ο Υπουργός σας το µόνο που είχαν
να πουν ήταν για τήρηση βιβλίων και κάποια «θα δούµε», «θα κά-
νουµε εθνικά στρατηγικά σχέδια» και άλλα τέτοια, ωραία να λέ-
γονται, αλλά µη εφαρµόσιµα στην πράξη. 

Εµείς έχουµε συζητήσει µε αγρότες. Εσείς παίρνετε νοµοσχέ-
δια, όπως έκαναν και οι προκάτοχοί σας, από τις Βρυξέλλες, από
χαρτογιακάδες των Βρυξελλών που δεν έχουν πατήσει ποτέ σε
ένα χωράφι, που δεν έχουν δει τι σηµαίνει παραγωγός στην
πράξη. Τα παίρνετε και τα εφαρµόζετε στη δύσµοιρη πατρίδα
µας.

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε ότι αυτά τα µέτρα που έχετε φέρει
εκτός από καταστροφικά είναι και µη εφαρµόσιµα. Τόσο απλά! 

Φορολογείτε το τσίπουρο. Αυτό είναι καινούργιο τώρα και
έπαιξε τις προηγούµενες µέρες. Πρόκειται για έναν φόρο τε-
λείως παράλογο για ένα ποτό που δεν ανήκει στα ευγενή ποτά
που συνηθίζετε να πίνετε και είναι σε όλα τα σπίτια των Ελλήνων.
Και εσείς το φορολογείτε! Το µοναδικό αποτέλεσµα από αυτό
τον φόρο είναι να στρέψετε τους Έλληνες στην κατανάλωση πα-
ράνοµου, νοθευµένου και επικίνδυνου για την υγεία τσίπουρου
από την Αλβανία και τα Σκόπια. 

Επίσης, καταργείτε τον µειωµένο ΦΠΑ στα νησιά. Θέλετε να
διαλύσετε και τη νησιωτικότητα, αλλά θέλετε να διαλύσετε κι
έναν άλλον τοµέα που παράγει πλούτο, τον τουρισµό, για τον
οποίο τόσο κόπτεστε και ωρύεστε ότι είναι ένας τοµέας που
ακόµα αποδίδει. Και αυτόν, λοιπόν, θέλετε να τον διαλύσετε. Ενώ
σε ένα διεθνές περιβάλλον, όπως είναι η Τουρκία, µειώνεται
γύρω µας έως και µηδενίζεται η φορολογία στις τουριστικές πε-
ριοχές –η Τουρκία το ανακοίνωσε αυτήν την εβδοµάδα και δηµι-
ουργεί τέτοιες ζώνες- εµείς αυξάνουµε τους φόρους για να
διώξουµε τους τουρίστες. Είναι απλά µαθηµατικά: Όταν αυξά-
νεις τους φόρους, µεσοµακροπρόθεσµα µειώνεις και τα έσοδα.
Τόσο απλό είναι. Βέβαια, δεν µπορείτε να το καταλάβετε, γιατί
παίρνετε εντολές από έξω. Αυτά τα έχουµε ξαναπεί και δεν χρει-
άζεται να σας τα λέµε. Τα γνωρίζετε και εσείς που το παίζατε αν-
τιµνηµονιακοί τόσα χρόνια.

Όσον αφορά τη βιοµηχανία, δεν συζητάµε τι πλήγµα έχει υπο-
στεί αυτά τα πέντε χρόνια. Θα σας πω µόνο ότι στη βιοµηχανική
περιοχή –γιατί το γνωρίζω- του Βόλου, για παράδειγµα, από
πέντε χιλιάδες εργαζόµενους που απασχολούσε, πλέον δεν απα-
σχολεί ούτε οκτακόσιους. Είναι µια έρηµη πόλη. 

Θα κλείσω, όµως, µε έναν θρασύτατο δικό σας πρώην Υπουρ-
γό, της Νέας Δηµοκρατίας, που είχε σήµερα το θράσος να κου-
νάει το δάχτυλο στους Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ λέγοντάς τους να
µην επέµβουν στο αυτοδιοίκητο της δικαιοσύνης και άλλα τέτοια
ωραία κουραφέξαλα. Και χρησιµοποιώ αυτήν τη φράση για έναν
θρασύτατο Υπουργό ο οποίος έδινε εντολές, έπαιρνε τηλέφωνο
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και έκανε παρέµβαση στην προϊσταµένη των ανακριτών Τζάνη,
την ώρα που ανακρινόταν ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής, αυτός
που στην Επιτροπή Θεσµών ρωτούσε «ποιος είναι ο άλλος;».
Υπήρχε ένα ηχητικό ντοκουµέντο στο οποίο ακούγεται ξεκάθαρα
η φωνή του Σαµαρά, κάτι που δεν έχει διαψευστεί από κανέναν -
από ποιον να διαψευστεί άλλωστε;- που δίνει εντολή στον παρα-
δικαστικό, τον Ντογιάκο –τον οποίο έχετε κάνει και προϊστάµενο
εισαγγελέα Αθηνών- να φυλακίσει εµένα και άλλους δύο συνα-
γωνιστές µου. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, όταν στην ανάκριση αυτός ο παραδικαστικός,
ο Ντογιάκος, ρωτήθηκε από εµένα «ποια στοιχεία έχει στη δικο-
γραφία που µε αφορούν;», είπε «δεν µπορεί, κάπου θα υπάρ-
χουν». 

Όλα αυτά έχουν αρχίσει και ερευνώνται από τη δικαιοσύνη.
Σιγά-σιγά ο κ. Αθανασίου και οι υπόλοιποι του παραδικαστικού
κυκλώµατος θα λογοδοτήσουν στη δικαιοσύνη, όπως και ο Ντο-
γιάκος και οι λοιποί. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ο θρασύτατος –ο οποίος λείπει, ενώ ήταν
παρών σε όλες τις οµιλίες εδώ- Μπάµπης Αθανασίου µε την κλίκα
του, τον Σαµαρά –ναι, τον αρχηγό σας!- και τους υπόλοιπους θα
πρέπει να λογοδοτήσουν για το βίντεο Μπαλτάκου και για την
οµολογία –την οποία ακούσαµε όλοι- του Σαµαρά, ο οποίος ζητά
µε χυδαίες εκφράσεις την προφυλάκισή µας. 

Η Χρυσή Αυγή έχει ριζώσει βαθιά στις ψυχές των Ελλήνων.
Πάρτε το χαµπάρι: Όσες διώξεις, όσες φυλακίσεις, όσες φιµώ-
σεις και όσους αποκλεισµούς κι αν δεχθούµε, είµαστε το λαϊκό
κίνηµα που θα υπερισχύσει και θα κυβερνήσει την πατρίδα µας
στο προσεχές µέλλον, µπας και τη σώσει από την καταστροφή
στην οποία την οδηγείτε µε µαθηµατική ακρίβεια. Είµαστε εδώ
και όσο θα υπάρχει έστω και ένας χρυσαυγίτης, θα παλεύει για
την ελευθερία της πατρίδος µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ηλιόπουλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες από τα
νησιά Φερόε. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα για πέντε λεπτά ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Μουσταφά Μουσταφά.

ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καλωσορίζω τους νέους συναδέλφους και σε όλους
σας εύχοµαι καλή θητεία, κουράγιο και παραγωγική περίοδο. 

Για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις θέλω να πω ότι και ως πε-
ριεχόµενο και ως τρόπος εκφώνησης ανταποκρίνονται στη ση-
µερινή πραγµατικότητα. Είναι µία δύσκολη συγκυρία, στην οποία
έχουµε οδηγηθεί, µιας σαραντάχρονης ατυχούς πορείας από την
οποία πρέπει να προσπαθήσουµε να ξεφύγουµε µε σύνεση, σω-
φροσύνη, πρόγραµµα και µε κοινωνικό πρόσηµο. 

Ακούγοντας τις κριτικές που γίνονται στη συζήτηση για τις
Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης, ιδίως τις κριτικές
που γίνονται από τους συναδέλφους των κοµµάτων που κυβέρ-
νησαν τα τελευταία σαράντα χρόνια, ένα ρητό του τόπου µου έρ-
χεται και στριφογυρίζει στο µυαλό µου, που λέει «στον άλλον την
καρφίτσα, στον εαυτό µας τη σακοράφα». Είναι σοφός ο οδηγός
στο ζήτηµα της κριτικής-αυτοκριτικής. Όταν συζητάµε, διαλεγό-
µαστε και κριτικάρουµε να είµαστε πιο αυστηροί µε τον εαυτό
µας και πιο φειδωλοί, πιο συνετοί, πιο προσεκτικοί µε τους συ-
νοµιλητές µας. 

Η κακοδαιµονία του τόπου µας δεν άρχισε ούτε στις 25 του
Γενάρη του 2015 ούτε το 2009 µε την επιβολή των µνηµονίων.
Ρίχνοντας µια µατιά όλα αυτά τα χρόνια από τη Μεταπολίτευση
και εντεύθεν ήταν ολοφάνερο ότι βαδίζαµε βήµα-βήµα προς
αυτήν την κατάσταση. Βλέπαµε τις ευκαιρίες, τις δυνατότητες
να µην αξιοποιούνται, να χάνονται από τα χέρια µας. Βλέπαµε τη

γεωµετρική άνοδο του χρέους από έτος σε έτος, από κυβέρνηση
σε κυβέρνηση, και να µη γίνεται τίποτα. Δεν χρειαζόταν πολύ
µυαλό, πολλή γνώση οικονοµίας. Αρκούσε η λαϊκή σοφία «το
πόδι σου µέχρι εκεί που φτάνει το πάπλωµα σου» ή «κουβαρντα-
λίκι δεν γίνεται µε δανεικά λεφτά». Δυστυχώς αυτά έγιναν. 

Τώρα, προσπαθείτε να δικαιολογήσετε την άνοδο του ΣΥΡΙΖΑ
τελείως υποκειµενικά: «ανεύθυνος λαϊκισµός», «ψέµατα», «παρο-
χολογία», «τυχοδιωκτισµός», «ιδεοληψίες», «αντισοβιετίες», «λε-
νινιστικές τακτικές» κ.λπ. και ό,τι άλλο µπορεί να φανταστεί
κανείς. Και ο Τσίπας πολλά είχε ακούσει, από «τσογλανισµό»,
«ψευτράκο», µέχρι «απατεώνα» και πολλά ακόµα παρόµοια. 

Ενώ γινόταν ολοφάνερο ότι αυτή η κατάσταση δεν πήγαινε
άλλο, ότι η κοινωνία ήθελε αλλαγή ρότας και προσωπικού στη
διακυβέρνηση της χώρας, τώρα σε µας εναπόκειται να µπορέ-
σουµε να ανταποκριθούµε σε αυτές τις προσµονές. Αυτό είναι
δύσκολο καθήκον, αλλά θα παλέψουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. 

Απευθυνόµενος προς την Κυβέρνηση και τους Υπουργούς
θέτω υπ’ όψιν τους τις Προγραµµατικές Δηλώσεις σχετικά µε το
Νοµό Ροδόπης που τις υπαγόρευαν οι ίδιοι, οι άνθρωποι της πε-
ριοχής και στο επτάµηνο της διακυβέρνησης µας αλλά και στην
προεκλογική περίοδο. 

Δεν θα αναφερθώ στα διάφορα θεσµικά βαρίδια που υπάρ-
χουν γύρω από τα µειονοτικά, τα οποία άλλα έχουν ουσιαστικό,
αλλά έχουν συµβολικό περιεχόµενο, τα οποία θα λυθούν εν ευ-
θέτω χρόνω µε διάλογο και νηφαλιότητα, µε σύνεση και σωφρο-
σύνη. Μας έθεσαν βασικά προβλήµατα, των αποζηµιώσεων
ΕΛΓΑ, των εξισωτικών αποζηµιώσεων από το 2013-2014, για να
µπορέσουν να επιβιώσουν οι αγρότες. 

Έχουµε κάνει µία σχετική προεργασία για τη λειτουργία δύο
εργοστασίων στην περιοχή µας που έχουν προοπτική και βιωσι-
µότητα και χρειαζόµαστε την αρωγή της πολιτείας, των Υπουρ-
γείων, για να µπορέσουν να ξανακαπνίσουν οι καµινάδες τους.
Επτά χιλιάδες καπνοπαραγωγοί περιµένουν µία ακτίδα ελπίδας,
για να µπορέσουν να συνεχίσουν αυτήν την επίπονη καλλιέργεια,
που είναι παράδοση για την περιοχή µας και είναι ένα εθνικό εξα-
γώγιµο προϊόν. 

Αξιοποίηση των τεράστιων δυνατοτήτων της περιοχής µας για
τουριστική ανάπτυξη µε εκατοµµύρια γείτονες, που είναι εν δυ-
νάµει επισκέπτες µας. 

Το νοσοκοµείο της Κοµοτηνής είναι σε δραµατική κατάσταση,
όπως όλα τα νοσοκοµεία της χώρας µας. 

Το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο της Θράκης χρειάζεται άµεση
στήριξη, για να συνεχίσει το επιστηµονικό του έργο και να αιµα-
τοδοτεί την περιοχή µας. 

Υπάρχει µία γειτονιά στη Κοµοτηνή που έχει µεταφερθεί εκεί
από το 1950. Ακόµα δεν έχουν τίτλους ιδιοκτησίας. Πληρώνουν
ΕΝΦΙΑ, αλλά δεν έχουν πάρει ακόµα τίτλους. Και χωρίς υποδοµή
µε τις πρώτες βροχές γίνεται λίµνη. 

Στις ορεινές περιοχές ακόµα δεν έχουν τίτλους ιδιοκτησίας.
Πληρώνουν ΕΝΦΙΑ, αλλά δεν µπορούν να πάρουν τις επιδοτήσεις
τους. 

Θα ήθελα να κάνω µία επισήµανση για τα αποτελέσµατα των
τελευταίων εκλογών. Τα αποτελέσµατα των εκλογών της 20ης Σε-
πτεµβρίου έγιναν αντικείµενο συζήτησης στον πανελλαδικό τύπο,
στα µέσα µαζικής επικοινωνίας και στο διαδίκτυο. Σοβαροί -µέσα
σε εισαγωγικά και χωρίς εισαγωγικά- δηµοσιογράφοι, µεγάλα
ονόµατα, εφηµερίδες, ραδιόφωνα, αναφέρθηκαν για την τουρ-
κοποίηση της Θράκης, για τρεις Μουσουλµάνους Βουλευτές, για
µη ισορρόπηση και µη ισόρροπη εκπροσώπηση των συναφών
στοιχείων της Ροδόπης. Πολύ ρηχή, συνηθισµένη, ερµηνεία,
στην οποία προσφεύγουν, άλλοι από άγνοια και άλλοι συνειδητά,
για να µην κάνουν αυτοκριτική, για να επενδύσουν σε πρωτόλεια
ένστικτα και να καλύψουν τα λάθη τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Για µένα οι τελευταίες εκλογές, ιδίως από το 2012 και µετά,

είναι δικαίωση µιας σαραντάχρονης δύσκολης και επίπονης πο-
ρείας, την οποία κάνουµε στo πλαίσιo της Αριστεράς άνθρωποι
από όλες τις συνιστώσες της κοινωνίας µας, µιλώντας για τα ίδια
ακριβώς πράγµατα σε διαφορετικές γλώσσες.
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Χαίροµαι που άνθρωποι από όλες τις πλευρές της τοπικής κοι-
νωνίας, ξεπερνώντας κασσάνδρες, διαχωρισµούς, διαφορές
θρησκείας, καταγωγής, γλώσσας και πολιτισµού συσπειρώνονται
γύρω από τον ΣΥΡΙΖΑ για να κρατηθούν ζωντανοί, για να κρατή-
σουν την ελπίδα και την προοπτική στη χώρα µας ζωντανή. 

Θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να µην τους απο-
γοητεύσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μουσταφά Μουσταφά.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Καρά Γιουσούφ Αϊχάν
για πέντε λεπτά.

Και να ετοιµάζεται ο κ. Καββαδάς Αθανάσιος από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ώστε να κερδίσουµε λίγα λεπτά για περισσότερους
οµιλητές.

Κύριε Καρά Γιουσούφ, έχετε τον λόγο.
ΑΪΧΑΝ ΚΑΡΑ ΓΙΟΥΣΟΥΦ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγα-

πητοί και αγαπητές Υπουργοί σας εύχοµαι καλή επιτυχία και ιδι-
αίτερα στο Προεδρείο για το δύσκολο έργο του.

Προηγήθηκε ο έτερος συµπατριώτης µου Βουλευτής και σύν-
τροφος κ. Μουσταφά Μουσταφά. Δεν θα σας απασχολήσω πάρα
πολύ.

Ξεκινώντας θυµήθηκα κάτι, το 2014 που ήµασταν Αξιωµατική
Αντιπολίτευση και σε µία οµιλία του από αυτό εδώ το Βήµα ο
Πρόεδρος τότε της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του ΣΥΡΙΖΑ,
Αλέξης Τσίπρας έλεγε ότι κάποτε ο λαός θα πάρει την εξουσία
στα χέρια του και θυµάµαι ότι ακούστηκε από τα έδρανα της
Συµπολίτευσης, χωρίς να κάνω κάποια διάκριση: «χα, χα, ποιος
λαός;». Συνάδελφοι, αυτός ο λαός µέσα σε ένα χρόνο έδειξε την
εµπιστοσύνη του τρεις φορές στον ΣΥΡΙΖΑ και στον Αλέξη Τσί-
πρα.

Ως ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, επιδιώκουµε να εδραιωθεί στη χώρα µας
ένα νέο παραγωγικό πρότυπο που θα βασίζεται σε µία  µακρο-
πρόθεσµα βιώσιµη γεωργία και κτηνοτροφία που θα καλύπτει τις
βασικές διατροφικές εγχώριες ανάγκες και ταυτόχρονα θα επα-
νακαθορίζει το µερίδιο των ελληνικών προϊόντων στον ευρω-
παϊκό αλλά και τον διεθνή καταµερισµό.

Ως Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ ήδη επεξεργάστηκε και νοµοθέτησε
µέτρα που περιόρισαν τη φορολογική επιβάρυνση των αγροτι-
κών εισοδηµάτων και είχαν περιληφθεί στο φορολογικό νόµο της
κυβέρνησης Σαµαρά.

Πιο συγκεκριµένα, οι αποζηµιώσεις για φυσικές καταστροφές
στην αγροτική οικονοµία έµειναν αφορολόγητες. Προβλεπόταν
από τους προηγούµενους φορολόγηση από το πρώτο ευρώ µε
συντελεστή 13%.

Οι αγροτικές επιδοτήσεις έµειναν αφορολόγητες έως ύψος
12.000 ευρώ. Με τη ρύθµιση αυτή καλύφθηκε περισσότερο από
το 90% των αγροτών, κυρίως µικρής και µεσαίας αγροτιάς. Προ-
βλεπόταν προφορολόγηση από το πρώτο ευρώ µε συντελεστή
13%.

Μετά από δεκαοκτώ µήνες απουσίας αναπτυξιακού νόµου από
τη χώρα, η Κυβέρνηση προχωρά στη δηµιουργία ενός νέου πλαι-
σίου κινήτρων για τις ιδιωτικές επενδύσεις. Το νέο αυτό αναπτυ-
ξιακό πλαίσιο που προωθεί η Κυβέρνησή µας θα αποτελέσει
εργαλείο µετασχηµατισµού της ελληνικής οικονοµίας, µε στόχο
την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας θα δοθεί έµφαση
στην περιφερειακή στόχευση µε γνώµονα την παραγωγή διεθνώς
εµπορεύσιµων προϊόντων. Κάτι τέτοιο µπορεί να επιτευχθεί µε
τη γεωγραφική κατανοµή των κονδυλίων και τη διαφοροποίηση
των κινήτρων σε περιοχές που µέχρι σήµερα δεν εντάσσονταν
στους τοµείς προτεραιότητας.

Συγκεκριµένα, η περιοχή µου, η ακριτική περιοχή της Θράκης
θα πρέπει και θα απολαµβάνει υψηλά ποσοστά ενισχύσεων µε
σαφή διαφοροποίηση από τις άλλες περιοχές. Η Ελλάδα µέσω
της ακριτικής Θράκης, αξιοποιώντας τις παραδοσιακές της σχέ-
σεις µε τη Βουλγαρία και την Τουρκία, καθώς και τις γειτονικές
χώρες της Μαύρης Θάλασσας και τη Ρωσία πρέπει να δραστη-
ριοποιείται σε συνεργασία µε ευρωπαίους εταίρους για την ενί-
σχυση του ρόλου της ως Ελλάδα-χώρα γέφυρα σε µία νέα
αρχιτεκτονική ασφάλειας, ειρήνης, σταθερότητας και ανάπτυξης.

Επιβεβληµένη είναι κατά την παρούσα οικονοµική συγκυρία, η
αξιοποίηση των κλειστών βιοµηχανοστασίων. Σήµερα υπάρχει
µεγάλο κτηριακό απόθεµα και στην ΒΙΠΕ Κοµοτηνής -µία από τις
µεγαλύτερες της χώρας- η εικόνα της οποίας δυστυχώς παρα-
µένει απογοητευτική µε ελάχιστες µονάδες να δουλεύουν και
ηρωικές τοπικές βιοµηχανίες να δίνουν τη µάχη απέναντι στα
ξένα κεφάλαια.

Στο τελευταίο µέρος τής τοποθέτησή µου, θα ήθελαν να κάνω
µία µνεία σε κάποια ζητήµατα που προβληµατίζουν και αφορούν
τη µειονότητα, όπως είπε και ο συνάδελφος συµπατριώτης µου
και τα οποία χρήζουν βεβαίως άµεσης και οριστικής λύσης.

Προτεραιότητα της Κυβέρνησης θα αποτελέσει η επίλυση
χρόνιων προβληµάτων του ορεινού όγκου, όπως είπε ο προλα-
λήσας, και εξακολουθεί βεβαίως να ταλαιπωρεί τον κόσµο του
ορεινού όγκου από την έλλειψη στοιχειωδών καθηµερινών αγα-
θών, όπως η άµεση πρόσβαση στην υγειονοµική περίθαλψη, µε
το Νοσοκοµείο Κοµοτηνής να υπολειτουργεί και το κακό οδικό
δίκτυο να µην αποκαθίσταται ποτέ.

Στον τοµέα της εκπαίδευσης έγιναν κάποια θετικά βήµατα µε
στόχο την κανονικοποίηση της µειονοτικής εκπαίδευσης. Ωστόσο
είναι επιτακτική ανάγκη να γίνει αναδιαµόρφωση και επικαιρο-
ποίηση των προγραµµάτων σπουδών τόσο στην πρωτοβάθµια
όσο και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και να αναβαθµιστεί και
να εκσυγχρονιστεί η µειονοτική εκπαίδευση από τα νηπιαγωγεία
µέχρι και την εισαγωγή στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, πάντοτε
σύµφωνα µε τις σύγχρονες παιδαγωγικές αντιλήψεις και τα διε-
θνή εκπαιδευτικά πρότυπα.

Άµεση και αυτοδίκαιη επαναχορήγηση της ελληνικής ιθαγέ-
νειας, δηλαδή εκτός διαδικασιών πολιτογράφηση σε όσους είχαν
στερηθεί την ιθαγένεια πριν από τη θέση σε ισχύ του νόµου που
κατήργησε το περίφηµο άρθρο 19 του Κώδικα Ιθαγένειας,
άσχετα αν διαµένουν ή όχι στην Ελλάδα.

Επίλυση του ιδιοκτησιακού καθεστώτος του ορεινού όγκου της
Ροδόπης, διότι οι κάτοικοι που ζούσαν στις περιοχές αυτές ορί-
ζονταν από τις ρατσιστικές µπάρες και δεν διαθέτουν κανέναν
απολύτως τίτλο ιδιοκτησίας ούτε για τα σπίτια ούτε για τα χωρά-
φια, γεγονός που επισύρει σωρεία δυσµενών επιπτώσεων για τους
ίδιους. Οι αγρότες λόγω έλλειψης τίτλων ιδιοκτησίας κάθονται στο
εδώλιο του κατηγορουµένου µε το αιτιολογικό ότι καταπατούν δη-
µόσιες εκτάσεις ή δασικές. Δεν µπορούν να ενταχθούν σε αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα.

Κλείνοντας, θα ήθελα να εκφράσω την πλήρη εµπιστοσύνη
µου στη σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ευελπιστώντας βε-
βαίως την υλοποίηση του προγράµµατος της σε βάθος τετραε-
τίας µε επίκεντρο µόνο τον πολίτη και τον άνθρωπο και όχι ξένα
και εγχώρια µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καρά Γιουσούφ Αϊχάν. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καββαδάς Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία για πέντε λεπτά και µετά θα µιλήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Εσωτερικών ο κ. Βερναρδάκης. 

Κύριε Καββαδά, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε -γιατί είναι

η πρώτη φορά που βρίσκοµαι στο Βήµα του Κοινοβουλίου- να
ευχαριστήσω τους πολίτες της Λευκάδας που µε τίµησαν µε την
ψήφο τους και µου εµπιστεύθηκαν την εκπροσώπησή τους στη
Βουλή. Θέλω από αυτό το Βήµα να τους πω ότι θα κάνω ό,τι είναι
δυνατόν για το καλό του τόπου µας και της χώρας µας.

Επίσης, θα ήθελα να ευχηθώ καλή θητεία σε όλους τους συ-
ναδέλφους και να ζητήσω να βάλουµε όλοι τα δυνατά µας, για
να έχουµε µία παραγωγική και εποικοδοµητική κοινοβουλευτική
δράση για το καλό όλων των Ελλήνων.

Κυρίες και κύριοι, βρισκόµαστε σε µία κρίσιµη καµπή στην
ιστορία της χώρας και για την ίδια και για τους πολίτες της. Αυτό
που πρέπει να βάλουµε όλοι στόχο είναι να πορευθεί η χώρα µε
ασφάλεια στο µέλλον. Πρέπει να χαράξουµε τον δρόµο για την
οριστική και ασφαλή έξοδο από την κρίση. Η χώρα δεν έχει την
πολυτέλεια σε πισωγυρίσµατα ούτε και θα πρέπει να επιστρέ-
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ψουµε στις παθογένειες.
Η Νέα Δηµοκρατία έδωσε τη δυνατότητα προεκλογικά µε την

ψήφο της να παραµείνει η χώρα στο στενό πυρήνα της Ευρώπης.
Αυτό δίνει τη δυνατότητα ακόµα και στη σηµερινή Κυβέρνηση να
εκπροσωπεί τη χώρα συνοµιλώντας ισότιµα µε τους εταίρους
της και τους συνοµιλητές της και ταυτόχρονα να προχωρήσει σε
πολιτικές που θα δώσουν τη δυνατότητα στους πολίτες να αντε-
πεξέλθουν αξιοπρεπώς στις απαιτήσεις των καιρών. Όµως, εκτός
από το µνηµόνιο υπάρχουν πολιτικές που ούτως ή άλλως πρέπει
να ισχύσουν και να εφαρµοστούν, προκειµένου να αλλάξει ορι-
στικά ό,τι εµποδίζει την ανάπτυξη, τη βελτίωση της καθηµερινό-
τητας του πολίτη, την εξασφάλιση βασικών αγαθών στους τοµείς
της παιδείας, της υγείας, της ασφάλειας, της εργασίας, του
αθλητισµού και του πολιτισµού. Γιατί για όλα αυτά δεν θα δώ-
σουµε σε κανέναν λευκή επιταγή και ούτε θα επιτρέψουµε να επι-
βληθούν νοοτροπίες που θα υπηρετούν τις εµµονές και τις
ιδεοληψίες µε τις οποίες η ιστορία έχει τελειώσει οριστικά µαζί
τους. 

Πέρα από όλα αυτά υπάρχει και η πρακτική πλευρά της ζωής
µε τα προβλήµατα της καθηµερινότητας και όλοι εµείς εδώ βρι-
σκόµαστε ως εκπρόσωποι των πολιτών, για να τα επιλύουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί µιάµιση ώρα άκουσα µε
προσοχή τις Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού.
Δεν άκουσα τίποτα συγκεκριµένο που να αφορά στην επίλυση
των  πραγµατικών και καθηµερινών προβληµάτων. Μόνο ευχο-
λόγια και αόριστες υποσχέσεις, χωρίς χρονοδιαγράµµατα και
χωρίς δεσµεύσεις. Το µόνο σίγουρο που έχουµε να περιµένουµε,
είναι φόροι, µέτρα που θα επιβαρύνουν µισθωτούς και συνταξι-
ούχους και ανεργία για τους νέους µας. 

Περίµενα να ακούσω το πλήρες χρονοδιάγραµµα ολοκλήρω-
σης των µεγάλων δηµοσίων οδικών έργων. Χρόνια τώρα η Λευ-
κάδα είναι ένα νησί αποµονωµένο. Το ταξίδι από και προς την
πρωτεύουσα είναι µια περιπέτεια. Περίµενα, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, να είστε έτοιµοι για το ξεκίνηµα του νέου ΕΣΠΑ. Μετά από
οκτώ µήνες διακυβέρνησης ούτε αναπτυξιακό νόµο δεν έχετε
φέρει προς ψήφιση από τη Βουλή. Χιλιάδες συµπολίτες µας πε-
ριµένουν να επενδύσουν και να ενταχθούν στα νέα προγράµµατα
που θα δώσουν ώθηση στον τουρισµό, στις νέες τεχνολογίες,
στην επιχειρηµατικότητα, όπως και χιλιάδες άλλοι περιµένουν να
πληρωθούν από παλαιά προγράµµατα, αλλά εσείς προτιµήσατε,
όχι µόνο να δεσµεύσετε τους κρατικούς πόρους αλλά και να µας
οδηγήσετε στα capital controls. Περίµενα να ακούσω σχέδιο για
την αγροτική επιχειρηµατικότητα και το πώς ο Έλληνας αγρότης
θα εξελίξει την παραγωγή του µε νέες προσοδοφόρες και αντα-
γωνιστικές καλλιέργειες. Αντί αυτού, καλείται να πληρώσει τα
σπασµένα µιας ανεπιτυχούς διαπραγµάτευσης, προκειµένου να
ικανοποιηθούν τα προαπαιτούµενα. Ένα µήνα µετά την έναρξη
των σχολείων περίµενα να ακούσω ότι έχουν καλυφθεί όλες οι
ανάγκες σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης και όχι να περι-
µένουν ακόµα οι µαθητές τους δασκάλους τους. 

Άκουσα, όµως, χθες από τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας ότι
θα υπάρξει άµεσα κάλυψη των τροµακτικών ελλείψεων που
υπάρχουν σε ιατρικό προσωπικό στα νοσοκοµεία της χώρας. Εύ-
χοµαι και ελπίζω να γίνει γρήγορα, γιατί το Νοσοκοµείο της Λευ-
κάδας, από τον περασµένο Απρίλιο έως τον Ιούνιο, έµεινε χωρίς
παθολογική κλινική και µάλιστα σε περίοδο τουριστικής αιχµής.
Ουσιαστικά δεν υπήρχε νοσοκοµείο, ενώ αυτήν τη στιγµή υπο-
λειτουργεί και αντιλαµβάνεστε όλοι τι σηµαίνει αυτό πρωτίστως
για τη δηµόσια υγεία των Λευκαδιτών, αλλά και των χιλιάδων επι-
σκεπτών του νησιού και χαίροµαι που αυτήν τη στιγµή βρίσκεται
στην Αίθουσα ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός, τον οποίο θα παρα-
καλέσω να δει το θέµα θετικά, γιατί όχι µόνο υπολειτουργεί η πα-
θολογική κλινική, αλλά έχει κλείσει η καρδιολογική κλινική και
ενηµερώθηκα πριν από δύο µέρες ότι στον διπλανό Νοµό Πρε-
βέζης δεν υπάρχει καρδιολογική κλινική. Αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό και σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να το δείτε θετικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Προγραµµατικές Δηλώσεις
της Κυβέρνησης µόνο θλίψη και προβληµατισµό προκαλούν. Ο
κ. Τσίπρας είπε χθες για άλλη µια ανάπτυξη. Για όλους µας η

ανάπτυξη είναι το ζητούµενο. Σοβαρό, όµως, αναπτυξιακό κυ-
βερνητικό σχέδιο, δεν ακούσαµε. Τι εννοεί ο Πρωθυπουργός,
όταν λέει µια άλλη ανάπτυξη; Αν η άλλη ανάπτυξη και το νέο που
φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι η προκαταιγίδα και η αφαίµαξη του ενα-
ποµείναντος εισοδήµατος, αν το νέο σηµαίνει η εφαρµογή ενός
δυσβάσταχτου µνηµονίου στο οποίο µας οδηγήσατε, αν το νέο
σηµαίνει ισοπέδωση και ανεπάρκεια, τότε µάλλον δεν απευθύνε-
στε σε εµάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη ολοκληρώστε την σκέψη σας, κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης χαρακτηρίζον-

ται από ασάφεια, έλλειψη οράµατος και αναντιστοιχία λόγων και
έργων. Ακόµη και σήµερα εξακολουθείτε να δείχνετε ότι αδυνα-
τείτε να κατανοήσετε πώς προοδεύει ο αναπτυγµένος ελεύθερος
κόσµος.

Για τους λόγους αυτούς γίνεται κατανοητό πιστεύω ότι δεν θα
δώσω ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καββαδά.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και Δι-

οικητικής Ανασυγκρότησης κ. Βερναδάκης Χριστόφορος.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Βουλευτές, κυρίες Βουλεύτριες, µετά τις περιπέτειες
της τελευταίας πενταετίας αλλά και ύστερα από µια εικοσιπεν-
ταετία σταδιακής υποβάθµισης της δηµόσιας διοίκησης και ευ-
ρύτερα του δηµόσιου τοµέα έχει έρθει η ώρα να λυγίσουµε το
ραβδί από την άλλη µεριά.

Η δηµόσια διοίκηση βρίσκεται σήµερα σε µια πολύ δύσκολη
κατάσταση. Έχει χάσει από το 2010 περίπου τριακόσιες  εβδο-
µήντα χιλιάδες εργαζόµενους, χωρίς βεβαίως να τους έχει αντι-
καταστήσει και χωρίς βεβαίως να έχει καταστήσει το δηµόσιο
λιγότερο γραφειοκρατικό και περισσότερο παραγωγικό.

Βρίσκεται σε µια κατάσταση δραµατικής υποστελέχωσης, µε
αποτέλεσµα βασικές κοινωνικές και ελεγκτικές λειτουργίες του
κράτους να επιτελούνται πληµµελώς. Έχει ένα λαµπρό ανθρώ-
πινο δυναµικό σε γνώση, σε εµπειρία, σε ικανότητες, που µένει
αδρανές, περιθωριοποιηµένο, παρά το γεγονός ότι εργάζεται
πολλές φορές νυχθηµερόν, για να διασώσει ό,τι µπορεί υπέρ του
δηµοσίου συµφέροντος. Έχει υποστεί µια µεγάλη µείωση των οι-
κονοµικών του δικαιωµάτων και τέλος, ίσως και το σηµαντικό-
τερο κατά τη γνώµη µου, έχει υποστεί την οµαδική και
συλλήβδην συκοφάντηση περί αχρηστίας, όχι µόνο το τελευταίο
διάστηµα, αλλά διαχρονικά.

Όµως, χωρίς αποτελεσµατική και καλή δηµόσια διοίκηση, όχι
µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε ολόκληρο τον κόσµο δεν µπορεί να
υπάρξει ούτε προστασία των θεµελιωδών ανθρωπίνων δικαιωµά-
των, ούτε αποτελεσµατική λειτουργία των δηµοκρατικών θε-
σµών, ούτε πραγµατική διασφάλιση των εγγυήσεων του κράτους
δικαίου, ούτε πλήρης εκµετάλλευση των απαραίτητων πόρων για
τη χρηµατοδότηση του κοινωνικού κράτους, ούτε αποτελεσµα-
τική αντιµετώπιση καινούργιων προβληµάτων, όπως το προσφυ-
γικό και ο κατάλογος είναι µακρύς. 

Έχουµε µπροστά µας, λοιπόν, ένα και µόνο δρόµο, που είναι
ο δρόµος της αποφασιστικής αναβάθµισης της διοίκησης και η
πραγµατική της µεταρρύθµιση τόσο σε αξιακό όσο και σε λει-
τουργικό επίπεδο. 

Επειδή αυτός ο σκοπός συνιστά µείζονα προτεραιότητα εθνι-
κής εµβέλειας, θα επιδιώξουµε τη µέγιστη δυνατή κοινωνική και
πολιτική συναίνεση. Η Κυβέρνηση θα προχωρήσει σε µια ρα-
γδαία αλλαγή του συστήµατος της δηµόσιας διοίκησης, θα ορ-
γανώσει ένα ριζικά διαφορετικό πλαίσιο λειτουργίας της, ένα
πλαίσιο κοινωνικά δίκαιο, συγχρονισµένο µε τις σηµερινές κοι-
νωνικές και λαϊκές ανάγκες, αποτελεσµατικό στη διασφάλιση και
υπεράσπιση του δηµόσιου χώρου και του κοινωνικού συνόλου,
θα εξαλείψει τη σηµερινή κακοδιοίκηση και θα µετατρέψει το δη-
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µόσιο σε µοχλό της οικονοµικής ανάπτυξης και της κοινωνικής
συνοχής. 

Δεν σκοπεύει να διατηρήσει ένα διοικητικό σύστηµα που απέ-
τυχε να εξυπηρετήσει το δηµόσιο συµφέρον. Έρχεται να αλλάξει
εκ βάθρων µια δηµόσια διοίκηση που έχει διαβρωθεί από την
αφανή ή και αδιαφανή ιδιωτικοποίηση, την οικονοµική διαπλοκή,
τη γραφειοκρατία, την περιθωριοποίηση του ανθρώπινου δυνα-
µικού της. 

Έχουµε µπροστά µας, λοιπόν, ένα καθήκον, την επίτευξη µιας
µεγάλης ριζοσπαστικής αλλαγής, κεντρική φιλοσοφία της οποίας
είναι η εξυπηρέτηση των πολιτών, µε µια δηµόσια διοίκηση ευέ-
λικτη, προσαρµοσµένη στις ανάγκες, µε την κάθε επιµέρους
δοµή της να σχεδιάζει και να υλοποιεί δράσεις µε µετρήσιµη απο-
τελεσµατικότητα, µε σαφείς προϋπολογισµούς και απολογι-
σµούς αυτών των δράσεων και των προγραµµάτων, µε τήρηση
των αρχών της καλής νοµοθέτησης, µε πραγµατική µείωση των
διοικητικών βαρών, µε κανόνες διαφάνειας, ελέγχου και λογοδο-
σίας.

Ο κεντρικός στόχος µας είναι ένα κράτος των πολιτών µε ισορ-
ροπηµένη κατανοµή µεταξύ κεντρικής εξουσίας και αυτοδιοίκη-
σης, µε πραγµατική αποκέντρωση και µε θεσµούς κοινωνικού
ελέγχου και αξιολόγησης του παραγόµενου έργου. 

Για την εκπλήρωση αυτών των στόχων η Κυβέρνηση προγραµ-
µατίζει την ανάληψη των παρακάτω συγκεκριµένων πρωτοβου-
λιών που θα υλοποιηθούν στο αµέσως προσεχές διάστηµα: 

Νέο θεσµικό πλαίσιο για ένα σύγχρονο, λειτουργικό και δηµο-
κρατικό σύστηµα αξιολόγησης των δηµοσίων υπηρεσιών και
υπαλλήλων, που θα διασφαλίζει τη διαφάνεια, τη δικαιοσύνη και
την κοινωνική λογοδοσία.

Θέσπιση ενός εθνικού µητρώου για τα στελέχη της δηµόσιας
διοίκησης που διαθέτουν υψηλά εκπαιδευτικά και διοικητικά προ-
σόντα. Όλες οι επιτελικές θέσεις του δηµόσιου τοµέα και των νο-
µικών του προσώπων θα στελεχώνονται από τη δεξαµενή του
εθνικού µητρώου, µέσα από αντικειµενικές, αδιάβλητες, αξιοκρα-
τικές διαδικασίες που θα τελούν υπό την ευθύνη του ΑΣΕΠ και
του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και βάσει κριτηρίων
που θα είναι διαφανή, εκ των προτέρων γνωστά και κοινά για
κάθε προκηρυσσόµενη θέση. 

Νέο θεσµικό πλαίσιο για την επιλογή προϊσταµένων σε θέσεις
ευθύνης του δηµοσίου τοµέα. Το νέο σύστηµα θα βασίζεται σε
αντικειµενικά και αξιοκρατικά κριτήρια και οι απαιτήσεις του θα
κλιµακώνονται στη βάση της διοικητικής ιεραρχίας από τον προ-
ϊστάµενο τµήµατος έως και τον γενικό διευθυντή. 

Θέσπιση ενός νέου δυναµικού και ευέλικτου συστήµατος εσω-
τερικής κινητικότητας στο δηµόσιο τοµέα, που θα συνδυάζει τις
υπηρεσιακές ανάγκες σε ανθρώπινο δυναµικό µε τις σταδιοδρο-
µικές επιλογές που το ανθρώπινο δυναµικό θέλει να κάνει. Η δη-
µιουργία αυτής της εσωτερικής αγοράς εργασίας θα
διαµεσολαβείται από ηλεκτρονική πλατφόρµα που θα επιταχύνει
τις διαδικασίες, θα εξασφαλίζει τη διαφάνεια και θα συνδυάζει
αποτελεσµατικά την προσφορά και την ζήτηση µέσα στο δηµό-
σιο τοµέα.

Παράλληλα, θα υπάρξει µία µεγάλη διοικητική απλοποίηση
των υφιστάµενων διαδικασιών για τις προβλεπόµενες αποσπά-
σεις και µετατάξεις, οι οποίες, επίσης, αποτελούν µέτρο κινητι-
κότητας, η χρησιµότητα, όµως, του οποίου αναστέλλεται σήµερα
εξαιτίας του εξαιρετικά χρονοβόρου τρόπου µε τον οποίο εφαρ-
µόζεται.

Ειδική προτεραιότητα θα δοθεί για τους τοµείς της υγείας και
της παιδείας, στους οποίους η µείωση του αριθµού των προβλε-
πόµενων διοικητικών ενεργειών θα αποτελέσει αντικείµενο άµε-
σης ρύθµισης.

Η Κυβέρνηση θα προχωρήσει επειγόντως σε ορισµένες καί-
ριες νοµοτεχνικές βελτιώσεις του Πειθαρχικού Δικαίου των δη-
µοσίων υπαλλήλων, µε έµφαση στην αντιµετώπιση των έστω και
ολίγων εκείνων περιπτώσεων όπου υπάρχει παραποµπή σε δίκη
για διάπραξη σοβαρών ποινικών αδικηµάτων και κακουργηµά-
των.

Επίσης, οι βελτιώσεις αυτές θα τακτοποιήσουν χρονίζοντα νο-
µοτεχνικά κενά που δηµιουργούν καθυστερήσεις στην απονοµή
πειθαρχικής δικαιοσύνης.

Θα δροµολογηθούν διαδικασίες για µια συνολική επανεξέ-
ταση, από νοµοπαρασκευαστική επιτροπή υψηλού κύρους, του
Πειθαρχικού Δικαίου των δηµοσίων υπαλλήλων µε στόχο την επι-
καιροποίηση ενός σύγχρονου, ουσιαστικού και αποτελεσµατικού
πλαισίου, που θα το διέπει η αρχή της ισορροπίας στην άσκηση
των ένδικων µέσων.

Θα υπάρξει ουσιαστική αναβάθµιση του Εθνικού Κέντρου Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης και ανάθεση σε αυτό επιτε-
λικού ρόλου για τη στήριξη των µεταρρυθµίσεων µε την παροχή
της τεχνογνωσίας που διαθέτει και πλήρης αξιοποίηση των
δοµών επιµόρφωσης που διαθέτει µέσω του Ινστιτούτου Επιµόρ-
φωσης.

Για την εκπλήρωση των στόχων στο πεδίο της ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης η Κυβέρνηση προγραµµατίζει την ανάληψη συγ-
κεκριµένων πρωτοβουλιών στο αµέσως επόµενο διάστηµα, εν-
τατικοποίηση των παρεµβάσεων που αποσκοπούν στην
απλοποίηση των διαδικασιών και τη µείωση του γραφειοκρατικού
φόρτου και των διοικητικών βαρών. Στο πεδίο αυτό, οι σχεδιαζό-
µενες παρεµβάσεις θα συνδυάσουν µέτρα αµιγώς διοικητικού
χαρακτήρα µε τη µέγιστη δυνατή αξιοποίηση των λύσεων πλη-
ροφορικής.

Στο πλαίσιο αυτό θα κλιµακωθούν οι οριζόντιες παρεµβάσεις
της Κυβέρνησης, ώστε να αυξηθεί δραστικά το επίπεδο της δια-
λειτουργικής σύνδεσης µεταξύ των διαφορετικών βάσεων δεδο-
µένων που διαθέτει ο δηµόσιος τοµέας, η διασύνδεση µητρώων,
όπως το «TAXIS», τα δηµοτολόγια, τα ληξιαρχεία, ο ΑΜΚΑ και
πολλά άλλα, θα επιταχύνει την αυτεπάγγελτη αναζήτηση εγγρά-
φων και δικαιολογητικών µεταξύ των υπηρεσιών, που τώρα επω-
µίζεται ο πολίτης ξοδεύοντας χρόνο, υφιστάµενος αδικαιολόγητη
ταλαιπωρία.

Αναπτύσσοντας την ψηφιακή πολιτική υπέρ του πολίτη και των
αναγκών του, µε ιδιαίτερη έµφαση στην ανάπτυξη και επέκταση
των υπηρεσιών που προσφέρουν τα ηλεκτρονικά ΚΕΠ µέσω της
πληροφορικής πύλης «ΕΡΜΗΣ», θα διασφαλιστεί η τεχνική δυ-
νατότητα εγγραφής και πιστοποίησης των χρηστών στην πύλη
«ΕΡΜΗΣ», µε την οποία οι πολίτες θα έχουν πλέον τη δυνατότητα
να διεκπεραιώνουν αρκετές υποθέσεις από τον ηλεκτρονικό τους
υπολογιστή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αυστηρά ένα λεπτό,

κύριε Υπουργέ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Θα ενισχυθεί
η πρόσβαση της κοινωνίας σε ψηφιακούς πόρους. Θα υλοποι-
ηθούν άµεσα πολιτικές παρεµβάσεις, που θα εξασφαλίσουν την
ανοικτή διάθεση των δεδοµένων πάσης φύσεως, πλην, βεβαίως,
των προσωπικών που έχει στη διάθεσή του το δηµόσιο, καθι-
στώντας τα προσπελάσιµα στον κάθε πολίτη και στις επιχειρή-
σεις.

Επίσης, σχεδιάζονται και θα υλοποιηθούν έργα που θα ανα-
βαθµίσουν ριζικά τις γερασµένες ψηφιακές υποδοµές του δηµο-
σίου και θα δηµιουργηθεί ένα τεχνολογικά σύγχρονο ψηφιακό
υπόστρωµα µε σύγχρονα µέσα, όπως το «G CLOUD» και το «ΣΥ-
ΖΕΥΞΙΣ».

Θα αναβαθµιστεί η ψηφιακή υποδοµή του Εθνικού Τυπογρα-
φείου, µε τον εκ νέου σχεδιασµό της ηλεκτρονικής του πύλης,
ώστε να βελτιωθεί και να επιταχυνθεί ακόµη περισσότερο η εξυ-
πηρέτηση όλων των ενδιαφεροµένων.

Κύριοι Βουλευτές και κυρίες Βουλεύτριες, οι άµεσες αυτές πα-
ρεµβάσεις θα έχουν και άµεσα αποτελέσµατα: Τον αναπροσα-
νατολισµό της δηµόσιας διοίκησης προς την κοινωνία και τις
ανάγκες της, την αποκατάσταση κλίµατος παραγωγικής συνερ-
γασίας µε τους εργαζόµενους στη δηµόσια διοίκηση προς όφε-
λος των πολιτών, την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης των
πολιτών προς το κράτος και τους θεσµούς του, την ποιοτική ανα-
βάθµιση των υπηρεσιών που προσφέρονται στους πολίτες, την
ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών και τη µείωση της ανάγκης
για αυτοπρόσωπη προσέλευσή τους στις δηµόσιες υποθέσεις.

Είναι πλέον ώριµες οι συνθήκες για µια µεγάλη, ριζοσπαστική,
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εκ βάθρων αλλαγή στη δηµόσια διοίκηση και σε αυτήν την προ-
οπτική δεσµευόµαστε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βερναρδάκη Χριστόφορο, Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.

Τον λόγο έχει η κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου από τη Δηµοκρατική
Συµπαράταξη για πέντε λεπτά.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε και συγχαρητήρια για την ανάληψη και των δικών σας κα-
θηκόντων εδώ στο Προεδρείο.

Κύριε Υπουργέ, ξεκινώ από όσα άκουσα από τον κύριο
Υπουργό, λέγοντας ότι η κάθε µία ρύθµιση από όσα µας είπατε
τώρα θα κριθεί αφ’ εαυτής και θα ψηφιστεί ή δεν θα ψηφιστεί,
αναλόγως µε την δυνατότητα που έχουµε να αξιολογήσουµε τις
ρυθµίσεις αυτές.

Κάνω ένα πρώτο σχόλιο: Χαίροµαι τουλάχιστον που θα υπάρ-
ξουν οι βελτιώσεις, ούτως ώστε οι επίορκοι να αποµακρυνθούν
από το δηµόσιο. 

Δεύτερον, ελπίζω ότι θα υπάρξει στοιχειωδώς συνέχεια, γιατί
πολλά από αυτά που άκουσα από τον κ. Βερναρδάκη, αποτελούν
σκυτάλη από προηγούµενες εθνικές προσπάθειες.

Και για του λόγου το αληθές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα πω τίποτα παραπάνω, παρά θα καταθέσω στα Πρακτικά
ένα ηλεκτρονικό στικ, στο οποίο υπάρχει το εθνικό σχέδιο δρά-
σης, η εθνική στρατηγική –που άκουσα τον Πρωθυπουργό χθες
και λυπήθηκα, γιατί κάποιος δεν τον πληροφόρησε σωστά- αλλά
και το σχέδιο δράσης για την ηλεκτρονική διακυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ηλεκτρονικό
στικ, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής. Για τη
συγκεκριµένη κατάθεση παρεσχέθη η υπογραφή του Α’Αντιπρο-
έδρου της Βουλής κ. Αναστάσιου Κουράκη)

Πολλά από όσα άκουσα, κύριε Υπουργέ, είναι εκεί. 
Άρα εµείς µπορούµε να ψηφίσουµε τις ρυθµίσεις που σχετί-

ζονται µε αυτό το σχέδιο δράσης. Δείτε το κι εσείς. Το είχε πάρει
ο κ. Κατρούγκαλος πριν από εσάς. Πιστεύω ότι θα βρείτε και εκεί
χρήσιµα εργαλεία για τη δουλειά σας. 

Σας άκουσα, όµως, να λέτε πολλά για την τελευταία πενταετία.
Και κανείς δεν λέει τα όσα έχει πονέσει και έχει πάθει αυτός ο
λαός αυτήν την πενταετία όχι µόνο λόγω της ευρωπαϊκής και διε-
θνούς κρίσης, η οποία αντιµετωπίστηκε µε τη µονόπλευρη λιτό-
τητα, αλλά και λόγω εθνικών παθογενειών. Όπως και ο
Πρωθυπουργός, δεν άκουσα τον Υπουργό να αναφέρεται καθό-
λου στην προηγούµενη πενταετία. Και αναρωτιέται κανείς: Αυτή
η περίφηµη πενταετία 2004 -2009 της εκτίναξης των ελλειµµά-
των, του απίστευτου χρέους, του διπλασιασµού του χρέους είναι
στο απυρόβλητο από µια κυβέρνηση της Αριστεράς; Της Αριστε-
ράς; 

Και εδώ µπαίνει –αν θέλετε- πολύ µεγάλο ερωτηµατικό. Διότι
κι εδώ έχουµε από τη µια κάποιες ιδεοληπτικές προσεγγίσεις που
ήθελε ένα µέρος, τουλάχιστον, του ΣΥΡΙΖΑ να θεωρεί πολύ ση-
µαντικό το ότι το 23% ΦΠΑ στην εκπαίδευση «κτυπάει» δήθεν την
πλουτοκρατία, ενώ –αντίθετα- «κτυπάει» τα µεσαία και λαϊκά ει-
σοδήµατα. Από την άλλη είχαµε προσκυνήµατα στην άµµο, τρι-
σάγια στους δωδεκαθεϊστές, οµοφοβικές εξάρσεις και διάφορες
άλλες µισαλλόδοξες τοποθετήσεις, για να µη συνεχίσω. 

Άρα υπάρχει ιδεολογική σύγχυση, υπάρχει διαχειριστική ανε-
πάρκεια –θα πω εγώ- και υπάρχει και έλλειµµα διαπραγµάτευ-
σης. 

Εποµένως χρειάζεται να αυξήσουµε την αξιοπιστία της χώρας. 
Θέλω, λοιπόν, να πω ότι η χώρα πρέπει να αντιµετωπίσει µια

τριπλή πρόκληση, έτσι όπως την όρισε ο Πρωθυπουργός. Μίλησε
για το χρέος, µίλησε την αξιολόγηση. Και είπε, βεβαίως και για
την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Ξέχασε όµως, όπως ξε-
χάσατε και εσείς, τους τελευταίους επτά µήνες, κατά τους οποί-
ους οι τράπεζες έκλεισαν ως αποτέλεσµα των δικών σας
πολιτικών, τα αποθεµατικά του κράτους στραγγίστηκαν ως δια-
πραγµατευτική τακτική –άκουσον, άκουσον!- και βεβαίως, τίποτα
δεν προχώρησε που θα µπορούσε να θεωρηθεί έστω αναπτυ-

ξιακό κατ’ ελάχιστον. 
Δεν είναι µόνο οι Σκουριές, δεν είναι µόνο ο Πειραιάς, το λι-

µάνι. Είναι παντού θολό τοπίο στο αναπτυξιακό και στις επενδύ-
σεις. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι πρέπει να γίνει τώρα. Σκληρή διαπραγµά-
τευση και εθνική συνεννόηση. Το λέγαµε και πριν τις εκλογές.
Κυβερνήστε, λοιπόν και εµείς ως Αντιπολίτευση θα ψηφίσουµε
εκείνα τα οποία θεωρούµε εθνικά συµφέροντα, αναπτυξιακά και
ευρωπαϊκού προσανατολισµού νοµοθετήµατα. 

Όµως, θέλω να φέρω τρία παραδείγµατα αµέσως-αµέσως. 
Άκουσα τον κ. Κατρούγκαλο -προσπαθώντας, καταλαβαίνω,

να σκεπάσει λίγο την αµηχανία µιας µη διαπραγµάτευσης- να
λέει ότι τις µεγάλες συντάξεις µπορεί να τις περικόψει. Και θεω-
ρεί µεγάλη σύνταξη τα 1.000 ευρώ, γιατί µίλησε για µη περικοπές
κάτω από τα 1.000 ευρώ. 

Και εγώ θέλω να ρωτήσω τους κυρίους και τις κυρίες Βουλευ-
τές και Βουλεύτριες: Αν ένας άνθρωπος που δούλευε στη Χαλυ-
βουργική ή στα ναυπηγεία Ελευσίνας και έπαιρνε 700 ευρώ
κύρια σύνταξη και 300 ευρώ επικουρική είναι πλούσιος και τον
στοχοποιούµε; Γιατί το δικό σας κονδύλι είναι 1,8 δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ δαπάνη, που θα περικοπεί φέτος από τις συντάξεις.
Είναι 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ στο προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού! Δεν είναι εδώ ο Υπουργός κ. Κατρούγκαλος. Είναι, όµως,
εδώ άλλοι Υπουργοί να απαντήσουν. 

Δεύτερο παράδειγµα. Μας είπε ο κ. Κατρούγκαλος ούτε λίγο
ούτε πολύ  ότι εµείς στη διαπραγµάτευση δεν τα δεχόµαστε όλα.
Και εγώ ερωτώ: Ποια κυβέρνηση δέχθηκε µε υπογραφή κ. Τσί-
πρα να βάλει τις οµαδικές απολύσεις στο χαρτί της διαπραγµά-
τευσης; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα ήθελα για ένα λεπτό την ανοχή
σας. 

Η προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ! Και τώρα δεν ξέρω
τι θα κάνετε, αλλά µη µας φέρετε από την πίσω πόρτα τις οµαδι-
κές απολύσεις.

Τρίτο και τελευταίο. Η κ. Φωτίου µάς είπε εχθές πάρα πολλά.
Θα τα πω εν τάχει. Είναι εδώ και ο κ. Κεγκέρογλου που µπορεί
να πει πολλά. Οι κοινωνικές συµπράξεις –είπε πολύ ωραία πράγ-
µατα!- είναι ο νόµος του 2014 που φέραµε εµείς, ο ν. 4314/2014.
Ευχαριστούµε πάρα πολύ που συνεχίζετε τον νόµο µας! Κυβερ-
νήστε, όµως, γιατί µαζί µε τον νόµο φέραµε και 330.000.000
ευρώ και ένα ευρώ από αυτά δεν έχει εκταµιευθεί.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε -και µε αυτό θα τελειώσω- θα ήθελα να
αναφερθώ στο γεγονός ότι ενώ είχαµε υποβάλει το Δεκέµβρη,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Εθνικό Πρόγραµµα Κοινωνικής
Ένταξης –έχω εδώ το στικάκι, είναι πολλές οι σελίδες και για λό-
γους περιβαλλοντικής ευαισθησίας ήθελα να το καταθέσω και
αυτό σε στικάκι- το µόνο που απέµεινε από την τότε κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ήταν η εξειδίκευση αυτού του προγράµµατος. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ηλεκτρονικό
στικ, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής. Για τη
συγκεκριµένη κατάθεση παρεσχέθη η υπογραφή του Α’Αντιπρο-
έδρου της Βουλής κ. Αναστάσιου Κουράκη)

Τι απέγινε όµως; Η εξειδίκευση είχε ηµεροµηνία 30 Ιουνίου.
Στις 30 Ιουνίου η κ. Φωτίου, Υπουργός της Κυβέρνησης αυτής,
έστειλε µία εξειδίκευση, την οποία, δυστυχώς, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή έκρινε κάκιστη, θα πω, διότι µιλάει για γενικολογίες, µιλάει
για µη δυνατότητα εξειδίκευσης, ούτε καν χρηµατοδοτικής αο-
ριστίας και ασαφειών.

Σας καταθέτω, λοιπόν, µία πεντασέλιδη επιστολή προς την
Υπουργό, την οποία δεν υπογράφει καν ο Επίτροπος –αχ, πού
είσαι, Βαρουφάκη, να τους δεις!- αλλά ένας απλός τµηµατάρχης,
υπάλληλος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Πέντε σελίδες-κόλαφος
στην Ελληνίδα Υπουργό! Λυπάµαι ειλικρινά γι’ αυτό!

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής.)
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Άρα τα «ψεύτικα τα λόγια, τα µεγάλα» και οι κρυµµένες αλή-
θειες πρέπει να πάρουν τέλος. Η χώρα χρειάζεται στρατηγική,
όραµα, επενδύσεις, αξιοπιστία, συνεννόηση. Χρειάζεται κοινω-
νική συνοχή, αλλά µε επάρκεια τεχνοκρατική, όχι µε φόβους.
Ταµπουρωθήκατε τώρα και δεν θέλετε το ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα τώρα. Κάτι λέει αυτό. Πληρώσαµε µε την κατάργηση
του ΕΚΑΣ. Άλλη µια σκληρή διαπραγµάτευση της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ! Κατάργηση του ΕΚΑΣ!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιµένουµε, λοιπόν, από εσάς
να κάνετε πράξη όχι το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης –πάει
αυτό- ούτε καν το παράλληλο πρόγραµµα– πάει και αυτό-, αλλά
τουλάχιστον κάποια πολύ συγκεκριµένα πράγµατα που είχαν νο-
µοθετηθεί και θεσµοθετηθεί και ό,τι καλύτερο µπορείτε από εδώ
και πέρα στις µεταρρυθµίσεις για την κοινωνική συνοχή και την
ανάπτυξη.

Κατά τα άλλα, βεβαίως καταψηφίζουµε τις Προγραµµατικές
Δηλώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Χριστοφιλοπούλου.

Τον λόγο έχει η κ. Βασιλική Κατριβάνου από τον ΣΥΡΙΖΑ, για
πέντε λεπτά αυστηρά παρακαλώ. 

Να ετοιµάζεται ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να µιλήσω για το θέµα των

δικαιωµάτων, γιατί θεωρώ -και θεωρούµε ως ΣΥΡΙΖΑ- ότι είναι
πάρα πολύ κρίσιµο θέµα, γιατί σε περιόδους κρίσης και µνηµο-
νίων τα δικαιώµατα και περιορίζονται και απειλούνται. Και πρέπει
να είναι προτεραιότητα της πολιτικής µας πώς να δηµιουργή-
σουµε χώρους ελευθερίας που να µας χωράνε όλους και πώς να
πραγµατώσουµε τη δηµοκρατία και να υπερασπιστούµε τα δι-
καιώµατα. 

Και, βέβαια, δεν θα λειτουργήσουµε στο κενό. Θα σταθούµε
και θα χτίσουµε πάνω σε αυτά που κάναµε όλο το προηγούµενο
διάστηµα. 

Κάναµε αρκετά, παρ’ όλο που θα θέλαµε να έχουµε κάνει πε-
ρισσότερα. Όµως, η διαπραγµάτευση πήρε µεγάλο κοµµάτι της
κυβερνητικής ύλης και το αναγνωρίζουµε.

Φέραµε την ιθαγένεια για τα παιδιά δεύτερης γενιάς µετανα-
στών, κάναµε έναν σωφρονιστικό νόµο που ανακούφισε, έφερε
ανθρωπισµό και συντάχθηκε µε τα δικαιώµατα, ήταν καίριος, δη-
µιουργήσαµε στο προσφυγικό δοµές πρώτης υποδοχής. Κάναµε,
δηλαδή, πράγµατα που ήταν αναγκαία, που φέρανε λύσεις, αλλά
και που δηµιούργησαν ένα εντελώς διαφορετικό κλίµα από την
προηγούµενη κατάσταση, η οποία ήταν µια κατάσταση που έλεγε
«κάντε τους το βίο αβίωτο», µια κατάσταση που προωθούσε την
περιθωριοποίηση, την καταστολή, τη µισαλλοδοξία. Εµείς φέ-
ραµε λογική ένταξης, σεβασµού των διεθνών συνθηκών και των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, µια πολιτική, δηλαδή, που συνδυάζει
το ρεαλισµό και τον ανθρωπισµό. 

Ευτυχώς έχουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουµε και να πα-
τήσουµε πάνω σε αυτά που κάναµε. Ψηφίσαµε τον νόµο για την
ιθαγένεια. Τώρα χρειάζεται µια Κυβέρνηση –εµείς- που έχει την
πολιτική βούληση να τον υλοποιήσει και να τον εφαρµόσει
άµεσα, γιατί χρειάζονται διοικητικές πράξεις, εγκύκλιοι κ.λπ.. Και
θα το περιφρουρήσουµε.

Έτσι, πολύ σύντοµα, διακόσιες χιλιάδες παιδιά, γεννηµένα και
µεγαλωµένα εδώ, δικά µας παιδιά θα πάρουν ιθαγένεια και δεν
θα είναι στο περιθώριο. Θα γίνουν Έλληνες πολίτες.

Δεύτερον, στο προσφυγικό και µεταναστευτικό συνεχίζουµε
την ίδια πολιτική που συνδυάζει τον ρεαλισµό, όπως είπαµε, τον
ανθρωπισµό και το σεβασµό στις διεθνείς συνθήκες. Αναδείξαµε
ότι το προσφυγικό θέµα είναι ζήτηµα ευρωπαϊκό και παγκόσµιο.
Πιέσαµε για τον επιµερισµό των ευθυνών σε όλη την Ευρώπη.
Πήραµε κονδύλια και συνεχίζουµε προς αυτήν την κατεύθυνση.

Φτιάξαµε δοµές, κάναµε τον Ελαιώνα, ανακουφίσαµε πολλούς
ανθρώπους. Κάναµε δοµές για ασυνόδευτα ανήλικα στα Πετρά-
λωνα. Έχουµε άλλες δύο που περιµένουµε. Λειτουργήσαµε το
Κέντρο Πρώτης Υποδοχής στη Μόρια, το Κέντρο Πρώτης Υποδο-

χής στη Λέρο. Έρχεται και το Κέντρο Πρώτης Υποδοχής στη Χίο.
Όλα αυτά τα κάναµε, τα προσφέραµε. Συνεχίζουµε στην ίδια

λογική και συγχρόνως δίνουµε σαν Κυβέρνηση ένα άλλο σήµα.
Εκπαιδεύουµε αλλιώς τους ανθρώπους και τις κοινωνίες και στη-
ρίζουµε πραγµατικά αυτό που έχει δείξει η ελληνική κοινωνία, ότι
µπορεί να εκφράσει την αλληλεγγύη και την ανθρωπιά της, να
προσφέρει σε περιόδους κρίσης, να µας κάνει περήφανες και
περήφανους που είµαστε Έλληνες. Με αυτή τη λογική η Κυβέρ-
νηση στηρίζει και δίνει τέτοια µηνύµατα. 

Στις φυλακές καταργήσαµε τις απάνθρωπες και αντισυνταγ-
µατικές φυλακές Τύπου Γ’ που δεν έχουν τίποτε να κάνουν µε
την ασφάλεια. Προχωρήσαµε σε αποσυµφόρηση, αφήνοντας
υπέργηρους και ανήλικους. Καταργήσαµε τις φυλακές ανηλίκων
εκτός από όσους κατηγορούνται για βιασµό και ανθρωποκτονία. 

Αφήσαµε µετανάστες που κρατούνταν παράνοµα πάνω από
δεκαοκτώ µήνες, γιατί δεν βρίσκαµε τη δυνατότητα να τους γυ-
ρίσουµε πίσω στις χώρες τους και κρατούνταν µέσα. Αποφυλα-
κίσαµε, λοιπόν, υπό όρους υπέργηρους, αρρώστους και
ανήλικους. Αυτό δηµιούργησε καλύτερες συνθήκες µέσα στις
φυλακές. Εκεί που είχαµε έξι ανθρώπους τον έναν επάνω στον
άλλον, τώρα έχουµε κελιά µε δύο και τρεις ανθρώπους. 

Στο κολαστήριο, το νοσοκοµείο των φυλακών αυτήν τη στιγµή
έχουν µεταφερθεί οι περισσότεροι οροθετικοί σε µία άλλη πτέ-
ρυγα είκοσι ανθρώπων. Έχουµε άδεια κελιά. Στο βασικό νοσο-
κοµείο είναι µόνο σαράντα οροθετικοί. Δεν έχει καµµία σχέση µε
την εικόνα που γύριζε σε όλη την υφήλιο και έπεφταν οι καταδί-
κες από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.

Τώρα προχωρούµε να χτίσουµε σχολεία δεύτερης ευκαιρίας
µέσα στις φυλακές. Τα παρουσίασε ο Υπουργός χθες. Προχω-
ρούµε σε δοµές επανένταξης. Όπου να ’ναι θα λειτουργήσει η
δοµή στα Διαβατά, που είναι ιδιαίτερα προσεγµένη και αποτελεί
µοντέλο. Θα κάνουµε δοµές για τη στήριξη των ανηλίκων. Θα
προχωρήσουµε την επανένταξη που για εµάς είναι καίρια και θα
ενισχύσουµε τις αγροτικές φυλακές και τα εναλλακτικά µέτρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, παρακαλώ.
Θα περάσω τώρα σε αυτό που είπε ο Υπουργός και µας κάνει

πάλι περήφανες και περήφανους. Θα φέρουµε άµεσα το σύµ-
φωνο συµβίωσης διευρυµένο για ετερόφυλα και οµόφυλα ζευ-
γάρια, κάτι που έχει περάσει στη διαβούλευση και για το οποίο
έχουµε δεσµευθεί. Είναι υποχρέωση της Ελλάδας γιατί έχουµε
καταδικαστεί γι’ αυτό. Πέραν αυτών, είναι ένα υπερώριµο αίτηµα
στο οποίο έχουµε αργήσει και το οποίο πρέπει να προωθήσουµε
για να µη δηµιουργούνται πολίτες δεύτερης κατηγορίας και να
µην αποκλείουµε τα άτοµα της ΛΟΑΤ κοινότητας. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση κάτι άλλο που θα φέρουµε άµεσα
είναι η αλλαγή της νοµοθεσίας όσον αφορά τα ζητήµατα της ταυ-
τότητας φύλου. Υπάρχει µία εξαιρετική νοµοθεσία στην Μάλτα
και θα την ακολουθήσουµε. Κάτι άµεσο που µπορεί να γίνει διοι-
κητικά είναι να αλλαχθούν τα έγγραφα των διεµφυλικών ανθρώ-
πων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Επίσης, µία θέση του ΣΥΡΙΖΑ έχει
σχέση µε τον πολιτικό γάµο. Ελπίζω να είναι το αµέσως επόµενο
βήµα και να έρθει άµεσα. 

Επαναλαµβάνω ότι η υπεράσπιση των δικαιωµάτων, ειδικά σε
περίοδο κρίσης είναι καίρια προτεραιότητά µας, γιατί αφορά τη
δηµοκρατία, τον ανθρωπισµό και την κοινωνική συνοχή και πάνω
εκεί θα στηριχθούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Κατριβάνου.

Να ενηµερώσω το Σώµα πως, επειδή βρισκόµαστε σε πολύ δύ-
σκολη κατάσταση από πλευράς χρόνου, πιθανώς θα χρειαστεί
κάποια στιγµή να µιλούν τρεις Βουλευτές για να µπορέσουν να
τοποθετηθούν, µε µειωµένο χρόνο βεβαίως, οι Υπουργοί, ώστε
να πουν τις προγραµµατικές θέσεις. Γι’ αυτό θα παρακαλέσω
πάρα πολύ να υπάρξει σεβασµός στον χρόνο, ώστε να µιλήσουν
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όσο γίνεται περισσότεροι Βουλευτές, αλλά βεβαίως να ακού-
σουµε και τους Υπουργούς, στους οποίους έχουµε µειώσει σε
απελπιστικά λίγο τον χρόνο τους.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Λαµπρούλης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό που επιβεβαιώνεται από τις Προγραµµατικές Δηλώσεις
της Κυβέρνησης είναι ο βαθύτατος αντιλαϊκός χαρακτήρας της
πολιτικής που θα ακολουθηθεί απαρέγκλιτα και τα επόµενα χρό-
νια, υλοποιώντας κατά γράµµα τους σχεδιασµούς που θέτουν
όχι οι θεσµοί, αλλά οι βιοµήχανοι, οι τραπεζίτες, οι εφοπλιστές,
γεγονός που προϋποθέτει το συνεχές µάτωµα του λαού µας.

Γιατί ακριβώς αυτό που καθορίζει τον αντιλαϊκό χαρακτήρα
των µέτρων είναι ότι εντάσσονται και υπηρετούν την καπιταλι-
στική ανάπτυξη, µια ανάπτυξη η οποία στηρίζεται στην εκµετάλ-
λευση του λαού και που είναι αντίθετη µε τα λαϊκά συµφέροντα,
τις λαϊκές ανάγκες.

Έτσι, στη βάση της πλήρους και αδιαπραγµάτευτης συµφω-
νίας µε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που υπηρετεί
την ανάπτυξη µε µοχλό τους επιχειρηµατικούς οµίλους, τη στή-
ριξη της ανταγωνιστικότητας και της καπιταλιστικής κερδοφο-
ρίας και όχι την ικανοποίηση των σύγχρονων λαϊκών αναγκών,
διαµορφώνονται οι βασικές κατευθύνσεις της πολιτικής της Κυ-
βέρνησης και στους τοµείς της υγείας, της πρόνοιας και του
φαρµάκου.

Πρόκειται για πολιτική και µέτρα που αποτελούν συνέχεια των
καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων που υλοποιούνται χρόνια τώρα,
πριν από την κρίση και που για να επιτευχθούν απαιτείται η δια-
µόρφωση ακόµα πιο φθηνών εργαζόµενων και µέσω της µείωσης
του µη µισθολογικού κόστους, στο οποίο περιλαµβάνεται η
υγεία, η κρατική και εργοδοτική χρηµατοδότηση των υπηρεσιών
υγείας, η έκταση και το επίπεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών.

Αυτή την κατεύθυνση υπηρέτησαν µε την πολιτική τους τόσο
οι προηγούµενες όσο και η τωρινή Κυβέρνηση, που έχουν ως
αποτέλεσµα τις επικίνδυνες ελλείψεις σε προσωπικό, σε υγειονο-
µικά υλικά και ιατροτεχνολογικό εξοπλισµό, σε φάρµακα του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας, τους πετσοκοµµένους προϋπολο-
γισµούς στα νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας, τη δέσµευση των
αποθεµατικών των νοσοκοµείων, για να συµβάλλουν στη πλη-
ρωµή του κρατικού χρέους που δηµιούργησε το κεφάλαιο, τη
διατήρηση της κρατικής υποχρηµατοδότησης στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας που συνδιαµόρφωσε η Κυβέρνηση µε τους θε-
σµούς για τα επόµενα τουλάχιστον τρία χρόνια και για κάθε
χρόνο, µε σταθερό ποσό -και αυτό ψηφίστηκε και από το ΠΑΣΟΚ,
τη Νέα Δηµοκρατία και το Ποτάµι- την αύξηση των εισφορών
στον κλάδο υγείας µέσω µείωσης περαιτέρω των συντάξεων -
µέτρο που βαφτίστηκε µάλιστα από τον Πρωθυπουργό και προ-
οδευτικό- το πετσόκοµµα των προνοιακών επιδοµάτων και
συντάξεων, καθώς και της χρηµατοδότησης των προνοιακών
ιδρυµάτων κατά 900 εκατοµµύρια για κάθε χρόνο για την επό-
µενη τριετία, την επανακαθιέρωση του πεντάευρου, αν δεν βρε-
θεί ισοδύναµο µέτρο, τη συνέχιση του εξαναγκασµού του λαού
να πληρώνει τεράστια ποσά για φάρµακα. 

Για δε τη διασφάλιση των ανασφάλιστων, µόνο ανασφάλεια θα
πρέπει να δηµιουργούν οι εξαγγελίες, αφού µπροστά στον οικο-
νοµικό στραγγαλισµό των δηµόσιων µονάδων η όποια αντιµετώ-
πιση των ανασφάλιστων µετακυλίεται στα ίδια έσοδα των
νοσοκοµείων, τα οποία θα παίρνουν περισσότερα από τους φτω-
χούς ασφαλισµένους, για να καλύψουν τη δαπάνη των φτωχότε-
ρων και εξαθλιωµένων ανασφάλιστων. Πολιτική δηλαδή
µοιράσµατος της φτώχειας.

Μόνο ως πρόκληση µπορούν να εκληφθούν από τον λαό και
πολύ περισσότερο από τους υγειονοµικούς στα νοσοκοµεία και
τα κέντρα υγείας, οι οποίοι εργάζονται σε συνθήκες εντατικοποί-
ησης και οικονοµικής εξαθλίωσης, οι εξαγγελίες για τις προσλή-
ψεις, αφού αποτελούν σταγόνα στον ωκεανό και µάλιστα µεγάλο
µέρος τους θα είναι επικουρικό προσωπικό µε µπλοκάκια κ.λπ.,
αφού δεν κοστίζουν στον κρατικό προϋπολογισµό και πληρώνον-
ται από τα έσοδα των νοσοκοµείων, δηλαδή τους ασθενείς.

Και αυτά αποτελούν µερικά από τα µέτρα της πολιτικής της

Κυβέρνησης, που σε καµµία περίπτωση δεν οδηγεί στην ανά-
κληση έστω ενός µέρους των απωλειών που είχε ο λαός τα τε-
λευταία χρόνια. Δεν καταργεί έστω ένα µέρος από την πληθώρα
των αντιλαϊκών νόµων. Αντίθετα, πατάει στο έδαφος αυτών των
απωλειών του λαού, που αποκτούν µόνιµο χαρακτήρα ως απα-
ραίτητο όρο και προϋπόθεση για την τόνωση της καπιταλιστικής
κερδοφορίας και ανταγωνιστικότητας που τόσο εκθείασε ο Πρω-
θυπουργός την ηµέρα των Προγραµµατικών του Δηλώσεων.

Πρόκειται για ένα αντιλαϊκό πρόγραµµα που ο λαός µας πρέ-
πει να απορρίψει, να αντιπαλέψει, να µην το νοµιµοποιήσει. Να,
γιατί η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για αποκλειστικά
κρατικό και δωρεάν σύστηµα υγείας-πρόνοιας, µε κατάργηση
κάθε επιχειρηµατικής δράσης είναι η µόνη ρεαλιστική πρόταση,
γιατί είναι αυτή που ανταποκρίνεται στα συµφέροντα της πλει-
οψηφίας του λαού µας και κυρίως έχει να κάνει µε το γεγονός
ότι αποδεικνύει τη δυνατότητα να πραγµατοποιηθεί, δείχνοντας
τους κοινωνικούς και πολιτικούς όρους που µπορούν να διαµορ-
φώσουν τα λαϊκά στρώµατα απέναντι σε όλους όσους σπέρνουν
το δηλητήριο του καπιταλιστικού µονόδροµου.

Περιθώρια αναµονής, αυταπατών και συµβιβασµού µε τις πα-
ροχές πτωχοκοµείου δεν υπάρχουν. Οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά
στρώµατα έχουν έναν δρόµο, να εµπιστευτούν τη δύναµή τους
και την οργάνωσή τους, να βάλουν εµπόδια και να ανατρέψουν
όλα τα παλιά και νέα αντιλαϊκά µέτρα, να ανοίξουν τον δρόµο για
ριζικές αλλαγές, για να επιβάλουν αυτήν την ανάπτυξη που θα
έχει κριτήριο την ικανοποίηση των αναγκών τους. Και µέσα από
αυτό, ένα σύγχρονο αποκλειστικά κρατικό και δωρεάν σύστηµα
υγείας για όλον τον λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λαµπρούλη και για την ακριβέστατη τήρηση του χρόνου. Πε-
ριµένουµε το ίδιο να γίνει και από τον κ. Ψυχογιό Γεώργιο από
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο και αν µπορέσετε
για πέντε λεπτά, θα είναι καλά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, να ευχηθώ σε όλες και όλους τους συναδέλφους,

αλλά και στο Προεδρείο, καλή και δηµιουργική θητεία.
Σε αυτήν τη διαδικασία καλούµαστε να τοποθετηθούµε ως κυ-

βερνητικοί Βουλευτές επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της
Κυβέρνησης, τονίζοντας, εξειδικεύοντας και αναδεικνύοντας
συγκεκριµένα σηµεία αυτών. Σ’ αυτήν την βάση θα αναφερθώ
σύντοµα σε σχετικές δηλώσεις των Υπουργών Δικαιοσύνης και
Αθλητισµού.

Σε ό,τι αφορά τον τοµέα της δικαιοσύνης, η Κυβέρνηση µε
κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ έδειξε ήδη κατά την προηγούµενη κοινοβου-
λευτική περίοδο τα πρώτα σηµαντικά δείγµατα γραφής. Κατ’
αρχάς, µε την ψήφιση του ν. 4322/2015 έκανε το αναγκαίο πρώτο
βήµα, όπως ακούστηκε και από τη συνάδελφο Κατριβάνου, για
την αποσυµφόρηση των ελληνικών φυλακών. Μάλιστα, τον Ιούνιο
του 2015, η CTP, η Επιτροπή κατά των Βασανιστηρίων, αναγνώ-
ρισε τη βελτίωση της κατάστασης και τις θετικές προσπάθειες
από µέρους της Ελλάδας προς αυτήν την κατεύθυνση. Μένουν,
βέβαια, πολλά να γίνουν προς αυτήν την κατεύθυνση και στον
τοµέα αυτόν και αναφέρθηκαν αναλυτικά στην τοποθέτηση του
αρµόδιου Υπουργού.

Επίσης, το προηγούµενο διάστηµα πραγµατοποιήθηκαν θετι-
κές παρεµβάσεις για τη δικαιοσύνη και την κοινωνία. Πιο συγκε-
κριµένα, ψηφίστηκαν ευνοϊκές µεταρρυθµίσεις στον Πτωχευτικό
Κώδικα για µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Επίσης, όσον αφορά τον
νόµο Κατσέλη, αποφασίστηκε να διευρυνθεί και να περιλαµβάνει
οφειλές προς το δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία, όπως και
να προωθηθεί η επιτάχυνση της διαδικασίας του σχετικού νόµου
στα ειρηνοδικεία. 

Άµεσοι και κύριοι στόχοι της νέας Κυβέρνησης, όπως τόνισε
και ο αρµόδιος Υπουργός, είναι η κωδικοποίηση της ελληνικής
νοµοθεσίας –πάγιο και αναγκαίο αίτηµα όλων- η στελέχωση και
ενίσχυση των δικαστηρίων, το οποίο είναι πολύ σηµαντικό, και ο
εξορθολογισµός των τελών και των δικαστικών παραβόλων, ώστε
να εξασφαλίζεται η πρόσβαση στη δικαιοσύνη σε όλους. 

Επίσης, στόχοι της Κυβέρνησης είναι η ηλεκτρονική διασύν-
δεση των Γραµµατειών και των Υπηρεσιών για να µην ταλαιπω-
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ρείται ο πολίτης, η αναβάθµιση των δικαστηριακών υποδοµών
µέσα και από ευρωπαϊκά προγράµµατα και κονδύλια και η επιτά-
χυνση της διοικητικής δικαιοσύνης, που όσοι ασκούµε µάχιµη δι-
κηγορία γνωρίζουµε ότι καθυστερεί πάρα πολύ µέσα από τη
συµβιβαστική επίλυση των διαφορών µε τη συµµετοχή των δικη-
γόρων σε κάθε περίπτωση.

Όσον αφορά την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, η
πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ περιλαµβάνει ένα ολοκληρωµένο εθνικό
σχέδιο δράσης, το οποίο στοχεύει στην ουσιαστική προστασία
των δικαιωµάτων του ανθρώπου και ειδικότερα των ευπαθών
οµάδων του πληθυσµού, όπως των παιδιών, των ΑΜΕΑ, κ.λπ.,
καθώς και την ουσιαστική αντιµετώπιση του ρατσισµού και της
µισαλλοδοξίας λόγω και έργω µε τη συµπλήρωση του σχετικού
νόµου.

Όσον αφορά τον τοµέα του αθλητισµού, προχωρήσαµε σε
ενέργειες που σε µια ευνοµούµενη ευρωπαϊκή πολιτεία θα
έπρεπε να θεωρούνται αυτονόητες. Όµως, η ανοχή και η εύνοια
των κυβερνήσεων της χώρας µέχρι το Γενάρη του 2015 προς τις
αθλητικές ανώνυµες εταιρείες και λοιπά οικονοµικά και παραγον-
τικά συµφέροντα είχε πολλαπλές συνέπειες για τον ίδιο τον
αθλητισµό, τις υποδοµές και τις εγκαταστάσεις, τους αθλητές,
τους φιλάθλους αλλά και τα έσοδα του δηµοσίου.

Ο Υφυπουργός Αθλητισµού ανέφερε πολύ σοβαρά ζητήµατα
που προκαλούν αίσθηση. Πιο συγκεκριµένα, ανέφερε την εφαρ-
µογή των διατάξεων νόµου ψηφισµένου από το 2005 σχετικά µε
τις εγγυητικές επιστολές για όλες τις ΠΑΕ, τον οικονοµικό τους
έλεγχο, την κάρτα φιλάθλου και πολλά άλλα που πραγµατοποι-
ήθηκαν για πρώτη φορά το προηγούµενο διάστηµα. Σε αυτήν τη
θητεία µας θα προχωρήσουµε σε νέο αθλητικό νοµοσχέδιο, το
οποίο θα αντιµετωπίζει και άλλες παθογένειες του χώρου. 

Επίσης, οφειλές αθλητικών ανώνυµων εταιρειών προς το δη-
µόσιο που δεν είχαν εισπραχθεί από τις διοικήσεις του ΟΑΚΑ και
άλλων σταδίων, εκκαθαρίστηκαν, ενώ τα έξοδα του Υφυπουρ-
γείου από 1,8 εκατοµµύρια ευρώ το 2013 και ένα εκατοµµύριο
το 2014, ανήλθαν σε λιγότερα από 40.000 ευρώ µέχρι σήµερα,
χωρίς να λείψει τίποτα. Μάλιστα, µε τα κονδύλια αυτά έγιναν και
παρεµβάσεις, όπως το στέγαστρο του ΟΑΚΑ, για να κάνουν προ-
πόνηση οι αθλητές του στίβου.

Τέλος, προτεραιότητά µας –και το τονίζω αυτό, έχοντας υπη-
ρετήσει και τον ερασιτεχνικό αθλητισµό- είναι ο ερασιτεχνικός
και µαζικός αθλητισµός να επιχορηγήσει τις οµοσπονδίες και τα
σωµατεία, που να πληρούν, όµως, τις νόµιµες και ευρωπαϊκές
προϋποθέσεις, µε σταδιακή βελτίωση των υποδοµών σε συνερ-
γασία µε τους δήµους και µε ποιοτική ανακατανοµή των αθλητι-
κών έργων, προκειµένου να µη συγκεντρώνονται σε µία περιοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγονται συχνά παραποµπές
στον Λένιν ή σε άλλη βιβλιογραφία. Αυτό είναι σηµαντικό. Τα
πράγµατα αλλάζουν. Καλό είναι που αναφέρεστε σ’ αυτή τη βι-
βλιογραφία.

Εκείνο το οποίο θα αναφέρω εγώ στην παρούσα φάση –γιατί
είναι αυτό που σας λείπει και είναι η αυτοκριτική- είναι το εξής:
Είπε ο Λένιν, λοιπόν, ότι το να αναγνωρίζει ανοικτά το λάθος του
ή να βρίσκει τις αιτίες του λάθους, να αναλύει την κατάσταση
που το γέννησε ή να εξετάζει προσεκτικά τα µέσα για τη διόρ-
θωση του λάθους, αυτό είναι γνώρισµα ενός σοβαρού κόµµατος.

Αυτό θα πει εκπλήρωση από µέρους του των υποχρεώσεών
του και αυτό θα πει διαπαιδαγώγηση και µόρφωση της τάξης και
έπειτα και της µάζας.

Σε αυτήν τη βάση, λοιπόν, εµείς θα συνεχίσουµε να λέµε την
αλήθεια στον ελληνικό λαό, δεν θα χάσουµε την επαφή µας µε
την κοινωνία, τη νεολαία, τα κινήµατα και τα λαϊκά στρώµατα που
µας έχουν στηρίξει ως εδώ. Μαζί τους παλεύουµε, αυτούς εκ-
φράζουµε, σε αυτούς και µόνο απολογούµαστε και λογοδο-
τούµε.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επα-
ναλάβω κάτι που ανέφερε ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος, ότι πρέπει να συνεχίσουµε να έχουµε σταθερά
ριζοσπαστικές κινήσεις και πολιτικές µε κοινωνικό πρόσηµο και
µέσα σε αυτήν τη δύσκολη συµφωνία. Διότι σε διαφορετική πε-
ρίπτωση θα οδηγηθούµε στην ενσωµάτωση, όπως προσδοκά και
επιδιώκει το εγχώριο και ευρωπαϊκό κατεστηµένο και εµείς, από

την πλευρά µας, πρέπει να τους χαλάσουµε για άλλη µια φορά
τα σχέδια µε δύναµη και αποφασιστικότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ψυχογιό από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, κ, Σία Αναγνωστοπούλου, για οκτώ λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προγραµµατική µας πολιτική
για την ανώτατη εκπαίδευση, την εκπαίδευση εν συνόλω αποτε-
λεί ένα από τα πιο προνοµιακά πεδία στα οποία αποτυπώνονται
οι πολιτικές και οι ιδεολογικές διαχωριστικές γραµµές των κοµ-
µάτων είτε σε µνηµονιακή είτε σε µη µνηµονιακή περίοδο, ιδιαί-
τερα θα έλεγα στη µνηµονιακή εποχή στην οποία οι διακρίσεις
ανάµεσα σε κόµµατα και ιδεολογίες εκ του πονηρού εξαφανίζον-
ται, εκ του πονηρού δηλαδή οδηγούµαστε στο «απεταξάµην την
πολιτική, απεταξάµην την ιδιότητα του πολίτη».

Με την πολιτική για τα ΑΕΙ αναδιατυπώνεται το µείζον ερώ-
τηµα: Τι κράτος, ποια κοινωνία, τι πολίτες θέλουµε να είµαστε;
Ήδη στο δηµοσιοποιηµένο νοµοσχέδιο της προηγούµενης πολι-
τικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας αποτυπώνονται οι βασι-
κές προσεγγίσεις της Κυβέρνησής µας σε αυτό το ερώτηµα.

Οι τελευταίοι νόµοι, κατ’ εξοχήν ο ν. 4009/2011 και ο ν.
4076/2012, διαπνέονταν από ένα στενό και απηρχαιωµένο
πνεύµα. Στο όνοµα τάχα του νέου και του µεταρρυθµιστικού, στο
όνοµα του ευρωπαϊκού και του διεθνούς κύρους των ΑΕΙ αναπα-
ρήγαγαν σε µεγάλο βαθµό ό,τι πιο παλιό, αυταρχικό και εν τέλει
αναποτελεσµατικό.

Άµεσα µέτρα. Πρώτον, ήδη µε την πράξη νοµοθετικού πτην
οποία εκδώσαµε για να διευθετηθούν προβλήµατα σχετικά µε τη
λήξη της θητείας των πρυτάνεων πέντε πανεπιστηµίων της
χώρας, καταργείται τώρα η αντιδηµοκρατική αρµοδιότητα των
συµβουλίων να προεπιλέγουν ή να αποκλείουν αυθαιρέτως υπο-
ψηφίους για τα µονοπρόσωπα όργανα της διοίκησης. Επαναφέ-
ρουµε, συγχρόνως, την εκλογή µε κάλπη, ενώ η δυνατότητα
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας προβλέπεται σε ειδικές περιπτώσεις.

Σχεδιάζουµε την άµεση ψήφιση µεταβατικού νοµοθετικού
πλαισίου µε το οποίο θα επιλυθούν κρίσιµα και επείγοντα λει-
τουργικά προβλήµατα των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων,
τα οποία έχουν δηµιουργήσει αξεπέραστες δυσλειτουργίες και
πρακτικές που υπονοµεύουν τον ακαδηµαϊκό και δηµοκρατικό
χαρακτήρα τους. Για παράδειγµα, διαδικασία εκλογής και εξέλι-
ξης των µελών ΔΕΠ ενώπιον των συλλογικών οργάνων του τµή-
µατος µε πλήρη διαφάνεια, όρους επιστηµονικής κρίσης και
δηµοσιότητας, που αποκλείουν τις πελατειακές δικτυώσεις. Εκ-
δηµοκρατισµός των διαδικασιών εκλογής των µονοπρόσωπων
οργάνων διοίκησης, επανακαθορισµός των αρµοδιοτήτων του
πρυτανικού συµβουλίου και της συγκλήτου, η συρρίκνωση των
οποίων δηµιούργησε, πέραν των ζητηµάτων δηµοκρατικής νοµι-
µοποίησης, σοβαρότατες δυσλειτουργίες στα ΑΕΙ. Επαναφορά
του τµήµατος ως ζωντανού πυρήνα του πανεπιστηµίου. Χρειάζε-
ται να αξιολογηθεί η εµπειρία των συµβουλίων. Επιβάλλεται,
όµως, άµεσα ο εξορθολογισµός της λειτουργίας τους και η άρση
της αντίφασης που δηµιουργούν οι ταυτόχρονα διατακτικές, επο-
πτικές και ελεγκτικές τους αρµοδιότητες.

Άµεση και ιδιαίτερη προσοχή δίνει η Κυβέρνησή µας στα ζη-
τήµατα της φοιτητικής µέριµνας, της σίτισης και της εστίασης
των φοιτητριών και των φοιτητών.

Δεσµευόµαστε για µια κοινωνική πολιτική στήριξης των πιο
αδύναµων φοιτητών και φοιτητριών, για την ενίσχυση των φοιτη-
τικών εστιών ή της επιδότησης ενοικίων µε στόχο την κάλυψη
των αναγκών, τουλάχιστον των πρωτοετών. 

Δεύτερον, στοχεύουµε στη ριζική µεταρρύθµιση της ανώτατης
εκπαίδευσης µετά από ευρύ και ειλικρινή δηµοκρατικό διάλογο
µε τους ανθρώπους της επιστήµης και της εκπαίδευσης, τους
εργαζόµενους και τις εργαζόµενες στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ,
τους φοιτητές και τις φοιτήτριες, µε όλους τους εµπλεκόµενους
φορείς. Καµµία ριζική αλλαγή δεν θα γίνει χωρίς τέτοιο διάλογο. 
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Να θυµίσω µία κουβέντα του Άγγελου Ελεφάντη: «Η µεταρ-
ρύθµιση του πανεπιστηµίου, για να έχουµε το πανεπιστήµιο που
θέλουµε, δεν είναι πράξη στιγµιαία, δεν γίνεται µια και έξω, δεν
γίνεται µε έφοδο στον ουρανό. Χρειάζεται οπωσδήποτε τον ανα-
γκαίο ορίζοντα χρόνου προετοιµασίας».

Στόχος αυτής της ριζικής αλλαγής είναι η κεφαλαιοποίηση της
εθνικής και ευρωπαϊκής εµπειρίας, η οποία κατά τις τελευταίες
δεκαετίες επικράτησης των νεοφιλελεύθερων ιδεολογηµάτων
δοκιµάστηκε βάναυσα αλλά και ταυτόχρονα επέδειξε σηµαντικές
δυναµικές υπεράσπισης της ευρωπαϊκής ακαδηµαϊκής και ερευ-
νητικής παράδοσης. 

Υπάρχουν πεπραγµένα που ανακαλούν την πιο ριζοσπαστική
παράδοση της ευρωπαϊκότητας στην πιο αντιστασιακή και δηµο-
κρατική της εκδοχή. Αντίσταση στην άκριτη υποταγή σε στενό-
καρδες ιδεοληψίες για υποτιθέµενες υπαγορεύσεις των αγορών
της υποκατάστασης της γνώσης από τη ρηχή και εφήµερη και-
νοτοµία.

Λέγοντας αυτά, επιµένουµε στο πρόταγµα µιας τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης που θα αποτελέσει δυναµική, δηµοκρατική και πα-
ραγωγική παράµετρο στις εξελίξεις που θα σφραγίσουν την κοι-
νωνική αναγέννηση και την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας.

Υπ’ αυτές τις µέριµνες η αναφορά στην παραγωγή, στις αγο-
ρές, στην καινοτοµία, στην παραγωγικότητα επιβάλλεται και µπο-
ρεί να πάρει ένα ριζοσπαστικά αναπτυξιακό χαρακτήρα.

Με το ίδιο πνεύµα θα προχωρήσουµε στην περαιτέρω ανά-
πτυξη του Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου πολύ περισσότερο
που πρόκειται για ένα µαζικό πανεπιστηµιακό ίδρυµα που απευ-
θύνεται σε µεγάλες πληθυσµιακές κατηγορίες.

Κάποιοι από τους στόχους µας: Άνοιγµα του ΕΑΠ σε νέα επι-
στηµονικά πεδία, ανοικτή πρόσβαση όσων επιθυµούν να φοιτή-
σουν στο ΕΑΠ χωρίς σύστηµα κλήρωσης, ανανέωση του
ακαδηµαϊκού προσωπικού µε την είσοδο νέων επιστηµόνων που
σήµερα υποαπασχολούνται ή είναι άνεργοι, ενίσχυση της κοινω-
νικής πολιτικής µε αύξηση των υποτροφιών και περαιτέρω ανά-
πτυξη της τεχνολογίας της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης.

Επίσης, λίγα λόγια και για τη διά βίου µάθηση -δυστυχώς δεν
έχω πολύ χρόνο- η οποία αποτελεί ένα από τα πιο πολυσύνθετα
διεπιστηµονικά και πολυδιάστατα πεδία χάραξης και εφαρµογής
κοινωνικών πολιτικών. Απλώς να πω ότι το Υπουργείο και οι αρ-
µόδιες µονάδες του καλούνται να απαντήσουν σε καίρια ζητή-
µατα µε βάση το τρίπτυχο διαφάνεια-κοινωνική λογοδοσία-ανα-
πτυξιακή προοπτική.

Θα κλείσω, µένοντας σε δύο πολύ σηµαντικά σηµεία. Πρώτον,
η συζήτηση για την ανώτατη εκπαίδευση εξαντλείται πάντα στο
µοντέλο διοίκησης των ιδρυµάτων. Παραβλέπεται ωστόσο ο
ρόλος της πανεπιστηµιακής κοινότητας, και µάλιστα σε περιό-
δους κρίσης, για τη διατήρηση των ελληνικών πανεπιστηµίων σε
επίπεδα εφάµιλλα των ευρωπαϊκών. 

Με µία ισοπεδωτική ρητορεία που αποτυπώθηκε και στο
πνεύµα, αλλά και στην πράξη του ν. 4009, η πανεπιστηµιακή κοι-
νότητα αντιµετωπίστηκε ως το πρόβληµα της ανώτατης εκπαί-
δευσης. Με αυτήν την πανεπιστηµιακή κοινότητα, στην οποία
έχω την τιµή να ανήκω, θα είµαστε σε συνεχή διάλογο. 

Τέλος, θέλω να κάνω µία ειδική µνεία στις ανθρωπιστικές
σπουδές και τις κοινωνικές επιστήµες, στις σπουδές δηλαδή που
βρίσκονται στον πυρήνα του αξιακού συστήµατος της Ευρώπης
του Διαφωτισµού και της ευρωπαϊκής παράδοσης του πανεπι-
στηµίου, σε αυτές τις σπουδές που το νεοφιλελεύθερο µοντέλο
καινοτοµίας προσπαθεί να σπρώξει στον Καιάδα. Στα πανεπιστή-
µιά µας έχει γίνει µια απίστευτης ποιότητας έρευνα από την
οποία έχει παραχθεί γνώση που θα επέτρεπε στην κοινωνία µας
να ξαναοριοθετήσει τον εαυτό της χωρίς µυθεύµατα, ρατσισµό,
σεξισµό και ξενοφοβία.

Δυστυχώς, αυτή η γνώση δεν έχει διοχετευθεί ακόµα στις
άλλες βαθµίδες εκπαίδευσης για τη δηµιουργία µιας ουσιαστικής
δια βίου και δηµόσιας γνώσης. 

Αυτά τα οχυρά, όπως είναι οι ανθρωπιστικές και κοινωνικές
επιστήµες, θα τα κρατήσουµε ζωντανά. Και θα τα κρατήσουµε
ζωντανά για έναν και µοναδικό κυρίως λόγο: γιατί µέσα από αυτά
τα οχυρά διαµορφώνονται πολίτες, αυτοί οι πολίτες που δεν θα

επιτρέψουν πια στο δηµόσιο χώρο ούτε ακραίες ενέργειες δο-
λοφονίας, όπως του Φύσσα, αλλά ούτε και άλλες σεξιστικές
ενέργειες στο δηµόσιο χώρο εναντίον θεσµικών –και όχι µόνο!-
προσώπων. Εκφράσεις όπως «κυρά Τασία» ή «κάποια κυρία που
λέει ανοησίες» δείχνουν πόσο ανάγκη έχουµε αυτές τις σπουδές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Αναπληρώτρια Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
κ. Σία Αναγνωστοπούλου. 

Τον λόγο έχει τώρα για πέντε λεπτά ο κ. Θεόδωρος Φορτσά-
κης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επειδή έχουν ακουστεί πάρα

πολλά για όλα τα θέµατα, επιτρέψτε σε εµένα να περιοριστώ στα
ζητήµατα της παιδείας. Εξάλλου, είναι και επίκαιρο, δεδοµένου
ότι ακούσαµε µόλις την αρµόδια για θέµατα παιδείας Υπουργό. 

Έχω πει πολλές φορές ότι η παιδεία είναι ένα ζήτηµα το οποίο
µας απασχολεί και ως ζήτηµα πολιτικό, διότι πραγµατικά ακόµα
και σε σχέση µε την οικονοµία το ζήτηµα της παιδείας είναι πιο
σηµαντικό από πολιτική άποψη, γιατί εκεί διαµορφώνουµε ιδέες,
εκεί διαµορφώνουµε νοοτροπίες και εποµένως εκεί καθορίζονται
οι συµπεριφορές οι οποίες υπαγορεύουν και τη συµπεριφορά
µας στο οικονοµικό πεδίο. Από µια άποψη, λοιπόν, η παιδεία είναι
και παραµένει ένα πολιτικό ζήτηµα πιο σηµαντικό και από την οι-
κονοµία. 

Όµως, φυσικά η παιδεία έχει και µια διάσταση εξαιρετικά ση-
µαντική, την οικονοµική. Και πραγµατικά απορώ πώς δεν έχουµε
φέρει σε πρώτο πλάνο, όσον αφορά την προώθηση των συµφε-
ρόντων της χώρας για προσέλκυση επενδυτικών σχεδίων, το τρί-
πτυχο «παιδεία, πολιτισµός, τουρισµός».

Άκουγα να ρωτούν τον κύριο Πρωθυπουργό στις Ηνωµένες
Πολιτείες για τις δυνατότητες επενδύσεων στην Ελλάδα και
πραγµατικά απόρησα µε το πώς δεν µίλησε για την παιδεία, για
τον πολιτισµό. Νοµίζω ότι δεν το έκανε για λόγους καθαρά ιδεο-
ληπτικούς, διότι δεν µπορούµε να αντιληφθούµε ότι η παιδεία
πρέπει να ανοίξει και µάλιστα να ανοίξει και στην αγορά. 

Και λέω να ανοίξει και στην αγορά –και το υπογραµµίζω!- γιατί
είναι ένα κεφάλαιο του µνηµονίου που το προβλέπει ρητά. Μέσα
στο µνηµόνιο, το οποίο έχουν υπογράψει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ έχουν δεσµευθεί η χώρα να ανοίξει και την παιδεία της
στην οικονοµία και στην αγορά εργασίας. Αυτή, λοιπόν, είναι µια
κατεύθυνση που πρέπει να τηρηθεί.

Χθες το βράδυ άκουσα τον Υπουργό Παιδείας κ. Φίλη να µιλάει
για την παιδεία και είχα τη γνώµη ότι δεν έχει αντιληφθεί ποιο
ακριβώς Υπουργείο έχει αναλάβει. Η παιδεία σήµερα στην Ελ-
λάδα βρίσκεται σε µια κατάσταση πραγµατικά δραµατική. Είναι
ένα µπάχαλο. Αυτό σηµαίνει ότι έχουµε έναν πολύ µεγάλο
αριθµό κλειστών σχολείων. Έχουµε κενά -είκοσι χιλιάδες κενά,
ενώ είχαµε φτάσει τα είκοσι πέντε χιλιάδες- τα οποία ποτέ άλλοτε
δεν ήταν τόσα πολλά. Επίσης, η ιδιωτική παιδεία βρίσκεται απει-
λούµενη από το 23%, ενώ έχουµε εγκαταλείψει και το ψηφιακό
σχολείο. Στα ΙΕΚ έχουµε οκτώ χιλιάδες ανθρώπους απλήρωτους,
ενώ το Πρόγραµµα Διά Βίου Μάθησης «ΟΔΥΣΣΕΑΣ» έχει εγκα-
ταλειφθεί από την αδιαφορία και την οκνηρία του Υπουργείου
Παιδείας, το οποίο δεν ενδιαφέρθηκε να ανανεώσει το ευρω-
παϊκό πρόγραµµα, ενώ το πρόγραµµα ήταν εκεί. Τέλος, η παρα-
παιδεία βρίσκεται παντού ενώ και τα πανεπιστήµια έχουν κυριο-
λεκτικά διαλυθεί. 

Επειδή δεν είναι καλό κάποιος συνέχεια να γκρινιάζει χωρίς να
κάνει και θετικές προτάσεις, εγώ θα ήθελα σ’ αυτά τα τρία λεπτά
που µου µένουν να εστιάσω πάνω σε δώδεκα προτάσεις και πα-
ρακαλώ τους αρµόδιους Υπουργούς να τις λάβουν υπ’ όψιν τους. 

Πρόταση πρώτη σχετικά µε τα κενά των σχολείων. Άκουσα τον
κ. Φίλη να λέει ότι αυτό οφείλεται στο ότι επί χρόνια δεν µπορούν
να γίνουν προσλήψεις. Αυτό είναι ανακριβέστατο! Η Ελλάδα έχει
το µεγαλύτερο αριθµό εκπαιδευτικών ανά µαθητή σε όλη την Ευ-
ρώπη. 

Άρα το πρόβληµά µας δεν είναι οι προσλήψεις. Το πρόβληµα
είναι η χρήση του προσωπικού. Kαι αυτό σηµαίνει ειδικότερα ότι
θα πρέπει πρώτα-πρώτα να προβούµε σε άµεση συνένωση σχο-
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λείων. Όπου τα σχολεία βρίσκονται το ένα δίπλα στο άλλο, εκεί
να µην προτάσσετε τα συνδικαλιστικά συµφέροντα, να προτάσ-
σετε τα  συµφέροντα της πολιτείας και των µαθητών. Και να προ-
χωρήσουµε σε άµεση αναδιάρθρωση όλου του χάρτη των
σχολικών µονάδων, βεβαίως µε σεβασµό στο νησιωτικό χαρα-
κτήρα της χώρας και στις ορεινές περιοχές. Αλλά εάν καταγρά-
ψετε τις ορεινές περιοχές και τις νησιωτικές δεν είναι παραπάνω
από τριακόσια τα σχολεία, τα οποία έχουν ανάγκη να τα διατη-
ρήσουµε, ενώ δεν ανταποκρίνονται –ας το πούµε έτσι- σε µια έλ-
λογη αναδιάρθρωση. Υπάρχει, λοιπόν, τεράστιο πεδίο ανασ-
υγκρότησης.

Στοιχείο δεύτερο. Θα πρέπει να µειωθούν άµεσα οι τύποι σχο-
λείων. Έχουµε έξι διαφορετικούς τύπους σχολείων, οι οποίοι
τύποι εµποδίζουν την έλλογη οργάνωση της διδασκαλίας. Είναι
ανάγκη αυτοί οι τύποι να ενοποιηθούν και µόνο κατ’ εξαίρεση να
κρατάµε τύπους διαφορετικών σχολείων.

Στοιχείο τρίτο. Να µειώσουµε αµέσως τον αριθµό ειδικοτήτων
των καθηγητών. Είναι πρωτοφανές, στην Ελλάδα έχουµε εκατόν
δέκα επτά ειδικότητες καθηγητών και σαράντα τέσσερις υποει-
δικότητες. Πρόκειται για ανέκδοτο. Η Γερµανία, που είναι η δεύ-
τερη χώρα στη σειρά αριθµού ειδικοτήτων, έχει συνολικά είκοσι
οκτώ. Δείτε: Εκατόν δέκα επτά ειδικότητες καθηγητών και σα-
ράντα τέσσερις υποειδικότητες από τη µια πλευρά στην Ελλάδα
και αµέσως µετά η Γερµανία µε είκοσι οκτώ. Έχουν γίνει ειδικό-
τητες, όχι για να εξυπηρετούν τους µαθητές, αλλά για να εξυπη-
ρετούν τα συνδικαλιστικά συµφέροντα των καθηγητών. Και αυτό
πρέπει αµέσως να αναθεωρηθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στοιχείο τέταρτο πρόταση. Να σπάσουν αµέσως οι αποσπά-
σεις. Να σταµατήσουν. Δυόµισι χιλιάδες αποσπάσεις την ώρα
που δεν έχουµε εκπαιδευτικούς στα σχολεία. 

Στοιχείο πέµπτο. Η διοίκηση των σχολείων να γίνει από στε-
λέχη τα οποία έχουν αποφοιτήσει από ειδική σχολή.

Στοιχείο έκτο. Το πρόγραµµα διδασκαλίας να γίνεται από
φορέα επιστηµονικό, όχι µε βάση τις ανάγκες διδασκαλίας των
καθηγητών, αλλά µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες των µαθη-
τών. 

Στοιχείο έβδοµο. Να υπάρξει συναίνεση για µόνιµη θέση, αν
όχι Υφυπουργού Παιδείας, τουλάχιστον Γενικού Γραµµατέα.

Στοιχείο όγδοο. Να σταµατήσει αµέσως η διανοµή του ενός
βιβλίου. Να τροφοδοτούνται οι βιβλιοθήκες µε  πολλά βιβλία για
να σταµατήσει το σύστηµα της αποστήθισης. 

Στοιχείο ένατο. Το 23% να καταργηθεί πάραυτα. Να υπογραµ-
µίσω ότι το 23% µπήκε για λόγους καθαρά ιδεοληπτικούς. Δεν
µπήκε για να βγάλει το κράτος χρήµατα από το 23%. Μπήκε για
να κάνει ζηµιά στην ιδιωτική παιδεία. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. Και τώρα, που αντιλήφθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ότι η δική του
βάση πλήττεται, τώρα έκανε πίσω και ζητά το 23% να ανασυγ-
κροτηθεί. Και όχι µόνο να φύγει το 23% αλλά να µελετηθεί και
προοπτική voucher, ενός ποσού το οποίο θα δίδεται σε αυτούς
που επιλέγουν την ιδιωτική παιδεία. Διότι και αυτοί έχουν συµµε-
τάσχει στους φόρους και είναι καλό, αφού δεν βαρύνουν το κρά-
τος µε τη συµµετοχή τους στη δηµόσια παιδεία να έχουν µια
ενίσχυση για την επιλογή της ιδιωτικής. Η ιδιωτική και δηµόσια
παιδεία, είναι πυλώνες του δηµόσιου αγαθού που λέγεται παιδεία
και είναι ζωτικό δηµόσιο αγαθό, το οποίο δεν µπορούµε να το
διακρίνουµε σε δηµόσιο και ιδιωτικό από την άποψη του τρόπου
διδασκαλίας ή του φορέα που το διασφαλίζει. 

Σηµείο δέκατο. Η παραπαιδεία να αντιµετωπιστεί αµέσως και
εµπνεόµενοι από ένα νέο σύστηµα εξετάσεων, στο οποίο να εξε-
τάζουµε ένα γνωστικό αντικείµενο κατά το αγγλικό πρότυπο και
εποµένως παραπαιδεία και σχολεία να συγχωνευτούν. Αυτό χρει-
άζεται ειδική µελέτη, αλλά είναι µια κατεύθυνση η οποία είναι
εξαιρετικά επίκαιρη. 

Σηµείο ενδέκατο και τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
τα πανεπιστήµια τα οποία έχουν διαλυθεί. Χθες µπήκαν πάλι σα-
ράντα τραµπούκοι στο γραφείο της καθηγήτριας της κ. Ματζου-
ράνη, µέλος του συµβουλίου ιδρύµατος, και την απείλησαν µε
τον χειρότερο τρόπο. Και όταν πήγε η Κοσµήτορας, η κ. Καρα-
µολέγκου, να την υπερασπιστεί έγινε θύµα και αυτή της ίδιας επί-

θεσης. Δεν άκουσα το Υπουργείο να έχει εκδώσει καµµία ανα-
κοίνωση. Δεν φαντάζοµαι το Υπουργείο να στηρίζει τέτοιου εί-
δους αλητείες στα πανεπιστήµια. Είναι καιρός αυτό το πράγµα
να σταµατήσει. Και µη νοµίζετε ότι µε απειλές και µε τραµπουκι-
σµούς θα σταµατήσετε αυτούς οι οποίοι σκέφτονται στο πανε-
πιστήµιο κατά τρόπο διαφορετικό από εσάς. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου την οποία ακούσαµε ότι
θα εκδώσει το Υπουργείο, είναι πραγµατικά αυτό το οποίο δείχνει
πώς αντιλαµβάνεται το Υπουργείο τον διάλογο και την εθνική συ-
ναίνεση στην παιδεία. Το 90% των καθηγητών έχουν συµµετάσχει
στις εκλογές των συµβουλίων του ιδρύµατος. Πού βρήκατε ότι
τα συµβούλια του ιδρύµατος είναι συµβούλια τα οποία έχουν επι-
βληθεί χωρίς τη θέληση των πανεπιστηµιακών; Νοµίζω ότι είναι
καιρός να αντιληφθούµε ότι τα πανεπιστήµια, µε τον νόµο ο
οποίος είχε ψηφιστεί τότε µε µια τεράστια πλειοψηφία της Βου-
λής, είχαν βρει έναν δρόµο και µια πορεία που δεν πρέπει να στα-
µατήσουµε. 

Κλείνω µε την δωδέκατη πρόταση λέγοντας ότι η έρευνα στα
πανεπιστήµια θα πρέπει να συγκροτηθεί και να οργανωθεί µε
βάση ενιαίο φορέα. Άκουσα τον κ. Φωτάκη εχθές, ο οποίος έκανε
µία πολύ καλή πρόταση για την έρευνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, παρακαλώ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Τελειώνω αµέσως, σε ένα δευτε-
ρόλεπτο.

Θα έλεγα αυτός ο φορέας να επικεντρωθεί στην οργάνωση
της πανεπιστηµιακής έρευνας και να την οργανώσει σε σχέση µε
την αγορά και την οικονοµία. 

Η παιδεία είναι και παραµένει ένα εξαιρετικά σηµαντικό στοι-
χείο. Είναι καλό να µπορέσουµε να το βγάλουµε έξω από τον
κοµµατικό καβγά, γι’ αυτό προσκαλώ το Υπουργείο να ανοίξει τις
πόρτες του στον πραγµατικό διάλογο και να καλεί και την Αντι-
πολίτευση και όλα τα άλλα κόµµατα να συµµετέχουν στη λήψη
των αποφάσεων για το πλαίσιο της παιδείας, γιατί το πλαίσιο
αυτό πρέπει να είναι διαρκές και όχι να αλλάζει κάθε φορά που
αλλάζει η Κυβέρνηση.

Εµείς θα καταψηφίσουµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις και
για την παιδεία, όπως και τις υπόλοιπες, για τους λόγους που
εξέθεσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ελπίζω να µου συγ-

χωρεθεί το ότι άφησα να εξελιχθεί η σκέψη του κ. Φορτσάκη για
την παιδεία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καταλαβαίνετε ότι

είχε εξαιρετικό ενδιαφέρον και λόγω ειδικού ενδιαφέροντος.
Θα παρακαλούσα οι υπόλοιποι οµιλητές να είναι στον χρόνο

τους.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης για έξι λεπτά για τη δευτερολογία του. 
Αν έχετε την καλοσύνη, να σεβαστείτε τον χρόνο.
Έπειτα είναι ο κ. Γεωργιάδης ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Νέας Δηµοκρατίας, επίσης για έξι λεπτά.
Ορίστε, κύριε Θεοχαρόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, ακούω µε προσοχή τις Προγραµµατικές Δηλώσεις, πέραν
του Πρωθυπουργού, και των Υπουργών της Κυβέρνησης. Δεν
έχω αντιληφθεί ακόµη σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης,
αναπτυξιακό σχέδιο για τη χώρα, σχέδιο για το πώς θα υπερ-
βούµε την κρίση, πώς θα καταπολεµήσουµε την ανεργία, πώς θα
δηµιουργήσουµε θέσεις εργασίας, πώς η ιδιωτική οικονοµία -η
οποία βρίσκεται σε άθλια κατάσταση- θα µπορέσει να πάρει
µπροστά.

Δεν έχουµε ακούσει ουσιαστικά ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
υπέρβασης αυτής της οικονοµικής και κοινωνικής κρίσης, η
οποία διογκώνεται το τελευταίο χρονικό διάστηµα.

Για να δηµιουργηθούν, όµως, οι προϋποθέσεις για ένα νέο
αναπτυξιακό σοκ το οποίο χρειάζεται ο τόπος, είναι απαραίτητη
η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και του επενδυτικού περι-
βάλλοντος.
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Ορθώς τίθεται ως µεγάλο στοίχηµα για τη χώρα µας αυτό της
προσέλκυσης ιδιωτικών επενδύσεων, όµως εδώ απαιτείται σο-
βαρή αντιµετώπιση. Προφανώς είναι αναγκαία η σταθερότητα
του φορολογικού συστήµατος και επειδή αυτό δεν φαίνεται γε-
νικά εφικτό, ειδικά πρέπει να αναζητηθεί ότι οι επενδύσεις θα δια-
σφαλίζουν τουλάχιστον επί δεκαπενταετία το φορολογικό
καθεστώς που ίσχυε την ηµεροµηνία κατάθεσης της έναρξής
τους.

Δεν αρκούν, όµως, µόνο τα φορολογικά. Είναι τα χωροταξικά,
πολεοδοµικά και περιβαλλοντικά θέµατα. Είναι η κατανοµή αρ-
µοδιοτήτων µεταξύ κεντρικού κράτους και αυτοδιοίκησης. Σε
αυτά διασφαλίστε και αξιοποιήστε δοµές που ήδη υπάρχουν και
λειτουργούν.

Τι είναι πάλι αυτό το ότι θα συγκροτήσετε ειδικό φορέα προ-
σέλκυσης επενδύσεων; Εκεί περιορίζεται ο συµπαγής κυβερνη-
τικός σχεδιασµός και η άσκηση ενεργητικών πολιτικών για τις
επενδύσεις; Με συγκρότηση νέων φορέων θα µειωθεί η γραφει-
οκρατία; Δεν σας φτάνουν οι ήδη υπάρχοντες; Μην χάνετε καιρό,
δεν µας λείπουν οι φορείς. Πολιτική βούληση χρειάζεται να
υπάρχει. Σπάστε την απραξία των εννέα µηνών. 

Και κάτι που θα πρέπει να έχετε σταθερά υπ’ όψιν σας: κανέ-
νας δηµόσιος φορές δεν µπορεί και δεν πρέπει να έχει την ευ-
θύνη για τη δηµιουργία, την εκπόνηση και την ανάπτυξη
επενδυτικών σχεδίων. Αυτά είναι δουλειά των επενδυτών. Το θε-
σµικό πλαίσιο και τη γρήγορη εκτέλεση των σχεδίων πρέπει να
διασφαλίζει η Κυβέρνηση.

Επίσης, οι επενδυτικές πρωτοβουλίες θα πρέπει να κατευθυν-
θούν κατά προτεραιότητα σε συγκεκριµένους κλάδους µε στρα-
τηγικό πλεονέκτηµα και προστιθέµενη αξία. 

Ποιοι είναι αυτοί οι κλάδοι; Γιατί δεν ακούσαµε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο που να περιγράφει τους κλάδους παραγωγής, τους
κλάδους που θα µας βγάλουν από την οικονοµική και κοινωνική
κρίση. Πρωτογενής τοµέας, µεταποιητική βιοµηχανία, το εµπόριο
που συνδέεται µε αυτόν, ο τουρισµός, η ενέργεια και ο ορυκτός
πλούτος, οι σύγχρονες υποδοµές προστασίας του περιβάλλοντος,
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις στη µεταποίηση και στο εµπόριο. 

Και να πούµε κάτι και για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, διότι
στο σχέδιο η ανάπτυξη έχει δύο πυλώνες. Έχει τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, οι οποίες είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικο-
νοµία και είναι βέβαια και τα σχέδια των µεγάλων επενδύσεων
που πρέπει να προσελκύσουµε. 

Δυστυχώς δεν ακούσαµε στις Προγραµµατικές Δηλώσεις ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, πώς θα
γίνουν βιώσιµες, πώς θα δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας,
πώς θα µπορέσουµε να ξεφύγουµε από την κρίση στην καθηµε-
ρινότητα που αντιµετωπίζει ο µικροµεσαίος επιχειρηµατίας.

Επίσης, αναφερθήκατε στα 20 δισεκατοµµύρια, που εµείς από
το 2013 είχαµε εξασφαλίσει µε επίπονες διαπραγµατεύσεις για
τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική και τονίσατε ότι στόχος είναι η
αξιοποίησή τους. Αρχικά καταφέρατε να µην τα χάσουµε, γιατί
αν δεν υπήρχε συµφωνία θα τα χάναµε, όπως και τα χρήµατα του
ΕΣΠΑ, συνολικά 35 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία ευτυχώς
είχαν εξασφαλιστεί από το 2013 µε αποτελεσµατικές διαπραγ-
µατεύσεις. 

Η δική σας διαπραγµάτευση οδήγησε µόνο στο να µη χαθούν.
Για να αξιοποιηθούν, όµως, ορθά και να µη ξαναγίνουν τα λάθη
του παρελθόντος προτείνουµε, να αρχίσει άµεσα η σύνταξη ενός
εθνικού σχεδίου παραγωγικής ανασυγκρότησης και βέβαια εθνι-
κού σχεδίου σε κάθε τοµέα, όπως για παράδειγµα στην αγροτική
οικονοµία. Η εκπόνηση και η υλοποίησή του, κυρίες και κύριοι,
δεν µπορεί να περιµένει, έχει ήδη καθυστερήσει.

Εκφράζουµε την άρνησή µας και έχουµε πει πέντε συγκεκρι-
µένα όχι. Την άρνησή µας στις ελεύθερες οµαδικές απολύσεις
στον ιδιωτικό τοµέα. Προτείνουµε την αναβάθµιση του Ανώτατου
Συµβουλίου Εργασίας. Λέµε όχι στις νέες συντάξεις πείνας και
αναξιοπρέπειας. Αρνούµαστε την εξοντωτική φορολόγηση των
αγροτών. Οι αγρότες φορολογούνται πλέον όπως και οι υπόλοι-
πες επαγγελµατικές τάξεις από την προηγούµενη περίοδο. Αυτό
το οποίο κάνετε αυτήν τη στιγµή -και σας το εξηγήσαµε- είναι να
υπερφορολογείτε πέραν από ό,τι ισχύει στον κοινοτικό ανταγω-
νισµό. 

Απαντούµε στην επιβολή 23% ΦΠΑ στην εκπαίδευση µε µεί-
ωση του µη µισθολογικού κόστους των δαπανών στο δηµόσιο και
λέµε όχι στην ανασφάλεια των δανειοληπτών και των επιχειρή-
σεων, προτείνοντας τη δηµιουργία ενός νέου νοµοθετικού πλαι-
σίου για τις ρυθµίσεις των κόκκινων δανείων.

Όµως, στις Προγραµµατικές Δηλώσεις δεν ακούσαµε βαθιές
τοµές, αλλά επαναλήψεις προεκλογικών γενικοτήτων. Σε ποιες
ακριβώς τοµές, ρήξεις και διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις και µε
ποιο σχεδιασµό θα προχωρήσει η Κυβέρνηση; 

Δεν µπορεί να γίνεται λόγος για αναµόρφωση του φορολογι-
κού συστήµατος, όταν δεν υπάρχει σχεδιασµός και δέσµευση. Ο
τόπος χρειάζεται µία προοδευτική και δίκαιη φορολογική µεταρ-
ρύθµιση µε προοδευτικές κλίµακες και σταθερότητα, αξιόπιστο
Περιουσιολόγιο, ορθολογική κατανοµή των βαρών, φορολογικά
κίνητρα για νέους επιχειρηµατίες. 

Στο πλαίσιο αυτό είναι αναγκαία και θα έπρεπε να αποτελεί
µείζον ζήτηµα η µείωση των φορολογικών συντελεστών για τις
επιχειρήσεις και τα φυσικά πρόσωπα. Όµως είναι σαφές ότι η
επιτυχία αυτού του στόχου είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τη δη-
µοσιονοµική εξυγίανση και την αποκατάσταση της ισορροπίας
στην οικονοµία, που είναι απολύτως αναγκαίες µετά την εννιά-
µηνη διακυβέρνησή σας και η οποία δεν διασφαλίζεται µε όσα
µας έχετε παρουσιάσει ως τώρα.

Κατά την ανάγνωση των Προγραµµατικών Θέσεων παρουσιά-
στηκε µία σειρά αλλαγών στη δηµόσια διοίκηση, όπως ο εξορ-
θολογισµός των οργανογραµµάτων των Υπουργείων ή το
σύστηµα εσωτερικής κινητικότητας. Η Κυβέρνηση παρουσίασε
ως στόχους αυτά που ξεκίνησαν πριν λίγα χρόνια και τα οποία
λοιδορούσε. Πώς άραγε το προφίλ αυτό ταιριάζει µε την προ-
σπάθεια επιστροφής επίορκων δηµοσίων υπαλλήλων στις θέσεις
τους, η οποία παγιώνει την εικόνα µιας διαλυµένης δηµόσιας δι-
οίκησης, µία κίνηση, την οποία µετά τις έντονες διαµαρτυρίες
µας προσπαθείτε πλέον να τη µαζέψετε; 

Στο προσφυγικό και στο µεταναστευτικό ζήτηµα, που δοκιµά-
ζει τις αντοχές της χώρας µας και της κοινωνίας, η Κυβέρνηση
παρουσίασε µία αντιµετώπιση, η οποία µόνο αποτελεσµατική δεν
µπορούσε να  χαρακτηριστεί. Οι ελληνικές αρχές επέδειξαν από-
λυτη αµηχανία και απέτυχαν να αντιδράσουν και να δράσουν θε-
τικά για την αντιµετώπιση αυτής της ανθρωπιστικής κρίσης. Δεν
λέµε µόνο ότι είναι ελληνικό θέµα, είναι και ευρωπαϊκό θέµα και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να αλλάξουν συγκεκριµένα ζη-
τήµατα, όπως βέβαια και να υπάρξει και αναθεώρηση των συν-
θηκών. Όµως, ήµασταν εντελώς απροετοίµαστοι. Και η ελληνική
Κυβέρνηση, η οποία είχε ως κύρια συνιστώσα ένα κόµµα της ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς, όχι µόνο δεν είχε κανένα σχέδιο αλλά
επέδειξε προχειρότητα µε απίστευτες δηλώσεις εκείνη την πε-
ρίοδο της επτάµηνης διακυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τόπος χρειάζεται µία προοδευ-
τική πολιτική. Όµως, πρέπει να συµφωνήσουµε στο τι είναι προ-
οδευτικό και τι συντηρητικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συντηρητικό είναι ένα πρόγραµµα που µετακυλίει –δώστε µου
και την τριτολογία, τα τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε- το βάρος της
προσαρµογής στους αδύναµους, καθώς και η δογµατική λιτό-
τητα αντί για τις διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις. Αλλά είναι βαθιά
συντηρητικός και ο λαϊκισµός που καλλιέργησε και καλλιεργεί
αυταπάτες για επαναφορά στην πρότερη προβληµατική κατά-
σταση και µάλιστα χωρίς δύσκολες αλλαγές.

Προοδευτικό και προοδευτικές πολιτικές είναι να επιδιώκεις
ευρύτερες συναινέσεις, αλλά δεν είναι να προτάσσεις τον κρα-
τισµό, να υιοθετείς όλα ανεξαρτήτως τα συντεχνιακά αιτήµατα
και κυρίως να αντιµετωπίζεις τους πολίτες ως πελάτες. Ούτε αρι-
στερή ούτε µεταρρυθµιστική ούτε προοδευτική είναι αυτή η πο-
λιτική. 

Η κρίση, λοιπόν, δεν θα ξεπεραστεί, αν δεν προωθηθεί πραγ-
µατικά µια προοδευτική πολιτική. Μπορώ να σας διαβεβαιώσω
ως Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Αριστεράς ότι η ΔΗΜΑΡ συµ-
βάλλει αποφασιστικά προς αυτήν την κατεύθυνση, βάσει των
ιδρυτικών της αρχών και των ανανεωτικών της ιδεών. Συµµετέ-
χουµε στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και προχωρούµε στην
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ανασυγκρότηση του ευρύτερου προοδευτικού χώρου.
Και επειδή ακούσαµε διάφορες δηλώσεις αυτές τις δύο ηµέ-

ρες, µέχρι τώρα ουσιαστικά, θέλω να σχολιάσω δύο πράγµατα.
Αναφέρθηκε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ στο ότι η κεντροαριστε-

ροποίηση είναι κίνδυνος για νέα αριστερή παρένθεση. Συνεπώς
δεν ενδιαφέρεστε για την κεντροαριστερά, το ξεκαθαρίσατε και
το ακούµε πραγµατικά µε ικανοποίηση. Ξέρετε γιατί; Γιατί δεν
έχετε µια πολιτική η οποία ουσιαστικά είναι στον χώρο της κεν-
τροαριστεράς είτε της ευρωπαϊκής είτε της ελληνικής αυτήν τη
στιγµή, και διότι εµείς συγκροτούµε τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, συγκροτούµε τη µεγάλη δηµοκρατική προοδευτική συµπα-
ράταξη, η οποία θα αποτελέσει την ισχυρή κεντροαριστερά για
την επόµενη µέρα για τη χώρα µας. 

Είπατε, όµως, κύριε Υπουργέ, να διαλέξουµε εάν είµαστε µε
τις προοδευτικές δυνάµεις ή όχι στην Ελλάδα και στην Ευρώπη.
Εµείς έχουµε διαλέξει αυτήν τη στιγµή και η επιλογή µας είναι
ξεκάθαρη και την έχουµε πει και στον ελληνικό λαό στις εκλογές.
Και εσείς διαλέξατε, όµως. Συγκυβερνείτε µε τους Ανεξάρτητους
Έλληνες. Συγκυβερνείτε µε ένα κόµµα της λαϊκίστικης Δεξιάς
αυτήν την στιγµή, συνεπώς, όταν εγκαλείτε για προοδευτικές δυ-
νάµεις, να κοιτάτε πρώτα τι κάνετε αυτήν τη στιγµή και αν είστε
µε τις προοδευτικές δυνάµεις στη χώρα µας και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Είπε, επίσης, η κυρία Υπουργός ότι τα θέµατα της ανθρωπι-
στικής κρίσης είναι πολύ σηµαντικά και ζητά δουλειές ο κόσµος.
Και βεβαίως, είπε ότι από την πρώτη στιγµή έχουν ασχοληθεί µε
αυτά. Όµως, η ανεργία αυξάνεται. Το ίδιο το προσχέδιο του προ-
ϋπολογισµού που έχετε καταθέσει, δείχνει αυξητική τάση στην
ανεργία, στην ύφεση και σε όλα τα στοιχεία. Συνεπώς µε τα ίδια
τα στοιχεία που καταθέτετε, διαψεύδεστε. Η ανθρωπιστική κρίση
δεν µειώνεται, η οικονοµική και κοινωνική κρίση είναι εδώ πα-
ρούσα και βέβαια η ανθρωπιστική κρίση έχει σχέση και µε το
προσφυγικό και το µεταναστευτικό, για να είµαστε πολύ προσε-
κτικοί όταν χρησιµοποιούµε συγκεκριµένους όρους και συγκε-
κριµένες ορολογίες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ) 

Έχουµε µια βαθιά οικονοµική και κοινωνική κρίση στη χώρα
µας. Για να την ξεπεράσουµε χρειάζεται σοβαρότητα, χρειάζεται
προοδευτική µεταρρυθµιστική πολιτική, χρειάζεται πραγµατικά
µια πολιτική η οποία θα αντιµετωπίζει τα προβλήµατα σε βάθος,
η οποία δεν θα είναι επιφανειακή, η οποία θα είναι ουσιαστική, η
οποία δεν θα αντιµετωπίζει τους πολίτες ως πελάτες, δεν θα έχει
το λαϊκισµό, δεν θα αναιρούµε αύριο όσα σήµερα υποσχόµαστε
και βέβαια µε αυτήν την πολιτική θα είµαστε αξιόπιστοι για την
επόµενη ηµέρα και θα µπορέσουµε να κοιτάξουµε τους πολίτες
στα µάτια. 

Αυτήν την πολιτική δεν την ασκείτε, αυτές τις Προγραµµατικές
Δηλώσεις δεν τις έχετε παρουσιάσει, γι’ αυτό καταψηφίζουµε τις
Προγραµµατικές Δηλώσεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γεωργιάδης έχει

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική είναι εφαρµοσµένη

τέχνη και δεν είναι απλώς για να χάνουµε την ώρα µας και µία
και είναι εδώ ο Υπουργός ο κ. Ξανθός, θα ήθελα να του κάνω µια
ερώτηση για να δω εάν µπορεί να µου απαντήσει µετά το πέρας
της οµιλίας µου. 

Κύριε Ξανθέ, όταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έδωσε
ασφαλιστική κάλυψη σε δύο εκατοµµύρια ανασφαλίστους, εσείς
προσωπικά αναγγείλατε και στη Βουλή και στα µέσα ότι αυτό
ήταν περίπου µια κοροϊδία. Όταν γίνατε Κυβέρνηση, ανακοινώ-
σατε εσείς προσωπικά µία νέα υπουργική απόφαση, για να αλ-
λάξετε αυτήν που είχα εκδώσει εγώ ως Υπουργός Υγείας επί
κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, µε την οποία θα θεραπεύατε
τα όποια προβλήµατα νοµίζατε ότι είχε η δική µας. Θυµάµαι καλά
ότι είχατε αναγγείλει και βιβλιάριο ανασφαλίστου πως θα εκδί-

δατε για να ξέρει ο καθένας ποιος δικαιούται και τι.
Η αναγγελία σας έγινε το µήνα –αν θυµάµαι καλά- Μάιο ή

Απρίλιο. Θα ήθελα να µου πείτε, αν έχει εκδοθεί µέχρι σήµερα
αυτή η υπουργική απόφαση που αναγγείλατε, αν έχουν εκδοθεί
τα βιβλιάρια των ανασφαλίστων και αν έχετε κάνει οποιαδήποτε
αλλαγή στον τρόπο µε τον οποίον καλύπταµε τους ανασφάλι-
στους επί κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και ο λόγος που κάνω την ερώτηση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι ο εξής: Ωραίες είναι οι κουβέντες, αλλά για να
δούµε και λίγο τι γίνεται στην πράξη. Εάν αυτό που είχα κάνει
εγώ, που είχε κάνει η κυβέρνησή µας δεν ήταν σωστό και έπρεπε
να αλλάξει, θα ήθελα να δω αυτούς τους οκτώ µήνες που είστε
τι έχετε αλλάξει.

Ρωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και για έναν επιπλέον
λόγο, γιατί το βάλατε στο προεκλογικό σας σποτ ως κάτι που το
έχετε κάνει ήδη. Θα ήθελα να καταθέσετε και την υπουργική
απόφαση που έχει εκδοθεί και να µας πείτε και τα χρήµατα που
έχει κοστίσει στη δική σας υπουργική απόφαση, αφού το βάλατε
και στο προεκλογικό σας σποτ ως ένα γεγονός. Ή µήπως είπατε
ψέµατα στο προεκλογικό σας σποτ; Δεν πιστεύω. 

Για να δούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ποιο
λόγο καταψηφίζουµε αυτές τις Προγραµµατικές Δηλώσεις. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επί σειρά ετών απειλούσε τα τότε συγκυβερνώντα κόµµατα
µε εξεταστικές για το µνηµόνιο. Φαντάζοµαι ότι όλοι το ξέρουν
σε αυτήν την Αίθουσα. Το ίδιο κόµµα κατέθεσε ένα προσχέδιο
προϋπολογισµού. Για να δούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς που εκλεγήκατε για να βοηθήσετε τους
φτωχούς και τους αδύναµους τι επιτυγχάνετε βάσει των στοι-
χείων, που εσείς έχετε καταθέσει στη Βουλή των Ελλήνων; 

Στο προσχέδιο του προϋπολογισµού σας παραδέχεστε ότι το
2014 η Ελλάδα είχε ανάπτυξη 0,8%. Ήταν το success story το
οποίο κοροϊδεύατε και λέτε µέσα ότι είχε ανάπτυξη η Ελλάδα
0,8%. Στο δικό µας σχέδιο προϋπολογισµού προβλέπαµε ανά-
πτυξη για το 2015 2,5%. Τώρα εσείς προβλέπετε ανάπτυξη για
το 2015 -2,3%. Δηλαδή, είναι 4,8 µονάδες του ΑΕΠ χαµένες από
τους εννέα µήνες διακυβερνήσεως της χώρας από τον κ. Αλέξη
Τσίπρα. 

Για το 2016 προβλέπετε στο προσχέδιό σας ύφεση -1,3%, όταν
εµείς προβλέπαµε ανάπτυξη 3%. Είναι άλλες 4,3 µονάδες του
ΑΕΠ χαµένες από την Κυβέρνηση του κ. Αλέξη Τσίπρα. Δηλαδή,
στη διετία δέκα µονάδες του ΑΕΠ, ήτοι 18 δισεκατοµµύρια ευρώ
έχουν χαθεί από την ελληνική οικονοµία, σύµφωνα µε αυτά που
παραδέχεστε εσείς στο δικό σας προσχέδιο. 

Δείτε τώρα, µιας και έχετε πολύ µεγάλη ευαισθησία για τους
ανέργους, τι παραδέχεστε σε αυτά που καταθέσατε στη Βουλή
των Ελλήνων. Δείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι παραδέχον-
ται για την ανεργία. Σε εθνικολογιστική βάση στο µεσοπρόθεσµο
της δικής µας κυβερνήσεως προβλεπόταν στις 31 Δεκεµβρίου
2016, ακριβώς λόγω της ανάπτυξης της οικονοµίας που προβλέ-
παµε, θα ήταν η ανεργία στο 19,5%. Επαναλαµβάνω, 19,5% θα
ήταν η ανεργία στην Ελλάδα σε εθνικολογιστική βάση, εάν δεν
είχε πέσει η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Στο νέο µεσοπρόθεσµο, στην ίδια εθνικολογιστική βάση, το
οποίο κατέθεσε ο κ. Αλέξης Τσίπρας στη Βουλή, κυρία Κουν-
τουρά, που συµµετέχετε και εσείς σε αυτήν την τραγωδία, προ-
βλέπετε εσείς για τις 31 Δεκεµβρίου 2016 ανεργία 25,8%,
δηλαδή διαφορά 6,3 µονάδων. Ας κάνουµε την πιο συντηρητική
εκτίµηση για τη µονάδα. Η µέση εκτίµηση είναι πενήντα χιλιάδες
άνεργοι η µονάδα. Εγώ θα σας πω την πιο συντηρητική εκτίµηση,
θα σας πω ότι είναι σαράντα χιλιάδες άνεργοι η µονάδα. Αυτό
σηµαίνει, κυρία Κουντουρά, ότι εξαιτίας σας διακόσιες πενήντα
χιλιάδες άνθρωποι χάνουν τη δουλειά τους. Και το λέω, διότι εί-
χατε το θράσος όλα αυτά τα χρόνια να µας κουνάτε και το δά-
χτυλο! 

Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Μια εξεταστική γι’
αυτά δεν πρέπει να κάνουµε κάποτε; Δεν πρέπει να κάνουµε µια
εξεταστική, για να µάθουµε ποιοι είναι αυτοί που πήραν την ελ-
ληνική οικονοµία και τη χρέωσαν 18 δισεκατοµµύρια σε δύο χρό-
νια στον προϋπολογισµό της και έστειλαν διακόσιες πενήντα
χιλιάδες ανθρώπους στην ανεργία, σύµφωνα µε τις δικές σας πα-
ραδοχές; 
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Άρα θέλει πολύ µεγάλο θράσος να θέλετε και ψήφο εµπιστο-
σύνης! Όµως, πράγµατι έχετε δίκιο να γελάτε. Από τον κ. Τσίπρα
το θράσος δεν λείπει. Ήρθε σε αυτήν τη Βουλή προχθές και τι
µας είπε; Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι πραγµα-
τικά σπουδαίος σε αυτό, τον παραδέχοµαι! Είπε ότι η δική του
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών είναι η καλή ανακεφαλαιοποί-
ηση. Ξέρετε γιατί το είπε αυτό, κύριες και κύριοι συνάδελφοι;
Διότι η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, όταν γινόταν στο πα-
ρελθόν, όταν έγινε επί των ηµερών µας, ήταν κακιά, ήταν για
τους τραπεζίτες, ήµασταν όργανα του µεγάλου κεφαλαίου, αλλά
τώρα ο κ. Τσίπρας βρήκε την καλή ανακεφαλαιοποίηση, την ανα-
κεφαλαιοποίηση υπέρ των φτωχών. Μάλιστα, για να βρει και ένα
επιχείρηµα να σας πείσει για το πόσο καλός και επαναστάτης
είναι, απείλησε από αυτό το ιερό Βήµα τους τραπεζίτες, ότι
όποιος, λέει, τραπεζίτης ζητήσει λεφτά αυτήν τη φορά θα τον αλ-
λάξουµε. 

Φαντάζοµαι ότι τον ακούσατε. Πολλοί από εσάς µπορεί και να
χαρήκατε που έχετε έναν Πρωθυπουργό που απειλεί έτσι τους
τραπεζίτες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Χειροκρότησαν.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μάλλον χειροκροτήσατε. 
Βέβαια, ως Βουλευτές πρέπει να ξέρετε ότι ο κ. Τσίπρας δεν

µπορεί ν’ αλλάξει τους τραπεζίτες, γιατί τα λεφτά τα βάζει το Τα-
µείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και µόνο µε άδεια του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας µπορεί ν’ αλλάξουν
οι διοικήσεις των τραπεζών, δηλαδή, µε άδεια –ακούστε ποιου!-
της τρόικας. Ποιας τρόικας τώρα; Αυτής της τρόικας, την οποία
είχατε καταργήσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε διαιτητά, το βλέπω το χρονόµετρο.
Όµως δείτε ένα περίεργο πράγµα. Η ίδια τρόικα που είχε κα-

ταργηθεί ως εκ του θαύµατος τώρα είναι η τρόικα που θα υπο-
δεχθείτε και για την οποία µας είπε ο κύριος Πρωθυπουργός εδώ
πόσο σηµαντικό πράγµα είναι να περάσουµε την αξιολόγηση.
Όµως, βεβαίως, αυτή είναι η καλή αξιολόγηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Γεωργιάδη,
επικαλούµαι τη µονάδα του χρόνου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως σε ένα
λεπτό. Προηγούµενοι συνάδελφοι δεν το δέχονταν στα οκτώµισι
κι ήταν δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, πήρε τον χρόνο
της τριτολογίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ. Ξέρω ότι σας ενοχλούν αυτά που λέω και το
αντιλαµβάνοµαι. Όµως, παρακαλώ. Πρώτα απ’ όλα, δεν υπάρχει
τέτοια διαδικασία.

Προσέξτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ξέρω το ότι
χειροκροτούσατε τον Τσίπρα, όταν σας έλεγε ψέµατα, σας κάνει
να αισθάνεστε άσχηµα, γιατί αυτό κάνετε και στους ψηφοφό-
ρους σας. Όµως, αυτό έγινε, γιατί τις διοικήσεις δεν µπορεί να
τις αλλάξει. Άρα απλώς σας κορόιδεψε και την ώρα που χειρο-
κροτάγατε πιθανώς σκεφτόταν «πόσο ωραία τους κοροϊδεύω».

Όµως, θα πω και ένα άλλο τελευταίο πράγµα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ένας από τους βασικότερους λόγους, για τους
οποίους καταψηφίζω αυτήν την Κυβέρνηση και τις Προγραµµα-
τικές της Δηλώσεις είναι η επιλογή του Υπουργού Παιδείας. Δεν
είναι προσωπικά τα θέµατα µε τον κ. Φίλη. Είναι ένας Βουλευτής
σας και ο κύριος Πρωθυπουργός µπορεί να τον αξιοποιήσει όπου
θέλει. Όµως, έχει ένα πολύ έντονο στοιχείο συµβολισµού. Έχετε
ως Υπουργό Παιδείας τον άνθρωπο που έχει επιχειρηµατολογή-
σει κατά της αναγνώρισης της Ποντιακής Γενοκτονίας. 

Ξέρετε ότι η Βουλή αυτή µε τεράστια πλειοψηφία, µε οµοφω-
νία, είχε ψηφίσει την αναγνώριση της Γενοκτονίας του Ποντιακού
Ελληνισµού και ο Υπουργός Παιδείας θεωρητικά είναι ο καθ’
ύλην αρµόδιος που έχει την ευθύνη αυτό να το διατρανώνει στο
εξωτερικό και να κάνει γι’ αυτό εκδηλώσεις και να περνάει στους
ελληνόπαιδες αυτήν την ιστορική µνήµη. Εσείς από όλα σας τα
στελέχη επιλέξατε για Υπουργό Παιδείας αυτόν που επιχειρηµα-
τολογούσε γιατί δεν πρέπει να γίνει αποδεκτή η Ποντιακή Γενο-
κτονία.

Και µόνο αυτός, πέραν της οικονοµίας και όσων ανέφερα προ-
ηγουµένως, θα είναι αρκετός λόγος για να πούµε ένα µεγάλο όχι
σ’ αυτήν την Κυβέρνηση. Φυσικά και καταψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Κουντουρά έχει

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο κ. Ξανθός να µας απαν-

τήσει για τους ανασφάλιστους. Θέλω το βιβλιάριο να δω. Να µας
το καταθέσει και στα Πρακτικά.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτέλεσε µεγάλη τιµή, αλλά,
επίσης, και µεγάλη ευθύνη για µένα η εµπιστοσύνη του Πρωθυ-
πουργού του κ. Αλέξη Τσίπρα να µου αναθέσει εκ νέου το χαρ-
τοφυλάκιο του τουρισµού. Συνεχίζοντας την αρµονική και
αποτελεσµατική συνεργασία µε τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού κ. Γιώργο Σταθάκη θα προσπαθήσω να αν-
ταποκριθώ µε όλες µου τις δυνάµεις στη νέα αυτή συλλογική
προσπάθεια που έχει στόχο να βγει η χώρα το γρηγορότερο δυ-
νατόν από την κρίση, να επανέλθει στον δρόµο της σταθερότη-
τας, της ανάπτυξης και της οικονοµικής ανασυγκρότησης.

Το προηγούµενο επτάµηνο εργαστήκαµε µεθοδικά και αθό-
ρυβα για τη θωράκιση και την ανάπτυξη του ελληνικού τουρι-
σµού και συνεργαστήκαµε συντονισµένα µε τους υπηρεσιακούς
φορείς και τον ιδιωτικό τουριστικό κλάδο. Πετύχαµε το ιστορικό
ρεκόρ των είκοσι έξι εκατοµµυρίων αφίξεων ξένων επισκεπτών
και 14,5 δισεκατοµµύρια έσοδα ευρώ. 

Θα ήθελα εδώ να προσθέσω ότι θα κλείσουµε περίπου µε 15,5
δισεκατοµµύρια εάν προσθέσουµε και το 1 περίπου δισεκατοµ-
µύριο του εσωτερικού τουρισµού, έτσι ώστε η φετινή χρονιά µας
να κλείσει περίπου µε τέσσερα εκατοµµύρια αφίξεις παραπάνω
και 2 δισεκατοµµύρια έσοδα παραπάνω σε σύγκριση µε το 2014,
που ήταν εξαιρετική χρονιά, αλλά είχαµε και καλύτερες και πιο
ευνοϊκές συνθήκες. 

Την πιο κρίσιµη, λοιπόν, δύσκολη περίοδο της Ελλάδας και εν
µέσω εκλογών, δηµοψηφίσµατος και οικονοµικής ασφυξίας, στην
τουριστική αιχµή η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες πήρε άµεσα πρωτοβουλίες, ώστε να εκτελούνται πρώτα
απ’ όλα κανονικά οι τραπεζικές συναλλαγές και αναλήψεις των
τουριστών µέσω των ΑΤΜ. Δώσαµε προτεραιότητα στις τουρι-
στικές επιχειρήσεις, ώστε να κάνουν χρήση στα εµβάσµατα
χωρίς να διαταράσσεται η τροφοδοσία και η λειτουργία τους.

Διαχειριστήκαµε σε καθηµερινή βάση τις αναφορές των ΜΜΕ
–των ξένων και των ντόπιων- που έθιγαν και τραυµάτιζαν τον ελ-
ληνικό τουρισµό και την εικόνα της πατρίδας µας µε προσωπικές
συνεντεύξεις, δελτία Τύπου και ανακοινώσεις, σε µία συντονι-
σµένη συνεργασία µε τον ΕΟΤ, τα γραφεία Τύπου του εξωτερι-
κού και τις ελληνικές πρεσβείες. 

Δηµιουργήσαµε την εθνική καµπάνια «Happening Now: Greek
Summer», διπλασιάζοντας σε σχέση µε πέρυσι τις κρατήσεις της
τελευταίας στιγµής. 

Αποδείξαµε ότι ο τουρισµός αποτελεί όχι µόνο τον βασικό στυ-
λοβάτη της εθνικής µας οικονοµίας, αλλά ταυτόχρονα και πυ-
λώνα ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής για τη χώρα και όλους
τους Έλληνες. 

Ξεκινήσαµε να υλοποιούµε µία εθνική τουριστική στρατηγική,
την οποία και συνεχίζουµε και θα αναπτύξουµε περισσότερο σε
συνεργασία µε τις περιφέρειες, τους τουριστικούς φορείς και
τον ιδιωτικό τουριστικό κλάδο. 

Η στρατηγική αυτή βασίζεται σε έξι βασικούς άξονες: 
Πρώτον, στην επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου, γιατί ερ-

γαστήκαµε µε σταθερά βήµατα και από φέτος ήδη κορυφαίοι tour
operators της παγκόσµιας αγοράς επεκτείνουν την ενεργή τους
δράση από εκατόν ογδόντα σε διακόσιες είκοσι ηµέρες, αλλά και
charter µάς έχουν επεκτείνει την περίοδο µέχρι τον Νοέµβριο, τα
οποία είναι όλα γεµάτα, από παραδοσιακές αγορές µας.

Συνεργαζόµαστε µε τις περιφέρειες, τους δήµους, τις τοπικές
ενώσεις και τα επιµελητήρια για τη δηµιουργία νέων τουριστικών
προορισµών, αλλά θέλουµε να διασφαλίσουµε ότι θα ενεργοποι-
ηθεί και η τοπική κοινωνία, έτσι ώστε οι επισκέπτες µας, που θα
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επιλέξουν την Ελλάδα για τις διακοπές τους, να µείνουν απόλυτα
ικανοποιηµένοι, να ξαναέρθουν και να διαφηµίσουν τη χώρα µας,
όταν επιστρέψουν πίσω στις πατρίδες τους. 

Δεύτερος άξονας είναι η διείσδυση σε νέες αγορές του εξω-
τερικού και η καθιέρωση απευθείας πτήσεων, που είναι το κλειδί
για το τουριστικό ρεύµα. Εδραιώσαµε σχέσεις εµπιστοσύνης µε
tour operators, αλλά και µε αεροπορικές εταιρείες που έθεσαν
σε λειτουργία νέες απευθείας πτήσεις στη χώρα µας, οι οποίες
πάνε εξαιρετικά καλά. Καταφέραµε να ενισχύσουµε το ενδιαφέ-
ρον από νέες αγορές, όπως είναι η Κορέα, η Κίνα, τα Ηνωµένα
Αραβικά Εµιράτα, γενικά η Μέση Ανατολή, ο Καναδάς, η Αµερική.
Καταφέραµε να ενισχύσουµε το τουριστικό ρεύµα και να εξισώ-
σουµε και κάποιες µικρές απώλειες που µπορεί να είχαµε από
χώρες που έχουν οικονοµική κρίση. 

Με τη δηµιουργία, λοιπόν, νέων τουριστικών προϊόντων συν-
δέσαµε τον πολυθεµατικό µας τουρισµό µε τον πολιτισµό και την
ιστορία και θα συνεχίσουµε στοχευµένα την προσπάθεια αυτή,
ώστε έτσι να βάλουµε τις βάσεις για µία ανοδική αναπτυξιακή
πορεία που θα συνεχιστεί και τα επόµενα χρόνια, γιατί η στρα-
τηγική µας είναι σε βάθος τετραετίας. 

Θεσµοθετήσαµε την προώθηση των θεµατικών εναλλακτικών
µορφών τουρισµού σε συνεργασία και µε τους εµπλεκόµενους
φορείς. Στο Υπουργείο συστήνουµε και τις ειδικές επιτροπές, οι
οποίες θα εργαστούν για τη δηµιουργία κατάλληλου νοµοθετικού
πλαισίου, των κριτηρίων και των προδιαγραφών και των εκκρεµο-
τήτων που έχουµε, έτσι ώστε να µπορέσουµε να λειτουργήσουµε
νόµιµα, µε ασφάλεια, αλλά και ανταγωνιστικά µέσα σε αυτό το διε-
θνές επιχειρηµατικό ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Συνεργαζόµαστε µε περιφέρειες και τον ιδιωτικό τουριστικό
κλάδο για την ενιαία προβολή, αλλά και την προώθηση του του-
ρισµού µας.

Ιδιαίτερη έµφαση δίνουµε στην τόνωση της εσωτερικής ζήτη-
σης, του εσωτερικού τουρισµού και στη βιώσιµη ανάπτυξη µέσα
από µία νέα συγκροτηµένη στρατηγική σε συνεργασία µε τοπικές
και περιφερειακές αρχές, αλλά και µε άλλα Υπουργεία. Στο-
χεύουµε στην ενίσχυση και διεύρυνση των προγραµµάτων κοι-
νωνικού τουρισµού και για άτοµα µε αναπηρία, τρίτης ηλικίας και
άνεργους. 

Ο τουρισµός µπορεί να αποτελέσει και πάλι δηµόσιο αγαθό
για κάθε πολίτη. 

Κωδικοποιούµε την τουριστική νοµοθεσία και ενδυναµώνουµε
τις υπηρεσιακές δοµές του Υπουργείου. Θέλουµε πραγµατικά να
ενισχύσουµε τον ρόλο του Υπουργείου µας και τον ΕΟΤ στον
εθνικό επιχειρησιακό σχεδιασµό και να αναβαθµίσουµε και τη δι-
οικητική του οργάνωση. 

Αναπτύσσουµε και ενεργοποιούµε το σύστηµα –παρατηρητή-
ριο, δορυφόροι, λογαριασµοί τουρισµού- και εκσυγχρονίζουµε
το τουριστικό στατιστικό σύστηµα. 

Προωθούµε άµεσα νοµοθετικές ρυθµίσεις για ειδικότερα ζη-
τήµατα που εκκρεµούν στον επαγγελµατικό τουριστικό κλάδο. 

Στην προηγούµενη περίοδο ήδη έγινε θεσµοθέτηση, κατηγο-
ριοποίηση των τουριστικών κατασκηνώσεων (campings), κάτι
που ανέµεναν οι επιχειρηµατίες του κλάδου πολλά χρόνια.

Συνεργαζόµαστε µε συναρµόδια Υπουργεία µεθοδικά για την
αποκατάσταση στο θεσµικό πλαίσιο των εργασιακών σχέσεων,
ώστε να εξασφαλιστεί η εργασιακή αξιοπρέπεια και η σταθερό-
τητα, καθώς και στον κλάδο του επισιτισµού υπήρξαν σηµαντικές
και συνεχείς παραβιάσεις των εργασιακών δικαιωµάτων. 

Συνεργαζόµαστε µε τα συναρµόδια Υπουργεία για την πάταξη
της φοροδιαφυγής. Δηµιουργούµε και νοµοθετούµε για ένα σύγ-
χρονο πλαίσιο λειτουργίας παροχής της τουριστικής εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης, ώστε οι εργαζόµενοι και οι επαγγελµατίες
του κλάδου να µπορούν να προσφέρουν ακόµα περισσότερες
ποιοτικές υπηρεσίες. 

Τέλος, στηρίζουµε την επιχειρηµατικότητα και τις επενδύσεις,
που είναι το πιο σηµαντικό κοµµάτι. 

Στο πρώτο επτάµηνο του 2015 προχωρήσαµε και στην προ-
σέλκυση νέων τουριστικών επενδύσεων και στην προώθηση των
υπαρχόντων συνολικού ύψους, όταν ολοκληρωθούν, 5 δισεκα-
τοµµυρίων.

Επίσης, καταφέραµε να εξασφαλίσουµε αυξηµένη χρηµατο-

δότηση µέσω του ΕΣΠΑ 2014-2020 και από το πρόγραµµα του
ΕΠΑNΕΚ, µε το οποίο θα ωφεληθούν άµεσα µικρές και πολύ µι-
κρές τουριστικές επιχειρήσεις µε 50.000.000 ευρώ, για τον εκ-
συγχρονισµό τους, την ποιοτική αναβάθµιση των παρεχόµενων
υπηρεσιών τους.

Από κοινού µε τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού κ. Σταθάκη θα αξιοποιήσουµε κάθε δυνατότητα από κοι-
νοτικούς πόρους και το νέο ΕΣΠΑ, το Σύµφωνο Εταιρικής
Συνεργασίας της περιόδου 2014-2020 για τον εκσυγχρονισµό
των τουριστικών επιχειρήσεων, εργαζόµαστε µέσα από τις δύο
ειδικές υπηρεσίες που διαθέτει το Υπουργείο, την Υπηρεσία Αδει-
οδότησης Τουριστικών Επενδύσεων, που λειτουργεί ως υπηρε-
σία µίας στάσης (one stop shop), αλλά και την Ειδική Υπηρεσία
Διαχείρισης ΕΣΠΑ και αποφασίσαµε και θα νοµοθετήσουµε ζη-
τήµατα χωροταξικού σχεδιασµού, ρύθµιση δανείων των βιώσι-
µων επιχειρήσεων και άλλες ελαφρύνσεις, όπως βεβαίως και
διαµόρφωση ενός αναπτυξιακού νόµου µε σαφή κριτήρια, χρο-
νοδιαγράµµατα και προϋποθέσεις χρηµατοδότησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να σας πω
ότι χρέος και ευθύνη µας αποτελεί η περαιτέρω αναβάθµιση και
θωράκιση του εθνικού τουριστικού προϊόντος σε ποιότητα και σε
υποδοµές, σε εκπαίδευση και σε υπηρεσίες.

Συζητάµε, λοιπόν, εργαζόµαστε και συνεργαζόµαστε µε όλους
τους φορείς. Αφουγκραζόµαστε τα προβλήµατα των εργαζοµέ-
νων στον τουριστικό κλάδο µε τις νέες συνθήκες που διαµορφώ-
νονται και τις επιπτώσεις της κρίσης.

Αποφασίζουµε από κοινού τι είναι καλύτερο για τον τουριστικό
τοµέα και στην προσπάθεια αυτή θέλουµε τη βοήθεια και τις προ-
τάσεις όλων των εµπλεκοµένων φορέων δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα, αλλά και όλων των πολιτικών δυνάµεων, χωρίς σκοπιµό-
τητες και παρωπίδες. Ο τουρισµός ενώνει. Η προσπάθεια είναι
εθνική και µας αφορά όλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Μαυρωτάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Εύ-
χοµαι καλή επιτυχία στα νέα σας καθήκοντα. 

Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ακούσαµε τον κύριο Πρωθυπουργό στις Προγραµµατικές Δη-

λώσεις να εκφωνεί µια έκθεση ιδεών και καλών προθέσεων. Είπε
πολλά, για τα οποία όµως στο επτάµηνο της διακυβέρνησης
έκανε ελάχιστα. Για παράδειγµα, στην καταπολέµηση του πελα-
τειακού κράτους, το οποίο ανέφερε κιόλας, απλώς το 4-2-1 µε-
τατράπηκε σε 11-2. Φτωχή επίδοση!

Στη σηµερινή µου οµιλία θα επικεντρωθώ σε θέµατα παιδείας
για τα οποία ο Πρωθυπουργός το Φλεβάρη ήταν λαλίστατος, ενώ
τώρα ήταν φειδωλός. Αντιλαµβάνοµαι τον λόγο. «Όποιος καεί
στο χυλό, φυσάει και το γιαούρτι». Το ίδιο συµπέρασµα βγαίνει
και από τη χθεσινή οµιλία του κυρίου Υπουργού Παιδείας, ο
οποίος ανακοίνωσε ένα συντεταγµένο εθνικό διάλογο για θέµατα
παιδείας, ένας διάλογος, όµως, που ασφαλώς δεν µπορεί να γίνει
µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου όπως αυτή που προανήγ-
γειλε εχθές για τα συµβούλια ιδρύµατος των πανεπιστηµίων.
Προς τι αυτή η πρεµούρα άραγε;

Οι περίφηµες ΠΝΠ που όταν τις έκαναν οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις ήταν κατάπτυστες, τώρα έχουν γίνει ένα βολικό ψω-
µοτύρι. 

Πολλά από αυτά που προγραµµάτιζε η Κυβέρνηση για την παι-
δεία έρχονται σε ευθεία σύγκρουση µε αυτά που προβλέπει η συµ-
φωνία του Αυγούστου. Για παράδειγµα, τα συµβούλια ιδρύµατος,
που θέλει να καταργήσει διακαώς ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι στις βασικές
προτάσεις του ΟΟΣΑ µε τις οποίες θα πρέπει να ευθυγραµµι-
στούµε.

Ας πάµε όµως και στα σηµερινά προβλήµατα και ας ξεκινή-
σουµε από την ειδική αγωγή που και είναι προτεραιότητα για
εµάς, αλλά και γενικά τα σχολεία ειδικής αγωγής και παράλλη-
λης στήριξης έχουν τα περισσότερα κενά. Αντί να προηγούνται
αυτές οι δοµές στην κάλυψη των κενών, έπονται. Χαίροµαι που
άκουσα εχθές τον κ. Φίλη να τα βάζει στις πρώτες του προτεραι-
ότητες.
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Και στη γενική εκπαίδευση, όµως, τα πράγµατα δεν είναι κα-
λύτερα. Στην πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση τα
κενά είναι ακόµα χιλιάδες λόγω των κακών χειρισµών της προ-
ηγούµενης διοίκησης του Υπουργείου. Και µια και µίλησε ο
Υπουργός –και σωστά- για περιστολή των αποσπάσεων εκπαι-
δευτικών, ας θυµίσω εδώ τις δυόµισι χιλιάδες αποσπάσεις που
έγιναν το καλοκαίρι από την προηγούµενη ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας, αποσπάσεις σε κόµµατα, σε άλλες υπηρεσίες,
ακόµα και σε πανεπιστήµια και πολυτεχνεία.

Ας φύγουµε, όµως, από τα τρέχοντα και ας πάµε σε αυτά που
θέλω να ακούσω από τη νέα Κυβέρνηση. 

Άκουσα εχθές τον Υπουργό να µιλάει για την αυτονοµία του
λυκείου ως εκπαιδευτική βαθµίδα. Συµφωνούµε και έχουµε προ-
τάσεις για µια αποσύνδεση του λυκείου από την εισαγωγή σε ΑΕΙ
και ΤΕΙ, για την καθιέρωση του εθνικού απολυτηρίου, για το πώς
οι πανελλαδικές εξετάσεις θα πρέπει να αναδεικνύουν την κρι-
τική σκέψη και όχι την παπαγαλία. Δεν πρέπει, επίσης, να φοβη-
θούµε να συζητήσουµε για την επαναφορά της βάσης του δέκα
για την πρόσβαση στα πανεπιστήµια.

Αν γίνουν νέες προσλήψεις στα σχολεία µας µε βάση τον κα-
νόνα ένα προς δέκα, δηλαδή µία πρόσληψη για δέκα συνταξιο-
δοτήσεις, πρέπει επιτέλους να γίνουν µε αξιοκρατικό τρόπο, µε
διαγωνισµό ΑΣΕΠ. 

Άκουσα τον Υπουργό χθες να µιλάει για αξιολόγηση ή αποτί-
µηση, όπως τη λέµε τώρα, και εδώ έχουµε συγκεκριµένες προ-
τάσεις για να φτιάξουµε µια αξιολόγηση όχι τιµωρητική, αλλά
συνδεδεµένη µε κίνητρα. Να µπορεί ο εκπαιδευτικός να εξελιχθεί
µε βάση τη δική του δουλειά και τις ικανότητές του και όχι µε
βάση τις κοµµατικές του γνωριµίες.

Θα ήθελα πάντως να ακούσω και για ένα διαφανές και αξιο-
κρατικό σύστηµα επιλογής αναπληρωτών καθηγητών χωρίς δια-
δροµές από κοµµατικά γραφεία. Όπως επίσης θα ήθελα να
ακούσω για τη διεύρυνση του θεσµού του ολοήµερου σχολείου.

Δεν άκουσα κουβέντα για το µεγάλο θύµα της προηγούµενης
διακυβέρνησης, τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία, που καταφέ-
ρατε να υποβαθµίσετε γιατί χάλαγαν την πιάτσα. Εµείς θέλουµε
όχι µόνο να επαναφέρουµε τον θεσµό αλλά και να τον επεκτεί-
νουµε σε όλη την Ελλάδα µε προτεραιότητα τις φτωχές περιοχές
και επιπρόσθετα να τον επεκτείνουµε και στην τεχνική εκπαί-
δευση, να έχουµε δηλαδή και πρότυπα επαγγελµατικά λύκεια και
η τεχνογνωσία που αντλείται από τα πρότυπα σχολεία να διαχέ-
εται στη συνέχεια και στα υπόλοιπα σχολεία.

Τέλος δεν άκουσα από τον Υπουργό κουβέντα για τον ΦΠΑ
23% στην ιδιωτική εκπαίδευση, για τον οποίο πέσατε τελείως
έξω. Πιστεύατε –πάλι οδηγούµενοι από ιδεοληψία- ότι θα πλή-
ξετε τους σχολάρχες, ενώ στην πραγµατικότητα πλήξατε την µι-
κροµεσαία τάξη.

Ας πάµε και στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Θα πρέπει να αφή-
σετε κλειδωµένο στο συρτάρι το περίφηµο «πολυνοµοσχέδιο
Μπαλτά», που οδηγούσε τα πανεπιστήµια ολοταχώς στη δεκαε-
τία του ’80. 

Άκουσα τον Πρωθυπουργό να λέει για διασύνδεση των πανε-
πιστηµίων µε την παραγωγή, καινοτοµία, επιχειρηµατικότητα και
πολύ καλά τα είπε. Πιστεύει, όµως, ο Πρωθυπουργός ότι µε τον
τρόπο διοίκησης των πανεπιστηµίων που προωθούσε το πολυ-
νοµοσχέδιο αυτό θα µπορούσαν να γίνουν αυτά τα πράγµατα;
Με τους συγκλητικούς όµηρους δυναµικών µειοψηφιών µπορεί
έστω και να ακουστεί η φράση «διασύνδεση µε την παραγωγή
και επιχειρηµατικότητα» σε κάποια σύγκλητο; Είµαι σίγουρος ότι
και εκείνος θα καταλαβαίνει γιατί µιλάω από τη θητεία του στο
πολυτεχνείο. 

Στα συλλογικά όργανα οι φοιτητές δεν πρέπει να ορίζονται
από φοιτητικές παρατάξεις, αλλά να εκλέγονται από το σύνολο
των φοιτητών µε ενιαίο ψηφοδέλτιο. Δεν καταλαβαίνω, επίσης,
την πρεµούρα για τη κατάργηση της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας
στα πανεπιστήµια, τον τεχνοφασισµό, όπως τον έλεγαν κάποιοι
σύντροφοί σας. Και επίσης θα ήθελα να ακούσω κάποια πράγ-
µατα για στόχους για την ανώτατη εκπαίδευση. 

Δηµοσιεύτηκε πρόσφατα η κατάταξη των «TIMES» για τα πα-
νεπιστήµια για το 2015. Μέσα στα οκτακόσια καλύτερα πανεπι-
στήµια η Ελλάδα είχε εφτά, µε καλύτερο το Πανεπιστήµιο

Κρήτης, που βρίσκεται στις θέσεις 351-400. 
Αν θέλαµε να βάλουµε έναν φιλόδοξο στόχο θα µπορούσαµε

να πούµε ότι έως το 2020 θα θέλαµε έξι πανεπιστήµια µέσα στα
πρώτα τετρακόσια και δύο µέσα στα πρώτα διακόσια. Ένας τέ-
τοιος στόχος θα ενίσχυε την εξωστρέφεια και θα έβαζε ανάχωµα
στη διαρροή των εγκεφάλων. Βέβαια, αυτό δεν µπορεί να γίνει
µε τη µείωση της χρηµατοδότησης που υπάρχει στα πανεπιστή-
µια, που µάλιστα σήµερα ανακοινώθηκε µια µείωση 20%. 

Και να κλείσω µε τον χώρο της έρευνας. Ακούσαµε χθες τον
κ. Φωτάκη να µιλάει για την έρευνα λέγοντας πολλά και σωστά.
Όµως, στο προσχέδιο του προϋπολογισµού στο κεφάλαιο 2.4
για το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων δεν υπάρχει η λέξη
έρευνα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, πιστεύω ότι ποτέ δεν είναι αργά για έναν συντε-
ταγµένο, ουσιαστικό διάλογο στα θέµατα της παιδείας προς όφε-
λος των νέων της χώρας µας. Και επειδή ο Πρωθυπουργός
µίλησε για ευρύτερες συναινέσεις στον χώρο της παιδείας, πι-
στεύω ότι είναι καιρός να σκεφτούµε το θέµα των αυξηµένων
πλειοψηφιών, όταν έχουµε τέτοια νοµοθετήµατα, των δύο τρίτων
ή τριών πέµπτων της Βουλής.

Όχι, λοιπόν, στη νοµοθέτηση άρπα-κόλλα, για να εξαργυρω-
θούν προεκλογικά γραµµάτια, όπως είδαµε στο προηγούµενο
επτάµηνο. Η παιδεία είναι πολλή σηµαντική υπόθεση για να την
αφήσουµε σε χέρια κοµµατικών µηχανισµών, σε ιδεοληψίες και
σε συντεχνιακά συµφέροντα. 

Και κλείνω λέγοντας ότι ως Ποτάµι είµαστε εδώ για να στηρί-
ξουµε.. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μαυρωτά, σας
έδωσε και ένα λεπτό ο δαίµων του χρονοµέτρου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι, έχω µία πρόταση ακόµα. 
Εµείς ως Ποτάµι είµαστε εδώ, για να στηρίξουµε τις αλλαγές

για µια σύγχρονη ευρωπαϊκή παιδεία ίσων ευκαιριών και να αντι-
σταθούµε σε οποιαδήποτε εκπαιδευτική οπισθοδρόµηση, όπως
κάναµε από το Φλεβάρη έως σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Δηµητριάδης
έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κύριε Πρόεδρε, ξεκινάµε τη νέα κοινοβουλευτική περίοδο µε
προσδοκίες και ελπίδες που εγκατέστησε η νέα πολιτική πλει-
οψηφία του καινούργιου έναντι του παλιού. 

Συνεχίζουµε απρόσκοπτα την πολιτική της αξιοπρέπειας που
εγκαινίασε η νέα διακυβέρνησή µας από τον Ιανουάριο. Παρα-
µείναµε πιστοί σε αυτήν την πολιτική που ξεκίνησε από τις πλα-
τείες και έφτασε ως το εµφατικό δηµοψήφισµα του Ιουλίου, στο
µεγαλειώδες όχι του λαού µας, που έβαλε στοπ στην κατα-
στροφή αλλά και τις βάσεις για µια πορεία ανάτασης, ελπίδας
και δηµιουργίας.

Η επτάµηνη διακυβέρνησή µας έφερε τρία δεδοµένα και
άφησε µία εκκρεµότητα. Αυτά είναι ένα σύνολο νοµοθετικών
πρωτοβουλιών για τη στήριξη της κοινωνίας, όπως η αποκατά-
σταση αδικιών για τους απολυµένους στο δηµόσιο, οι εκατό δό-
σεις, οι ρυθµίσεις για τις φυλακές κ.ά.

Το δεύτερο και κύριο είναι µια νέα συµφωνία, µια συµφωνία
που περιλαµβάνει δύσκολα σηµεία, αλλά εγγράφει ταυτόχρονα
την αντίσταση του ελληνικού λαού και της Κυβέρνησής του.
Έχουµε καταφέρει να εξασφαλίσουµε ένα σχετικά σταθερό δη-
µοσιονοµικό και χρηµατοδοτικό πλαίσιο µέχρι το 2019. Έχουµε
καταφέρει να διασφαλίσουµε την οικονοµική σταθερότητα της
χώρας και να κλείσουµε οριστικά κάθε συζήτηση για Grexit.

Το τρίτο είναι ένα πλαίσιο διαπραγµάτευσης για τέσσερα ση-
µαντικά ζητήµατα, τα οποία θα καθορίσουν το αµέσως επόµενο
χρονικό διάστηµα και είναι εξαιρετικά σηµαντικά. 

Τούτα είναι τα κόκκινα δάνεια. Επιδιώκουµε να εξασφαλίσουµε
την προστασία της πρώτης κατοικίας για όσους αποδεδειγµένα
δεν έχουν τη δυνατότητα αγοράς δανείων από τα λεγόµενα dis-
tress funds.

Επίσης, θέλουµε να επαναρυθµίσουµε την αγορά εργασίας.

218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριος στόχος µας εδώ είναι η επαναφορά του θεσµού των συλ-
λογικών διαπραγµατεύσεων και των προστατευτικών ρυθµίσεων
για τη µισθωτή εργασία. Επιµένουµε στη σταδιακή αύξηση του
κατώτατου µισθού, στην κατάργηση των διακρίσεων για τους
νέους εργαζόµενους.

Τρίτο, το οποίο έχει να κάνει και µε την περιοχή µου, είναι ο
δηµόσιος χαρακτήρας της ΔΕΗ και του ΑΔΜΗΕ. Το σχέδιό µας
θα εξασφαλίσει την εισροή επενδύσεων αφ’ ενός και αφ’ ετέρου
το άνοιγµα της αγοράς ενέργειας, χωρίς όµως να θέτει σε κίν-
δυνο το δηµόσιο χαρακτήρα της ΔΕΗ και των δικτύων ηλεκτρικής
ενέργειας, καθώς επίσης και της γης και των νερών ως κοινά
αγαθά, όπως αφορούν αυτές τις ενέργειες. Κύριος στόχος µας
παραµένει η ανασυγκρότηση αυτής της δηµόσιας επιχείρησης,
µε σκοπό πρωτίστως να ισχυροποιηθεί, ώστε να παραµείνει πυ-
λώνας άσκησης ενεργειακής και κοινωνικής πολιτικής, αλλά και
να µπορέσει να ανταποδώσει αυτά που οφείλει στη δική µου
χώρα, τη χώρα του λιγνίτη.

Τούτο σηµαίνει περιβαλλοντικές αποκαταστάσεις µεγάλης κλί-
µακας. Σηµαίνει επαναποδόσεις εδαφών και χρήσεων γης, ση-
µαίνει ολοκληρωµένες λειτουργικά µετεγκαταστάσεις από
πληττόµενους οικισµούς, σηµαίνει αποκατάσταση της δηµόσιας
υγείας, δηλαδή ένα σηµαντικό πρόγραµµα µε ένα σηµαντικό οι-
κονοµικό µπάτζετ.

Έχει µεγάλη σηµασία, επίσης, για µας η µείωση των τιµολο-
γίων ηλεκτρικού ρεύµατος για όλους τους χρήστες, µε στόχευση
από τη µια σε µια κατώτατη εγγυηµένη χαµηλή τιµή κιλοβατώρας
για τα λαϊκά νοικοκυριά, πλην αυτών που ήδη εντάχθηκαν ως
άνεργοι, αλλά και στην αποµείωση των πρόσφατων βαρών των
λογαριασµών, που ήρθαν ως αποτέλεσµα των στρεβλώσεων από
τις µέχρι τώρα νεοφιλελευθέρες πρακτικές στην αγορά της ενέρ-
γειας. 

Έχει σηµασία να παρατηρήσουµε πως ενώ είχε επιτευχθεί –
και µάλιστα στο διάστηµα της κρίσης- µια µεγάλη συµµετοχή των
ΑΠΕ στο ενεργειακό µίγµα, οι τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος αυ-
ξάνονται εγγυηµένα και τα αναµενόµενα περιβαλλοντικά οφέλη
και πλεονεκτήµατα είναι µόνο κενό γράµµα. Έχουµε δηλαδή ένα
διαπιστωµένο στρατηγικό παράδοξο, που πρέπει να αναδιαταχ-
θεί και θα αναδιαταχθεί.

Στις στοχεύσεις µας επίσης είναι και η πιθανότητα καθιέρωσης
ειδικού µειωµένου τιµολογίου ηλεκτρικού ρεύµατος στη δυτική
Μακεδονία για επαγγελµατίες και νοικοκυριά µε απώτερο στόχο
την προσέλκυση ενεργοβόρων βιοµηχανιών για τη λειτουργική
αναδιάταξη του ενεργειακού χάρτη.

Το τέταρτο είναι το νέο ταµείο αξιοποίησης της δηµόσιας πε-
ριουσίας. Επειδή τελειώνει ο χρόνος θα πω απλά πως είναι άλλο
αξιοποίηση, άλλο εκποίηση.

Η προηγούµενη περίοδος σηµαδεύτηκε από µια τεράστια σύγ-
κρουση ανάµεσα στις συντηρητικές και προοδευτικές δυνάµεις
µε επίδικο τη δηµοκρατική ή µη διέξοδο από την κρίση. Η πρό-
σφατη εντολή του λαού επιµένει να είναι σε θέση οδηγού οι δυ-
νάµεις της ριζοσπαστικής Αριστεράς, ώστε να γίνουν οι
απαιτούµενες ρήξεις και αναγκαίες µεταρρυθµίσεις. Έτσι κλείνει
η προηγούµενη εκκρεµότητα που σας ανέφερα.

Προτάσσει το νέο κυβερνητικό έργο µας να είναι έργο µιας
αριστερής διακυβέρνησης µε προστασία των κοινών αγαθών και
του δηµόσιου χώρου µε ορίζοντα µια νέα «πολιτειότητα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι σύντροφοί µου και οι συντρόφισσές µου είπαν το συνολικό

µας πολιτικό σχέδιο. Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι καταθέτοντας
το σχέδιό µας για την επόµενη µέρα µε ορίζοντα τετραετίας, µε
απόλυτη αίσθηση ευθύνης και της υπηρέτησης της αλήθειας
στηρίζω την Κυβέρνηση. Στηρίζω την προοπτική της ανασυγκρό-
τησης της οικονοµίας και του κράτους.

Στρατεύοµαι στη µάχη ενάντια στις δυνάµεις της ολιγαρχίας,
που «εργαλειοποίησαν» τη διαπλοκή και τη διαφθορά. Στηρίζω
την πολιτική µας για την προστασία των κοινών, την διεύρυνση
και την υπεράσπιση του δηµόσιου χώρου. Συστρατεύοµαι στη
νέα εντολή για µια αριστερή διακυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µοσχάκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο οραµατιστής Ίων Δραγούµης έλεγε πως οι πνεύµο-
νες του ελληνικού έθνους είναι η Μακεδονία και αλίµονο αν δεν
απελευθερωθεί. Εµείς, οι Εβρίτες και οι Θρακιώτες, συµπληρώ-
νουµε πως ο Έβρος και η Θράκη είναι η κεφαλή του ελληνικού
έθνους και αλίµονο εάν εγκαταλειφθεί.

Αυτούς τους Εβρίτες εκπροσωπώ για δεύτερη συνεχόµενη
φορά σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, γι’ αυτό τους ευχαριστώ
θερµά και διπλά και σήµερα αυτούς προασπίζοµαι στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. Εύχοµαι, για το καλό της πατρίδας και για τον σε-
βασµό απέναντι στο Σύνταγµα και στην πολιτική ιστορία µας, η
παρούσα δεύτερη ευκαιρία να εξαντλήσει το επτάµηνο και να
φθάσει στην τετραετία, χωρίς κινδύνους και αγωνία για την Ελ-
λάδα, τη Θράκη και τον Έβρο.

Στη Θράκη, στην οποία µικροκοµµατικές επιδιώξεις διατάρα-
ξαν τις ισορροπίες ανάµεσα στους αδελφούς Έλληνες χριστια-
νούς και Έλληνες µουσουλµάνους, ειδικά στη Ροδόπη, θα πρέπει
ο εκλογικός νόµος να υπηρετεί το δικαίωµα των Ελλήνων πολι-
τών στη δίκαιη εκπροσώπηση. Το µπόνους των πενήντα εδρών
δεν µπορεί να προέρχεται από τις εκλογικές περιφέρειες της
υπαίθρου, αλλά από τις πολυεδρικές των µεγάλων αστικών κέν-
τρων.

Ξεκινώντας από τις πληµµύρες του ποταµού Έβρου και δυ-
στυχώς την πρωτοφανή καθυστέρηση της αποκατάστασης των
αντιπληµµυρικών έργων, λόγω αδιαφορίας και ολιγωρίας κυβερ-
νητικών στελεχών, χρειάζεται µακρόπνοη αντιµετώπιση. Εταίροι
µας της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν καταφέρει στις Κάτω Χώρες
να συγκρατήσουν ολόκληρους ωκεανούς, οπότε ένας ποταµός
µε δύο παραποτάµους µπορεί να τιθασευτεί µε την κατάλληλη
τεχνογνωσία και µε τη χρηµατοδοτική στήριξη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µέσα από σειρά εργαλείων. 

Ο Έβρος και η Θράκη φέτος επλήγησαν, επίσης, από µια κα-
ταστρεπτική ζωονόσο προερχόµενη από την Τουρκία. Παρ’ όλο
που προειδοποιήσαµε µε ερωτήσεις µας επανειληµµένα από τον
Μάρτιο, δεν έγινε καµµία ενέργεια. Αποτέλεσµα ήταν να βρεθεί
κατ’ αρχάς ο Έβρος υπό µια άδικη και ταπεινωτική καραντίνα.

Ο Έβρος πρέπει να προφυλαχθεί, ακριβώς γιατί αποτελεί το
τελευταίο οχυρό της ελληνικής κτηνοτροφίας απέναντι στις ασια-
τικές ζωονόσους. Και θα οχυρωθεί µόνο µε την επιστήµη, δηλαδή
µε τη λειτουργία του υπό ίδρυση Κέντρου Εξωτικών Νοσηµάτων
της Νέας Ορεστιάδας και την ίδρυση µιας κτηνιατρικής σχολής,
ειδικότητα που ούτως ή άλλως αντιµετωπίζει έλλειψη στην Ελ-
λάδα. Το πανεπιστήµιο αυτό θα πρέπει να συνδέει τον ακαδη-
µαϊκό κόσµο µε τις επιχειρήσεις των δύο βαθµίδων του ζωικού
κεφαλαίου. Αµφιθέατρα – διδακτήρια θα πρέπει να είναι οι κτη-
νοτροφικές µονάδες.

Τρίτο και εξίσου σηµαντικό πρόβληµα, αποτελεί το διπλό νο-
σοκοµείο Διδυµοτείχου το οποίο υπολειτουργεί, αφήνοντας έτσι
τον βόρειο Έβρο απροστάτευτο και εγκαταλελειµµένο. Πρέπει
είτε να αυτονοµηθεί το διπλό νοσοκοµείο, πολιτικό και στρατιω-
τικό, είτε να υπάρχει σαφής νοµοθετική ρύθµιση για την καλύ-
τερη διαχείριση των µικρότερων, ειδικά, νοσοκοµειακών
µονάδων έναντι των µεγάλων.

Η µη εκµετάλλευση της δυνατότητας διασύνδεσης του Έβρου
µε την ηπειρωτική Ελλάδα είναι, επίσης, πρόβληµα. Πρέπει η
Αθήνα και τα νησιά του βορειοανατολικού Αιγαίου να συνδεθούν
εµπορικά, τουριστικά και οικονοµικά µε τον Νοµό Έβρου και τη
Θράκη. Αυτό θα αποτελέσει ένα πρώτο βήµα στο όραµά µας να
µετατραπεί ο Έβρος σε διαµετακοµιστικό κόµβο που θα συνδέει
την Ανατολή µε την Νοτιοανατολική Μεσόγειο και την Κεντρική
Ευρώπη.

Τέλος, η πολιτιστική µας κληρονοµιά είναι ένα πολυεργαλείο
το οποίο και πρέπει επιτέλους να χρησιµοποιήσουµε. Ήδη έχω
αναλάβει την πρωτοβουλία να προωθήσω την ιδέα της χρήσης
της Νίκης της Σαµοθράκης ως σύµβολο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, σύµβολο της νίκης, των ευρωπαϊκών ιδεωδών και αξιών,
έναντι σε κάθε αναχρονιστική και ολοκληρωτική ιδεολογία.

Είναι η βασική, άλλωστε, πρότασή µου η υιοθέτηση της ρή-
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τρας ακριτικότητας, µαζί µε την υπάρχουσα ρήτρα νησιωτικότη-
τας για τη Σαµοθράκη, για την προστασία και την ανάπτυξη όλου
του Έβρου, καταβάλλοντας ή συµψηφίζοντας το χρωστούµενο
µισθολογικό κόστος 12% στον χώρο του επιχειρείν. 

Αναφέρω την προστασία του Έβρου, γιατί το προσφυγικό και
µεταναστευτικό ζήτηµα είναι αυτό που περισσότερο θα µας απα-
σχολήσει την προσεχή περίοδο. Το ζούµε σε νηπιακή µορφή, πα-
ρακαλώ. Θα γιγαντωθεί και θα µας συµπαρασύρει όλους σαν
τσουνάµι, αν δεν δείξουµε σοβαρότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν είναι µυστικό πως η Κυβέρνηση έκανε σχεδιασµούς να
ανοίξει το σηµείο εισόδου-εξόδου στις Καστανιές Έβρου ως δί-
αυλο ασφαλείας, δηµιουργώντας µια σειρά προβληµάτων και κιν-
δύνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµοσχάκη,
επικαλούµαι τη ρήτρα χρόνου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω σε ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Θέτει σε κίνδυνο την παραµονή της χώρας µας στη Συνθήκη
Σέγκεν. Δηλαδή τέρµα στην ελεύθερη διακίνηση προσώπων και
πραγµάτων από και προς την Ευρώπη.

Επίσης, µέσω του Δουβλίνο ΙΙ, διακινδυνεύουµε την επιστροφή
στη χώρα µας από χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκατοντάδων
χιλιάδων παράνοµων µεταναστών, αλλά και προσφύγων, µε ανα-
λογική εφαρµογή του Δουβλίνο ΙΙ, οι οποίοι θα παραµείνουν ως
καθίζηµα, την ίδια ώρα που διώχνουµε τα δικά µας παιδιά στο
εξωτερικό.

Λόγω της θέσης µου ως πρώην Αρχηγός της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, είχα βρεθεί στη δυσάρεστη θέση να είµαι υπόλογος και
κατηγορούµενος απέναντι σε συναδέλφους µου Αρχηγούς της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της γνωστής Task Force, για την ελλιπή
εφαρµογή από µέρους µας των διεθνών συµφωνιών. Και είχα βρε-
θεί παραλήπτης χιλιάδων παράνοµων µεταναστών, οι οποίοι επι-
στρέφονταν στην Ελλάδα ως πρώτη χώρα υποδοχής. Συζητάµε
για κάτι που συµβαίνει, όχι κάτι που µπορεί, ίσως, να συµβεί.

Εν τέλει, µε την παρούσα κατάσταση δοκιµάζεται και το ενιαίο
δόγµα άµυνας και ασφάλειας της χώρας µας στη Θράκη. Είναι,
δε, συνέπειες που δεν έχουν καµµία δικαιολογία. Στα θαλάσσια
σύνορά µας το οργανωµένο διεθνές έγκληµα παίζει µε τις ψυχές
ανθρώπων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµοσχάκη, ως
πρώην Αρχηγός, πρέπει να επιβάλετε και τον χρόνο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Είναι η πρώτη φορά που οµιλώ στη Βουλή. Σας παρακαλώ
να έχω την ανοχή σας και τη συµπάθειά σας. Ευχαριστώ πολύ.

Το προσφυγικό ζήτηµα πρέπει να αντιµετωπιστεί στην ανθρω-
πιστική του διάσταση, χωρίς να διαταράσσουµε τις γεωπολιτικές
ισορροπίες. Προς τούτο, προτείνω τους εξής τρεις άξονες. 

Πρώτον, δηµιουργία ειδικών κέντρων καταγραφής, σε χώρες
πλησίον της Συρίας, δηλαδή σε Τουρκία, Λίβανο και Ιορδανία, οι
οποίες ουσιαστικά είναι χώρες πρώτης υποδοχής, όπου θα πραγ-
µατοποιείται από τον ΟΗΕ και υφισταµένους του φορείς η ταυ-
τοποίηση των πραγµατικών προσφύγων και ο διαµοιρασµός
τους, θεσµικά και συγκροτηµένα, απευθείας στις χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και όχι µέσω της Ελλάδος.

Δεύτερον, άσκηση διπλωµατικής και πολιτικής πίεσης προς τις
χώρες αυτές, ειδικά την Τουρκία, για να υιοθετήσουν, επιτέλους,
µια πιο υπεύθυνη πολιτική στα σηµεία τους εισόδου-εξόδου, µε
ουσιαστικές προϋποθέσεις, σε ό,τι αφορά τους εισερχόµενους
σε αυτές και να συµβάλουν στο να σταµατήσει η ταύτιση των
πραγµατικών προσφύγων µε παράνοµους µετανάστες από
χώρες σε καθεστώς ειρήνης.

Τρίτον, τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υιοθετή-
σουν ένα ενιαίο επιχειρησιακό σχέδιο, υπό την FRONTEX, µε
σκοπό τη διαφύλαξη των χερσαίων και θαλασσίων συνόρων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως υπαγορεύει το άρθρο 12 της Συν-
θήκης Σέγκεν.

Επιπροσθέτως, για την Ελλάδα προτείνω οι σχολές της Αστυ-
νοµίας στη Θράκη να µετεξελιχθούν και σε σχολές µετεκπαίδευ-
σης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµοσχάκη,
αφήστε κάτι και για τη δεύτερη εµφάνιση.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Βεβαίως.
Τις προτάσεις µου αυτές τις έχω κάνει γνωστές, µέσω των επι-

στολών που έστειλα στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, στον Πρό-
εδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Γιούνκερ, στον
Πρωθυπουργό της χώρας, στον µακαριότατο Αρχιεπίσκοπο Αθη-
νών, στον Έλληνα Επίτροπο, στον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας και σε όλους τους φορείς και τοπικούς παράγοντες του
Έβρου.

Καταθέτω τις επιστολές αυτές σε αντίγραφα για τα Πρακτικά.
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Θεοδώρα Τζάκρη

για πέντε λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική βιο-
µηχανία, η διαχρονική αξία της ελληνικής επιχειρηµατικότητας
παρουσιάζει εδώ και µερικές δεκαετίες διαρκή µείωση της συµ-
µετοχής της στο ΑΕΠ, µε αποτέλεσµα να βρίσκεται κάτω από το
10%, έναντι 15,1% του ευρωπαϊκού µέσου όρου, στερώντας από
την ελληνική οικονοµία έναν ισχυρό πυλώνα ανάπτυξης και απα-
σχόλησης για έξοδο από την κρίση που µαστίζει τη χώρα µας
από το 2009. 

Η πρόσφατα δηµοσιευµένη έκθεση του παγκόσµιου οικονοµι-
κού φόρουµ για την ανταγωνιστικότητα το 2016 κατατάσσει τη
χώρα µας στην ογδοηκοστή πρώτη θέση µεταξύ εκατόν σαράντα
κρατών, γεγονός που αναδεικνύει για µια ακόµα φορά τα τερά-
στια θέµατα ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, συµ-
περιλαµβανοµένης και της ελληνικής βιοµηχανίας.

Αυτά, αλλά και περισσότερα ακόµα που θα µπορούσα να ανα-
φέρω, όπως το κλείσιµο ενός πολύ µεγάλου αριθµού µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων ή η πολύ µεγάλη ανεργία, που έχει
περιθωριοποιήσει ένα πολύ σηµαντικό τµήµα ανθρώπινου κεφα-
λαίου, οδηγώντας το είτε στη µετανάστευση είτε στον µαρασµό
και την απογοήτευση, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την κοινωνία,
απολήγουν σε ένα και µόνο συµπέρασµα: Απαιτείται αν νέο ξεκί-
νηµα που θα περιλαµβάνει το νέο αναπτυξιακό όραµα της
χώρας, τον συντονισµένο σχεδιασµό πολιτικών και δράσεων,
σκληρή δουλειά, αλλά και συνέπεια και συνέχεια, όπως και συµ-
παράταξη των παραγωγικών τάξεων και των κοινωνικών φορέων
στο νέο αυτό όραµα, για να ξεπεράσουµε την κρίση και όσα αρ-
νητικά σωρεύτηκαν από το παρελθόν.

Στο νέο αυτό αναπτυξιακό όραµα, η ελληνική βιοµηχανία έχει
τον δικό της διακριτό ρόλο που µπορεί και πρέπει να συµβάλει
στην αναζωογόνηση της εθνικής οικονοµίας, µέσω της αύξησης
της συµµετοχής στο ΑΕΠ, της απασχόλησης, αφού δηµιουργεί
περισσότερες θέσεις εργασίας από οποιονδήποτε άλλο τοµέα
της οικονοµίας και βεβαίως της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότη-
τας της χώρας µας στην εθνική και την ευρωπαϊκή αγορά. 

Ωστόσο, µέχρι σήµερα η πολιτεία έχει επιδείξει είτε προχειρό-
τητα στον σχεδιασµό και την εφαρµογή ενός εφικτού παραγωγι-
κού σχεδίου είτε διοικητική αγκύλωση, η οποία βεβαίως
σχετίζεται και µε ειδικά συµφέροντα οµάδων ή προσώπων που
επωφελούνται από την εικόνα που παρουσιάζει το ελληνικό δη-
µόσιο και η οικονοµία.

Για παράδειγµα η πολυθρύλητη αδειοδοτική απλούστευση δεν
ολοκληρώθηκε, ως όφειλε, καθώς δεν εκδόθηκε δευτερογενής
νοµοθεσία εφαρµογής του νόµου και οι επενδυτές συνεχίζουν
πλέον ναυαγοί σε µια θάλασσα γραφειοκρατικών αιτηµάτων,
αδιαφάνειας, αλλά και συναλλαγών κάτω απ’ το τραπέζι, ενώ τι-
µωρείται η νοµιµότητα και επιβραβεύεται στην πράξη η παρανο-
µία και η αυθαιρεσία.

Ποιος είναι, λοιπόν, ο χαµένος απ’ αυτό το καθεστώς; Ποιος
άλλος βέβαια από τον ίδιο τον Έλληνα πολίτη, που είτε ως ερ-
γαζόµενος πληρώνει υψηλούς φόρους σε µια οικονοµία µε ατρο-
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φικό παραγωγικό κύκλο είτε ως άνεργος ζει σε ένα καθεστώς
µόνιµης εργασιακής απελπισίας, όσοι βεβαίως έχουν παραµείνει
στη χώρα µας απ’ αυτό το τεράστιο αδρανές ανθρώπινο κεφά-
λαιο.

Αυτή την πραγµατικότητα έχει η Κυβέρνηση µπροστά της και
αυτή είναι που καθόρισε την πολιτική απόφαση ίδρυσης ενός
νέου Υπουργείου ή µάλλον θα έλεγα επανίδρυσης του Υπουρ-
γείου Βιοµηχανίας. Η ίδρυση του Υπουργείου σηµατοδοτεί την
αναβάθµιση της βιοµηχανικής πολιτικής ως κεντρικού άξονα της
κυβερνητικής πολιτικής στο νέο αναπτυξιακό και παραγωγικό
πρότυπο της χώρας.

Η ανάπτυξη µέσω ιδιωτικών επενδύσεων στην πραγµατική οι-
κονοµία -και δη βιοµηχανικών επενδύσεων- αποτελεί τον κεντρικό
µοχλό του νέου αναπτυξιακού µοντέλου, το οποίο θα εντάξει ξανά
τη χώρα µας στον υγιή κύκλο της παραγωγής. Στον τοµέα της βιο-
µηχανίας το νέο αναπτυξιακό µας όραµα συνοψίζεται στο τρί-
πτυχο: επανεκκίνηση, παραγωγική ανασυγκρότηση και ανάπτυξη.

Προτεραιότητά µας προς την κατεύθυνση αυτή αποτελεί η εκ-
πόνηση της εθνικής βιοµηχανικής πολιτικής της χώρας. Είναι αυ-
τονόητο ότι η χάραξη της βιοµηχανικής πολιτικής, ιδίως στην
παρούσα έκτακτη οικονοµική συγκυρία, πρέπει να αποτελεί προ-
ϊόν συνδιαµόρφωσης της Κυβέρνησης µε τους ανθρώπους που
έχουν σχέση µε τη βιοµηχανική παραγωγή και κυρίως µε την επι-
χειρηµατικότητα στον τόπο µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαµόρφωση της µακροπρό-
θεσµης βιοµηχανικής πολιτικής είναι προφανές ότι ξεπερνά ότι
µόνο τη βραχυπρόθεσµη οικονοµική συγκυρία είτε τον κύκλο
αυτής της Κυβέρνησης, αλλά αφορά τον µακροπρόθεσµο σχε-
διασµό στο πλαίσιο και του ευρωπαϊκού καταµερισµού εργασίας. 

Για τον λόγο αυτό είναι υπό διαµόρφωση η δηµιουργία ενός
επιτελικού συλλογικού, συµβουλευτικού οργάνου για την προτε-
ραιοποίηση των στόχων στη βιοµηχανική παραγωγή, το Εθνικό
Συµβούλιο για τη Βιοµηχανία στα πρότυπα και τη δοµή του αντί-
στοιχου γαλλικού, µε τη συµµετοχή σε αυτό των παραγωγικών
φορέων, των κοινωνικών τάξεων, των συναρµοδίων Υπουργείων
για τη διαµόρφωση των εθνικών στόχων και πολιτικών.

Το όργανο αυτό θα λειτουργήσει ως καταλύτης για τη συνερ-
γασία και τη διαβούλευση, όπως και την παρακολούθηση της
υλοποίησης των στόχων στα θέµατα βιοµηχανίας, για την αντι-
µετώπιση θεµάτων που ταλανίζουν τις επιχειρήσεις για παρά-
δειγµα το κεφαλαιώδες απ’ αυτό, το ζήτηµα της ενέργειας, το
φορολογικό σύστηµα, τα κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια, τη δεύ-
τερη ευκαιρία και πολλά άλλα παρόµοια ζωτικής σηµασίας θέ-
µατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανασυγκρότηση της παραγω-
γικής βάσης της χώρας και η ανάπτυξη -που αποτελεί το µείζον
για την οικονοµία και την κοινωνία για την έξοδο από την κρίση
και την αύξηση της απασχόλησης- οφείλει να στηριχθεί σε µια
διαφορετική φιλοσοφία σχετικά µε τη βιοµηχανική πολιτική που
θα ακολουθηθεί. 

Η χάραξη της νέας πολιτικής πρέπει να περιλαµβάνει όλα
εκείνα τα στοιχεία και τις παραµέτρους που θα οδηγήσουν στη
βελτίωση πρώτα απ’ όλα του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος
µέσω της απλοποίησης των διαδικασιών αδειοδότησης των επι-
χειρήσεων, δεδοµένου ότι έχει αναδειχθεί από πολλαπλές µελέ-
τες και έρευνες ως καθοριστικός παράγοντας προσέλκυσης
επενδύσεων. Ο ν.4262/2014 αφορά την απλούστευση της αδει-
οδότησης για την άσκηση οικονοµικών δραστηριοτήτων και η
εφαρµογή του αποτελεί άµεση προτεραιότητα για το Υπουργείο. 

Ήδη εξετάζονται οι αναγκαίες τροποποιήσεις για τη βελτίωση
της λειτουργικότητάς του, ενώ έχει συγκροτηθεί διυπουργική
οµάδα διαχείρισης έργων που θα ασχοληθεί µε την εφαρµογή
του νόµου. Στο πλαίσιο αυτό εξετάζονται οι τοµείς της µεταποί-
ησης τροφίµων και ποτών, των καταστηµάτων υγειονοµικού εν-
διαφέροντος, των εξορυκτικών δραστηριοτήτων και του του-
ρισµού καθώς αποτελούν το 30% των δραστηριοτήτων εφαρµο-
γής του νόµου.

Στόχος είναι έως το τέλος Ιουνίου 2016 και σε στενή συνεργα-
σία µε την Παγκόσµια Τράπεζα να επιτευχθεί η επιζητούµενη
απλούστευση στην αδειοδότηση µέσα από τον πλήρη ανασχε-
διασµό των διαδικασιών αδειοδότησης. 

Οι πολιτικές µας οδηγούν, επίσης, στην ανάπτυξη ηλεκτρονι-
κών υπηρεσιών αδειοδότησης, στην παροχή ψηφιακών υπηρε-
σιών προς τους επενδύοντες στη µεταποίηση, στη βελτίωση των
δοµών και υποδοµών υποστήριξης της βιοµηχανίας όπως οι ψη-
φιακές βάσεις δεδοµένων και οι πλατφόρµες ενηµέρωσης και δι-
κτύωσης, στην άσκηση εποπτείας στην αγορά, στα βιοµηχανικά
προϊόντα και στις υπηρεσίες ποιότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Ειδικά στον χώρο εµπορίας και διακίνησης υγρών καυσίµων
εντοπίζονται τα υπάρχοντα προβλήµατα -και θα αντιµετωπιστούν
άµεσα- ενώ παράλληλα η πολιτεία θα θεσπίσει κανόνες για τον
έλεγχο όλου του φάσµατος διακίνησης των υγρών καυσίµων.

Εξίσου κρίσιµος παράγοντας στην προσπάθειά µας για την αλ-
λαγή του παραγωγικού προτύπου στη χώρα είναι η ποιοτική αύ-
ξηση των επενδύσεων στηριζόµενη στην αναβάθµιση και τη
βελτίωση του ανθρώπινου δυναµικού που εργάζεται στη βιοµη-
χανία, στην αλλαγή του παραγωγικού, αναπτυξιακού προτύπου
της χώρας, που θα στηρίζεται στην ενίσχυση των πολιτικών βελ-
τίωσης της παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας της
βιοµηχανίας µε νέες µορφές εταιρικών συνεργασιών όπως είναι
τα clusters και οι αλυσίδες αξίας, στην ανάδειξη-ένταξη της επι-
χειρηµατικής καινοτοµίας και της εξωστρέφειας µε προϊόντα
υψηλής προστιθέµενης αξίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Τζάκρη, περι-
µένουν αρκετοί συνάδελφοί σας να µιλήσουν.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Κύριε Πρόεδρε, η βιοµηχανία σιωπούσε είκοσι
χρόνια. Νοµίζω ότι της αξίζουν δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επικαλούµαι το δίκιο
του Υπουργού.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Οι Βουλευτές δεν θα µιλήσουν;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Για την κατανόησή σας παρακαλώ και του Σώ-
µατος, καθώς πρώτη φορά ακούγονται τα πράγµατα αυτά.

Επίσης, θα στηρίζεται στην προώθηση και στήριξη νέων µορ-
φών επιχειρηµατικότητας σε σύγχρονους τοµείς των νέων κλά-
δων προτεραιότητας, όπως των τεχνολογιών πληροφορικής και
επικοινωνιών και των νέων τεχνολογιών, των νέων υλικών, του πε-
ριβάλλοντος, της ενέργειας, του ορυκτού πλούτου, της εφοδια-
στικής αλυσίδας, των δηµιουργικών βιοµηχανιών, συµπερι-
λαµβανοµένης βεβαίως και της χειροτεχνίας, της φαρµακευτικής
βιοµηχανίας και του ιατροτεχνολογικού εξοπλισµού ως βασικών
παραγόντων σύγχρονης µεγέθυνσης της παραγωγής και της οι-
κονοµίας.

Ταυτόχρονα απαιτείται να δραστηριοποιηθούµε και στον συν-
τονισµό µε άλλα Υπουργεία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Τζάκρη, παρα-
καλώ αφήστε κάτι για τη συζήτηση του προϋπολογισµού.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Πώς είπατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λέω, αφήστε κάτι για
τη συζήτηση του προϋπολογισµού. Δεν υπάρχει άλλος χρόνος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Δύο σηµεία θα πω ακόµη, κύριε Πρόεδρε, και
θα κλείσω.

Απαιτείται συντονισµός µε άλλα Υπουργεία που αφορούν στη
φορολογία, στο περιβάλλον και στη χωροταξία, αλλά κυρίως
στην ενέργεια, καθώς η χάραξη ενεργειακής στρατηγικής και η
εκπόνηση αποτελεσµατικής τιµολογιακής πολιτικής αποτελεί
αναγκαία προϋπόθεση βιώσιµης οικονοµικής ανάπτυξης και βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας του ελληνικού παραγωγικού δυ-
ναµικού.

Τρία εργαλεία έχουµε για την εκπόνηση αυτών των πολιτικών,
το ΕΣΠΑ και ιδιαίτερα το πρόγραµµα ΕΠΑΝΕΚ, τον νέο αναπτυ-
ξιακό νόµο και το ΕΤΕΑΝ, το οποίο θα αναδιαµορφωθεί για να
συµπεριλάβει νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία για τη στήριξη των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων και των πολύ µικρών επιχειρήσεων. 

Σκοπός µας είναι η βέλτιστη αξιοποίηση των δυνατοτήτων που
µας παρέχουν τα εργαλεία αυτά για την υλοποίηση µέτρων και
δράσεων, προκειµένου να επιτύχουµε τους στρατηγικούς στό-
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χους των πολιτικών που περιέγραψα για την ανασυγκρότηση και
ανάπτυξη της παραγωγικής βάσης της χώρας στον τοµέα της
µεταποίησης µε σύγχρονους όρους, ώστε να βελτιωθεί η συµµε-
τοχή της βιοµηχανίας στο ΑΕΠ, να δηµιουργηθούν νέες, σταθε-
ρές, ποιοτικές θέσεις εργασίας και να επιτευχθεί και ο στόχος
της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αύξηση της συµ-
µετοχής της µεταποίησης στο ΑΕΠ στο 20% µέχρι το 2020.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εθνική µας βιοµηχανία –και
έτσι πρέπει πλέον να την προσεγγίζουµε, ως εθνική και όχι ως
ταξική στρατηγική- έχει την ανάγκη προστασίας, ενίσχυσης και
αναβάθµισης του ρόλου της στην εγχώρια παραγωγή και στην
ανασυγκρότηση της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Τζάκρη, παρα-
καλώ… 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ (Υφυπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Μόνο µέσα από µια πίτα που µεγαλώνει –και δεν
λέω τίποτα καινούργιο- µπορούµε να µειώσουµε τα βάρη στα
µικρά και µεσαία εισοδήµατα, να διεκδικήσουµε καλύτερα αµει-
βόµενες θέσεις εργασίας και τέλος, έναν καινούργιο ρόλο για τη
χώρα µας στην Ευρώπη και στον κόσµο.

Ο µαρασµός των κλειστών πυλών και των ζεστών µηχανών µάς
οδήγησε σε οικονοµικό, κοινωνικό, πολιτικό µαρασµό και µας
οδήγησε στη µεγέθυνση αλλά όχι στην ανάπτυξη. 

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπεσε πραγµατικά από
την ευρωπαϊκή ώρα το 2009. Ήρθε η ώρα να σηκωθούµε, ήρθε
η ώρα για την εφαρµογή ενός σχεδίου βιοµηχανικής ανασυγκρό-
τησης. Προς αυτό τον στόχο θα προχωρήσουµε αταλάντευτα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ την κ.

Τζάκρη που έκανε δεκτή την έκκληση του Προεδρείου.
Κύριοι συνάδελφοι, ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Ιωάννης Μα-

νιάτης ζητεί άδεια για ολιγοήµερη απουσία του στο εξωτερικό
κατά το διάστηµα 10 µε 12 Οκτωβρίου και 15 µε 16 Οκτωβρίου,
προκειµένου να πάρει µέρος σε συνέδρια. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Μίχος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η πατρίδα µας είναι σε µια πολύ άσχηµη κατάσταση. Υπεύθυ-

νος δεν έχει βρεθεί κανένας µέχρι στιγµής, αλλά και δεν πρόκει-
ται να βρεθεί. Δεν έχει λογοδοτήσει κανείς. Για το γιατί µπήκαµε
και πώς µπήκαµε στην ΟΝΕ δεν µιλάει κανένας. Για το πώς πτω-
χεύσαµε µε πλαστά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, από τον κ. Γεωργίου,
δεν µιλάει κανένας. Είχατε πει και εσείς εδώ της Αριστεράς για
κάθαρση, για αλήθειες, αλλά τίποτα, συνεχίζετε το ίδιο βιολί µε
τους προηγούµενους. 

Με τα χρέη των κοµµάτων, της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, τι θα γίνει; Θα διαγραφούν; Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ τι θα κά-
νετε; Θα τους τα χαρίσετε; Θα συνεχίσετε ό,τι έκαναν και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις; Με τα χρέη των καναλιών; Τα κανάλια
είναι πάνω απ’ όλα; Κάνουν κουµάντο οι εγχώριοι νταβατζήδες
και σε εσάς; Είχατε πει ότι θα τους βάζατε στη θέση τους κάποι-
ους απ’ αυτούς, αλλά δεν πρόκειται να γίνει τίποτα. 

Έχουµε, όµως, και τη «HOCHTIEF», τους «νταβατζήδες» της
Γερµανίας και τα 550 εκατοµµύρια από ΦΠΑ στο ελληνικό δηµό-
σιο, και δεν µιλάει κανένας. Και λένε ότι «Δεν σας δίνουµε», αλλά
οι Γερµανοί απαιτούν να δώσουµε και οι εταίροι µας, οι Ευρω-
παίοι, οι φίλοι µας. Θα κάνετε γι’ αυτό κάτι; Μάλλον όχι ε; Θα
τους αφήσετε. Θα χρωστάνε και θα ξεζουµίζετε τους Έλληνες.
Θα τους ρουφάτε, όπως και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, το
αίµα µε το καλάµι µέχρι να τους στραγγίξετε.

Έχουµε σχεδόν εννιά χιλιάδες αυτοκτονίες, µια γενοκτονία
στην πατρίδα µας, και δεν µιλάει κανένας, δεν τα έχει χρεωθεί
κανένας αυτά. Μόνοι τους αυτοκτόνησαν; Κάποιος λόγος θα
υπήρχε. Όµως συνεχίζετε και εσείς όπως και οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. 

Ζητάτε φόρους από τους Έλληνες, να πληρώσουν, να πληρώ-
σουν, να πληρώσουν. Ως πότε θα πληρώνουν; Κάτι ακούστηκε
πριν από λίγο καιρό -δεν ξέρω τι ισχύει και τι δεν ισχύει και αν
θα γίνει- ότι θα γίνει κούρεµα στις καταθέσεις. Εγώ, φυσικά, πι-

στεύω ότι θα γίνει. Είχατε πει ότι δεν θα γινόταν ούτε αυτό.
Για το σκάνδαλο της «SIEMENS» δεν θα κάνετε τίποτα εσείς;

Μόνο όποιον χρωστάει πέντε και δέκα χιλιάδες ευρώ στο δηµό-
σιο ή στις τράπεζες θα  κλείνετε φυλακή και θα τον κυνηγάτε;
Θα έχουµε κατασχέσεις έτσι σε λίγο καιρό; 

Τα άλλα σκάνδαλα των υποβρυχίων, του Βατοπεδίου, θα τα
αφήσετε έτσι; Τίποτε και γι’ αυτά; 

Άκουσα πολλά για τους αγρότες, για την πρωτογενή παρα-
γωγή. Τι θα κάνετε για τους αγρότες; Βάλατε το άχυρο και το πί-
τουρο στο 23%, που είναι από τις πιο φθηνές ζωοτροφές για
κάποιους φτωχούς αγρότες και κτηνοτρόφους που προσπαθούν
να συντηρήσουν ένα µικρό κοπάδι; Πάτε να τους καταρρακώ-
σετε; Θα ξαναγυρίσουµε πάλι, µε την πολιτική σας, στην εποχή
των τσιφλικάδων. Γιατί οι τσιφλικάδες που θα µείνουν από εδώ
και πέρα στην πατρίδα µας, οι οποίοι θα σπέρνουν δύο και τρεις
χιλιάδες στρέµµατα, έχουν τη δυνατότητα να πληρώνουν ΦΠΑ
και να έχουν βιβλία εσόδων και εξόδων, αλλά οι υπόλοιποι δεν
θα την έχουν.

Όµως έχουµε και άλλο ένα µεγάλο θέµα. Τι θα γίνει µε τις υπο-
θήκες που είχαν µπει από τους αγρότες στη βόρεια Ελλάδα και
τις κατασχεµένες εκτάσεις γης; Κάτι έχει ακουστεί ότι θα έρθουν
από το Ισραήλ κάποιοι επιχειρηµατίες να πάρουν εκατοντάδες
χιλιάδες στρέµµατα. Αυτά θα τα πάρετε από τους αγρότες και
θα τα δώσετε αλλού; Μπορείτε να εξηγήσετε και σε εµάς αλλά
και στον κόσµο το τι έχει να γίνει; Όταν είχε πάει ο κ. Σαµαράς
στο Ισραήλ είχε κάνει τη συµφωνία. Θα την υπογράψετε και
εσείς, θα τη συνεχίσετε; Μάλλον έτσι θα γίνει.

Αν δεν ξεκινήσει, κυρίες και κύριοι, γρήγορα πρωτογενής πα-
ραγωγή στην πατρίδα µας, να αρχίσουµε να παράγουµε κι όχι
µόνο να εισάγουµε, δεν πρόκειται να σηκώσουµε κεφάλι ποτέ.
Πιστεύω ότι και εσείς –µακάρι να βγω ψεύτης- θα συνεχίσετε την
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, των περασµέ-
νων κυβερνήσεων, δηλαδή, όλα τα εισάγουµε. Δεν έχουµε αυ-
τάρκεια πλέον σε τίποτα και ένα κράτος που δεν έχει αυτάρκεια
σε όπλα, σε φάρµακα, σε τρόφιµα είναι ένα τίποτα, είναι πλήρως
ελεγχόµενο και µετά γίνεται ο λαός αυτού του κράτους δούλος.
Και εµείς αυτό θα γίνουµε σε λίγα χρόνια και πολύ σύντοµα, δού-
λοι για µια ζωή. Γι’ αυτό µας ετοιµάζουν οι εταίροι µας στην Ευ-
ρώπη και οι σύµµαχοί µας, να µας κάνουν δούλους, και θα το
συνεχίσετε.

Με τους τραπεζίτες τι θα κάνετε; Απ’ αυτούς θα εξαρτώµαστε
συνέχεια; Τα λεφτά που έρχονται για ενίσχυση θα πηγαίνουν στις
τράπεζες και σε µεγαλοεργολάβους τα χρήµατα του ΕΣΠΑ; Μάλ-
λον αυτό θα γίνει. Δεν πρόκειται να αλλάξει κάτι και γι’ αυτό.

Άκουσα πριν από λίγο όµως και τον κ. Γεωργιάδη εδώ και τον
κ. Δηµοσχάκη να µιλούν για εθνικά θέµατα. Ποια εθνικά θέµατα,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Η Κύπρος κείται µακράν; Το
όνοµα «Μακεδονία» που το άκουσα και χθες από οµιλητές σας,
που πρώην Πρωθυπουργός δικός σας είχε αναφέρει ότι σε δέκα
χρόνια θα έχει ξεχαστεί; Τα ξεχνάτε αυτά; Τώρα θυµηθήκατε την
πατρίδα σας; Εσείς δεν υπογράψατε για την ιθαγένεια, εσείς δεν
φέρατε τον αντιρατσιστικό νόµο; Δεν µιλάτε, τι να πείτε! Οι αρι-
στεροί είναι πολύ πιο καθαροί από εσάς. Ξέρετε γιατί; Γιατί λένε
«Δεν µας ενδιαφέρουν τα εθνικά σύµβολα, δεν µας ενδιαφέρουν
τα σύνορα, δεν µας ενδιαφέρει τίποτα». Εσείς όµως τι κάνετε;
Συνεχίζετε, µε τον τρόπο σας.  Στα λόγια καλοί είστε κι εσείς,
στις πράξεις δεν έχετε κάνει τίποτα. Όπως δεν κάνατε τίποτα και
για τους χριστιανούς της Μέσης Ανατολής, που τους σφαγίασαν
ο ISIS και το «Ισλαµικό Κράτος» κι εσείς στηρίζατε το ΝΑΤΟ. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Λάππας Σπυρίδωνας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη κατά σειρά νίκη του ΣΥ-

ΡΙΖΑ υπερβαίνει τα σύνορα της χώρας µας, απλώνεται στις κοι-
νωνίες των χωρών του ευρωπαϊκού Νότου και θερµαίνει τις
καρδιές των Ευρωπαίων πολιτών, που αρχίζουν να ευελπιστούν
πλέον ότι σιγά-σιγά κερδίζουν έδαφος οι ιδέες της Αριστεράς
για κατάργηση της λιτότητας, της εσωτερικής υποτίµησης, της
επιτροπείας, της ελάχιστης δηµοκρατίας και της κατάστασης
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ανάγκης όπως την όρισε ο Τζόρτζιο Αγκάµπεν. 
Πρώτος και για πρώτη φορά σε ολόκληρη την Ευρώπη ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ στη φάση της διαπραγµάτευσης έριξε σπορά αµφισβήτη-
σης του νεοφιλελεύθερου δόγµατος και ήδη άρχισε από τη
σπορά αυτή να γενικεύεται η συζήτηση για έναν άλλο δρόµο οι-
κονοµικής και κοινωνικής πολιτικής. Σήµερα, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ,
είναι το «Μπλόκο της Αριστεράς» στην Πορτογαλία, που διπλα-
σίασε τις δυνάµεις του και προβάλλοντας δυναµικά αγωνίζεται
για τη δηµιουργία της δεύτερης κυβέρνησης των αριστερών, σο-
σιαλιστικών και προοδευτικών δυνάµεων στην Ευρώπη. Αλλάζει
πράγµατι σιγά-σιγά ο πολιτικός χάρτης του ευρωπαϊκού Νότου
και αλλάζει σε µεγάλο βαθµό και κυρίως µετά την εκλογή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην Ελλάδα. Ακολουθεί η Ισπανία, η Ιταλία, η Ιρλανδία.
Αυτός είναι ο µοναδικός δρόµος ελπίδας για όλους τους λαούς
της Ευρώπης, για να µπει ένα τέλος στη λιτότητα και στον πε-
ριορισµό της δηµοκρατίας. 

Είναι χαρακτηριστικό αυτής της αργής βέβαια, αλλά σταθερής
αλλαγής αυτό που χθες είπε η Άννα Γκόµεζ, κορυφαίο στέλεχος
του «Μπλόκο», που είπε το εξής -φίλοι µας του ΠΑΣΟΚ, προσέξτε
το-: «Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε την επιστροφή της Δεξιάς και
της λιτότητας. Εάν δεν αναλάβουµε την ιστορική µας ευθύνη
τώρα, θα έχουµε το τέλος που είχε το ΠΑΣΟΚ στην Ελλάδα». Και
συµπλήρωσε: «Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να εξυπηρετούµε
τις ανάγκες µια νεοφιλελεύθερης ατζέντας, που καταστρέφει το
κοινωνικό κράτος, τη δηµοκρατία, την εµπιστοσύνη στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Το σοσιαλιστικό κόµµα έχει ιστορική ευθύνη απέ-
ναντι στους πολίτες της χώρας και στους Ευρωπαίους πολίτες.
Πρέπει να αρχίσουµε να αλλάζουµε τις ισορροπίες των δυνάµεων
που υπάρχουν σήµερα, όχι µόνο στη σοσιαλιστική οικογένεια αλλά
και γενικότερα, υπέρ των δηµοκρατικών, προοδευτικών και αρι-
στερών δυνάµεων». 

Εσείς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, συστρατευτήκατε µε την ελληνική
Δεξιά και επιβάλατε το σπιράλ του τρόµου της λιτότητας, της
εσωτερικής υποτίµησης και του περιορισµού των δηµοκρατικών
και εργασιακών δικαιωµάτων. Δεν είναι µόνο όµως οι φίλοι σας
και οι σοσιαλιστές του «Μπλόκο». Ακούστε χθεσινή ανακοίνωση
των σοσιαλιστών του Βελγίου, που εξέδωσαν ανακοίνωση και
εξέφρασαν την πρόθεση…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πες κάτι για τους ΑΝΕΛ και άσε
τα υπόλοιπα! Άντε µπράβο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, ησυχία!
Κύριε Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ! 

Συνεχίστε, κύριε Λάππα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον χρόνο µου.
Παραβλέπω την ενόχληση του κ. Κεγκέρογλου. Δεν τα λέµε

εµείς, κύριε. Οι συνάδελφοί σας από την Ευρώπη τα λένε, οι σο-
σιαλιστές, οι φίλοι σας, που είπαν το εξής: «Ανοίγουµε δρόµο συ-
νεννόησης µε τον ΣΥΡΙΖΑ στην Ελλάδα, το «Μπλόκο» στην
Πορτογαλία και µε τους «Podemos» στην Ισπανία». 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παρ’ τον Καµµένο σου και
µπρος!

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Μην τα ακούτε αν δεν θέλετε, δεν πει-
ράζει, αν τόσο ενοχλείστε!

Ένα-ένα τα πειραµατόζωα της λιτότητας, κύριε Κεγκέρογλου,
υψώνουν το ανάστηµά τους. Ο ΣΥΡΙΖΑ έριξε τον σπόρο και µε
την ανάπτυξη των προοδευτικών και αριστερών δυνάµεων στην
Ευρώπη θα ωφεληθεί και η χώρα µας, αφού στο µέλλον των δια-
πραγµατευτικών επαφών και συναντήσεων θα έχει πλέον νέους
συµµάχους. Αυτό συµβαίνει στην Ευρώπη. 

Τώρα θα ήθελα να πω λίγα πράγµατα επί των Προγραµµατικών
Δηλώσεων. Είπε χθες ο Πρωθυπουργός -και επαναλαµβάνω- ότι
υπάρχει πεδίο για να αναπτυχθεί ένα παράλληλο πρόγραµµα για
την Κυβέρνησή µας, αφού ένα σύνολο πολιτικών µας παρεµβά-
σεων µπορούν να φέρουν αντισταθµιστικά και αντίµετρα των πιο
ακραίων και σκληρών όρων της συµφωνίας. Και πράγµατι πρό-
κειται για καθαρά πολιτικά ζητήµατα που έχουν σχέση µε το φαι-
νόµενο της ανθρωπιστικής κρίσης, τη δηµιουργία δίκαιου και
σταθερού φορολογικού συστήµατος, την καταπολέµηση της δια-
φθοράς, της διαπλοκής και της φοροδιαφυγής, την αξιοποίηση
του ΕΣΠΑ, την άµεση προώθηση της αδειοδότησης των ραδιο-
τηλεοπτικών σταθµών, την υλοποίηση µιας µεγάλης και δηµο-

κρατικής διοικητικής µεταρρύθµισης, τη στήριξη του ΕΣΥ, τις µε-
γάλες τοµές στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα.

Όµως όλες αυτές οι πρωτοβουλίες και οι επεµβάσεις, για να
έχουν την κοινωνική αποδοχή και στοιχειώδη πολιτική αποτελε-
σµατικότητα, πρέπει να επιχειρηθούν σε ένα οικονοµικό και θε-
σµικό περιβάλλον, στο οποίο θα έχουν επιλυθεί στοιχειωδώς τρία
µεγάλα ζητήµατα: Το πρώτο είναι η αντιµετώπιση της διαφθοράς
και της διαπλοκής. Το δεύτερο είναι η µεγάλη διοικητική µεταρ-
ρύθµιση. Πλέον όλοι οµολογούµε ότι η δηµόσια διοίκηση είναι ο
µεγάλος ασθενής. Το τρίτο είναι η αντιµετώπιση της ανθρωπιστι-
κής κρίσης. Για να µην τα επαναλαµβάνω, τα είπε προ ολίγου η
Υπουργός κ. Θεανώ Φωτίου. 

Είναι γνωστά τα κυκλώµατα που αποµύζησαν σαν Λερναία
Ύδρα κάθε ικµάδα της εθνικής και ατοµικής µας ζωής, εκµεταλ-
λευόµενα και σπαταλώντας τους εθνικούς πόρους, τον εθνικό
πλούτο, τα πενιχρά οικονοµικά µέσα των πολιτών, ενώ παράλ-
ληλα υπονόµευσαν την υγεία και την ποιότητα ζωής των Ελλή-
νων. 

Σε ένα τέτοιο απαξιωτικό και σχεδόν εφιαλτικό περιβάλλον
είναι αδύνατον να αναπτύξουµε, όπως είναι φυσικό, το παράλ-
ληλο πρόγραµµά µας. Η ανατροπή του, µε συγκλίνουσα δυνα-
µική όλων των αρµόδιων Υπουργείων και κινητοποίηση του
λαϊκού παράγοντα, είναι όρος εκ των ων ουκ άνευ για την επιτυ-
χία του προγράµµατός µας. Μάλιστα, έχουµε χρέος ανατροπής
του, γιατί διαπνεόµαστε και από τις αρχές της Αριστεράς και της
ηθικής, που δεν πρέπει να διαχωρίζεται από την πολιτική καθώς,
όπως είπε και ο Απολλώνιος ο Ρόδιος το 295 π.Χ., «εκείνοι που
ξεχωρίζουν την πολιτική από την ηθική, ποτέ δεν θα καταλάβουν
ούτε το ένα ούτε το άλλο». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σαν επίλογο θα ήθελα να πω το εξής: Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-

ΑΝΕΛ, Κυβέρνηση µε κορµό την Αριστερά, µε µοναδικό της σύµ-
µαχο τον ελληνικό λαό, θα υλοποιήσει το παράλληλο προοδευ-
τικό της πρόγραµµα και θα αντέξει και θα επιτύχει. Οι προσπά-
θειες της ευρωπαϊκής ελίτ και της εγχώριας ολιγαρχίας δεν θα
πετύχουν. Δεν θα γίνει αυτό που ειρωνικά είχε πει ο Μπρεχτ «εάν
ένας λαός ψηφίζει λάθος…» -και ψηφίζει λάθος, κατά τους «φί-
λους» µας της Ευρώπης για τρίτη φορά- «…τότε οι κυρίαρχοι
απλά θα ψηφίσουν έναν άλλο λαό». 

Κέντρο όλων των κυβερνητικών και πολιτικών µας πρωτοβου-
λιών και αποφάσεων είναι ο άνθρωπος και οι ανάγκες του. Θα
υλοποιήσουµε την πρωταγόρεια φιλοσοφία «Πάντων χρηµάτων
µέτρον έστι άνθρωπος» και την αριστοτελική παραίνεση «Δυοίν
τούτοιν ισότητα δειν υπάρχειν ταις πόλεσιν, κτήσεως και
παιδείας». Ισότητα δηλαδή στην οικονοµία, ισότητα στην παιδεία,
ισότητα σε όλα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι υπάρχει ένα εύλογο ερώ-

τηµα στην κοινωνία, το οποίο είναι εάν σε αυτό το πλαίσιο που
έχει δηµιουργηθεί µε τη νέα Συµφωνία υπάρχει περιθώριο να
υλοποιηθούν µέτρα προοδευτικού χαρακτήρα, µέτρα κοινωνικής
µεροληψίας, παρεµβάσεις υπεράσπισης των αδύναµων. 

Νοµίζω ότι η απάντηση σε αυτό το ερώτηµα είναι «ναι, υπό
προϋποθέσεις», προϋποθέσεις που θα δηµιουργήσει η διαρκής
και συστηµατική προσπάθεια της Κυβέρνησης, αλλά και ο διαρ-
κής και συστηµατικός αγώνας της κοινωνίας. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η Αριστερά όντως σε αυτήν τη δύσκολη
συγκυρία για την κοινωνία και για τους αδύναµους, σε µία πε-
ρίοδο φτωχοποίησης, προφανώς µπορεί να είναι χρήσιµη, προ-
φανώς µπορεί να κάνει τις παρεµβάσεις αυτές που χρειάζονται
για να αναστραφεί η φτωχοποίηση, για να µειωθούν οι κοινωνικές
ανισότητες. 

Πιστεύουµε ότι υπάρχουν πάρα πολλά πεδία παρεµβάσεων και
µεταρρυθµίσεων, στο φορολογικό σύστηµα, στη δηµόσια διοί-
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κηση, στο σύστηµα υγείας και ειδικά στην πρωτοβάθµια φρον-
τίδα, στα εργασιακά δικαιώµατα, στην ενίσχυση της κοινωνικής
οικονοµίας. 

Στο σύστηµα υγείας η κατάσταση προφανώς δεν είναι καλή.
Αυτό το ξέρουµε πάρα πολύ καλά. Έχουµε πλήρη επίγνωση και
των προβληµάτων και των δυσκολιών και της αγωνίας των αν-
θρώπων που δουλεύουν σήµερα στα δηµόσια νοσοκοµεία να τα
κρατήσουν όρθια και να ανταποκριθούν µε περίσσευµα ψυχής
στις δυσκολίες και στις αντιξοότητες της καθηµερινότητας. 

Η αλήθεια είναι ότι αυτή η περίοδος που προηγήθηκε των
οκτώ µηνών ήταν µια µεγάλη δοκιµασία για το σύστηµα και παρά
το ότι υπήρχε και η πολιτική βούληση και ένα σχέδιο έκτακτης
ανάγκης, επειδή ακριβώς ήταν σωρευτική η επίδραση πολλα-
πλών αρνητικών παραγόντων της τελευταίας πενταετίας, δεν κα-
ταφέραµε να υπάρξει µια αισθητή βελτίωση στην καθηµερι-
νότητα του συστήµατος, είτε αυτό αφορά τους ίδιους τους ερ-
γαζόµενους είτε αφορά τους ασθενείς. 

Προφανώς ο αντίπαλος είναι τα εκρηκτικά προβλήµατα. Είναι
αντίπαλος το περιοριστικό δηµοσιονοµικό πλαίσιο, αλλά νοµίζω
ότι ένας πολύ σηµαντικός αντίπαλος είναι και οι αντιστάσεις ενός
ολόκληρου συστήµατος συµφερόντων, το οποίο συντηρείται
χρόνια τώρα από ένα κλίµα ανοµίας και πολιτικής ασυλίας στη
διαφθορά, στην προκλητή ζήτηση, στη σπατάλη και κυρίως στην
εκµετάλλευση του αρρώστου.

Χρειάζεται, λοιπόν, κατά την άποψή µας, για να αντιµετωπι-
στούν και οι λειτουργικές δυσκολίες και οι εγγενείς αντιστάσεις,
ένα άλλο πολιτικό σχέδιο. Δεν χρειάζονται απλώς καλές προθέ-
σεις. 

Εµείς πιστεύουµε ότι ο χώρος της υγείας προφανώς είναι
πεδίο όπου δοκιµάζονται διαφορετικές ιδεολογίες και διαφορε-
τικές πολιτικές. Πρέπει να πιστεύεις στην ισότητα και στην κοι-
νωνική δικαιοσύνη, για να αντιµετωπίσεις τις υγειονοµικές
ανισότητες. Πρέπει να πιστεύεις στη δηµόσια περίθαλψη, για να
ενισχύσεις κατά προτεραιότητα το σύστηµα υγείας αυτή την πε-
ρίοδο. Πρέπει να έχεις µεροληψία υπέρ των κοινωνικών αγαθών,
για να µπορέσεις να αντιµετωπίσεις την υγειονοµική φτώχεια
στην πατρίδα µας. Πρέπει να έχεις άλλες πολιτικές προτεραιότη-
τες, για να αναζητήσεις δηµοσιονοµικό χώρο για να ανοικοδοµη-
θεί το ΕΣΥ και το κράτος πρόνοιας.

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό που πρέπει να επιδιώξουµε στο
επόµενο διάστηµα είναι, πρώτον, να υπάρξει µια λειτουργική
σταθεροποίηση στο σύστηµα. Είναι σήµερα όντως σε πολύ µε-
γάλη αστάθεια. Είναι τροµερή η πίεση που νιώθει το κουρα-
σµένο, το γερασµένο και λιγοστό προσωπικό σήµερα στα
δηµόσια νοσοκοµεία. Έχουν επιδεινωθεί σε αρκετές περιπτώσεις
προβλήµατα εφοδιασµού των νοσοκοµείων, αλλά πιστεύω ότι µε
τις παρεµβάσεις τις οποίες κάνουµε αυτό το διάστηµα ήδη κα-
ταφέραµε να αυξήσουµε το όριο δαπανών κατά 150.000.000
ευρώ από αυτόν τον προϋπολογισµό λιτότητας που είχαµε
φέτος. Αυτό θα είναι µια σηµαντική ανακούφιση στο αµέσως επό-
µενο διάστηµα. 

Υπάρχει ένα πολύ καλά δροµολογηµένο σχέδιο ενίσχυσης µε
ανθρώπινο δυναµικό, µε µόνιµες προσλήψεις, µετά από έξι χρό-
νια, το οποίο θα υλοποιηθεί στο αµέσως επόµενο διάστηµα. Και
αυτό το οποίο χρειάζεται είναι να αντιµετωπίσουµε κρίσιµες πα-
θογένειες και προβλήµατα τα οποία έχουν διογκωθεί, στο επό-
µενο διάστηµα, όπως είναι η σταδιακή αποψίλωση των νοσο-
κοµείων, και ιδιαίτερα της επαρχίας, από ειδικευόµενους για-
τρούς. 

Όµως νοµίζω ότι ίσως η µεγαλύτερη πρόκληση είναι να κατα-
φέρουµε να κάνουµε µια «ένεση ηθικού» στο ανθρώπινο δυνα-
µικό του συστήµατος που σήµερα κινδυνεύει µε σύνδροµο
επαγγελµατικής εξουθένωσης καθηµερινά.

Το δεύτερο επίπεδο είναι η ανάγκη ηθικοποίησης του συστή-
µατος και η ανθρωποκεντρική του στόχευση. Αυτό είναι µια µε-
γάλη πρόκληση. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι παρά το ότι έχουν
περιοριστεί δραµατικά οι λειτουργικές δαπάνες στο σύστηµα
υγείας -στα νοσοκοµεία είναι αθροιστικά πάνω από 45% µε 50%
τα τελευταία χρόνια- παρ’ όλα αυτά υπάρχουν εστίες σπατάλης,
διαφθοράς, προκλητής ζήτησης, συναλλαγής µε συµφέροντα,
και αυτό πρέπει να αντιµετωπιστεί. Εκεί υπάρχει σχέδιο συγκε-

κριµένο. Αναφέρθηκε νοµίζω χθες πολύ πιο αναλυτικά ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός.

Και το τρίτο και πιο κορυφαίο στοίχηµα είναι να υπάρξει µια
αναδιοργάνωση, µια ανασυγκρότηση του ΕΣΥ και της δηµόσιας
περίθαλψης. Υπάρχει η ανάγκη υλοποίησης ενός νέου συστήµα-
τος υγείας, δηµόσιου, το οποίο θα λειτουργεί µε βάση τις αρχές
της καθολικότητας, της ισότητας και της αποτελεσµατικότητας
στη φροντίδα.

Η υγειονοµική κρίση, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει ταξικό πρό-
σηµο. Η ψυχοσωµατική επιβάρυνση των ανθρώπων πλήττει πε-
ρισσότερο τους αδύναµους. Άρα χρειάζονται συνολικές
πολιτικές κοινωνικής αναδιανοµής για να αντιµετωπιστούν αυτές
οι συσσωρευµένες επιβαρύνσεις.

Πέρα από την ανάγκη, λοιπόν, να διαχειριστούµε ένα σύστηµα
σε κρίση, ένα σύστηµα σε τροχιά λειτουργικής κατάρρευσης, νο-
µίζω ότι η µεγάλη πρόκληση είναι να υπάρξει ένα συνεκτικό σχέ-
διο διαρθρωτικών αλλαγών και µεταρρυθµίσεων. Εµείς έχουµε
εκπονήσει ένα τέτοιο σχέδιο µε την τεχνική βοήθεια του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Υγείας, το οποίο κινείται σε τρεις βασικούς
άξονες: 

Ο πρώτος άξονας είναι η καθολική κάλυψη του πληθυσµού. Ο
δεύτερος άξονας είναι η διαφανής διακυβέρνηση του συστήµα-
τος. Και ο τρίτος άξονας είναι η βιώσιµη χρηµατοδότηση του συ-
στήµατος υγείας. 

Στο πρώτο επίπεδο, στο θέµα της καθολικής κάλυψης, όντως
υπάρχει µία σηµαντική εκκρεµότητα. Υπήρξε τα τελευταία χρόνια
αποασφάλιση του πληθυσµού. Βρέθηκαν εκατοµµύρια άνθρωποι
χωρίς υγειονοµική φροντίδα. Υπήρξε ένα θεσµικό πλαίσιο, ένα
κανονιστικό πλαίσιο -κατά την άποψή µας, ανεπαρκές- και όντως
δηµιουργήσαµε τις προϋποθέσεις να υπάρξει µια σοβαρή ανα-
διοργάνωση αυτού του πλαισίου. Υπήρξε σχέδιο κοινής υπουρ-
γικής απόφασης, είχε ετοιµαστεί -ήταν έτοιµο στις αρχές του
καλοκαιριού- αλλά λόγω των εξελίξεων και του παγώµατος των
διαδικασιών και της κεντρικής εκκρεµότητας δεν πρόλαβε να
υλοποιηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Σήµερα, στο Κυβερνητικό Συµβούλιο Κοινωνικής Πολιτικής
επικαιροποιήθηκε και στις επόµενες ηµέρες θα υπογραφεί η
κοινή υπουργική απόφαση. Θα διευρυνθεί το πεδίο εφαρµογής
και θα δώσουµε τη δυνατότητα να αρθεί αυτό το άγος για την
ελληνική κοινωνία να βρίσκονται σε µια περίοδο φτωχοποίησης
άνθρωποι αποκλεισµένοι από το σύστηµα υγείας. 

Στο δεύτερο επίπεδο, στο θέµα των θεσµικών αλλαγών, είναι
πολύ κρίσιµη η µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Η πρωτοβάθµια φροντίδα ήταν διαχρονικά το µεγάλο έλ-
λειµµα του συστήµατος υγείας και το ξέρουµε. Θα υπάρξει µια
πολύ σοβαρή µεταρρυθµιστική τοµή σε αυτό το πεδίο. 

Υπάρχει ήδη έτοιµο προσχέδιο. Θα το διαβουλευτούµε µε
τους υγειονοµικούς, µε τις έντιµες και τις αξιόπιστες δυνάµεις
του συστήµατος υγείας. Θα είναι µια αλλαγή µοντέλου, µια αλ-
λαγή παραδείγµατος. Θα πάµε πέρα από τη λογική της αγοράς
στη λογική της ολιστικής φροντίδας, της συνέχειας της φροντί-
δας, που θα πιάνει όλο το φάσµα από την πρόληψη, την αγωγή
υγείας, την παρακολούθηση των χρονίως πασχόντων, τους προ-
συµπτωµατικούς ελέγχους, τους εµβολιασµούς µέχρι τη νοση-
λεία, την αποθεραπεία και την αποκατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Προφανώς, ρόλος για τον ιδιωτικό τοµέα στο ορατό µέλλον
θα υπάρχει. Μπορεί να παίζει έναν συµπληρωµατικό ρόλο, να κα-
λύπτει πραγµατικά κενά και ελλείµµατα του δηµόσιου συστήµα-
τος υγείας, αλλά µε νέους όρους, µε νέο πλαίσιο συµβάσεων,
που θα διευρύνει τις εργασιακές ευκαιρίες για τους νέους για-
τρούς. Είναι µια µεγάλη πρόκληση να σταµατήσουµε την αιµορ-
ραγία επιστηµονικού δυναµικού στο επόµενο διάστηµα στη χώρα
µας και να στείλουµε ένα σήµα στους νέους γιατρούς ότι µπορεί
να έχουν αξιοπρεπή επαγγελµατική προοπτική στη χώρα µας.
Και νοµίζω ότι αυτό πρέπει να είναι κεντρική προτεραιότητα. 

Η αναδιοργάνωση των δηµόσιων νοσοκοµείων είναι πολύ ση-
µαντική.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πρέπει να κλείσουµε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι, θα προσπα-

θήσω. Σε ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα προσπαθήσεις πολύ,

όµως, Ανδρέα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Υπάρχουν τα θέµατα

της αναδιοργάνωσης των νοσοκοµείων. Δεν προλαβαίνω να ανα-
φερθώ ιδιαίτερα σε αυτά. 

Για την ψυχιατρική µεταρρύθµιση, που είναι και αυτή σε εξέ-
λιξη, έχουµε έτοιµο ένα σχέδιο επαναδιαπραγµάτευσης του προ-
ηγούµενου συµφώνου µε την Κοµισιόν. 

Υπάρχουν οι διαρθρωτικές αδυναµίες, όπως η έλλειψη ενός
υγειονοµικού χάρτη, που είναι ένα κρίσιµο εργαλείο για τον σχε-
διασµό των υπηρεσιών υγείας, χωρίς πελατειακή λογική, χωρίς
τοπικισµούς, παραγοντισµούς και ρουσφετοκρατία.

Υπάρχουν πάρα πολλές εκκρεµότητες και, βεβαίως, υπάρχει
το θέµα της χρηµατοδότησης του συστήµατος υγείας. 

Πρέπει να είµαστε απολύτως ειλικρινείς. Με 5% δηµόσιες δα-
πάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ στη χώρα, όταν ο µέσος όρος στην
Ευρώπη είναι 7,5%, δεν µπορούµε να προσδοκούµε στα σοβαρά
αισθητή βελτίωση των υπηρεσιών.

Πρέπει, λοιπόν, σταδιακά να υπάρξει µια προσπάθεια σύγκλι-
σης µε τους νέους ευρωπαϊκούς όρους. 

Υπάρχουν πολλές ιδέες για την αντιµετώπιση των επειγόντων
προβληµάτων. Γνώση και εµπειρία υπάρχει. Πολιτικό σχέδιο για
ένα νέο δηµόσιο σύστηµα υγείας, για ένα όραµα αποεµπορευ-
µατοποιηµένης ιατρικής και υγειονοµικής φροντίδας υπάρχει.
Μαζί µε τον Αναπληρωτή Υπουργό, τον κ. Πολάκη, θα κάνουµε
ό,τι µπορούµε, για να συνεργαστούµε µε τους ανθρώπους του
συστήµατος υγείας, για να εµπνεύσουµε µια καινούργια προσπά-
θεια σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία, στηριζόµενοι στους ανθρώ-
πους που πραγµατικά πασχίζουν χρόνια για την αξιοπρέπεια της
δηµόσιας περίθαλψης και των Υπουργών της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας ευχαριστούµε.
Επιτρέψτε µου, επειδή σε λίγο θα λάβει τον λόγο ο Αρχηγός

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να διευκρινίσω δύο-τρία ζητή-
µατα σε σχέση µε τη διαδικασία.

Είναι σαφές ότι υπάρχουν αρκετά παράπονα από συναδέλ-
φους Βουλευτές…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Πάρα πολλά!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): …ότι δεν θα µπορέσουν να

µιλήσουν.
Επιτρέψτε µου να σας πω ότι ήδη έχουν µιλήσει ογδόντα έξι

έναντι εβδοµήντα δύο που είχαν µιλήσει τον Φλεβάρη στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της κυβέρνησης.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούστε µε πρώτα, παρακαλώ.
Μέχρι τη λήξη της συνεδρίασης θα προσπαθήσουµε εµβόλιµα

από τους Υπουργούς και τους Προέδρους των κοµµάτων, επί-
σης, να απορροφηθεί ένας αριθµός Βουλευτών. Δεν µπορεί να
γίνει διαφορετικά. Έχουν µείνει δώδεκα Υπουργοί και Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Για όνοµα του θεού!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι πολλοί, αλλά έτσι

είναι. Δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά. Έχουν µιλήσει ήδη είκοσι
οκτώ, αν δεν κάνω λάθος, από χθες. Ως προς αυτό, τον Φλεβάρη
είχαν µιλήσει εν συνόλω τριάντα δύο. Και, άρα, θα µιλήσουν
τώρα σαράντα. 

Θα δώσουµε χρόνο στους Προέδρους κατά 50% αυξηµένο της
πρωτολογίας, έτσι ώστε να ενσωµατωθεί και η δευτερολογία, η
τριτολογία κ.λπ. και να µην έχουµε ύστερα διάφορα φαινόµενα.
Γι’ αυτό ακριβώς θα βάλουµε τριάντα λεπτά για τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Ελπίζω στις 23.20’χονδρικά ή κάπου εκεί να πάρει τον λόγο ο
Πρωθυπουργός για το κλείσιµο της συνεδρίασης, έτσι ώστε πε-
ρίπου στις 0.00’να µπορέσει να ξεκινήσει η ψηφοφορία. Δεν µπο-
ρεί να γίνει η διαδικασία διαφορετικά. Θα παρακαλούσα να

προχωρήσουµε έτσι. Θα γίνει κάθε προσπάθεια. Θα µπαίνουν
Πρόεδροι κοµµάτων, µέλη Υπουργικού Συµβουλίου και Βουλευ-
τές από τη σειρά που υπήρχαν. Ελπίζω να κυλήσει οµαλά µέχρι
τέλους η διαδικασία.

Θα παρακαλούσα πολύ τον κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να πάρει τον λόγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Πρωθυπουργός έθεσε

πάρα πολλά θέµατα στη µιάµιση ώρα που µίλησε στις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις και θα έλεγα ορθώς, γιατί έπρεπε να αναφερ-
θεί σε όλα τα ζητήµατα τα οποία µας απασχολούν και γι’ αυτό
ακριβώς είναι πάρα πολύ δύσκολο να απαντήσουµε σε όλα, µέσα
στον λίγο χρόνο. Θα προσπαθήσω, όµως, µε βάση και τη δική
του ανάγνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων να απαντήσω.

Πάντως, πριν από οκτώ µήνες κύριε Τσίπρα, στις 8 Φεβρουα-
ρίου περίπου διαβάζατε από αυτό εδώ το Βήµα άλλες προγραµ-
µατικές δηλώσεις. Αυτές δεν είχαν καµµία σχέση µε τις
σηµερινές. Ήταν εντελώς διαφορετικές. Γι’ αυτό ακριβώς, για να
µην τις ψάχνουµε, εγώ θα τις καταθέσω για να είναι πρόχειρες
και να ξέρουν οι συνάδελφοι τι µας είχε πει ακριβώς πριν από
οκτώ µήνες ο κ. Τσίπρας, τον Φεβρουάριο του 2015.

Παρακαλώ τις καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευάγ-

γελος Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Γιατί, η αλήθεια είναι πως µόλις δεκαπέντε µέρες µετά τις
εκλογές, η πολιτική απάτη τελικά που στήσατε πριν τις εκλογές
µε τον κ. Καµµένο έχει αποκαλυφθεί σε όλη της την έκταση.

Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις που διαβάσατε και τα όσα ακού-
σαµε από τους Υπουργούς δεν αφήνουν κανένα περιθώριο αµ-
φιβολίας. Δεν ανταποκρίνονται σε τίποτα σε όσα λέγατε
προεκλογικά και δεν περιέχουν τις βελτιώσεις που υπόσχονταν
και δεν εµπνέουν καµµιά εµπιστοσύνη. Διότι την ίδια ώρα µε σας,
κύριε Πρωθυπουργέ -ατυχώς για σας- κατέθεσε ο Υπουργός σας
το προσχέδιο του προϋπολογισµού. Δεν το είχατε διαβάσει, δεν
το είχατε δει; Δεν ξέρετε τι αποκαλύπτεται από το προσχέδιο του
προϋπολογισµού; Να σας πω εγώ, λοιπόν. 

Απεκάλυπτε το προσχέδιο του προϋπολογισµού ότι µετά τον
θετικό ρυθµό που είχαµε το ’14, η χώρα επιστρέφει στην ύφεση
και το ’15 και το ’16. Αποκάλυπτε ότι µετά από τη σταδιακή µεί-
ωση της ανεργίας το ’14, αυτή διογκώνεται. Αποκάλυπτε ότι µετά
από δύο χρόνια πρωτογενών πλεονασµάτων, η οικονοµία επι-
στρέφει και πάλι στα πρωτογενή ελλείµµατα. Αποκάλυπτε ακόµη
ότι οι Οργανισµοί Κοινωνικής Ασφάλισης «βουλιάζουν» στα ελ-
λείµµατα, ενώ οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου προς
τους ιδιώτες, δυστυχώς, διογκώνονται ξανά. 

Αποκάλυπτε ταυτόχρονα το προσχέδιο που κατετέθη χθες ότι
τα πρόσθετα µέτρα λιτότητας που σχεδιάζει η συγκυβέρνησή
σας µε τους ΑΝΕΛ ξεπερνούν τα 6,5 δισεκατοµµύρια. Μάλιστα,
ρητά µάς αναφέρει ο προϋπολογισµός ότι το 62% είναι πρόσθε-
τοι φόροι και το 38% είναι περικοπές δαπανών. Φαίνεται ότι από
τις περικοπές αυτές των δαπανών που λέει το δικό σας προσχέ-
διο, το 75% είναι σε κύριες και σε επικουρικές συντάξεις και σε
παροχές κοινωνικής ασφάλισης και κοινωνικά επιδόµατα. 

Αποκάλυπτε τελικά πως εσείς, όπως µας τα είπατε χθες, επεν-
δύετε µόνο στον πολιτικό καιροσκοπισµό µε την εκλογή Προ-
έδρου της Δηµοκρατίας για να διαλύσετε τη Βουλή, πολιτικό
καιροσκοπισµό µε το δηµοψήφισµα-παρωδία για να το ερµηνεύ-
σετε µετά όπως θέλετε, πολιτικό καιροσκοπισµό και όταν κλεί-
σατε τις τράπεζες και βάλατε τα capital controls. Πολιτικός
καιροσκοπισµός, όµως, και τώρα που τελείωσαν οι αντιµνηµο-
νιακές κορώνες. Πάνε οι βάρβαροι και γίνατε µνηµονιακότερος
των τροϊκανών! 

Θυµίζω, λοιπόν, αυτό που εσείς λέγατε στις προηγούµενες
οµιλίες σας: «Μπορείς να κοροϊδεύεις πολλούς για λίγο και λί-
γους για πολύ καιρό. Όµως, δεν µπορείς να κοροϊδεύεις τους
πάντες για πάντα». Αλέξης Τσίπρας.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ισχυρίζεται ο κ. Τσίπρας ότι έκλεισε οριστικά τη συζήτηση για

το Grexit. Έτσι µας είπε όχι µόνο εδώ αλλά και στην Αµερική. Η
αλήθεια, όµως, είναι ότι εσείς το «ζωντανέψατε» αυτό. Εσείς
«ζωντανέψατε» τον εφιάλτη της εξόδου από το ευρώ µε το εγ-
κληµατικό πείραµα που κάνατε για να εκβιάσετε την Ευρώπη µε
τη θεωρία των παιγνίων. Άρα, η αλήθεια είναι ότι οι κίνδυνοι βρί-
σκονται, δυστυχώς, µπροστά µας και αυτοί δηµιουργήθηκαν από
τη δική σας πρώτη διακυβέρνηση. 

Η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον ελληνικό λαό
είναι ότι έρχεται πολύ βαρύς χειµώνας, ίσως ο πιο βαρύς απ’
όσους έχουν περάσει.

Άρα αποδεικνύεται πως όσα λέγαµε προεκλογικά ισχύουν στο
ακέραιο, ότι βιαστήκατε να κάνετε εκλογές για να προλάβετε τη
φοροκαταιγίδα που εσείς αναβάλατε για τα τέλη του χρόνου.
Γιατί πολλά απ’ αυτά έπρεπε να είχαν εισπραχθεί πιο πριν. Βια-
στήκατε για να προλάβετε τους νέους φόρους στα νησιά µας,
στους αγρότες, στους επαγγελµατίες και σ’ αυτούς που δείχνετε
ότι σας πονάνε, στα φτωχά και µεσαία και αδύναµα στρώµατα
της κοινωνίας, να προλάβετε τις περικοπές που γνωρίζατε ότι
ήταν έτοιµες για τις συντάξεις. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, σήµερα πως άλλος ο ΣΥΡΙΖΑ πριν από
τις εκλογές, άλλος ο ΣΥΡΙΖΑ µετά τις εκλογές. Γι’ αυτό σας είπα
ότι πάθατε µετάλλαξη όταν υπογράψατε το µνηµόνιο. Εγώ προ-
σωπικά δεν αναγνωρίζω εσάς, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ είναι εντελώς
διαφορετικός από τον ΣΥΡΙΖΑ τον προεκλογικό. 

Από την εποµένη των εκλογών η Κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου
άρχισε να εγκαταλείπει όλα όσα λέγονταν προεκλογικά και από
τη µεθεποµένη άρχισε να βαφτίζει «πλούσιους» τους εργαζόµε-
νους µε ενάµισι χιλιάρικο και «έχοντες» τους συνταξιούχους που
παίρνουν περίπου ένα χιλιάρικο. Από την ίδια εκείνη στιγµή που
έπεφταν οι µάσκες, ο λογαριασµός πήγαινε στην κάθε οικογένεια
και άρχισε να φουσκώνει. 

Τι έγινε, δηλαδή; Αυξήθηκε η προκαταβολή φόρου από το 55%
στο 75% φέτος και 100% του χρόνου. Αυξήθηκε στα 23% ο ΦΠΑ
στην εστίαση και σε σωρεία άλλων προϊόντων. Αυξήθηκαν κατά
30% όλοι οι συντελεστές ΦΠΑ σε αρκετά νησιά και θα αυξηθούν
και σ’ όλα τα άλλα νησιά µέχρι το τέλος του χρόνου. Αυξήθηκε
στο διπλάσιο ο ΦΠΑ στα ξενοδοχεία. Αυξήθηκε κατά 30% η ει-
σφορά αλληλεγγύης. Αυξήθηκε ο φόρος για τα ασφάλιστρα. Αυ-
ξάνεται ο φόρος για τα ενοίκια και αναστέλλεται προσωρινά για
κάποιο χρονικό διάστηµα –µας λέτε- το 23% στα φροντιστήρια
και την ιδιωτική εκπαίδευση, που δηλαδή κι αυτό αυξήθηκε.

Σας αποδείξαµε προεκλογικά ότι η επιβολή του φόρου αυτού
είναι έµπνευση δική σας. Ήταν στο προεκλογικό σας κείµενο στο
ΣΥΡΙΖΑ, γιατί το θεωρείτε µέτρο κοινωνικής δικαιοσύνης. Αν δεν
το έχετε διαβάσει, είναι στη σελίδα 33. Θα σας το καταθέσω. Και
µη µας λέτε σήµερα ότι καταλάβατε και ψάχνετε ισοδύναµα, γιατί
τώρα βλέπω ότι ή πραγµατικά δεν ακούσατε τις προτάσεις µας
ή προσποιείστε ότι δεν τις ακούσατε. 

Γιατί οι υπεκφυγές δεν είναι λύση. Η αναστολή, δηλαδή, δεν
είναι λύση. Το βράδυ θα ξαναµιλήσετε. Δεσµευτείτε εδώ και
τώρα ότι το µέτρο αυτό δεν θα εφαρµοστεί. Απλό είναι. Δεν χρει-
άζεται να µας πείτε τίποτα άλλο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς, επίσης, κύριε Τσίπρα, σας είπαµε -και το είπαµε πριν

προκηρυχθούν οι εκλογές, δεν ήταν προεκλογική δέσµευση- ότι
οι δεσµεύσεις της Κυβέρνησης για τον ΟΓΑ και τη φορολόγηση
των αγροτών –χαίροµαι που είναι εδώ ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης- από εµάς δεν γίνονται δεκτές ως έχουν. Να το ξέ-
ρετε. 

Γιατί καλέσαµε και καλούµε την Κυβέρνηση να ακούσει τους
αγρότες που αγωνίζονται να επιβιώσουν, όπως οφείλετε να ακού-
σετε και τους µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, τους µαγαζάτορες,
τους επαγγελµατίες, που -φαίνεται τώρα η αλαζονεία σας- δεν θέ-
λετε ούτε να τους δείτε. 

Οφείλετε να ακούσετε τις γυναίκες που βιώνουν πολύ τα προ-
βλήµατα της κάθε οικογένειας και κυρίως τις πολύτεκνες αλλά και
τις µητέρες ανηλίκων παιδιών, για τις οποίες πάρα πολύ ενδιαφε-
ρόσασταν αλλά τώρα κόβετε όλα τα επιδόµατα. 

Όµως, και τη νέα γενιά που είδε τα όνειρά της να γίνονται κου-

ρέλια, όνειρα τα οποία εσείς υπέρµετρα τους καλλιεργήσατε. 
Και, βέβαια, να ακούσετε και τους ανέργους που ζητούν επεν-

δύσεις και δουλειές και λένε «όχι» στα άλλα πειράµατα, «όχι» στην
εξαπάτηση, «όχι» σε άλλους φόρους. 

Είναι ανάγκη να µην ξεχνάµε πως πολλές φορές κρίσιµες υπη-
ρεσίες –επειδή άκουσα και τον Υπουργό Υγείας- διασφαλίζονται
χάρη στον πατριωτισµό και το φιλότιµο των Ελλήνων των επαγ-
γελµατικών οµάδων. Και δεν αναφέροµαι µόνο στους ένστολους
οι οποίοι ξενυχτούν µε πατριωτική, δική τους αυταπάρνηση και
διακινδυνεύουν για τη δική µας ασφάλεια, αλλά και για το ανθρώ-
πινο δυναµικό -µόλις τώρα µας µίλησε ο κύριος Υπουργός Υγείας-
στον χώρο της Υγείας, που παρά τις περικοπές και τις καθυστε-
ρήσεις στις πληρωµές τους, παρά τις ελλείψεις στο νοσοκοµείο
σε ανθρώπινο και υλικοτεχνικό υλικό κρατούν όρθιο το σύστηµα
υγείας και υπηρετούν µε υπευθυνότητα το κοινωνικό σύνολο. 

Ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, έχει φτάσει να αποτελεί είδηση
ότι πληρώνονται οι εφηµερίες των υγειονοµικών, ότι πληρώνονται
οι εφηµερίες των γιατρών. Έχει φτάσει να αποτελεί είδηση ότι κά-
ποια στιγµή πληρώνονται οι οφειλές προς τους γιατρούς, οι οφει-
λές προς τους φαρµακοποιούς. Και µε την ευκαιρία να επανα-
φέρω τη θέση µας ότι για τα φαρµακεία πρέπει να εφαρµοστεί το
γερµανικό µοντέλο. 

Τώρα οι Έλληνες είµαστε απέναντι σε συνέπειες που έφεραν
τα ανεύθυνα παιχνίδια του πρώτου επταµήνου και κανείς δεν αι-
σθάνεται ότι σήµερα είναι καλύτερα από ό,τι το Γενάρη. Όποιον
πολίτη και να ρωτήσετε σήµερα θα σας πει ότι τον Γενάρη ζούσε
καλύτερα και είχε περισσότερη αισιοδοξία. 

Εγώ θέλω να επαναλάβω από την αρχή τώρα ότι η Νέα Δηµο-
κρατία θα σταθεί µε συνέπεια, µε ευθύνη µπροστά στις ανάγκες
της χώρας. Και το αποδείξαµε έµπρακτα, όταν η προηγούµενη κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έσυρε τη χώρα στα πρόθυρα του Grexit,
της χρεοκοπίας και του χάους. Και το αποδείξαµε και στη σύ-
σκεψη των πολιτικών Αρχηγών αµέσως µετά από εκείνο το δηµο-
ψήφισµα-παρωδία που κάνατε. Πατριωτισµό και υπευθυνότητα,
λοιπόν, αποδείξαµε. 

Όµως, και στη συνέχεια σύσσωµη η Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα, όπως και οι άλλες ευρωπαϊκές Κοινοβουλευτικές Οµάδες,
σας έδωσε εξουσιοδότηση διαπραγµάτευσης για να κρατηθεί η
χώρα στο ευρώ. Όχι για να υπογράψετε ό,τι να ’ναι, όπως είπατε
χθες -και αυτό να το πάρετε πίσω. Εµείς σας είπαµε ότι τα µέτρα
είναι δικά σας. Εµείς στηρίζουµε την ευρωπαϊκή πορεία της
χώρας. Από εκεί και πέρα εσείς τα αποδεχθήκατε αυτά που κάθε
µήνα, δυστυχώς, γίνονταν και χειρότερα. 

Αν είχατε αποδεχθεί από τον Γενάρη το e-mail το οποίο συζη-
τούσαµε τότε, σήµερα τα πράγµατα θα ήταν πολύ καλύτερα. Και
σας δώσαµε όλοι µαζί µία ψήφο εµπιστοσύνης που δεν έχει ξανα-
δοθεί ποτέ σε Έλληνα Πρωθυπουργό να πάει να εκπροσωπήσει
τη χώρα. Και αντί να γίνεται εθνικός ηγέτης, ξαναγίνατε κοµµα-
τάρχης του ΣΥΡΙΖΑ και γυρίσατε πίσω για να µας κάνετε εκλογές! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε πλήρη, λοιπόν, αντίθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι µε

τους Αρχηγούς του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ που άλλα έλεγαν και
άλλα κάνουν, εµείς οι νεοδηµοκράτες µπορούµε να κοιτάµε όλους
τους Έλληνες µε το κεφάλι ψηλά στα µάτια, γιατί τους είπαµε την
αλήθεια, γιατί ό,τι είπαµε προεκλογικά ισχύει στο ακέραιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς στηρίζουµε τις διαρθρωτικές αλλαγές που χρειάζονται

για τη βελτίωση του επενδυτικού περιβάλλοντος και τη δηµιουργία
νέων θέσεων. Λέµε, όµως, ότι µας βρίσκετε κάθετα αντίθετους
ακριβώς απέναντί σας σε νέα µέτρα, σε νέους φόρους, σε νέες
περικοπές. Δεν θα τα ψηφίσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ανάγκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα να

ανοίξει χωρίς καµµία καθυστέρηση αυτό το πακέτο Γιούνκερ για
το οποίο µας έχει ζαλίσει ο Πρωθυπουργός εδώ και τρεις µήνες,
λες και ήταν δικό του. Δεν έχει καταλάβει ότι τα 20 δισεκατοµ-
µύρια του ΕΣΠΑ και τα 15 δισεκατοµµύρια από την ΚΑΠ είναι
εξασφάλιση από εµάς. Η δική µας κυβέρνηση τα εξασφάλισε. Τι
µας το λέτε και µας το ξαναλέτε και δεν τα ξεκινάτε, επιτέλους,
να προχωρήσουµε; 

Ανησυχούµε, όµως, γιατί η πρώτη Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ-
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ΑΝΕΛ, όπως και στα άλλα, έτσι και τώρα, έδειξε άγνοια, ανικα-
νότητα. Ανησυχούµε, γιατί ακόµα και τώρα συνεχίζονται τα αντι-
φατικά και αλλοπρόσαλλα µηνύµατα στο ζήτηµα των
αποκρατικοποιήσεων. Εµείς σχεδόν καθηµερινά βλέπουµε ότι ο
ένας Υπουργός ανοίγει µια πόρτα στις επενδύσεις και ο άλλος
έρχεται και την κλείνει. Κλείνει ολόκληρη την πόρτα, για να µην
µπουν οι επενδύσεις. Το είδαµε στην περίπτωση της «COSCO»,
το είδαµε στα περιφερειακά αεροδρόµια, το είδαµε στην ενέρ-
γεια, το είδαµε στην επίσκεψη Τσίπρα στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Φτάσατε, κύριε Πρόεδρε, στο σηµείο να εκτοξεύσετε ύβρεις
εναντίον της χώρας, να µιλάτε για διεφθαρµένες σχέσεις και ενώ
πάτε να ζητήσετε επενδύσεις, να λέτε πως για να φτιάξουν κάτι
στην Ελλάδα, πρέπει να πληρώσουν «κάτω από το τραπέζι» για
να προχωρήσει η επένδυση. Και τι είναι αυτό; Λάθος; Αυτό είναι
έγκληµα. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι έγκληµα!

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Χαθήκατε στη µετάφραση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Όχι. Δεν χαθήκαµε στη µετάφραση. Έτσι
το είπε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Έκανε και την κίνηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Έκανε και την κίνηση. 
Θέλω ακόµα να υπογραµµίσω…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ψέµατα είναι; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Άρα, το επιβεβαιώνετε. Μπράβο. Ακριβώς
αυτή είναι η διαφορά µας η µεγάλη. 

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Αφού εσείς το φτιάξατε!
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Αφού δεν είναι ψέµατα, επτά µήνες γιατί
δεν κάνατε κάτι; Γιατί δεν το φτιάξατε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν προλάβαµε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Επτά µήνες µας κυβερνάτε. Τι περιµένετε
ακόµα; Μόνο να διορίζετε υµετέρους;

Εγώ θέλω να υπογραµµίσω ότι κι εµείς, κύριε Πρωθυπουργέ,
εµµένουµε και είµαστε µαζί σας στο θέµα της διευθέτησης του
χρέους, γιατί εσείς το δηµιουργήσατε δυστυχώς το ζήτηµα
πλέον, εκεί που το φέρατε, µε τα 90 δισεκατοµµύρια φέσι. Γιατί
στους οκτώ µήνες που πέρασαν, δυστυχώς, η βιωσιµότητα του
χρέους επιδεινώθηκε, αφ’ ενός επειδή η χώρα πέρασε ξανά από
τα πλεονάσµατα στα ελλείµµατα κι αφ’ ετέρου γιατί οι εγκληµα-
τικοί χειρισµοί προκάλεσαν νέες υπέρογκες δανειακές ανάγκες. 

Άκουσα, λοιπόν, προχθές τον κ. Τσίπρα να µιλά για αποµείωση
του χρέους. Πρέπει να καταλάβει -και τον καλώ να το καταλάβει-
ότι η απόφαση που ελήφθη στη Σύνοδο Κορυφής στις 12 Ιουλίου
δεν έφερε τίποτα παραπάνω απ’ όσα δεσµεύθηκαν οι εταίροι µας
στο Eurogroup του Νοεµβρίου του 2012. Είναι εδώ και ο κ. Στα-
θάκης. Τα έχετε διαβάσει. Τα ξέρετε. Θα σας τα καταθέσω να τα
ξαναδείτε. 

Τον καλώ να µην ξεχνά ότι µε δική του συµφωνία πλέον το κού-
ρεµα το χρέους αποκλείεται ρητά. Πάει το κούρεµα το χρέους.
Εσείς το υπογράψατε. Με τη συµφωνία του 2012 µπορούσαµε
και να το συζητήσουµε. Με τη συµφωνία που κάνατε δεν µπορεί
ούτε αυτό να συζητηθεί. Και για να σταµατήσει το παραµύθι που
λέτε και που ξαναλέτε και χασκογελάτε το καταθέτω για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ευάγ-
γελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή σας βλέπω και γελάτε, θέλω να σας πω ότι τα κράτη-

µέλη της Ευρωζώνης αυτά τα θέµατα δεν θέλουν να τα συζητούν
στον ΟΗΕ. Δεν τους αρέσει. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να σας είχαν
ενηµερώσει. Γιατί πήγατε να το συζητήσετε στον ΟΗΕ, ενώ ξέ-

ρετε ότι βάλατε τη συµφωνία -και την έχετε υπογράψει- η οποία
δίνει τις συµβουλές. Την κατέθεσα τώρα στα Πρακτικά.  

Άκουσα, επίσης, τον Πρωθυπουργό να λέει ότι συγκρούστηκε
στις διαπραγµατεύσεις για να στηρίξει την αγροτική παραγωγή
και ότι γι’ αυτόν το σκοπό θα αξιοποιήσει κοινοτικούς πόρους 20
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Κι αυτό το παραµύθι να τελειώνει. Μόνη
σας επιτυχία στον αγροτικό τοµέα είναι ότι χάσατε τεράστιους
κοινοτικούς πόρους για την αγροτική ανάπτυξη. 

Έχετε καθυστερήσει δραµατικά για την έγκριση του νέου προ-
γράµµατος και τώρα προχωράτε στην υπερφορολόγηση των
αγροτών και στη µείωση των αγροτικών συντάξεων χωρίς την
ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας. Μόνο µε την ψήφο ΣΥΡΙΖΑ και Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε παρακάτω. Όπως τα είπατε εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ:

Σας άκουσα να µιλάτε για τους κακούς ολιγάρχες, οι οποίοι σας
αντιπολιτεύονται σκληρά και σας κυνηγούν. Δεν κατάλαβα! Τι
σας κυνηγούν; Έχετε καµµιά γλυκύτητα τώρα και σας «κυνη-
γούν»; Το εννοείτε διαφορετικά; 

Λοιπόν, εγώ σας καλώ…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

…-δεν έχει «ω»- να πείτε ονόµατα και διευθύνσεις κι επίθετα.
Μάλλον, µην πείτε επίθετα. Λίγοι είναι, γνωστοί είναι, ας πει ονό-
µατα, για να δούµε ποιοι είναι! Φαντάσµατα είναι; Δεν τα ξέρουµε
τα ονοµατάκια τους; 

Κι εσείς, κύριε Παππά, που µε κοιτάτε, τι κρατάτε σε οµηρία
αυτό τον νόµο και δεν τον φέρνετε να τελειώνει; Για να τον συ-
ζητάτε και να τον κουνάτε και να περάσουν τα ΜΜΕ και να χει-
ροκροτάνε όλοι από κάτω; Περάστε τον, λοιπόν! Φέρτε τον αν
έχετε τα κότσια, να δούµε πού είναι οι ολιγάρχες! Να δούµε
ποιον στηρίξανε προεκλογικά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ξέρετε, η Ελλαδίτσα µας είναι µικρή χώρα και γνωριζόµαστε

µεταξύ µας και όλοι ξέρουν τις παρέες µας, τις φιλίες µας, τις
συναναστροφές µας. Όλοι ξέρουν ποιος στηρίζει ποιον. 

Σταµατώ εδώ προς το παρόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Αν θέλετε, θα συνεχίσω επ’ αυτού, γιατί ο βρώµικος πόλεµος ο
προεκλογικός δεν θα µείνει αναπάντητος. 

Εµείς, µε τις πενήντα υπογραφές που διαθέτουµε, θα φέρουµε
όλες τις δικογραφίες που εκκρεµούν στο Προεδρείο, για να συ-
ζητηθούν. Γιατί αυτή η λάσπη που πετάξατε προεκλογικά δεν
µπορεί να µείνει αναπάντητη. Θα έρθετε εδώ, λοιπόν, µε την υπο-
γραφή σας να βεβαιώσετε ότι κανείς από τη Νέα Δηµοκρατία δεν
συµµετέχει σε σκάνδαλα, αλλά µόνο από κάποια άλλα κόµµατα
ή από κάποιες άλλες παρέες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει ότι απέτυχαν οι προηγούµενες

ανακεφαλαιοποιήσεις των τραπεζών και ότι θα αλλάξετε τις δι-
οικήσεις των τραπεζών, όσων χρειαστούν ανακεφαλαιοποίηση.
Καλά, αλήθεια τα λέτε αυτά τώρα; Δεν ξέρετε ότι ήδη έχετε αλ-
λάξει τις διοικήσεις και όσες δεν έχετε αλλάξει, έχουν την έγ-
κρισή σας; Ο κ. Δραγασάκης δεν έχει αλλάξει τις διοικήσεις δύο
τραπεζών; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήστε που το προσχέδιο του προϋπολογισµού δεν το διαβά-

σατε, κύριε Τσίπρα. Έτσι απροετοίµαστος πάτε παντού, βρε
παιδί µου και δεν εκπροσωπείτε τη χώρα έτσι. Εδώ τουλάχιστον
είστε για να εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, έξω όµως διαβάστε
κάτι. Και αν δεν θέλετε, να σας τα δώσουµε εµείς! 

Λοιπόν, στο προσχέδιο, στη σελίδα 15 –αλήθεια, πού είναι ο
Υπουργός Οικονοµικών, πάλι λείπει!- µας λέει ότι είναι δική του
πολιτική…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Έχει πάει
σε αποστολή στο ΔΝΤ. Αλίµονο! Εάν ήταν εδώ, θα σας τιµούσε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Βέβαια, θα απαντούσε. Υποθέτω ότι θα
έρθει στην επιτροπή να διαβάσει τον προϋπολογισµό που κατέ-
θεσε, να ξέρει. Σηµειώστε δε ότι ο προϋπολογισµός που έχει κα-
ταθέσει αναγνωρίζει ότι το 2013-2014 µειώθηκε το χρέος.
Αναγνωρίζει ότι από τα PSI η πορεία της χώρας έγινε πολύ κα-
λύτερη. Τέλος πάντων. 
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Ο ίδιος, λοιπόν, οµολογεί ότι η νέα ανακεφαλαιοποίηση είναι
αποτέλεσµα των δικών του και δικών σας καταστροφικών επιλο-
γών, γιατί εσείς προκαλέσατε κρίση εµπιστοσύνης -διαβάστε το
προσχέδιο-, εσείς προκαλέσατε φυγή καταθέσεων, εσείς προκα-
λέσατε το κλείσιµο των τραπεζών, εσείς προκαλέσατε τα capital
controls, εσείς κάνατε αναπόφευκτη τη νέα ανακεφαλαιοποίηση. 

Και αφού τα κάνατε όλα αυτά, έρχεστε εδώ τώρα στις προ-
γραµµατικές να εξαπατήσετε και τους δικούς σας Βουλευτές µι-
λώντας για αλλαγές διοικήσεων στις τράπεζες. Και όλα αυτά την
ώρα που η συµφωνία που εσείς υπογράψατε µε τους δανειστές
και που αποτελεί νόµο του κράτους, στη σελίδα 1025 –για να σας
τα λέω κι όλα- λέει: «τα µέλη των Διοικητικών Συµβουλίων και τα
Ανώτατα Διοικητικά Στελέχη των τραπεζών θα διορίζονται χωρίς
κρατική παρέµβαση». 

Το έχει υπογράψει. Το λέει ο προϋπολογισµός. Κι έρχεται εδώ
και µας λέει «θα το αλλάξω». Αλλάξτε τα, κύριε Τσίπρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άκουσα, επίσης, που λέγατε ότι σε αντίθεση µε όσα έκαναν

οι προηγούµενες κυβερνήσεις, η δική σας πολιτική προωθεί τη
δίκαιη κατανοµή των βαρών. 

Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι τα επόµενα δύο χρόνια, θα επιβά-
λετε 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ µέτρα. Από αυτά, πάνω από 5 δι-
σεκατοµµύρια αντιστοιχούν σε περικοπές µισθών και συντάξεων,
όπως λέει ο προϋπολογισµός σας, σε αύξηση φόρων σε βάρος
µικροϊδιοκτητών κι ελεύθερων επαγγελµατιών, αγροτών, κατα-
ναλωτών και συνταξιούχων. 

Αυτός είναι ο λογαριασµός. Ο λογαριασµός αυτός πού πάει;
Στους πλούσιους; Στους έχοντες και κατέχοντες ή πάει στους
φτωχότερους; Για να µην προσθέσω και τη µείωση της ιδιωτικής
κατανάλωσης που θα πλήξει τη µικρή επιχείρηση, για να µην προ-
σθέσω και την αύξηση της ανεργίας που θα πλήξει τους εργαζό-
µενους στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτή είναι η δίκαιη κατανοµή βαρών;
Αυτή είναι η Αριστερά που εσείς πιστεύετε; Αυτή είναι η µνηµο-
νιακή Αριστερά που θα εφαρµόσει το πρώτο αριστερό µνηµόνιο; 

Εγώ χαίροµαι, όµως, που αντιγράφοντας τις δικές µας αρχές
και στόχους, µιλήσατε για την ανάγκη ανταγωνιστικότητας σε
ένα νέο παραγωγικό µοντέλο. Εδώ εµείς περιµένουµε το διά
ταύτα. 

Σε κάθε περίπτωση επιµένουµε πως η χώρα χρειάζεται πράγ-
µατι ένα νέο παραγωγικό µοντέλο ανασυγκρότησης που να κα-
λύπτει όλους τους τοµείς και όλες τις περιφέρειες. 

Κατ’ αρχάς, να µπω στα θέµατα πάλι ένα-ένα. 
Στο θέµα της παιδείας, πρέπει να εγκαταλείψετε τις χρεοκο-

πηµένες ιδεοληψίες για την εκπαίδευση. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν µπορεί η αριστεία να θεωρείται ρετσινιά, καταλάβετέ
το. Δεν µπορεί να ξεκινάει η σχολική χρονιά µε δεκάδες σχολεία
κλειστά. Δεν µπορεί να επιτρέπουµε και πάλι σε µια χούφτα κου-
κουλοφόρους να κλείνουν τα πανεπιστήµια και να µην αφήνουν
να διδαχτούν τα ελληνόπουλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά δεν είναι νέα, δεν είναι προοδευτικά. Είναι συντήρηση

του παλαιού, νοσηρού, πιο χρεοκοπηµένου παρελθόντος. 
Αν, λοιπόν, η Κυβέρνηση νοιάζεται, έστω τόσο δα, για τη νέα

γενιά υποχρεούται να εγκαταλείψει αυτές τις πολιτικές. Και βέ-
βαια, µην τολµήσετε αλλαγές βιβλίων -πού είναι ο Υπουργός Παι-
δείας;- γιατί αν εκφράσετε απόψεις σαν κι αυτές που κουβαλά ο
νέος Υπουργός Παιδείας για τη Γενοκτονία των Ποντίων, εµείς
του λέµε να µην τολµήσει. Είναι ύβρις για την ιστορία µας. Είναι
ύβρις για τη νέα γενιά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πέρα απ’ αυτό, ωστόσο, είναι ανάγκη βεβαίως και θα συµφω-

νήσουµε να επενδύσουµε στα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της
χώρας, πιο πολύ στον τουρισµό, στην πρωτογενή παραγωγή, την
τυποποίηση και τη ναυτιλία µε τις συνδυαζόµενες µεταφορές,
την ενέργεια, τη βιοµηχανία φαρµάκου και βέβαια στα κοιτά-
σµατα του φυσικού αερίου που µπορεί να υπάρχουν στη γη και
τις θάλασσές µας. 

Ακούσαµε τον κ. Τσίπρα, λοιπόν, να υιοθετεί και να εξαγγέλλει
κάποια απ’ αυτά τα στοιχεία του δικού µας αναπτυξιακού προ-
γράµµατος, όπως το ανακοινώσαµε στη Θεσσαλονίκη. Αν τα εν-
νοούσε, όµως, δεν θα ακύρωνε τους διαγωνισµούς για έρευνες

πετρελαίου ή µπορούσε να τους βελτιώσει, αν ήθελε. Αν τα εν-
νοούσε, δεν θα έκλεινε ορµητικά τα ορυχεία στις Σκουριές. Αν
τα εννοεί, χρειάζεται ενθάρρυνση και όχι τροµοκράτηση της ιδιω-
τικής πρωτοβουλίας και βέβαια µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. και
µε τις περιβαλλοντικές ανάγκες, για τις οποίες πρέπει σαφώς
όλοι να έχουµε ευαισθησία. 

Χρειάζεται, λοιπόν, να υπάρχει στήριξη και όχι υπονόµευση
των νέων επενδύσεων. Χρειάζεται, κατά τη γνώµη µας, αποτελε-
σµατικότερο κράτος. 

Θέλω εδώ να υπογραµµίσω ότι εµείς δεν χαρίζουµε την κοι-
νωνική ευαισθησία σε κανέναν και πολύ περισσότερο σε εσάς.
Ο µύθος που πλάσατε δήθεν, τελειώνει εδώ. Τελείωσε το Γε-
νάρη, γιατί τώρα στην Ελλάδα δεν είσαι ό,τι δηλώσεις όταν βρί-
σκεσαι στην Κυβέρνηση, είσαι ό,τι πράττεις και εδώ αυτά που
πράττετε, µόνο Αριστερά δεν είναι. 

Και θα σας πω, γιατί ξεχνάτε, πως η πιο µεγάλη ανάγκη που
έχουµε αυτή τη στιγµή, είναι η δηµιουργία νέων θέσεων δου-
λειάς. Πραγµατικά, κοινωνική ευαισθησία υπάρχει όταν η Κυβέρ-
νηση φέρνει και όχι διώχνει πλούτο, όταν ανοίγει και όχι κλείνει
επιχειρήσεις, όταν δηµιουργεί και όχι όταν καταργεί θέσεις δου-
λειάς. 

Απαιτούµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση να βάλει χωρίς καµµία
άλλη καθυστέρηση σε πλήρη εφαρµογή τα προγράµµατα του
ΕΣΠΑ, ταυτόχρονα να προχωρήσει για να ξεµπλοκάρει τις µεγά-
λες επενδύσεις και απαιτούµε να υιοθετήσει το σχέδιό µας για
καθολική εφαρµογή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν µπορεί να µιλάει για ευαισθησία. Φτάνει πια αυτή η πολι-

τική απάτη. Στους κρίσιµους καιρούς, λοιπόν, που περνάει η ευ-
ρύτερη περιοχή µας, πρέπει να δούµε και τη διεθνή συνεργασία
και ασφάλεια. Και λυπάµαι, κύριε Πρωθυπουργέ, που επί µιάµιση
ώρα στις δικές σας προγραµµατικές δηλώσεις δεν ακούσαµε τί-
ποτα, λέξη, για την εξωτερική πολιτική. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να εκφράσω τη στήριξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας στο περήφανο ανθρώπινο δυναµικό, γυναίκες και άνδρες,
των Ενόπλων Δυνάµεων της Πυροσβεστικής, του Λιµενικού και
της Αστυνοµίας που ξενυχτούν µε τις περικοπές που έγιναν για
τη δική µας ασφάλεια. 

Επαναλαµβάνουµε, ταυτόχρονα, την αταλάντευτη προσήλωσή
µας σε µια εξωτερική πολιτική ανοιχτών οριζόντων, µια στιβαρή
πολιτική που θα διασφαλίζει τα εθνικά µας συµφέροντα. Ζητάµε
από τον Πρωθυπουργό να ανακαλέσει άµεσα τη δήλωσή του για
άγνοια σε ό,τι αφορά την ύπαρξη θαλασσίων συνόρων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θαλάσσια σύνορα υπάρχουν και ζητάµε η Βουλή των Ελλήνων

να βεβαιώσει πώς όχι µόνο δεν πρόκειται να εγκαταλείψει, αλλά
και θα συνεχίσει τη διεκδίκηση των δικαιωµάτων µας, όπως ξε-
κάθαρα αυτά ορίζονται στο Δίκαιο της Θάλασσας τόσο στα χω-
ρικά ύδατα όσο και στην ΑΟΖ. 

Ζητούµε, λοιπόν, απ’ αυτό το Βήµα να ξέρουν οι πάντες, όπου
κι αν βρίσκονται, πώς οι Έλληνες στα δίκαια και τα δικαιώµατά
µας δεν κάνουµε ούτε βήµα πίσω ούτε στο Αιγαίο ούτε στην Ανα-
τολική Μεσόγειο ούτε στο Ιόνιο ούτε πουθενά. 

Και ταυτόχρονα επαναλαµβάνουµε προς κάθε κατεύθυνση
πως σε ό,τι αφορά τα Σκόπια, ισχύει η οµόφωνη απόφαση του
Βουκουρεστίου, που πέτυχε η κυβέρνηση Καραµανλή. 

Επαναλαµβάνουµε και την πάγια θέση µας για το Κυπριακό ότι
είναι ένα θέµα εισβολής και κατοχής, που µπορεί να λυθεί µόνο
µε εφαρµογή των αποφάσεων του ΟΗΕ και σεβασµό του κοινο-
τικού κεκτηµένου. 

Θέλω ακόµα να επαναλάβω πως τα όσα ακούσαµε από την Κυ-
βέρνηση για το τεράστιο ανθρώπινο και διεθνές ζήτηµα των µε-
ταναστευτικών και προσφυγικών ροών, δεν καταλαγιάζουν τις
ανησυχίες µας. Θα είναι δραµατικό, αν συνεχιστεί αυτή η ελα-
φρότητα, η ανευθυνότητα, η ανικανότητα, που συναντήσαµε το
πρώτο επτάµηνο της διακυβέρνησής σας.  

Οι διακηρύξεις σας για τείχη-φράχτες, που παραπέµπουν σε
αφύλακτα σύνορα, δεν ωφελούν. Δεν είναι λύση, τελικά, να κλεί-
νει η Κυβέρνηση την Αµυγδαλέζα και µετά να τους στοιβάζει στο
Πεδίο του Άρεως και στην πλατεία Βικτωρίας. 

Καταλήγοντας θέλω να εκφράσω ικανοποίηση, γιατί ο κ. Τσί-
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πρας υιοθέτησε την πρότασή µας για µια τολµηρή συνταγµατική
Αναθεώρηση. Τονίζω ότι χρειάζονται αλλαγές µεγάλες, που να
θωρακίζουν τη δηµοκρατία και να υπηρετούν βασικά ζητούµενα
της εποχής µας. 

Ένα από τα ζητούµενα σήµερα είναι να βρούµε ρυθµίσεις –
ξέρω ότι είναι πολύ δύσκολο, το προσπαθήσαµε και στην προ-
ηγούµενη Βουλή, στην προηγούµενη αναθεώρηση- που να µην
διαλύεται έτσι εύκολα η Βουλή κάθε έξι µήνες και να έχουµε µία
σταθερότητα. Η Βουλή να µπορεί να δίνει λύσεις. 

Επίσης, θεωρώ ότι είναι ανάγκη να προχωρήσουµε στην ανα-
θεώρηση του άρθρου 16, για την ίδρυση µη κρατικών πανεπιστη-
µίων. Είναι αδιανόητο να θεωρείται προοδευτική η αντίληψη που
εµποδίζει τη χώρα να γίνει κέντρο εκπαίδευσης και αφετέρου
αδιαφορεί µπροστά στην ανεργία των νέων µας. Είναι υποχρέ-
ωσή µας να επιδιώξουµε το ακριβώς αντίθετο. Εµείς να παρέ-
χουµε υπηρεσίες εκπαίδευσης σε ξένους κι όχι οι ξένοι σε µας.
Εµείς να εισάγουµε κι όχι να εξάγουµε φοιτητές. 

Θέλω, επίσης, να επαναλάβω την ανάγκη να υπάρξει ριζική
αναθεώρηση του άρθρου 86, ως προς την ποινική ευθύνη των
Υπουργών. Δεν µπορεί ούτε να µένουν ατιµώρητοι όσοι από κυ-
βερνητικές θέσεις βλάπτουν το δηµόσιο ούτε όµως και να δηµι-
ουργούνται σκιές επί δικαίων και αδίκων και µάλιστα προ-
εκλογικά. Γι’ αυτό πρέπει να τελειώνουµε. Σήµερα, όχι αύριο.
Φέρτε τώρα την πρόταση για τη συνταγµατική αναθεώρηση για
να τη συζητήσουµε και να προχωρήσουµε. 

Πριν από οκτώ µήνες, λοιπόν, ο κ. Τσίπρας ισχυριζόταν πως
είναι αµετάκλητη η απόφασή του να εφαρµόσει στο σύνολό τους
τις δεσµεύσεις που είχε πει στη Θεσσαλονίκη, για το αφορολό-
γητο στις 12.000 ευρώ, για την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, για αύ-
ξηση κατώτατου µισθού, για χιλιάδες θέσεις εργασίας.
Διακήρυσσε πως δεν πρόκειται να υπάρξει καµµιά αύξηση στα
όρια ηλικίας και τελικά σήµερα µας είπε εντελώς διαφορετικά. 

Απ’ όσα έλεγε, τίποτα δεν έµεινε. Ούτε τη δέκατη τρίτη σύν-
ταξη έδωσε. Αντιθέτως, τις µείωσε. Σχεδιάζει να τις µειώσει κι
άλλο. Αντί να καταργήσει τον ΕΝΦΙΑ και να αυξήσει το αφορο-
λόγητο, εδώ κοντεύει να µας πάρει και τα κλειδιά από το σπίτι
και να µπαίνουν µέσα –µάθαµε χθες- οι εφοριακοί και να τα βλέ-
πουν όλα. Να µπαίνουν. Όχι να πηγαίνουν σε πανηγύρια στη
Ρόδο και στην Ερµιόνη για να πιάνουν τους µικρούς, τους φου-
καράδες. Εφόσον θα υπάρχουν στοιχεία, να µπαίνουν, κύριε
Πρόεδρε. Δεν έχει κανείς καµµιά αντίρρηση. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Υπερασπί-
ζεστε τους φοροφυγάδες; Τους παρανοµούντες υπερασπίζεστε;
Αυτούς που δεν κόβουν απόδειξη; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Όχι. Υπερασπίζοµαι ότι οι εφοριακοί χά-
νουν τον χρόνο τους στα πανηγύρια που πήγανε, για να πιάσουν
κάποιον εάν έκοψε απόδειξη των 2 ευρώ. Εσείς λέτε ότι ξέρετε
καλά τους φοροφυγάδες. Στείλτε τους να τα κάνουν.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Όλα να τα
κάνουν. Και τα µεν και τα δε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Δεν κάνετε τα δε, µόνο τα µεν βλέπω και
κάνετε. Μόνο τους φουκαράδες βλέπω και κυνηγάτε. Όλους
τους άλλους εσείς τους χαϊδεύετε. Και δήθεν όλοι αυτοί οι ολι-
γάρχες σας κυνηγάνε και σας υπονοµεύουνε. Εδώ είµαστε να τα
πούµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς, κύριε Πρωθυπουργέ, διαθέτουµε ένα ξεκάθαρο ιδεολο-

γικό, πολιτικό στίγµα, για να τελειώνουµε µε αυτό όποτε θα ανα-
φέρεστε στη Νέα Δηµοκρατία. Εκφράζουµε τον κοινωνικό
φιλελευθερισµό, µε ανθρώπινο πρόσωπο και απορρίπτουµε
ακραίες νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις, που εσείς είπατε ότι υπάρ-
χουν στο µνηµόνιο το οποίο υπογράψατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτές οι ακραίες νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις δεν έχουν

σχέση µε την Κεντροδεξιά και µε τη Νέα Δηµοκρατία. Καταλά-
βετέ το. Εσείς έχετε υπογράψει αυτά. Εκφράζουµε τη σύγχρονη
ευρωπαϊκή Κεντροδεξιά, που έχει κοινωνικά χαρακτηριστικά, µε
επίκεντρο τον άνθρωπο. 

Εσείς τι εκφράζετε τώρα, µπορείτε να µου πείτε; Γιατί αρχί-

σαµε κι αναρωτιόµαστε. Μέχρι το Γενάρη λέγατε ότι εκφράζετε
τη ριζοσπαστική Αριστερά. Μας καταγγέλλατε ως «µερκελιστές»,
«µνηµονιακούς», «προδότες». 

Σήµερα τι εκφράζετε; Πού το έχετε δει; Θα εφαρµόσετε
ακραίες νεοφιλελεύθερες πολιτικές που σας επέβαλαν αλλά υπο-
γράψατε γιατί δεν µπορούσατε να κάνετε αλλιώς µαζί µε το δο-
ρυφορικό σας κόµµα τους ΑΝΕΛ; Και ζητάτε ψήφο εµπιστο-
σύνης. Γιατί; Για την υλοποίηση αυτών των ακραίων νεοφιλελεύ-
θερων επιλογών; Γι’ αυτό θα δώσετε όλοι εσείς οι συνάδελφοι
ψήφο εµπιστοσύνης; Γιατί εµείς δεν θα δώσουµε. Δεν είµαστε
ακραίοι νεοφιλελεύθεροι. Είµαστε φιλελεύθεροι µε κοινωνικό,
ανθρώπινο πρόσωπο. Και αυτές οι πολιτικές είναι δικές σας!

Εσείς πιστεύετε στο µεγάλο και αναποτελεσµατικό κράτος, το
οποίο θα συντηρείται µε πολλούς φόρους από την ιδιωτική πρω-
τοβουλία. Εµείς πιστεύουµε στο µικρό και επιτελικό κράτος µε
λιγότερους φόρους. 

Γι’ αυτό σας ρωτάω. Πώς εκφράζεστε, αφού δεν έχετε κανέ-
ναν δισταγµό, καµµία επιφύλαξη για φόρους για ιδιωτικοποι-
ήσεις, για ΕΝΦΙΑ, για ΦΠΑ, για τα λαϊκά στρώµατα; Όλα αυτά τα
µέτρα τι είναι; Αριστερά είναι; Έτσι τοποθετείστε;

Ενώ, λοιπόν, εµείς σας προτείναµε προεκλογικά, µε εµµονή -
που ίσως την παρεξηγήσατε- να βρούµε ένα µίνιµουµ εθνικής συ-
νεννόησης, εσείς την απορρίψατε µε αλαζονεία. Οδηγήσατε τη
χώρα σε εκλογές, πήρατε την πλειοψηφία µε τον κ. Καµµένο και
καλά κάνατε. Συνεπώς προχωρήστε µόνοι σας, έχετε πολύ καλή
πλειοψηφία. Ψηφίστε και εφαρµόστε µόνοι σας ό,τι υπογράψετε. 

Εµείς θα λέµε «ναι» σε κάθε τι θετικό. Θα λέµε, όµως, όχι στις
ισοπεδωτικές αντιλήψεις, τον κρατισµό, τον νοσηρό κοµµατισµό,
όχι στις πολιτικές που επιβαρύνουν την ιδιωτική πρωτοβουλία,
χτυπούν τους αγρότες, κλείνουν µικροµεσαίες επιχειρήσεις, όχι
στις πολιτικές που επιβραβεύουν τη µετριότητα και την ήσσονα
προσπάθεια, όχι στην κυβερνητική ανεπάρκεια, την ασυνέπεια
και την ανευθυνότητα, όχι στην ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση Τσίπρα-Καµµένου.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Πρό-
εδρε, κύριε Μεϊµαράκη.

Πριν προχωρήσουµε, θέλει ο Πρωθυπουργός να κάνει µια πα-
ρέµβαση.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα ήθελα
για δύο λεπτά τον λόγο.

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και διαπίστωσα ότι έκανε µια εξαιρετική προεκλο-
γική οµιλία. 

Όµως, κύριε Μεϊµαράκη, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι οι εκλο-
γές έγιναν στις 20 Σεπτεµβρίου και ο ελληνικός λαός απεφάνθη
και χάσατε µε 7,5 µονάδες. Χάσατε πανηγυρικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μπορεί να είσαστε σε προεκλογική περίοδο. Άκουσα και εσάς

και τον κ. Γεωργιάδη και τον κ. Μητσοτάκη. Πράγµατι, αυτό σας
αναγκάζει να έχετε µια προεκλογική ρητορική. Όµως, ο τόπος
έχει ανάγκη από σχέδιο, όραµα και αποφάσεις, όχι από προεκλο-
γικές ρητορείες, κύριε Μεϊµαράκη. 

Και θέλω να σας επισηµάνω το εξής: Για πρώτη φορά σε αυτόν
εδώ τον τόπο έγιναν εκλογές όχι πριν από µια δύσκολη συµφωνία
-µε άλλα να λέµε στα µπαλκόνια και άλλα να υπογράφουµε µετά-
αλλά αµέσως µετά µε τον ελληνικό λαό να τα γνωρίζει όλα και
να επιλέγει µε ανοιχτά χαρτιά ποιον θα στηρίξει για να βγάλει τη
χώρα από την κρίση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν µπορείτε, λοιπόν, εσείς εδώ να µιλάτε για µετάλλαξη. Το

είπατε και προεκλογικά, την ίδια καραµέλα λέτε και τώρα. Με
ανοιχτά χαρτιά, λοιπόν, µε όλες τις δεσµεύσεις ανοιχτές, µε όλα
τα µέτωπα ανοιχτά, µε τη συµφωνία ψηφισµένη και από εσάς –
σας το θυµίζω- και µε ανοιχτή βεβαίως την υλοποίηση των εφαρ-
µοστικών νόµων.

Όµως, ο λόγος για τον οποίο ζήτησα να παρέµβω τώρα –θα
έχω τη δυνατότητα στην τελική µου οµιλία να αναφερθώ σε
αυτά- είναι διότι για άλλη µία φορά προβήκατε σε ένα ατόπηµα.
Αναφερθήκατε στο µείζον εθνικό, κατά την άποψή µας, ζήτηµα
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του χρέους και είπατε ότι όχι µόνο τίποτα δεν άλλαξε, όχι µόνο
δεν κέρδισε κάτι η χώρα –γιατί δεν το κέρδισε ο ΣΥΡΙΖΑ, η χώρα
το κέρδισε- αλλά είµαστε σε χειρότερη θέση απ’ αυτή που ήµα-
σταν πριν τη 12η του Ιούλη.

Και για κακή σας τύχη, κύριε Μεϊµαράκη, κύριε Πρόεδρε, αυτή
σας η τοποθέτηση εδώ στο εθνικό Κοινοβούλιο έρχεται λίγες
µόνο ώρες µετά από µια ιστορική οµιλία του Προέδρου Ολάντ
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, όπου αναδεικνύει ως µείζον θέµα
για την Ευρώπη την ελάφρυνση του ελληνικού χρέους. 

Με ποιους είστε, λοιπόν, σε αυτήν την εθνική µάχη, σε αυτήν
την εθνική προσπάθεια; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είστε µε τις συντηρητικές δυνάµεις της Ευρώπης που θέλουν

την Ελλάδα έξω από το ευρωπαϊκό πλαίσιο, που θέλουν να µην
ανοίξει αυτή η συζήτηση για  την αποµείωση του χρέους;

Εµείς έχουµε πάρει θέση για τον τόπο, για την κοινωνία, για
τις κοινωνικές δυνάµεις που εκπροσωπούµε, για το µέλλον αυτού
του τόπου. Ανοίξαµε ρωγµές, αυτές θα τις διευρύνουµε και θα
την πετύχουµε αυτήν τη µεγάλη εθνική προσπάθεια είτε την στη-
ρίξετε είτε όχι, κύριε Μεϊµαράκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Μεϊµα-

ράκης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, αλλά δεν
καταλαβαίνω τον εκνευρισµό σας και δεν καταλαβαίνω το άγχος
σας για το ποιος θα είναι Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα έλεγα δε ότι και πολιτικά δεν είναι σωστό να παρεµβαίνετε
τόσο πολύ σε αυτά. Μην έχετε και τόση αγωνία. Και για να σας
λύσω την αγωνία, όποιος και να είναι Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας, η Νέα Δηµοκρατία θα είναι συγκροτηµένη, ενωµένη, δυ-
νατή και θα έχει την ίδια άποψη τουλάχιστον σε αυτά τα ζητήµατα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ δεν έκανα εκλογές για λύσω το πρόβληµα µε τον Λαφα-

ζάνη, εσείς το κάνατε. Εµείς θα το λύσουµε εδώ φιλικά, είµαστε
µια παρέα και έτσι θα µας αντιµετωπίζετε. Άρα θα µιλάτε πάντα
µε τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας, ανεξαρτήτως του ονό-
µατος και του επιθέτου. 

Θεωρώ, όµως, και πολιτικά λάθος να κάνετε τέτοιες αναµεί-
ξεις. Εγώ δεν αναµείχθηκα στα εσωκοµµατικά σας ούτε κανείς
από τη Νέα Δηµοκρατία. Και είναι κατανοητό γιατί το κάνετε,
κύριε Πρόεδρε, αλλά δεν περίµενα ότι θα πέσετε σε τόσο χαµηλό
επίπεδο. Λυπάµαι πραγµατικά. Λυπάµαι πραγµατικά γιατί έχετε
υποστεί µετάλλαξη. Άλλος ο Τσίπρας που εγώ ήξερα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ναι, κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια. Τα δικά σας θέµατα τα

λύνετε µόνοι σας. Εσείς θα µας πείτε τι θα κάνουµε;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ίσα-ίσα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Άρα λοιπόν, κύριοι, κοµµένο το καλαµπούρι
γι’ αυτό το παραµύθι.

Για το χρέος, κύριε Πρόεδρε, εγώ τι σας είπα; Είπα εγώ να µην
ανοίξει η συζήτηση για το χρέος; Τι πάθατε και πεταχτήκατε ξαφ-
νικά; Ίσα-ίσα που σας είπα να ανοίξει η συζήτηση για το χρέος
γιατί εσείς µας φεσώσατε άλλα 90 δισεκατοµµύρια και είµαστε
µαζί σας σε αυτό. Αυτό σας είπα. Φαίνεται ότι δεν ακούτε και αυτά
που σας λέω. Δεν είναι µόνο ότι δεν τα ξέρετε, αλλά δεν τα
ακούτε.

Ακούστε τώρα. Σύµφωνα µε τον πίνακα που έχω, από το Διε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο, τον οποίο έχετε και εσείς -και µπορούν
να σας το επιβεβαιώσουν οι Υπουργοί- το χρέος τον Νοέµβριο
του 2012 για το 2020 και 2022 πήγαινε για 110% και για τον Μάιο
του 2014 ήταν στο 117% του ΑΕΠ. Ξέρετε πόσο είναι τώρα, τον
Ιούλιο του 2015; Είναι 170%. Αυτό είναι δικό σας όλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το αµφισβητείτε; Μην κάνετε έτσι, κύριε Σταθάκη. Το αµφισβη-

τείτε; Μπράβο, «δεν το αµφισβητούµε».
Άρα, λοιπόν, το χρέος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 90 δισε-

κατοµµύρια φέσι. Αυτό είναι, αυτό σας είπα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μεϊµαράκη, παρα-
καλώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Εποµένως ο εκνευρισµός αυτός δεν χρει-
άζεται γιατί στο θέµα αυτό είµαστε µαζί. Τι θέλετε, να πάτε µόνος
σας; Πηγαίνετε µόνος σας. Και βλέπω ότι µε τον Ολάντ τώρα τα
έχετε βρει. Ξεχάσατε τον «Ολαντρέου» και όλα εκείνα τα οποία
του λέγατε.

Και, τέλος, να σας πω, κύριε Πρόεδρε, επειδή θα µιλήσετε
ξανά και εγώ δεν θα µιλήσω, ότι εµείς δεν κάναµε προεκλογικές
οµιλίες τώρα από εδώ, αλλά κάτσαµε µε συναίσθηση ευθύνης
δίπλα σας και απέναντί σας. Εσείς µας κλωτσήσατε, εσείς µας
διώξατε, εσείς δεν θέλετε τη συναίνεσή µας. Ο κ. Φλαµπουράρης
που κάθεται εκεί, κατ’ επανάληψη προεκλογικά είπε «δεν τους
θέλουµε, δεν τους χρειαζόµαστε, τι να τους κάνουµε;». 

Τώρα µας θέλετε; Αν µας θέλετε πείτε το. Αλλάξατε άποψη;
Δεν σας φτάνουν τα µαξιλαράκια που πάτε να βρείτε και πάτε να
βρείτε από τη Νέα Δηµοκρατία; 

Εµείς θα το σκεφτούµε, κύριε Τσίπρα, αν µας κάνετε µια πρό-
ταση η οποία θα είναι θετική για τη χώρα, αλλά µέχρι στιγµής
πάτε αρνητικά και σας λέµε «όχι» στην ψήφο εµπιστοσύνης που
ζητάτε σήµερα το βράδυ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Πρό-

εδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κύριος

Πρωθυπουργός για πολύ λίγο. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν θα µπω

επί της ουσίας. Με την παρέµβασή µου ό,τι ήθελα να πω το έχω
πει. Απλά, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει καµµιά διάθεση ανάµει-
ξης στα εσωκοµµατικά της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλω αυτό να το
ξεκαθαρίσω.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Το δέχοµαι.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η παρέµ-
βαση που έκανα ήταν πολιτική παρέµβαση. Αφορούσε το κρίσιµο
θέµα του χρέους, την ανάγκη σε αυτό το θέµα να υπάρχει εθνική
στρατηγική και δευτερευόντως έκανα πολιτική κριτική στην οµι-
λία σας, την οποία χαρακτήρισα προεκλογική.

Σε ό,τι αφορά τα εσωτερικά σας, εγώ είµαι υπέρ της άποψης
ότι στα κόµµατα πρέπει να υπάρχει δηµοκρατία εσωκοµµατική
και µπράβο σας και δεν υπάρχει κανένα θέµα που έχετε εσωκοµ-
µατικές διαδικασίες και εκλογές. Κακώς το εκλάβατε ως ανά-
µειξη κι ήθελα αυτό να το ξεκαθαρίσω. 

Αυτό όµως που θέλω να επισηµάνω για άλλη µια φορά είναι
ότι ανεξαρτήτως προσώπων αυτό που χρειάζεται η χώρα είναι
εποικοδοµητική συµβολή και από τις δυνάµεις της Αντιπολίτευ-
σης και όχι κριτική. Βεβαίως χρειάζεται και κριτική, αλλά όχι
στείρα και αδιέξοδη. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Τα στοιχεία αυτά τα δέχεστε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και σε ό,τι

αφορά το ζήτηµα του χρέους, το µεγάλο αυτό εθνικό θέµα, κύριε
Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να σας πω το εξής. Υπάρχουν δύο
στρατηγικές, η µία στρατηγική που λέει «τεράστια πρωτογενή
πλεονάσµατα προκειµένου να υπάρχει µείωση του χρέους» και
η άλλη στρατηγική που λέει «αυτά τα τεράστια πρωτογενή πλε-
ονάσµατα, τα οποία υπήρχαν στις προηγούµενες συµφωνίες,
είναι το άλλο πρόσωπο µιας σκληρής λιτότητας που καταστρέφει
οποιαδήποτε αναπτυξιακή προοπτική». Γι’ αυτό κι εµείς διαπραγ-
µατευτήκαµε µε στόχο να µειώσουµε τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, που ήταν όχι απλά τεράστια αλλά και αδύνατο να
πραγµατοποιηθούν, και ταυτόχρονα να ανοίξουµε τη µεγάλη συ-
ζήτηση για την αναγκαία αποµείωση του χρέους, διότι µικρότερα
πλεονάσµατα σηµαίνει ότι το χρέος δεν είναι βιώσιµο. 

Άρα, λοιπόν, σε αυτήν τη στρατηγική σας καλώ να το ξανασκε-
φτείτε, να µην υπερασπίζεστε µια αδιέξοδη τακτική και στρατη-
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γική των προηγούµενων κυβερνήσεων και να έρθετε σε αυτό
τουλάχιστον το θέµα να συµβάλουµε, ώστε να έχει επιτυχία αυτή
η εθνική προσπάθεια για να φύγει αυτός ο βραχνάς από τον
λαιµό της ελληνικής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας. 

(Χειροκροτήµατα)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Για ένα λεπτό θα ήθελα τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για ένα λεπτό ο κ. Μεϊµα-
ράκης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, µόνο ένα λεπτό, δεν πρό-
κειται να καθυστερήσω. 

Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς χαίροµαι που επιβεβαιώνετε την
αύξηση αυτή του χρέους. Δεύτερον, τα έχετε µπερδέψει πάλι.
Δεν είναι µε τα πρωτογενή πλεονάσµατα, είναι µε το αν υπάρχει
αύξηση ΑΕΠ ή όχι, γιατί είναι ο διαιρέτης, αν θυµάστε καλά, ε;
Έτσι δεν είναι;

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Πείτε το στον Πρωθυπουργό. Έχει µπερδέψει τα πρωτογενή

πλεονάσµατα µε την αύξηση του ΑΕΠ. Τι να του κάνω τώρα εγώ;
Λοιπόν, εποµένως το χρέος είναι διαχειρίσιµο αν έχουµε αύξηση
ΑΕΠ. Αν έχουµε ύφεση, ούτε πλεονάσµατα θα έχετε ούτε διαχεί-
ριση χρέους θα έχετε. Αυτό ακόµα δεν το καταλάβατε; Επτά
µήνες σας πήρε κι ακόµα; Τόσα λεφτά έχουµε πληρώσει γι’ αυτά
τα φροντιστήρια! Δεν το µάθατε;

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Ή θα έχετε αύξηση ΑΕΠ, στην οποία πάτε σε ύφεση, στο 2,5%

πάτε, κύριε Πρόεδρε, για φέτος, όταν προβλέπετο αύξηση ΑΕΠ
1% και πάνω -λάθος κάνω;- και λέτε στον δικό σας προϋπολογι-
σµό ότι και το 2016 ύφεση. Άρα δεν είναι διαχειρίσιµο το χρέος.

Εν πάση περιπτώσει εµείς συµφωνούµε και σας λέµε ότι δεν
είναι διαχειρίσιµο. Εσείς λέτε ότι δεν είναι, γιατί φταίµε εµείς,
εµείς σας λέµε ότι µας φεσώσατε παραπάνω. Όπως και να πάει,
συµφωνούµε. Και πάµε µαζί να δούµε πώς θα γίνει αυτό για τη
διαχείριση του χρέους.

Δεν είδα όµως να µας καλείτε στην εθνική οµάδα διαπραγµά-
τευσης, δεν είδα να µας καλείτε στις συζητήσεις και στις συναν-
τήσεις µε τους δανειστές. Αυτά τα κάνετε µόνοι σας και παίρνετε
τις «ουρές» οι οποίες υπάρχουν απ’ το Eurogroup, τις οποίες
αφήσατε και δεν µας τις λέτε και υπάρχει κρυφή ατζέντα και το
ξέρετε; 

Εµείς λοιπόν σας λέµε, κύριε Πρόεδρε, ότι βεβαίως µε την
ύφεση που υπάρχει, µε τα ελλείµµατα που έχετε δηµιουργήσει,
το χρέος πράγµατι πρέπει να το δούµε. Δεν θα σας πω εγώ αν
είναι διαχειρίσιµο ή όχι, θα σας πω ότι πρέπει να το δούµε. Και
σε αυτήν την προσπάθεια πάµε µαζί, αλλά θα πρέπει να µας κα-
λέσετε για να έρθουµε. Και όχι µόνο δεν µας καλείτε, αλλά όπου
λέµε και να σας βοηθήσουµε µας διώχνετε. Έχετε ξεκαθαρίσει
ότι δεν µας θέλετε. Αφού δεν µας θέλετε τι κόπτεστε και τι λέτε
πώς θα σας συµπεριφερθούµε; Σας συµπεριφερόµεθα ως υπεύ-
θυνη Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Λέµε «ναι» στα θετικά, «όχι»
στους φόρους και στα αρνητικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει για είκοσι

λεπτά εν συνόλω, επειδή δεν είχε κάνει χρήση προηγουµένως, ο
κ. Μιχαλολιάκος, Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, η σηµερινή Βουλή είναι αποτέλεσµα των εκλογών
της 20ης Σεπτεµβρίου. Είχε προηγηθεί όµως µια ψηφοφορία για
τη συµφωνία της 14ης Αυγούστου, όπου η Νέα Δηµοκρατία, που
σήµερα αποχωρεί, τότε είχε πει «ναι». Σήµερα λέει «όχι». Το θυ-
µήθηκε λίγο αργά.

Εάν είχε πει «όχι» και τότε, ίσως να είχε κερδίσει και τις εκλο-
γές.

(Στο σηµείο αυτό αποχωρούν πολλοί Βουλευτές από την Αί-
θουσα)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Θέλω να σχολιάσω, επίσης, από
αυτά που ανέφερε προηγουµένως ο κ. Μεϊµαράκης την απο-
στροφή του λόγου του εκείνη στην οποία είπε να µην τολµήσουν
να αλλάξουν τα σχολικά βιβλία εις ό,τι αφορά το θέµα της γενο-
κτονίας των Ποντίων. Υπάρχει µια λαϊκή παροιµία που λέει: «Κα-
λύτερα να µη µιλάς για σχοινί στο σπίτι του κρεµασµένου».

Η Νέα Δηµοκρατία ξέχασε την ιστορική της ευθύνη για το βι-
βλίο της κ. Ρεπούση, όπου η σφαγή στη Σµύρνη αποκαλείτο «συ-
νωστισµός». Ξέχασε, επίσης, ότι επί των ηµερών της ιδρύθηκε
µουσείο του Κεµάλ Ατατούρκ στη Θεσσαλονίκη, το οποίο εγκαι-
νίασε και Υπουργός της. Θέλουν να µνηµονεύουν τη γενοκτονία
των Ποντίων και θέλουν ταυτόχρονα να υπάρχει µουσείο γι’
αυτόν ο οποίος διέταξε τη γενοκτονία των Ποντίων. Εάν αυτό δεν
είναι πολιτική σχιζοφρένεια, τότε τι είναι;

Σε όλα «όχι» είπε σήµερα η Νέα Δηµοκρατία. Σε όλα «ναι»,
όµως, είπε το βράδυ της 14ης Αυγούστου, όταν περιγράφονταν
όλα αυτά τα µέτρα και εγένετο η σχετική συζήτηση και ψηφοφο-
ρία. Χαρακτηριστική ήταν η αποστροφή των λόγων πολλών εκ
των οµιλητών της Νέας Δηµοκρατίας και όχι µόνο, και του
ΠΑΣΟΚ και από το κόµµα Ποτάµι και από το κόµµα των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων: «Φέρτε µας συµφωνία και τα µέτρα είναι δική
σας υπόθεση». Ιδού τα µέτρα, λοιπόν. Και τώρα θυµήθηκαν το
«όχι». Πιστεύουν ότι ο ελληνικός λαός έχει κοντή µνήµη και ίσως
έχουν δίκιο. 

Είχε δίκιο, επίσης, ο κύριος Πρωθυπουργός προηγουµένως
που είπε ότι οι εκλογές της 20ης Σεπτεµβρίου έγιναν µε γνωστή
τη συµφωνία της 14ης Αυγούστου, συµφωνία την οποία εµείς εί-
χαµε καταψηφίσει και η οποία προέβλεπε όλα αυτά τα σκληρά
µνηµονιακά µέτρα.

Μίλησε, επίσης, ο κ. Μεϊµαράκης για σκάνδαλα και για όσα
σέρνονται στην κοινή αντίληψη µέσα σε ολόκληρο τον ελληνικό
λαό για ενοχές πολιτικών προσώπων. 

Εις ό,τι αφορά τη λίστα Λαγκάρντ ακόµη δεν έχουµε δει να εµ-
φανίζονται πολιτικά πρόσωπα, όµως σε συνέντευξη που έδωσε
ο ίδιος ο Φαλτσιανί, ο άνθρωπος που πήρε τη λίστα από µια ελ-
βετική τράπεζα, την HSBC, είπε ότι υπάρχει εµπλοκή πολιτικών
προσώπων και ότι κατέθεσε τα στοιχεία στον εισαγγελέα. 

Στο σηµείο αυτό να πω ότι αξίζουν συγχαρητήρια σε αυτούς
που πήραν την πρωτοβουλία να πάνε στη Γαλλία και να εξετά-
σουν το Φαλτσιανί και είναι απορίας άξιο και απόδειξη για το
πόσο σάπιο είναι το Βασίλειο της Δανιµαρκίας, εν προκειµένω το
ψευτο-Ρωµαίικο, ότι επί πέντε χρόνια ακούµε για τη λίστα Λαγ-
κάρντ, έχει γίνει ακόµη και µία δίκη στο ειδικό δικαστήριο µε κα-
τηγορούµενο Υπουργό για τη λίστα Λαγκάρντ και δεν είχε βρεθεί
ούτε ένας εισαγγελέας να πάει να εξετάσει τον άνθρωπο ο
οποίος έβγαλε τη λίστα Λαγκάρντ, τον Φαλτσιανί.

Και φυσικά δεν είναι µόνο η λίστα Λαγκάρντ. Υπάρχουν λίστες
του Λιχτενστάιν, των offshore εταιρειών και πολλά άλλα, τα οποία
έχετε υποσχεθεί ως Κυβέρνηση από τον Ιανουάριο ότι θα φέρετε
στο φως. Και το εύχοµαι ολοψύχως, όχι µόνο εγώ, αλλά και ολό-
κληρος ο ελληνικός λαός, ο οποίος απαιτεί επιτέλους δικαιο-
σύνη, µια δικαιοσύνη, όµως, που η καθυστέρηση των πέντε ετών
να πάει κάποιος εισαγγελέας στον Φαλτσιανί αποδεικνύει ότι δεν
είναι ανεξάρτητη.

Γι’ αυτό τον λόγο πιστεύουµε ότι θα πρέπει να θωρακιστεί ο
θεσµός της δικαιοσύνης και η εκλογή του Προέδρου και των Αν-
τιπροέδρων του Αρείου Πάγου –εξετάστε το ως Κυβέρνηση το
ζήτηµα- να µη γίνεται από την πολιτική ηγεσία, αλλά από την ολο-
µέλεια του Αρείου Πάγου. Επίσης, θα πρέπει, όπως ισχύει για
τους περιφερειάρχες, να ισχύει και για τους δικαστικούς λειτουρ-
γούς το κώλυµα της εκλογιµότητας, όχι να παίρνουµε έναν δικα-
στή να τον κάνουµε Βουλευτή, να τον κάνουµε Υπουργό και να
µας στήνει τις δουλειές όπως θέλουµε. Και ο νοών νοείτο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Θα αναφερθώ στα µέτρα, τα οποία προβλέπει η νέα συµφωνία.

Αποφεύγει το σύνολο σχεδόν των µελών του Υπουργικού Συµ-
βουλίου να την αποκαλέσει µνηµόνιο. Όχι όλοι. Άκουσα από ορι-
σµένους να την αναφέρουν ως µνηµόνιο. Μνηµόνιο είναι.

Σε όλες τις περιπτώσεις, το γεγονός ότι διέπεται από το ευ-
ρωπαϊκό δίκαιο δεν αναιρεί τη θλιβερή κατάσταση της εκχωρή-
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σεως της εθνικής κυριαρχίας. Και δεν την αναιρεί για ποιον λόγο;
Γιατί εκτός από αυτή τη νέα συµφωνία, όπως αποκαλείτε το νέο
µνηµόνιο, υπάρχουν και οι προηγούµενες δύο, τις οποίες δεν κα-
ταγγείλατε, όπως λέγατε προεκλογικά ότι θα κάνετε. Στην οµιλία
του ο κύριος Πρωθυπουργός την πρώτη ηµέρα, µια οµιλία διάρ-
κειας µίας ώρας και τριάντα λεπτών, δεν ανέφερε ούτε µία φορά
τη λέξη «µνηµόνιο». Την αποκαλούσε νέα συµφωνία. 

Θα ήθελα επί του προκειµένου να σχολιάσω κάποια σηµεία της
οµιλίας του και να καταθέσω κάποια στοιχεία σχετικά µε τα
µέτρα τα οποία πρόκειται να λάβει η Κυβέρνηση µε τη σηµερινή
ψήφο εµπιστοσύνης.

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι στο τέλος της τετραετίας θα
έχουµε οριστική έξοδο από την κρίση. Αυτό είναι αδύνατον να
επιτευχθεί µε τη γλώσσα των αριθµών, εκτός εάν καταγγελθεί το
χρέος – αν καταγγελθεί και όχι εάν αποµειωθεί. Διότι πρόκειται
περί ενός υπέρογκου ποσού, που είναι τουλάχιστον εκτός πραγ-
µατικότητας να λέµε ότι µπορεί µέσα σε µία τετραετία να ικανο-
ποιηθεί.

Είπε επίσης ότι έχουµε εξασφαλίσει ότι η χώρα διέφυγε από
τον κίνδυνο του Grexit. Μακάρι να έχει δίκιο. Αυτό θα το δούµε
στη συνέχεια, εάν ισχύει ή όχι και εάν µπορέσουν να ισχύσουν
αυτά τα οποία θα προτείνετε και θα εφαρµόσετε ως νόµους.

Μίλησε επίσης για νεοφιλελεύθερο σχέδιο για ξεπούληµα της
δηµόσιας περιουσίας. Η δηµόσια περιουσία όταν ξεπουλιέται δεν
έχει σηµασία εάν είναι νεοφιλελεύθερο το σχέδιο, σοσιαλιστικό,
κοµµουνιστικό ή κεντροδεξιό ή κεντροαριστερό. Είναι ξεπούληµα
της πατρίδας. Εδώ, υπάρχουν κάποια σηµεία στη νέα συµφωνία,
όπως αποκαλείτε το µνηµόνιο, τα οποία δεν δείχνουν ότι υπάρχει
αναίρεση του σχεδίου της προηγούµενης κυβερνήσεως.

Είπε επίσης ότι σε είκοσι µήνες θα έχει αποκατασταθεί η ρευ-
στότητα. Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι επί είκοσι µήνες θα
έχουµε capital controls; Παρακαλώ, αυτό να τεθεί υπ’ όψιν και να
υπάρχει απάντηση, γιατί ο ελληνικός λαός αγωνιά, είναι οικονο-
µικά όµηρος, έχει το βιος του κατατεθειµένο σε κάποιες τράπε-
ζες και δεν µπορεί να το πάρει. Το θέµα αυτό, λοιπόν, είναι πολύ
σηµαντικό. 

Επίσης, ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για πρόσβαση στις
αγορές. Τα ίδια έλεγε και ο κ. Σαµαράς, όταν ήταν Πρωθυπουρ-
γός. Έκανε ένα διάλειµµα µε µία πολύ µεγάλη προµήθεια και ένα
άνοιγµα στις αγορές και µετά επέστρεψε πάλι στα ίδια. 

Ακόµη, µίλησε για την ανάγκη που υπάρχει για ανακεφαλαιοποί-
ηση των τραπεζών. Θα θυµίσω ότι η προηγούµενη ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών έγινε το 2013 και κόστισε στον ελληνικό
λαό 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πώς το ελληνικό κράτος διασφά-
λισε αυτά τα 40 δισεκατοµµύρια του ελληνικού λαού; Παίρνοντας
µετοχές των τραπεζών. Και ύστερα τι έγιναν αυτές οι µετοχές των
τραπεζών; Κοµφετί και χαρτοπόλεµος. Από τα 40 δισεκατοµµύρια,
πόσα έχουν µείνει στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητος
του ελληνικού λαού; Μόλις 2,5 δισεκατοµµύρια.

Εάν γίνει, λοιπόν, ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, πρέπει
η Κυβέρνηση να εξασφαλίσει τα χρήµατα, τον ιδρώτα του ελλη-
νικού λαού και όχι να πάρει µετοχές, οι οποίες θα καταλήξουν
στο «πορνείο του καπιταλισµού», όπως αποκαλούν οι µαρξιστές
το Χρηµατιστήριο, και εκεί να γίνουν αέρας και στάχτη.

Επίσης, είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι θα υπάρξουν κά-
ποιες αλλαγές στο φορολογικό σύστηµα, οι οποίες προκαλούν
προβλήµατα, όπως η αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά και η αύξηση
της φορολογίας των αγροτών. 

Επέµενα στις 14 Αυγούστου ότι είναι ολέθριο µέτρο, το οποίο
εξοντώνει την ψυχή του έθνους, το µέτρο της υπερφορολόγησης
και της διακοπής των φορολογικών ελαφρύνσεων στους αγρό-
τες. Επιµένω και τώρα. 

Μάλιστα, η Νέα Δηµοκρατία στην προεκλογική περίοδο βγήκε
και είπε ότι θα αναιρέσει αυτό το πράγµα, εάν γίνει Κυβέρνηση,
και θα βρει άλλα ισοδύναµα. Το ίδιο είπε και ο Πρωθυπουργός
για την αναστολή του ΦΠΑ στην παιδεία µε 23%. Και πολύ σωστά
το είπε και µακάρι να µην είναι αναστολή, να είναι διακοπή.

Διότι, ξέρετε, όλοι όσοι έχουµε µπει στο ελληνικό πανεπιστή-
µιο από την δεκαετία του ’60 και µετά –όλοι οι άλλοι είχαν τη δυ-
νατότητα να πάνε στον «Μεγάλο Αδελφό», στις Ηνωµένες
Πολιτείες, σε κάποια περίφηµα πανεπιστήµια και από εκεί να µας

έρθουν Βουλευτές και Πρωθυπουργοί ή στην Ιγγλετέρα, από την
άλλη πλευρά, και να έρθουν και από εκεί να πάρουν ανάλογες
θέσεις- δεν ήταν δυνατόν να µπούµε, εάν δεν παρακολουθού-
σαµε φροντιστήρια. Αυτά, από την δεκαετία του ’60.

Και τα φροντιστήρια αφορούν όλον τον ελληνικό λαό, τον
φτωχό Έλληνα εργάτη, τον αγρότη, ο οποίος θέλει να δει το
παιδί του σε µια καλύτερη µοίρα από τη δική του. Πάλι είπε ότι
αυτό θα εξεταστεί τον Νοέµβριο και θα αναζητηθούν ισοδύναµα.

Μα τι είναι επιτέλους αυτά τα ισοδύναµα; Ο θησαυρός από το
µπαούλο της γιαγιάς, που τα βρίσκουµε και τα φέρνουµε; Ισοδύ-
ναµα σηµαίνει ότι κάποιοι άλλοι θα φορολογηθούν, κάποιοι άλλοι
θα υποστούν τη ζηµία. Πιστεύετε ότι υπάρχει περίσσια πάνω σε
αυτό το πράγµα;

Μίλησε για φορολογικό σύστηµα. Και είναι παράξενο να µιλάει
για φορολογικό σύστηµα την ίδια στιγµή που αλλάζει το φορο-
λογικό σύστηµα, ενώ είναι προαπαιτούµενο για µια ανάπτυξη της
οικονοµίας να υπάρχει ένα σταθερό φορολογικό σύστηµα.

Είπε ακόµη στην οµιλία του, όπως είχε κάνει αναφορά και στην
προεκλογική περίοδο του Ιανουαρίου 2015, για δηµόσια αναπτυ-
ξιακή τράπεζα. Πότε θα τη δούµε αυτή την τράπεζα, η οποία θα
ανήκει πραγµατικά στο ελληνικό έθνος και θα βοηθήσει στην
ανάπτυξη του ελληνικού λαού; Επιτέλους, είναι ένα πράγµα άµε-
σης προτεραιότητος, στο οποίο πρέπει να προχωρήσει η Κυβέρ-
νηση. 

Μίλησε ακόµη για αγορές χωρίς µεσάζοντες. Και στο σηµείο
αυτό θέλω να ρωτήσω: Τι θα κάνετε για το καρτέλ των τροφίµων;
Ας πάει το Υπουργείο Εµπορίου στις αλυσίδες των σούπερ µάρ-
κετ, να κάνει έναν έλεγχο στις τιµές που υπάρχουν στα ελληνικά
σούπερ µάρκετ και στις τιµές που υπάρχουν στα σούπερ µάρκετ
της Γαλλίας, της Γερµανίας. Τα ίδια τα προϊόντα θα τα βρει φθη-
νότερα.

Πώς είναι δυνατόν εσείς, µια αριστερή Κυβέρνηση, να επιτρέ-
πετε να υπάρχει ένα τόσο σκληρό καρτέλ και µάλιστα εις βάρος
της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού στο πιο ευαίσθητο σηµείο,
στο καλάθι της νοικοκυράς; Είναι ένα θέµα που επίσης πρέπει
να το εξετάσετε.

Μίλησε για προσλήψεις στην υγεία: χίλιες εκατό το 2015 και
δυόµισι χιλιάδες το 2016. Πολύ σωστά – και δεν φτάνουν. Η υγεία
είναι σε δραµατική κατάσταση. Υπάρχουν θάλαµοι ασθενών σε
δηµόσια νοσοκοµεία µε σαράντα και πενήντα ασθενείς και νυ-
χτερινή βάρδια µε µία νοσοκόµα. Δεν θα έλεγα ότι είναι τριτοκο-
σµική η κατάσταση, γιατί είναι πολύ χειρότερη και από πολλά
κράτη του τρίτου κόσµου. 

Μίλησε για ρηµαγµένα ασφαλιστικά ταµεία από το Χρηµατι-
στήριο και το PSI. Πολύ σωστά. Τι θα κάνετε όµως µε αυτά, µε
το Χρηµατιστήριο και το PSI που κατέστρεψαν τα ασφαλιστικά
ταµεία, που έκλεψαν τον ελληνικό λαό; Τι θα γίνει;

Θα είναι λέει η επόµενη Βουλή Αναθεωρητική. Και είχε ο κ.
Μεϊµαράκης την λογική να µιλάει σήµερα για Αναθεώρηση του
Συντάγµατος, τη στιγµή που Αναθεώρηση του Συντάγµατος µπο-
ρούσε να γίνει από το 2013 και δεν την έκανε, ενώ ήταν κυβέρ-
νηση ενάµιση χρόνο. 

Και, επιτέλους, τι θα γίνει µε τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών;
Έγκριτοι νοµικοί έχουν δηλώσει ότι δεν χρειάζεται Αναθεώρηση
του Συντάγµατος και µπορεί µε αυξηµένη πλειοψηφία να αντιµε-
τωπιστεί το θέµα και να πάψει αυτό το διαρκές σκάνδαλο.

Έρχοµαι σε ένα µεγάλο ζήτηµα, στο ζήτηµα της παράνοµης
µετανάστευσης, της λαθροµετανάστευσης και των προσφύγων.
Οπωσδήποτε υπάρχουν και πρόσφυγες. Αντιµετωπίζουµε ένα
κύµα. Αυτό το αντιµετώπισε και η Ρωµαϊκή Αυτοκρατορία. Ήταν
οι περίφηµοι βάρβαροι, που τότε ήταν οι Οστρογότθοι, οι Βησι-
γότθοι, µετακινήσεις λαών ολοκλήρων. Αυτοί ερχόντουσαν µε το
σπαθί στο χέρι, πολεµώντας. Οι άλλοι έρχονται ως πρόσφυγες,
ανέστιοι, µέσα στη δυστυχία τους, από πολέµους όµως τους
οποίους δεν προκάλεσε η Ελλάδα και δεν µπορεί να είναι υπεύ-
θυνη γι’ αυτό το πράγµα.

Πριν αναφερθώ, όµως, σε αυτό το ζήτηµα, µια και µίλησα για
τα µέτρα προηγουµένως, θα ήθελα να δώσω κάποια στοιχεία.
Σύµφωνα µε την κυβερνητική πρόταση, η προκαταβολή φόρου
για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες αυξάνεται για το φορολογικό έτος 2015 από 55% σε
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75%. Και από το φετινό εκκαθαριστικό η προκαταβολή φόρου
των αγροτών πηγαίνει από το 27,5% στο 55%.

Για να καταλάβετε την κατάσταση στην οποία περιέρχονται οι
αγρότες θα σας πω ότι από τον Οκτώβριο από τα 66 ευρώ που
πλήρωνε το χιλιόλιτρο του πετρελαίου κινήσεως ο αγρότης, θα
το πληρώνει 200 ευρώ και από την 1η Οκτωβρίου 2016 εξισώνεται
µε το πετρέλαιο κίνησης και πηγαίνει 330 ευρώ. Από 66 ευρώ θα
πληρώνει 330 ευρώ. Εξοντώνεται ο αγροτικός κόσµος! Πρέπει
να µην επιτρέψετε να γίνει αυτό το πράγµα.

Εις ό,τι αφορά το επιτόκιο από 3% σε 5% στις εκατό δόσεις
πολύ σωστά κάνατε και ψηφίσατε ενάντια στις θελήσεις τότε,
πράγµατι, των δανειστών στις εκατό δόσεις, αλλά το να αλλάζετε
τώρα το επιτόκιο δείχνει ότι το κράτος δεν τηρεί τον λόγο του.
Τι έχουµε κράτος απατεώνα; Κάποιος υπέγραψε µια σύµβαση
για εκατό δόσεις µε ένα επιτόκιο 3%. Ξαφνικά του το κάνετε 5%;

Επίσης, κάτι πολύ σηµαντικό για το ελληνικό αρχιπέλαγος, το
Αιγαίο µας, που πρέπει να µείνει ελληνικό: Από 1-1-2017 σε κα-
νένα νησί δεν θα ισχύει µειωµένος συντελεστής ΦΠΑ. Ξέρετε, τα
νησιά µας δεν είναι µόνο η Μύκονος και η Σαντορίνη. Υπάρχουν
και νησιά έρηµα, στα οποία πραγµατικά υπάρχει µεγάλη ανάγκη
και φυλάνε Θερµοπύλες εκεί οι άνθρωποι. Θα τους βάλετε τον
ΦΠΑ 23%; Θα τα ερηµώσετε ακόµη περισσότερο;

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό, για να µην καταχραστώ και τον
χρόνο, τον οποίο ήδη έχω περάσει, να αναφερθώ στο περίφηµο
fund. Στη θέση, λοιπόν, του ΤΑΙΠΕΔ συγκροτείται ένα κρατικό
επενδυτικό κεφάλαιο. Το νέο αυτό ταµείο θα είναι η εγγύηση για
το νέο µνηµόνιο και θα είναι ύψους 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ
και τα περιουσιακά του στοιχεία θα είναι µετοχές κρατικών εται-
ρειών, κρατικές υποδοµές, ακίνητα και έσοδα από ορυκτό
πλούτο.

Σύµφωνα µε το νέο πρόγραµµα, το ελληνικό δηµόσιο υποχρε-
ούται να προχωρήσει σε εννέα ιδιωτικοποιήσεις εντός της προ-
σεχούς τριετίας, ενώ αντίθετα η προηγούµενη κυβέρνηση είχε
συµφωνήσει την πώληση είκοσι τριών περιουσιακών στοιχείων.

Ας δούµε όπως ποια είναι αυτά τα περιουσιακά στοιχεία. Είναι
τα περιφερειακά αεροδρόµια, το Ελληνικό, ο «Αστέρας» Βου-
λιαγµένης, η περιοχή Αφάντου στη Ρόδο, η ΔΕΣΦΑ, ο Οργανι-
σµός Λιµένος Πειραιώς –το λιµάνι του Πειραιά-, το λιµάνι της
Θεσσαλονίκης, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και ο Διεθνής Αερολιµένας Αθη-
νών «Ελευθέριος Βενιζέλος», το οποίο ανήκει κατά 55% ακόµη
στο ελληνικό κράτος. Υπάρχει µια σύµβαση αποικιοκρατική, η
οποία δεσµεύει το κράτος µας να µην υπάρχει άλλο αεροδρόµιο
σε απόσταση εκατό χιλιοµέτρων. Μια πόλη πέντε εκατοµµυρίων
και θα έχει µόνο ένα αεροδρόµιο, το οποίο αεροδρόµιο σκέπτε-
στε να παραχωρήσετε στους ξένους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Γενικού Γραµµατέα του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή)

Σε δύο λεπτά τελειώνω.
Θα ήθελα τελειώνοντας να σας καταθέσω για τα Πρακτικά

έναν χάρτη από τον Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης.
Αυτός ο χάρτης δείχνει τις µεταναστεύσεις που έγιναν το τε-

λευταίο διάστηµα. Στην Ελλάδα έφθασαν τριακόσιες ενενήντα
εννέα χιλιάδες, στην Ιταλία εκατόν τριάντα µία χιλιάδες, στη
Μάλτα µόλις εκατό και στην Ισπανία µόλις δύο χιλιάδες οχτακό-
σιες δεκαεννέα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το προσφυγικό πρόβληµα έχει γίνει ελληνικό πρόβληµα και η
Συµφωνία Δουβλίνο ΙΙ δολοφονεί την πατρίδα. Πρέπει να την πο-
λεµήσετε. Πρέπει να την καταγγείλετε. Δεν είναι δυνατόν, δεν
αντέχει άλλο ο ελληνικός λαός. Και η πρόβλεψη του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών είναι ότι θα υπάρχει µεγαλύτερη µετανάστευση
του χρόνου, η οποία θα ξεπεράσει ίσως και τις πεντακόσιες χι-
λιάδες.

Προτείνετε κάποια µέτρα. Μεταξύ αυτών και το περίφηµο
fund. Ποιοι θα πάρουν αυτό το fund; Έχω ένα δηµοσίευµα της
εφηµερίδας «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ», η οποία αναφέρεται σε ένα δηµο-

σίευµα τουρκικής εφηµερίδας, η οποία λέει: Η «YENI SAFAK»
γράφει ότι οι Τούρκοι επενδυτές έχουν αρχίσει να εστιάζουν το
ενδιαφέρον τους στις ιδιωτικοποιήσεις ύψους 50 δισ. στις οποίες
πρόκειται να προβεί η Ελλάδα. Τα βλέµµατα των Τούρκων επεν-
δυτών στραµµένα στη γείτονα. Ιδίως στα αεροδρόµια και στην
ενέργεια». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-

σµου- Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλουν να µας πάρουν το φυσικό αέριο και το πετρέλαιο, που
είπε προηγουµένως ο κ. Μεϊµαράκης ότι µπορεί να υπάρχει. Δεν
«µπορεί» να υπάρχει. Υπάρχει και είναι γνωστό αυτό εδώ και
πολλά χρόνια. 

Στους «Νεκρικούς διαλόγους» του Λουκιανού εµφανίζεται
ένας κυνικός φιλόσοφος, ο Μένιππος, ο οποίος προκειµένου να
εξαπατήσει τον Χάροντα και να µην πάει στον άλλον κόσµο, αλλά
να επιστρέψει ζωντανός στη γη, δεν έχει τον οβολό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου -Χρυσή Αυγή): Ολοκληρώνω.
Και όταν ο Χάροντας απαιτεί τον οβολό, του λέει: «ουκ αν λά-

βοις παρά του µη έχοντος». Αυτό θα σας πει ο ελληνικός λαός.
Δεν τα έχει αυτά που ζητάτε. Θα αποτύχει και αυτό το σχέδιο και
τα πράγµατα θα γίνουν χειρότερα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο η Χρυσή Αυγή θα καταψηφίσει το νέο µνη-
µόνιο της Αριστεράς, όπως καταψήφισε και τα µνηµόνια της Κεν-
τροδεξιάς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ τον κ. Κωνσταν-
τινέα να έλθει στο Βήµα. 

Αµέσως µετά θα µιλήσει για οκτώ λεπτά ο Αναπληρωτής
Υπουργός κ. Τόσκας και ύστερα, από τους Προέδρους των κοµ-
µάτων θα µιλήσει η κ. Γεννηµατά.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινέα, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από

την τελευταία επτάµηνη δοκιµασία της Κυβέρνησης να δοθεί
προοπτική στον ελληνικό λαό, ερχόµενη αντιµέτωπη µε τα καθε-
στωτικής νοοτροπίας εγχώρια συµφέροντα, βρισκόµαστε εδώ
για να αξιοποιήσουµε την λαϊκή εντολή που λέει «προχώρα». Λέει
«προχώρα» στην κοινωνική δικαιοσύνη. Λέει «προχώρα» στην
ανάκαµψη της οικονοµίας. Λέει «προχώρα» στην ουσιαστική ελά-
φρυνση του χρέους και όχι σε αυτήν που εξαθλίωσε τα ασφαλι-
στικά ταµεία το 2012 µε το περιβόητο PSI και έχουµε αυτά τα
σοβαρά προβλήµατα στα ασφαλιστικά ταµεία τώρα. Εντέλει, λέει
«προχώρα» στην πάταξη της διαφθοράς, στη διάλυση καθεστω-
τικών νοοτροπιών που καπηλεύτηκαν επί δεκαετίες τον ιδρώτα
των Ελλήνων. 

Απέναντι στην αποτυχηµένη νεοφιλελεύθερη πολιτική που
ασπάζεται πρακτικές τύπου «πονάει χέρι, κόβω χέρι» η Κυβέρ-
νηση απαντά µε ένα µοντέλο αξιοποίησης των κοινωνικών δοµών,
όπως µε την προστασία του µισθού και της εργασίας, την ανα-
διανοµή των φορολογικών βαρών -επιτέλους θα µπει µια σεισάχ-
θεια στους φόρους, υπέρ των χαµηλών στρωµάτων- την χρήση
τεχνολογίας και καινοτοµίας στη δηµόσια διοίκηση, τη στήριξη
ιδιωτικών πρωτοβουλιών -αυτό δεν µπορεί να το επωµίζεται µόνο
η Νέα Δηµοκρατία, όσον αφορά τις ιδιωτικές πρωτοβουλίες και
να λέει ότι εµείς δεν τις δεχόµαστε, διότι µε προϋποθέσεις δε-
χόµαστε τα πάντα- την προστασία των χαµηλών κοινωνικών
στρωµάτων, που εδώ και τόσα χρόνια µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ τα έχει κοι-
τάξει, την αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού µε τη µεταρ-
ρυθµιστική έννοια της αύξησης της παραγωγικότητας και όχι µε
την έννοια της απόλυσης, που ασπάζεται η Αντιπολίτευση αυτήν
τη στιγµή.

Μεγάλο στοίχηµα της Κυβέρνησης είναι η αποµείωση του χρέ-
ους που, σύµφωνα µε τη συµφωνία, θα ακολουθήσει µετά την
πρώτη αξιολόγηση και σε αυτό πρέπει να «βάλουµε πλάτη» όλοι
µας.
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Είναι εθνικό συµφέρον απ’ όλες τις πτέρυγες εδώ µέσα «να
βάλουµε πλάτη» για το χρέος και χαίροµαι πολύ που το δήλωσε
ενδιαµέσως ο κ. Μεϊµαράκης, αρκεί να το δούµε αυτό. Αυτή η
αποµείωση θα αποτελεί την ουσιαστική έννοια της ποσοτικής χα-
λάρωσης. Η διευθέτηση του χρέους θα οδηγήσει τη χώρα µας
σε µακρά κοινωνική και οικονοµική σταθερότητα, πράγµα που θα
πυροδοτήσει τη δηµιουργία ευνοϊκού επενδυτικού περιβάλλον-
τος. Δεν είναι οι φόροι, το 23%, το 13% ή το 12% για να έλθουν
οι επενδυτές να επενδύσουν. Πρέπει να έχουµε σταθερή φορο-
λογία και µία σταθερότητα για την οικονοµία της Ελλάδας, ανε-
ξαρτήτως φόρων.

Όσο για τον τοµέα του αθλητισµού, κύριοι, το πάρτι τελείωσε.
Σε όσους αγαπούν τον αθλητισµό θα δοθεί πεδίον δόξης λαµπρό
για να το αποδείξουν. Αντιθέτως, δεν θα βρουν συµµάχους σ’
αυτήν την Κυβέρνηση όσοι διαπλεκόµενοι εµπορεύονται και κα-
τασπαταλούν τα χρήµατα των Ελλήνων πολιτών. Φτηνοί παρα-
γοντίσκοι θα οδηγηθούν στη δικαιοσύνη, όπως ήδη έχει ξεκινήσει
να γίνεται.

Είστε διατεθειµένοι, κύριοι της Αντιπολίτευσης, να κάνετε την
αυτοκριτική σας, µπας και αλλάξετε τα µυαλά σας; Το ανάθεµα
του ελληνικού λαού που έχει πέσει στα κεφάλια σας θα σας τα-
ρακουνήσει καθόλου, µπας και αντιληφθείτε ότι µε τις πρακτικές
σας µάς φέρατε στο χείλος του γκρεµού, σαράντα χρόνια δια-
κυβέρνησης σ’ αυτόν τον τόπο, ή θα παραµείνετε στη γωνιά σας
και θα κάνετε αυτά που είπε ο κ. Μεϊµαράκης, πολιτική σπέ-
κουλα; Μπούχτισε ο ελληνικός λαός από αµπελοφιλοσόφους.
Ήλθε η ώρα για πράξη. 

Αυτή η Κυβέρνηση είναι καταδικασµένη να πετύχει και θα πε-
τύχει. Βάλτε το καλά στο µυαλό σας. Όσο οι πόρτες είναι ανοι-
κτές στην κοινωνία τόσα λιγότερα λάθη θα κάνουµε και αυτό
είναι το µεγάλο µας στοίχηµα. 

Με τον ΣΥΡΙΖΑ αρωγό και την Κοινοβουλευτική Οµάδα άγρυ-
πνο ελεγκτή της κυβερνητικής µηχανής οφείλουµε «να βάλουµε
όλοι µας πλάτη» και να σκύψουµε πάνω στα προβλήµατα της κα-
θηµερινότητας απλών πολιτών που ζούσαν στο περιθώριο εξαι-
τίας ολιγαρχικών τάσεων. 

Από πλευράς µου, µακριά από κάθε προσωπική επιδίωξη, θα
παραµείνω απλός στρατιώτης στην προσπάθεια να φέρουµε
ξανά στα χείλη των Ελλήνων το χαµόγελο και µόνο. Σε κρίσιµες
περιόδους όπως αυτές που ζούµε, ας βάλουµε τις πατριδοµε-
τρίες µας στην άκρη. Δεν υπάρχουν λιγότερο ή περισσότερο πα-
τριώτες. Όλες οι πτέρυγες πρέπει να συµβάλουν στην ανάταση
του λαού µας. Αυτό είναι το ηθικό καθήκον όλων µας εδώ µέσα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο Αναπληρωτής Υπουργός
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, αρµόδιος για θέ-
µατα προστασίας του πολίτη, κ. Τόσκας, έχει τον λόγο για οκτώ
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι, θα κάνω µια παρατήρηση και στη συνέχεια προχωράω
στις Προγραµµατικές Δηλώσεις.

Καλή είναι η πολιτική κριτική, αλλά καλό είναι να µην µπερ-
δεύουµε το χθες µε το σήµερα. Ας πάνε κάποιοι που έκαναν κρι-
τική πριν για την κατάσταση στην πλατεία Βικτωρίας, να δουν
πώς είναι η πλατεία Βικτωρίας αυτή τη στιγµή, για να καταλάβουν
ότι εµείς µπορούµε να συνδυάσουµε και την αρχή της ασφάλειας
και την αρχή της ελευθερίας. Προσπαθούµε τουλάχιστον. 

Όσο δε για τις ευαισθησίες για τους εργαζόµενους στα Σώ-
µατα Ασφαλείας, πάλι θα παρέπεµπα να δουν την κατάσταση στο
θέµα της συντήρησης των µηχανών και των περιπολικών και την
καταπόνηση του προσωπικού χωρίς δυνατότητα εναλλαγής,
αλλά ας µην προχωρήσω παραπέρα.

Σε ό,τι αφορά τις Προγραµµατικές Δηλώσεις και από την
άποψη της συγκεκριµένης κυβερνητικής ευθύνης που µου ανέ-
θεσε ο Πρωθυπουργός, θα αναφερθώ επιγραµµατικά στο περιε-
χόµενο των µεταρρυθµίσεων στους τοµείς της ασφάλειας του
πολίτη και της κοινωνίας, της καταπολέµησης της εγκληµατικό-
τητας, της βίας και της διαφθοράς. 

Στο επτάµηνο της προηγούµενης διακυβέρνησης έγιναν ση-

µαντικά βήµατα όπως η επανεκκίνηση του θεσµού του Αστυνο-
µικού της Γειτονιάς, οι ευέλικτες πεζές περιπολίες σε ορισµένες
περιοχές του Λεκανοπεδίου, συνεργασίες µε κοινωνικούς φορείς
όπως ο ΟΚΑΝΑ και το Χαµόγελο του Παιδιού, ενίσχυση υπηρε-
σιών, όπως για την καταπολέµηση της εµπορίας των ανθρώπων,
της ρατσιστικής βίας κ.λπ. και όλα αυτά θα προχωρήσουν και
στη συνέχεια.

Το πρώτο όµως που θέλω να διαβεβαιώσω την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία είναι ότι η αξία της ανθρώπινης προσωπικότητας και η
ισότητα όλων απέναντι στον νόµο θα είναι αντικείµενο υπέρτατου
σεβασµού από την Ελληνική Αστυνοµία. 

Η Κυβέρνησή µας εγγυάται ότι οι δηµοκρατικές ελευθερίες,
τα ατοµικά, συλλογικά, κοινωνικά, συνδικαλιστικά και πολιτικά δι-
καιώµατα σε οποιαδήποτε µορφή και εκδήλωσή τους θα είναι σε-
βαστά, χωρίς οποιαδήποτε παρέκκλιση. 

Θέλουµε Σώµατα Ασφαλείας για τις ανάγκες προστασίας του
πολίτη από τις έκτακτες καταστροφές και κινδύνους µέχρι τη
δράση του οργανωµένου εγκλήµατος. Θέλουµε µια Αστυνοµία
που να περιβάλλεται µε κύρος, κοινωνική συναίνεση, που να εµ-
πνέει σεβασµό και διάθεση συνεργασίας. 

Σε αυτά τα πλαίσια η αναδιοργάνωση θα έχει µεταξύ άλλων
σαν κύριο σκοπό την εξοικονόµηση του προσωπικού και των τε-
χνικών µέσων, για την αποτελεσµατικότερη δράση και πρόληψη
µαζί µε τον αναπροσανατολισµό της φιλοσοφίας της δράσης
τους, ώστε πράγµατι να αντιµετωπίζεται η ακραία εγκληµατικό-
τητα και να τίθενται υπό έλεγχο κρίσιµα περιστατικά και τοµείς
κινδύνου αντί µιας συνήθους τάξης ρουτίνας. 

Κάτω από αυτό το πρίσµα θα πρέπει η Βουλή να συζητήσει
πάνω σε ένα νέο σχέδιο νόµου που θα επιφέρει αναγκαίες αλλα-
γές στον ν.4249/2014, αφού προηγουµένως εκτεθεί σε διάλογο
και µε τα Σώµατα και µε τους φορείς. Ίσως έχουµε υπερβολικά
πλούσια σε δυνάµεις επιτελεία και κεντρικές υπηρεσίες και αδύ-
ναµη, φτωχή ραχοκοκαλιά. 

Θα υπερασπιστούµε το δικαίωµα των Ελλήνων πολιτών στην
ελεύθερη έκφραση και στις εκδηλώσεις ελευθερίας, όχι όµως
στη βία, γιατί η βία ποδηγετεί την ελευθερία και απειλεί τη δηµο-
κρατία και την κοινωνική συναίνεση. Και, φυσικά, δεν έχουµε την
πρόθεση να διαχωρίσουµε τις ανοιχτές εκδηλώσεις, συγκεντρώ-
σεις, πορείες «σε φιλικές» και σε «εχθρικές» προς την Κυβέρνηση
ούτε να υιοθετήσουµε αντίστοιχες διακρίσεις. Θα ελέγξουµε τα
περιστατικά της δυσανάλογης και αδικαιολόγητης βίας σε βάρος
των συλλαµβανοµένων. Πρέπει εδώ να εµπνεύσουµε αντιλήψεις
όπως, για παράδειγµα, ότι είναι σωφρονιστικά ακατάλληλο το να
εξαντλούµε µε υπερβολή όλο το τιµωρητικό οπλοστάσιο του Ποι-
νικού Κώδικα σε κάθε ανήλικο που συλλαµβάνεται.

Θα µειωθεί το προσωπικό που παρέχει ασφάλεια σε πρόσωπα
πολιτικά και µη πολιτικά. Αν πω τον αριθµό, κάποιοι µπορεί να εκ-
πλαγούν και κάποιοι όχι, αλλά είναι τεράστιος και απαράδεκτος.
Είναι πάνω από δύο χιλιάδες επτακόσιοι. 

Δεν µπορεί να γίνει ανεκτή η υποκατάσταση της κρατικής λει-
τουργίας που επιτελούν τα Σώµατα Ασφαλείας από διάφορες ορ-
γανώσεις, που δηµαγωγούν απευθυνόµενες στα κακά ένστικτα,
στις καθυστερηµένες νοοτροπίες, ενισχύοντας τον ρατσισµό, την
ξενοφοβία και τη µισαλλοδοξία. Κάνουν µεγάλο σφάλµα όσοι βά-
ζουν στο στόχαστρό τους την προσέλκυση των δυνάµεων της
πρόληψης και καταστολής του εγκλήµατος της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας προσποιούµενες ότι δίνουν χείρα βοηθείας. 

Δεν µπορούµε επίσης να κλείσουµε τα µάτια στις οργανωµέ-
νες δηµόσιες βιαιοπραγίες που στρέφονται όχι µόνο εναντίον
των αστυνοµικών δυνάµεων αλλά και κατά της περιουσίας και
των εννόµων αγαθών των Ελλήνων πολιτών και που είναι χρέος
µας να περιφρουρήσουµε.

Απαιτούνται ριζικές αλλαγές στη διάρθρωση της Ελληνικής
Αστυνοµίας, ώστε να καταστούν η µεν Αστυνοµία πιο λειτουργική
και αποδοτική, η δε πολιτική ασφάλειας να αντικατοπτρίζει τις
θέσεις της Κυβέρνησης και να ισορροπεί µε τις ελευθερίες και
την περιφρούρηση των δικαιωµάτων των πολιτών.

Στόχος µας είναι η αναβάθµιση της Αστυνοµικής Ακαδηµίας
µε µαθήµατα τέτοια που να δίνουν στέρεες γνώσεις, όχι µόνο σε
αστυνοµικά πεδία αλλά και σε πεδία κοινωνικών, ανθρωπιστικών
και νοµικών επιστηµών. 
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Η αναβάθµιση όµως της Αστυνοµίας θα περιλαµβάνει τη λει-
τουργία του γραφείου αντιµετώπισης περιστατικών αυθαιρεσίας,
την αντιµετώπιση οποιουδήποτε κρούσµατος διαφθοράς και ρα-
τσιστικής συµπεριφοράς που αντίκειται στις υποχρεώσεις και
στον ρόλο του αστυνοµικού. 

Σε ό,τι αφορά τον έτερο κλάδο, την Πυροσβεστική, απαιτείται
και εκεί η αναδιάρθρωση των υπηρεσιών του Σώµατος µετά από
µελέτη, σύµφωνα µε τις σύγχρονες πυροσβεστικές ανάγκες και
προδιαγραφές.

Και πάλι εδώ χρειάζεται η αλλαγή του ν.4249, ώστε να έχουµε
σύγχρονο Πυροσβεστικό Σώµα, έτσι ώστε να µπορεί να αντιµε-
τωπίσει τις ανάγκες και τις απαιτήσεις της εποχής. 

Ζήτηµα προτεραιότητας είναι η αναβάθµιση της Γενικής Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας ως σχεδιαστικού στρατηγικού ορ-
γάνου και του Πυροσβεστικού Σώµατος σαν επιχειρησιακού
βραχίονα.

Το πρόβληµα της επάρκειας των εναέριων µέσων δασοπυρό-
σβεσης είναι γνωστό και ήδη δόθηκαν οδηγίες για τη σύνταξη
επιχειρησιακών απαιτήσεων για την ενίσχυση και ανανέωση του
στόλου. Τις λίγες µέρες που έχουµε στο Υπουργείο αποφασί-
σαµε να ενταχθούν την επόµενη εβδοµάδα τα δύο ελικόπτερα
Super Puma και τα δύο µικρότερα ΒΚ του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος στο σύστηµα αεροδιακοµιδών, παράλληλα µε τις λοιπές
αποστολές τους. 

Σε ό,τι αφορά την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών σκοπεύουµε
σε αναδιάρθρωση, ώστε να µπορεί να αντιµετωπίσει τις σύγχρο-
νες απειλές και κινδύνους.

Πρόθεσή µας είναι να επιλύσουµε σύντοµα τα χρονίζοντα προ-
βλήµατα ώστε να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε και να διαχειρι-
στούµε τις κρίσεις που αντιµετωπίζουµε. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι θα είµαι διαρ-
κώς ανοιχτός στις σκέψεις και προτάσεις σας για την εύρυθµη
λειτουργία και τη βελτίωση του τοµέα που υπηρετώ και θα επα-
ναλάβω ότι η ασφάλεια σε µια δηµοκρατία πρέπει να ισορροπεί
µε τις ελευθερίες. Για την Kυβέρνηση δεν υπάρχει δίληµµα µε-
ταξύ ασφάλειας και ελευθερίας. Σε ένα ευνοµούµενο κράτος θα
πρέπει να υπηρετούνται ταυτόχρονα και οι δύο αρχές. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κύριος Υπουργός ως
στρατηγός ήταν άψογος και στον χρόνο και στα πάντα!

Θα παρακαλούσα τον κ. Θεοχάρη να πάρει τον λόγο για τρία
λεπτά για να εξαντλήσει την τριτολογία. 

Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η Πρόεδρος της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Με τη χθεσινή µου οµιλία προσπάθησα να εξηγήσω τους λό-
γους που µας χωρίζουν από την πολιτική στόχευση, τα ψέµατα,
τα πολιτικά ψέµατα αλλά και την ανικανότητα, όπως την περιέ-
γραψα, της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, τους λόγους για τους
οποίους δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης.

Κατηγορήθηκα και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ.
Μαντά αλλά και από τον Υπουργό κ. Τσακαλώτο για λαϊκισµό.
Όταν κατηγορούµαι από τον ΣΥΡΙΖΑ για λαϊκισµό αυτό είναι τίτ-
λος τιµής για µένα. Αποδέχοµαι απ’ αυτούς αυτόν τον χαρακτη-
ρισµό. 

Ας δούµε όµως δύο µόνο σηµεία στα τρία αυτά λεπτά, για να
µην καταχραστώ τον χρόνο. Ας δούµε αν πράγµατι συµφωνούµε
τα λόγια και τα έργα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μας µίλησε ο Πρωθυπουργός προχθές για την αξιολόγηση,
ότι θα υπάρξει επιτέλους µια σωστή αξιολόγηση στο δηµόσιο.
Καλοδεχούµενο. Τι κάνει όµως ο κ. Κοτζιάς τώρα; Ανακαλεί για
δεύτερη φορά την πρέσβη µας στη µόνιµη ελληνική αντιπροσω-
πεία στις Βρυξέλλες, την κ. Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου, νωρί-
τερα από τη θητεία της, χωρίς καµµία δικαιολογία. Μάλιστα
προσβλητικά της προτείνει να πάει στο Μοντεβιδέο, την Κινσάσα
ή το Σεράγεβο, πράγµα που έχει προκαλέσει αναστάτωση σε όλο
το Διπλωµατικό Σώµα, µε παραιτήσεις και του κ. Σπινέλη και του
κ. Παρασκευόπουλου. Αυτός είναι ο σεβασµός που θα δείξει η
Κυβέρνηση  ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στη δηµόσια διοίκηση; Αυτοί είναι

στην πραγµατικότητα οι λόγοι που άλλα λέτε, άλλα κάνετε κι οι
λόγοι που θα αποτύχετε. 

Θα αναφερθώ σε ένα δεύτερο σηµείο, για να δούµε ποιες είναι
πραγµατικά οι επιτυχίες που έφερε η προηγούµενη Κυβέρνηση
αυτούς τους επτά-οκτώ µήνες και να δούµε πώς θα προχωρή-
σει.

Χθες ο Υπουργός κ. Αλεξιάδης, αρµόδιος για τη φοροδιαφυγή,
κατέθεσε τις επιτυχίες για τη λίστα Λαγκάρντ. Αυτούς τους µήνες
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είχαµε τις λιγότερες ολοκληρω-
µένες υποθέσεις. Ωραία τα καταφέρνετε, λοιπόν! 

Όµως νοµίζω ότι το καλύτερο θα είναι αντί τίποτε άλλου να
διαβάσω από τον πίνακα Ι-ΙΙ, που είναι τα βασικά µεγέθη της ελ-
ληνικής οικονοµίας, που δείχνει για το 2014, 2015, 2016, από το
προσχέδιο του προϋπολογισµού. Είναι ο δικός σας πίνακας.
Εσείς τον καταθέσατε. 

Οι οικονοµολόγοι θα το καταλάβουν. Οι υπόλοιποι, ο ελληνικός
λαός θα πάρει την αίσθηση για το πού πάµε και πού µας πηγαί-
νετε. 

Πραγµατικό ΑΕΠ το 2014: 0,8%. Το 2015: -2,3%. Το 2016: -
1,3%.

Ιδιωτική κατανάλωση: 1,3%, -1,6%, -2,4%.
Δηµόσια κατανάλωση: -0,9%, -1,2%, -2,1%.
Ακαθάριστος σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου: 2,7%, -16,5%,

4,5%.
Εξαγωγές: 9%, -9,5%, -1%.
Εισαγωγές: 7,4%, -3,6%, 0.
Αποπληθωριστής ΑΕΠ: -2,6%, -0,7%, 1,1%.
Απασχόληση: 0,7%, -1,6%, -1%.
Ποσοστό ανεργίας: 24,6%, 25,4%, 25,8%.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
Όλο αυτόν τον χρόνο -µάς το είπατε και τις δύο αυτές µέρες-

ασχολείστε και το άγχος σας εστιάζεται στο κατά πόσον θα είστε
αριστερή παρένθεση. Δεν είστε. Σταµατήστε να ανησυχείτε. Δεν
είστε αριστερή παρένθεση. Η πρώτη σας κυβέρνηση ήταν ένα
αριστερό ερωτηµατικό. Πολύ φοβούµαι πως η επόµενη θα είναι
αριστερά αποσιωπητικά!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει τώρα η Πρό-
εδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Φώφη Γενηµατά. 

Κυρία Γενηµατά, έχετε τον λόγο για είκοσι λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Θα κάνω χρήση χρόνου και από
τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχουµε υπολογίσει και τα
άλλα. Έχει προστεθεί συνολικά ο χρόνος. Άντε, να τα κάνουµε
είκοσι δύο τα λεπτά.

Προσέξτε µην σκοντάψετε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον Πρωθυπουργό να µιλάει για τον
Πρόεδρο της Γαλλίας, τον Φρανσουά Ολάντ, και την υπόθεση
της ελάφρυνσης του χρέους. 

Χαίροµαι, γιατί ο κ. Τσίπρας ξεχνά τον πρόσφατο κακό του
εαυτό. Παρ’ ότι συνεχίζει να ξεχνά µε ποιου την παρέµβαση χτί-
στηκε αυτή η συµµαχία µε τους Γάλλους σοσιαλιστές που στή-
ριξαν τη χώρα µας στην πιο δύσκολη στιγµή που µας έφερε η
Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα, ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Και σήµερα η Κυβέρ-
νηση παριστάνει ότι ανακάλυψε ξανά τον τροχό. 

Φαίνεται ότι τόσο καιρό µελετούσε µόνο τον σοσιαλισµό τύπου
Λατινικής Αµερικής, αλλιώς θα γνώριζε ότι εδώ και δεκαετίες οι
Ευρωπαίοι σοσιαλιστές και σοσιαλδηµοκράτες δίνουµε µάχες
απέναντι στον συντηρητισµό και στις νεοφιλελεύθερες πολιτικές. 

Σε αυτόν τον αγώνα για την κοινωνική προστασία, εµείς, το
ΠΑΣΟΚ, χτίσαµε δοµές, γράψαµε ιστορία. Στόχος µας ήταν και
είναι να οδηγηθούµε επιτέλους στην Ευρωπαϊκή Ένωση της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης και για να το πετύχουµε αυτό, απαιτούνται
συµµαχίες. Συµµαχίες όµως που δεν θα µείνουν στα λόγια, θα
γίνουν πράξη. Συµµαχίες που δεν θα εγκαταλείπουν το καράβι
του ευρώ ανάλογα µε το µικροκοµµατικό όφελος, αλλά θα υπη-
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ρετούν κοινούς ευρωπαϊκούς στόχους, αξίες και ιδανικά. Συµµα-
χίες που προωθούν την ανταγωνιστικότητα χωρίς περαιτέρω µεί-
ωση µισθών, αλλά σε συνάρτηση µε την καινοτοµία, τη
δηµιουργικότητα. Συµµαχίες που προωθούν προοδευτικές µε-
ταρρυθµίσεις στη βάση του τρίπτυχου βιώσιµο κοινωνικό κράτος,
νέος τύπος ανάπτυξης, παραγωγή πλούτου -αναδιανοµή του- µια
νέα, δηλαδή, ισορροπία, ανάκτηση της δυνατότητας προσέλκυ-
σης επενδύσεων µε ένα νέο, δίκαιο και αποτελεσµατικό δηµοσιο-
νοµικό πλαίσιο. Συµµαχίες που θέτουν τους κοινωνικούς δείκτες
στο επίπεδο των οικονοµικών δεικτών και για τις οποίες η ανερ-
γία, η παιδική φτώχεια, είναι προβλήµατα που τίθενται ως προ-
τεραιότητα. 

Με αυτές τις συµµαχίες, εµείς οι Ευρωπαίοι σοσιαλιστές θέ-
τουµε τα θεµέλια για την κοινωνική ένωση ως τον πέµπτο πυλώνα
της ΟΝΕ. 

Έχετε ακούσει τίποτε απ’ όλα αυτά, κύριε Τσίπρα; Γιατί δεν
ακούσαµε ούτε µία λέξη στις προγραµµατικές σας δηλώσεις.

Σας ακούω να αναφέρεστε στην προοδευτική διακυβέρνηση
και στον δηµοκρατικό κόσµο της χώρας. 

Αυτός, όµως, ο δηµοκρατικός κόσµος, κύριε Πρωθυπουργέ,
δεν έχει καµµία σχέση µε την Αριστερά των ελίτ, των τραµπουκι-
σµών, των συναθροίσεων στις πλατείες του διχασµού. Ποτέ
αυτός ο δηµοκρατικός κόσµος της χώρας δεν προπηλάκισε τους
πολιτικούς του αντιπάλους, όσο σκληρή κι αν ήταν η πολιτική αν-
τιπαράθεση. Ποτέ δεν προέβη σε πράξεις πολιτικής βίας. Η Δη-
µοκρατική Παράταξη ταυτίστηκε µε την εθνική συµφιλίωση, µε
την ενότητα και την πρόοδο. Δεν διαχώρισε ποτέ τους πολίτες
σε µνηµονιακούς και αντιµνηµονιακούς, σε πατριώτες ή προδό-
τες. Πάντοτε τους αντιµετώπιζε ως Έλληνες πολίτες. Γι’ αυτό και
σήµερα, για µένα είναι ιδιαίτερη τιµή κι ευθύνη να ηγούµαι της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Σήµερα, περισσότερο από ποτέ, η χώρα µας έχει ανάγκη την
προοδευτική µεταρρυθµιστική άποψη που, ναι, µε µετριοπάθεια
αλλά µεγάλο δυναµισµό ταυτόχρονα εµείς εκφράζουµε. 

Φτάνει πια µε τα ωραία λόγια, τις περήφανες αναφορές σε
δήθεν εθνική αξιοπρέπεια! Αξιοπρέπεια δεν είναι τα µεγάλα
λόγια που ανακαλείς την επόµενη µέρα. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του στις
εκλογές, σας έδωσε µια δεύτερη ευκαιρία. Μην κάνετε, όµως,
λάθος. Δεν σας έδωσε άφεση αµαρτιών. Δεν ξεκινάτε από την
αρχή. Έχετε ήδη διανύσει τους πρώτους µήνες, τα πρώτα χιλιό-
µετρα στη διακυβέρνηση, χιλιόµετρα ιδιαίτερα άγονα και για τη
χώρα και για τον λαό, που οδήγησαν σε όξυνση των προβληµά-
των που ήδη υπήρχαν και δηµιουργία τεράστιων προβληµάτων
που δεν υπήρχαν καν. 

Η δεύτερη ευκαιρία συνοδεύεται από την εντολή να στρίψετε
αλλού το τιµόνι. «Πάρ’ το αλλιώς», όπως λέµε, γιατί τώρα είναι η
ώρα της αλήθειας. Το Grexit είναι ακόµα στην αυλή µας. Η οικο-
νοµία µας είναι σε ιδιαίτερα επικίνδυνο σηµείο κι εσείς ακόµη φο-
βάστε να αντιµετωπίσετε τα προβλήµατα. Με τις Προγραµµα-
τικές Δηλώσεις επιχειρήσατε να δηµιουργήσετε µια εικονική
πραγµατικότητα. Γενικότητες για ανάπτυξη και κοινωνική δικαιο-
σύνη, ψέλλισµα µόνο για τα δύσκολα µέτρα που έρχονται. 

Ο προϋπολογισµός, όµως, του 2016 µε τη φοροκαταιγίδα και
την περικοπή των κοινωνικών δαπανών, αποκαλύπτει τη σκληρή
αλήθεια. Κι εσείς, κύριε Τσίπρα, οχυρώνεστε πίσω από αοριστίες,
επικοινωνιακά τρικ και προσωρινές λύσεις. Χρησιµοποιείτε το πα-
ράλληλο πρόγραµµα ως το καινούργιο σας παραµύθι. Δείχνετε
ότι αυτά που εσείς υπογράψατε και για τα οποία δεσµευτήκατε
δεν είστε σε θέση να τα υλοποιήσετε και το χειρότερο είναι πως
δεν είστε σε θέση να τα βελτιώσετε. Έτσι δεν πάµε πουθενά. 

Φοβάµαι ότι θα οδηγήσετε τη χώρα σε νέο αδιέξοδο. Φοβάµαι
ότι σε µερικούς µήνες θα φτάσετε σε χειρότερο σηµείο από αυτό
που µας οδηγήσατε τον Ιούνιο. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, σε εµάς, στη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη, δεν θα βρείτε ούτε πρόθυµες εφεδρείες ούτε αφελείς συ-
νενόχους. Να το καταστήσουµε σαφές. Εσείς έχετε την ευθύνη,
εσείς διαπραγµατευτήκατε, εσείς κρίνεστε σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από πέντε χρόνια µε τις

προσπάθειες και τις µεγάλες θυσίες του ελληνικού λαού, τον Δε-
κέµβριο του 2014 έφτασε η Ελλάδα στην πηγή, αλλά δεν ήπιε
νερό. Αντί να βγούµε από την κρίση, µπήκαµε σε ένα νέο µνηµό-
νιο. 

Ας δούµε, όµως, τα πραγµατικά προβλήµατα. Η ύφεση επι-
στρέφει. Ο προϋπολογισµός δεν προβλέπει ανάπτυξη στο πρώτο
εξάµηνο, όπως µας είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ. Η ανεργία πάλι
θα αυξηθεί. Οι πολίτες θα επιβαρυνθούν µε φορολογικά µέτρα
και περικοπές ύψους 6,4 δισεκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του
2016. Περισσότερο απ’ όλους θα την πληρώσουν οι συνταξιού-
χοι, καθώς το 1,8 δισεκατοµµύρια αφορά τις συντάξεις. Οι κοι-
νωνικές παροχές περικόπτονται κι εσείς µας µιλάτε για εθνικό
σχέδιο κοινωνικής αλληλεγγύης. Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές του
κράτους αυξάνονται στο 52%, αναδεικνύοντας το κράτος ως το
νέο µεγάλο µπαταξή. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Η στροφή στον ρεαλισµό που
δήθεν επιχειρείτε, κύριε Τσίπρα, δεν συνοδεύεται από καµµία
προοδευτική πολιτική πρόταση. Δεν µπορείτε να βρείτε ούτε ισο-
δύναµα, για να προστατεύσετε τους αγρότες, τους µικροµεσαί-
ους, τους συνταξιούχους, τη µεσαία τάξη. Ακόµη και το 23%
στην εκπαίδευση το αντιµετωπίσατε µε ένα επικοινωνιακό τρικ,
το οποίο θα αποκαλυφθεί, βέβαια, πολύ σύντοµα, όταν περάσει
το πάγωµα και έρθει η ώρα της απόψυξης των µέτρων. Και αφή-
στε τις αστειότητες σαν αυτές που ακούσαµε από τον Υπουργό
Πολιτισµού. 

Γι’ αυτό χθες ο κ. Τσίπρας εξαίρεσε από τις προτεραιότητές
του στη διαπραγµάτευση τους αγρότες και τους συνταξιούχους.
Τους εγκατέλειψε στην τύχη τους.

Θέλω να κάνω και πάλι σαφή τη δική µας στάση. Στηρίζουµε
την εθνική στρατηγική, που εµείς πρώτοι χαράξαµε, για έξοδο
από την κρίση και παραµονή της Ελλάδας στην Ευρώπη και στην
Ευρωζώνη. Στηρίζουµε κάθε µεταρρύθµιση µε προοδευτικό πρό-
σηµο και εξασφαλίζουµε, µε βάση το τετράπτυχο δηµοκρατία-
αλληλεγγύη-ανάπτυξη-κοινωνική συνοχή, την ενεργή και
πραγµατική στήριξη σε κάθε Έλληνα πολίτη. 

Θα είµαστε, όµως, απέναντι στα εξόχως υφεσιακά και κοινω-
νικά επώδυνα θέµατα αυτού του µνηµονίου, όπως και προεκλο-
γικά και πολύ συγκεκριµένα, µε εναλλακτικές προτάσεις,
αναλύσαµε. 

Τα πέντε µεγάλα µας «όχι» αφορούν στις ελεύθερες οµαδικές
απολύσεις στον ιδιωτικό τοµέα, τις συντάξεις πείνας και αναξιο-
πρέπειας, την εξοντωτική φορολόγηση των αγροτών, την επι-
βολή ΦΠΑ 23% στην εκπαίδευση, την ανασφάλεια δανειοληπτών
και επιχειρήσεων, ιδιαίτερα στο θέµα του πλειστηριασµού της
πρώτης κατοικίας. 

Υπάρχουν, όµως, κι άλλα ιδιαίτερα σηµαντικά θέµατα στα
οποία θέλω να σταθώ και πρώτο απ’ όλα είναι αυτό της ανάπτυ-
ξης. 

Το αναπτυξιακό σοκ που χρειάζεται η χώρα δεν θα έρθει µε
την ίδρυση όχι µόνο ενός αλλά ούτε δέκα δηµοσίων φορέων προ-
σέλκυσης επενδύσεων. Γιατί η προσέλκυση επενδύσεων προ-
ϋποθέτει πριν απ’ όλα θετικό γι’ αυτές κλίµα και η Κυβέρνηση
πράττει το εντελώς αντίθετο. Έχει συγκρουστεί, για ιδεοληπτι-
κούς ή µικροκοµµατικούς λόγους, µε οποιονδήποτε έχει επενδύ-
σει ή επιχειρεί να επενδύσει στην Ελλάδα, στα λιµάνια, στα
αεροδρόµια, στο Ελληνικό, στις Σκουριές στη Χαλκιδική.

Αλήθεια, πώς προσδοκά η Κυβέρνηση ένα θετικό επενδυτικό
κλίµα, όταν αντί να στηρίζει τους κρίσιµους παραγωγικούς το-
µείς, πλήττει τον τουρισµό, µε την ταυτόχρονη αύξηση του ΦΠΑ
στα ξενοδοχεία, στην εστίαση και την κατάργηση του µειωµένου
συντελεστή στα νησιά;

Όταν οι επενδύσεις στην ενέργεια καθυστερούν και αναβάλ-
λονται λόγω της στάσης του αρµόδιου Υπουργείου. Χαρακτηρι-
στική είναι η µη κατάληξη του διαγωνισµού για εκµετάλλευση
των υδρογονανθράκων.

Όταν στο Υπουργείο που είναι αρµόδιο για τον πρωτογενή
τοµέα κυριαρχούν λογικές της προηγούµενης τριακονταετίας.

Όταν λόγω της πολιτικής της και των capital controls οι εγγρα-
φές νέων επιχειρήσεων στο ΓΕΜΗ υποχώρησαν τον Ιούλιο του
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2015 κατά 47,7% έναντι του αντίστοιχου µήνα του 2014.
Όταν χθες ο κ. Τσίπρας δεν βρήκε να πει τίποτα συγκεκριµένο

για τη µικροµεσαία ελληνική επιχείρηση και τα προβλήµατά της.
Η ελληνική επιχειρηµατικότητα δεν ακούστηκε καν σε µία οµιλία
που ξεπέρασε τη µία ώρα. 

Όταν µεταξύ Φεβρουαρίου και Αυγούστου του 2015 απορρο-
φήθηκαν από το ΕΣΠΑ µόλις 892 εκατοµµύρια ευρώ έναντι 2,7
δισεκατοµµυρίων του προηγούµενου εξαµήνου, όταν αρµόδιος
Υπουργός ήταν στέλεχος του ΠΑΣΟΚ.

Όταν τα έργα υποδοµών παγώνουν και για τα 35 δισεκατοµ-
µύρια των διαρθρωτικών ταµείων, που συγκροτούν το λεγόµενο
«πακέτο Γιούνκερ», δεν υπάρχει καµµία σοβαρή επεξεργασία,
καµµία στρατηγική έργων, δράσεων και προτεραιοτήτων. Σε
άλλες χώρες έχουν αρχίσει ήδη και πληρώνουν κι εµείς κοιτά-
ζουµε αµήχανοι. 

Δυστυχώς αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο, δεν
έχει πρόγραµµα, δεν υπάρχει καµµία προοπτική για την ανά-
πτυξη σε αυτήν τη χώρα. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Το δεύτερο σηµείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι οι µε-
ταρρυθµίσεις. Ο κύριος Πρωθυπουργός αναφέρεται στην προ-
ώθηση µεταρρυθµίσεων σε µια σειρά κρίσιµους τοµείς. Στα
λόγια καλά. Πώς, όµως, στην πράξη εννοεί και υλοποιεί αυτές
τις µεταρρυθµίσεις, όταν αντί της βαθιάς τοµής στο κράτος, µε
αξιοκρατία, αποκέντρωση, διαφάνεια παντού, µε στόχο την εξυ-
πηρέτηση του πολίτη και της ελληνική επιχείρησης, έχουµε συ-
νεχείς παρεµβάσεις για την εγκατάσταση κοµµατικών
εγκάθετων; 

Όταν έχουµε στελέχωση Γενικών Γραµµατειών και οργανι-
σµών µε ηµέτερους και επιστροφή στο δηµόσιο επίορκων δηµο-
σίων υπαλλήλων.

Αντί του σταθερού και δίκαιου φορολογικού συστήµατος,
έχουµε συνεχώς µέτρα, επιβαρύνοντας την επιχειρηµατικότητα:
Αύξηση συντελεστή φορολόγησης από 26% σε 28% και µεγάλη
αύξηση προκαταβολής των φόρων για αγρότες και επιχειρήσεις. 

Αντί της ενίσχυσης της ρευστότητας στην αγορά, έχουµε τα
capital controls στις τράπεζες και τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γούν. 

Αντί της στήριξης της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, συνεχίζει
να επικρατεί η λογική του νοµοσχεδίου Μπαλτά.

Και µια ιδιαίτερη επισήµανση. Βλέπουµε από τις διαρροές στα
µέσα µια εξελισσόµενη αντίληψη φορολογικής και ασφαλιστικής
εξόντωσης της µεσαίας τάξης. Το είχα επισηµάνει αυτό και τον
Φεβρουάριο και, δυστυχώς, συνεχίζεται. Αρκετά πια µε τις ιδεο-
ληπτικές εµµονές! Δεν µπορεί να θεωρείτε ως πλούσιο έναν οι-
κογενειάρχη µε ετήσιο µεικτό εισόδηµα 20.000 ευρώ έως 25.000
ευρώ στους σχεδιασµούς σας για το φορολογικό. Ούτε ως προ-
νοµιούχο έναν συνταξιούχο των 1000 ευρώ το µήνα –κύρια και
επικουρική- ο οποίος µε συνέπεια κατέβαλε εισφορές για τριάντα
πέντε χρόνια στο ΙΚΑ, προκειµένου να εξασφαλίσει µια αξιο-
πρεπή σύνταξη. 

Καταλάβετε, επιτέλους, ότι οι εξοντωτικές λύσεις που έχετε
στο µυαλό σας -λογικές που πλήττουν τη µεσαία τάξη- θα έχουν
άµεσα αρνητικές επιπτώσεις στην αγορά, στην απασχόληση και
τελικά στην ίδια την οικονοµία. 

Το τρίτο σηµείο, στο οποίο θέλω να αναφερθώ, αφορά τις πο-
λιτικές για τους κοινωνικά αδύναµους. Για την αντιµετώπιση της
φτώχειας -το κύριο, δηλαδή, προεκλογικό σύνθηµα του ΣΥΡΙΖΑ-
πάρθηκαν µέτρα συνολικού ποσού µόνο 200 εκατοµµυρίων
ευρώ, όταν µόνο για το κοινωνικό µέρισµα το 2014 είχαν διατεθεί
447 εκατοµµύρια για επτακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά.

Ελπίζουµε τώρα να καµφθεί οριστικά η δογµατική άρνηση των
αρµόδιων της Κυβέρνησης και να εφαρµοστεί ο απαραίτητος θε-
σµός του εγγυηµένου κοινωνικού εισοδήµατος. Ένας θεσµός
που η δική µας παράταξη εισηγήθηκε, πιλοτικά εφαρµόστηκε και
να µην ξεχνάµε εδώ ότι όλες οι δοµές αλληλεγγύης και πρόνοιας
ιδρύθηκαν από την παράταξή µας.

Οφείλουµε, όµως, να επισηµάνουµε ότι η Κυβέρνηση είναι συ-
νολικά έκθετη και η πολιτική της ανεπαρκής στους κρίσιµους αυ-
τούς τοµείς. Πώς αλήθεια τολµούν να µιλήσουν για κοινωνική
αλληλεγγύη και ευαισθησία; Πώς εµφανίζονται µε τόση άνεση
να λένε ψέµατα, δηµιουργώντας και εδώ µια εικονική πραγµατι-

κότητα, όταν σαράντα χιλιάδες παιδιά έµειναν φέτος έξω από
τους βρεφονηπιακούς σταθµούς και τα κέντρα δηµιουργικής
απασχόλησης των δήµων µε ευθύνη της Κυβέρνησης, λόγω της
καθυστέρησης και της ολιγωρίας; Τριακόσια  ενενήντα τέσσερα
απ’ αυτά τα παιδιά ήταν παιδιά µε αναπηρίες. Διακόσιες πενήντα
έξι δοµές αντιµετώπισης της φτώχειας που υποστηρίζουν εκατόν
είκοσι χιλιάδες άτοµα κινδυνεύουν να κλείσουν µέχρι το τέλος
του έτους. 

Τα νοσοκοµεία υπολειτουργούν. Με την πρωτοβάθµια ασχο-
λήθηκαν µόλις τώρα στις Προγραµµατικές. Ακούσαµε για το σχέ-
διο που αφορά την ειδική αγωγή. Αρκεί να σας πω ότι τα σχολεία
ειδικής αγωγής δεν έχουν δασκάλους. Τα περισσότερα είναι
κλειστά. Τα υπόλοιπα σχολεία έχουν τεράστιες ελλείψεις σε δι-
δακτικό προσωπικό που δεν πρόκειται να καλυφθούν µέχρι το
τέλος της σχολικής χρονιάς. 

Τα 700.000.000 ευρώ του ΕΣΠΑ που δηµιουργούν ευκαιρίες
για εκατόν πενήντα χιλιάδες άνεργους έµειναν επτά µήνες πα-
γωµένα στα συρτάρια των αρµόδιων Υπουργείων. Στο ασφαλι-
στικό έβαλαν χέρι και στα αποθεµατικά των ασφαλιστικών
ταµείων και στο ΑΚΑΓΕ και τώρα ετοιµάζονται για τεράστιες πε-
ρικοπές στις συντάξεις. Στο ΕΚΑΣ έχουν δεσµευτεί για µειώσεις
στις αρχές του 2016. 

Η κοινωνική ευαισθησία και η µέριµνα προς τους αδύνατους
πρέπει να αποδεικνύεται στην πράξη, όχι να εξαντλείται σε κού-
φια λόγια χωρίς πραγµατικό αντίκρισµα.

Το τέταρτο σηµείο αφορά τη διαφθορά και τη διαφάνεια. Στα
θέµατα που αφορούν τη διαφθορά και τη διαπλοκή η θέση µας
είναι απόλυτα σαφής. Διαφάνεια για τους πάντες και παντού! Νο-
µιµότητα για τους πάντες και για τα πάντα και παντού, χωρίς κα-
νένα συµβιβασµό ή εξαίρεση αλλά και χωρίς ενέργειες
προσχήµατα για πολιτικές σκοπιµότητες και εντυπώσεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Και καθιστούµε πάλι σαφές ότι όλες οι θεσµικές αλλαγές που
σήµερα διευκολύνουν το έργο της δικαιοσύνης έγιναν από τις
κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ την περίοδο 2010-2012.

Θεσµικές αλλαγές, όπως ο οικονοµικός εισαγγελέας, ο εισαγ-
γελέας διαφθοράς, η επιτάχυνση των δικών των πολιτικών προ-
σώπων, η άρση απορρήτου των καταθέσεων, η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», η
ηλεκτρονική συνταγογράφηση, το σύστηµα ηλεκτρονικών προ-
µηθειών. Καταθέτω για τα Πρακτικά τον κατάλογο δεκαοκτώ ση-
µείων θεσµικών παρεµβάσεων, γιατί πολλοί προσπαθούν να τις
οικειοποιηθούν. Τέλος στο µονοπώλιο ευαισθησίας για τη διαφά-
νεια! 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, κ. Φωτεινή Γενηµατά, καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Και επειδή συζητάµε για τη διαφάνεια και για τις αλλαγές στο
πολιτικό σύστηµα σας καλώ τώρα, κύριε Τσίπρα, να συµφωνή-
σουµε στο πρώτο βήµα –βεβαίως, δεν είναι το µόνο- που δεν
απαιτεί και συνταγµατικές αλλαγές, δηλαδή, την καθιέρωση της
απλής αναλογικής και την κατάργηση του µπόνους που διχάζει
και οδηγεί σε πλασµατικούς συσχετισµούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Όχι γενικόλογες αναφορές περί διαλόγου για τον εκλογικό
νόµο. Αν είστε ειλικρινείς, ελάτε. Είµαστε εδώ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Το πέµπτο σηµείο αφορά το δη-
µόσιο χρέος. 

Καλωσήρθατε στη θέση µας! Τι άλλο να σας πούµε, κύριε Τσί-
πρα; Καλωσήρθατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μάλλον εσείς στη δική µας ήρθατε!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ευτυχώς εγκαταλείψατε, κύριε
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Πρωθυπουργέ, τις µεγαλοστοµίες περί διαγραφής του µεγαλύ-
τερου µέρους του χρέους, διεθνούς διάσκεψης και όλα αυτά τα
ωραία που ακούγαµε τα προηγούµενα χρόνια. Η Κυβέρνηση κι-
νείται µε βάση την απόφαση του Eurogroup του 2012, που εµείς
πετύχαµε, χωρίς να έχει κατοχυρώσει τίποτα περισσότερο.

Θα συµβάλλουµε στην εθνική προσπάθεια για την αναδιάρ-
θρωση, αποµείωση και επιµήκυνση του δηµοσίου χρέους, γιατί
µε αυτόν τον τρόπο απελευθερώνονται πόροι για την ανάπτυξη
και την κοινωνική συνοχή.

Όµως, κύριε Τσίπρα, µην ξεχνάτε ότι προηγείται η ιδιαίτερα
δύσκολη αξιολόγηση του προγράµµατος. Και µε την ευκαιρία,
ας µας πει ευθέως ο κύριος Πρωθυπουργός τι ακριβώς εννοεί ο
κ. Μοσκοβισί, όταν λέει ότι θα απαιτηθούν και άλλα µέτρα.

Το έκτο σηµείο, αφορά τους πρόσφυγες και το µεταναστευ-
τικό. Όλοι σε αυτόν τον τόπο γνωρίζουµε ότι η προσφυγιά χρει-
άζεται ανθρωπιά. Κανείς µας δεν µπορεί να µείνει αδιάφορος
από την απώλεια τόσων ανθρώπων και τόσων µικρών παιδιών. 

Ζήσαµε όλους αυτούς τους µήνες την απαράδεκτη ολιγωρία
της Κυβέρνησης -εικόνες ντροπής και στα νησιά και στα σύνορα-
και χρειάστηκε να έρθει η υπηρεσιακή κυβέρνηση, για να ξεκινή-
σει να υλοποιείται ένα σχέδιο έκτακτης ανάγκης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ε, όχι δα!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Σε ένα πρόβληµα που δεν είναι
µόνο ελληνικό αλλά και ευρωπαϊκό, δεν µπορείς µόνο να ζητάς
τη συνδροµή των άλλων αλλά πρέπει να είσαι και ο ίδιος αξιόπι-
στος. 

Αυτήν τη στιγµή που, επιτέλους, οι συνθήκες είναι ώριµες
έχουµε την ευκαιρία σε στενή συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, να αλλάξουµε επιτέλους το Δουβλίνο ΙΙ. Επί χρόνια το
ζητούσαµε και δεν µας άκουγε κανείς. Τώρα είναι η ώρα και αυτή
η ευκαιρία δεν πρέπει να πάει χαµένη.

Και βέβαια δεν πρέπει να αφήσουµε περιθώρια εκµετάλλευσης
αυτής της υπόθεσης στους ρατσιστές και στους ακραίους της
βίας και της αυτοδικίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διαφωνούµε ριζικά µε αυτά τα
µέτρα και τις λογικές και δεν στηρίζουµε αυτές τις αδιέξοδες
υφεσιακές πολιτικές. Καταψηφίζουµε τις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης. Ο καθένας µας κρίνεται και πάνω απ’ όλα
κρίνεται για τις πράξεις του.

Εµείς θα συνεχίσουµε κρατώντας ανοικτά τα µέτωπα µε τις
δύο συµπληγάδες που τροφοδοτεί ο εκλογικός νόµος. Θα περά-
σουµε ανάµεσά τους. Μέτωπα και µε τη συντήρηση αλλά και µε
τον αριστερό λαϊκισµό, όπως πράττουν τα σοσιαλιστικά και σο-
σιαλδηµοκρατικά κόµµατα της Ευρώπης στις περισσότερες
χώρες όλα αυτά τα χρόνια.

Σας ακούσαµε, κύριε Τσίπρα –και θα κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- να καλείτε σε συγκρότηση ενός προοδευτικού µετώ-
που απέναντι στον νεοφιλελευθερισµό. Εµείς δεν θα σας απαν-
τήσουµε µε τον τρόπο που απαντήσατε εσείς στις ανάλογες
εκκλήσεις για συνεννόηση και συναίνεση, που σας απευθύναµε
σε πολύ κρίσιµες ώρες για την πατρίδα µας, τότε που απ’ αυτό
το Βήµα εκστοµίσατε µία φράση που θεωρώ ότι στιγµάτισε την
πολιτική σας πορεία µε το αξέχαστο «Δεν θα σας αφήσουµε να
βγαίνετε από τα σπίτια σας». 

Ξέρετε, κύριε Τσίπρα, προοδευτικός δεν είναι κανείς απλώς
επειδή το δηλώνει. Η προοδευτική πολιτική δύναµη συνδέει την
κυβερνητική παρουσία της µε πραγµατικά προοδευτικές πολιτι-
κές, αλλαγές και µεταρρυθµίσεις. 

Ποιος είναι ο δικός σας σχετικός απολογισµός, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Απολύτως µηδενικός. Ευρωπαίος σοσιαλδηµοκράτης
δεν θεωρείται κανείς, επειδή απλώς το διακηρύττει ευκαιριακά,
αν και όποτε τον βολεύει, για λόγους εσωτερικής κατανάλωσης. 

Οι δυνάµεις της σοσιαλδηµοκρατίας στην Ευρώπη, κύριε Τσί-
πρα, έχουν σαφή πολιτική οριοθέτηση µε τις δυνάµεις του πα-
ρωχηµένου, ιδεοληπτικού αριστερισµού, στις οποίες ανήκετε
αλλά και τις ακραίες αντιευρωπαϊκές δυνάµεις, µε τις οποίες
συγκυβερνάτε. «Αντιδεξιός» δεν χαρακτηρίζεται κανείς ούτε
µόνο λόγω ιστορικής παράδοσης ούτε επειδή απλά καταλαµβά-
νει την αριστερή πτέρυγα των εδράνων του Κοινοβουλίου. Εσείς
προσκαλείτε ποιους σε αντιδεξιά µέτωπα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κυρία Πρό-
εδρε, ολοκληρώστε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΓΕΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Τελειώνω.

Εσείς που, ενώ λαλίστατα έχετε φορτώσει τις ευθύνες της κρί-
σης επί δικαίων και αδίκων, δεν έχετε βρει ούτε µία λέξη να πείτε
όλα αυτά τα χρόνια εναντίον της κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας από το 2004 ως το 2009!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Εσείς που επί οκτώ µήνες ερωτοτροπούσατε συγκυβερνώντας
µε µια ακροδεξιά απόφυση του πολιτικού συστήµατος και το
βράδυ των εκλογών σπεύσατε να τους αγκαλιάσετε! Εκείνο το
βράδυ δεν αγκαλιάσετε έναν ευκαιριακό κυβερνητικό εταίρο
αλλά µία ιδεολογία. Αντιδεξιός α λα καρτ δεν γίνεται, κύριε Τσί-
πρα! Πολύ απλά. Δεν γίνεται! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Με λίγα λόγια, κύριε Τσίπρα, δεν νοµιµοποιείστε να µοιράζετε
πιστοποιητικά ούτε πατριωτισµού ούτε προοδευτικότητας. Το
ηθικό σας πλεονέκτηµα ως άσπιλου και αµόλυντου υπερασπιστή
του δικαίου κάηκε, όπως, δυστυχώς, κάηκαν τα όνειρα εκατοµ-
µυρίων Ελλήνων που πίστεψαν ότι θα τους οδηγήσετε στη γη της
επαγγελίας. Η ελπίδα δεν πέθανε, κύριε Τσίπρα. Απλά δεν την
εκφράζετε πια εσείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσει

άλλος Βουλευτής ή τελειώσαµε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα µιλήσουν τρεις-τέσσε-

ρις Βουλευτές ακόµα και δέκα Υπουργοί. Θα πάµε καλά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Σαράντα Υπουργοί; Δεν έχει γίνει ποτέ!

Άντε είκοσι πέντε, είκοσι οκτώ…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σαράντα ένας. Τι να κά-

νουµε; Σας παρακαλώ, κύριε Τραγάκη. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος του Ποταµιού κ. Θεοδωράκης

για είκοσι δύο λεπτά. Θα παρακαλούσα για µία µεγαλύτερη συ-
νέπεια στον χρόνο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Κυρίες και κύριοι, ακούγοντας τον Πρωθυπουργό και ορι-
σµένους εκ των Υπουργών του αναρωτήθηκα αν εκτός από
συνθήµατα και εκθέσεις ιδεών έχουν να µας πουν κάτι άλλο οι
νικητές των εκλογών. Κι εκεί σκέφτηκα να µιλήσω σαν να ήµουν
ο νικητής των εκλογών, να ξεχάσω για λίγο ότι είµαι επικεφαλής
ενός κινήµατος του 4% και να πω τα πράγµατα σαν να ήµουν ο
νικητής. 

Αν σκέφτεσαι συχνά ότι είσαι ο νικητής, ενώ δεν είσαι, οι για-
τροί θα σου πουν ότι πάσχεις από κρίση µεγαλείου. Αν, όµως, το
κάνεις κάποιες στιγµές, ίσως είναι και µια πράξη ευθύνης, συναί-
σθησης δηλαδή των ευθυνών σου. 

Πάµε, λοιπόν, να µιλήσουµε σαν το 4% να ήταν 40%. Μικρό-
τερη κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι. Το Ποτάµι το πιστεύει και θα
προσπαθήσει να το κάνει πράξη. Η χώρα, επιτέλους, µπορεί να
κυβερνηθεί από µία οµάδα είκοσι αποφασισµένων ανθρώπων,
χωρίς υφυπουργούς και µε ελάχιστους αναπληρωτές υπουρ-
γούς. Ταυτόχρονα, δραστική µείωση των γενικών γραµµατέων
και των ειδικών γραµµατέων από εβδοµήντα οκτώ, που είναι σή-
µερα, στους µισούς. 

Αποµάκρυνση των κοµµατικών διοικήσεων. Οι θέσεις ευθύνης
στους δηµόσιους οργανισµούς, στις επιχειρήσεις, στα νοσοκο-
µεία, στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου να προκηρύσσονται
και να καλύπτονται από το ΑΣΕΠ. Έχουµε µεγάλα περιθώρια οι-
κονοµίας στα «ρετιρέ» της εξουσίας. 

Κατάργηση ή συγχώνευση των τετρακοσίων ενενήντα νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου που έχουν λιγότερο από είκοσι ερ-
γαζοµένους. 

Ενίσχυση και ανάπτυξη της Ενιαίας Αρχής Προµηθειών για όλο
το δηµόσιο, έτσι ώστε να περιοριστεί η σπατάλη κι η διαφθορά
στα υπουργεία. 

Το συνολικό κόστος της γραφειοκρατίας το υπολογίζουν σε
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14 δισεκατοµµύρια, δηλαδή περίπου το 7% του ΑΕΠ. 
Επέκταση της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ» σε όλες τις αποφάσεις του δηµο-

σίου και στις δαπάνες των κοµµάτων πρωτίστως και κατάργηση
της διάταξης του Κατρούγκαλου  που αφήνει περιθώρια να αµ-
φισβητηθεί και να νοθευτεί η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». 

Αποµάκρυνση, το ανώτερο µέσα σε εξήντα µέρες, των κατα-
χραστών και των διεφθαρµένων όχι µε πολιτικές αποφάσεις αλλά
µέσω πειθαρχικών συµβουλίων που την ευθύνη έχουν οι δικαστι-
κοί, αλλά ο έλεγχος των προθεσµιών να είναι ευθύνη της Κυβέρ-
νησης.

Και βέβαια θα πρέπει να σκεφτούµε ότι στο δηµόσιο έχουν
θέση και τα νέα παιδιά. Άρα, για κάθε δύο που πρέπει να φεύ-
γουν, θα πρέπει να έρχεται ένας νέος µέχρι τριάντα ετών. 

Για τα φορολογικά θα αναφερθώ επιγραµµατικά. Δηµιουργία
µίας ΔΟΥ σε όλη τη χώρα για τα φυσικά πρόσωπα, τους µισθω-
τούς και τους συνταξιούχους. Εξυπηρέτηση όλων µέσω ΚΕΠ, τη-
λεφώνου και ίντερνετ. Απαλλαγή των µικρών επιχειρήσεων µε
τζίρο µέχρι 30.000 ευρώ από τον ΦΠΑ. Είναι το 40% των επιχει-
ρήσεων και φέρουν µόλις το 4% των εσόδων από το ΦΠΑ του
κράτους. 

Με αυτόν τον τρόπο θα έχουµε αποδέσµευση χιλίων εφορια-
κών, οι οποίοι θα πρέπει να πέσουν στο κυνήγι της φοροδιαφυ-
γής. Και βέβαια -εδώ νοµίζω το λέµε όλοι- υποχρεωτική χρήση
ηλεκτρονικών τιµολογίων για όλες τις επιχειρήσεις µε τζίρο άνω
των 30.000 ευρώ. 

Κατάργηση του φόρου µεταβίβασης ακινήτων για να διευκο-
λυνθούν οι παγωµένες αγοραπωλησίες και να µπλοκάρει αυτό
το πάγωµα που έχει συµβεί στις επιχειρήσεις και στα νοικοκυριά.

Νοµίζω ότι πρέπει να προχωρήσουµε σε ένα τολµηρό µέτρο
που είναι η πρώτη κατοικία χωρίς «πόθεν έσχες». Αφού κλεί-
σουµε όλες τις τρύπες της φοροδιαφυγής και κανείς δεν µπορεί
να φοροδιαφεύγει, πρέπει να βρούµε και να δώσουµε µία και
µόνο µία ευκαιρία για να επιστρέψουν τα λεφτά από τα µπαούλα
στην πραγµατική οικονοµία, να επενδυθούν δηλαδή τα λεφτά
που είναι αδήλωτα. 

Επαναπατρισµός µη φορολογηµένων κεφαλαίων του εξωτερι-
κού µε πλήρη φορολόγησή τους, χωρίς όµως, άλλα πρόστιµα και
αυτοδέσµευση της Κυβέρνησης ότι θα έχουµε ένα φορολογικό
σταθερό σύστηµα, µε αλλαγές που θα γίνονται µόνο κάθε Νοέµ-
βριο και εκπόνηση σχεδίου µε τη συµµετοχή δηµάρχων και περι-
φερειαρχών µέχρι το τέλος του επόµενου οικονοµικού έτους,
έτσι ώστε να γίνει δυνατή η µεταφορά του ΕΝΦΙΑ στις περιφέ-
ρειες και στους δήµους. 

Ανεργία. Παρατήρησα, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι στην προχθε-
σινή σας οµιλία αναφέρατε µόνο µία φορά τον όρο «θέσεις ερ-
γασίας», ενώ για την ανεργία είχατε µόνο µία αναφορά, εκεί που
µιλάγαµε για τα προγράµµατα απασχόλησης. Θα το ξέρετε ότι
από το 2008 µέχρι το 2013 χάθηκαν εννιακόσιες χιλιάδες θέσεις
εργασίας. 

Νοµίζω ότι το πρώτιστο έργο µιας κυβέρνησης είναι να βάλει
ως στόχο τις εκατό χιλιάδες θέσεις εργασίας ανά έτος. Σε εφτά
χρόνια, αν καταφέρουµε να έχουµε εκατό χιλιάδες θέσεις εργα-
σίας ανά έτος, θα επιστρέψουµε στην ανεργία του 12% και όχι
σε αυτό το τερατώδες νούµερο που έχουµε σήµερα. 

Αποκρατικοποιήσεις και όχι κλωθογύρισµα γύρω από τις συµ-
βάσεις, αν δεν έχουµε κάτι σηµαντικό να αλλάξουµε. Η προηγού-
µενη κυβέρνηση άφησε τους µήνες να περνούν και τον
Αύγουστο, κύριε Σταθάκη, είπε «ναι» να γίνουν οι αποκρατικοποι-
ήσεις. Τι κλωσούσαµε, δηλαδή, αφού δεν αλλάξατε ούτε έναν
όρο; 

Η ανάγκη αυτήν τη στιγµή είναι ο νέος πλούτος. Ενέργεια, του-
ρισµός, µεταφορές είναι οι µεγάλες επενδύσεις, αγροτική παρα-
γωγή είναι η διαχρονική επένδυση και νεανική επιχειρη-
µατικότητα και παιδεία είναι οι νέες επενδύσεις.

Οι επιχειρήσεις και κυρίως οι εξαγωγικές επιχειρήσεις, οι
οποίες έχουν δεχθεί µία σειρά από ελέγχους και δεν έχουν βρε-
θεί να παραβαίνουν το νόµο, να καταχωρούνται σε ένα λευκό µη-
τρώο, δηλαδή να υπάρχει ένας «λευκός Τειρεσίας», ο οποίος θα
επιτρέπει αυτές οι επιχειρήσεις να διεκδικούν την άµεση επι-
στροφή ΦΠΑ χωρίς περαιτέρω ελέγχους. 

Μηδενική φορολογία για πέντε χρόνια για νέες επενδύσεις

που θα δηµιουργούν θέσεις εργασίας πάνω από εκατό. Σύνδεση
της φορολογίας µε τις νέες θέσεις εργασίας. Ο στόχος µέχρι το
τέλος της τετραετίας θα πρέπει να είναι η µείωση της φορολο-
γίας των επιχειρήσεων στο 22%. Αυτό είναι κάτι που έκανε και η
σοσιαλδηµοκρατική κυβέρνηση της Σουηδίας. 

Επίσης, µέχρι το τέλος της τετραετίας θα πρέπει να έχουµε
αντικαταστήσει τις εργοδοτικές εισφορές µε φόρο στο εισόδηµα
και κοινωνικό ΦΠΑ. Αυτό το συζητούν από καιρό στη Γαλλία.
Είναι ο ασφαλέστερος τρόπος, για να χτυπήσουµε την άλλη µά-
στιγα της οικονοµίας και της κοινωνίας που είναι η µαύρη εργα-
σία. 

Ριζική αλλαγή, βέβαια, του Πτωχευτικού Κώδικα, γιατί δεν
υπάρχει µεγαλύτερη αδικία και µεγαλύτερη σπατάλη για µία κοι-
νωνία, από το να µην µπορούν οι δηµιουργικοί άνθρωποι να απο-
δεσµευτούν από ένα επιχειρηµατικό λάθος, από µία επιχειρη-
µατική αποτυχία. 

Ενοποίηση βέβαια του ασφαλιστικού συστήµατος. Σε αυτό
αναφερόµαστε όλοι. Θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι το
25% όσων συνταξιοδοτήθηκαν το Μάιο του 2015, είχαν ηλικία
κάτω των πενήντα πέντε ετών. Στο δηµόσιο ήταν το 36%. Δη-
λαδή, ακόµη και σήµερα, µετά από πέντε χρόνια λιτότητας, το
ασφαλιστικό σύστηµα σπαταλά πολλούς πόρους σε ευνοηµένες
οµάδες ενός καταρρέοντος συστήµατος. 

Ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα µε βάση την εναλλακτική πρό-
ταση που έχει κάνει το Ποτάµι όταν ήταν στην Αντιπολίτευση και
ένα ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα για εξακόσιες χιλιάδες ανθρώ-
πους που είναι πραγµατικά φτωχοί και βέβαια δωρεάν πρόσβαση
όλων αυτών των ανθρώπων σε ένα βασικό πακέτο υπηρεσίας
υγείας που να καλύπτει επισκέψεις σε γιατρούς και φάρµακα. 

Εγγύηση θέσης σε βρεφονηπιακούς σταθµούς για όλα τα παι-
διά ηλικίας δύο έως πέντε ετών και γεύµατα σε όλα τα σχολεία
για τα παιδιά, δωρεάν στα φτωχά παιδιά και µε µία µικρή συµ-
βολή όσων έχουν τη δυνατότητα. 

Αναδιοργάνωση και ανασυγκρότηση των νοσοκοµειακών µο-
νάδων µε συγχωνεύσεις και πλάνα αλληλοκάλυψης. Στόχος τε-
τραετίας θα πρέπει να είναι –και αυτό αφορά την υγεία αλλά και
την επένδυση- η ελληνική παραγωγή του φαρµάκου να καλύπτει
το 50% της κατανάλωσης και όχι το 20% που καλύπτει σήµερα. 

Για τους αγρότες κάποια συγκεκριµένα µέτρα. Κατάργηση των
ιστορικών δικαιωµάτων και κατανοµή της ενιαίας ευρωπαϊκής
βοήθειας µε βάση την πραγµατική παραγωγή, µε βάση τα στρέµ-
µατα και την καλλιέργεια. 

Προσέξτε. Από τα δυόµισι δισεκατοµµύρια που είναι οι επιδο-
τήσεις, µε τη µία ή την άλλη µορφή, της Ευρώπης προς τους
αγρότες, τα 800 εκατοµµύρια τα παίρνουν ιδιοκτήτες γης που
δεν είναι κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Αυτοί να φορολογη-
θούν µε 50%, µε αντίστοιχη ελάφρυνση των κατά κύριο επάγ-
γελµα αγροτών. Είναι τα ισοδύναµα που ψάχνουµε κατά καιρούς. 

Μηδενική φορολόγηση των νέων αγροτών για τα πρώτα τρία
χρόνια και αφορολόγητο για τα αγροτικά εισοδήµατα σε αναλο-
γία των κανόνων που ισχύουν για τους µισθωτούς. 

Άλλο ένα ισοδύναµο. Κλιµακωτή αύξηση των ασφαλιστικών ει-
σφορών και όχι οριζόντιες αυξήσεις στους αγρότες. Δηλαδή, να
δοθεί η δυνατότητα σε έναν αγρότη να επιλέξει σύνταξη είτε βα-
σική είτε µία πλήρη σύνταξη µε µεγαλύτερες εισφορές. 

Βέβαια, ενίσχυση των νέων συνεταιρισµών, των νέων οµάδων
παραγωγών σύµφωνα µε τα πρότυπα της Ευρώπης. Όσοι είναι
ενταγµένοι σε αυτούς τους νέους συνεταιρισµούς, στις νέες
οµάδες αγροτών να φορολογούνται µε 13%. Βέβαια, ειδική πο-
λιτική µικρών νησιών και αποµακρυσµένων περιοχών για ανά-
πτυξη τοπικής κτηνοτροφίας και παραγωγή κηπευτικών για
τοπική κατανάλωση. Να µη χάσουµε ένα προβάδισµα ποιοτικό
που έχουµε στην ύπαιθρο. 

Δικαιοσύνη. Θα πρέπει να κάνουµε διορθώσεις στο νόµο Πα-
ρασκευόπουλου. Δεν µπορεί οι αποφυλακίσεις να γίνονται χωρίς
δικαστική κρίση. Δεν µπορεί να εξοµοιώνεται ο βιαστής και ο
έµπορος ναρκωτικών, µε αυτόν που χρωστάει λεφτά στο
δηµόσιο. Ο νόµος του κ. Παρασκευόπουλου -θα το ξέρετε- µετρά
ήδη δύο νεκρούς. 

Κι επειδή ξεκίνησα από τις φυλακές, θα πρέπει να
αποδεχθούµε την πρόταση που έχει κάνει για νέο Σωφρονιστικό
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Κώδικα η προπροηγούµενη Βουλή µε τη συµµετοχή και µε την
προεδρία ανά στιγµές του Γιάννη Πανούση και να αλλάξουµε το
σωφρονιστικό σύστηµα. 

Ενίσχυση του θεσµού των αγροτικών φυλακών, ιδιαίτερα για
τις γυναίκες και για τους νέους. «Βραχιολάκι» για τους
κρατούµενους που δεν βαρύνονται µε σοβαρά αδικήµατα και
ενίσχυση των θεσµών απεξάρτησης των κρατουµένων. 

Και, βέβαια, για τη δικαιοσύνη, θα πρέπει µε κάθε τρόπο να
ολοκληρώσουµε τα προγράµµατα µηχανογράφησης των δικα-
στηρίων και της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων, που
ξεκίνησαν το 2012 και δεν ολοκληρώθηκαν. Οι εκκρεµείς
υποθέσεις θα ξέρετε ότι υπερβαίνουν το ένα εκατοµµύριο µόνο
στα ποινικά δικαστήρια. 

Και δεν φταίει η αναλογία δικαστών. Έχουµε τριάντα δικαστές
ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους, ενώ στην Γαλλία και στην Ιταλία
έχουν πολύ λιγότερους - δώδεκα, έντεκα ανά εκατό χιλιάδες
κατοίκους. 

Ενίσχυση, βέβαια, της διαιτησίας και κίνητρα για την
εξωδικαστική επίλυση διαφορών. Θα πρέπει να ολοκληρώσουµε
τις διαδικασίες για την αναθεώρηση του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας και να πάµε σε έναν νέο Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
και έναν κώδικα καινούριο ποινικό. 

Παιδεία. Θα πρέπει να µειώσουµε -και θα µειώσουµε- µέχρι την
έναρξη της επόµενης σχολικής χρονιάς τις αποσπάσεις
εκπαιδευτικών σε άλλους δηµόσιους φορείς και κόµµατα
τουλάχιστον κατά 50%. Να επεκτείνουµε τον θεσµό των
πρότυπων και πειραµατικών σχολείων σε όλη την Ελλάδα και
κατά προτεραιότητα στις φτωχότερες περιοχές. 

Και, βέβαια, θα πρέπει χωρίς κόµπλεξ, χωρίς ιδεοληψίες να
προχωρήσουµε σε σύµπραξη δηµόσιου, Ευρωπαϊκής Ένωσης
και ιδιωτών στην πανεπιστηµιακή έρευνα. Αγγλόφωνα τµήµατα
όπου µπορούν και όπου θέλουν για την προσέλκυση ξένων
σπουδαστών και µη κρατικά πανεπιστήµια σε συνεργασία µε την
τοπική αυτοδιοίκηση µέχρι να αλλάξουµε το Σύνταγµα. 

Διαφθορά. Υπάρχει ένα ερώτηµα. Ο κ. Νικολούδης ξεκίνησε
από την προηγούµενη κυβέρνηση να ξεριζώσει τη διαφθορά.
Πού είναι; Ποιους ενόχλησε; Γιατί αποµακρύνθηκε; 

Ο έλεγχος του «πόθεν έσχες», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει να φύγει από τη Βουλή -και κακώς η Νέα Δηµοκρατία  τον
έφερε στη Βουλή- και να επιστρέψει στην Αρχή για τον έλεγχο
του µαύρου χρήµατος. 

Και, βέβαια, θα πρέπει να προχωρήσουµε σε όλους τους
αναγκαίους ελέγχους και να βάλουµε όλα τα αναγκαία εµπόδια,
για να µην υπάρχουν τριγωνικές σχέσεις µίντια, πολιτικής και
τραπεζών. 

Τα κανάλια πρέπει να πληρώσουν. Πρέπει να τελειώνουµε
σύντοµα µε τον νόµο για τα κανάλια. Δεν έχουµε ανάγκη από
νέους καναλάρχες αυτήν τη φορά του ΣΥΡΙΖΑ. Έχουµε ανάγκη
από επενδυτές παλιούς και νέους, που θα τηρούν τους κανόνες
χωρίς εξαιρέσεις, που θα τηρούν τους νόµους και που θα
πληρώνουν στο ελληνικό δηµόσιο. 

Πρέπει να δώσουµε, κυρίες και κύριοι, τη µάχη για τα
δικαιώµατα των πολλών, τη µάχη για τους χαµένους του
µνηµονίων, κόντρα στις συντεχνίες και στα συµφέροντα. 

Το Ποτάµι είναι εδώ για να διαλύσει το κοµµατικό κράτος και
να υπερασπιστεί τον κόσµο της δουλειάς. Πρέπει να ανα-
τρέψουµε αυτό το µοντέλο που υπηρέτησαν όλες οι
προηγούµενες κυβερνήσεις µε ελάχιστες εξαιρέσεις, το µοντέλο
του κοµµατικού κρατικού παρεµβατισµού. 

Τα µνηµόνια, αν το σκεφτούµε, αυτό το µοντέλο προστάτεψαν.
Οριζόντιες περικοπές για όλους και στραγγάλισµα της ιδιωτικής
οικονοµίας, όλα για την προστασία της ιερής αγελάδας του
κοµµατικού κράτους. 

Και, βέβαια, θα πρέπει να πούµε ότι το µνηµόνιο δεν το
πλήρωσαν όλοι το ίδιο. Στους ασθενέστερους οικονοµικά τριπλα-
σιάσαµε τη φορολογία, τριπλασιάσατε –για να είµαι ακριβής- τη
φορολογία τα τελευταία πέντε χρόνια. Η µεσαία τάξη εξαϋλώ-
θηκε και βέβαια η ανεργία των νέων εκτοξεύτηκε. Ένας στους
δύο νέους είναι άνεργος.

Και εδώ, πέρα από τις δικές µας ευθύνες, πέρα από τις δικές
µας προσπάθειες, θα πρέπει να έχουµε τις διεκδικήσεις τις συγ-

κεκριµένες από την Ευρωπαϊκή Ένωση και εξηγούµαι.
Χρειαζόµαστε ένα ευρωπαϊκό σύστηµα επιδότησης των ανέρ-

γων στις χώρες που η ανεργία είναι σε απαράδεκτα υψηλά επί-
πεδα. Συµφωνούν στη σοσιαλιστική οµάδα, συµφωνούν στην
Ιταλία και θα πρέπει να το διεκδικήσουµε από κοινού ότι η ανερ-
γία, αυτή η κυκλική, η τεράστια ανεργία για να αντιµετωπιστεί
είναι υποχρέωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, χρειαζόµαστε µια ευρωπαϊκή αντιµετώπιση των φορο-
λογικών παραδείσων και της υψηλής φοροδιαφυγής. Καµµία
χώρα δεν µπορεί µόνη της. Πρέπει να υπάρχει ευρωπαϊκή πολι-
τική. Δεν υπάρχει κι έχουµε καθυστερήσει. Είναι ανάγκη να το
κάνουµε αυτό, δηλαδή να πολεµήσουµε τη φοροδιαφυγή σε όλη
την Ευρώπη, να µην επιτρέψουµε την κίνηση αδήλωτων κεφα-
λαίων όχι µόνο για λόγους ανάπτυξης αλλά κυρίως για λόγους
κοινωνικής δικαιοσύνης. Να αισθάνεται ο Ευρωπαίος πολίτης ότι
δεν υπάρχουν εξαιρέσεις στην αντιµετώπιση των ανθρώπων που
φοροδιαφεύγουν.

Για τη µετανάστευση και το προσφυγικό δεν θα µιλήσω. Με
κάλυψε ο κ. Γιούνκερ. Στις 15 Απριλίου, σας θυµίζω, από τη Μυ-
τιλήνη το Ποτάµι υπέβαλε πέντε συγκεκριµένες προτάσεις για τη
µετανάστευση. Η Κυβέρνηση ούτε που γύρισε να κοιτάξει. Ο κ.
Γιούνκερ, όµως, και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί τώρα τελευταία, µε κα-
θυστέρηση, είναι η αλήθεια, έλαβαν αποφάσεις που ταυτίζονται
µε τις προτάσεις και του δικού µας κινήµατος. Ήταν προτάσεις
που ώθησε η σοσιαλιστική οµάδα, που ώθησαν οι φιλελεύθεροι. 

Θα αναφερθώ µόνο σε µία, σηµαντική, την οποία απ’ τον Απρί-
λιο φωνάζαµε, ότι δηλαδή θα πρέπει να γίνει προσπάθεια η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, η Τουρκία και η Ελλάδα να κάνουν µία
συµφωνία για να σταµατούν οι µεταναστευτικές και προσφυγικές
ροές στα εδάφη της Τουρκίας, να παρέχονται εκεί όλες οι υπη-
ρεσίες που πρέπει στους πρόσφυγες.

Κυρίες και κύριοι, για να πάµε στα δικά µας, τα πολύ δικά µας,
αυτή η Βουλή θα πρέπει να ψηφίσει να είναι αναθεωρητική η επό-
µενη Βουλή. Συµφωνούµε όλοι. Νοµίζω ότι θα µαλώσουµε στο τι
θα πρέπει να αναθεωρήσουµε, αλλά θα πρέπει να κάνουµε αυτήν
την κουβέντα. Θα πρέπει η επόµενη Βουλή να είναι αναθεωρη-
τική. Και βέβαια, θα πρέπει να αλλάξουµε τα άρθρα που αφορούν
την ευθύνη Υπουργών, που αφορούν τους Βουλευτές, να υπάρ-
χει αίσθηση στον πολίτη ότι αντιµετωπίζεται το ίδιο ο Υπουργός
και το ίδιο ένας πολίτης, εάν παρανοµεί. 

Και βέβαια αυτή η Βουλή θα πρέπει να ψηφίσει ένα νέο εκλο-
γικό νόµο. Σπάσιµο των µεγάλων περιφερειών ώστε οι Βουλευτές
στη Β’Αθήνας, στην Α’Αθήνας να µην έχουν ανάγκη τα κανάλια
και να µην έχει κάθε καναλάρχης µια µικρή οµάδα Βουλευτών,
µε βάση τις εµφανίσεις που έχουν κάνει προεκλογικά στα κανά-
λια. Θα πρέπει να καταργήσουµε το µπόνους των πενήντα
εδρών. Το πρώτο κόµµα, για µας, πρέπει να έχει ένα προβάδι-
σµα, ανάλογα µε το ποσοστό του. Μπορούµε να βρούµε µια
λύση.

Επειδή είναι ένα πολύ µεγάλο πακέτο, προτείνουµε το εξής:
Τη σύσταση µιας επιτροπής, όχι κοµµατικής επιτροπής, µιας επι-
τροπής επαϊόντων, µε τη συµµετοχή κάποιων προσωπικοτήτων
και απ’ τα κόµµατα, που µέσα σε έξι µήνες θα εκπονήσει ένα νέο
σχέδιο για την αναγέννηση του πολιτικού συστήµατος: Σύν-
ταγµα, Κανονισµός της Βουλής και εκλογικός νόµος µαζί και τα
τρία. Γιατί θα πρέπει να παραδεχτούµε αυτό που λέει η κοινωνία,
ότι αυτό το σύστηµα είναι νεκρό και κοστίζει πολύ και κυρίως πα-
ράγει πάρα πολλά λάθη.

Καλούµε, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ, τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρα-
τία να πάρουν θέση συγκεκριµένη. Το ΠΑΣΟΚ πήρε θέση κι είναι
θετικό. Αλλά να το πούµε ξεκάθαρα. Αλλαγή του εκλογικού
νόµου απ’ αυτήν τη Βουλή µε διακόσιες ψήφους! Αυτό να δε-
σµευτούµε και αυτό µπορούµε να κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Ο στόχος για το Ποτάµι είναι να αλλάξουµε το πολιτικό σύ-

στηµα και όχι να γίνουµε µέρος του παλαιού.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Διακόσιες,

δηλαδή χωρίς τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Η Νέα Δηµοκρατία θα συµφωνήσει. Μου έκανε νόηµα ο
Μεϊµαράκης.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. Μην κάνετε
νοήµατα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Θα συµφωνήσει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Αυτήν τη φορά θα συµφωνήσει. Υποψιάζοµαι ότι στην προ-
ηγούµενη κουβέντα, επειδή η Νέα Δηµοκρατία νόµιζε ότι θα είναι
πρώτο κόµµα, ήθελε αυτό το µπόνους των πενήντα εδρών. Τώρα
νοµίζω ότι έχει προσγειωθεί σε µια πιο λογική θέση, µια πιο δη-
µοκρατική θέση, ότι αυτό το µπόνους των πενήντα εδρών είναι
αντιδηµοκρατικό. Όλοι προσγειώνονται κάποια στιγµή αλλά
εµείς το λέµε εξ αρχής, ότι αυτό το µπόνους bonus είναι αντιδη-
µοκρατικό.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιτρέψτε µου να κλείσω.
Ο λαός µας πρέπει να αποκτήσει την αυτοπεποίθησή του, η

οποία έχει χαθεί µέσα από τις συνεχείς διαψεύσεις. Οι αυτοδη-
µιούργητοι, οι άνθρωποι που έχουν δηµιουργήσει στη χώρα, οι
άνθρωποι που έχουν πέσει και έχουν σηκωθεί, µπορούν να αλ-
λάξουν την καταθλιπτική ροή των πολιτικών πραγµάτων. 

Για να προσγειωθώ, όµως, στην πραγµατικότητα, γιατί εµείς
δεν είµαστε νικητές -εµείς είµαστε ένα κόµµα του 4%- θα πρέπει
να πω το εξής: Οι έντεκα Βουλευτές του κινήµατός µας µε σο-
βαρότητα και αποφασιστικότητα θα κάνουν τα πάντα για να πε-
ρισώσουν όσα λογίζονται σηµαντικά στη ζωή των πολιτών.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Τσίπρα, να σας πω το εξής: Θα συ-
νιστούσα να πείτε στα στελέχη σας, να έχουν µια πιο µετρηµένη
γλώσσα απέναντι στο Ποτάµι. Κάποιοι, που αυτήν τη φορά είναι
και στο Υπουργικό Συµβούλιο, ο κ. Σκουρλέτης ας πούµε, έκανε
καριέρα λοιδορώντας το Ποτάµι, ως προϊόν της διαπλοκής.
Τώρα πια που τα εξώφυλλα µαρτυρούν τις φιλίες,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
…τώρα πια που εσείς κυβερνάτε και οι αποφάσεις σας µαρτυ-

ρούν τις επιλεκτικές σχέσεις µε κάποιους ανθρώπους του πα-
λαιού συστήµατος, τώρα κάποιοι από το ΣΥΡΙΖΑ αλλάζουν
τροπάριο και µιλούν για το ακροδεξιό Ποτάµι.

Δεν ξέρω αν είχατε τον χρόνο και αν είχατε την οποιαδήποτε
ευθύνη, χθες το βράδυ βγήκε από το γραφείο σας µια ανακοί-
νωση που είναι µνηµείο ανευθυνότητας και γκεµπελισµού. Μιλάει
για το Ποτάµι ότι συµπεριφέρεται ως ακροδεξιό κόµµα. Δεν θέλω
να δώσω συνέχεια αλλά λέω ότι αν θέλετε να συνεννοηθούµε την
επόµενη περίοδο, να είσαστε πολύ προσεκτικοί στη γλώσσα που
χρησιµοποιείτε απέναντι στους πολιτικούς σας αντιπάλους, …

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Συγκρατήσου.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): … γιατί µπορεί να υπάρξουν µετωπικές συγκρούσεις που
θα τις αντιµετωπίσει η δικαιοσύνη και δεν θα είναι προς όφελος
της δηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε, κύριε Πρό-
εδρε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Ολοκληρώνω.

Κύριε Τσίπρα, µας απευθύνατε προχθές µια πρόσκληση. Να
σας απαντήσω ειλικρινά. Πρώτον, δεν σας εµπιστευόµαστε. Ξέ-
ρετε ότι έχουµε λόγους να µη σας εµπιστευόµαστε, γιατί πολλά
πράγµατα που συµφωνήσαµε και στη συνάντηση των πολιτικών
Αρχηγών δεν έγιναν αποδεκτά από εσάς τελικά. 

Εµείς δεν συµφωνούµε µε τις νεοφιλελεύθερες πολιτικές αλλά
ούτε µας ενθουσιάζουν οι γραφικές προσεγγίσεις των στελεχών
σας και υµών προσωπικά. Στα λίγα καλά θα λέµε «ναι». Είµαστε
αποφασισµένοι. Στα πολλά στραβά, θα είµαστε απέναντί σας.
Είναι τόσο απλό για εµάς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
παρακαλώ;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κι

εγώ παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα δώσω τον λόγο στον κ.

Σκουρλέτη για ένα λεπτό και για άλλο ένα λεπτό στον κ. Παρα-
σκευόπουλο.

Παρακαλώ πολύ, όµως, επειδή δεν έχουµε άπλετο χρόνο, οι
Υπουργοί να τοποθετηθούν για πολύ λίγο.

Ο κ. Φλαµπουράρης, όπως ανέφερε και ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, επειδή έπεται στο Βήµα, θα ενσωµατώ-
σει εκεί αυτό που θα πει.

Ορίστε, κύριε Σκουρλέτη, για µισό λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Και λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω στον κ. Θεοδωράκη πως, όταν απευθύνεται στο

Κοινοβούλιο, πρέπει να καταλάβει ότι δεν µιλάει στον καθρέφτη
και στον εαυτό του. Τίποτα άλλο!

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
πριν ο κ. Θεοδωράκης πει ότι θα πρέπει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
και τα µέλη της να προσέχουν τα λόγια τους και να τα µετρούν,
όταν απευθύνονται στους άλλους, είπε ότι ο νόµος Παρασκευό-
πουλου βαρύνεται ήδη µε δύο φόνους.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Ποταµιού)
Αυτή η κακολογία έχει πλέον χαρακτηριστικά προπαγάνδας,

διότι επαναλαµβάνεται διαρκώς µήπως και πιάσει, παρά το ότι
είναι ψευδής. 

Απλώς επαναλαµβάνω, σεβόµενος τον χρόνο, ότι οι καινοτο-
µίες του πρόσφατου νόµου αφορούσαν µόνο ειδικές κατηγορίες
κρατουµένων, όπως οι ανάπηροι, οι φιλοξενούµενοι αλλοδαποί,
οι ανήλικοι και οι υπερήλικες και όχι άλλες κατηγορίες κρατου-
µένων, όπως εκείνοι οι οποίοι υποτροπίασαν και τέλεσαν δολο-
φονίες ή ανθρωποκτονίες µετά την απόλυσή τους. Νοµίζω ότι η
κακολογία αυτή είναι αχαρακτήριστη και δεν χρειάζεται να µι-
λήσω περισσότερο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο Γραµµα-

τέας και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας για
είκοσι δύο λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Με λίγη ανοχή. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Από το Βήµα της Βουλής θέλουµε να απευθυνθούµε κυρίως
στον λαό και να τονίσουµε ότι µπορεί και πρέπει να υπάρξει ρι-
ζική αλλαγή πορείας, ότι υπάρχει δρόµος ανάπτυξης που µπορεί
να ικανοποιήσει τις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες, ότι ο δρόµος
που έχει ακολουθήσει µέχρι σήµερα, µάς οδηγεί µόνο σε συνε-
χείς θυσίες. Δεν είναι µονόδροµος, όπως τον παρουσιάζουν όλες
οι άλλες πολιτικές δυνάµεις.

Πολύ περισσότερο, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν έχετε δικαίωµα
να ερµηνεύετε το 36% που σας έδωσε ο ελληνικός λαός στις
πρόσφατες εκλογές, ως έγκριση των αντιλαϊκών πολιτικών σας,
των σκληρών µέτρων που φέρνετε. Εδώ που τα λέµε, από που κι
ως που δεν έχουν δικαίωµα οι άλλες δυνάµεις να ασκούν κριτική
σ’ ένα κόµµα που πήρε µια πλειοψηφία; Ευκαιριακή ή µονιµό-
τερη, δεν έχει σηµασία. Τι πάει να πει «ο λαός µίλησε»; Ξέρετε
πόσα κόµµατα ο λαός τα έβγαλε πανηγυρικά και µε πολύ µεγα-
λύτερα ποσοστά από τα δικά σας και τελικά τα έριξε στα Τάρ-
ταρα µέχρι εξαφάνισης; 

Όταν ήσασταν αντιπολίτευση και µάλιστα αντιπολίτευση αυτού
του 4%-5%, όπως είναι άλλα κόµµατα σήµερα, κάνατε κριτική
στα εκάστοτε κόµµατα του 40%, του 45%, του 48% και πολύ
σωστά. Από που κι ως που σήµερα δεν το ανέχεστε εσείς και
απαντάτε αφ’ υψηλού «ο λαός µίλησε και αναγνώρισε»; Επειδή
είστε εσείς ο εξουσιαστής τώρα; Επειδή κάθεστε στις υπουργι-
κές και πρωθυπουργικές καρέκλες; Δεν θα είναι µακριά, σας το
λέµε, η ώρα που ο ελληνικός λαός θα βγάλει συµπεράσµατα για
το πως αξιοποιούν κάθε φορά την ψήφο του. 

Κυρίες και κύριοι, προχθές ο κ. Τσίπρας για τις ανάγκες της
διαφοροποίησης του κόµµατός του από τις επί της ουσίας σύµ-
µαχες δυνάµεις του στην ψήφιση του µνηµονίου, δηλαδή τη Νέα
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Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι, επανέφερε την ψευδεπί-
γραφη αντινεοφιλελεύθερη διαχωριστική γραµµή, αφού πλέον
δεν µπορεί να υποστηρίξει την επίσης ψευδεπίγραφη αντιµνηµο-
νιακή γραµµή που υποστήριζε µέχρι τον Γενάρη του ’15 έως τον
τελευταίο Ιούλη, οπότε µπήκε «στα γεµάτα» στο κλαµπ των υπο-
λοίπων yesmen. 

Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού υπόσχον-
ται ξανά µια ανάπτυξη κοινωνικής ισότητας και ευηµερίας, όπως
είπε, που θα ωφελεί δήθεν το µεγάλο κεφάλαιο και επίσης ταυ-
τόχρονα και τον λαό µας. Ο κ. Τσίπρας επαναλαµβάνει, δηλαδή,
τα γνωστά χιλιοειπωµένα εργαλεία και µέσα, που θα διασφαλί-
σουν τάχα αυτόν το στόχο, την προσέλκυση επενδύσεων, που
θα εστιάζουν στην καινοτοµία, στη ποιότητα που παραγόµενου
εµπορεύµατος, στην αξιοποίηση των κρατικών επενδύσεων και
των µεγάλων κοινοτικών πακέτων, την αναδιάρθρωση του δηµο-
σίου χρέους, την επιτάχυνση των αναδιαρθρώσεων που καθυ-
στερούν.

Στην πραγµατικότητα επαναλαµβάνει όλα αυτά που µας έφε-
ραν σε ακόµα πιο βάρβαρο τρίτο µνηµόνιο, σε προαπαιτούµενα,
σε νέα σκληρά µέτρα, άσχετα από το πώς βαφτίζονται κάθε
φορά.

Αν κοιτάξουµε τα Πρακτικά της Βουλής, θα βρούµε πανοµοι-
ότυπες σχεδόν οµιλίες και υποσχέσεις σε προγραµµατικές δη-
λώσεις όλων των προηγούµενων Πρωθυπουργών, ανεξάρτητα
από το σε ποιο κόµµα ανήκαν ή αν ήταν σε κυβερνητικό σχήµα
µονοκοµµατικής κυβέρνησης ή σε κυβερνητικό σχήµα συνεργα-
σίας προθύµων.

Θα εντοπίσετε σχετικά εύκολα ότι όλα αυτά που σερβίρονται
ως φρέσκιες ιδέες και δήθεν νέο µοντέλο παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης, είναι αντίγραφα των ίδιων παλιών ιδεών για έναν ανύ-
παρκτο, ανθρώπινο καπιταλισµό. 

Θυµηθείτε µόνο πόσα δισεκατοµµύρια ευρώ διοχετεύτηκαν
στη χώρα µε το δεύτερο και τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης,
µε το ΕΣΠΑ, µε τα προγράµµατα ενίσχυσης της καινοτοµίας. Με
το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο διοχετεύτηκαν πάνω από 45 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, µε το ΕΣΠΑ 2007-2013 πάνω από 40 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

Μέσα από αυτά τα προγράµµατα δόθηκαν πολλά δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για την ενίσχυση της καινοτοµίας, της παραγωγικό-
τητας. Ωστόσο τελικά τι κέρδισε ο λαός µας µέσα από αυτήν τη
χρηµατοδότηση; Κερδισµένοι βγήκαν µόνο οι εγχώριοι και οι
ξένοι όµιλοι. 

Όσο βαδίζουµε σε αυτόν τον δρόµο, οι µισθωτοί του δηµόσιου
και ιδιωτικού τοµέα, οι αυτοαπασχολούµενοι-ΕΒΕ, οι αγρότες θα
έχουν νέες απώλειες και στη φάση της κρίσης, για να ανακάµ-
ψουν τα κέρδη των µεγάλων οµίλων, και στη φάση της όποιας
ανάκαµψης, για να αυξηθούν τα κέρδη και να βελτιωθεί η αντα-
γωνιστικότητά τους. Δεν υπάρχει πολιτική διαχείρισης και µον-
τέλο καπιταλιστικής ανάπτυξης που να µπορεί να οδηγήσει σε
έναν καπιταλισµό χωρίς εκµετάλλευση, φτώχεια, ανεργία.

Οι σύγχρονες δυνατότητες της τεχνολογίας, που επιτρέπουν
να µειωθεί ο αναγκαίος χρόνος για την παραγωγή εµπορευµά-
των, αξιοποιούνται από το κεφάλαιο σε βάρος των εργαζοµένων,
της εργατικής τάξης. Από τη µια έχουµε τη µεγάλη στρατιά των
ανέργων και από την άλλη αυξάνει η εκµετάλλευση, η εντατικο-
ποίηση όσων εργάζονται.

Η αντιλαϊκή επίθεση για τη στήριξη των κερδών του κεφαλαίου
δεν αφορά µόνο την Ελλάδα αλλά όλα τα κράτη-µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής είτε
έχουν είτε δεν έχουν µνηµόνιο είτε είναι στην Ευρωζώνη είτε
έχουν εθνικό νόµισµα. Γι’ αυτό και εφαρµόζεται σε όλη την Ευ-
ρώπη η στρατηγική «Ευρώπη 2020».

Το που οδηγεί συγκεκριµένα αυτός ο δρόµος και η πολιτική
όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων το ξέρουµε πολύ καλά.
Οι άνεργοι έχουν ξεπεράσει το ενάµισι εκατοµµύριο, ενώ στις νε-
ότερες ηλικίες σχεδόν ο ένας στους δύο δεν µπορεί να βρει δου-
λειά. Το λαϊκό εισόδηµα έχει υποχωρήσει σχεδόν 25% και αν
υπολογίσουµε την αύξηση των φόρων και την εκτίναξη του κό-
στους ζωής, οι εργαζόµενοι έχουν απωλέσει το µισό βιοτικό τους
επίπεδο.

Αποτελεί πρόκληση να παρουσιάζει ο κ. Τσίπρας ως επίτευγµα

της κυβερνώσας Αριστεράς ότι θα διασφαλίσει ένα πιάτο φαΐ σε
κάποιες οικογένειες που ζουν πραγµατικά σε συνθήκες ακραίας
φτώχειας, την ώρα που την περίοδο της κρίσης επενδύθηκαν 140
δισεκατοµµύρια ευρώ στο εξωτερικό από την ντόπια άρχουσα
τάξη.

Ακόµα µεγαλύτερη πρόκληση είναι χρησιµοποιείτε τα θύµατα
της ακραίας φτώχειας, για να κλιµακώσετε, κύριε Τσίπρα, την
επίθεση στη µεγάλη µάζα των υπολοίπων µισθωτών και αυτοα-
πασχολουµένων. Από τη µια το κράτος θα εγγυάται ένα επίδοµα
πείνας µέσα σε αυτό το εθνικό σύστηµα κοινωνικής αλληλεγγύης
και από την άλλη θα κατεδαφίζει όσα ασφαλιστικά δικαιώµατα
έχουν αποµείνει για την πλειοψηφία των µισθωτών των συνταξι-
ούχων.

Επίσης, αποτελεί πρόκληση να εµφανίζετε ως απάντηση στην
ανεργία τις οκτάµηνες συµβάσεις εργασίας µε συνθήκες γαλέ-
ρας, για να γίνεται συνεχής ανακύκλωση των ανέργων. Γνωρί-
ζουµε ήδη πολύ καλά τι κρύβεται πίσω από τις ωραίες λεξούλες
για ειδικά προγράµµατα αντιµετώπισης της ανεργίας. 

Όλα τα υπόλοιπα κόµµατα έχουν ψηφίσει και αποδεχθεί τη
θέση του τρίτου µνηµονίου ότι η Ελλάδα θα σχεδιάσει και θα
εφαρµόσει ένα ευρύ φάσµα µεταρρυθµίσεων στην αγορά εργα-
σίας, στην αγορά εµπορευµάτων, µε πλήρη συµµόρφωση µε τις
απαιτήσεις της τρόικας, δηλαδή την κατάργηση ακόµα περισσό-
τερων κατακτήσεων και δικαιωµάτων για τον λαό.

Και όλα αυτά µάλιστα τη στιγµή που είναι υπαρκτή η πιθανό-
τητα να εκδηλωθεί νέα διεθνή συγχρονισµένη κρίση µε βάση τα
σηµάδια και των µικρών ρυθµών στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και την επιβράδυνση της ανάπτυξης στην Κίνα και την
ύφεση στην Ιαπωνία, την αύξηση της ανισόµετρης ανάπτυξης
στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Ευρωζώνης.

Ό,τι και να µας λένε αυτές τις τρεις µέρες στη Βουλή, το γε-
γονός είναι αδιαµφισβήτητο. Έχουν υπογράψει ότι το νέο Μεσο-
πρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2016-2019
θα περιέχει µεγάλη και αξιόπιστη δέσµη παραµετρικών µέτρων
και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων.

Είναι γνωστό ότι το νέο µνηµόνιο βέβαια προβλέπει νέα φορο-
επιδροµή στον λαό. Ο ΕΝΦΙΑ µονιµοποιείται, η εισφορά αλλη-
λεγγύης αυξάνεται σηµαντικά και γίνεται µόνιµη. Οι
αυτοαπασχολούµενοι φορολογούνται από το πρώτο ευρώ, οι
αγρότες βρίσκονται στο στόχαστρο µιας πραγµατικής φορολο-
γικής καταιγίδας, µε εκτίναξη της άµεσης φορολογίας, ΦΠΑ στα
αγροτικά εφόδια, κατάργηση αφορολόγητου.

Βέβαια τσιµουδιά για όσα έχασε ο µισθωτός τα προηγούµενα
χρόνια. Διακηρυγµένος στόχος, είναι να αυξηθούν τα πρωτογενή
πλεονάσµατα που θα φτάσουν στο 3,5% του ΑΕΠ στο 2018 και
θα παραµείνουν εκεί, για να βρεθούν πόροι χρηµατοδότησης των
µονοπωλιακών οµίλων. Και φυσικά για να γίνει αυτό, απαιτείται
πρόσθετη αύξηση φόρων, πρόσθετη µείωση κρατικών δαπανών
που θα φτάνουν αθροιστικά τα 8 δισεκατοµµύρια.

Το µόνο που είναι σίγουρο από τη συµφωνία που έχει υπογρά-
ψει ο ΣΥΡΙΖΑ, µε τη βοήθεια βέβαια της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΠΑΣΟΚ και του Ποταµιού, είναι ότι τα πλεονάσµατα του 3,5% του
ΑΕΠ για όλη την περίοδο αποπληρωµής, θα τα πληρώνει πάλι ο
ελληνικός λαός µε νέα, συνεχή, δυσβάσταχτα µέτρα.

Για ποια σύγκρουση, λοιπόν, µε το παλιό καθεστώς και την οι-
κονοµική ολιγαρχία µιλάτε, κύριε Τσίπρα; Μήπως θα αυξήσετε
τη φορολογία των εφοπλιστών; Μήπως θα αλλάξετε το σηµερινό
απαράδεκτο καθεστώς µε το οποίο οι όµιλοι δεν συνεισφέρουν
ούτε το 1/10 των συνολικών φορολογικών εσόδων;

Με τον µανδύα της καταπολέµησης δήθεν της φοροδιαφυγής,
προετοιµάζεται η φοροεπίθεση στα λαϊκά στρώµατα που δεν βρί-
σκονται σε κατάσταση απόλυτης φτώχειας. Το µεγάλο κεφάλαιο
δεν θα φορολογηθεί καθώς το πλαίσιο της νόµιµης φοροαποφυ-
γής των οµίλων παραµένει ενεργό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα από τα βασικά επιχειρήµατα
της Κυβέρνησης, είναι ότι για πρώτη φορά ανοίγει το ζήτηµα
αποµείωσης του δηµοσίου χρέους. Όµως η αλήθεια βρίσκεται
στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση. Δεσµεύθηκαν πως δεν θα
γίνει κούρεµα, δηλαδή µείωση του χρέους, και πως η ελληνική
Κυβέρνηση δεσµεύεται να το αποπληρώσει. Προτείνουν τώρα
ένα άπλωµα των δανειακών υποχρεώσεων σε περισσότερα χρό-
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νια, που θα συνοδευτεί µε νέα αντιλαϊκή επίθεση όπως έγινε µε
το κούρεµα του PSI.

Την επιτάχυνση των αντιλαϊκών αναδιαρθρώσεων ζητούν οι
σύµµαχοί σας, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και οι Ηνωµένες
Πολιτείες, τους οποίους δεν σταµατάτε βέβαια να ευχαριστείτε
το τελευταίο διάστηµα. 

Ο λαός θα συνεχίσει να πληρώνει ένα χρέος το οποίο δεν δη-
µιούργησε και από το οποίο φυσικά ούτε στο ελάχιστο επωφε-
λήθηκε ο ίδιος. Όποια βελτίωση κι αν υπάρξει στους όρους
αποπληρωµής του χρέους, αυτή θα αξιοποιηθεί για την κρατική
στήριξη της επενδυτικής δραστηριότητας κάποιων οµίλων, όπως
ο ίδιος ο κ. Τσίπρας οµολόγησε στην οµιλία του.

Οι συνταξιούχοι θα δουν νέες ακόµα µεγαλύτερες µειώσεις
συνολικού ύψους πάνω από 2 δισεκατοµµυρία ευρώ µέχρι το
2016. Εκτός από την αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης µέσα
από τη φόρµουλα της ποινικοποίησης κάθε πρόωρης συνταξιο-
δότησης, τις αυξήσεις στις κρατήσεις των συντάξεων, ετοιµά-
ζονται νέα επιπρόσθετα µέτρα, όπως η κατάργηση του ΕΚΑΣ
αλλά και η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος.

Ό,τι άλλο κι αν λέγεται αυτές τις µέρες είτε από τους βασικούς
εκπροσώπους της Κυβέρνησης, των άλλων κοµµάτων, από τους
λαγούς τους, ο λαός µας τ’ ακούει βερεσέ. Θα πρέπει να τα
ακούει βερεσέ. Γιατί στόχος των αλλαγών του ασφαλιστικού που
αποτελεί τον κεντρικό άξονα της γενικότερης πολιτικής της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του κεφαλαίου –και για τον λόγο αυτό τί-
θεται ως βασικό παραδοτέο από τη συµφωνία– είναι η στενότερη
σύνδεση µεταξύ εισφορών και παροχών, δηλαδή η µεταφορά
των ασφαλιστικών βαρών στις πλάτες των εργαζοµένων στη
γραµµή της ανταποδοτικότητας στην κοινωνική ασφάλιση. 

Εκτός από αυτά, ο ΣΥΡΙΖΑ φυσικά εγκαταλείπει τις πολλαπλές
προηγούµενες δεσµεύσεις του σχετικά µε τις ιδιωτικοποιήσεις.
Στα σκαριά είναι και η κατεδάφιση συνδικαλιστικών δικαιωµάτων
που έχουν αποµείνει, ενώ ανοίγει και ο δρόµος για την πάγια επι-
δίωξη του κεφαλαίου για την απελευθέρωση των οµαδικών απο-
λύσεων. 

Η επίκληση στις βέλτιστες πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης
γίνεται ακριβώς για να µασκαρευτούν αυτά τα νέα µέτρα, συγ-
καλύπτοντας πως σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων αποδοµούνται συστηµατικά. 

Για να κρύψουν αυτήν τη ζοφερή πραγµατικότητα, οι συγκυ-
βερνώντες αλλά και οι άλλες δυνάµεις της Αντιπολίτευσης, που
αντικειµενικά συµπλέουν µε την Κυβέρνηση, µιλάνε όλοι τους για
τα περιβόητα ισοδύναµα µέτρα, για δήθεν αναδιαπραγµάτευση
της συµφωνίας, ώστε να αλλάξουν κάποια και από αντιλαϊκά –
δήθεν αίφνης- να γίνουν φιλολαϊκά. 

Ισχυρίζονται, για παράδειγµα, πως µε το δικό τους παράλληλο
πρόγραµµα ο καθένας θα κάνει τα πράγµατα καλύτερα για το
λαό. Επικεντρώνονται γι’ αυτό σε ορισµένες επιµέρους πλευρές,
επιδιώκοντας να αποδεχτεί ο λαός µας ως µονόδροµο την πο-
ρεία που τον οδηγεί στη φτώχεια, στη χρεοκοπία.

Αλλά η αλήθεια δεν κρύβεται. Με τα δύο προηγούµενα µνηµό-
νια, τα λαϊκά στρώµατα έχασαν περίπου 40%-50% του βιοτικού
τους επιπέδου. Το νέο «µνηµόνιο Τσίπρα» έρχεται να προσθέσει
νέα βάρη σε µισθούς, συντάξεις, εργασιακές σχέσεις, φόρους,
κόστος ζωής, που αθροιστικά φτάνουν τουλάχιστον το 20%.

Καλούν τον λαό να αποδεχτεί το ύψος της θυσίας και απλά να
διαλέξει την τσέπη από την οποία θα του τα πάρουν ή την ειδική
οµάδα που θα τα υποστεί αυτά, προσπαθώντας να διαχωρίσουν
και τους εργαζόµενους µεταξύ τους. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα είναι ο ΦΠΑ στα ιδιωτικά σχολεία, στα φροντιστήρια. 

ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία αποδέχονται ότι ο λαός θα πλη-
ρώσει το µέτρο και εµφανίζουν ως δίληµµα το ψεύτικο ερώτηµα:
«Σε ποια άλλη τσέπη του λαού θέλετε να µεταφέρουµε το κό-
στος»;

Το ΚΚΕ µπαίνει µπροστά και καλεί τον λαό να οργανώσει την
πάλη του, να οργανώσει την αντεπίθεσή του. Το ΚΚΕ είναι η δύ-
ναµη που µπορεί να οδηγήσει στον πραγµατικά διαφορετικό,
ανώτερο τύπο οργάνωσης της οικονοµίας της κοινωνίας. Όταν
ο λαός αποφασίσει πραγµατικά να πάρει την τύχη στα χέρια του,
τίποτα δεν µπορεί να τον σταµατήσει. 

Η κοινωνικοποίηση που λέµε εµείς, µε την «ξύλινη» γλώσσα

µας, των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, των εργοστασίων,
των υποδοµών, της γης, θα απελευθερώσει τις τεράστιες παρα-
γωγικές δυνατότητες της χώρας, τις πλούσιες ενεργειακές
πηγές της, τον ορυκτό της πλούτο.

Σηµαντική θα είναι η συµβολή της εγχώριας, για παράδειγµα,
φαρµακοβιοµηχανίας στη µείωση των αναγκών σε εισαγόµενα
φάρµακα, αφού ο προσανατολισµός της παραγωγής, δεν θα γί-
νεται µε βάση το κριτήριο του καπιταλιστικού κέρδους.

Αντίστοιχα, η βιοµηχανία κρέατος-γάλακτος θα προσανατολι-
στεί µε κριτήριο και µε προτεραιότητα την κάλυψη των βασικών
αναγκών της χώρας και του λαού µας. Στον κλάδο του µετάλλου
θα προχωρήσει η επεξεργασία των πρώτων υλών, όπως η παρα-
γωγή ανοξείδωτου χάλυβα.

Οι κοινοτικές δεσµεύσεις που υπάρχουν για την ελληνική πα-
ραγωγή από τη ναυπήγηση των πλοίων, µέχρι την κτηνοτροφική
παραγωγή, θα καταργηθούν. Η αποδέσµευση της Ελλάδας από
το ΝΑΤΟ, από την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα δώσει δυνατότητες να
συναφθούν αµοιβαίες σχέσεις, επωφελείς διεθνείς συµφωνίες
µε άλλες χώρες. 

Την πραγµατικότητα είναι λάθος να την σκεφτόµαστε ή να την
αντιµετωπίζουµε στατικά. Η δηµιουργία µιας τέτοιας θετικής για
τον λαό κατάστασης µέσα στην Ελλάδα, µε πορεία όµως ανα-
τροπής της εξουσίας των µονοπωλιακών οµίλων, θα συµβαδίσει
αντικειµενικά µε µεγάλες αλλαγές του συσχετισµού δύναµης
στην ευρύτερη περιοχή.

Η λαϊκή εξουσία, η πραγµατική λαϊκή εξουσία, θα εκµεταλλευ-
τεί σε κάθε περίπτωση στο έπακρο και τις αντιθέσεις ανάµεσα
στα ιµπεριαλιστικά κέντρα για να καλύψει τις αναγκαίες εισαγω-
γές για την εγχώρια παραγωγή, όπου χρειάζονται.

Είναι ο µοναδικός δρόµος που αποτρέπει την επικίνδυνη συµ-
µετοχή της χώρας σε στρατιωτικά σχέδια του ΝΑΤΟ, των Ηνω-
µένων Πολιτειών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που στρέφονται σε
βάρος των λαών. Είναι ο µοναδικός δρόµος, για να µην εµπλε-
κόµαστε συνεχώς στο κουβάρι των αντιθέσεων των ιµπεριαλι-
στών που τσακώνονται µεταξύ τους άγρια για το πως θα
µοιράσουν τους δρόµους του πετρελαίου, του φυσικού αερίου.

Είναι δρόµοι βέβαια που, όπως όλοι µας ξέρουµε σ’ αυτήν εδώ
την Αίθουσα κι έξω απ’ αυτήν, πάντα οδηγούν σε αιµατηρούς πο-
λέµους και συγκρούσεις.

Για τα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής και άµυνας τσιµουδιά
δεν έβγαλε ο κύριος Πρωθυπουργός προχθές, κατά την κεντρική
του οµιλία ούτε µία κουβέντα. Δεν του λέµε να κάνει ανάλυση βέ-
βαια. Αυτά φαντάζοµαι θα τα κάνει ο Υπουργός Εξωτερικών.
Όµως, µε δυο λόγια, θα µπορούσε να δώσει το βασικό στίγµα
της Κυβέρνησής του.

Δεν το έκανε, πιστεύουµε, γιατί τα ανταλλάγµατα που έδωσε
και τα παιχνίδια που παίζει µε τους ευρωατλαντικούς συµµάχους,
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, το ΝΑΤΟ άλλα ιµπερια-
λιστικά κέντρα είναι επικίνδυνα και για τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της χώρας και του λαού µας και για τη βαθύτερη παραπέρα εµ-
πλοκή της Ελλάδας σε νέες επικίνδυνες αντιθέσεις και ανταγω-
νισµούς.

Έχετε µεγάλη ευθύνη που δίνετε τη δυνατότητα σε κόµµατα
που κυβέρνησαν και µας οδήγησαν ως εδώ, να µπορούν σήµερα
να δηµαγωγούν εξαιτίας της πολιτικής σας, που συµπλέει στην
ουσία µαζί τους.

Το ΚΚΕ αποτελεί σήµερα τη µοναδική εγγύηση γνήσιας, λαϊ-
κής αντιπολίτευσης µέσα κι έξω απ’ τη Βουλή, µε γραµµή σύγ-
κρουσης µε τον πραγµατικό αντίπαλο των εργαζοµένων του
λαού µας, που είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση, το κεφάλαιο, η εξουσία
τους. Προτάσεις νόµου, τροπολογίες, κάθε µορφή διαθέσιµη
µέσα στη Βουλή θα την αξιοποιούµε, για να διεκδικούµε ακριβώς
µέτρα ανακούφισης του λαού, της νεολαίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για όλους τους παραπάνω λό-
γους, δεν δίνουµε καµµιά ανοχή στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ –
ΑΝΕΛ, δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης. Καλούµε και τα λαϊκά
στρώµατα της πατρίδας µας να µη δώσουν άλλη ανοχή.

Πέρασε ο χρόνος της ανοχής. Πέρασαν ήδη οχτώ µήνες πλέον
και ας µη βαυκαλίζονται οι κυβερνώντες µε το ότι τρεις φορές
µέσα σε οχτώ µήνες ο λαός τους έδωσε την πλειοψηφία. Ο λαός
ξέρει ότι τουλάχιστον τις δύο προηγούµενες τις αξιοποίησε η
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συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ για να ερµηνεύσει κατά πως
ήθελε το εκλογικό της αποτέλεσµα, αλλάζοντας τις προεκλογι-
κές της δεσµεύσεις και τη θέληση του λαού µας.

Μέσα στη σαπίλα αυτού του αστικού πολιτικού συστήµατος
του καπιταλισµού, οι εκλογικές µάχες, τα διάφορα δηµοψηφί-
σµατα συνήθως γίνονται όχι για να εκφραστεί η πραγµατική
λαϊκή θέληση αλλά για να χειραγωγηθεί ο λαός, να πέσει στην
παγίδα της κατ’ όνοµα δηµοκρατίας που αξιοποιούν επιτήδειοι,
για να υπηρετήσουν όχι λαϊκά συµφέροντα αλλά µικροκοµµατικά
παιχνίδια, να διαχειριστούν τις αντιφάσεις τους, αν θέλετε, τα
αδιέξοδα που γεννά η αντιλαϊκή τους πολιτική, η οποία πάντα
ντύνεται τη στολή του µασκαρά νέου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µην το βαράτε αυτό το κουδουνάκι.
Τα ίδια υπηρετούν και τα διάφορα που ακούγονται περί πάτα-

ξης της διαφθοράς, της διαπλοκής και πάει λέγοντας που πολύ
σύντοµα θα αποδειχθούν αέρας κοπανιστός, πιστεύουµε, όπως
όλα τα σχετικά και αντίστοιχα µέχρι σήµερα, εκτός βέβαια από
κάποιους ξοφληµένους –να το πούµε έτσι- για το πολιτικό σύ-
στηµα, που το ίδιο τους δίνει βορά, αφού βέβαια το έχουν υπη-
ρετήσει ποικιλοτρόπως, στις ορέξεις κάποιων άλλων, νέων
τζακιών, που βιάζονται να αναδειχθούν για να φάνε κι αυτοί µε
τη σειρά τους, ρουφώντας το αίµα πάλι του λαού.

Και είναι ένας λαός που αργοπεθαίνει στα νοσοκοµεία των µε-
γάλων ελλείψεων, ελλείψεων σε προσωπικό, σε φάρµακα, σε
υποδοµές, σε υλικά, ενός λαού που πληρώνει από την ώρα που
γεννιέται το παιδί του, για να µάθει το παιδί του πέντε γράµµατα
για να πάρει µετά το πτυχίο, που το καταντάει κι αυτό η πολιτική
όλων σας κουρελόχαρτο στην ανεργία και την ξενιτιά, ενός λαού,
που πληρώνει διπλά και τριπλά και τη δική του εκµετάλλευση και
το κύµα των προσφυγικών ροών της µετανάστευσης άλλων συ-
νανθρώπων µας, που τους ξεσπιτώνουν από τις πατρίδες τους
και τους στέλνουν στη χώρα µας οι δικοί σας σύµµαχοι –Αµερι-
κάνοι, Ρώσοι, Γερµανοί, Τούρκοι και δεν συµµαζεύεται- µε τις
επεµβάσεις τους και όλα τα γνωστά, ενός λαού, που τα παιδιά
µε ειδικές ανάγκες δεν µπορούν να πάνε σχολείο, γιατί είναι κλει-
στά τα περισσότερα σχολεία ειδικής αγωγής, λείπει προσωπικό,
δεν λύνεται το πρόβληµα της µεταφοράς τους. Εκατοντάδες χι-
λιάδες οικογένειες υποφέρουν.

Είδα τους εκπροσώπους τους πριν από λίγο µέσα σε αυτήν
εδώ τη Βουλή. 

Γι’ αυτό τώρα είµαστε στη φάση -κυρία Βαγενά, που µιλάτε
συνεχώς- του «µια του κλέφτη, δυο του κλέφτη, τρεις και την
κακή του µέρα». Μια τον Γενάρη, δεύτερη τον Ιούλη, τρίτη τον
Σεπτέµβρη. Και η τρίτη αυτή δεν θα περάσει έτσι. Οργανωµένος
ο λαός θα διεκδικήσει το δίκιο του. 

Πρέπει να νιώσετε την πίεση του εργατικού λαϊκού κινήµατος
από τώρα. Ήδη, στις 28 Οκτώβρη ετοιµάζονται µεγάλα συλλα-
λητήρια σε όλη τη χώρα. Ετοιµάζεται πανελλαδική απεργία στις
αρχές Νοέµβρη, όπως έχετε ενηµερωθεί, και όλοι και όλες, θα
είναι σε ετοιµότητα για έκτακτα νοµοσχέδια σκληρών µέτρων
που θα φέρνετε σε αυτήν τη Βουλή. 

Μη διανοηθείτε, όµως, να καταφύγετε, όπως οι προκάτοχοί
σας, σε προβοκάτσιες, σε βία, σε εκφοβισµό, σε συκοφάντηση
των αγώνων και όσων πρωτοστατούν σε αυτούς. Το µαστίγιο και
το καρότο δεν τα ανέχεται η εργατική τάξη, ο λαός, η νεολαία.
Το ξέρετε εσείς πάρα πολύ καλά. 

Αργά ή γρήγορα, ο λαός είναι που θα βάλει την πραγµατική
σφραγίδα στις εξελίξεις. Θα δοκιµάσει τις δυνάµεις του, γιατί
µέχρι σήµερα δεν το έχει κάνει, παρ’ ότι έχει ρίξει κάποιες τρο-
χιοδεικτικές µόνο βολές µέχρι τώρα. Η πραγµατική αναµέτρηση
των δύο κόσµων, σε όλα τα επίπεδα, πρώτα απ’ όλα στο ιδεολο-
γικό, πολιτικό, οικονοµικό, είναι µπροστά µας. 

Σας ευχαριστώ.    
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Πρό-

εδρε.
Τον λόγο θα πάρει ο κ. Λεβέντης, Πρόεδρος της Ένωσης Κεν-

τρώων, για επτά λεπτά. Είναι το υπόλοιπο από τα δεκαεπτά
λεπτά της χθεσινής πρωτοµιλίας, κατ’ ανοχήν, επειδή έφτασαν
µέχρι είκοσι τέσσερα λεπτά όλοι, απ’ ό,τι είδατε. 

Ο κ. Καµµένος, Πρόεδρος των ΑΝΕΛ, δεν θα µιλήσει, διότι
έλαβε τον λόγο χθες ως Υπουργός. Άρα, µε τον κ. Λεβέντη κλεί-
νει ο κύκλος σε σχέση µε τους Προέδρους των κοµµάτων. 

Στη συνέχεια έχουµε έντεκα Υπουργούς και Αναπληρωτές
Υπουργούς και τρεις Βουλευτές, που θα προλάβουν να µιλήσουν
πριν ανέβει στο Βήµα ο Πρωθυπουργός. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Πόση ώρα έχω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επτά λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Γιατί όλοι υπερβαίνουν κατά δυο- τρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι µαζί µε αυτά που
«κλέψανε» οι άλλοι. Τα έχουµε προσθέσει. Να µην αδικήσουµε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Είπαµε και χθες ορισµένα πράγµατα, απουσιάζοντος του κυρίου
Πρωθυπουργού, για το πως φανταζόµουν τη Βουλή επί τριάντα
χρόνια που αγωνιζόµουν και πώς τη βρήκα.

Ξέρετε, είχα µάθει όλη µου τη ζωή να µιλάω σε ακροατήρια,
τα οποία δεν ήταν τόσο στατικά. Δηλαδή, βλέπω εδώ οι Δεξιοί
χειροκροτούν τον Δεξιό, οι Αριστεροί τον Αριστερό, οι κουκουέ-
δες τον δικό τους και κανείς δεν χειροκροτεί κάτι καλό, αν λεχθεί
από άλλον. Κανείς δεν χειροκροτεί κάτι άλλο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εµείς δεν χειροκροτάµε.  
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Παρακαλώ, ηρεµήστε εσείς του ΚΚΕ. Είστε οι πιο «άτακτοι», αν
είστε του ΚΚΕ, δεν ξέρω. Γιατί µε είπατε «λαγό» εχθές. Θα φανεί
ποιος είναι ο «λαγός». Με τον Μητσοτάκη ξέρουµε ποιος έκανε
κυβέρνηση. Θα φανεί ο «λαγός» ποιος είναι. Η Ιστορία θα δείξει
ποιος είναι ο «λαγός». 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Εκτός από «λαγός» είστε και
αντικοµµουνιστής! 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Θα δείξει η Ιστορία. Μη βιάζεστε. 

Είχα συνηθίσει να µιλώ σε ακροατήρια τα οποία µπορούν και
να ασπάζονται µία άλλη άποψη. Εδώ είναι ακροατήρια καθηλω-
µένα, πακτωµένα, που δεν κουνιούνται. Ό,τι και να λεχθεί, ο κα-
θένας χειροκροτεί τον Αρχηγό του. Είναι µια ιδιάζουσα κατά-
σταση. Θα τη συνηθίσω. 

Απέστειλα, κύριε Πρωθυπουργέ, σε εσάς µία επιστολή -πιστεύω
να την λάβατε, γιατί την απέστειλα στην Κουµουνδούρου- που έχει
εννιά σηµεία της Ένωσης Κεντρώων, τα οποία αν γινόντουσαν
αποδεκτά από εσάς, χωρίς να ζητούµε ούτε Υπουργείο ούτε θέση
ούτε τίποτα, θα δίναµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Δεν
ξέρω αν άλλη φορά έχει προσφερθεί σε αυτό το Κοινοβούλιο
κόµµα να δώσει ψήφο χωρίς να ζητάει το παραµικρό. 

Δεν έλαβα απάντηση, οπότε αντιλαµβάνεστε ότι θα είναι αρ-
νητική σήµερα η ψήφος. Διότι δεν έλαβα απάντηση ούτε αν συµ-
φωνείτε σε ένα, σε τρία ή σε πέντε.   

Με αγνοήσατε, να το πω έτσι.  Όµως αγνοώντας εµένα, δεν
αξιοποιήσατε µια µεγάλη ευκαιρία κάποιες παθογένειες που
υπάρχουν στο πολιτικό σύστηµα επί δεκαετίες να τις εξαλείψετε.
Και έτσι και η Κυβέρνησή σας συνεχίζει τις παθογένειες. 

Να σας πω ένα παράδειγµα. Κάθε Βουλευτής έχει πέντε συµ-
βούλους. Εσείς λοιπόν έχετε εκατόν σαράντα πέντε έδρες επί
πέντε, βγαίνει ένα νούµερο. Νοµίζω ότι έχει και το κόµµα άλλους
διακόσιους. Συγχωρήστε µε, εάν λέω λάθος. Υπερβαίνουν τους
χίλιους οι σύµβουλοι του ΣΥΡΙΖΑ. Να λέω λάθος; Να είναι εννια-
κόσιοι ογδόντα; Είναι αυτό πολιτικό σύστηµα; Είναι αυτό κόστος
δηµοκρατίας; 

Ο λαός τα ξέρει αυτά, ότι κάθε Βουλευτής παίρνει έναν µισθό
7.000 ευρώ –νοµίζω ότι του έρχεται 7.500 ευρώ συνολικά- και ότι
έχει και πέντε συµβούλους; Πόσο να βάλουµε ότι πληρώνεται
ένας σύµβουλος µαζί µε την ασφάλισή του; Τα πληρώνει το κρά-
τος. Η Βουλή δεν τα πληρώνει;  Άρα κάθε Βουλευτής κοστίζει
σχεδόν 18.000 µε 20.000 µηνιαίως.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην αντιδράτε, παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Συγγνώµη, εσείς που µε διακόψατε και είπατε για 11.000 ευρώ,
ξέρετε ότι υπάρχει κόσµος που τρώει από τους σκουπιδοτενεκέ-
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δες; Και είστε στην Αριστερά; 
Ένα άλλο ζήτηµα. Η Αριστερά ήταν πάντα το κόµµα της απλής

αναλογικής. Και είπατε προχθές ότι θα ανοίξουµε και µια συζή-
τηση για ένα νέο εκλογικό νόµο. Δεν τολµήσατε καν να πείτε τη
λέξη «απλή αναλογική». Και ξέρετε ότι έχετε σχηµατίσει Κυβέρ-
νηση µε δώρο πενήντα εδρών. Όπως δηλαδή, σχηµάτιζε ο Κα-
ραµανλής, όπως σχηµάτιζαν Δεξιοί πολιτικοί, κατά τον ίδιο τρόπο
σχηµατίσατε και εσείς Κυβέρνηση. 

Ξέρετε επίσης ότι είναι 45% η αποχή αυτών των εκλογών. Αυτό
το 45% αποχή, σηµαίνει ότι ψήφισε το 55%. Συνεπώς 36% ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και 3,5% οι ΑΝΕΛ, σηµαίνει ότι το ποσοστό σας στον λαό
είναι 22%, κύριε Τσίπρα. Στους εκατό Έλληνες εκπροσωπείτε
τους είκοσι δύο, εάν θέλετε να σεβόµεθα τους αριθµούς. Βέβαια
το ίδιο έκαναν και οι προηγούµενοι. Δεν κάνετε κάτι καινούργιο.
Δεν κάνετε ένα καινούργιο έγκληµα. Αυτό το έγκληµα γίνεται συ-
νεχώς εις τον τόπο αυτόν.

Επί πέντε χρόνια λέγατε ότι έχετε µια άλλη λύση. Θα σκίζατε
µνηµόνια, θα διαγράφατε χρέη, θα ενώνατε τον Νότο κατά του
Βορρά. Και η νεολαία πίστεψε -τη νεολαία σκέπτοµαι κυρίως εγώ,
γιατί οι πιο µεγάλοι φάγαµε τη ζωή µας- ότι υπάρχει ένας πολιτικός
που να προτείνει κάτι άλλο. Και σε µια νύχτα µέσα του Ιουλίου –
νοµίζω 12η Ιουλίου ήταν- πήγατε και τα ανατρέψατε όλα και υπό
τον φόβο να µη φύγετε από το ευρώ, κάνατε ένα µνηµόνιο. 

Μία συγγνώµη δεν οφείλατε να δώσετε στη νεολαία; Η νεολαία
που είχε πιστέψει σε εσάς δεν δικαιούται µια συγγνώµη, που επί
πέντε χρόνια πίστεψε σε κάτι το οποίο βροντήξατε και καταστρέ-
ψατε σε µία νύχτα µέσα; Ήσαστε πιεζόµενος, εκβιασµένος, τα
δέχοµαι όλα. Όµως αυτοί που είχαν πιστέψει σε εσάς, δεν δι-
καιούνται µια συγγνώµη;

Ο κ. Μεϊµαράκης σταµατάει πλέον την ανοχή προς την Κυβέρ-
νηση ούτε νόµους για φόρους θα ψηφίζει ούτε τίποτα. Καταστρέ-
φει έτσι το προηγούµενο. Πριν τις εκλογές είχε δείξει µία
συναίνεση και πίστευα ότι η Νέα Δηµοκρατία λογικεύτηκε, έγινε
ευρωπαϊκό κόµµα. Διαπιστώνω ότι τώρα επανέρχεται στα δικά της
κόµπλεξ. Δηλαδή, ήταν στιγµιαία η ανοχή και η σοβαρότητά της
και επανήλθε στη Δεξιά, την αµετανόητη, που λέει «όχι» σε όλα. 

Περιµένω να δω την πορεία των πραγµάτων σε αυτήν τη
Βουλή, κύριε Πρωθυπουργέ, και πραγµατικά θα χαρώ να διαψεύ-
σετε τους φόβους µου και να κάνετε ένα έργο καλό. Αυτήν την
ώρα δεν µπορώ να σας δώσω ψήφο, διότι δεν µου απαντήσατε.

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορώ, για τους λόγους που µε ψή-
φισε η νεολαία. Γιατί η νεολαία µε ψήφισε, ξέρετε, κύριε Πρω-
θυπουργέ.

Να ξέρετε ότι το τελευταίο τετραήµερο παίχτηκε ένα µεγάλο
παιχνίδι κατά της Ένωσης Κεντρώων και τη δείχνανε 2,5% από
5% στις δηµοσκοπήσεις και έτσι πέσαµε στο 3,5%. Κάνατε και
κάτι άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Λεβέντη, παρακαλώ
να τελειώσετε, διότι έχει τελειώσει ο χρόνος σας.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Θα το πω αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, τα είπατε και χθες ανα-
λυτικά.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Κύριε Βούτση, θα πω τη γνώµη µου.

Ενώ προηγείσθε δώδεκα µονάδες έναν µήνα πριν τις εκλογές
και επτά µονάδες στο τέλος, δεχτήκατε και τα δύο κόµµατα ότι
είστε ισόπαλοι, για να εξοντώσετε τα µικρότερα. Δεν το κάνατε
αυτό;

Εγώ είχα από τις εταιρείες άµεση γνώση ότι προηγείστε επτά
µονάδες και εσείς ήσασταν ισόπαλοι, για να εξοντώσετε τα υπό-
λοιπα κόµµατα, µε πόλωση, και το αγνοείτε, το µαθαίνετε τώρα;

Εν πάση περιπτώσει, να µη χαλάσω τη βραδιά. Αλλιώς περί-
µενα τη Βουλή κι αλλιώς τη βρήκα, αλλά έστω και έτσι που τη
βρήκα, θα καταφέρω την Ένωση Κεντρώων από το 3,5% να την
ανεβάσω στο 23,5%!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να είστε καλά.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Γιώργος Κουµουτσάκος για

πέντε λεπτά και ύστερα ο κ. Σπίρτζης, Υπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτή η χώρα έχει εξωτερική πολιτική, έχει σοβαρά εθνικά ζη-

τήµατα, είναι αντιµέτωπη µε µεγάλες γεωστρατηγικές προκλή-
σεις, έχει προβληµατισµούς εθνικής ασφάλειας και άµυνας; Σε
ποιο σηµείο του χάρτη βρίσκεται, αλήθεια; Μήπως είναι κοντά
στο Λουξεµβούργο ή µήπως στην πιο ασταθή και εύθραυστη πε-
ριοχή του πλανήτη, στην Ανατολική Μεσόγειο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, µη σας εκπλήσσουν
αυτά τα ερωτήµατα αλλά να σας εκπλήσσει και να σας προβλη-
µατίσει πολύ σοβαρά ότι ο Πρωθυπουργός αυτής της χώρας, όχι
άλλης, σε οµιλία Προγραµµατικών Δηλώσεων σχεδόν δύο ωρών,
ασχολήθηκε µε την εξωτερική πολιτική σε δύο παραγράφους,
εκατόν δεκατέσσερις λέξεις.

Αντιλαµβάνοµαι ότι στις δύσκολες αυτές στιγµές και εποχές
το ενδιαφέρον είναι επικεντρωµένο στην οικονοµία. Αυτό, όµως,
δεν δικαιολογεί την παντελή απουσία της εξωτερικής πολιτικής
από την κοινοβουλευτική δράση και τις κοινοβουλευτικές υπο-
χρεώσεις αυτής της Κυβέρνησης. Η Ελλάδα δεν έχει την πολυ-
τέλεια να µη συζητά, να µην προβληµατίζεται, να µην εµβαθύνει
στα ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής. Άλλωστε η εξωτερική πολι-
τική, είναι στην εποχή µας συνδεδεµένη µε την οικονοµία. Και
µην πέφτετε στην παγίδα ενός τεχνητού διαχωρισµού των δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κουµουτσάκο, µε
συγχωρείτε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ πολύ, κάντε ησυχία.
Συνεχίστε, κύριε Κουµουτσάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην προηγούµενη κυβερνητική σας θητεία ο Υπουργός των

Εξωτερικών πέραν της αρχικής του παρουσίας στην Επιτροπή
Εξωτερικών και Αµύνης του Κοινοβουλίου, δεν ενηµέρωσε ούτε
µία φορά το Κοινοβούλιο για τους χειρισµούς σε καίρια, σε ζω-
τικά ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής της χώρας. Το ίδιο έκανε και
συνεχίζει να κάνει και ο κύριος Πρωθυπουργός.

Γιατί αυτή η σιωπή µέχρι τώρα, γιατί αυτή η αφωνία, γιατί αυτή
η αντιδηµοκρατική άρνηση κοινοβουλευτικής συζήτησης για τις
µεγάλες προκλήσεις που αντιµετωπίζει η Ελλάδα της κρίσης; Οι
πολίτες έχουν δικαίωµα να γνωρίζουν. Στις δηµοκρατίες, οι κυ-
βερνήσεις µιλούν δηµόσια για την εξωτερική πολιτική. Όταν αυτό
δεν συµβαίνει, εύλογα προκαλούνται και υποψίες και υπόνοιες
για αυταρχικότητα, για µυστική διπλωµατία, για αδιαφανή διπλω-
µατία. Οφείλετε να µιλήσετε δηµόσια, να µας ενηµερώσετε για
το τι πιστεύετε, τι σχεδιάζετε, τι προτείνετε. 

Όσον αφορά στις σχέσεις µε την Τουρκία, που πέραν όλων
των άλλων, έχουν και έντονη διάσταση εθνικής ασφάλειας και
άµυνας για την Ελλάδα, πού βρίσκονται οι σχέσεις αυτές; Σε
ποια βάση συζητάτε στο πλαίσιο του Ελληνοτουρκικού διαλόγου;
Κρίνετε ότι αποδίδουν τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης; Τι
λέτε για τις συνεχιζόµενες παραβιάσεις και παραβάσεις; Σας
προβληµατίζει η φρενίτιδα ενίσχυσης των στρατηγικών και στρα-
τιωτικών δαπανών και των δυνατοτήτων της Τουρκίας; 

Και ένα καταληκτικό, πολύ σοβαρό ερώτηµα σχετικά µε την
Τουρκία. Τι κάνατε και τι κάνετε, ώστε η Τουρκία να εφαρµόσει
πλήρως τις θεσµικές της υποχρεώσεις για να αντιµετωπίσει το
ζήτηµα των προσφύγων; 

Τι συζητήσατε για αυτό το θέµα µε τον Τούρκο Πρωθυπουργό
στη Νέα Υόρκη; Τι σας είπε; Πώς απαντάτε σε προτάσεις και σκέ-
ψεις για ενισχυµένη Ελληνοτουρκική συνεργασία, υπό την επο-
πτεία τρίτων, παρακαλώ, για την αντιµετώπιση του προσφυγικού
σε περιοχές που είναι τα θαλάσσια σύνορα της χώρας, δηλαδή
σε περιοχές που παγίως αµφισβητεί η Τουρκία; Αλήθεια, πληρο-
φορηθήκατε ότι υπάρχουν ελληνικά θαλάσσια σύνορα; 

Τι ακριβώς έχετε κατά νου να κάνετε µε το ζήτηµα της ονοµα-
σίας των Σκοπίων; Ισχύει η θέση «Σύνθετη ονοµασία γενικής
ισχύος»; Ισχύει η θέση ότι χωρίς επίλυση δεν µπορεί να προχω-
ρήσει η ενταξιακή διαδικασία στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ΝΑΤΟ; Και µη µου πείτε ότι αυτά είναι αυτονόητα, γιατί στην εξω-
τερική πολιτική τα αυτονόητα πρέπει να λέγονται και να υπάρ-
χουν επίσηµες, δηµόσιες δεσµεύσεις για θεµελιώδεις θέσεις της
εξωτερικής πολιτικής. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 7 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 245



Θα αντιδράτε, αν η κυβέρνηση Γκρουέφσκι και οι άνθρωποί
της προκαλούν και δηλητηριάζουν την ατµόσφαιρα της διαπραγ-
µάτευσης; Έως τώρα είδαµε αµηχανία και εφεκτικότητα. Αν κρί-
νουµε από την προκλητική παρουσία του Γκρουέφσκι στον ΟΗΕ,
όπου αναφώνησε: «Είµαστε Μακεδόνες», τα πρόσφατα µέτρα οι-
κοδόµησης εµπιστοσύνης που υπογράψατε τον Ιούνιο, έχουν
ήδη ξεθωριάσει σε βαθµό εξαφανίσεως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δύο όχι. Έχετε ένα λεπτό,

κύριε Κουµουτσάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Στο Κυπριακό, ποια είναι η

αξιολόγηση για τις εξελίξεις; Ποια είναι η αξιολόγηση για τις εξε-
λίξεις του δικοινοτικού διαλόγου; Η σωστή θέση ότι δεν χρει-
άζονται εγγυήσεις και εγγυήτριες δυνάµεις ισχύει; Σας
προβληµατίζει η σοβαρή εξέλιξη ότι ξεκίνησε και οικοδοµήθηκε
αγωγός ύδρευσης από την Τουρκία, από την Μερσίνη προς την
Κύπρο, στην Κυρήνεια; Συµφωνείτε ότι η εξέλιξη αυτή ενισχύει
τη διαπραγµατευτική θέση της τουρκοκυπριακής πλευράς; 

Πώς αντιµετωπίζετε τον αλβανικό εθνικισµό; Και στη Θράκη
είστε ευχαριστηµένοι από την κατάσταση που επικρατεί; Εάν ναι,
να µας πείτε γιατί. Εάν όχι, τι σκέπτεστε να κάνετε; 

Και στην ενεργειακή διπλωµατία πώς πορεύεστε; Γιατί αυτά
που ακούγονται και γράφονται µόνο σοβαρή ανησυχία προκα-
λούν. 

Αυτά είναι τα κρίσιµα και ζωτικά ερωτήµατα για θεµελιώδη θέ-
µατα της εξωτερικής πολιτικής και ζητούµε απαντήσεις σοβαρές,
έγκυρες, επίσηµες, δεσµευτικές.

Λόγω της οικονοµικής κρίσης -και κλείνω µ’ αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- η µεγάλη πρόκληση για την εξωτερική πολιτική της χώρας,
είναι ότι µε περιορισµένα µέσα πρέπει να ανταποκριθούµε στους
ίδιους στρατηγικούς σκοπούς. Πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε νέες
αναγνώσεις, νέες θεωρήσεις, για να βρούµε νέες λύσεις, να κα-
λύψουµε αυτό το χάσµα µεταξύ µέσων και στόχων. 

Εµείς διαµορφώσαµε ένα πλαίσιο. Παραδείγµατος χάριν, στην
τριµερή συνεργασία Ελλάδας – Κύπρου - Αιγύπτου και Ελλάδας
– Κύπρου - Ισραήλ. Το συνεχίζετε ως έναν βαθµό αλλά απορώ,
γιατί στον ΟΗΕ, στις Ηνωµένες Πολιτείες, στη Νέα Υόρκη, έγινε
µόνο η τριµερής Ελλάδας – Κύπρου- Αιγύπτου και όχι Ελλάδας
– Κύπρου- Ισραήλ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, έχετε κλείσει,
κύριε Κουµουτσάκο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τελειώνω. Θα αναφερθώ στο
προσφυγικό και κλείνω µε αυτό. 

Η Ελλάδα στο προσφυγικό, αντιµετωπίζει ένα ευρωπαϊκό πρό-
βληµα και η Ευρώπη ένα διεθνές πρόβληµα. Σας προτρέπω να
εργαστείτε περισσότερο για τη διεθνοποίηση του προσφυγικού
και καταθέτω και µία πρόταση, γιατί η διεθνής κοινότητα πρέπει
να αναλάβει τις ευθύνες της για την κατάσταση που πυροδότησε
το ωστικό προσφυγικό κύµα των τελευταίων χρόνων. Χρειάζεται
µία κατανοµή ευθύνης, αυτό που λέµε several possibilities της
διεθνούς κοινότητας. 

Σας προτείνω, λοιπόν, να αναλάβετε πρωτοβουλία…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε κλείσει, κύριε Βου-

λευτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κλείνω αµέσως. 
Σας προτείνω, λοιπόν, να αναλάβετε πρωτοβουλία για τη διορ-

γάνωση διεθνούς διάσκεψης δωρητών για την αντιµετώπιση του
προσφυγικού, µιας διεθνούς διάσκεψης που µπορεί να γίνει στην
Ελλάδα λόγω της θέσης της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, εµείς έτσι κάνουµε αντιπολί-
τευση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Κου-
µουτσάκο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Όταν χρειάζεται κάνουµε κρι-
τική αλλά και καταθέτουµε και προτάσεις, όταν κρίνουµε ότι αυτό
θα βοηθήσει τη χώρα. Γιατί εµείς είµαστε το νέο κι εσείς είσαστε
το παλιό.

(Χειρoκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήµασταν ανεκτικοί, διότι

ήσασταν η τελευταία φωνή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σπίρτζης.
Οι Υπουργοί έχουν για δέκα λεπτά τον λόγο και οι Αναπληρω-

τές για οκτώ. Θα παρακαλούσα να τηρηθεί ο χρόνος, για να µη
φύγουµε πέραν της 12ης νυχτερινής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ιστορικά όλες οι οικονοµικές κρί-
σεις σε όλο τον κόσµο ξεπεράστηκαν από ένα µεγάλο πρό-
γραµµα υποδοµών, από την υλοποίηση δηµόσιων και ιδιωτικών
έργων, που µπορούν ως δραστηριότητες εντάσεως εργασίας να
χτυπήσουν τη µεγάλη ανεργία, να δώσουν άµεσα νέα έσοδα στο
κράτος, να τροφοδοτήσουν το λεηλατηµένο ασφαλιστικό σύ-
στηµα, να κινήσουν τις βιοτεχνίες και τις βιοµηχανίες, να απαν-
τήσουν στο ερώτηµα «πού θα βρούµε ισοδύναµα απέναντι στα
σκληρά µέτρα που επιβλήθηκαν στον ελληνικό λαό και στη
χώρα;», να επιτρέψουν την εφαρµογή κοινωνικών πολιτικών που
αναδιανέµουν τον πλούτο. 

Όλα αυτά θα µπορούσαν να εφαρµοστούν άµεσα, αν δεν εί-
χαµε τη βαριά κληρονοµιά του χθες, ένα στηµένο σκηνικό για να
κρατήσει τη χώρα δέσµια συµφερόντων για πολλά χρόνια, χωρίς
σχεδιασµό, χωρίς ώριµα έργα, µε δέσµευση πόρων, µε υποσχέ-
σεις σε όλη τη χώρα πολλαπλάσιες των χρηµάτων του νέου χρη-
µατοδοτικού πλαισίου και µε ένα αδιαφανές τραπεζικό σύστηµα
που δίνει εγγυοδοσία, χρηµατοδότηση σε όποιον θέλει, µε πλήρη
αδιαφάνεια. 

Για δεκαετίες το σύστηµα παραγωγής έργων, οι µεταφορές
και οι τηλεπικοινωνίες, αποτέλεσαν τον κύριο πυλώνα εξυπηρέ-
τησης συµφερόντων και αδιαφάνειας και τον τοµέα ανατροφο-
δότησης µίας ιδιότυπης ολιγαρχίας. 

Χθες και σήµερα ακούσαµε κριτική από τα κόµµατα του παλαι-
οκοµµατισµού, και κυρίως από τη Νέα Δηµοκρατία, για το πως
αντιλαµβανόµαστε την ανάπτυξη. Να σας απαντήσουµε. 

Είναι ξεκάθαρο ότι δεν αντιλαµβανόµαστε την ανάπτυξη όπως
εσείς. Είναι βαθιές και αξεπέραστες οι διαχωριστικές γραµµές.
Δεν είµαστε το ίδιο και δεν θα γίνουµε ποτέ το ίδιο. Αυτό είναι
δέσµευση όλων µας. Δεν αντιλαµβανόµαστε την ανάπτυξη µε το
πάνω από το 80% των έργων σε έξι εταιρείες. Δεν αντιλαµβανό-
µαστε το άνοιγµα των επαγγελµάτων και το κλείσιµο των αγορών
σε λίγους. Δεν έχουµε κανέναν δογµατισµό ότι η κρίση θα ξεπε-
ραστεί από ιδιωτικές επενδύσεις και µόνο. Δεν εννοούµε ιδιωτική
επένδυση το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας. Δεν αντιλαµ-
βανόµαστε την ανάπτυξη χωρίς παραγωγή, χωρίς προάσπιση
του δηµόσιου συµφέροντος και του περιβάλλοντος. Δεν εννο-
ούµε ως αναπτυξιακές µεταρρυθµίσεις την απορρύθµιση του ερ-
γασιακού πλαισίου, την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων
και την απελευθέρωση των οµαδικών απολύσεων. Δεν εννοούµε
ως µεταρρυθµίσεις τις απολύσεις. Δεν αντιλαµβανόµαστε τους
κεφαλοκυνηγούς ως ελεγκτές. Αλήθεια, πόσο αναπτυξιακό είναι
να µην υπάρχουν µηχανοδηγοί και τεχνίτες και εποµένως, εµπο-
ρευµατικά τρένα στον σιδηρόδροµο και στα µέσα σταθερής τρο-
χιάς επειδή τους απολύσατε; Πόσο αναπτυξιακό είναι να µην
υπάρχουν ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας και να χάνουµε εκα-
τοµµύρια από καθυστερήσεις;

Δεν εννοούµε όπως εσείς την εξωστρέφεια. Τη µοναδική
δράση εξωστρέφειας που υλοποιήσατε, ήταν οι εκατοντάδες χι-
λιάδες επιστήµονες που έχουν ξενιτευτεί. Ούτε να τους καταγρά-
ψετε δεν είχατε την ευαισθησία, να δείτε που πάνε τα νιάτα της
χώρας, σε ποιες χώρες, σε ποιους τοµείς, σε ποιες συνθήκες. 

Ακούµε σε όλη την προεκλογική περίοδο –και σήµερα- ότι
«κολλήσαµε» τα έργα. Ποια έργα; Το µετρό της Θεσσαλονίκης;
Τον «ΜΟΡΕΑ»; Τα τέσσερα έργα της παραϊόνιας; Τους κάθετους
άξονες της Εγνατίας; Είναι ατελείωτος ο κατάλογος. Πρέπει να
θυµηθείτε πόσα χρόνια τα έχετε βαλτωµένα. 

Μήπως εννοείτε την υποθαλάσσια της Θεσσαλονίκης, που
πρέπει το ελληνικό δηµόσιο να δώσει σε ρήτρες περισσότερα
από ό,τι θα έδινε εάν γινόταν το έργο; Ή µήπως εννοείτε τους
τέσσερις αυτοκινητόδροµους που αναθεωρήσατε πριν δύο χρό-
νια; 
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Δεν έχει σταµατήσει κανείς αλλά µπορούν να τους χρησιµο-
ποιούν λίγοι από τα διόδια που δεσµεύσατε και τη χώρα και τους
Έλληνες πολίτες. Σας παρακαλούµε όλοι να µας υποδείξετε µία
γραµµή, µία λέξη των συµβάσεων των αυτοκινητοδρόµων µε την
οποία διασφαλίσατε το δηµόσιο συµφέρον. Σας παρακαλώ να
µας πείτε αν ένα από αυτά τα έργα ολοκληρώνεται µέχρι τον Δε-
κέµβριο, όπως προβλεπόταν στα ψεύτικα χρονοδιαγράµµατα. Ή
µήπως έτσι δεσµεύσατε και το νέο ΕΣΠΑ στα ίδια έργα και στους
ίδιους αναδόχους; 

Όλα είναι έργα της Νέας Δηµοκρατίας και έχουν την ταυτό-
τητά της, των συνοδοιπόρων και των κυβερνήσεών της. Οικοδο-
µήσατε έναν άρρωστο, κρατικοδίαιτο ιδιωτικό τοµέα και έναν µη
παραγωγικό δηµόσιο τοµέα. Χτυπήσατε τις µικρές και µεσαίες
εταιρείες, τη µεσαία τάξη της χώρας. Αποδοµήσατε επαγγέλ-
µατα, δηµόσιες κοινωνικές δοµές και θεσµούς. 

Κι από την άλλη µεριά, αφήσατε όλα αυτά τα χρόνια -τα χρόνια
της φτώχειας- κάποιοι λίγοι να συνεχίζουν να πλουτίζουν µε έργα
των αόριστων προϋπολογισµών και των απροσδιόριστων χρονο-
διαγραµµάτων. 

Εµείς δεν ξεχνάµε τις δεσµεύσεις µας προς τον ελληνικό λαό.
Δεν αθετούµε τις υποσχέσεις µας. Δεν αλλάζουµε τα οράµατα,
τις θέσεις και την πολιτική µας κατεύθυνση. Θα τα υλοποιήσουµε
όλα και στο τέλος της τετραετίας θα έχουµε µια υγιή οικονοµία
του λαού µας, µια άλλη χώρα στα δηµόσια έργα, στις µεταφορές
και στις τηλεπικοινωνίες.

Όπως γνωρίζετε, για κάθε 100 ευρώ δηµόσιων υποδοµών 50-
55 ευρώ εισρέουν στα δηµόσια ταµεία, αντιµετωπίζοντας άµεσα
την ανεργία. Αξιοποιώντας όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, θα
βρούµε έσοδα που θα χρησιµοποιήσουµε για την αναστολή των
σκληρών µέτρων που επιβλήθηκαν στη χώρα. Για να κερδίσουµε
αυτό το στοίχηµα, θα κινηθούµε ταυτόχρονα στους παρακάτω
άξονες.

Πρώτος άξονας, είναι η δηµιουργία δοµών στρατηγικού σχε-
διασµού των δηµόσιων υποδοµών µε την ίδρυση αντίστοιχης δι-
εύθυνσης, που δεν υπάρχει σκόπιµα για δεκαετίες. Ενός
στρατηγικού σχεδιασµού που δεν θα προγραµµατίζει έργα για
τα έργα αλλά θα υπηρετεί την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας. Στη χώρα µας δεν υλοποιούνται έργα χρήσιµα για τον
ελληνικό λαό αλλά έργα ώριµα για τα συµφέροντα. 

Σας άκουσα πριν που είπατε για την φορολόγηση των αγρο-
τών. Τόσες δεκαετίες σε όλη τη βόρειο Ελλάδα, σε όλη τη νη-
σιωτική Ελλάδα, δεν έχει προγραµµατιστεί να µπει ένα µέτρο
σωλήνα για φθηνή ενέργεια, για αξιοποίηση της γεωθερµίας,
που θα δώσει ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα στους αγρότες µας.
Αυτό είναι το κύριο για τους αγρότες µας. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αυτή είναι και η διαφορά µας. Εµείς στηρίζουµε τις υγιείς πα-

ραγωγικές δυνάµεις και εσείς τους µεταπράτες. Ιστορικά το κά-
νετε αυτό. 

Δεύτερος άξονας, είναι οι θεσµικές και διαδικαστικές αλλαγές
και η επιτάχυνση της υλοποίησης των έργων δηµόσιων υποδο-
µών. Όπως γνωρίζετε, µε το σηµερινό πλαίσιο παραγωγής
έργων, για ένα έργο οδοποιίας απαιτούνται κατ’ ελάχιστον εννέα
χρόνια από τη στιγµή απόφασης υλοποίησης του µέχρι τη δηµο-
πράτησή του. Για ένα περιβαλλοντικό έργο απαιτούνται κατ’ ελά-
χιστο δώδεκα χρόνια και για την αδειοδότηση µιας βιοµηχανίας
απαιτούνται έξι έως επτά χρόνια.

Προφανώς µε αυτές τις διαδικασίες δεν µπορούµε να περά-
σουµε σε µια άλλη εποχή, δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε την
κρίση. Θέλω να τονίσω, όµως, ότι για εµάς η απλοποίηση των
διαδικασιών δεν σηµαίνει κατάργηση του δηµοσίου ελέγχου
αλλά ακριβώς το αντίθετο. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση προχωράµε, πρώτον, στην υλοποί-
ηση ενός κεντρικού συστήµατος αδειοδοτήσεων. Σήµερα εµπλέ-
κονται περίπου σαράντα πέντε δηµόσιοι φορείς που γνωµο-
δοτούν και αδειοδοτούν γραµµικά, διαδοχικά ένα έργο είτε δη-
µόσιο είτε ιδιωτικό. 

Δεύτερον, προχωράµε στη δηµιουργία προδιαγραφών λει-
τουργίας και διαβάθµισης δηµόσιων τεχνικών υπηρεσιών και
υπηρεσιών τεχνικού αντικειµένου. Σε όλες τις δηµόσιες υπηρε-
σίες µε τεχνικό αντικείµενο όλων των επιπέδων, από την τοπική

αυτοδιοίκηση έως τα Υπουργεία, θα καθοριστούν οι ελάχιστες
προδιαγραφές στη στελέχωση µε επιστηµονικό δυναµικό και
στην απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή.

Τρίτον, προχωράµε σε αλλαγές των συστηµάτων δηµοπράτη-
σης, ώστε να µην υπάρχουν χρονοβόρες διαδικασίες ολοκλήρω-
σης των διαγωνισµών. 

Τέταρτον, προχωράµε στην υποχρεωτική σύνταξη µελετών
εφαρµογής, σύνταξης πραγµατικών προϋπολογισµών και φακέ-
λων συντήρησης και λειτουργίας για όλα τα έργα. 

Το Υπουργείο και οι εποπτευόµενοι φορείς, είναι έτοιµοι για
την υλοποίηση ενός µεγάλου αριθµού έργων και µελετών δηµό-
σιων υποδοµών, που, δυστυχώς, δεν έχω τον χρόνο να ανα-
πτύξω. Είµαστε έτοιµοι να επανακινήσουµε τα έργα που µε δική
σας ευθύνη ταλαιπωρούν τη χωρά για δεκαετίες. Είµαστε έτοιµοι
να επιταχύνουµε τα έργα που µε ευθύνη σας δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί. Είµαστε έτοιµοι για νέα έργα, χρήσιµα στις κοινωνικές και
παραγωγικές ανάγκες του ελληνικού λαού, αξιοποιώντας όλα τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία. 

Τρίτος άξονας, είναι οι θεσµικές αλλαγές. Με αυτό το σκεπτικό
νοµοθετούµε και υλοποιούµε -και είναι πρώτιστη πολιτική δέ-
σµευση της Κυβέρνησης- την εξυγίανση του χώρου µε θέσπιση
ενιαίων κανόνων και κανόνων διαφάνειας και κεντρικό ηλεκτρο-
νικό σύστηµα παρακολούθησης τεχνικών έργων, ανοιχτό στους
πολίτες. 

Νοµοθετούµε και υλοποιούµε σύστηµα παρακολούθησης της
λειτουργίας και συντήρησης δηµόσιων και ιδιωτικών έργων. Νο-
µοθετούµε και υλοποιούµε Παρατηρητήριο τιµών και παρακο-
λούθησης του κόστους των έργων. 

Θεσπίζουµε τη σύνταξη ενός και µόνο πραγµατικού προϋπο-
λογισµού από τους δεκατρείς που υπάρχουν σήµερα. Προβλέ-
πουµε σύστηµα ενιαίων µητρώων συντελεστών παραγωγής
τεχνικών έργων και τη σύνδεσή τους µε τα χρονοδιαγράµµατα
των έργων, ώστε να έχουµε διάχυση των έργων σε πολλούς και
όχι σε ελάχιστους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, δεν τα

έχετε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Επιγραµµατικά…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ να κατα-

θέσετε στα Πρακτικά τις οµιλίες, για να αναρτηθούν και επέχουν
θέση Προγραµµατικών Δηλώσεων. Αλλιώς δεν θα προλάβουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κλείστε, παρακαλώ. Ευχα-
ριστώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Ολοκληρώνω. 

Τέταρτος άξονας, είναι η δράση της εξωστρέφειας. Δεν υπάρ-
χει χώρα που να αναπτύχθηκε ο ιδιωτικός τοµέας χωρίς την
ύπαρξη ενός υγιούς και παραγωγικού δηµόσιου τοµέα. Όλοι οι
εποπτευόµενοι φορείς του Υπουργείου θα έχουν υπηρεσιακή
δοµή και εκτελεστικό µέλος µε αρµοδιότητα στην εξωστρέφεια. 

Πέµπτος άξονας, είναι η σύνδεση των δηµόσιων έργων και των
µεταφορών. Για τις µεταφορές θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Για τις συχνότητες, δέσµευσή µας είναι η ολοκλήρωση του
υπό διαβούλευση σχεδίου νόµου και η τάχιστη νοµοθεσία του,
για να διασφαλίσουµε την παροχή δικτύου στο σύνολο της επι-
κράτειας. 

Να µας απαντήσετε –είναι καλό- πως η µόνη εγκεκριµένη µε-
λέτη στο Υπουργείο προβλέπει διακόσια πενήντα επτά σηµεία
εκποµπής και η υπουργική απόφαση που βγάλατε έχει εκατόν
πενήντα έξι. Νοιαζόσασταν για το κόστος επένδυσης της
«DIGEA»,…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

…αλλά δεν νοιάζεστε για τα νησιά µας. Στη Θράκη µας είναι,
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επίσης, εθνικό θέµα να υπάρχει ελληνική τηλεόραση.
Και βέβαια, δεν θα αφήσουµε τις ρυθµιστικές αρχές να λει-

τουργούν µε τον τρόπο που λειτουργούν, για να εξυπηρετούν
συµφέροντα. Θα γίνουν πραγµατικά ανεξάρτητες αρχές µε ανε-
ξάρτητη λειτουργία.

Ολοκληρώνοντας, έχουµε και όραµα και σχέδιο. Εµείς θα δώ-
σουµε τη µάχη µε τη συντήρηση, µε τον νεοφιλελευθερισµό, µε
τα µέτρα που επιβλήθηκαν και θα κερδίσουµε µαζί µε τον λαό
µας, γιατί αυτό είναι το στοίχηµα της νέας γενιάς της χώρας µας,
είναι το πατριωτικό στοίχηµα της δικής µας γενιάς για τα παιδιά
µας, είναι το στοίχηµα των ανεκπλήρωτων οραµάτων των παλιό-
τερων γενιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Γιώργος

Σταθάκης, Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, για
δέκα λεπτά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να καταθέσει
στα Πρακτικά την οµιλία του ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να κατατίθενται οι οµιλίες
των Υπουργών µε τα συγκεκριµένα µέτρα στα Πρακτικά εντός
του χρόνου, έτσι ώστε να αναρτώνται και είναι µέσα στις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Είπε ο Υπουργός από το Βήµα
ότι θα καταθέσει στα Πρακτικά. Δεν έχει, όµως, καταθέσει κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει. Παρών είναι ο κύ-
ριος Υπουργός. 

Κύριε Σπίρτζη, θα καταθέσετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και

Δικτύων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Σταθάκη. 
ΓΕΩΡΓΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το κοµβικό
σηµείο στο οποίο βρίσκεται η ελληνική οικονοµία, απ’ ό,τι φαίνε-
ται, επιδέχεται διαφορετικών αναγνώσεων, αν κρίνουµε τουλάχι-
στον απ’ τις τοποθετήσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, οι
οποίες όµως δεν εδράζονται σε µια διαφορετική ανάλυση κά-
ποιων δεδοµένων αλλά στα ίδια τα δεδοµένα, στην παραποίηση
των ίδιων των δεδοµένων. 

Και αναφέροµαι στο πιο επίµαχο θέµα, το οποίο είναι το θέµα
του χρέους. Αυξήθηκε το χρέος εξαιτίας της πολιτικής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και της νέας συµφωνίας; Γνωρίζαµε ότι το χρέος είχε αυ-
ξηθεί, όταν κυβέρνησε η Νέα Δηµοκρατία, µε 100
δισεκατοµµύρια, ρεκόρ µοναδικό και φανταστικό για την εποχή,
την τετραετία της Νέας Δηµοκρατίας. Γνωρίζουµε ότι µε το PSI
διεγράφησαν 100 δισεκατοµµύρια και προστέθηκαν ακριβώς 100
δισεκατοµµύρια. Άρα, το συνολικό χρέος έµεινε ακριβώς στα 416
δισεκατοµµύρια. 

Προσέθεσε δηµόσιο χρέος το 2015 ο ΣΥΡΙΖΑ; Η απάντηση
είναι αρνητική. Κι ένα από τα θετικά της συµφωνίας –µπορεί να
γίνει κριτική σε πολλά σηµεία της συµφωνίας- είναι ότι τα 50 δι-
σεκατοµµύρια που καλείτο η χώρα να ξεπληρώσει ως βραχυχρό-
νιο δανεισµό τα επόµενα τρία µε τέσσερα χρόνια προς το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα -48 δισεκατοµµύρια και 2 δισεκατοµµύρια σε κάποια υπό-
λοιπα δάνεια- αυτά τα 50 δισεκατοµµύρια από βραχυχρόνιος
δανεισµός µετατράπηκαν σε µακροχρόνιο, τριακονταετίας, µε
χαµηλότερα επιτόκια και µε πολύ καλύτερους όρους αποπληρω-
µής. Άρα, η προσπάθεια που γίνεται αυτά τα 50 δισεκατοµµύρια
να προστεθούν, να εµφανιστούν ως νέο χρέος είναι πρωτόγνωρη,
αν όχι παραπλανητική.

Θα µπορούσα να σταθώ επί µακρόν και στα υπόλοιπα 33 δισε-
κατοµµύρια µέχρι τα 83 δισεκατοµµύρια, µιας και τα 25 δισεκα-
τοµµύρια, όπως ξέρετε, είναι η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών
που περιλαµβάνει και τα 10 δισεκατοµµύρια που προϋπήρχαν και
τα περίφηµα 7 δισεκατοµµύρια, που θα µπορούσαν να θεωρηθούν
νέο χρέος, είναι αυτά τα χρήµατα που θα δοθούν στην πραγµατική
οικονοµία. 

Το ένα, λοιπόν, επιχείρηµα είναι σχήµα οξύµωρο και υποκρύπτει
ένα δεύτερο, επίσης, πολύ σηµαντικό δεδοµένο, αδιαπραγµά-
τευτα θετικό αυτής της συµφωνίας το οποίο είναι η δηµοσιονοµική

προσαρµογή, επειδή έγινε αυτό ακριβώς που µόλις σας είπα για
το χρέος. Δεν θίγω το θέµα της διαπραγµάτευσης που θα επακο-
λουθήσει για το µακροχρόνιο χρέος, για το µετά το ’22. 

Η δεύτερη θετική διάσταση της κρίσης, είναι το γεγονός ότι αντί
τα επόµενα χρόνια να παράγουµε πλεονάσµατα 4,5%, αρχής γε-
νοµένης από φέτος, κάναµε µια συµφωνία, αφού έγινε αυτή η ανα-
διάρθρωση, να παράγουµε µηδέν, ένα, κ.ο.κ. και να κάνουµε µια
ήπια δηµοσιονοµική προσαρµογή. Αυτό ακριβώς εµφανίζεται ξανά
ως προϊόν µιας ύφεσης, η οποία προκλήθηκε υπό τις σηµερινές
δεδοµένες συνθήκες. Άρα, και η δεύτερη διατύπωση είναι βαθιά
παραπλανητική. 

Και το λέω αυτό, διότι υπάρχει και ένα τρίτο στοιχείο, το οποίο
έγινε µε παραπλανητικό τρόπο σήµερα. Πότε θα επιστρέψει η οι-
κονοµία σε θετικό πρόσηµο; Ο κ. Μεϊµαράκης µάς είπε ότι και το
2016 προβλέπεται ύφεση στη συµφωνία. Αληθές. Αλλά, αν διαβά-
σετε τη συµφωνία πλήρως -και τα στοιχεία είναι σαφή- προβλέπε-
ται 2,5% ύφεση φέτος, 1% του χρόνου -το οποίο σηµαίνει ότι η
οικονοµία γυρίζει σε ανάπτυξη κάποια στιγµή το 2016, αφού µει-
ώνεται η ύφεση, απλά µαθηµατικά είναι- και προβλέπει το θετικό
πρόσηµο στο δεύτερο τρίµηνο του 2016. 

Θα ήταν έτσι τα πράγµατα, αν δεν είχαµε πολλές θετικότερες
εξελίξεις στο ενδιάµεσο. Δεν θα είναι 2,5% η ύφεση το 2015, απ’
ό,τι φαίνεται. Θα είναι πολύ µικρότερη. Θα είναι πολύ κάτω από
το 2%. Μπορεί να είναι και στο 1,5% για δύο βασικούς λόγους: 

Πρώτον, από τις επιδόσεις της οικονοµίας στον τουρισµό και
σε πολλούς άλλους τοµείς στη διάρκεια του έτους. Δεύτερον, από
τον ηπιότερο αντίκτυπο από αυτόν που είχε υπολογιστεί, από τα
capital controls, το οποίο εκ των δεδοµένων αυτών η προβολή λέει
ότι, πρώτον, η στροφή σε θετικό πρόσηµο µπορεί να γίνει νωρί-
τερα από το 2016 και, δεύτερον, το αποτέλεσµα του 2016, µπορεί
να είναι θετικότερο από αυτό το οποίο προέβλεπε η συµφωνία,
την οποία είχαµε διαπραγµατευτεί πριν από λίγο καιρό. 

Αυτό, για να αποκατασταθούν κάποια δεδοµένα και να θέσω το
τρίτο και βασικότερο θέµα, το οποίο είναι το απόλυτα σηµαντικό
κριτήριο. Η βιωσιµότητα της συµφωνίας αυτής καθεαυτής. 

Όλοι θα συµφωνήσουµε σε αυτήν την Αίθουσα ότι η βιωσιµό-
τητά της εξαρτάται από την επιστροφή της οικονοµίας σε ένα θε-
τικό πρόσηµο, επιστροφή στην ανάπτυξη, από τη σταθερότητα
που θα επιδείξει η επιστροφή αυτή στην ανάπτυξη και από τη δυ-
νατότητα να παράγει τα αποτελέσµατα που εµείς θέλουµε, που
είναι µια ισχυρή επιστροφή σε οικονοµική ανάπτυξη αλλά µε
ισχυρή δόση κοινωνικής δικαιοσύνης. Και αυτό αποτελεί εν πολ-
λοίς και την αναπτυξιακή στρατηγική της παρούσας Κυβέρνησης. 

Η επιστροφή µε ένα συντεταγµένο τρόπο µε τη λήψη όλων των
απαραίτητων µέτρων σε µια θετική διαδικασία για την οικονοµία,
µε ισχυρά πρόσηµα κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ σε πέντε-έξι κοµβικά σηµεία αυτής της
µεταστροφής της οικονοµίας, που να δικαιολογούν το ότι αυτή η
στρατηγική και υπάρχει και έχει ισχυρές πιθανότητες επιτυχίας. 

Πρώτο θέµα -κοµβικό σηµείο- είναι η σταθεροποίηση του τρα-
πεζικού συστήµατος και η διαχείριση των «κόκκινων» δανείων.
Έχει λάθος η Αντιπολίτευση να αποσυνδέει αυτά τα δύο. Ήταν
αποτυχηµένες οι ανακεφαλαιοποιήσεις, ακριβώς επειδή δεν δια-
χειρίστηκαν το πρόβληµα αυτό. Γι’ αυτό µεταφέρθηκε το πρό-
βληµα, ανεξαρτήτως ποιος ήταν κυβέρνηση ή δεν ήταν ή τι έκανε,
και σήµερα καλείται η παρούσα Κυβέρνηση να λύσει αυτό το πρό-
βληµα οριστικά και αµετάκλητα σε ένα ασφυκτικό χρονικό ορί-
ζοντα µέχρι τα Χριστούγεννα. 

Η ένταξη των τραπεζών από 1 Ιανουαρίου στο ευρωπαϊκό τρα-
πεζικό σύστηµα, θα είναι βασικό κοµβικό σηµείο για τη σταθερό-
τητα του συστήµατος και την επαναχρηµατοδότηση της
οικονοµίας. 

Δεύτερο κοµβικό σηµείο. Η διατήρηση και ο προσανατολισµός
ή µάλλον η κινητοποίηση όλων των διαθέσιµων χρηµατοδοτικών
πόρων, προκειµένου να υπάρξει επάρκεια χρηµατοδοτικών πόρων
και εργαλείων για την οικονοµία. 

Επιτρέψτε µου να ανακεφαλαιώσω τι έχουµε κάνει. Πρώτον, η
κριτική στα ΕΣΠΑ που έχει γίνει, απέτυχε παταγωδώς. Οι συµφω-
νίες που έχουµε για την ολοκλήρωση του παλιού ΕΣΠΑ και για την
έναρξη του καινούργιου, µαζί µε τις δύο θετικές διευκολύνσεις
που έγιναν ειδικά για την Ελλάδα, που είναι η υποκατάσταση του
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5% της εθνικής συµµετοχής µε ευρωπαϊκούς πόρους και η αύξηση
της προκαταβολής για το επόµενο ΕΣΠΑ από 7% σε 14%, διασφα-
λίζουν -και µε δεδοµένη την απορρόφησή τους- 4,5 δισεκατοµµύ-
ρια για τους επόµενους τρεις µήνες για την ελληνική οικονοµία.
Αυτή η επενδυτική πίεση, η χρηµατοδοτική πίεση την οποίαν όλοι
επιζητούµε, είναι ένα δεδοµένο.

Το δεύτερο στοιχείο, αφορά την διπλωµατία την οποία αναπτύ-
ξαµε και τις συµβάσεις που υπογράψαµε µε την EBRD και µε άλ-
λους διεθνείς οργανισµούς για χρηµατοδότηση της ελληνικής
οικονοµίας. 

Το τρίτο κοµµάτι, αφορά την ενεργοποίηση νέων εργαλείων µε
τα οποία θα µπορέσει να υπάρξει επάρκεια χρηµατοδότησης,
τύπου «αναπτυξιακός νόµος». Ο παλιός αναπτυξιακός νόµος µάς
άφησε τεράστια προβλήµατα και γίνεται µια προσπάθεια να κλεί-
σει. Τελείωσε η διαβούλευση για τον νέο αναπτυξιακό νόµο ο
οποίος θα ψηφιστεί τον επόµενο µήνα.

Τέταρτο µέτρο. Ίδρυση αναπτυξιακής τράπεζας. Την είχαµε
υποσχεθεί από την πρώτη περίοδο. Τώρα είµαστε πολύ κοντά στο
να κάνουµε το απότοµο αυτό βήµα, το οποίο είναι απαραίτητο για
έναν και βασικό λόγο. Η αναπτυξιακή τράπεζα, θα αποτελέσει το
βασικό ενδιάµεσο χρηµατοδοτικό εργαλείο ανάµεσα στην κινητο-
ποίηση χρηµάτων από τον Γιουνκέρ για τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις. 

Πέµπτο µέτρο. Η ολοκλήρωση της διαδικασίας των δηµόσιων
συµβάσεων. Η ενοποίηση όλου του συστήµατος των δηµόσιων
συµβάσεων αποτελεί δέσµευση της χώρας µας µέχρι τα Χριστού-
γεννα. Αυτό προχωράει και θα αποτελέσει ένα βασικότατο εργα-
λείο για την εξυγίανση του συστήµατος των δηµοσίων
προµηθειών. 

Έκτο σηµείο. Η ίδρυση αναπτυξιακού συµβουλίου, η οποία θα
γίνει άµεσα στο Υπουργείο, προκειµένου να υπάρχει ένα συµβου-
λευτικό όργανο το οποίο θα µπορεί να κάνει παρεµβάσεις σε θέ-
µατα είτε αφορούν αναπτυξιακούς σχεδιασµούς είτε αφορούν
επιµέρους δραστηριότητες.

Θα κλείσω σε λιγότερο από ένα λεπτό µε το επίµαχο θέµα του
βασικού στόχου της πολιτικής µας σε σχέση µε το µοντέλο οικο-
νοµικής ανάπτυξης. Δεν θα σταθώ στα πολλά που έχουµε επανα-
λάβει κατά καιρούς. Θα σταθώ στο ένα και µοναδικό. Η ελληνική
οικονοµία πιστεύαµε και πιστεύουµε ότι πρέπει να στραφεί -µε επί-
κεντρο το υψηλού επιπέδου ανθρώπινο δυναµικό της- αποκλει-
στικά σε δραστηριότητες υψηλής προστιθέµενης αξίας. Αυτό
αφορά το σύνολο της οικονοµίας. Δεν αφορά µόνο κοµµάτια της
οικονοµίας, υπηρεσίες, βιοµηχανία, κατασκευές. Αφορά τον αγρο-
τικό τοµέα, το σύνολο της οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Αυτός ο προσανατολισµός πρέπει να έχει ισχυρό βαθµό εξω-
στρέφειας, πρέπει να προσανατολίζεται στη διεθνή αγορά. Αυτό
είναι το µεγάλο µας στοίχηµα. Η δική µας πολιτική, είναι ακριβώς
η συµπλήρωση της επενδυτικής δραστηριότητας, που έτσι κι αλ-
λιώς γίνεται από ιδιωτικό ή δηµόσιο τοµέα ή και από προσέλκυση
ξένων επενδύσεων, να έχει στο επίκεντρό της όµως σε τελευταία
ανάλυση αυτήν την ισχυρή ποιοτική αναβάθµιση της ελληνικής οι-
κονοµίας. Αυτό είναι το µοντέλο και γι’ αυτό θα δουλέψουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Παρακαλώ πολύ να είστε όλοι αυστηρά µέσα στον χρόνο. 
Ο κ. Ξυδάκης, Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών, έχει τον

λόγο για οκτώ λεπτά. Δεν είναι εδώ.
Η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, κ. Αντωνοπούλου, έχει

τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα τελευταία έξι χρόνια της κρίσης,
όπως γνωρίζετε και όπως έχει βιώσει η κοινωνία µας, έχουµε υπο-
στεί µια πρωτοφανή καταστροφή και αποεπένδυση στη χώρα µας.

Τα µέτρα που πήραν οι προηγούµενες κυβερνήσεις εξαφάνισαν
το 25% της οικονοµίας µας και οδήγησαν τουλάχιστον ένα εκα-
τοµµύριο συµπολίτες µας στην ανεργία. 

Παρά τις τροµακτικές δυσκολίες µπροστά µας η κοινωνία ανέ-
θεσε σε εµάς τη διακυβέρνηση της χώρας, µε στόχο να επαναφέ-
ρουµε στην ελληνική κοινωνία και οικονοµία µία νέα κανο-
νικότητα. Θα έρθει η ώρα να κριθούµε, όπως κρίθηκαν και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις. 

Προς το παρόν αυτό που θέλω να πω, είναι ότι η επαναφορά
της κανονικότητας είναι σαφές ότι απαιτεί την επανεκκίνηση της
οικονοµίας. Όσο όλοι µαζί στην Κυβέρνηση εργαζόµαστε για τη
δηµιουργία αυτών των συνθηκών που θα ανοίξουν µόνιµες θέσεις
εργασίας, δική µου ευθύνη είναι η υποστήριξη όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερων ανέργων. 

Με τους περιορισµένους πόρους που έχουµε στη διάθεσή µας,
απέναντι στους εκατοντάδες χιλιάδες άνεργους συµπολίτες µας
αλλά και απέναντι σε εσάς, του Βουλευτές που τους εκπροσω-
πείτε, ο Πρωθυπουργός µου έκανε ξανά την τιµή να µου αναθέσει
αυτόν τον δύσκολο ρόλο της υποστήριξης των ανέργων και να
είµαι υπόλογη σε εσάς. 

Η σοβαρότητα του θέµατος στην προηγούµενη περίοδο δεν
µας επέτρεψε να πανηγυρίζουµε τις µικρές αλλά σταθερές επιτυ-
χίες και τα βήµατα που έχουµε κάνει προς αυτήν την κατεύθυνση.
Θέλω να πω και να απαντήσω σε παραπληροφόρηση που είχαµε
και σήµερα ότι δεν λιµνάζουν χρήµατα του ΕΣΠΑ. Έχουµε ήδη εγ-
γράψει 950 εκατοµµύρια ευρώ –όχι 700 εκατοµµύρια ευρώ.
Έχουµε ήδη προγραµµατίσει την ένταξη εκατό χιλιάδων ανέργων.
Άλλες εκατό χιλιάδες µέσα στους επόµενους έξι µήνες και από
τον Μάρτιο µέχρι το τέλος του επόµενου χρόνου άλλες εκατό πε-
νήντα χιλιάδες. Δεν ξέρω από που παίρνετε αυτήν την πληροφό-
ρηση κάποιοι Βουλευτές οι οποίοι αναφέρθηκαν σε αυτό. 

Επίσης, θέλω να πω ότι οι καθυστερήσεις που έχουν υπάρξει,
ήταν ο αναγκαίος χρόνος για να µπορέσουµε να ξαναπρογραµ-
µατίσουµε και να διορθώσουµε τα λάθη που υπήρχαν στο παρελ-
θόν. Και πάλι δεν έχουµε αποδυθεί σε καταγγελίες αλλά γνωρί-
ζουν οι υπεύθυνοι -αυτοί που τα είχαν εγκρίνει στο παρελθόν- τι
ακριβώς συνέβαινε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα τώρα να σας πω επι-
γραµµατικά τους πυλώνες στους οποίους θα κατευθυνθούµε από
εδώ και στο εξής, όσον αφορά τον προγραµµατισµό µας στην
υποστήριξη των ανέργων. 

Ο πρώτος πυλώνας, αφορά στην ανάσχεση της ανεργίας, συν-
δέοντας σταθερά και συνέχεια τις πολιτικές απασχόλησης µε τις
πραγµατικές ανάγκες της αγοράς εργασίας, έτσι ώστε τα προ-
γράµµατα -όποια και όποτε χρειάζονται προγράµµατα κατάρτισης
και επαγγελµατικής αναβάθµισης- να συνδέονται µε τις πραγµα-
τικές ανάγκες στην αγορά εργασίας. Η αντιµετώπιση της ανεργίας
µε τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας ιδιαίτερα για τις οµάδες
εκείνες του πληθυσµού που εµφανίζουν τα µεγαλύτερα ποσοστά
ανεργίας, όπως οι µακροχρόνια άνεργοι, γυναίκες, άνεργοι µε χα-
µηλά τυπικά προσόντα, είναι προτεραιότητά µας. 

Επίσης, η αντιµετώπιση της ανεργίας των νέων και ειδικότερα
αυτών που βρίσκονται εκτός εργασίας εκπαίδευσης ή κατάρτι-
σης και η ένταξή τους στην αγορά εργασίας, η ανάπτυξη προ-
γραµµάτων απασχόλησης και κατάρτισης σε κλάδους οικονο-
µικής δραστηριότητας τα οποία έχουν προοπτική και συνάδουν
µε την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, έτσι ακριβώς
όπως περιέγραψε µόλις πριν ο κ. Σταθάκης. Πάνω σε αυτόν τον
προγραµµατισµό είναι που έχουµε ήδη εντάξει την εξειδίκευση
της επόµενης γενιάς προγραµµάτων που είναι για εκατό χιλιάδες
ανέργους. Αναφέρθηκα σε αυτό πριν.

Επίσης, θέλω να πω ότι έχει δηµιουργηθεί στην ευρύτερη
αγορά και στο χώρο µια αίσθηση ότι η Κυβέρνησή  µας δεν είναι
υπέρ της κατάρτισης. Αυτό δεν είναι αλήθεια. Όπου και όποτε
χρειάζεται µέσα από συγκεκριµένα περιγράµµατα κατάρτισης
και µε πιστοποίηση των προσόντων και των δεξιοτήτων που απο-
κτούν οι άνεργοι, θα προχωρήσουµε σ’ αυτήν την κατεύθυνση.
Όµως, δεν είναι η µοναδική κατεύθυνση. 

Σχεδιάζουµε ολοκληρωµένες χωρικές παρεµβάσεις σε περιο-
χές µε υψηλά ποσοστά ανεργίας, που χρειάζονται µια άλλη ανα-
πτυξιακή κατεύθυνση µε δράσεις απασχόλησης, βελτίωσης των
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δεξιοτήτων που ανθρώπινου δυναµικού αλλά ακόµα πιο σηµαν-
τικό, µε υποστήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και της επι-
χειρηµατικότητας των νέων. 

Επίσης, σχεδιάζουµε ειδικό πρόγραµµα αντιµετώπισης της
ανεργίας των νέων επιστηµόνων που αναγκάζονται να φεύγουν
στο εξωτερικό, για να κρατήσουµε την αφρόκρεµα του εργατι-
κού δυναµικού στη χώρα µας. 

Σε ό,τι αφορά στα κονδύλια που έχουµε στη διάθεσή µας,
πέρα από την ορθολογικότερη και αποδοτικότερη διαχείριση των
διαθέσιµων κοινοτικών πόρων σήµερα, έχουµε ξεκινήσει -και
έχουµε ήδη κάποιες επιτυχίες σε ευρωπαϊκό επίπεδο-τη διεύ-
ρυνση αυτών των πόρων. 

Αναφέρθηκε πριν ένας από τους οµιλητές στον κ. Πάντοαν
από την Ιταλία –δεν τον είπε µε το όνοµά του- ο οποίος έχει προ-
τείνει και έχει καταθέσει αυτήν την πρόταση για τη δηµιουργία
ενός ταµείου για την ανεργία. Εµείς ξεκινήσαµε προς αυτήν την
κατεύθυνση από την πρώτη µέρα που είχαµε αναλάβει τη διακυ-
βέρνηση της χώρας τον Ιανουάριο του 2015. 

Επίσης, τώρα συζητιέται σε ευρωπαϊκό επίπεδο η δηµιουργία
ειδικών προγραµµάτων για τους µακροχρόνια άνεργους. Αυτό
το υποστηρίξαµε και το προτείναµε ένθερµα και στη Ρίγα και στο
Λουξεµβούργο, όπου το Υπουργείο Εργασίας συµµετείχε και
µπορούµε να πούµε ότι έχουµε µια επιτυχία. Εδώ βλέπουµε ένα
τρανταχτό παράδειγµα του ότι η Ευρώπη µπορεί να αλλάξει,
µπορεί να καταλάβει τις ειδικές συνθήκες που έχουν ορισµένες
χώρες οι οποίες δεν αντιµετωπίζουν µικρή ανεργία αλλά έχουν
πολύ σηµαντικά προβλήµατα προς αυτήν την κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Υπουργού)

Ολοκληρώνω µε το ότι θα είµαι στη διάθεσή σας για να κάνω
τακτική ενηµέρωση στην πρόοδο που θα έχουµε στο Υπουργείο
Εργασίας και σε µια άλλη συνάντηση, να µπορέσω να σας ανα-
πτύξω τις δράσεις µας για την κοινωνική οικονοµία, που όπως
ξέρετε είναι οριζόντια δραστηριότητα, οριζόντιος προγραµµατι-
σµός πάρα πολύ σηµαντικός γι’ αυτήν την Κυβέρνηση. 

Θα καταθέσω το υπόλοιπο της οµιλίας µου για τα Πρακτικά.
Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανίας Αν-
τωνοπούλου βρίσκεται  στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ την κ.

Αντωνοπούλου.
Στο Βήµα θα ακολουθήσουν οι Υπουργοί κ.κ. Δρίτσας Θεόδω-

ρος και Ξυδάκης Νικόλαος.
Λυπάµαι πολύ γιατί δε θα µπορέσουν να µιλήσουν η συνάδελ-

φος κ. Ιγγλέση και ο κ. Κρεµαστινός. Μίλησαν ενενήντα συνάδελ-
φοι ήδη. Στις πέντε τουλάχιστον τελευταίες φορές, σε αντί-
στοιχες διαδικασίες, είχαν µιλήσει από εξήντα έξι έως εβδοµήντα
οκτώ συνάδελφοι. Με µια ακόµα καλύτερη διαχείριση του χρό-
νου, θα ήταν δυνατόν και στους εκατό να πάµε, αλλά δεν είναι
δυνατόν. Θα περάσουµε τη δωδεκάτη για να αρχίσει ο Πρωθυ-
πουργός και δεν επιτρέπεται.

Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνησή µας καλείται κατ’

αρχάς να εφαρµόσει τη δεσµευτική συµφωνία µε τους δανειστές.
Όντως, υπάρχουν ανοιχτά ζητήµατα διεκδίκησης, τα οποία απο-
τελούν επιτυχία της διαπραγµάτευσης και γι’ αυτό η µάχη και η
προσπάθεια θα συνεχιστεί. Όντως, υπάρχουν επίσης σηµαντικά
περιθώρια σχεδιασµού και εφαρµογής παράλληλης πολιτικής σε
κρίσιµης σηµασίας τοµείς πέραν των µνηµονιακών δεσµεύσεων. 

Σε αυτά τα δύο πεδία, άλλωστε, φιλοδοξούµε µαζί µε την κοι-
νωνία να δώσουµε τον καλύτερο εαυτό µας για να ξεπεράσουµε
τεράστιες δυσκολίες, ώστε να εξισορροπήσουµε ή και να υπερ-
βούµε αρνητικές υφεσιακές και εν πολλοίς αντιλαϊκές συνέπειες
της συµφωνίας, να ακυρώσουµε την επιχείρηση εκστρατείας εγ-
χώριων κι ευρωπαϊκών δυνάµεων που επιδίωξαν κι επιδιώκουν
την «αριστερή παρένθεση» στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Και

γι’ αυτό ακριβώς απευθυνθήκαµε ξανά στον ελληνικό λαό και µε
την ετυµηγορία του στις πρόσφατες εκλογές, αυτήν τη ρεαλι-
στική αλλά ταυτόχρονα αυστηρή, εντολή-έγκριση λάβαµε.

Γνωρίζουµε πολύ καλά –το γνωρίζετε κι εσείς, το γνωρίζει και
ο ελληνικός λαός- ότι αυτά που εξαναγκαστικά δεσµευτήκαµε
τώρα να υλοποιήσουµε, ιδιαίτερα τα άµεσα κι εµπροσθοβαρή
του Οκτωβρίου-Νοεµβρίου, δεν είναι το δικό µας πρόγραµµα.
Είναι το προϊόν ενός επώδυνου συµβιβασµού, µετά από µια
σκληρή κι αναγκαία µάχη που δώσαµε στο όνοµα του ελληνικού
λαού απέναντι σε δυνάµεις που αποδείχτηκαν όχι µόνο ισχυρές
αλλά και παράλογα αδυσώπητες. 

Πιστεύουµε, όµως, ότι παρά το γεγονός ότι οι άµεσες συνέ-
πειες του συµβιβασµού είναι σκληρές, η µάχη αυτή έπρεπε να
δοθεί και µεσο-µακροπρόθεσµα δεν θα πάει χαµένη. 

Τώρα όµως, πράγµατι, καλούµαστε να υλοποιήσουµε τη µνη-
µονιακή συµφωνία, για να αποτρέψουµε και να µη διευκολύνουµε
άκριτα τη συνολική κατάρρευση µε τις ακόµα πιο καταστροφικές
επιπτώσεις για τα λαϊκά και τα µεσαία στρώµατα, για να κρατή-
σουµε ανοιχτή τη δυνατότητα κοινωνικά δίκαιης ανάκαµψης, για
να µη βάλουµε «ταφόπλακα» στις προσδοκίες και στις ανάγκες
της ελληνικής κοινωνίας. Γι’ αυτό µείναµε. Γι’ αυτό δεν δραπε-
τεύσαµε. 

Το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, έχει µπρο-
στά του κυρίως δύο τέτοιες υποχρεώσεις να υλοποιήσει άµεσα,
υποχρεώσεις –σηµειωτέον- που προέρχονται από το πρώτο και
το δεύτερο µνηµόνιο. 

Η πρώτη, είναι η συνέχιση της διαγωνιστικής διαδικασίας για
την πώληση του 51% των µετοχών του ΟΛΠ και εν συνεχεία του
Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης, µε την κατάθεση δεσµευτι-
κών προσφορών για τον ΟΛΠ εντός Οκτωβρίου. Σε αυτήν την
υποχρέωση είµαστε δεσµευµένοι από τη συµφωνία. Η ίδια η δια-
γωνιστική διαδικασία, όµως, περιλαµβάνει ζητήµατα για τα οποία
επιβάλλεται η κοινωνική διαβούλευση για τη χρήση εκτάσεων κι
εγκαταστάσεων, όπως και για τη ρύθµιση λειτουργιών του λιµα-
νιού µε βάση κοινά παραδεκτούς διεθνείς κανόνες δηµοσίου
συµφέροντος. Σε αυτά δεν είµαστε από τη συµφωνία δεσµευµέ-
νοι. Κάποιοι κάνουν πως αυτό δεν το καταλαβαίνουν. Όσοι όµως
γνωρίζουν και συµµετέχουν στις διαδικασίες το καταλαβαίνουν
πολύ καλά. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση θα επιδιώξουµε, µεταξύ άλλων, συµ-
βάσεις παραχώρησης του ελληνικού δηµοσίου προς τον ΟΛΠ και
τον ΟΛΘ µε τρόπο που να κατοχυρώνονται στο µέγιστο δυνατό
βαθµό συµφέροντα του δηµοσίου κι ανάγκες των εργαζοµένων
των τοπικών κοινωνιών και των δήµων, εποπτεία κι έλεγχος της
λειτουργίας των λιµανιών, σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα,
δηµιουργία δηµόσιων λιµενικών αρχών σε Πειραιά και Θεσσαλο-
νίκη, ολοκλήρωση της δοµής και των αρµοδιοτήτων της Ρυθµι-
στικής Αρχής Λιµένων.

Η δεύτερη δεσµευτική υποχρέωση, αφορά στη σύνθεση των
πληρωµάτων των µεγάλων επιβατικών οχηµαταγωγών πλοίων
των εσωτερικών γραµµών. 

Στη διαδικασία της διαπραγµάτευσης δώσαµε σκληρή µάχη,
ωστόσο κι εδώ πρέπει να πω ότι στο εσωτερικό η απαίτηση των
θεσµών-δανειστών φαίνεται να είχε ισχυρούς υποστηρικτές, αν
και όχι εµφανείς. Σταµατώ εδώ, ο νοών νοείτω. 

Η δική µας προσπάθεια ήταν να µην περάσει η µεταφορά του
µοντέλου της Αδριατικής στις εσωτερικές γραµµές αλλά µε γνώ-
µονα την ασφάλεια της ανθρώπινης ζωής στη θάλασσα, να κα-
θοριστούν τα επίπεδα στελέχωσης για όλες τις κατηγορίες
προσωπικού. Δεν είναι δική µας επιλογή. Τώρα είµαστε στη φάση
επεξεργασίας σχεδίων υλοποίησης. Θα επιδιώξουµε διάλογο
µέσα στο πιεστικό χρονικό πλαίσιο, κατανοώντας σαφώς ότι το
θέµα έχει προφανή κοινωνική-εργασιακή διάσταση.

Πέραν αυτών των δεσµευτικών υποχρεώσεων, όµως, θα επι-
διώξουµε να ξεδιπλώσουµε βήµα-βήµα το πολιτικό µας πρό-
γραµµα για το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.
Εκεί θα κριθούν πολλά και σηµαντικά. 

Στην κατεύθυνση αυτή, ισχύουν στο µεγαλύτερο µέρος οι προ-
γραµµατικές δηλώσεις µου ενώπιον του Κοινοβουλίου τον Φε-
βρουάριο του 2015. Ισχύει επίσης η δέσµευση για την
ολοκλήρωση νοµοθετικών κι άλλων πρωτοβουλιών που αναλά-
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βαµε στη διάρκεια της πρώτης επτάµηνης διακυβέρνησης. 
Ξεχωριστή θέση σε αυτές τις πρωτοβουλίες έχουν, µεταξύ

άλλων, η αποκατάσταση και η δικαίωση των απλήρωτων ναυτι-
κών της ΝΕΛ, η εισαγωγή ως πράξη δικαιοσύνης επιλαχόντων
σηµαιοφόρων και υπαξιωµατικών στις σχολές του Λιµενικού Σώ-
µατος, η αποκατάσταση και η λειτουργία των κτηριακών εγκατα-
στάσεων των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού στη Μηχανιώνα,
το «πάσο» για τους σπουδαστές της ΑΕΝ Ασπροπύργου, η από-
δοση του παραλιακού µετώπου του λιµανιού της Πάτρας στον
Δήµο Πατρέων και άλλες.

Υπάρχει όντως και στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής πεδίο αναζήτησης νέων πόρων και εξοικονόµησης µη
λειτουργικών δαπανών. Αυτά θα είναι τα δικά µας ισοδύναµα
χωρίς κοινωνικό κόστος, αντίθετα, µε κοινωνική ωφέλεια. 

Επιδιώκουµε στην κατεύθυνση αυτή να αναβαθµίσουµε την
αποτελεσµατικότητα του Λιµενικού Σώµατος, της Ελληνικής
Ακτοφυλακής, στην καταπολέµηση του λαθρεµπορίου στη θά-
λασσα, να συγκροτήσουµε το Μητρώο Τουριστικών Πλοίων, να
κάνουµε λειτουργικό το σύστηµα είσπραξης του τέλους πλόων,
να καθιερώσουµε ηλεκτρονικό εισιτήριο παντού, να αλλάξουµε
το δαπανηρό σύστηµα υδροδότησης των άνυδρων νησιών µε ση-
µαντικές πρωτοβουλίες που έχει ήδη αναπτύξει η Γενική Γραµ-
µατεία Αιγαίου και ο Γενικός Γραµµατέας της. 

Για το Λιµενικό Σώµα. Η στήριξη του Λιµενικού Σώµατος στην
προσπάθεια των στελεχών του για τη διαχείριση των προσφυγι-
κών ροών, είναι απόλυτη υποχρέωσή µας. 

Χθες στη Μυτιλήνη, εκτός από τους υψηλόβαθµους, τον Αρ-
χηγό και άλλους Αξιωµατούχους του Λιµενικού Σώµατος, κοντά
µας ήταν, εκ µέρους των στελεχών του Λιµενικού Σώµατος που
δρουν καθηµερινά, νυχθηµερόν στην περιοχή και σ’ όλο το Αι-
γαίο, ο Ανθυποπλοίαρχος Κυριάκος Παπαδόπουλος, κυβερνήτης
σκάφους. Είναι αυτός που έσωσε ένα µωρό παιδί, που έσωσε
πολλούς ηλικιωµένους ανθρώπους, που έχει σώσει πάνω από
πέντε χιλιάδες άτοµα, αυτός και το πλήρωµά του, που έχουν
σώσει όλοι µαζί πάνω από εβδοµήντα χιλιάδες άτοµα χωρίς ούτε
µία απώλεια στη διαδικασία της διάσωσης και αυτόν τον άν-
θρωπο, πραγµατικά τον γνωρίσαµε και όχι µόνο εγώ, αλλά και ο
Καγκελάριος της Αυστρίας και ο Έλληνας Πρωθυπουργός του
έδωσαν συγχαρητήρια. 

Ο Αλέξης Τσίπρας είπε πως στο πρόσωπο του Κυριάκου Πα-
παδόπουλου εκφράζεται όλο το Λιµενικό Σώµα και η µάχη που
δίνει. Εκφράζεται και εκπροσωπείται το καλό πρόσωπο της Ελ-
λάδας, το καλό πρόσωπο της Ευρώπης και πρότεινε στον παρι-
στάµενο Αρχηγό του Λιµενικού Σώµατος, να κινήσει τη
διαδικασία για να προταθεί και να βραβευτεί ως εκπρόσωπος
όλου του Σώµατος ο Κυριάκος Παπαδόπουλος από την Ακαδηµία
Αθηνών και αυτό θα γίνει.

(Χειροκροτήµατα)
Το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και κυρίως

το Λιµενικό Σώµα και η Γενική Γραµµατεία Αιγαίου σε άµεση και
διαρκή συνεργασία µε την Ελληνική Αστυνοµία, το Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, το Υπουργείο
Υγείας, σηκώνουν µεγάλο βάρος από τη διαχείριση των προσφυ-
γικών και µεταναστευτικών ροών. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση θα συνεχίσουµε, τηρώντας τις διε-
θνείς συµβάσεις, τις διεθνείς συνθήκες µε ανθρωπισµό αλλά και
µε πραγµατικό επαγγελµατισµό, που έχει µεγάλη σηµασία και
στην εποπτεία των συνόρων αλλά και στην κατοχύρωση της εθνι-
κής κυριαρχίας, γιατί η έρευνα και η διάσωση δεν έχουν µόνο
την τεράστια σηµασία στην ανθρωπιστική πλευρά αλλά έχουν και
την πολύ λεπτή και πολύ σηµαντική πλευρά της διασφάλισης των
γεωστρατηγικών και γεωπολιτικών κυριαρχικών δικαιωµάτων της
χώρας µας. 

Αξίζει ευγνωµοσύνη, αξίζει εύγε σε όλη αυτήν την προσπάθεια.
Η ενίσχυση των υποδοµών του Λιµενικού Σώµατος, η στήριξη των
αναγκών του προσωπικού, η θεσµοθέτηση συστήµατος εισαγω-

γής στο Σώµα µε διαφάνεια, ισοτιµία και αξιοκρατία, η άµεση
αναµόρφωση του προεδρικού διατάγµατος για τις µεταθέσεις
και πολλά άλλα, είναι υποχρέωσή µας για τον εκσυγχρονισµό και
την αναβάθµιση του Σώµατος. 

Η ναυτική εργασία –προχωρώ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε- η
ναυτική εκπαίδευση, ο επανασχεδιασµός της ακτοπλοΐας, είναι
στις άµεσες προτεραιότητές µας, η ολοκλήρωση, η δηµιουργία
ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος και στη ναυτική εκ-
παίδευση και σε πολλούς άλλους κλάδους της λειτουργίας του
Υπουργείου, είναι επίσης στις προτεραιότητές µας. 

Για την ποντοπόρο ναυτιλία δεν θα µιλήσω ιδιαίτερα. Το καίριο
ζήτηµα είναι η αύξηση των θέσεων εργασίας στην ποντοπόρο
ναυτιλία. Η ανταγωνιστικότητα της ελληνόκτητης και ελληνικής
ποντοπόρου ναυτιλίας, δεν µπορεί να επιτευχθεί όταν το ανθρώ-
πινο δυναµικό, οι Έλληνες ναυτικοί µειώνονται µε τόσο δραµατι-
κούς ρυθµούς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, πρέπει να
κλείσετε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Εργασίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ξεπερνώ κάποια θέµατα,
θα τα καταθέσω στα Πρακτικά. 

Καταλήγω, αναφερόµενος στη Γενική Γραµµατεία Αιγαίου και
την επίλυση του προβλήµατος των άνυδρων νησιών του Αιγαίου
που είναι αυτήν τη στιγµή δροµολογηµένη, καθώς και στην εξα-
σφάλιση υδρευτικής αυτονοµίας και αυτάρκειας µε ουσιώδη και
δραστική µείωση του κόστους. Ήδη δροµολογούνται τα πιλοτικά
προγράµµατα για το Καστελλόριζο και την Πάτµο. 

Η αναβάθµιση της Γενικής Γραµµατείας Αιγαίου και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, η δηµιουργία ενός ισχυρού φορέα, µε την εφαρ-
µογή της ρήτρας νησιωτικότητας, τη συγχώνευση της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης του Αιγαίου, που την µελετάµε, µε το
Συµβούλιο Νησιωτικής Πολιτικής και την ίδρυση του Ερευνητικού
Ινστιτούτου Νησιωτικής Πολιτικής είναι κι αυτά στις προτεραι-
ότητές µας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Εργασίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι στους
Έλληνες πολίτες. Θέλω να πιστεύουν πως αξίζει να δώσουµε
αυτές τις µάχες. Εάν επιµένουµε, εάν αντέξουµε, εάν εκείνοι –οι
πολίτες δηλαδή- συνεχίσουν να µας υποστηρίζουν, τότε θα κρα-
τήσουµε ανοιχτούς τους δρόµους για την αριστερή συνέχεια, για
την υπέρβαση διαψεύσεων και απογοητεύσεων και για τη δι-
καίωση αγώνων και θυσιών του ελληνικού λαού. 

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-

τικής, κ. Θεόδωρος Δρίτσας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Δρί-

τσα. 
Πριν δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών

κ. Ξυδάκη, θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω την υπ’ αριθµόν 12965/8316 από 7-10-2015 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής, για τη συγκρότηση των Διαρκών Επιτρο-
πών της Βουλής. 

Η σχετική απόφαση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης. 

Είναι έτοιµες οι επιτροπές. Συνεδριάζουν τη Δευτέρα το από-
γευµα, βγάζουν τα Προεδρεία τους και από Τρίτη πρωί ξεκινάει
δουλειά και συγκροτείται και η Διάσκεψη των Προέδρων.  

(Η προαναφερθείσα απόφαση έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 7 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 251



252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 7 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 253



254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 7 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 255



256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΤ’ - 7 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 257



258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»)



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Ξυδάκη,
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει περάσει η ώρα, υπάρχει µία
κόπωση. Σε συνέχεια των Προγραµµατικών Δηλώσεων, όσο το
δυνατόν πιο σύντοµα, θα σας παρουσιάσω εν τάχει τις θέσεις και
τον σχεδιασµό µας για την πολιτική µας, στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και της Ευρώπης. 

Η Ελλάδα, επιδιώκει ενεργό συµµετοχή και συνεισφορά στην
αναµόρφωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενισχύοντας τους θε-
σµούς αλληλεγγύης, συνεργασίας, διαφάνειας και δηµοκρατίας.
Η συνεχιζόµενη οικονοµική και χρηµατοπιστωτική κρίση, σε συν-
δυασµό µε την έκρηξη του προσφυγικού, µεταναστευτικού προ-
βλήµατος, θέτουν υπό αµφισβήτηση θεµελιώδεις ευρωπαϊκές
αξίες και δοκιµάζουν τη συνοχή των ευρωπαϊκών κοινωνιών. Ευ-
ρωσκεπτικισµός ή και ευρωφοβία ενίσχυση ακραίων πολιτικών
δυνάµεων, είναι µερικά από τα συµπτώµατα που εκδηλώνονται
σε όλα σχεδόν τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Από την άλλη µεριά πάλι, δεν βλέπουµε να φαίνεται µια ολο-
κληρωµένη και πειστική αντίδραση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τέ-
τοια που να ανταποκρίνεται στις προσδοκίες και τις ανάγκες των
Ευρωπαίων πολιτών. Η Ευρώπη δεν είναι παράδεισος αλλά είναι
ο κοινός πολιτικός µας χώρος. 

Η δική µας ιστορική ευκαιρία και το δικό µας καθήκον είναι να
αξιοποιήσουµε τις ευρωπαϊκές συνθήκες, να αναδείξουµε το πο-
λιτικό τους περιεχόµενο και τις λανθάνουσες δυνατότητες, αυτές
ακριβώς που ενεργοποιούνται από την ίδια την Ένωση, κάθε
φορά που παρίσταται ανάγκη, για να δοθούν θεσµικές και πρα-
κτικές λύσεις στα καινοφανή προβλήµατα. 

Η µεγάλη οικονοµική κρίση που άρχισε το 2008 και συνεχίζε-
ται, προκάλεσε τέτοιες µετατοπίσεις και προσαρµογές στους ευ-
ρωπαϊκούς θεσµούς, αδιανόητους προ κρίσης. Ο EFSM και ο
ESM είναι δύο τέτοιοι καρποί αυτής της προσαρµογής στην
κρίση. 

Μια άλλη παράλληλη πτυχή της πολιτικής µας, πρέπει να είναι
η επιµονή µας στο κοινό ευρωπαϊκό κεκτηµένο, η συµπερίληψή
µας εξακολουθητικά και ουσιαστικά στις υπάρχουσες προβλέ-
ψεις του κοινού κεκτηµένου, κάτι που φάνηκε να χάνεται στα
χρόνια της υπαγωγής µας στα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Άλλωστε, αυτή είναι η ουσία της ενωµένης Ευρώπης. Δηλαδή
ότι η Ευρώπη είναι ο κοινός πολιτικός χώρος, χώρος ειρηνικής
και δηµιουργικής συνύπαρξης και όχι µια αόριστη κενή ιδεολο-
γία, ένα ευχολόγιο ή µια ηθικοπλαστική ρητορική, ένας κοινός
πολιτικός χώρος που διαµορφώνεται µε συγκλίσεις, υποχωρή-
σεις, αναµετρήσεις, διορθώσεις, ακόµη και µε συγκρούσεις -
εννοώ προωθητικές συγκρούσεις.  

Από αυτήν την άποψη, η επώδυνη εµπειρία των τελευταίων για
τη χώρα µας µπορεί και πρέπει -και το κάνουµε ήδη- να αναδειχ-
θεί σε ευρωπαϊκή εµπειρία και όχι σαν εθνική εξαίρεση. 

Και η πορεία της δικής µας ανασυγκρότησης να φανεί σαν το
ευρωπαϊκό  παράδειγµα εξόδου από την κρίση, έτσι ώστε να πά-
ψουµε να είµαστε το βολικό αντιπαράδειγµα. Αυτή η αντιστροφή
του στερεοτυπικού ή και κακόβουλου –πάντως µη εποικοδοµη-
τικού για κανένα- ελληνικού αντιπαραδείγµατος θα είναι η ύψιστη
συµβολή µας και στη δική µας χώρα και στην Ευρώπη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα µας εδώ και µερικά χρόνια αν-
τιµετωπίζει µεγάλες προκλήσεις, οι οποίες όµως αφορούν και
ολόκληρη την Ευρώπη. Διαχειριζόµαστε εδώ και αρκετές εβδο-
µάδες, µερικούς µήνες, την τεράστια πίεση των προσφυγικών
ροών, µια πίεση δυσανάλογη ως προς τις δυνατότητές µας και
εν µέσω σκληρών δηµοσιονοµικών περιορισµών.

Σε εθνικό επίπεδο καταβάλλουµε καθηµερινά υπεράνθρωπες
προσπάθειες για την αξιοπρεπή υποδοχή των προσφύγων µε φι-
λόξενη διάθεση και ανθρωπιά. Συγχρόνως, επιδιώκουµε την
εξεύρεση συλλογικών ευρωπαϊκών λύσεων βασισµένων στις
αρχές της αλληλεγγύης, του ανθρωπισµού και της δίκαιης κατα-
νοµής ευθυνών και βαρών. 

Μετά από επίπονες προσπάθειες, συµφωνήθηκε σε ευρωπαϊκό
επίπεδο η κατανοµή εκατόν εξήντα χιλιάδων προσφύγων µεταξύ

των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα προσεχή δύο
χρόνια. Πρόκειται µόνο για ένα πρώτο βήµα, µικρό βήµα, αλλά
βήµα. 

Διότι, δεδοµένου του τεράστιου αριθµού των προσφύγων δεν
έχουµε αυταπάτες ότι επιλύεται οριστικά το πρόβληµα. Διότι επι-
πλέον εργαζόµαστε για τη διαµόρφωση ενός µόνιµου µηχανι-
σµού εσωτερικής µετεγκατάστασης όσων έχουν ανάγκη από
διεθνή προστασία. Χρειάζεται να δώσουµε ιδιαίτερη βαρύτητα
στις νόµιµες οδούς µετανάστευσης ώστε να διαρραγεί ο φαύλος
κύκλος της εξάρτησης προσφύγων και µεταναστών από τα κυ-
κλώµατα διακινητών. 

Και οφείλουµε να εστιάσουµε προπάντων στη ρίζα του προ-
βλήµατος, δηλαδή, στις αιµατηρές πολύνεκρες συγκρούσεις που
αναγκάζουν εκατοµµύρια ανθρώπους να εγκαταλείψουν τις
εστίες τους και να επιδιώξουµε το ταχύτερο δυνατό µια οριστική
διευθέτηση των κρίσεων στην περιφέρειά µας. Σε αυτήν την κα-
τεύθυνση, άλλωστε, µίλησαν σήµερα στο Ευρωκοινοβούλιο ενώ-
πιον των Ευρωπαίων Βουλευτών και η Καγκελάριος Μέρκελ και
ο Πρόεδρος Ολάντ. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στον τοµέα της οικονοµίας το εγ-
χείρηµα της εµβάθυνσης της οικονοµικής και νοµισµατικής ένω-
σης της Ευρώπης αποτελεί µία πρώτης τάξεως ευκαιρία για την
αντιµετώπιση των αρχιτεκτονικών ατελειών της ΟΝΕ, αυτές που
έγιναν τόσο εµφανείς κατά την οικονοµική κρίση των τελευταίων
ετών στην Ευρωζώνη. Ο βαθµός επιτυχίας του εγχειρήµατος της
ΟΝΕ θα κρίνει συνολικά την πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Βασικό στοιχείο της ΟΝΕ, που επιδιώκει η χώρα µας, είναι η υιο-
θέτηση ενός πλαισίου οικονοµικής διακυβέρνησης το οποίο, βα-
σιζόµενο στην αλληλεγγύη και στους κοινωνικούς δείκτες, θα
απαντά µε την απαιτούµενη ευελιξία στις ανάγκες των ευρωπαίων
πολιτών και θα διασφαλίζει την ανάπτυξη, την απασχόληση, τον
εκσυγχρονισµό και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των οι-
κονοµιών µας. Όµως, πάνω απ’ όλα, θα διασφαλίζει την κοινωνική
συνοχή. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση, η δραστηριοποίηση της Βουλής των
Ελλήνων και η αξιοποίηση του ρόλου που επιφυλάσσει στα
εθνικά Κοινοβούλια η Συνθήκη της Λισαβόνας θα µπορούσε να
συµβάλλει στην ενίσχυση της δηµοκρατικής νοµιµοποίησης µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Στο πλαίσιο αυτό ο ρόλος της Επιτρο-
πής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής θα µπορούσε να φανεί
καίριος και προσβλέπω σε µία γόνιµη συνεργασία µε τους Βου-
λευτές που θα απαρτίζουν την επιτροπή. 

Στο ίδιο πλέγµα υποστηρίζουµε τον ενεργό ρόλο του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου ως εγγυητή της δηµοκρατικής νοµιµότητας
στη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ως γνωστόν, η ελλη-
νική Κυβέρνηση διατύπωσε επίσηµο αίτηµα προς τον Πρόεδρο
του Ευρωκοινοβουλίου στις 19 Αυγούστου για θεσµική συµµε-
τοχή του Ευρωκοινοβουλίου στην τακτική διαδικασία επιτήρησης
εφαρµογής της δανειακής σύµβασης, καθώς έτσι ενισχύεται η
δηµοκρατική λογοδοσία και ενισχύονται οι πιθανότητες να δοθεί
έµφαση στις κοινωνικές επιπτώσεις των πολιτικών λιτότητας. 

Με γνώµονα πάντοτε την ανάκαµψη της οικονοµίας µας, την
ενίσχυση της ανάπτυξης και της απασχόλησης επιδιώκουµε
οφέλη από τη λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ταµείου Στρατηγικών
Επενδύσεων –το λεγόµενο σχέδιο Γιούνκερ- για την τόνωση της
ανάπτυξης σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η
δυνατότητα αυτή µνηµονεύεται άλλωστε ρητώς και στη Συµφω-
νία της 12ης Ιουλίου. 

Στην ίδια κατεύθυνση θα δώσουµε έµφαση στην αξιοποίηση
των πόρων και τις δυνατότητες της πολιτικής συνοχής. Για την
προγραµµατική περίοδο 2014-2020 στον τοµέα της πολιτικής συ-
νοχής η Ελλάδα έχει τη δυνατότητα να αντλήσει πόρους ύψους
περίπου 21 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Επιπλέον οι προσπάθειές µας θα επικεντρωθούν στην επικεί-
µενη αναθεώρηση του πολυετούς δηµοσιονοµικού πλαισίου
2014-2020, ώστε να επιτύχουµε την ενίσχυση της χώρας µας µε
επιπλέον πόρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δυο λόγια µόνο, κύριε Πρόεδρε, για το τελευταίο.
Ως προς τις σχέσεις της Ένωσης µε τους γείτονές της και τρί-
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τες χώρες, η Ελλάδα υποστηρίζει την πολιτική διεύρυνσης στα
Δυτικά Βαλκάνια και την Τουρκία, διότι πιστεύει ότι η προοπτική
ένταξης στις γειτονικές χώρες λειτουργεί ως καταλύτης για την
εµπέδωση της ειρήνης και της δηµοκρατίας άρα και της σταθε-
ρότητας και της ανάπτυξης στην περιοχή. 

Τέλος, εργαζόµαστε για τη σταδιακή εξοµάλυνση των ευρω-
ρωσικών σχέσεων καθώς θεωρούµε τη Ρωσία στρατηγικό εταίρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και παράλληλα για τη σταθερή ενί-
σχυση του διαλόγου της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις χώρες της
Νότιας Μεσογείου. 

Επίσης θεωρούµε σηµαντικό η Ευρωπαϊκή Ένωση και συγκε-
κριµένα η επιτροπή να λάβει υπ’ όψιν της τον προβληµατισµό της
κοινωνίας των πολιτών στις εµπορικές και κυρίως στις διατλαν-
τικές συµφωνίες, όπως επί παραδείγµατι τη συµφωνία TTIP, κυ-
ρίως όσον αφορά την ανάγκη για περισσότερη διαφάνεια και
ενηµέρωση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-
κών): Μία κουβέντα ακόµα, κύριε Πρόεδρε, να πω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καταθέστε στα Πρακτικά.
Κύριε Γεωργιάδη, δεν θα µιλήσετε. Είστε µετά τον επόµενο

Υπουργό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, όχι δεν υπάρχει αυτό

που λέτε, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-

κών): Δευτερόλεπτα χρειάζοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, καθήστε

αµέσως κάτω. Μιλάει ο Υπουργός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όταν τελειώσει, θα πάρω

αµέσως τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καθήστε αµέσως κάτω. Θα

µιλήσετε για ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μην έχετε αυτό το ύφος,

κύριε Βούτση. Δεν ξεκινάµε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν είµαστε καλά! Σας πα-

ρακαλώ, καθήστε κάτω. Δεν ξέρω γιατί είστε εκνευρισµένος,
αλλά εγώ δεν είµαι καθόλου. Είµαι επτά ώρες εδώ πάνω. Καθή-
στε ήσυχος. Να είστε πολύ ήσυχος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχει ξεπεράσει και τον
χρόνο του ήδη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όσο θέλει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ποιος σας το είπε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πήγαµε πάρα πολύ καλά.

Ήρθατε και έχετε κάποιο πρόβληµα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα τα πούµε τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, θα τα πούµε.
Κύριε Ξυδάκη, παρακαλώ, τελειώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερι-

κών): Τριάντα δευτερόλεπτα χρειάζοµαι. Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα

µας βρίσκεται σε κρίσιµη ιστορική καµπή. Ας αναλογιστούµε τι
έχουµε πάρει από την Ευρώπη, πώς αξιοποιήσαµε αυτά που
έχουµε πάρει ή πώς δεν τα αξιοποιήσαµε, τι κερδίσαµε και τι χά-
σαµε. Ας διδαχθούµε.

Ας αναλογιστούµε, όµως, επίσης, πώς µπορούµε να διδάξουµε
την Ευρώπη µέσα από τη δική µας εµπειρία, µέσα από τα λάθη
τα δικά µας και τις απώλειές µας και κυρίως από το πώς προ-
σπαθούµε τώρα σκληρά να αντιστρέψουµε τα δυσµενή ιστορικά
δεδοµένα. Ο στόχος ο δικός µας, η προοδευτική διακυβέρνηση,
η δηµιουργική σύνθεση πραγµατισµού και ριζοσπαστισµού δεν
είναι µόνο εθνικός στόχος είναι και ευρωπαϊκός. Αυτό περιµένουν
οι Έλληνες πολίτες, αυτό περιµένουν και οι Ευρωπαίοι πολίτες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ

τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εσείς τι θέλετε; Σας παρα-
καλώ, έχουµε µεγάλη πίεση χρόνου και ακούγονται οι Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης. Δεν θα είναι σε βάρος των
Υπουργών και της ακρόασης αυτό.

Κύριε Χουλιαράκη, µε συγχωρείτε. Καθήστε για λίγο, πριν σας
καλέσω, γιατί έδωσα τον λόγο για µια ένσταση επί της διαδικα-
σίας στον κ. Γεωργιάδη ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα
τον λόγο βάσει του Άρθρου 67 παράγραφος 2 και 3 για παρεµ-
πίπτον ζήτηµα, διότι εδώ συµβαίνει κάτι που µάλλον δεν έχει ξα-
νασυµβεί όλα αυτά τα χρόνια που είµαστε στη Βουλή και µου
κάνει εντύπωση που συµβαίνει στη δική σας Προεδρία και στην
έναρξή της.

Έχουν µιλήσει συνεχόµενα πέντε Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ. Πέντε
Υπουργοί! Ξεχάσαµε µήπως ότι στη Βουλή υπάρχει ο κανόνας
της εναλλαγής; Τι νοµίζετε ότι είναι εδώ; Συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ
είναι εδώ; 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, είναι η Βουλή των Ελλήνων και έχει κα-
νόνες. Εάν έχετε πίεση του χρόνου, να µας το πείτε, θα συνεν-
νοηθείτε µε το Σώµα, θα συµφωνήσουµε τη διαδικασία, για να
βρούµε µία άκρη ανθρώπινα ως προς τους χρόνους, αλλά δεν
σηµαίνει ότι µόνο του το Προεδρείο έχει δικαίωµα παραβιάσεως
του Κανονισµού.

Θα σας παρακαλέσω –και το λέω για την καλή έναρξη της θη-
τείας σας, η οποία ελπίζω να είναι πράγµατι καλή- ότι φράσεις
του ύφους «Καθήστε ήσυχος εσείς» δεν αρµόζουν στον Πρόεδρο
της Βουλής. Θα καθίσω ήσυχος, όσο εγώ και όπως εγώ νοµίζω.
Αλλά, εσείς υποχρεούστε να τηρείτε τον Κανονισµό.

Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να µιλάει συνεχόµενα η Κυ-
βέρνηση. Εδώ είναι Βουλή. Μιλάει η Κυβέρνηση και µετά απαν-
τάει η Βουλή. Ξαναµιλάει η Κυβέρνηση, απαντάει η Βουλή. Αυτό
θα το τηρήσετε γιατί αν δεν το τηρήσετε αυτό έχετε παραβιάσει
τον Κανονισµό. Δεν θέλω να πιστέψω ότι θέλετε να ξεκινήσετε
τη θητεία σας παραβιάζοντας την αρχή της εναλλαγής των οµι-
λητών.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κύριε Γεωρ-

γιάδη.
Η απάντηση είναι η εξής: Πάρτε όλες τις προηγούµενες διαδι-

κασίες, τις τέσσερις τελευταίες τουλάχιστον, και θα διαπιστώ-
σετε ότι έγινε κάθε προσπάθεια. Το 2012 είχαµε ξεκινήσει στις
4.15’το απόγευµα να µιλάνε µόνο οι Υπουργοί. Ο τελευταίος της
παράταξής σας, ο κ. Κουµουτσάκος, µίλησε πριν από µία ώρα.
Μίλησαν κατ’ απόλυτη αναλογία ενενήντα, που είναι οι περισσό-
τεροι Βουλευτές που έχουν µιλήσει ποτέ. Εσείς ως κοινοβουλευ-
τικοί εκπρόσωποι, µε την εναλλαγή µάλιστα που κάνατε µε τον
κ. Μητσοτάκη, µιλήσατε είκοσι πεντέµισι λεπτά οι δυο σας έναντι
δεκαεπτά λεπτών του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Παρακαλώ πολύ να µελετήσετε όλα τα στοιχεία και την πρα-
κτική όλων των τελευταίων παρουσιάσεων των Προγραµµατικών
Δηλώσεων, για να διαπιστώσετε ότι όχι απλά λειτουργούµε στο
πλαίσιο του Κανονισµού, αλλά είναι ίσως -για την ώρα τουλάχι-
στον- η καλύτερη διαδικασία, χωρίς να είναι, όµως, η άριστη, όχι
για τον λόγο που είπατε, αλλά για τον λόγο ότι άλλοι εξήντα Βου-
λευτές ήθελαν να τοποθετηθούν. 

Παρακαλώ πάρα πολύ να µην επιµείνετε στην ένσταση, διότι
υπάρχει απόφαση του Σώµατος έτσι κι αλλιώς για τη διαδικασία.
Εν συνόλω έχει διαβαστεί αυτή από την αρχή της σηµερινής δια-
δικασίας, χωρίς να υπάρξει και να έρθει στην επιφάνεια οποιαδή-
ποτε ένσταση από οποιαδήποτε πλευρά. 

Επιτρέψτε µου δε, αυτό που σας είπα περί ήσυχου και µη ήσυ-
χου εγώ το παίρνω πίσω αν σας ενόχλησε. Δεν έχω κανένα τέτοιο
πρόβληµα.

Παρακαλώ τον κ. Χουλιαράκη να λάβει τον λόγο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παπαχριστόπουλε,

παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι ο τελευταίος που
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θα ήθελα να χαλάσω το κλίµα ηρεµίας που πραγµατικά υπάρχει
σ’ αυτήΝ την Ολοµέλεια. Έλειπα για πέντε, έξι λεπτά, όταν η κ.
Γεννηµατά, που ειλικρινά τη σέβοµαι και ποτέ δεν έχουµε πολω-
θεί µαζί της, χρησιµοποίησε µια έκφραση ακραία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για εσάς προσωπικά;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι προσωπικά, για το

κόµµα µας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν υπάρχει ένσταση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μας ανέφερε σαν ακρο-

δεξιά απόφυση. Ακούστε µε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, όχι. Παρακαλώ πάρα

πολύ. Είναι πολιτικοί χαρακτηρισµοί, βαρύτατοι µεν, αλλά δεν
συνιστούν προσωπικό σε καΜµία περίπτωση. Άρα δεν µπορείτε
να πάρετε αλλιώς τον λόγο. Παρακαλώ πολύ. Καθένας βγάζει
την εντύπωσή του από το πώς µιλάει καθένας. Βγάλατε τη δικιά
σας. Εδώ όσοι ακροάστηκαν τη συγκεκριµένη οµιλία έχουν την
άποψή τους.

Κύριε Χουλιαράκη, παρακαλώ, για τελευταία φορά, και µε συγ-
χωρείτε που σας σηκώσαµε και σας καθίσαµε δύο φορές. Ελάτε
να προχωρήσουµε, έχουµε πρόβληµα χρόνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, η νέα κοινοβουλευτική περίοδος που ξεκινά τις µέρες αυτές
βρίσκει την ελληνική οικονοµία και κοινωνία βαριά τραυµατι-
σµένη από τη µεγάλη οικονοµική ύφεση που ξεκίνησε πριν από
εφτά χρόνια, το δεύτερο τρίµηνο του 2008, και επιταχύνθηκε µε
την εφαρµογή του πρώτου µνηµονίου το καλοκαίρι του 2010. 

Στη διάρκεια της ύφεσης αυτής η χώρα απώλεσε το ένα τέ-
ταρτο του εθνικού εισοδήµατος. Δηµιούργησε ενάµισι εκατοµ-
µύριο ανέργους, 1,2 εκατοµµύριο εξ αυτών είναι άνεργοι για
µεγαλύτερο διάστηµα από δώδεκα µήνες, µε µέση διάρκεια
ανεργίας τα δυόµισι χρόνια. Κάθε άνεργος κατά µέσο όρο έµεινε
και παραµένει στην ανεργία για δυόµισι χρόνια. Τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες νοικοκυριά δεν έχουν ούτε ένα εργαζόµενο
µέλος, µε πολύµορφη αύξηση των οικονοµικών ανισοτήτων, αλλά
και µε το δηµόσιο χρέος της χώρας σε επίπεδα σηµαντικά υψη-
λότερα από αυτά του 2010 και χωρίς πρόσβαση βέβαια στις διε-
θνείς αγορές.

Η νεοεκλεγµένη Κυβέρνηση της Αριστεράς έχει εντολή να ανα-
µετρηθεί ακριβώς µε τις συστηµικές παθογένειες που προκάλε-
σαν την ύφεση αυτή, αλλά και µε τις κοινωνικές και οικονοµικές
συνέπειες της ύφεσης. Και καλείται να το κάνει σε ένα περιβάλ-
λον πολύπλοκο, αλληλεξάρτησης, σε ένα περιβάλλον σφικτών
οικονοµικών περιορισµών, µε ελάχιστους πόρους και µε ατελή
εργαλεία πολιτικής. 

Σίγουρα δεν είναι το περιβάλλον που µια κυβέρνηση θα επέ-
λεγε να ασκήσει πολιτική. Αυτό, όµως, είναι το περιβάλλον που
αντιµετωπίζουµε, αυτό είναι το περιβάλλον µέσα στο οποίο βρί-
σκεται η χώρα, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Η Κυβέρνηση της Αριστεράς θα κριθεί από την ικανότητά της
να διαχειριστεί µε επιτυχία την πραγµατικότητα αυτή, έτσι ώστε
να πετύχει ουσιαστικά τρεις στόχους: Πρώτον, τον τερµατισµό
της µεγάλης ύφεσης, τη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων,
αλλά και την αύξηση της οικονοµικής ανεξαρτησίας µε την πρό-
σβαση στις διεθνείς αγορές.

Θα προσπαθήσω να περιγράψω στα επόµενα λίγα λεπτά, όσο
δύσκολο κι αν είναι αυτό, τους κύριους άξονες της µακροοικο-
νοµικής στρατηγικής που θα ακολουθήσει η Κυβέρνηση τόσο σε
βραχυχρόνιο όσο και σε µεσοχρόνιο ορίζοντα. Θα έλεγα πως η
στρατηγική αυτή αρθρώνεται γύρω από τρεις κυρίως στόχους:
Ο πρώτος στόχος είναι ο στόχος της οικονοµικής σταθερότητας,
ένας στόχος στον οποίο η προηγούµενη κυβέρνηση της Αριστε-
ράς από τον Ιανουάριο έως τον Αύγουστο του 2015 έχει ήδη να
παρουσιάσει µία πολύ µεγάλη επιτυχία. Η επιτυχία αυτή είναι η
Συµφωνία του Αυγούστου.

Με τη Συµφωνία του Αυγούστου, η Κυβέρνηση έλυσε το οξύ
χρηµατοδοτικό πρόβληµα της χώρας για την επόµενη τριετία.
Εξάλειψε, κατά συνέπεια, τον κίνδυνο της εξόδου από το κοινό
νόµισµα, εµπέδωσε ένα κλίµα εµπιστοσύνης στις προοπτικές της
ελληνικής οικονοµίας και έδωσε πολύτιµο οξυγόνο, ώστε τώρα
να αναµετρηθεί µετά συστηµικά προβλήµατα και τις συστηµικές

παθογένειες που οδήγησαν στην κρίση αυτή.
Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εκεί έχει ήδη καλυφθεί σηµαντικό έδα-

φος. Η Κυβέρνηση, όµως, θα συνεχίσει να εργάζεται, έτσι ώστε
η οικονοµική σταθερότητα να εµπεδωθεί παρά πέρα.

Τις επόµενες ηµέρες θα ενεργοποιηθεί η λειτουργία του Δη-
µοσιονοµικού Συµβουλίου, ενός θεσµού που θα ενισχύσει περαι-
τέρω την αξιοπιστία στη δηµοσιονοµική πολιτική και θα αφήσει
τη λογική της παραγωγής ελλειµµάτων στο παρελθόν του δικοµ-
µατισµού που κυβέρνησε από το 1974 έως τις αρχές του 2015.

Ο δεύτερος µεγάλος άξονας-στόχος της µακροοικονοµικής
στρατηγικής της Κυβέρνησης είναι η άµεση ανάσχεση της οικο-
νοµικής ύφεσης. Δεν πρέπει να κλείνουµε τα µάτια στην πραγ-
µατικότητα. Η πραγµατικότητα είναι ότι η περιοριστική
δηµοσιονοµική πολιτική, όσο ήπια κι αν είναι –ακόµη και η ήπια
περιοριστική δηµοσιονοµική πολιτική που η Κυβέρνηση της Αρι-
στεράς καλείται να εφαρµόσει στο τέλος του 2015 και στις αρχές
του 2016- παράγει υφεσιακά αποτελέσµατα.

Θέλω να τονίσω ότι ακριβώς επειδή οι δηµοσιονοµικοί στόχοι
των πρωτογενών πλεονασµάτων είναι σηµαντικά χαµηλότερη µε
το νέο πρόγραµµα από ό,τι ήταν µε τα δύο προηγούµενα προ-
γράµµατα, η δηµοσιονοµική προσαρµογή σε χρονικό ορίζοντα
τετραετίας είναι πράγµατι σηµαντικά ηπιότερη. Η υφεσιακή ροπή
των προηγούµενων προγραµµάτων, αυτή που διέρρηξε τον κοι-
νωνικό ιστό της χώρας από το 2010 έως το 2015, είναι σηµαντικά
ασθενέστερη. Παρ’ όλα αυτά, είναι υπαρκτή και πρέπει να την
αντιµετωπίσουµε.

Η Κυβέρνηση της Αριστεράς θα την αντιµετωπίσει άµεσα µε
τρεις τρόπους. Δύο από αυτούς τους τρόπους τους έχει ήδη
ενεργοποιήσει. Ο πρώτος τρόπος είναι η εµπροσθοβαρής αξιο-
ποίηση των κοινοτικών προγραµµάτων. Ο κ. Σταθάκης εξήγησε
ότι αυτό έχει ήδη συµφωνηθεί και 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ θα
ενισχύσουν την ελληνική οικονοµία πριν το τέλος του 2015.

Δεύτερον, είναι η εξόφληση του µισού αποθέµατος των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου προς την ιδιωτική οικονοµία.
Θυµίζω ότι συνολικά οι ληξιπρόθεσµες είναι 7 δισεκατοµµύρια
µέχρι το τέλος του 2015 και ως συνέπεια της συµφωνίας τα 3,1
δισεκατοµµύρια θα έχουν εξοφληθεί.

Κυρίως, είναι η ρύθµιση του χρέους θα ακολουθήσει το τέλος
της πρώτης αξιολόγησης, µια ρύθµιση που θα δηµιουργήσει επι-
πλέον δηµοσιονοµικό χώρο στα ελληνικά δηµόσια οικονοµικά,
µέσω της µείωσης του κόστους εξυπηρέτησης, και κατά συνέ-
πεια να ενισχύσουν πάλι την ιδιωτική οικονοµία.

Ο τρίτος άξονας-στόχος της µακροοικονοµικής στρατηγικής,
ένας άξονας που απουσίαζε όχι µόνο από την άσκηση της οικο-
νοµικής πολιτικής, αλλά και από τον λόγο ακόµα των προηγού-
µενων κυβερνήσεων, είναι η αναδιανοµή του κόστους
σταθεροποίησης υπέρ των ασθενέστερων. 

Εδώ θα αναφερθώ επιγραµµατικά -γιατί ο κ. Αλεξιάδης έχει
ήδη αναφερθεί- στην αναθεώρηση του Κώδικα Φορολογίας Ει-
σοδήµατος σε προοδευτική κατεύθυνση, στη δηµιουργία του πε-
ριουσιολογίου, στη διεύρυνση της φορολογικής βάσης σε
κοµµάτια της κοινωνίας που µέχρι σήµερα δεν συµµετείχαν στο
βάρος της προσαρµογής, αλλά και στην αναθεώρηση των δαπα-
νών, την επαναξιολόγησή τους, αν θέλετε, από µηδενική βάση,
ώστε να απελευθερωθούν πόροι µε στόχο την αύξηση του µερι-
δίου των κοινωνικών δαπανών σε βάθος τετραετίας και στην κα-
τεύθυνση της ενίσχυσης της πρόνοιας, της υγείας και της
καταπολέµησης της ανεργίας. 

Όπως σε κάθε κρίσιµη καµπή της νεότερης ιστορίας της
χώρας, έτσι και τώρα, η ελληνική Αριστερά καλείται να διαχειρι-
στεί εξαιρετικά σύνθετα προβλήµατα σε συνθήκες οξείας κρί-
σης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Η µακροοικονοµική πολιτική είναι έτσι κι αλλιώς µια άσκηση

ισορροπίας µεταξύ αντιφατικών στόχων. Το στοίχηµα που θα
κερδίσει αυτή η Κυβέρνηση είναι ότι η ανάσχεση της ύφεσης και
η δηµοσιονοµική ισορροπία είναι συµβατά µε την κοινωνική δι-
καιοσύνη.

Ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ τον κ.

Χουλιαράκη. Ο κ. Φλαµπουράρης, Υπουργός Επικρατείας, έχει
τον λόγο για δέκα λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας ):
Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση µας έχει προοπτική τετραετίας
µε καθαρή λαϊκή εντολή και αυτό πρέπει να το συνειδη-
τοποιήσουµε. Η εντολή αυτή του ελληνικού λαού εµπεριείχε ένα
ουσιαστικό, ποιοτικό µήνυµα, ένα µήνυµα που λέει προς το
πολιτικό σύστηµα και ιδιαίτερα προς την Κυβέρνηση ότι δεν
πρέπει να είµαστε, ούτε να γίνουµε, εµείς µια Κυβέρνηση
συνέχεια αυτών των κυβερνήσεων του δικοµµατισµού, οι οποίες
οδήγησαν τη χώρα σε αδιέξοδο, τους Έλληνες και τις Ελληνίδες
στη φτώχεια, τη νεολαία σε αδιέξοδο για µια ζωή χωρίς
προοπτική, για µια ζωή χωρίς αξιοπρέπεια.

Αντίθετα, η Κυβέρνησή µας επιδιώκει µια ουσιαστική
υπέρβαση και πρέπει να συγκρουστεί µε τη στασιµότητα, την
αδράνεια, τη διαπλοκή, το κατεστηµένο στην οικονοµική και
πολιτική ζωή, να είναι µια Κυβέρνηση που θα συγκρουστεί µε τη
µαυρίλα του παλιού και θα φέρει νέο αέρα απελευθέρωσης,
δηµιουργίας και ισονοµίας.

Η υπέρβαση αυτή που επιδιώκουµε δεν είναι ούτε εύκολη ούτε
δεδοµένη. Θα χρειαστεί να οπλιστούµε µε θάρρος και να
αξιοποιήσουµε –χωρίς όµως να καταχραστούµε- τα κοινωνικά
αποθέµατα ελπίδας, για να υπερβούµε τις δυσκολίες και τα
εµπόδια. 

Η υπέρβαση αυτή είναι αναγκαία και εφικτή και αρωγός µας
θα είναι ο ελληνικός λαός. Γιατί ο ελληνικός λαός ανανέωσε την
εντολή του προς την Κυβέρνησή µας, διότι αναγνώρισε ότι
παλεύουµε για να υπερασπιστούµε τα συµφέροντά του. Αυτό θα
συνεχίσουµε να κάνουµε µε όλες µας τις δυνάµεις και στη νέα
µας κυβερνητική θητεία.

Για ποια πράγµατα, όµως, θα συνεχίσουµε να παλεύουµε;
Αυτά κατατάσσονται σε τέσσερις κατηγορίες. Η πρώτη
κατηγορία είναι τα θετικά στοιχεία της συµφωνίας, τα οποία
πρέπει να φέρουµε και πρέπει να παλέψουµε για αυτά.

Η νέα συµφωνία περιλαµβάνει χαµηλότερους δηµοσιονο-
µικούς στόχους και πλεονάσµατα, που στην επόµενη τριετία
διασφαλίζουν 20 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία θα
χρησιµοποιήσουµε, πρώτον, για την οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας και κυρίως για την ενίσχυση των πιο ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων. 

Η νέα συµφωνία περιλαµβάνει επαρκείς πόρους για την
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών µε τον ταυτόχρονο
συνδυασµό της λύσης των κόκκινων δανείων.

Έτσι διασφαλίζουµε τις καταθέσεις και σταθεροποιούµε το
τραπεζικό σύστηµα, µία από τις αναγκαίες προϋποθέσεις για την
ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας.

Τρίτον, περιλαµβάνει αρκετές εµπρόθεσµες αναπτυξιακές
προοπτικές µέσα από το πακέτο των 35 δισεκατοµµυρίων, το
οποίο έχουµε κατοχυρώσει. 

Τέλος, στα θετικά αυτής της συµφωνίας είναι ότι περιλαµβάνει
αρκετά πράγµατα από το πρόγραµµά µας, όπως την καταπολέ-
µηση της διαφθοράς σε όλες τις εκφάνσεις της, την καταπολέ-
µηση της φοροδιαφυγής και της αδήλωτης εργασίας. Κρίσιµη
κατά την εκτίµησή µας –αναφέρθηκε κι απ’ άλλους οµιλητές–
είναι η δηµιουργία ενός ενιαίου και σύγχρονου θεσµικού πλαι-
σίου για τις δηµόσιες συµβάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε λίγη ησυχία, πα-
ρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Για όλα αυτά αναφέρθηκαν διεξοδικά και οι αρµόδιοι Υπουργοί,
παρά τις τοποθετήσεις αρκετών µελών του Κοινοβουλίου της Αν-
τιπολίτευσης, οι οποίοι ισχυρίζονται στην πραγµατικότητα ότι δεν
υπάρχει στρατηγική, δεν υπάρχει περιεχόµενο, δεν υπάρχει πρό-
γραµµα. Αντίθετα µε όλα αυτά, οι Υπουργοί απέδειξαν ότι και
στρατηγική υπάρχει και πρόγραµµα και προσπάθεια επανεκκίνη-
σης της οικονοµίας και της παραγωγικής ανασυγκρότησης της
χώρας.

Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς, υπάρχουν και σκληρές πτυχές

σ’ αυτήν τη συµφωνία, που υποσχεθήκαµε ότι θα υλοποιήσουµε,
γιατί αν δεν την υλοποιήσουµε, δεν µπορούµε να προχωρήσουµε
στα σηµαντικά ζητήµατα, στρατηγικής σηµασίας, ούτως ώστε να
µπορέσουµε µέσα από τις συµφωνίες που θα πετύχουµε να ξε-
φύγουµε από τη δύνη της κρίσης η οποία µας ταλανίζει.

Ένα βασικό αρνητικό µέτρο είναι η υπερφορολόγηση, η οποία
συνεχίζεται. Εµείς θα προσπαθήσουµε, όµως, µέσα από δύο
µέτρα, που θα πάρουµε, να τη µειώσουµε µέχρι που να την εξα-
φανίσουµε. Το ένα είναι η πάταξη της φοροδιαφυγής, την οποία
µε κάθε µέσο θα προωθήσουµε, και ο δεύτερος στόχος είναι
µέσα από τη φορολόγηση των µεγαλύτερων εισοδηµάτων να
ελαφρύνουµε τα µικρότερα και να µπορέσουµε πραγµατικά
αυτήν τη φορολογική λαίλαπα να τη µειώσουµε.

Τέλος, ένα από τα πολύ αρνητικά τα οποία είµαστε υποχρεω-
µένοι να υλοποιήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι οι
ιδιωτικοποιήσεις και ιδιαίτερα αυτές που είχαν δροµολογηθεί
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Δεσµευτήκαµε να τις προ-
χωρήσουµε, όπως είναι το λιµάνι του Πειραιά, όπως είναι τα δε-
κατέσσερα αεροδρόµια, µε έναν στόχο που επιδιώκουµε και θα
επιδιώξουµε µέχρι τέλους: Να διασφαλίσουµε το δηµόσιο συµ-
φέρον, την τήρηση των εργασιακών σχέσεων και την προστασία
του περιβάλλοντος. Αυτά είναι στοιχεία τα οποία κατά την εκτί-
µησή µας µπορούµε και πρέπει να τα πετύχουµε µέσα απ’ αυτές
τις σκληρές διαπραγµατεύσεις τις οποίες κάνουµε.

Τρίτο σηµείο, τρίτος τοµέας είναι η κατηγορία των ανοιχτών
θεµάτων, που λέµε, µε κύριο τα κόκκινα δάνεια και την ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών και δεύτερον, το Ταµείο Αξιοποίησης
της Δηµόσιας Περιουσίας.

Κακώς οι συνάδελφοι κυρίως της Αξιωµατικής, Αντιπολίτευσης
θεωρούν ότι το Ταµείο αυτό είναι ένα Ταµείο το οποίο ουσιαστικά
θα ιδιωτικοποιήσει τη δηµόσια περιουσία, δηλαδή θα ξεπουλήσει
τη δηµόσια περιουσία. Αυτό είναι λάθος. Το Ταµείο αυτό είναι
για να αξιοποιήσει τη δηµόσια περιουσία. Τα έσοδά του, τα οποία
είναι στα 50 δισεκατοµµύρια για τριάντα πέντε χρόνια, θα αξιο-
ποιηθούν όχι µόνο για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών.
Θα αξιοποιηθεί επίσης το 25% για την ανάπτυξη, ακόµα και για
την ενίσχυση των ασφαλιστικών ταµείων, ούτως ώστε να µπορεί
να δοθεί µια ουσιαστική και µόνιµη λύση στα θέµατα του ασφα-
λιστικού συστήµατος.

Υπάρχουν και τα θέµατα που έχουν σχέση µε την ανάπτυξη και
το νέο αναπτυξιακό µοντέλο που προτείνουµε και το οποίο θα
συζητήσουµε µέσα στο 2016. Αναφέρθηκαν κι άλλοι συνάδελφοι
σε αυτόν τον τοµέα. Απλώς εγώ να πω ότι θα αξιοποιηθούν οι
γνώσεις και οι δεξιότητες του ελληνικού λαού, δεύτερον, η επι-
στηµονική έρευνα, η τεχνολογία και η καινοτοµία και τρίτον, µπο-
ρούµε να πούµε ότι θα προωθήσουµε τις αναξιοποίητες
αναπτυξιακές πηγές που υπάρχουν στη χώρα µας και είναι ευ-
νοϊκές, όπως αυτές στην αγροτική οικονοµία και αγροτική παρα-
γωγή αυτές στον βιοµηχανικό τοµέα, στην παραγωγή ενέργειας,
στις µεταφορές, στις νέες τεχνολογίες, στις κατασκευές και
τέλος στον τουρισµό. Αυτά είναι στοιχεία τα οποία εµπεριέχονται
µέσα στην πολιτική της παραγωγικής ανασυγκρότησης της
χώρας, µε νέα µορφή και νέα µοντέλα.

Τέλος, υπάρχει το θέµα των δηµοκρατικών ελευθεριών. Δεν
θέλω να αναφερθώ σε αυτό, η ώρα πέρασε. Αναφέρθηκαν οι
Υπουργοί. Απλώς θέλω να τονίσω ένα κρίσιµο θέµα, το οποίο για
όλους µας είναι στοιχείο πολιτισµικής αντίληψης και ανθρώπινης
αξιοπρέπειας. Είναι η συµπεριφορά µας απέναντι στους µετανά-
στες, απέναντι στην προσφυγική ροή η οποία υπάρχει και την
οποία όλοι µας πρέπει να την αξιολογήσουµε και να τη διαχειρι-
στούµε µε κριτήρια κυρίως ανθρωπιστικά, µε κριτήρια τα οποία
ουσιαστικά στη χώρα µας έχουν λειτουργήσει αρκετά, κι οι Έλ-
ληνες διακρίνονται γι’ αυτές τις αντιλήψεις.

Τελειώνοντας θέλω να κάνω δυο-τρεις επισηµάνσεις.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πρέπει να κλείσουµε

άµεσα, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Άµεσα. 
Απλώς θέλω να πω στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-

σης ότι µε αδίκησε. Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα ούτε µε τον
κ. Μεϊµαράκη ούτε µε τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας ούτε
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µε τους Βουλευτές οι οποίοι ανήκουν σε διάφορα κόµµατα. Η αν-
τίρρησή µου και η άρνησή µου για συνεργασίες ήταν λόγω των
πολιτικών που εφαρµόστηκαν και που οδήγησαν τη χώρα στα
βράχια, οδήγησαν τη χώρα να έχει ενάµισι εκατοµµύριο ανέρ-
γους, οδήγησαν τη χώρα στο να τρώει αρκετός κόσµος, όπως
ειπώθηκε από πολλούς, µέσα από τα σκουπίδια. Λόγω αυτών των
πολιτικών, οι οποίες οδήγησαν τη χώρα στα βράχια, ήταν η άρ-
νησή µου για συνεργασίες και όχι µε τα πρόσωπα, τα οποία και
σέβοµαι και εκτιµώ.

Τελειώνω λέγοντας το εξής:
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Φλαµπουράρη, πα-

ρακαλώ να αποχωρήσετε του Βήµατος. Κλείστε!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Τελειώνω. 
Όσα είπαµε δεν υπάρχει περίπτωση να προχωρήσουν, δεν

υπάρχει περίπτωση να γίνουν πραγµατικότητα, αν δεν έχουµε
την έντονη, την καθηµερινή συµµετοχή των Ελλήνων και των Ελ-
ληνίδων σε αυτή την προσπάθεια. Καθηµερινά θέλουµε την πα-
ρουσία τους, όχι για να στηρίξουν την κυβερνητική πολιτική,
θέλουµε την παρουσία τους και τους αγώνες τους, να διεκδικούν
καθηµερινά από την Κυβέρνηση της Αριστεράς τα δικαιώµατά
τους. Μόνον έτσι θα πετύχουµε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και  των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Κοτζιάς,

Υπουργός Εξωτερικών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο

επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι θέλετε, κύριε Θεοχαρό-

πουλε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχατε ανα-

κοινώσει ότι στις 23.20’θα µιλήσει ο Πρωθυπουργός. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλούν συνέχεια αυτήν τη

στιγµή Υπουργοί, εδώ και πόση ώρα,…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πολλή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ:…χωρίς να έχουν µιλήσει

Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Τουλάχιστον, επειδή δεν ξέ-
ρουµε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχαρόπουλε,
έχουν αναλυθεί αυτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τουλάχιστον, να µιλήσει
τώρα ο Πρωθυπουργός, να ξεκινήσει η διαδικασία ή να ανακοι-
νώσετε πόσοι Υπουργοί αποµένουν, διότι µιλούν µόνοι τους
χωρίς να υπάρχει αντίλογος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι, βεβαίως. Όλα αυτά
είναι γνωστά. Λείπατε και δεν τα γνωρίζετε. Έχουν απαντηθεί
πολλαπλά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι περασµένες 23.20’.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): E και; Είπαµε 23.20’. Καλό

είναι να τελειώσουµε 24.20’. Τι συνέβη; Θα είναι το νωρίτερο που
έχουµε τελειώσει ποτέ. Είναι να µιλήσουν ο κ. Κοτζιάς, ο κ. Παπ-
πάς, ο κ. Κουρουµπλής και ο κ. Δραγασάκης, ο Αντιπρόεδρος. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Τι πρόβληµα υπάρχει; Πηγαίνουµε όσο γίνεται πιο γρήγορα.
Δεν θέλετε να ακούσετε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυ-
βέρνησης; Τι θέλετε να κάνουµε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αντίλογος δεν υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι λέτε; Τι θέλετε ακριβώς;

Θέλατε σαράντα Υπουργοί να µιλήσουν χθες; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχει αντίλογος από

την Αντιπολίτευση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχαρόπουλε,

επειδή δεν ήσασταν παρών σε καµµία από τις προηγούµενες αν-
τίστοιχες διαδικασίες, όταν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης παίρνει τον λόγο στις 18.30’το απόγευµα και έχει υπ’
όψιν του όλο το corpus των µέχρι τότε θέσεων και παίρνει θέση,
είναι σαφές ότι αρχίζει ο κύκλος των Προέδρων. Έκλεισε ο κύ-
κλος των Προέδρων. Δεν µπορούσαν να αφαιρεθούν οι δεκα-
τρείς Υπουργοί που είναι το µισό Υπουργικό Συµβούλιο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης

ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Να µίλαγαν νωρίτερα. Οι Υφυπουρ-

γοί δεν µιλούσαν στις Προγραµµατικές Δηλώσεις, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε. Δεν είστε
ικανοποιηµένοι που µίλησαν ενενήντα Βουλευτές, που είναι δε-
καπέντε περισσότεροι από οποιαδήποτε άλλη φορά που έγινε
αυτή η διαδικασία; Σε τι ενίστασθε ακριβώς;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχάρη, εσείς τι

θέλετε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μπορούµε να προχωρήσουµε, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μπορούµε να καθυστερή-

σουµε κι άλλο, δεν υπάρχει πρόβληµα, αλλά… 
Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δυο λέξεις πραγµατικά,

κύριε Πρόεδρε, και µε πνεύµα καλής συνεργασίας, στα πλαίσια
τού να πάρουµε κάποια µαθήµατα για το πώς θα έπρεπε να είναι
αυτή η διαδικασία έστω στο µέλλον, γιατί τώρα πια έχουµε φτά-
σει στο τέλος και δεν µπορούν να γίνουν ουσιαστικές αλλαγές. 

Ξέρουµε πόσοι είναι οι Υπουργοί, ξέρουµε πόσοι είναι οι Ανα-
πληρωτές και οι Υφυπουργοί. Ας γίνει ένας προγραµµατισµός
κάθε πόσοι Βουλευτές και πόσοι Υπουργοί θα µιλάνε. Νοµίζω ότι
είναι φανερό πως στην αρχή αυτής της διαδικασίας χθες και σή-
µερα το πρωί δεν µίλησαν µε ικανοποιητικό ρυθµό οι Υπουργοί
ώστε να µπουν ανάµεσα Βουλευτές και να υπάρχει αντίλογος.
Καλό θα είναι να γίνεται ένας καλύτερος προγραµµατισµός στο
µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Θεοχάρη, το πνεύµα
σας το εισπράττω πάρω πολύ θετικά. Απλώς θέλω να πω πως
όταν µιλάνε τριάντα οκτώ Υπουργοί και Αναπληρωτές Υπουργοί,
όσοι κι αν µπουν ενδιάµεσα, είτε µε το ένα προς τρία, είτε µε το
ένα προς τέσσερα, είτε µε το ένα προς πέντε, απαιτούνται πα-
ραπάνω από δύο µέρες που προβλέπει ο Κανονισµός και από
εκεί αρχίζει το πρόβληµα. Το γνωρίζουµε όλοι, έχουµε περάσει
και απ’ αυτά τα έδρανα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Γι’ αυτό µπήκαν είκοσι
άτοµα στην Κυβέρνηση!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να είστε καλά.
Ο κ. Κοτζιάς έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ποιοι είναι οι

στόχοι της εξωτερικής πολιτικής; Τρεις: να εξυπηρετεί τα συµ-
φέροντα του λαού και της ελληνικής κοινωνίας, να διασφαλίζει
την εδαφική ακεραιότητα της χώρας, να διασφαλίζει την κυριαρ-
χία της και τα κυριαρχικά της δικαιώµατα. 

Αυτή η Κυβέρνηση που εκπροσωπώ ως Υπουργός Εξωτερι-
κών, είναι µια διεθνιστική και πατριωτική Κυβέρνηση και στηρί-
ζεται σε µια ενεργητική, ανεξάρτητη και πολυδιάστατη πολιτική
και συχνά αυτό δηµιουργεί προβλήµατα σε διάφορες πτέρυγες.
Εάν πάµε στη Ρωσία, µας λένε ρωσόφιλους. Όταν πάµε στην
Αµερική, µας λένε αντιρώσους και αµερικανόφιλους. Όταν πάµε
στη Γερµανία, λένε ότι τα βρήκαµε µε τους Γερµανούς. Όταν
πάµε στην Παλαιστίνη, «πουλήσανε την τριµερή». Όταν πάµε
στην τριµερή, «πουλήσανε τους Άραβες». 

Γιατί αυτό το µπέρδεµα; Διότι δεν έχουν καταλάβει ότι η εξω-
τερική πολιτική δεν χρειάζεται να έχει ούτε µεγάλα ούτε µικρά
αφεντικά. Αυτό που χρειάζεται είναι να έχει το συµφέρον της
χώρας και του λαού της πάνω απ’ όλα.

Η εξωτερική µας πολιτική στηρίζει την οικονοµία και την πολι-
τική, στηρίζει ολόκληρη την πολιτική, διότι η χώρα, παρά την οι-
κονοµική της αδυναµία, διαθέτει µια εξαιρετικά καλή γεωπολιτική
θέση και µια µεγάλη ιστορική και πολιτιστική κληρονοµιά στην
οποίαν έχει πολύ µεγαλύτερη ισχύ απ’ ό,τι αυτήν τη στιγµή στην
οικονοµία, διότι η χώρα έχει αναπτύξει σχέσεις εµπιστοσύνης και
καλής γειτονίας, διότι η χώρα στηρίζει την εξωτερική της πολι-
τική σε τρεις αρχές, σε τρία µέσα: στη διαπραγµάτευση, στη δια-
βούλευση, στη διαιτησία. Δεν χρειάζεται να γίνονται όλα
δηµόσια, όταν βοηθάµε πλευρές µε διαφορετικές αντιλήψεις ή
και συµφέροντα στη διεθνή σκηνή να συναντώνται και να συζη-
τούν µε τη δική µας βοήθεια.
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Διότι αυτό, πρώτον, µας δίνει µια µακρόχρονη ειδίκευση στο
διεθνές σύστηµα και δεύτερον, µας κάνει χρήσιµους σε όλο αυτό
το σύστηµα. Μας κάνει να είµαστε λύση και όχι µέρος του προ-
βλήµατος. 

Δεν είµαστε εξάρτηµα ούτε το «µακρύ χέρι» κανενός. Κάνουµε
εξωτερική πολιτική µε βάση τρία κριτήρια: Πρώτον, το εθνικό
συµφέρον και την αλληλεγγύη µας στους µαχόµενους λαούς,
δεύτερον, το ευρωπαϊκό πλαίσιο και τις προοπτικές του και τρί-
τον, το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο.

Η εξωτερική µας πολιτική στους µήνες που περάσανε, ανέ-
πτυξε µία ιδιαιτερότητα και µία ικανότητα: να εντοπίζει τα προ-
βλήµατα. Όταν στα τέλη του Γενάρη του 2015 µιλήσαµε για το
τρίγωνο αστάθειας, το οποίο περιλαµβάνει το ελληνικό κράτος
στο οποίο στην πάνω κορυφή είναι η Ουκρανία, στην κάτω κο-
ρυφή αριστερά η Λιβύη και δεξιά η Συρία, το θεώρησαν όλοι ένα
παράξενο σχήµα. Σήµερα ο οποιοσδήποτε πολιτικός ασχολείται
µε τη διεθνή πολιτική στο εξωτερικό χρησιµοποιεί αυτό το σχήµα. 

Και το δεύτερο είναι ότι όταν στις αρχές του Φλεβάρη για
πρώτη φορά µιλήσαµε στην εξωτερική µας πολιτική και είπαµε στα
ευρωπαϊκά όργανα ότι έρχεται ένα νέο κύµα µετανάστευσης ιδι-
αίτερης έντασης, διότι ο ΟΗΕ είχε ξεµείνει από χρήµατα και ο
µέσος όρος που δίνεται στις οικογένειες στους καταυλισµούς
στην Ιορδανία και στη Λιβύη είναι 43 σεντς την ηµέρα και όταν επι-
σηµάναµε ότι αφού φτάσανε τις οκτώ οι χώρες που βοµβάρδιζαν
τη Συρία, εδώ θα έχουµε ένα έντονο µεταναστευτικό κίνηµα και
κύµατα, µας είπαν ότι αυτά δεν πρόκειται να έρθουν, ότι τάχα θέ-
λουµε να αποπροσανατολίσουµε και ορισµένοι είπαν ότι έλεγα
ανοησίες. Σήµερα βλέπουµε πόσο έχει καθυστερήσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση που δεν άκουσε µε προσοχή τις τότε αναλύσεις µας.  

Η Ελλάδα είναι µια χώρα ευρωπαϊκή. Είναι µια χώρα όµως ευ-
ρωπαϊκή που έχει άποψη για την Ευρώπη, που διεκδικεί να προ-
ωθήσει τη δικιά της αντίληψη. Διότι εµείς θέλουµε µια άλλη
Ευρώπη, µε περισσότερη δηµοκρατία, ασφάλεια και ελευθερίες
για τον πολίτη, µε περισσότερη κοινωνική πολιτική και κοινωνικές
διασφαλίσεις, µε αναβαθµισµένο τον ρόλο του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και όχι να παρακάµπτεται µε τους µηχανισµούς που
δηµιουργήθηκαν στη διάρκεια της κρίσης.

Διότι, ενώ πετύχαµε σε πενήντα χρόνων αγώνες το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο να αναβαθµιστεί, οι µηχανισµοί λύσης της κρίσης
που δηµιούργησε η Ευρωπαϊκή Ένωση το αφήσανε απέξω. 

Ταυτόχρονα, παλεύουµε για την αναζωογόνηση των ιδεών του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ευρω-
παϊσµού συνολικά, εµπλουτισµένου µε εµπειρίες δεκαετιών. Διότι
χρειάζεται να ξαναδούµε τα οράµατα, όπως λέµε στα ευρωπαϊκά
συµβούλια, και την ταυτότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον 21ο

αιώνα και άµεσα. 
Χρειάζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και η ευρωπαϊκή ήπειρος µια

στρατηγική κοινωνικής δηµοκρατικής ανάπτυξης. Αυτό που δεν
χρειάζεται είναι να περιορίζεται αυτό που βλέπει ο νέος άνθρω-
πος από την Ευρώπη στις ποινές, στις κυρώσεις –είκοσι επτά
κράτη είναι υπό κυρώσεις- και στα µνηµόνια. Όταν περιορίζεται
η Ευρωπαϊκή Ένωση σε αυτά τα τρία εργαλεία, ασφαλώς είναι
ελκυστική για τις νέες γενιές. 

Στην πολιτική µας κορυφαία προτεραιότητα έχει το Κυπριακό.
Θέλω και από αυτήν τη θέση επίσηµα να τονίσω ότι η ελληνική
Κυβέρνηση στηρίζει τις διαπραγµατεύσεις στη βάση των αποφά-
σεων του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και του γεγονότος ότι
η Κύπρος είναι κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Χαιρετίζουµε κάθε βήµα προσέγγισης ανάµεσα στις δύο κοι-
νότητες και χαιρετίζουµε το γεγονός ότι πείσαµε τους διεθνείς
διαπραγµατευτές να λαµβάνονται υπ’ όψιν και τα δικαιώµατα των
τριών µειονοτήτων που βρίσκονται στην Κύπρο και που επί δε-
καετίες είχαν ξεχαστεί. 

Πιστεύουµε ότι οι Τουρκοκύπριοι πρέπει να πάρουν εκείνα τα
δικαιώµατα που θα τους εξασφαλίσουν να νιώθουν ότι αυτό το
νησί, η Μεγαλόνησος, είναι το δικό τους σπίτι, ο χώρος όπου η
νέα γενιά των Τουρκοκυπρίων θα µπορεί να έχει δικαίωµα στο
όνειρο και να νιώθει ότι µπορεί να µείνει, να ζήσει, να φτιάξει την
οικογένειά της στο µέλλον. 

Και ταυτόχρονα πιστεύουµε ότι οι Ελληνοκύπριοι πρέπει να
αποκτήσουν το ύψιστο δικαίωµα και αίσθηµα ασφάλειας απέ-

ναντι στις δυνάµεις της κατοχής της Βόρειας Κύπρου. Πρέπει να
φύγουν. 

Δεν µπορεί να υπάρξει λύση για το Κυπριακό µε διατήρηση κα-
τοχικών στρατευµάτων. Αυτό δεν θα είναι λύση. Θα είναι επανά-
ληψη αυτών που µας οδήγησαν στο 1974.

Πρέπει επίσης, να τελειώνουµε µε τις εγγυήσεις. Τον Απρίλη,
θαρραλέα η ελληνική Κυβέρνηση επανέφερε στο βασικό θεµε-
λιακό πρόβληµα το Κυπριακό. Τονίσαµε και υπογραµµίσαµε ότι
το Κυπριακό δεν είναι ζήτηµα, όπως πήγε να εµφανιστεί, κατα-
νοµής των φυσικών πόρων από το αέριο που έχει βρεθεί, αλλά
είναι πριν απ’ όλα ζήτηµα κατοχής κι ότι οι εγγυήτριες δυνάµεις
–και πριν απ’ όλα εννοώ εδώ την Τουρκία- παραβίασαν πολλα-
πλώς τις συνθήκες του Λονδίνου και τη Ζυρίχης και δεν δικαιούν-
ται να έχουν εγγυητικές αρµοδιότητες. Δεν το δικαιούνται διότι
οι νέοι κανονισµοί, το νέο Διεθνές Δίκαιο δεν επιτρέπει ούτε
χρήση βίας σε βάρος τρίτης χώρας ούτε κατοχή της. 

Με την Τουρκία έχουµε θέσει ως σηµαντικό κριτήριο της ανά-
πτυξης των σχέσεών µας τη στάση της στο Κυπριακό. Πι-
στεύουµε και υλοποιούµε την ενίσχυση της συνεργασίας µας και
τον διάλογο µε την Τουρκία, τις πολύπλευρες και πολυεπίπεδες
συνεργασίες. Προωθούµε τα ΜΟΕ. Όµως ταυτόχρονα δεν κλεί-
νουµε τα µάτια µας και καταγράφουµε τις συνεχιζόµενες και
προκλητικές ενέργειές της στο Αιγαίο. Παίρνουµε τα µέτρα µας
και κάνουµε στο διεθνές περιβάλλον και κοινότητα τις απαραίτη-
τες ενέργειες. 

Βέβαια, χαιρετίζουµε –και είναι στα θετικά- το γεγονός της
επαναλειτουργίας, έστω και µε περιορισµένο αριθµό µαθητών,
των γυµνασίων και λυκείων στην Ίµβρο. 

ΜΟΕ προωθούµε και µε τη FYROM. Και θα τη προωθήσουµε
αυτήν τη συζήτηση. Δεν είναι άλλος παρά η κυβέρνηση της
FYROM που αρνήθηκε αρχικά και τελικά συµφώνησε σ’ αυτήν τη
διαπραγµάτευση. Όµως το κύριο -και το είπα µέσα στα Σκόπια,
επί δυο ώρες σε µια δηµόσια συζήτηση- είναι ότι θα πρέπει να
τελειώνει µε τον αλυτρωτισµό της η FYROM, ότι πρέπει να συµ-
φωνήσει µε τρόπο ρεαλιστικό και εποικοδοµητικό στη λύση του
ονοµατολογικού. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Ήθελα να πω για την Αλβανία
ότι συνεχίζουµε µια διαπραγµάτευση επί πολλών θεµάτων και ότι
είµαστε και…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Για ποιο όνοµα διαπραγµα-
τεύεστε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ σας
άκουσα µε ησυχία. Πάντα σας ακούω σε ησυχία.

Στηρίξαµε τη Μαριούπολη ως το µεγάλο κέντρο του ελληνι-
σµού και έχουµε πάρει µέτρα προάσπισης και παροχής από υγει-
ονοµική περίθαλψη µέχρι τρόφιµα στην οµογένειά µας. 

Στηρίζουµε στην ευρύτερη περιοχή τη σταθερότητα της Αιγύ-
πτου, της Ιορδανίας, του Λιβάνου και τις τριµερείς συνεργασίες.
Δεν είµαστε παρατηρητής των διεθνών εξελίξεων αλλά ενεργη-
τικός παίκτης. Και γι’ αυτό το πράγµα χρειάζεται –επιτρέψτε µου
να το εξηγήσω αυτό- µια ανασυγκρότηση στο Υπουργείο Εξωτε-
ρικών. 

Στο Υπουργείο Εξωτερικών ανασυγκροτούµε το ΚΑΣ και το
επιστηµονικό συµβούλιο που οι προηγούµενες κυβερνήσεις διέ-
λυσαν. Δηµιουργήσαµε νέα Διεύθυνση Κίνας, Μογγολίας, Χερ-
σονήσου Κορέας…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, θα σας
δώσω ένα λεπτό ακριβώς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Τότε να πω
ένα τελευταίο.

Σ’ αυτήν την Κυβέρνηση, σ’ αυτήν τη χώρα πρέπει να συµφω-
νήσουµε όλοι µας ότι πρέπει να υπάρχουν κανόνες κι ότι οι κα-
νόνες αυτοί µπορούν να ενοχλούν κάποιους, αλλά είναι κανόνες
λειτουργίας δηµοκρατικού κράτους.

Ο πρώτος κανόνας είναι ότι επιστρέφουν οι διπλωµάτες που
κυνηγήθηκαν γιατί αποκάλυψαν το 2006 τα σκάνδαλα µε τις
ΜΚΟ. Ανέλαβαν µάλιστα να τα καθαρίσουν γιατί εκείνοι τα είχαν
αναδείξει. 

Επίσης, κανόνας είναι ότι δεν µπορεί να απαλλάσσονται και να
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µην τίθενται σε αργία οι υπάλληλοι που έχουν καταδικαστεί τε-
λεσίδικα για είκοσι χρόνια για κακούργηµα. Έχουµε καταπληκτι-
κούς υπαλλήλους στο Υπουργείο Εξωτερικών. Έχουµε
καταπληκτικούς διπλωµάτες, εµπειρογνώµονες, νοµικούς και οι-
κονοµικούς- εµπορικούς συµβούλους. Όµως υπάρχουν κι αυτοί
οι οποίοι παραβιάζουν αυτούς τους κανόνες. 

Είναι κανόνας που ζητήσαµε πίσω τα 10 εκατοµµύρια που
είχαν πάρει οι ΜΚΟ χωρίς παραστατικά και αποδείξεις. 

Είναι κανόνας που σταµατήσαµε και έχουµε κάνει όλες τις
απαιτούµενες ενέργειες ώστε να σταµατήσει να πληρώνει το
Υπουργείο Εξωτερικών τη ΔΕΗ και τα κοινόχρηστα του πολυώ-
ροφου γκαράζ στη Ζαλοκώστα που µας έχει στοιχίσει µέχρι σή-
µερα 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Δεν ξέρω πώς γινόταν να πληρώνει
το Υπουργείο Εξωτερικών τα µαγαζιά τρίτων και…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, έχετε τε-
λειώσει. Παρακαλώ κλείστε. 

Τελειώσαµε και είναι κανόνας να µη βγάζει το Υπουργείο,
όπως έβγαζε από το 2007 και µετά, για επιχειρηµατίες φίλους δι-
πλωµατικά και  υπηρεσιακά διαβατήρια.

Τέλειωσαν τα διπλωµατικά διαβατήρια για τους φίλους! Αυτά
είναι για τους ανθρώπους που είναι στην υπηρεσία του ελληνικού
δηµοσίου και των δηµοσίων αγαθών. 

Κι επίσης είναι κανόνας ότι όταν ένας Υπουργός θέτει βέτο για
σηµαντικό εθνικό ζήτηµα, ουδείς διπλωµάτης δικαιούται να το
αποσύρει γιατί δεν του αρέσει ή γιατί τον πιέζουν τρίτοι.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Κι επίσης -ένα τελευταίο- είναι κανόνας να αποκαλύπτουµε και

να εργαζόµαστε για την αποκάλυψη δικτύων πώλησης βίζας. Δεν
θα αφήσω εγώ να µου κουκουλώσουν τα δίκτυα που πουλάγανε
βίζες. Για να είµαι σαφής.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του  ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και θα πρέπει να καταλάβουν κάποιοι τον τελευταίο κανόνα,

διότι αµαυρώνουν το Υπουργείο Εξωτερικών, αµαυρώνουν τους
κάλλιστους, τους καλύτερους διπλωµάτες που έχουµε σε υψη-
λότατο επίπεδο.

Θα πρέπει να υπάρχει και ο τελευταίος κανόνας. Τέλειωσα µε
αυτόν.

Κύριε Κοτζιά, τηρήστε τον κανόνα εδώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κάποιοι πρέ-

πει να καταλάβουν ότι το Υπουργείο Εξωτερικών δεν είναι ούτε
προσωπική ούτε οικογενειακή υπόθεση. Το Υπουργείο Εξωτερι-
κών και η εξωτερική πολιτική ανήκει στον ελληνικό λαό, στην ελ-
ληνική κοινωνία και αυτούς εξυπηρετεί, όχι πελατειακές σχέσεις. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο Υπουργός Επικρατείας

κ. Παππάς έχει τον λόγο.
Παρακαλώ, κύριε Παππά, κάντε οικονοµία στον χρόνο. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα είµαι πολύ

σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, σεβόµενος την κούραση και το γεγο-
νός ότι έχει παρέλθει πολύ η ώρα.

Βρισκόµαστε για δεύτερη φορά µέσα σε οκτώ µήνες ενώπιον
της Αντιπροσωπείας για να ζητήσουµε την ψήφο εµπιστοσύνης,
διότι για δεύτερη φορά ο λαός µας επέλεξε σταθερή ευρωπαϊκή
προοδευτική πορεία και αυτή είναι µια ιστορικού τύπου αλλαγή.
Νοµίζω κι ελπίζω όσοι είχαν στο µυαλό τους τα σενάρια της «πα-
ρένθεσης», να το ξανασκεφτούν και να αναστοχαστούν τον ιστο-
ρικό τους ρόλο στη νέα κατάσταση.

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµοθετήσαµε και θα συ-
νεχίσουµε να νοµοθετούµε µε γνώµονα το συµφέρον των πολλών,
το συµφέρον του ελληνικού λαού. Και το συµφέρον του ελληνικού
λαού επέβαλε να υπάρχει δηµόσια ραδιοτηλεόραση και η δηµό-
σια ραδιοτηλεόραση λειτουργεί µε το ίδιο µισθολογικό κόστος
που λειτουργούσε η ΝΕΡΙΤ κι έχει ένα παραγόµενο προϊόν πολ-
λαπλάσιο: Τρία κανάλια και πολλούς ραδιοφωνικούς σταθµούς. 

Καταλογίσαµε τα τέλη χρήσης τηλεοπτικών συχνοτήτων, χαρ-
τιά έτοιµα στα οποία οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν έβαζαν
την υπογραφή τους. Γιατί άραγε; Διότι πολλά ακούστηκαν περί
του χειρισµού µας για το νοµοσχέδιο για τις τηλεοπτικές άδειες.
Ολοκληρώνεται, λοιπόν, η διαβούλευση. Όµως εδώ οφείλω να
οµολογήσω ότι έµεινα µε το στόµα ανοιχτό ακούγοντας την κρι-

τική του Αρχηγού της Νέας Δηµοκρατίας. 
Τις προηγούµενες ηµέρες τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας

µάς κατηγορούσαν ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν έπρεπε ποτέ να
έρθει. «Δεν είναι νοµοσχέδιο», λέει, «είναι κάποιες ιδέες» είπε
κάπου ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας. «Δεν χρειάζονται
άδειες –είπε άλλο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας- διότι είµαστε
στην ψηφιακή εποχή» και τώρα µας λένε ότι δεν το φέρνουµε για
να εκβιάσουµε –λέει- τα κανάλια και να µας µεταχειρίζονται προ-
νοµιακά. 

Χαίροµαι, προσωπικά, διότι η απορία µου θα λυθεί πάρα πολύ
σύντοµα, διότι θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι µέσα στον µήνα
το νοµοσχέδιο για τις τηλεοπτικές άδειες θα έρθει στη Βουλή,
θα ψηφιστεί και ο καθένας εδώ µέσα θα αναλάβει τις ευθύνες
του.

Δεν θα µακρηγορήσω. Θέλω να πω ότι στο εν λόγω νοµοσχέ-
διο εκτός από την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών θα εµ-
περιέχεται και η σύσταση θυγατρικής της ΕΡΤ η οποία, µε βάση
τον νόµο ίδρυσής της, γίνεται και πάροχος ψηφιακού δικτύου,
οπότε θα περάσουµε σε µια εποχή όπου το καθεστώς του ιδιω-
τικού µονοπωλίου -µε το οποίο ορισµένοι δεν έχουν πρόβληµα,
έχουν πρόβληµα όταν υπάρχουν δηµόσια µονοπώλια, στα ιδιω-
τικά µονοπώλια µάλλον δεν έχουν µεγάλη δυνατότητα και θέ-
ληση να µιλούν και να εξεγείρονται- θα σταµατήσει. 

Το νοµοσχέδιο θα ρυθµίζει θέµατα της Εθνικής Επιτροπής Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, θα συγκροτεί το Εθνικό Συµ-
βούλιο Επικοινωνιακής Πολιτικής, για να µπορέσουµε µε
συντονισµένο τρόπο να αξιοποιήσουµε όλες τις δυνατότητες που
έχει αυτήν τη στιγµή η πολιτεία για να βελτιώσει την εικόνα της
χώρας διεθνώς και θα ιδρύει Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών
Μέσων, για να υποστηρίξουµε την οπτικοακουστική και δηµιουρ-
γική βιοµηχανία στη χώρα µας η οποία, εάν δούµε την ιστορική
εµπειρία διεθνώς, έχει συµβάλει πολλές φορές και στην ανά-
πτυξη της απασχόλησης και στη βελτίωση της εικόνας και των
συνθηκών διαβίωσης. 

Τέλος, θα προχωρήσουµε στη σύσταση µητρώου διαδικτυα-
κών µέσων ενηµέρωσης, για να διαµορφώσουµε το ρυθµιστικό
πλαίσιο λειτουργίας αυτού του χώρου. Γνωρίζετε ότι είναι ένας
χώρος, ο οποίος χαρακτηρίζεται από την ασυδοσία και θα σας
έλεγα και τις εργασιακές σχέσεις τις απολύτως αρρύθµιστες και
νοµίζω ότι θα µπορέσουµε όλοι να συµβάλουµε στην τακτοποί-
ηση αυτού του χώρου και σε µια νέα πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µία συνολικότερη παρατήρηση
και θα ολοκληρώσω µε αυτό, σεβόµενος τον χρόνο και τις ανάγ-
κες ολοκλήρωσης της συζήτησης. 

Είναι σαφές από τη διήµερη αυτή συζήτηση ότι έχουµε από τη
µία δυνάµεις, οι οποίες έχουν ένα σαφή προσανατολισµό και κά-
νουν ιστορικού τύπου επιλογές και από την άλλη µία Αντιπολί-
τευση, η οποία βρίσκεται σε ένα στρατηγικό αδιέξοδο. Γιατί
βρίσκεται σε στρατηγικό αδιέξοδο; Διότι από το 2012 και µετά
επιχείρησε να ενδυθεί το µανδύα του ευρωπαϊκού κόµµατος. Τε-
λείωσε αυτό το στοίχηµα. Έλεγαν ψέµατα στον ελληνικό λαό ότι
ο µόνος δρόµος για την Ευρώπη είναι οι πολιτικές που αυτοί
εφαρµόζουν. 

Εµείς δείξαµε ότι µέσα σε δυσµενείς συσχετισµούς καταφέ-
ραµε να βελτιώσουµε τη συµφωνία. Αυτό ποτέ δεν θα ακουστεί
από στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας, διότι θέλουν αναδροµικά,
εκτοξεύοντας κατηγορίες ενάντια στο ΣΥΡΙΖΑ και τους Ανεξάρ-
τητους Έλληνες να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα. Διότι µε
όρους ιστορικής αποτίµησης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει
αποφανθεί ο ελληνικός λαός για τις πολιτικές που εφαρµόστη-
καν. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς θα µας πείτε τι θα κάνουµε; Αυτό
είναι φασισµός!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Καλείστε, λοι-
πόν, να επαναπροσδιορίσετε τον ρόλο σας στη νέα ιστορική πε-
ρίοδο, διότι έχει, κυρία Μπακογιάννη…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην αναφέρεστε προσω-
πικά, κύριε Υπουργέ, γιατί θα προκληθεί συζήτηση ευλόγως. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ανακαλώ την
προσωπική αναφορά. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τον ρόλο µας θα τον προσδιορίσουµε
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εµείς. Κάντε τη δουλειά σας εσείς!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η τριήµερη,

λοιπόν, συζήτηση, να σας ενηµερώσω ότι έχει κι ένα ορφανό.
Ποιο είναι το ορφανό; Ο νεοφιλελευθερισµός. Μας ενηµέρωσε
ο κ. Μεϊµαράκης ότι δεν είναι νεοφιλελεύθεροι. Θα περιµένουµε
και την εξέλιξη της συζήτησης στο εσωτερικό σας.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φτιάξτε το µνηµόνιο και αφήστε τη Νέα
Δηµοκρατία ήσυχη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εντάξει,
κυρία Βούλτεψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Αφήστε τα ονόµατα, σας
είπα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα περιµέ-
νουµε, λοιπόν, τη διεξαγωγή της συζήτησης και στο εσωτερικό
της Νέας Δηµοκρατίας, όχι µε κακεντρέχεια αλλά µε ειλικρινές
ενδιαφέρον, για το ποια θα είναι η τοποθέτηση της ιδρυτικής πα-
ράταξης στην Ελλάδα το επόµενο διάστηµα. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς θα µας πείτε τι θα κάνουµε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τώρα, λοιπόν,

το ερώτηµα δεν είναι «µέσα ή έξω από την Ευρώπη». Έχει απο-
φανθεί ο λαός µας γι’ αυτό. Με αυτό το ερώτηµα πορευτήκατε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πάρε εσύ τα µέτρα τώρα και µη µιλάς! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μην µιλάτε

για τα µέτρα. Δεν θα αφήσουµε να ξεχάσει ο ελληνικός λαός ότι
µας καλούσατε να συνυπογράψουµε τρισχειρότερα. Σας το λέµε
να το γνωρίζετε, θα το επαναλαµβάνουµε σε κάθε στιγµή. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πες τώρα «ναι» και άσε τα άλλα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κάθε στιγµή

θα το θυµάται ο ελληνικός λαός ότι όταν δίναµε τη µάχη, µας λέ-
γατε «υπογράψτε µέτρα 20 δισεκατοµµυρίων παραπάνω και 4%
µεγαλύτερα πλεονάσµατα».

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς µας ακούσατε; Κάνε τη δική σου
δουλειά και άσε µας εµάς!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν πειράζει.
Θα σας περιµένουµε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία! 
Κλείστε, κύριε Υπουργέ. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πες το «ναι» σε όλα και άσε τα άλλα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το ερώτηµα

της νέας περιόδου είναι «ποια Ελλάδα σε ποια Ευρώπη», κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας. Ποια Ελλάδα σε ποια Ευρώπη; Η Ελλάδα
της οικονοµικής καχεξίας; 

Διαπραγµατευόµαστε για τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις
και τις οµαδικές απολύσεις. Ποια θα είναι η θέση σας; Ορίστε,
µιλήστε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Να κάνεις τη δική σου δουλειά και άσε
µας εµάς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Αυτά είναι Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παππά, σας παρα-
καλώ. Τα ερωτήµατα εξαντλήθηκαν.

Κύριε Παππά, κλείστε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ειλικρινώς,

κύριε Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη και από το Σώµα. Δεν έχω συνη-
θίσει να µιλάω µε τόσες διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν είναι διακοπές. Ρωτάτε
και απαντάνε. Αφήστε τα αυτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σε ποια Ευ-
ρώπη, λοιπόν; Σε ποια Ευρώπη; Διότι έχει πυροδοτηθεί µία συ-
ζήτηση µέσα στην Ευρώπη και για τις πολιτικές που ασκούνται
και για τις συνθήκες. 

Θα περιµένουµε, ναι, η Νέα Δηµοκρατία να τοποθετηθεί, αλλά
πολύ λυπάµαι ότι θα πάτε µε τις κεκτηµένες σας ταχύτητες. Και
δεν θα ξεχάσει ο ελληνικός λαός τη στιγµή που ο Έλληνας Πρω-
θυπουργός ήταν στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και χειροκροτείτο
από τους σοσιαλιστές, από την Αριστερά και τους Πρασίνους και
τα δικά σας τα πολιτικά αδέλφια τον λοιδορούσαν και τον απο-
δοκίµαζαν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Αυτές είναι Προγραµµατικές Δηλώσεις; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και πολύ φο-
βάµαι, λοιπόν, ότι δεν έχετε διδαχθεί…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι να πει ο καναλάρχης; 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ. Κλείστε, κύριε
Παππά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν καταλα-
βαίνω, ειλικρινώς. Σας έθεσα καθαρά το ποια εκτιµούµε, αφού
παρέθεσαν…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Είναι αυτές Προγραµµατικές Δηλώσεις
της Κυβέρνησης; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Κικίλια,
µη φωνάζετε. Μου φάγατε τον χρόνο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Οι επενδύσεις πού είναι; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας εξήγησα,

λοιπόν, το τι θα συµβεί, επειδή θα έρθει τώρα και το νοµοσχέ-
διο… 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Με ποιους µιλήσατε στην Αµερική;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πλησιάζει η ώρα να ψηφίσουν και …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κικίλια, µην υποβά-

λετε τώρα εσείς τώρα ερωτήµατα, διότι θα απαντήσει. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Μην προκαλείτε, για να µην προκαλεί-

στε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ε, το ξέρω, εντάξει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν θα απαν-

τήσω. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Με ποια funds, κύριέ µου, µιλήσατε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κικίλια, µην εξοργί-

ζεστε! Δεν υπάρχει κανένας λόγος. 
Κλείστε, κύριε Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ειλικρινώς,

δεν νοµίζω ότι αυτή η τακτική των φωνών χαρακτηρίζει το σύ-
νολο της παράταξής σας, αλλά δεν πειράζει. 

Συνεπώς, για να ολοκληρώσω, νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες του
Κοινοβουλίου βρίσκονται ενώπιον ιστορικών επιλογών και η δική
µας πτέρυγα, η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, έχει αποδείξει ότι
µπορεί και το πολιτικό εκτόπισµα της Ελλάδας στο εξωτερικό να
αυξάνει και να δίνει µάχες και να τις κερδίζει και να κάνει γεν-
ναίες επιλογές στις κρίσιµες στιγµές.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μπράβο! Εύγε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο Υπουργός Εσωτερικών

και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ο κ. Κουρουµπλής, έχει τον
λόγο. Είναι πολύ έµπειρος ο κ. Κουρουµπλής και θα µπορέσει σε
λίγο χρόνο να µας τα πει. 

Έλα, Παναγιώτη. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η µεγάλη πρόσφατη νίκη του ΣΥΡΙΖΑ και του Αλέξη Τσίπρα, παρά
την τροµοκρατία του φόβου και την καταστροφολογία, ήταν απο-
τέλεσµα θριάµβου της λογικής του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Ήταν ένας θρίαµβος της λογικής του ελληνικού λαού και αυτό

µας επιτάσσει να θεµελιώσουµε την ελπιδοφόρα προσπάθεια σε
αυτόν τον τόπο, να απαλλάξουµε τον τόπο από τη µοιρολατρία
και το µοιρολατρικό χαµόγελο. 

Αποφλοιώνοντας και ψηλαφίζοντας την πολυεπίπεδη και πο-
λυειδή οικονοµική κρίση, διερωτάται κανείς, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι: Το αποτέλεσµα αυτό και η δοκιµασία αυτή που
υφίσταται ο ελληνικός λαός είναι αποτέλεσµα της µοίρας και της
µοιρολατρίας; Είναι αποτέλεσµα µοιραίων εξελίξεων ή είναι απο-
τέλεσµα πολιτικών, εγκληµατικών επιλογών, που οδήγησαν τη
χώρα και έχουν και όνοµα και ευθύνη; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τόπος έχει ανάγκη από µία ρι-
ζική, ανατρεπτική επαναθεσµοποίηση των θεσµών. Πρέπει να εµ-
πνεύσουµε και να ικανοποιήσουµε τη δίψα της ελληνικής
κοινωνίας για ενεργοποίηση και απελευθέρωση των δηµιουργι-
κών της δυνάµεων. Έχουµε ανάγκη να δηµιουργήσουµε σύγχρο-
νους θεσµούς, που θα καθιστούν τον πολίτη ικανό να ελέγχει την
εξουσία, ώστε αυτή να µην υποκύπτει στη λογική του δέλεαρ και
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να µην υποκύπτει στη λογική που την οδηγεί στην απολιθοποί-
ηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να επαναθεσµοποι-
ήσουµε όλα τα επίπεδα των δοµών της χώρας, σε όλους τους
πυλώνες της, στο κέντρο, στην περιφέρεια, για να µπορέσουµε
πραγµατικά να εµπεδώσουµε το αίσθηµα της ισοπολιτείας και να
συγκρουστούµε µε τα φαινόµενα της οικονοµικής και κοινωνικής
ανισότητας, ανάµεσα στους δήµους και τις περιφέρειες. Θα πρέ-
πει να συνεργαστούµε µε όλες τις προοδευτικές δυνάµεις της
Ευρώπης για µια Ευρώπη της κοινωνικής δηµοκρατίας και της
κοινωνικής αλληλεγγύης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να κατεδαφίσουµε το
κράτος του παραλόγου και να το υποκαταστήσουµε µε µια επα-
νάσταση της απλής λογικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό και κρίσιµο το
πώς δεν πρέπει να θεωρήσουµε την κανονικότητα του κράτους
και των σηµερινών θεσµών δεδοµένη, στο πλαίσιο του υφιστά-
µενου θεσµικού πλαισίου διάρθρωσης. 

Θα πρέπει να αναµετρηθούµε, για να µετατρέψουµε και να µε-
ταρσιώσουµε τους στατικοποιηµένους θεσµούς σε θεσµούς λει-
τουργικούς, ζωντανούς, ικανούς να παρακολουθούν την εξέλιξη
της οικονοµίας και των τεχνολογιών. 

Είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να συγκροτή-
σουµε µία σύγχρονη διοίκηση µε ικανά αντανακλαστικά, που θα
απελευθερώνουν τις φλέβες της παραγωγής από τις θροµβώ-
σεις της γραφειοκρατίας και της πολυνοµίας. 

Είµαστε εδώ για να καθοδηγήσουµε και να µην καθοδηγη-
θούµε από συµφέροντα και νοοτροπίες. 

Είµαστε εδώ για να µπορέσουµε να οικοδοµήσουµε µία κοινω-
νία πολιτών και όχι µια κοινωνία θεατών, υπηκόων υποτακτικών,
που δεν επιλέγουν τον τρόπο ζωής τους και αποδέχονται να τους
ρυθµίζουν τη ζωή τους. 

Θέλουµε µια κοινωνία που δεν θα παραχωρεί σε κανέναν το
δικαίωµα να αποφασίζει γι’ αυτήν χωρίς αυτήν. 

Θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αιµοδοτήσουµε τον
προβληµατισµό αυτής της κοινωνίας, γιατί πιστεύουµε ότι αξίζει
σε αυτόν τον τόπο να λειτουργούν οι θεσµοί της δηµοκρατίας,
όπου ο πολίτης θα είναι πραγµατικός πολίτης, κυρίαρχος του
εαυτού του, θα είναι πολίτης που θα ξέρει να κυβερνιέται και να
κυβερνάει, όπως έλεγε ο Αριστοτέλης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άποψη ότι οι Έλληνες δεν
µπορούν να κάνουν µεγάλες αλλαγές είναι εξίσου αναχρονιστική
µε εκείνη την άποψη που λέει ότι οι Έλληνες µπορούν να τα κά-
νουν όλα. Πιστεύουµε ότι µια κοινωνία µε τέτοια ιστορία και τέ-
τοια διαδροµή είναι µια κοινωνία που διαθέτει αποθέµατα που θα
πρέπει να τα αξιοποιήσει, για να µπορέσει να κερδίσει τον χαµένο
χρόνο που την χωρίζει από τις υπόλοιπες κοινωνίες.

Έτσι, λοιπόν, στο πλαίσιο της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης,
αξιοποιώντας αυτήν τη µεγάλη δυνατότητα της τεχνολογίας,
µπορούµε να προχωρήσουµε αποφασιστικά και αποτελεσµατικά
στις µεγάλες τοµές. Και η πρώτη µεγάλη τοµή θα είναι η κάρτα
του πολίτη. Θα είναι η κάρτα για την οποία εργάστηκαν πάρα
πολλοί άνθρωποι στο παρελθόν και οφείλω να τους το αναγνω-
ρίσω. Από την εποχή του ΑΜΚΑ του Δηµήτρη Σιούφα, του Ανα-
στάσιου Πεπονή, του Μπένου και άλλων πολιτικών που δούλεψαν
γι’ αυτήν την προσπάθεια και βρήκαν πολύ µεγάλα εµπόδια.

Η τελευταία προσπάθεια έγινε µε τον σηµερινό Πρόεδρο της
Βουλής και ολοκληρώνεται, αφού αποφασίσαµε να συγκροτή-
σουµε πλέον επιτροπή, η οποία µέχρι τον Ιανουάριο θα πρέπει
να έχει λύσει το ζήτηµα της διασύνδεσης, της συλλειτουργικό-
τητας, της διαλειτουργικότητας όλων των βάσεων δεδοµένων
των δηµόσιων υπηρεσιών, για να µπορέσουµε πραγµατικά µετά
από αυτό το τετράµηνο µέσα στο 2016 να προχωρήσουµε σε µια
µεγάλη, βαθιά, ιστορική, ανατρεπτική µεταρρύθµιση, που θα
έρθει σε ευθεία σύγκρουση µε τη γραφειοκρατία και την πολυ-
νοµία. 

Και αυτή η προσπάθεια πραγµατικά θα απελευθερώσει εκα-
τοµµύρια εργατοώρες, θα απελευθερώσει εκατοµµύρια ώρες τα-
λαιπωρίας του πολίτη, θα αναγκάσει πλέον το δηµόσιο να
λειτουργεί οίκοθεν και να επιλύει αυτού του είδους τα ζητήµατα
της γραφειοκρατίας. Η γραφειοκρατία που, όπως πολύ σωστά

επισήµανε και ο κ. Θεοδωράκης, αποµυζά σηµαντικό τµήµα του
ΑΕΠ µαζί µε την πολυνοµία.

Θα είναι µια κάρτα που θα έχει και δεύτερο ρόλο. Θα συµβάλει
στην υλοποίηση αµεσοδηµοκρατικών θεσµών, που θα δίνουν
βήµα στον πολίτη για να ελέγχει, επιτέλους, ουσιαστικά την εξου-
σία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!

Και κύριε Υπουργέ, να κλείνουµε, γιατί έπεται ο Αντιπρόεδρος
και ο Πρωθυπουργός.

Συνεχίστε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και

Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προχωρούµε στις αλλαγές που είναι απαραίτητες στο Υπουρ-

γείο Δηµόσιας Τάξης, για να µπορέσουµε να υποκαταστήσουµε
την καταστολή µε τη στήριξη του πολίτη, γιατί εµείς θέλουµε µια
σχέση αλληλοαποδοχής του πολίτη µε την Αστυνοµία. 

Να συγκρουστούµε, επίσης, µε την εµπορία των ανθρώπων,
να συγκρουστούµε µε τη ρατσιστική βία. Και κυρίως στο χώρο
της πολιτικής προστασίας να θεσµοθετήσουµε νέους θεσµούς
για την πρόληψη, στην οποία, όµως, θα έχει ευθύνη και συµµε-
τοχή και ο πολίτης, γιατί όλοι µαζί µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
αυτού του είδους τα προβλήµατα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είµαστε εντολοδόχοι του ελληνικού λαού. Είµαστε εδώ
και πρέπει να παραµείνουµε εντολοδόχοι. Πρέπει να αποδει-
κνύουµε καθηµερινά ότι διαθέτουµε τα αντανακλαστικά εκείνα
που αντιδρούν θετικά στα ερεθίσµατα της κοινωνίας. Γιατί µόνο
έτσι θα ενεργοποιήσουµε τα θερµογόνα ιαµατικά κοιτάσµατα της
ψυχής των Ελλήνων, µόνο έτσι θα αφυπνίσουµε το πείσµα των
Ελλήνων, για να βγούµε απ’ αυτήν την κρίση όρθιοι όλοι µαζί,
χωρίς να αφήσουµε πίσω µας κοινωνικά νεκροταφεία.

Επιτρέψτε µου και µία προσωπική αναφορά στους νέους. 
Αγαπητά µας παιδιά, καταλαβαίνουµε και τις αγωνίες και τις

αρνήσεις και τις αντιθέσεις σας και µε τους πολιτικούς και µε το
πολιτικό σύστηµα. Σας καλούµε, όµως, αναγνωρίζοντας ότι ζείτε
αυτό το µαρτύριο της παρατεταµένης εφηβείας να µην παραιτη-
θείτε µπροστά στις δυσκολίες. Και σας το λέει ένας άνθρωπος
που δεν θα ήταν εδώ, αν είχε παραιτηθεί µπροστά σε αυτού του
είδους τις δυσκολίες. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Σας καλώ, λοιπόν, να µην πάρετε των οµµάτιών σας και να

φεύγετε στο εξωτερικό. Να δώσουµε όλοι µαζί εδώ τη µάχη! Να
µας πιέσετε, να µας αναγκάσετε να βρούµε λύσεις, λύσεις που
θα δώσουν δυνατότητα και εξέλιξη σε εσάς του ίδιους να φτιά-
ξετε µια πιο όµορφη Ελλάδα, πιο ανθρώπινη, πιο αλληλέγγυα,
πιο δίκαιη. Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος σας. 

Σας το λέω πρόσωπο µε πρόσωπο, γιατί έζησα ο ίδιος και πι-
στεύω ότι η ζωή δεν αλλάζει τον άνθρωπο, αλλά ο άνθρωπος, µε
τις δυνάµεις που διαθέτει, µπορεί να αλλάξει τη ζωή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Κου-

ρουµπλή.
Τον λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής πριν από τον Πρωθυ-

πουργό, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Γιάννης Δραγασά-
κης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πώς διαγράφονται οι εξελίξεις στη
χώρα µας µε βάση τη νέα συµφωνία; Μπορούµε να κάνουµε κά-
ποιες εκτιµήσεις γι’ αυτά τα οποία θα ακολουθήσουν το επόµενο
διάστηµα; 

Βεβαίως, δεν µπορούµε να κάνουµε προβλέψεις. Οι εξελίξεις
στον κόσµο σήµερα εξαρτώνται και επηρεάζονται από πάρα πολ-
λούς παράγοντες, µερικές φορές και µη ελεγχόµενους. Μπο-
ρούµε όµως να εντοπίσουµε ορισµένα στοιχεία που συνιστούν
αντικειµενικά γεγονότα, είτε µε την έννοια ότι προβλέπονται από
τη συµφωνία και την κυβερνητική πολιτική είτε µε την έννοια ότι
ακολουθούν µε µία λογική συνέπεια αυτά τα γεγονότα.

Μπορούµε λοιπόν να πούµε ότι το αµέσως επόµενο διάστηµα
έχουµε δύο σηµαντικούς σταθµούς: Ο πρώτος είναι η ανακεφα-
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λαιοποίηση των τραπεζών και ο δεύτερος είναι η ολοκλήρωση
της πρώτης αξιολόγησης. Και οι δύο αυτές εξελίξεις πρέπει να
γίνουν το επόµενο δίµηνο. Εφόσον γίνουν αυτά τα δύο γεγονότα,
τότε ακολουθεί µια σειρά εξελίξεων µε θετικό περιεχόµενο. 

Πρώτον, αποδεσµεύονται πόροι για την αποπληρωµή των λη-
ξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου που, σε συνδυασµό µε την
επιτάχυνση της εκταµίευσης των πόρων του ΕΣΠΑ, µπορούν να
ενισχύσουν την πραγµατική οικονοµία. 

Δεύτερον, ανοίγει ο δρόµος για τη συµµετοχή της χώρας στο
πρόγραµµα αγοράς οµολόγων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, γεγονός που µπορεί να περιορίσει το κόστος δανει-
σµού των τραπεζών και άρα να συµβάλει στη µείωση των επιτο-
κίων. 

Τρίτον, στη βάση αυτών των εξελίξεων µπορούµε να προσδο-
κούµε βάσιµα την επιτάχυνση της επιστροφής των καταθέσεων
ή µέρους των καταθέσεων που έχουν αποσυρθεί από τις τράπε-
ζες. 

Τέταρτον, µπορούµε, επίσης, εδώ να διαβλέψουµε την ταχύ-
τερη χαλάρωση των κεφαλαιακών ελέγχων και πιθανώς την
πλήρη άρση τους στις αρχές του 2016. 

Πέµπτον, ακολουθεί βεβαίως η σηµαντική διαπραγµάτευση για
το δηµόσιο χρέος, µε στόχο τη µακροχρόνια βιωσιµότητα και
εξυπηρετησιµότητά του. 

Έκτον, οι παραπάνω εξελίξεις, σε συνδυασµό µε τις αλλαγές
που στο µεταξύ θα προχωρούν και θα υλοποιούνται, θα επιτρέ-
ψουν τον περιορισµό της ύφεσης και την ανάκαµψη της οικονο-
µίας ίσως και το δεύτερο ή το τρίτο τρίµηνο του έτους, όπως
προβλέπουν οι περισσότεροι αναλυτές.

Έβδοµο, µετά τα παραπάνω ο δανεισµός της χώρας από τις
αγορές µε ανεκτό επιτόκιο θα καταστεί ένας ορατός στόχος που
θα µπορέσει να υλοποιηθεί, ανάλογα και µε τις διεθνείς εξελίξεις,
στο τέλος του 2016 ή στις αρχές του 2017. 

Αυτή η σειρά των γεγονότων βεβαίως δεν µας οδηγεί στο
τέλος της κρίσης, αλλά σε έναν σηµαντικό σταθµό που θα µας
επιτρέψει να προχωρήσουµε από εκεί και πέρα µε πιο γρήγορα
βήµατα στις αναγκαίες αλλαγές και στους µετασχηµατισµούς
που πρέπει να προχωρήσουµε στο κράτος, την κοινωνία, την οι-
κονοµία και τους θεσµούς. 

Όµως, ακριβώς γι’ αυτό, θα πρέπει από σήµερα, παράλληλα
µε τα προβλεπόµενα από συµφωνία µέτρα, να αρχίσει να υλο-
ποιείται ένα παράλληλο πρόγραµµα, ένα πρόγραµµα το οποίο
δεν είναι στατικό ή κλειστό αλλά δυναµικό και θα εµπλουτίζεται
διαρκώς µε νέα περιεχόµενα. 

Το πρόγραµµα αυτό, βασικά στοιχεία του οποίου παρουσίασε
ήδη ο Πρωθυπουργός και οι αρµόδιοι Υπουργοί, δεν θα προσπα-
θεί απλώς να µετριάζει τις κοινωνικές συνέπειες των µνηµονια-
κών µέτρων, αλλά θα επιδιώκει τρεις µεγάλους στρατηγικούς
στόχους: 

Ο πρώτος είναι η ανάκτηση της πολιτικής πρωτοβουλίας και
του ελέγχου των εξελίξεων, που ουσιαστικά έχει χαθεί από τη
χώρα µας σε µεγάλο βαθµό από το 2010 και µετά. Είναι η ανά-
κτηση της αξιοπιστίας των θεσµών της δηµοκρατίας. 

Εδώ εντάσσεται και η αλλαγή του εκλογικού νόµου, η οποία
µπορεί να αξιοποιηθεί και να συµβάλει στην ανασύνθεση του πο-
λιτικού µας συστήµατος και στην υπέρβαση της κρίσης εκπρο-
σώπησης που χαρακτηρίζει την ελληνική κοινωνία. 

Εδώ βεβαίως είναι και οι µεγάλες αλλαγές, πολλές από τις
οποίες εκκρεµούν από παλιά, στο κράτος, είναι η σύγκρουση µε
τις παθογένειες, τα συµφέροντα και τις λογικές που µας οδήγη-
σαν και στην κρίση και στα µνηµόνια και στους καταναγκασµούς
µε τους οποίους υποχρεούµαστε να ζούµε.

Ο δεύτερος µεγάλος στρατηγικός στόχος είναι η επανένταξη
ή η ένταξη των εκατοντάδων χιλιάδων πατριωτών µας που έχουν
εκτοπιστεί από την αγορά εργασίας και σε ορισµένες περιπτώ-
σεις έχουν αποκλειστεί και από την κοινωνική και την πολιτισµική
ζωή. Δεν είναι απλό ούτε σύνηθες πρόβληµα να µιλάµε για ανερ-
γία 30% και ανεργία των νέων πάνω από 50% σε καιρό ειρήνης.
Αυτά µόνο σε καιρό πολέµου παρατηρούνται. Έτσι λοιπόν και η
αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος νοµίζω ότι υπερβαίνει την
τρέχουσα συζήτηση που γίνεται και περιορίζεται σε συµβατικά
µέσα.

Η Κυβέρνησή µας σχεδιάζει δύο µεγάλες ενέργειες εδώ, µία
«από τα πάνω» –ας το πω έτσι σχηµατικά- και µία «από τα κάτω».
Από τα πάνω ο στόχος είναι η απελευθέρωση και η ενεργοποίηση
των παραγωγικών δυνάµεων της χώρας, µε αιχµή και µοχλό ένα
ισχυρό επενδυτικό πρόγραµµα το οποίο µπορεί να υπερβαίνει τα
100 δισεκατοµµύρια ευρώ για την επόµενη πενταετία και το
οποίο µπορεί να αποτελέσει µέρος του αναπτυξιακού προγράµ-
µατος που έχουµε δεσµευτεί να επεξεργαστούµε και να καταθέ-
σουµε µέχρι τον Μάρτιο του 2016. 

Εδώ υπονοούµε ιδιωτικές επενδύσεις, οι οποίες θα ενεργοποι-
ηθούν και µε την ενεργοποίηση του αναπτυξιακού νόµου, εννο-
ούµε ξένες επενδύσεις, η προσέλκυση των οποίων, όπως ήδη
είπε ο Πρωθυπουργός, θα γίνει και αντικείµενο συγκεκριµένων
διαδικασιών και θεσµών που θα δηµιουργηθούν, και βεβαίως τις
επενδύσεις που χρηµατοδοτούνται από το ΕΣΠΑ και άλλες δυ-
νατότητες που στην πορεία µπορούν να αξιοποιηθούν.

Ταυτόχρονα όµως πρέπει -ας το πούµε «από τα κάτω» να
βρούµε τρόπους να ενεργοποιήσουµε την ίδια την κοινωνία, να
κάνουµε δηµόσιες πολιτικές οι οποίες θα στηρίξουν πρωτοβου-
λίες αυθεντικές, συλλογικές προσπάθειες εργαζοµένων, ανέρ-
γων, αγροτών, νέων επιστηµόνων, προσπάθειες οι οποίες θα
συµβάλουν κατ’ αρχάς στην επανένταξη αλλά και στην παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας.

Ο τρίτος στόχος είναι η αναβάθµιση της διεθνούς θέσης της
χώρας, η αναβάθµιση του κύρους, κατ’ αρχάς, αλλά και του
ρόλου και της θέσης της χώρας µας στην Ευρώπη και τον κόσµο. 

Νοµίζω ότι κάθε αντικειµενικός παρατηρητής µπορεί να παρα-
τηρήσει ότι, παρ’ όλο που αυτοί οι στόχοι είναι µακροπρόθεσµοι,
εν τούτοις και στο σύντοµο διάστηµα που αυτή η Κυβέρνηση
µπόρεσε να λειτουργήσει, είχε τη συµβολή της, ειδικά στο τελευ-
ταίο θέµα στο οποίο αναφέρθηκα, αλλά και σε όλους τους το-
µείς.

Έδωσε δείγµατα γραφής, τα οποία όµως στην πορεία πρέπει
να µετατραπούν σε πιο αποφασιστικά βήµατα, αν όχι και άλµατα. 

Πέρα λοιπόν από τις αναπροσαρµογές, τις µεταρρυθµίσεις
που µας επιβάλλουν οι δανειστές µέσα από το πλαίσιο της δικής
τους αντίληψης των πραγµάτων, πρέπει εµείς να σκεφτούµε, να
σχεδιάσουµε και να υλοποιήσουµε µεταρρυθµίσεις και βαθύτε-
ρους µετασχηµατισµούς που πρέπει να κάνουµε εµείς, µε δική
µας απόφαση και πρωτοβουλία, σε συνάρτηση µε τον τύπο και
την ποιότητα της κοινωνίας που θέλουµε να ζούµε εµείς και οι
επόµενες γενιές. 

Αυτό είναι το πεδίο στο έδαφος του οποίου θα διαµορφωθούν
–διαµορφώνονται ήδη- οι νέες διαχωριστικές γραµµές ανάµεσα
στην Αριστερά και τη Δεξιά, ανάµεσα στις προοδευτικές και τις
συντηρητικές δυνάµεις, αλλά και πεδία συγκλίσεων, προγραµ-
µατικών και συνεργασίας, ιδίως µε δυνάµεις που ενδιαφέρονται
για νέους δρόµους πέρα από την ηγεµονία του νεοφιλελευθερι-
σµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε προσοχή την κριτική
της Αντιπολίτευσης. Άκουσα γόνιµες σκέψεις και ιδέες. Πρέπει
όµως να παρατηρήσω ότι, ιδίως από την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας, άκουσα µία αντιπολίτευση επιθετική και ταυτόχρονα
ρηχή και επιφανειακή. Δεν επιτρέπει ο χρόνος να αναφερθώ ανα-
λυτικά. 

Επειδή όµως έγιναν κάποια σχόλια για τις τράπεζες και από
τον κ. Βενιζέλο και από τον κ. Μεϊµαράκη για τις διοικήσεις και
επειδή ετέθησαν ερωτήµατα όπως το «τι έγιναν τα λεφτά που δό-
θηκαν στις τράπεζες», πρέπει να σας πως ότι για την Κυβέρνηση
ο φάκελος των τραπεζών όχι µόνο παραµένει ανοιχτός, αλλά δεν
έχει ανοίξει καν. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κι αν υπάρχει ενδιαφέρον, πραγµατικά θα χαρούµε να συνεργα-
στούµε στο να βρούµε τις κατάλληλες διαδικασίες για να δούµε
τι έγινε ακριβώς µε τις τράπεζες, πού πήγαν τα λεφτά που δόθη-
καν, τι έγινε µε τα δάνεια, µε ποια κριτήρια δόθηκαν. Διότι ακόµη
και σήµερα συνεχίζονται τέτοια φαινόµενα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι τον εµποδίζει;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Βέβαια, µια και µιλάµε για δάνεια, ας µας πει και η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση τι θα γίνει µε το δικό της δάνειο, το οποίο δεν είναι
ευκαταφρόνητο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν µιλάµε για δάνεια, αλλά για άλλα

πράγµατα. Αυτό είναι λαϊκισµός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Για ένα λεπτό, κύριε Αντι-

πρόεδρε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τις διοικήσεις πότε θα τις αλλάξεις;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Η ουσία είναι ότι, για να απεµπλακούµε από τα µνηµόνια οριστικά
χωρίς παλινδροµήσεις, για να βγούµε από την κρίση, πρέπει να
ανατρέψουµε ορισµένα από τα βάθρα στα οποία στηρίχθηκε ο
δικοµµατισµός τις τελευταίες δεκαετίες. 

Τα πράγµατα είναι απλά και συγκεκριµένα: Από το πελατειακό
κράτος πρέπει να πάµε σε ένα κράτος αξιοκρατικό και συνεργα-
τικό. Από µία κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα της «αρπαχτής»,
πρέπει να πάµε σε µία νέα επιχειρηµατικότητα η οποία σέβεται
τους εργαζοµένους και το περιβάλλον και η οποία αναζητά την
κερδοφορία της µέσα από τις επενδύσεις, την απασχόληση και
την καινοτοµία. Από µία κοινωνική συµµαχία που ευνοεί την ανα-
παραγωγή της φοροδιαφυγής και της φοροκλοπής, πρέπει να
πάµε σε µία νέα κοινωνική συµµαχία για την ανάπτυξη και το κοι-
νωνικό κράτος. Από ένα αξιακό πλαίσιο που εκθειάζει τον ατοµι-
κισµό, τον καταναλωτισµό και τον δαρβινικό ανταγωνισµό, πρέπει
να πάµε σε µία κοινωνία που στηρίζεται στη συνεργασία, στην
αλληλεγγύη, στην ισονοµία, στη δικαιοσύνη. 

Ακριβώς για αυτό, η επόµενη τετραετία αναδεικνύεται σε µία
κρίσιµη τετραετία –εγώ θα έλεγα στην πιο κρίσιµη τετραετία της
µεταπολεµικής µας ιστορίας- διότι είτε θα µπορέσουµε να βά-
λουµε τις βάσεις για την έξοδο από την κρίση, είτε διαφορετικά
υπάρχει ο κίνδυνος µίας µακρόχρονης παγίδευσής µας σε ένα
τέλµα στασιµότητας και περιθωριοποίησης. Είτε θα ξεφύγουµε
από το καθεστώς ενός κρατικοδιαίτου και, όπως ορισµένοι τον
αποκαλούν «κλεπτοκρατικού» καπιταλισµού, είτε θα χάσουµε για
πολλά χρόνια την επαφή µας από τις δυναµικές παγκόσµιες εξε-
λίξεις. Είτε θα δηµιουργήσουµε ένα νέο κοινωνικό ήθος που θα
προτάσσει το κοινό συµφέρον, είτε διαφορετικά η λογική της
«αρπαγής» θα µολύνει ολόκληρη την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ολοκληρώστε, κύριε Δρα-
γασάκη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Εγώ νοµίζω ότι αυτά τα ερωτήµατα µε διάφορους τρόπους
είναι αυτά πάνω στα οποία ψήφισε ο ελληνικός λαός. 

Και έχει σηµασία ότι επέλεξε ακριβώς εκείνη την πολιτική
δύναµη που θεωρεί ότι, συγκριτικά τουλάχιστον, µπορεί να
ελπίζει πως µπορεί να δώσει τον αγώνα για αυτή τη µεγάλη
αλλαγή που πρέπει να γίνει. 

Και το µόνο που θα ήθελα να πω είναι ότι εµείς αυτή την
εµπιστοσύνη του λαού, αλλά και τις προσδοκίες της ευρύτερης
κοινωνίας, ακόµα και των ατόµων και των οµάδων που δεν µας
ψήφισαν, θέλουµε να τις τιµήσουµε και να τις δικαιώσουµε. Είναι
ο µοναδικός λόγος, για τον οποίο βρισκόµαστε εδώ. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καλώ στο Βήµα τον

Πρωθυπουργό κ. Αλέξη Τσίπρα για να κλείσει τη συζήτηση. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε

Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µία παρατήρηση αρχικά. Έχετε απόλυ-
το δίκιο ότι στη συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων
πρέπει να µιλήσουν οι Υπουργοί, διότι είναι οι Προγραµµατικές
Δηλώσεις της Κυβέρνησης. 

Εν τούτοις, καλό θα ήταν και καλό θα είναι από εδώ και στο
εξής, διότι η Βουλή είναι κατ’ εξοχήν χώρος λόγου και αντιλόγου,
να φροντίζουµε, ώστε στο τέλος τουλάχιστον της διαδικασίας να
εναλλάσσονται Βουλευτές της Συµπολίτευσης και Υπουργοί µε
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, διότι αυτό σηµαίνει ουσιαστικός
διάλογος και αντίλογος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Βεβαίως, δεν ευθύνεται το Προεδρείο, αλλά οφείλω να

οµολογήσω ότι πρέπει να είµαστε την επόµενη φορά πιο
προσεκτικοί ως προς αυτό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στην προχθεσινή µου οµιλία προσπάθησα να περιγράψω
αναλυτικά τη στρατηγική στόχευση της νέας Κυβέρνησης, αλλά
και να παρουσιάσω αυτό που θα µπορούσα να ονοµάσω «οδικό
χάρτη» των επόµενων βηµάτων µας, να περιγράψω τους βασικούς
σταθµούς της πορείας, όπως εµείς την αντιλαµβανόµαστε, για την
οριστική έξοδο της χώρας από την κρίση, για το οριστικό τέλος
αυτής της πολυετούς επιτροπείας της περιόδου των µνηµονίων. 

Είµαι πεπεισµένος και θέλω να επαναλάβω αυτή την πίστη µου
ότι αυτή η Βουλή κατά τη διάρκεια αυτής της τετραετίας, παρά
τις µεγάλες και πραγµατικές δυσκολίες που έχουµε µπροστά
µας, µπορεί να είναι η Βουλή -και θα είναι- και η τετραετία της
εξόδου από την κρίση και της ανάκαµψης της οικονοµίας.
Μπορεί να είναι µία τετραετία που θα χαρακτηριστεί ταυτόχρονα
από βαθιές αλλαγές και ρήξεις, που έχει ανάγκη και το πολιτικό
σύστηµα και η ελληνική κοινωνία. 

Το χρονοδιάγραµµά µας είναι µεν φιλόδοξο, αλλά είναι και
συγκεκριµένο. Πρώτος µας στόχος είναι εντός του επόµενου
µήνα, εντός του Νοέµβρη, να έχει λήξει η διαδικασία της πρώτης
αξιολόγησης, ώστε µέχρι το τέλος του έτους να έχει ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία της ανακεφαλαιοποίησης των τραπε- ζών και
να ανοίξει επιτέλους η κρίσιµη συζήτηση για την αποµείωση του
ελληνικού χρέους. 

Έτσι, θα πληρωθούν οι προϋποθέσεις, ώστε να επιστρέψουµε
µέχρι το τέλος του πρώτου εξαµήνου του 2016 σε θετικούς
ρυθµούς ανάπτυξης -και είναι εφικτό αυτό. Σας εξήγησαν γιατί
και ο Υπουργός Οικονοµίας και ο Αναπληρωτής Υπουργός
Οικονοµικών. 

Έτσι, θα µπορέσουµε να αποκαταστήσουµε σταδιακά τη
µακροπρόθεσµη σταθερότητα της ελληνικής οικονοµίας, αλλά
και µε τις κατάλληλες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις και την
εµπιστοσύνη των επενδυτών και εντός του 2017 -στις αρχές του
2017- θα µπορέσουµε να ανακτήσουµε την πρόσβαση µας στις
διεθνείς αγορές δανεισµού. 

Και, ξέρετε, δεν αξίζει πια να µιλάµε µε όρους επικοινωνίας για
αυτό. Βεβαίως και πρέπει να το θέτει κανείς ως στόχο, αλλά καλό
θα είναι να οργανώσουµε το σχέδιο, ώστε µε σταθερά βήµατα
να µπορέσουµε να ανακτήσουµε την πρόσβαση στις αγορές, µε
σταθερότητα, διάρκεια, αλλά και χαµηλά επιτόκια. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να σας θυµίσω ότι η αρχή
της κατάρρευσης της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ τον Αύγουστο του 2014 ήταν όταν επιχειρήθηκε, για
λόγους αποκλειστικά επικοινωνιακούς, για να υποστηριχθεί όλη
αυτή η προπαγάνδα του success story αλλά και να στηθεί µια
καινούργια προπαγάνδα, βλέποντας ότι φτάνει το όριο της προ-
εδρικής εκλογής που δεν υπήρχε η πλειοψηφία, να στηριχθεί η
επικοινωνιακή προσπάθεια ότι βγαίνει η χώρα στις αγορές και
άρα βγαίνουµε απ’ το µνηµόνιο.

Σας θυµίζω τι αποτελέσµατα είχε αυτό. Λέγατε τότε ότι φταίει
ο ΣΥΡΙΖΑ που κάνει αντιπολίτευση. Σας θυµίζω ότι είχε πάει ο
Υπουργός τότε των Οικονοµικών να συναντήσει την κ. Λαγκάρντ
στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. H ίδια τότε είχε µιλήσει για ερα-
σιτεχνισµό και τα spreads –όχι από τον ΣΥΡΙΖΑ- τότε ανέβηκαν
ραγδαία. Για ποιον λόγο; Για τον λόγο πολύ απλά, που όλοι γνω-
ρίζουν και οι επενδυτές και οι αγορές, ότι δεν βγαίνεις στις αγο-
ρές, όταν έχεις ένα χρέος 180% του ΑΕΠ και µε την ταυτόχρονη
υποχρέωση υπερβολικών –άπιαστων, θα έλεγα εγώ- πρωτογενών
πλεονασµάτων. 

Δεν βγαίνεις στις αγορές, όταν οι χρηµατοδοτικές ανάγκες της
χώρας για το µεσοβραχυπρόθεσµο διάστηµα είναι τόσο υψηλές
και ταυτόχρονα ακάλυπτες. Διότι όλοι γνωρίζουµε -κι αυτό το
διάστηµα που εµείς διαπραγµατευόµασταν σκληρά- ότι η προ-
ηγούµενη συµφωνία δεν είχε χρήµατα για να καλυφθούν οι χρη-
µατοδοτικές ανάγκες του επόµενου διαστήµατος. Δεν βγαίνεις
στις αγορές, όταν έχεις µια οικονοµία που στους δείκτες αντα-
γωνιστικότητας είναι τόσο πολύ χαµηλά. Δεν βγαίνεις, όµως –θα
προσθέσω και κάτι ακόµα- όταν έχεις δηµιουργήσει τόσο βαθιές
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πληγές στο κοινωνικό σώµα, όταν έχεις διαρρήξει την κοινωνική
συνοχή και δεν έχεις πάρει καµµία πρωτοβουλία αυτές τις πλη-
γές να τις αποκαταστήσεις.

Γι’ αυτό, ξέρετε, αυτό που γεννά την πολιτική αστάθεια και κατ’
επέκταση προξενεί κλίµα οικονοµικής αβεβαιότητας δεν είναι οι
αντιπαραθέσεις µας εδώ, δεν είναι οι διαφορετικές µας απόψεις.
Είναι η κοινωνική ένταση που προκαλείται από την κοινωνική αδι-
κία και από τις πληγές στο κοινωνικό σώµα. 

Και, ξέρετε, εδώ είναι η βασική διαφορά µας. Πρώτο µας µέ-
ληµα, σε συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας, ήταν να σταµατή-
σουµε τα περί success story, να πάµε σε µια σκληρή
διαπραγµάτευση, το αποτέλεσµα της οποίας το κρίνει το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο και ο ελληνικός λαός. Το έκρινε κιόλας και θα
το κρίνει, δεν υπάρχει αµφιβολία. Πρώτο µας µέληµα σ’ αυτές
τις συνθήκες της οικονοµικής ασφυξίας ήταν να αναδείξουµε ότι
στη χώρα τα πέντε τελευταία χρόνια έχει δηµιουργηθεί κρίση αν-
θρωπιστικών διαστάσεων. Και καταφέραµε να αναδείξουµε
αυτήν την αλήθεια µέσα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, να βρούµε
συµπαραστάτες σ’ αυτό. Και µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες
οι πρώτοι µας νόµοι ήταν ο νόµος για την αντιµετώπιση της αν-
θρωπιστικής κρίσης, µε τις λιγοστές δυνατότητες που είχαµε,
αλλά και ο νόµος για τις εκατό δόσεις και την ελάφρυνση της
πραγµατικής οικονοµίας.

Με αυτά τα δεδοµένα, λοιπόν, εσείς τότε επιχειρήσατε µε έναν
εντελώς επικοινωνιακό τρόπο να βγείτε στις αγορές, ενώ γνωρί-
ζατε ότι η χώρα δεν µπορούσε να επιστρέψει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περίµενα λοιπόν από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση σ’ αυτήν την τριήµερη συζήτηση να τοπο-
θετηθεί πάνω στο σχέδιο που εµείς καταθέσαµε για την
επιστροφή στην ανάπτυξη και για την ανάκαµψη της ελληνικής
οικονοµίας και στον οδικό χάρτη. Να τοποθετηθεί, βεβαίως,
ασκώντας εποικοδοµητική κριτική. Δεν είπαµε να συµφωνήσετε
µαζί µας. Περιµέναµε να ακούσουµε κάποιες εναλλακτικές λύ-
σεις ή να προτάξετε µια διαφορετική στρατηγική. Και δυστυχώς,
τίποτα απ’ αυτά δεν έγινε. 

Φαίνεται ότι η διαδικασία των Προγραµµατικών Δηλώσεων
χρησιµοποιήθηκε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση περισσό-
τερο ως µια αρένα για την εσωτερική αντιπαράθεση, για το ποιος
θα είναι πιο επιθετικός, ποιος είναι αυτός που µπορεί να κάνει
πιο δύσκολη τη ζωή του Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ.

Όµως, το πρόβληµα για τον τόπο δεν είναι αυτό. Το πρόβληµα
για τον τόπο είναι µε ποιο σχέδιο θα βγούµε από την κρίση, αν
υπάρχουν εναλλακτικές να κατατεθούν και όχι ανερµάτιστες και
αντιφατικές -θα µου επιτρέψετε- αντιπολιτευτικές κραυγές. 

Επίσης, θα µου επιτρέψετε να πω και κάτι ακόµα. Στη διήµερη,
τριήµερη παρουσία σας ακυρώσατε όλη σας την τακτική και τη
στρατηγική της προεκλογικής περιόδου. Ποιος ξεχνάει ότι καθ’
όλη τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου βασική σας στρα-
τηγική, στόχευση και γραµµή ήταν η γραµµή της συνεννόησης,
ακόµα-ακόµα και του µεγάλου συγκυβερνητικού συνασπισµού;

Σας θυµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι όταν δεν απευθυνόσασταν µε
υποτιµητικά λόγια απέναντί µου -αλλά δεν υπάρχει κάποιο προ-
σωπικό θέµα, καθώς στη διάρκεια µιας προεκλογικής αντιπαρά-
θεσης αυτά ακούγονται- συζητάγατε να συναινέσουµε εµείς, να
προχωρήσουµε αφού, όπως λέτε, «µαζί ψηφίσαµε τη συµφωνία»
και να κυβερνήσουµε µαζί και σας λέγαµε «όχι, έχουµε διαφορές
µεγάλες, σηµαντικές». 

Σε µια µέρα τα ξεχάσατε όλα αυτά κι έρχεστε εδώ, όχι για να
ξαναµιλήσετε για την ανάγκη συνεννόησης, σε όποια µπορεί να
υπάρξει, αλλά για να µας πείτε ότι κατά βάθος είστε αντιµνηµο-
νιακοί εσείς, ενώ τα προηγούµενα χρόνια κάνατε κάποιο λάθος,
ίσως.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Πρό-
εδρε, επιτρέψτε µου να σας πω..... 

Επιτρέψτε µου να σας πω, γιατί σας άκουγα και προεκλογικά,
ότι ούτε πριν αλλά ούτε τώρα λέτε την αλήθεια.

(Θόρυβος στην αίθουσα)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ούτε πριν

θέλατε πραγµατικά την συµπόρευση µε τον ΣΥΡΙΖΑ -προφανώς
και δεν την αντέχατε-, αλλά ούτε και τώρα τα πιστεύετε αυτά που
λέτε, όταν κάνετε κριτική στην προσπάθεια να βγάλουµε τη χώρα

από την κρίση. 
Ξέρετε ποιος ήταν ο µόνος και τότε και τώρα σταθερός σας

στόχος; Η προσπάθεια τότε µήπως και τα καταφέρετε, µε ένα
άλλο εκλογικό αποτέλεσµα από αυτό που έδωσε ο λαός, να
έχετε τη δυνατότητα να εκβιάζετε την παρουσία σας σε θέση
εξουσίας και τώρα η προσπάθειά σας να µπορέσετε γρήγορα να
ξαναγυρίσετε σε θέση εξουσίας. Διότι, αυτή είναι η πραγµατική
ασθένειά σας: η εξουσιοµανία και ο κυβερνητισµός. 

Όµως, µε αυτήν την στρατηγική που δεν δίνει δεκάρα για τα
πραγµατικά προβλήµατα της κοινωνίας, αλλά µονάχα για την
ιδιοτέλεια της εξουσίας, όχι την τετραετία αυτήν δεν θα δείτε
εξουσία, αλλά ούτε και την επόµενη, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µε όποιον Aρχηγό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, σας παρα-

καλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η Αξιωµα-

τική Αντιπολίτευση, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά
την εκτίµησή µου, αυτό το τριήµερο αποδείχθηκε, δυστυχώς, κα-
τώτερη των περιστάσεων, διότι δεν µας είπατε ποιο είναι το δικό
σας σχέδιο για την έξοδο από την κρίση, ποιο είναι το στρατηγικό
σας όραµα γι’ αυτόν τον τόπο.

Είχατε στρατηγικό σχέδιο και όραµα να φτιάξετε µαζί µε κά-
ποιους άλλους συνοδοιπόρους εκείνη την περίοδο -δεν ξέρω αν
ακόµα θέλουν να πάνε µαζί σας- το περίφηµο κόµµα του ευρώ,
το κόµµα της Ευρώπης. Όµως, αποδείχθηκε ότι οι πραγµατικές
δυνάµεις -της Ευρώπης όµως που µας αξίζει, όχι της Ευρώπης
αυτής που θέλει µονάχα τιµωρίες, µνηµόνια και πειθαρχία, αλλά
της Ευρώπης που πρέπει να αναδείξει ξανά τις ιδρυτικές της
αξίες, της δηµοκρατίας, της αλληλεγγύης-, της πραγµατικής Ευ-
ρώπης, της καλής Ευρώπης δεν είστε εσείς, αλλά είµαστε εµείς
που πήραµε τη δύσκολη απόφαση, δώσαµε όµως και τη µεγάλη
µάχη για να ανοίξουµε ρωγµές στην Ευρώπη και να αναδείξουµε
την προοπτική µιας εναλλακτικής πορείας στην Ευρώπη. 

Και όταν πήραµε την κρίσιµη και δύσκολη απόφαση να δώ-
σουµε τη µάχη, αλλά να παραµείνουµε στο ευρωπαϊκό πλαίσιο
µε κόστος, τότε το στρατηγικό σας σχέδιο, του κόµµατος του
ευρώ, του κόµµατος της Ευρώπης, που θα ήταν σύµπτυξη πολ-
λών κοµµάτων προφανώς, διαλύθηκε, κατακερµατίστηκε ως χάρ-
τινος πύργος. 

Και τώρα είναι προφανές: Έχετε έλλειµµα στρατηγικής, γι’
αυτό και δεν µπορείτε να κάνετε ουσιαστική πολιτική αντιπαρά-
θεση στις προτάσεις που καταθέτουµε. Δεν λέµε ότι είναι οι κα-
λύτερες των προτάσεων, είµαστε ανοικτοί όµως να ακούσουµε
τις δικές σας.

Έρχεστε σήµερα και επαναλαµβάνετε το παραµύθι των προ-
βλέψεων για το 2015 για ανάπτυξη 2,9%. Μα, όλοι γνωρίζουν ότι
αυτές οι προβλέψεις στα λεγόµενα «debt sustainability analysis»,
που έβγαζαν δηλαδή τις αναλύσεις για τη βιωσιµότητα του χρέ-
ους, ήταν υπερβολικά υψηλές ως προς την πρόβλεψη της ανά-
πτυξης, ακριβώς για να δικαιολογήσουν ότι το χρέος µπορεί να
γίνει βιώσιµο το 2022. Όλοι το ξέρουν αυτό και όλοι ξέρουν τη
µεγάλη διαφορά ανάµεσα στις προβλέψεις έτος µε έτος απ’ ό,τι
πραγµατικά απέδιδε η ελληνική οικονοµία. Πάνω απ’ όλα, είναι
ανώφελο να συγκρίνει κανείς προβλέψεις µε πραγµατικότητες. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Μα, ο Υπουργός σας τα κατέθεσε αυτά.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αλήθεια,
αναρωτιέµαι: Με βάση την υποχρέωση που είχε η χώρα για πρω-
τογενές πλεόνασµα 3% µέσα στο 2015, πόσα νέα µέτρα χρειαζό-
ταν να πάρετε για να πιάσετε αυτόν το στόχο;

Τη στιγµή µάλιστα που στελέχη σας έχουν σε ανύποπτο χρόνο
δηµοσίως παραδεχθεί –ο κ. Σταϊκούρας, αν δεν κάνω λάθος- ότι
δεν θα είχατε να πληρώσετε µισθούς και συντάξεις το Φλεβάρη
του ’15. Γι’ αυτό άλλωστε και επισπεύσατε την προεδρική
εκλογή, τη φέρατε Δεκέµβρη αντί για Φλεβάρη και πήρατε τη δί-
µηνη µόνο παράταση, γιατί νοµίσατε, υπολογίσατε ότι θα ξεµέ-
ναµε εµείς το Φλεβάρη κι έτσι θα γινόταν πράξη το σχέδιο της
πολύ σύντοµης παρένθεσης.

Μιλήσατε για τις περικοπές δαπανών και την αύξηση των
φόρων που προβλέπει η νέα συµφωνία, δηλώνοντας µε κοµπα-
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σµό ότι θα είστε απέναντι. Απαριθµήσατε µέτρα, «φουσκώνον-
τας» πολλά και παίξατε µε την πραγµατική αγωνία των αγροτών,
των συνταξιούχων, των µικροµεσαίων. 

Όµως, το πρόβληµά σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι
ότι αργά το θυµηθήκατε, πολύ αργά. Τι λέγατε καθ’ όλο το επτά-
µηνο που εµείς γι’ αυτούς τους ανθρώπους, γι’ αυτές τις κοινω-
νικές οµάδες κάναµε σκληρή διαπραγµάτευση; Τι λέγατε γι’
αυτούς; Γιατί δεν λέγατε τα ίδια, όταν δίναµε τη µάχη για να υπε-
ρασπιστούµε τα δικαιώµατά τους και καταθέταµε δεκάδες προ-
τάσεις µε ισοδύναµα που απορρίπτονταν από τους δανειστές; 

Πρέπει, λοιπόν, να το παραδεχθείτε: Η ηγεσία τότε της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ είχε έναν και µόνο στόχο. Προσδο-
κούσε να αποτύχει η προσπάθειά µας, να αποτύχει η διαπραγ-
µατευτική µας προσπάθεια, γιατί µοναδικό άγχος ήταν η πολιτική
τους δικαίωση για τα πεπραγµένα που είχαν κάνει τα προηγού-
µενα πέντε χρόνια και για την καταστροφή που είχε έλθει στον
ελληνικό λαό. Αυτή, όµως, δεν είναι στάση ευθύνης απέναντι στη
χώρα, απέναντι στην κοινωνία και απέναντι στον ελληνικό λαό.

Να σας πω και κάτι ακόµα: Βάζουµε πράγµατι τα χέρια να βγά-
λουµε τα κάστανα από τη φωτιά και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό,
διότι η Αριστερά και οι προοδευτικές δυνάµεις στον τόπο έχουν
νόηµα ύπαρξης όχι µόνο καταγγέλλοντας τα δύσκολα που έρ-
χονται, να καθόµαστε στη γωνία και να λέµε «έρχονται δύσκολα,
έρχεται Αρµαγεδδώνας», αλλά προσπαθώντας να αλλάξουµε τα
πράγµατα στην πρώτη γραµµή της µάχης και ήµασταν στην
πρώτη γραµµή της µάχης και παραµένουµε στην πρώτη γραµµή
της µάχης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, τα δικά σας κάστανα προσπαθούµε να βγάλουµε από

τη φωτιά, τις δικές σας αµαρτίες σαράντα χρόνων και φυσικά τα
ερείπια που έχουν δηµιουργήσει αυτές οι πολιτικές που προσπα-
θούµε να συµµαζέψουµε.

Θα παρακαλέσω να σταµατήσετε και αυτήν την προεκλογικού
χαρακτήρα ανοησία ότι φορτώσαµε µε 90 δισεκατοµµύρια ευρώ
το δηµόσιο χρέος. 

Αν θέλετε, θα σας το εξηγήσω, για τελευταία όµως φορά. Νο-
µίζω ότι αν δώσετε λίγη προσοχή, θα το καταλάβετε. 

Η συµφωνία µε τους δανειστές προβλέπει χρηµατοδότηση
ύψους 86 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Από αυτά, λοιπόν, τα 53 δισε-
κατοµµύρια αφορούν αναδιάρθρωση βραχυχρόνιου µε µακρο-
χρόνιο χρέος και µάλιστα µε πολύ καλύτερα επιτόκια, τόσο το
χρέος που ήταν στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο όσο και αυτό
που ήταν και στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.

Είναι µια διαδικασία που αποτελεί de facto µίνι αναδιάρθρωση
του χρέους. Και καλύπτει τις µεσοβραχυπρόθεσµες δανειοδοτι-
κές ανάγκες, αλλά και µικραίνει τα επιτόκια. Άρα, εδώ έχουµε
µείωση του χρέους και αντίστοιχη ελάφρυνση χρηµατοδοτικών
αναγκών και όχι αύξηση.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Δεν ανεβαίνει το χρέος µε αυτό;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Από τα υπό-
λοιπο 33 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να φτάσουµε στα 86, τα 7
πηγαίνουν κατευθείαν στην πραγµατική οικονοµία για τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές. Τα υπόλοιπα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ πη-
γαίνουν για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Δεν τα δανειζόµαστε αυτά; Άµα
τα δανειζόµαστε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ακούστε µε

λίγο όµως, µην µε διακόπτετε. Εγώ σας άκουσα µε πολλή προ-
σοχή και ηρεµία. Δεν σας διέκοψα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Επιτρέψτε

µου δύο παρατηρήσεις εδώ. Αν αυτά θα τα χρεωθεί ο ελληνικός
λαός και το ελληνικό δηµόσιο, θα φανεί –εις το σύνολό τους ή
όχι – και θα φανεί όταν τελειώσει η διαδικασία την επανάκτησης
των µετοχών από ιδιώτες. Θα είναι φυσικά σε εξάρτηση µε την
πορεία και τους ρυθµούς ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας
το αν θα πωληθούν ξανά σε ιδιώτες σε αντίστοιχες τιµές µε
αυτές που αγόρασε το ελληνικό δηµόσιο. Αλλά θα το δούµε
πόσα από τα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ θα χρεωθούµε, εάν θα

χρεωθούµε. 
Αλλά θέλω εδώ να κάνω µια παρατήρηση: Είναι δυνατόν να

λέτε ότι την ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης των ελληνικών τραπε-
ζών τη δηµιούργησε η πολλή άσχηµη αυτή εξέλιξη; Κανείς δεν
είναι εύχαρις για αυτό. Αλλά είναι δυνατόν να λέτε ότι τα δηµι-
ούργησαν τα capital controls;

(Θόρυβος-γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν γνωρί-

ζετε ότι εσείς είχατε ανακεφαλαιοποιήσει ήδη τις τράπεζες µε
40 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν έφτασαν αυτά για να καλύψουν
τα κόκκινα δάνεια; Δεν γνωρίζατε ότι υπήρχαν 10 δισεκατοµµύ-
ρια στο ΤΧΣ, τα οποία βεβαίως στην αρχή της διαπραγµάτευσης
τον Φλεβάρη πήγαν στον EFSF; Δεν γνωρίζετε ότι υπήρχαν για
αυτόν ακριβώς τον λόγο;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και σας

ρωτώ ευθέως, τα δισεκατοµµύρια ευρώ των κόκκινων δανείων
τα δηµιούργησαν τα capital controls ή µήπως η εξοντωτική πολι-
τική της τελευταίας πενταετίας, που διέλυσε τα εισοδήµατα και
την καταναλωτική βάση της χώρας, ή µήπως το PSI, το οποίο
οδήγησε φυσικά και στη διάλυση των ασφαλιστικών ταµείων,
αλλά δηµιούργησε και αυτά τα κενά στις τράπεζες;

Να µιλάµε εδώ µε επιχειρήµατα. Είµαι στη διάθεσή σας να αν-
τικρούσω οποιοδήποτε επιχείρηµα, αλλά να µιλάµε τη γλώσσα
της αλήθειας και µε αριθµούς και µε επιχειρήµατα. Σας παρα-
καλώ λοιπόν αυτό το προεκλογικό πυροτέχνηµα ότι δήθεν αυξή-
σαµε το χρέος κατά 90 δισεκατοµµύρια ευρώ να µην το
ξαναχρησιµοποιήσετε, διότι και ένα παιδί του δηµοτικού πλέον
µπορεί να καταλάβει ότι αυτά είναι πράγµατα που δεν ισχύουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μας ασκείτε επίσης κριτική για το ασφαλιστικό. Και εγώ σας

ζήτησα σε ένα τόσο κρίσιµο για την κοινωνία, για την πορεία του
τόπου, εθνικό θέµα, τη διασφάλιση της αλληλεγγύης των γενεών,
να µην κάνουµε µια µικροκοµµατική αντιπαράθεση. Να συµφω-
νήσουµε ότι έχουµε ένα ασφαλιστικό σύστηµα το οποίο για λό-
γους που έχουν να κάνουν µε το δηµογραφικό πρόβληµα της
χώρας, µε την υπογεννητικότητα, µε τη ραγδαία αύξηση της
ανεργίας, της µαύρης εργασίας –αυτά δεν έγιναν τους επτά
µήνες που κυβερνήσαµε- είναι ένα σύστηµα που έχει πρόβληµα
βιωσιµότητας. Και να έρθετε εδώ να καταθέσετε προτάσεις, να
δούµε πως θα το αντιµετωπίσουµε. 

Αντ’ αυτού έρχεστε µε το επιχείρηµα ότι εµείς που κυβερνή-
σαµε εφτά µήνες ευθυνόµαστε για το πρόβληµα βιωσιµότητας
του ασφαλιστικού, όταν έχετε και τη µεγάλη ευθύνη του PSI, που
κατέστρεψε τα ασφαλιστικά ταµεία.

Όταν, λοιπόν, εσείς ευθύνεστε για όλα αυτά, για την υλοποί-
ηση µιας πολιτικής που συρρίκνωσε την ελληνική οικονοµία τα
προηγούµενα πέντε χρόνια κατά είκοσι πέντε µονάδες και εκτί-
ναξε την ανεργία στο 27%, είναι τουλάχιστον υποκριτικό να κα-
τηγορείτε εµάς.

Αν δεν θέλετε να καταθέσετε προτάσεις µην καταθέσετε.
Εµείς πάλι θα µπούµε µπροστά να βγάλουµε τα κάστανα από τη
φωτιά. Πρέπει να λυθεί αυτό το θέµα. Δεν θέλετε να βοηθήσετε;
Μην βοηθήσετε αλλά ας µιλήσουµε επιτέλους σοβαρά, ας µιλή-
σουµε τη γλώσσα της αλήθειας. 

Και η αλήθεια είναι ότι είναι η δική µας Κυβέρνηση που µέσα
σε ένα τροµακτικά δυσµενές περιβάλλον κατάφερε µε σκληρή
διαπραγµάτευση να µειώσει τους υπερβολικούς στόχους των
πρωτογενών πλεονασµάτων εξασφαλίζοντας δηµοσιονοµικό
χώρο 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ για την επόµενη τριετία.

Η αλήθεια είναι ότι είναι η δική µας Κυβέρνηση που κατάφερε
επιτέλους επί της ουσίας να ανοίξει το θέµα του χρέους. Ξέρετε
ποιο χρέος: εκείνο για το οποίο ο τότε πρωθυπουργός, ο κ. Σα-
µαράς, έλεγε ότι είναι βιώσιµο και αναζητούσε από την κ. Μέρκελ
πιστοποιητικό βιωσιµότητας.

Και τώρα, ανεξάρτητα από τι λένε οι συµφωνίες, τα χαρτιά –
µη µπαίνουµε σ’ αυτό το θέµα, θα τα δούµε όλα µπροστά µας–
εγώ ένα ξέρω: Όλοι σήµερα στην Ευρώπη αλλά και στον κόσµο,
διεθνείς οργανισµοί αλλά και µεγάλοι ηγέτες, όπως ο Πρόεδρος
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της Γαλλίας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο άνοιξε το θέµα του χρέ-
ους και είπε ότι είναι υποχρέωση της Ευρώπης να λύσει αυτό το
µεγάλο πρόβληµα της Ελλάδας που είναι ταυτόχρονα κα πρό-
βληµα της Ευρώπης. Γιατί δεν έγινε αυτό επί των δικών σας ηµε-
ρών και γίνεται τώρα; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Δεν είχαµε το φέσι των 90 δισεκατοµµυ-
ρίων.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η αλήθεια
είναι ότι η δική µας Κυβέρνηση είναι που θα φέρει εις πέρας το
δύσκολο έργο της εξυγίανσης του τραπεζικού συστήµατος και
µε µοναδικό γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον και όχι την εξυπη-
ρέτηση συµφερόντων.

Η δική µας Κυβέρνηση είναι αυτή που πέτυχε να υπάρξει µια
µεγάλη ένεση στην πραγµατική οικονοµία µέχρι τέλους του 2015
εξασφαλίζοντας περίπου 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ρευστό-
τητα. Πώς; Με τα 3 δισεκατοµµύρια από τις εκταµιεύσεις των δό-
σεων για τα ληξιπρόθεσµα, που θα πάνε στην πραγµατική
οικονοµία –ένας ακόµα λόγος που πρέπει να επιταχύνουµε τη
διαδικασία της αξιολόγησης– αλλά και µε τη νέα συµφωνία µε
την Κοµισιόν για µηδενική ελληνική συµµετοχή αλλά και για εµ-
προστοβαρή χρηµατοδότηση επενδύσεων, που θα οδηγήσει σε
πρόσθετη ρευστότητα, συνολικά θα αγγίξει περίπου τα 4,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ από τα προγράµµατα αυτά µέσα στο 2015. 

Και µάλιστα αυτά –και θέλω αυτό να το τονίσω– παρά τις αντι-
δράσεις συντηρητικών κυβερνήσεων και στελεχών στην Κοµι-
σιόν, των συµµάχων σας δηλαδή, στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Είπα προχθές ότι στόχος δικός µας είναι να βάλουµε την ελ-
ληνική οικονοµία σε µια νέα πορεία ανάπτυξης, µιας ανάπτυξης
που δε θα στηρίζεται στα κοινωνικά ερείπια, αλλά θα αξιοποιεί
ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα της ελληνικής οικονοµίας.

Αναφέρθηκα σε τέσσερις µεγάλες µάχες-στόχους που έχουµε
µπροστά µας, στα ανοιχτά ζητήµατα, που πρέπει να υπάρξουν
ευρύτερες συναινέσεις, δυνάµεων κοινωνικών και πολιτικών αν-
τινεοφιλελεύθερων και προοδευτικών για να κερδηθούν αυτές οι
µάχες. Μίλησα για την ανάγκη επαναφοράς των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων και ταυτόχρονα κατάργησης των οµαδικών απο-
λύσεων, της ασυδοσίας στις εργασιακές σχέσεις, για τη µάχη να
κρατηθεί ο δηµόσιος χαρακτήρας της ΔΕΗ και του ΑΔΜΗΕ, για
τη µάχη ώστε να φτιαχτεί ένα νέο ταµείο για την αξιοποίηση και
όχι την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας και για τη µάχη για
τη ρύθµιση των κόκκινων δανείων και την προστασία της πρώτης
κατοικίας.

Απευθύνθηκα ειδικά στις δυνάµεις εκείνες που αυτοπροσδιο-
ρίζονται στον προοδευτικό και αντινεοφιλελεύθερο χώρο, διότι
γνωρίζω ότι η ιδεολογική και πολιτική προτεραιότητα συντηρη-
τικών και νεοφιλελεύθερων δυνάµεων από ιδεολογία είναι ότι
αυτά δεν είναι ζητήµατα τα οποία πρέπει να παλέψουµε.

Δεν είναι ζήτηµα να παλέψουµε οι συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις. Πλήρης απελευθέρωση στην αγορά εργασίας. Δεν είναι ζή-
τηµα να παλέψουµε για την αξιοποίηση της δηµόσιας
περιουσίας, διότι πιστεύουν δογµατικά στις ιδιωτικοποιήσεις.
Ούτε τους ενδιαφέρει και πολύ η προστασία της πρώτης κατοι-
κίας, διότι ακριβώς η λογική της οικονοµίας της αγοράς λέει ότι
αν έχεις ένα σπίτι στην Κυψέλη και δεν µπορείς να το κρατήσεις,
να το πουλήσεις και να πας να αγοράσεις σε µια πιο φτωχή πε-
ριοχή, στο Περιστέρι. Κι αν δεν µπορείς και στο Περιστέρι, να
πας σε µια ακόµα πιο φτωχή περιοχή, στην Αγία Βαρβάρα. Κι αν
δεν µπορείς, να πας στη Σαλαµίνα. Κι αν δεν  µπορείς, να µείνεις
σε τσαντίρι.

Αυτή είναι η λογική της αγοράς και της απόλυτης πίστης στην
οικονοµία της αγοράς. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Εµείς, λοιπόν, που δεν είµαστε νεοφιλελεύθεροι –ούτε ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ, αλλά ούτε οι ΑΝΕΛ, δεν είµαστε νεοφιλελεύθεροι- προσ-
δοκούµε να υπάρξουν ευρύτερες κοινωνικές και πολιτικές
συµµαχίες σε αυτά τα θέµατα.

Περίµενα, λοιπόν, ότι σε αυτά τα τέσσερα πολύ συγκεκριµένα
θέµατα που έθεσα οι αυτοαποκαλούµενες, µάλιστα, προοδευτι-
κές δυνάµεις, χωρίς µισόλογα, θα ανταποκρίνονταν στο κάλεσµα

για συµπόρευση, ώστε να δώσουµε από κοινού αυτούς τους
αγώνες. 

Αντ’ αυτού, άκουσα χθες και σήµερα µια οξύτατη πολεµική.
Για να είµαι και απόλυτα δίκαιος, ο κ. Θεοδωράκης σήµερα έκανε
µια προσπάθεια να καταθέσει προτάσεις. Θα τις δούµε. Αλλά, τα
στελέχη σας τα περισσότερα χθες έκαναν µια οξύτατη πολεµική.
Είτε άκουγες εκπροσώπους της Νέας Δηµοκρατίας είτε εκπρο-
σώπους του αυτοαποκαλούµενου προοδευτικού χώρου, το ίδιο
και το αυτό, δεν ξεχωρίζεις.

Και αναρωτιέµαι: Πώς ακριβώς ορίζετε τη διαφορετικότητά
σας από το νεοφιλελεύθερο και συντηρητικό µπλοκ; Συνεχίζον-
τας, δυστυχώς, τη γραµµή της προηγούµενης πενταετίας, τη
γραµµή της φανατικής υπεράσπισης των πεπραγµένων της Κυ-
βέρνησης Σαµαρά-Βενιζέλου; Μια γραµµή που, εκ των πραγµά-
των, ό,τι και να πείτε, σας ταυτίζει µε τους πιο συντηρητικούς
κύκλους στην Ευρώπη.

Σας λέω, λοιπόν, µε διάθεση ειλικρίνειας, εµείς θα είµαστε
εδώ, ώστε σε αυτά τα θέµατα και να συζητήσουµε προτάσεις και
θέσεις και κοινές δράσεις. Αλλά αν συνεχίσετε να παριστάνετε
την ουρά της Νέας Δηµοκρατίας, κακό του κεφαλιού σας, όχι
δικό µας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και θέλω να σας πω, επίσης, ότι ενδεχοµένως αυτή η στάση

να έχει να κάνει µε το ότι δεν πιστεύετε ότι αυτά θα τα κερδί-
σουµε. Θέλω να σας πω ότι θα διαψευστείτε. Αυτές τις µάχες θα
τις κερδίσουµε. Όπως µπορούµε να κερδίσουµε και άλλες µεγά-
λες µάχες για τη στήριξη του κοινωνικού κράτους, την καταπο-
λέµηση της διαφθοράς, της διαπλοκής, του οικονοµικού
εγκλήµατος, της µεγάλης φοροδιαφυγής, της µάχης για την ανα-
γκαία µεγάλη δηµοκρατική µεταρρύθµιση στη δηµόσια διοίκηση.

Και πρέπει να ξεκινήσουµε όχι µε λόγια, αλλά µε έργα, από
αύριο αυτόν τον αγώνα, ώστε παρά τις δύσκολες συνθήκες να
διευρύνουµε τη δυνατότητα κοινωνικών παροχών στους πιο αδύ-
ναµους, για να αντιµετωπιστεί η ανθρωπιστική κρίση, να στηρί-
ξουµε αποφασιστικά το σύστηµα υγείας, µε στόχο την καθολική
και ισότιµη πρόσβαση όλων των πολιτών, να ενισχύσουµε το πρό-
γραµµα για την καταπολέµηση της ανεργίας, που ήδη αποδίδει
καρπούς, και να καταπολεµήσουµε την αδήλωτη και µαύρη ερ-
γασία. Να αποδώσουµε δικαιοσύνη, υποστηρίζοντας µε όλες µας
τις δυνάµεις τις προσπάθειες της δικαστικής εξουσίας, που
πλέον απερίσπαστη, χωρίς παρεµβάσεις και άνωθεν πιέσεις,
µπορεί και θα επιτελέσει, πιστεύω, το έργο της. 

Να προχωρήσουµε στην άµεση ψήφιση του νοµοσχεδίου για
τις ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες, να διευρύνουµε τους φορο-
λογικούς ελέγχους και να ολοκληρώσουµε τη διασταύρωση των
στοιχείων, των καταθέσεων και των φορολογικών δηλώσεων των
προηγούµενων χρόνων, της προηγούµενης δεκαετίας. Και βε-
βαίως να ψηφίσουµε τα νοµοσχέδια για την καταπολέµηση της
λαθρεµπορίας καυσίµων και καπνικών.

Και όµως σε αυτό το σηµείο δεν κατάλαβα ακριβώς τη θέση
της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε στο θέµα των τραπεζών ούτε όµως
και στο θέµα των τηλεοπτικών αδειών. Δεν κατάλαβα τι ακριβώς
υποστηρίζετε.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –επιτρέψτε µου µια προ-
σωπική αναφορά-, επτά µήνες στην προηγούµενη περίοδο και
λίγες µέρες τώρα στη θέση του Πρωθυπουργού, ταυτόχρονα
τους δεκατέσσερις τελευταίους µήνες σε τέσσερις κρίσιµες ανα-
µετρήσεις στην κάλπη -από τις ευρωεκλογές του Ιούνη, τις εθνι-
κές εκλογές του Γενάρη, την πιο δύσκολη αναµέτρηση, το
δηµοψήφισµα του Ιούλη, αλλά και τώρα- η συντριπτική πλειοψη-
φία –όχι όλοι, αλλά η συντριπτική πλειοψηφία- των µέσων ενη-
µέρωσης ήταν απέναντί µας. Ειδικά την περίοδο του
δηµοψηφίσµατος είχαν προεξοφλήσει ότι κάποιοι άλλοι τη Δευ-
τέρα θα ερχόντουσαν να παραλάβουν στο Μαξίµου. 

Θέλω να σας πω κάτι: Και στις τέσσερις αυτές κρίσιµες ανα-
µετρήσεις ούτε µία φορά δεν σήκωσα το τηλέφωνο να παραπο-
νεθώ, δεν σήκωσα το τηλέφωνο να µιλήσω µε κάποιον εκδότη,
κάποιον ιδιοκτήτη µέσων ενηµέρωσης, µεγαλοπαράγοντα της
πολιτικής ζωής ή µε κάποιον απ’ αυτούς που κάνουν κουµάντο
στις τράπεζες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
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Και ξέρετε κάτι; Γι’ αυτό έχουµε σήµερα δύναµη µεγαλύτερη
από τα ποσοστά µας. Διότι δεν µας έχει κανείς στο τσεπάκι του,
διότι δεν χρωστάµε σε κανέναν και δεν µας χρωστάει κανένας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και σ’ αυτόν τον τόπο –να τα ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα- δεν

ερχόµαστε µε διάθεση ρεβανσισµού. Όχι. Ερχόµαστε µε διάθεση
να βάλουµε µια τάξη, να ισχύουν οι νόµοι για όλους, για όλους
τους Έλληνες πολίτες ισότιµα. Κι αν δεν το κάνουµε τώρα, δεν
θα το κάνουµε ποτέ.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
σας καλώ να ψηφίσουµε µαζί το νοµοσχέδιο για τις ραδιοτηλεο-
πτικές συχνότητες, να ψηφίσετε και εσείς – και εσείς, κύριε Θε-
οδωράκη, και εσείς, κυρία Γενηµατά. Να ψηφίσετε και εσείς.

Και σε δέκα µέρες θα είναι στη Βουλή και δεν θα έχετε την
αγωνία αν θα το φέρουµε ή όχι. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Επιτρέψτε

µου να πω και δυο λόγια για την κριτική που ασκήθηκε κατά τη
διάρκεια της συζήτησης, για την υποτιθέµενη –λέει- υποβάθµιση,
κατά τη διάρκεια των ηµερών µας, της εξωτερικής πολιτικής. 

Βέβαια, η αλήθεια είναι ότι ήµουν δέκα µέρες πριν στην Ηνω-
µένες Πολιτείες στον ΟΗΕ, τέσσερις ηµέρες, δεκάδες συναντή-
σεις, τρεις οµιλίες στη Γενική Συνέλευση, αλλά και στα ειδικά
φόρουµ του Οργανισµού. Ως εκ τούτου είναι γνωστό, νοµίζω –
και γι’ αυτό δεν ήθελα να επιβαρύνω περισσότερο την παρου-
σίαση των προγραµµατικών θέσεων– ότι η χώρα έχει µια
ενεργητική, πολυδιάστατη, πολύ ενεργή παρουσία στην εξωτε-
ρική πολιτική. Μπορεί κανείς να διαφωνεί µε αυτήν τη στρατη-
γική, αλλά το να µας κατηγορείτε ότι είµαστε απόντες και µε
απουσία σχεδίου, νοµίζω ότι είναι µια υπερβολική θέση και
στάση.

Θέλω να επισηµάνω ότι για εµάς ενεργητική και πολυδιάστατη
εξωτερική πολιτική σηµαίνει να έχει η χώρα τις δυνατότητες,
παρά το µικρό της µέγεθος, αλλά την ισχυρή γεωπολιτική της
δυναµική –διότι πράγµατι έχει χάσει την οικονοµική της δύναµη
τα τελευταία χρόνια, η γεωπολιτική της δυναµική όµως παραµέ-
νει πάρα πολύ ισχυρή– ως µια χώρα κόµβος ανάµεσα σε τρεις
ηπείρους, σε επάλληλους κύκλους κρίσης, µιας κρίσης οικονο-
µικής, που παραµένει στην περιοχή µας, την Ευρώπη, µιας κρί-
σης που ξέσπασε πρόσφατα, προσφυγική κρίση, και µιας κρίσης
αστάθειας και πολέµων. Μην ξεχνάµε ότι στο βορρά µας έχουµε
την Ουκρανία, νοτιοανατολικά τη Συρία, πεδίο έντασης, νοτιοδυ-
τικά τη Λιβύη. Η Ελλάδα αποτελεί ένα πεδίο παράγοντα σταθε-
ρότητας και ασφάλειας στην περιοχή. Και, ξέρετε, αυτό ήταν και
ένα ισχυρό όπλο της χώρας στη διαπραγµατευτική προσπάθεια
για να αντιµετωπίσουµε τις πιο ακραίες συντηρητικές θέσεις περί
Grexit. 

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι από την πρώτη µέρα, µαζί µε τον
Υπουργό Εξωτερικών, τον Νίκο τον Κοτζιά, έχουµε καταστρώσει
ένα σχέδιο, ένα σχέδιο φιλόδοξο, αλλά ένα σχέδιο να αναβαθµι-
στεί ο ρόλος της µικρής Ελλάδας στην περιοχή. Ισχυροποιήσαµε
τους δεσµούς µας µε την Κίνα, αναζωπυρώσαµε τις παραδοσια-
κές µας σχέσεις µε τη Ρωσία, διατηρώντας όµως παράλληλα
σχέσεις ουσιαστικής συνεργασίας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες.
Αναβαθµίσαµε την τριµερή συνεργασία µε την Αίγυπτο και την
Κύπρο. Έχω συναντηθεί τρεις φορές σε αυτήν τη µικρή χρονικά
θητεία, µε τον Πρόεδρο της Αιγύπτου.

Έχουµε φιλοδοξία να διατηρήσουµε τη στρατηγική συνεργα-
σία µε το Ισραήλ, αλλά ταυτόχρονα και τις παραδοσιακές, στενές
σχέσεις µε την Παλαιστίνη, υποστηρίζοντας το δίκαιο αίτηµα και
τον δίκαιο αγώνα για την ίδρυση παλαιστινιακού κράτους.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Στο δε περιθώριο της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ, είχα την

ευκαιρία να συναντηθώ µε ηγέτες µεγάλων και σηµαντικών κρα-
τών, τον Πρόεδρο της Κίνας, την Πρόεδρο της Βραζιλίας, αλλά
και να αναδείξουµε την εικόνα µιας χώρας που, παρά το γεγονός
ότι βρίσκεται εν µέσω κρίσεων, αποτελεί µέρος της λύσης και όχι
της κρίσης.

Και φυσικά, είχαµε την ευκαιρία να αναδείξουµε τις θέσεις

µας, αλλά και την επιθυµία µας να συµβάλλουµε ουσιαστικά
προς την κατεύθυνση της επίλυσης των εθνικών µας ζητηµάτων,
όχι επικοινωνιακά και στο πλαίσιο συζητήσεων για εσωτερική κα-
τανάλωση, αλλά πραγµατικά, εκεί που έχει σηµασία, στα κέντρα
των διεθνών ζυµώσεων, στα κέντρα λήψης των αποφάσεων.

Ας επαναλάβω, λοιπόν, και για όσους δεν το καταλάβαν και
ασκήσαν κριτική το προηγούµενο διάστηµα, ότι πέρα από τη δυ-
νατότητα που είχα να συναντήσω τον Γενικό Γραµµατέα του
ΟΗΕ, τον Αµερικανό Υπουργό Εξωτερικών, τον Τούρκο Πρωθυ-
πουργό αλλά και τον Κύπριο Πρόεδρο, είχαµε τη δυνατότητα να
αναδείξουµε ότι συνεχίζουµε να αγωνιζόµαστε για την επίλυση
του κυπριακού προβλήµατος, σε αγαστή συνεργασία µε την κυ-
πριακή Κυβέρνηση και τους διεθνείς οργανισµούς, ώστε να τε-
λειώσει µε αίσιο τρόπο η τραγωδία του νησιού. Μιλάµε για ένα
θέµα που έχει ακριβώς τη δική µου ηλικία. Όσοι Πρωθυπουργοί
έχουν περάσει από εδώ, έχουν µιλήσει για την Κύπρο και για την
ανάγκη επίλυσης. 

Θέλω να πω ότι εµείς στεκόµαστε ουσιαστικά δίπλα στις προ-
σπάθειες του Προέδρου Αναστασιάδη και θεωρούµε θετική συγ-
κυρία την αλλαγή ηγεσίας στην τουρκοκυπριακή κοινότητα.

Εν τούτοις, δεν πρέπει να ξεχνάµε πως το κυπριακό πρόβληµα
είναι πρωτίστως πρόβληµα παράνοµης εισβολής και κατοχής στο
βόρειο τµήµα της νήσου. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Συνεπώς, οποιοδήποτε σχέδιο λύσης, για να αποτελεί βιώσιµη

και αποδεκτή λύση, οφείλει να τερµατίζει την παρουσία τουρκι-
κών στρατευµάτων στο βόρειο τµήµα της Κύπρου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο µόνος δρόµος για να ισχυρο-

ποιήσουµε πραγµατικά τη θέση της χώρας µας στο διεθνές πε-
ριβάλλον είναι να πετύχουµε στους στόχους που έχουµε θέσει
αυτήν την τετραετία και να καταφέρουµε, σφίγγοντας τα δόντια,
να βάλουµε ένα τέλος, σε σύντοµο χρονικό διάστηµα –όχι από
τη µια µέρα στην άλλη, είναι προφανές, αλλά σε σύντοµο χρονικό
διάστηµα- σε αυτήν τη µνηµονική επιτροπεία και να καταφέρουµε
να βγούµε από αυτήν την πρωτοφανή κρίση για τη χώρα µας,
αλλά µε τον λαό και την κοινωνία όρθια.

Έχουµε κάνει ήδη βήµατα. Παρά το µικρό µας µέγεθος, τολ-
µήσαµε να σταθούµε στα πόδια µας, να αµφισβητήσουµε τους
µονόδροµους της εγχώριας και της ξένης ελίτ. Ξέρετε, ο ελληνι-
κός λαός έχει γίνει σύµβολο αγώνα και διεκδίκησης, όχι µόνο
στην Ευρώπη, σε όλον τον κόσµο, και γι’ αυτόν τον λόγο µπο-
ρούµε να περπατούµε ξανά περήφανοι και να κοιτάζουµε το µέλ-
λον µε αισιοδοξία, παρά τις δυσκολίες που έχουµε µπροστά µας.

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι οι δυσκολίες θα είναι µεγά-
λες. Γνωρίζουµε ότι έχουµε µπροστά µας αναταράξεις και δύ-
σκολες αποφάσεις. Είµαι, όµως βαθιά πεπεισµένος ότι θα τα
καταφέρουµε. Θα περάσουµε γρήγορα τον κάβο της πρώτης
αξιολόγησης, θα κλείσουµε τα µεγάλα θέµατα της ανακεφαλαι-
οποίησης, θα ανοίξει η συζήτηση για το χρέος, µε θετικό πρό-
σηµο και µε θετική απόφαση, και θα προχωρήσουµε µε σταθερό
βήµα, ώστε να αλλάξουµε τη χώρα µας, µε κινητοποίηση όλων
των ζωντανών και παραγωγικών δυνάµεων αυτής της χώρας.

Ταυτόχρονα, όµως, µε κεντρικό µας µέληµα την προστασία
των πιο αδύναµων, τη στήριξη των νέων ανθρώπων, την απόδοση
δικαιοσύνης και τη δίκαιη κατανοµή των βαρών, την ενίσχυση και
όχι την επιπλέον απορρύθµιση της εργασίας, τον σεβασµό στο
περιβάλλον και πάνω απ’ όλα στη δηµοκρατία, που απαιτεί διά-
λογο και κοινωνική συµµετοχή.

Πιστεύω ότι έχουµε τη δυνατότητα να βάλουµε τα θεµέλια
ενός νέου κοινωνικού και οικονοµικού µοντέλου απαλλαγµένου
από τα βαρίδια του παρελθόντος. Έχουµε σήµερα τη δυνατό-
τητα να βάλουµε τα θεµέλια για µια νέα αναπτυξιακή πορεία µε
κοινωνικό πρόσηµο, ώστε αυτή η τετραετία να µείνει στην ιστο-
ρία ως η τετραετία του τέλους της κρίσης αλλά και των µεγάλων
τοµών, ρήξεων και µεταρρυθµίσεων που θα σηµατοδοτήσουν µία
νέα αρχή για τον τόπο. Και είµαι βαθιά πεπεισµένος ότι στο τέλος
αυτής της δύσκολης και κρίσιµης τετραετίας θα έχουµε τη δυ-
νατότητα να έχουµε δηµιουργήσει ένα νέο περιβάλλον, να ζούµε
σε µια χώρα διαφορετική, µια χώρα µε δηµοκρατική και κοινω-
νική ευηµερία, µια χώρα όπου οι νέοι άνθρωποι θα κοιτούν µε αι-
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σιοδοξία ξανά και µε προσδοκία το µέλλον και θα µπορούν να
ζήσουν και να προκόψουν εδώ, µια χώρα που θα έχει ανακτήσει
την εργασία, την προοπτική της ευηµερίας και της κοινωνικής δι-
καιοσύνης.

Με αυτές τις σκέψεις σάς καλώ να δώσετε σήµερα ψήφος εµ-
πιστοσύνης αλλά και ουσιαστικής στήριξης σε αυτή τη δύσκολη
προσπάθεια που ξεκινάµε τώρα όλοι µαζί. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι µε την υπ’
αριθµόν πρωτοκόλλου 12966/8317/07-10-2015 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκε η προβλεπόµενη από το
άρθρο  43Α του Κανονισµού της Βουλής για τη ΙΖ’Βουλευτική Πε-
ρίοδο Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Είναι Επι-
τροπή πέραν των έξι Διαρκών Επιτροπών.

Η σχετική απόφαση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης. 

(Η προαναφερθείσα απόφαση έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κατά τη διάρκεια της συζήτησης επί των Προγραµµατικών
Δηλώσεων της Κυβέρνησης έλαβαν τον λόγο εκατόν πενήντα
δύο οµιλητές: ενενήντα από τον κατάλογο, οχτώ από τον πρώτο
γύρο Βουλευτές, οκτώ ως Κοινοβουλευτικοί, οχτώ Πρόεδροι, µε-
ταξύ των οποίων βέβαια και ο Πρωθυπουργός, και τριάντα οκτώ
Υπουργοί και Αναπληρωτές Υπουργοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί
των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως και υπενθυ-
µίζω προς το Σώµα ότι, σύµφωνα µε το άρθρο 141 του Κανονι-
σµού της Βουλής, θα επακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία για
την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρ-
νηση.

Σύµφωνα µε το άρθρο 70 Α’ του Κανονισµού, έχουν έλθει στο
Προεδρείο επιστολές συναδέλφων ευρισκοµένων σε αποστολή
της Κυβέρνησης ή της Βουλής στο εξωτερικό, µε τις οποίες γνω-
στοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση που θα ακολουθήσει.

Οι παρέχοντες ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους, απαντούν «ΝΑΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, απαν-

τούν «ΟΧΙ.
Οι αρνούµενοι ψήφο δηλώνουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου η Βουλευτής κ. Παναγιώτα Δρι-

τσέλη από τον Συνασπισµό Ριζοσπαστικής Αριστεράς και ο κ.
Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Παρακαλώ πολύ ελάτε να ξεκινήσουµε -έχουµε καθυστερήσει
συνολικά- για να τελειώνουµε γρήγορα τη διαδικασία µε τον κα-
λύτερο τρόπο.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Υπάρχει συνάδελφος ο

οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; 
Κανείς.
Οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους κυρίους Ευκλείδη Τσακαλώτο, Πάνο Καµµένο,
Ιωάννη Αµανατίδη, Σταύρο Αραχωβίτη, Γεώργιο Κατρούγκαλο
και Ανδρέα Μιχαηλίδη,  σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’του Κανονι-
σµού της Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σας ενηµερώνω ότι έχει έλθει στο Προεδρείο επιστολή του
συναδέλφου κ. Νικόλαου Δένδια, ο οποίος µας γνωρίζει ότι
απουσιάζει από την ψηφοφορία για την παροχή ψήφου εµπιστο-
σύνης προς την Κυβέρνηση και ότι αν ήταν παρών, θα ψήφιζε

«όχι».
Η επιστολή αυτή, η οποία εκφράζει πρόθεση ψήφου, θα κατα-

χωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά δεν
συνυπολογίζεται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους
κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων
και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των Προγραµ-
µατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης για την παροχή ψήφου εµ-

πιστοσύνης προς την Κυβέρνηση.
Ψήφισαν συνολικά 299 Βουλευτές.
Στην Κυβέρνηση έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης δηλαδή ψήφι-

σαν «ΝΑΙ» 155 Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
Αρνήθηκαν να παρέχουν ψήφο εµπιστοσύνης δηλαδή ψήφισαν

«ΟΧΙ» 144 Βουλευτές.
Δεν υπήρξε κανένα «ΠΑΡΩΝ», σύµφωνα µε το παρακάτω πρω-

τόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορία:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεπώς η Κυβέρνηση
έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως προβλέπει το
άρθρο 84 του Συντάγµατος και το άρθρο 141 του Κανονισµού
της Βουλής.

Παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την
υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνε-
δρίασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το Σώµα παρέσχε τη ζητη-
θείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.40’ λύεται η συνε-

δρίαση.
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